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Αθήνα, σήµερα στις 14 Μαρτίου 2024, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
10.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 13-3-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΙΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
13 Μαρτίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο των σχε-
δίων νόµου: 

1. «Κύρωση του Μνηµονίου Συνεργασίας µεταξύ του Υπουρ-
γείου Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής εκπροσω-
πούµενου από τον Στρατό των ΗΠΑ, και του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας αναφορικά µε την από-
σπαση/τοποθέτηση ελληνικού Προσωπικού Άµυνας στον Στρατό
των ΗΠΑ» και: 

2. «Κύρωση του Μνηµονίου Συµφωνίας µεταξύ του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας, όπως εκπροσωπείται
από την Ελληνική Διοίκηση Ειδικού Πολέµου, και του Υπουργείου
Άµυνας των Ηνωµένων Πολιτειών της Αµερικής, όπως εκπροσω-
πείται από τη Διοίκηση Ειδικών Επιχειρήσεων των ΗΠΑ, µε αντι-
κείµενο την τοποθέτηση Προσωπικού Άµυνας της Ελληνικής
Δηµοκρατίας στη Διοίκηση Ειδικών Επιχειρήσεων των ΗΠΑ».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συµπληρω-
µατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενί-
σχυση δικηγορικής ύλης: ρυθµίσεις για τα κληρονοµητήρια, τις
αποδοχές και αποποιήσεις κληρονοµιών, τις εγγραφές και τις
εξαλείψεις συναινετικών προσηµειώσεων υποθηκών και τις ένορ-
κες βεβαιώσεις και για το Ταµείο Χρηµατοδοτήσεως Δικαστικών
Κτιρίων και την πληρωµή των υποθέσεων νοµικής βοήθειας».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 7 Μαρτίου του 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία
συνεδρίαση, εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των
τροπολογιών. 

Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και µέχρι το
τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή.

Συµφωνεί το Σώµα;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Το Σώµα συνεφώ-

νησε.

Τον λόγο έχει και ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανα-
στάσιος Μπαρτζώκας για δεκαπέντε λεπτά.

Παρακαλώ να ανοίξει το ηλεκτρονικό σύστηµα εγγραφής
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-

φοι, είναι πραγµατικά ιδιαίτερη τιµή για µένα µε τη διπλή µου
ιδιότητα και ως δικηγόρου, αλλά και ως µέλους του Κοινοβου-
λίου να εισηγούµαι σήµερα το νοµοσχέδιο αυτό του Υπουργείου
Δικαιοσύνης. Πρόκειται για ένα σχέδιο νόµου που δικαιώνει πλή-
ρως τον τίτλο του, καθώς αποσκοπεί στην ενίσχυση της δικηγο-
ρικής ύλης.

Βρισκόµαστε σήµερα εδώ στην Ολοµέλεια µετά από τέσσερις
συνεδριάσεις στην αρµόδια επιτροπή και µετά από αναλυτική και
ανοιχτή συζήτηση µε όλους τους φορείς που επηρεάζονται από
τις νέες διατάξεις για πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα και πριν
από τις επιτροπές. Οι αλλαγές που φέρνουν ο Υπουργός και ο
Υφυπουργός έγιναν δεκτές µε θερµά σχόλια από σύσσωµο τον
νοµικό κόσµο, αλλά και από τις περισσότερες παρατάξεις του
Κοινοβουλίου, αποδεικνύοντας όχι µόνο ότι κινούνται στη σωστή
κατεύθυνση, αλλά κυρίως ότι είναι πραγµατικά αναγκαίες και
χρήσιµες. Πρόκειται για διατάξεις που µας ένωσαν σχεδόν όλους
εντός του Κοινοβουλίου και αυτό νοµίζω είναι σηµαντικό και κα-
θόλου αµελητέο. 

Είναι όµως και ιστορική στιγµή για τον δικηγορικό κόσµο, γιατί
είναι η πρώτη φορά που ένα νοµοσχέδιο σχεδιάστηκε από την
αρχή µέχρι το τέλος για να στηρίξει τους δικηγόρους, να αυξήσει
το αντικείµενο δράσης τους, να συµβάλει στην καλύτερη εµπέ-
δωση στην κοινωνία του ρόλου του δικηγόρου ως λειτουργού
της δικαιοσύνης και τελικώς, να επιταχύνει τις διαδικασίες προς
όφελος του πολίτη. 

Οι πράξεις οι οποίες πλέον αποµακρύνονται από τη σφαίρα
αρµοδιότητας των δικαστηρίων είναι υποθέσεις χωρίς αντιδικία
που δεν είναι απαραίτητο να υπαχθούν στη δικαιοδοτική κρίση
των δικαστών. Έτσι, και παρά το γεγονός ότι ο τίτλος του νοµο-
σχεδίου αναφέρεται σε ενίσχυση της ύλης για το δικηγορικό
σώµα, οι στόχοι που επιδιώκονται και επιτυγχάνονται είναι περισ-
σότεροι και πολύ αξιόλογοι. 

Η εκκίνηση γίνεται από το γεγονός ότι αφαιρούνται πράξεις
από τους δικαστές και εποµένως, επιτυγχάνουµε αποσυµφό-
ρηση των δικαστηρίων όλης της χώρας, στοχεύοντας φυσικά
στην πολυπόθητη βελτίωση του χρόνου απονοµής της δικαιοσύ-
νης. 

Ο δεύτερος στόχος είναι πραγµατικά η αύξηση της δικηγορι-
κής ύλης µε την ανάληψη από τους δικηγόρους νέων πράξεων
προς διεκπεραίωση. 

Τρίτο όµως και σηµαντικότερο από όλα είναι το γεγονός ότι
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πετυχαίνουµε άµεση, αποτελεσµατική και χωρίς καθυστερήσεις
ολοκλήρωση κάποιων διαδικασιών που µέχρι σήµερα ταλαιπω-
ρούν τους πολίτες, πάντα όµως τηρώντας όλα τα εχέγγυα για να
έχουµε ασφάλεια δικαίου. 

Ας δούµε, λοιπόν, αναλυτικά τις αλλαγές που επιφέρει το ση-
µερινό σχέδιο νόµου. 

Κατ’ αρχάς αλλάζει η διαδικασία για την έκδοση κληρονοµη-
τηρίου, η οποία αυτήν τη στιγµή σε πολλά δικαστήρια της χώρας
µπορεί να υπερβεί ακόµη και τους έξι µήνες. Να επισηµάνω ότι
το κληρονοµητήριο είναι ένα ιδιαίτερα σηµαντικό πιστοποιητικό
για την ασφάλεια των συναλλαγών και κάποιες φορές είναι από-
λυτα απαραίτητο στους πολίτες για να αποκτήσουν πρόσβαση,
για παράδειγµα, στον τραπεζικό λογαριασµό του κληρονοµού-
µενου ή να πουλήσουν ένα ακίνητο που κληρονοµούν. Εποµένως,
η µεγάλη καθυστέρηση στην έκδοσή του δηµιουργεί σοβαρές
δυσκολίες, µε αρνητικές προεκτάσεις στην οικονοµική ζωή της
χώρας και του ίδιου του πολίτη. 

Η αλλαγή, λοιπόν, που φέρνει το νοµοσχέδιο είναι µεγάλη και
σαρωτική. Η έκδοση κληρονοµητηρίου δεν απαιτεί πλέον δικα-
στική κρίση, αλλά γίνεται µε πράξη δικηγόρου, ο οποίος ορίζεται
από κατάλογο που έχει αποστείλει ο οικείος δικηγορικός σύλλο-
γος στη γραµµατεία του δικαστηρίου. Μπαίνουν µάλιστα αυ-
στηρά χρονικά περιθώρια, που θα καταστήσουν δυνατή την
έκδοσή του το πολύ σε τριάντα ηµέρες. Είναι δεδοµένο ότι συ-
ζητάµε για αληθινά δραστική µείωση των χρόνων και άµεση εξυ-
πηρέτηση των πολιτών. Βεβαίως, εάν για οποιονδήποτε λόγο δεν
έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία εντός του χρονικού του διαστή-
µατος, προβλέπεται να αφαιρεθεί ο φάκελος από τον συγκεκρι-
µένο δικηγόρο και να δοθεί στον επόµενο της λίστας. Μάλιστα
έχουν προβλεφθεί -και ορθώς- και συνέπειες σε περίπτωση που
δεν τηρηθεί το χρονοδιάγραµµα και ακόµα περισσότερο αν κατ’
επανάληψη ένας δικηγόρος δεν ανταποκριθεί στις υποχρεώσεις
του. 

Το επόµενο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου αφορά στις αποδοχές
κληρονοµιάς. Εδώ και χρόνια είναι δυνατή η δήλωση αποδοχής
κληρονοµιάς ενώπιον της γραµµατείας του δικαστηρίου, γιατί
τότε συνιστά δηµόσιο έγγραφο, όπως απαιτεί ο νόµος. Είναι µια
πρακτική που έτσι κι αλλιώς ακολουθείται συχνά στην πράξη και
µε την οποία απασχολούνται ήδη πολλοί δικηγόροι. Μάλιστα
υπάρχουν αρκετοί δικηγορικοί σύλλογοι κυρίως στη βόρεια Ελ-
λάδα -αναφέρθηκε στις επιτροπές µας, για παράδειγµα στην Κα-
τερίνη, στις Σέρρες- όπου συνάδελφοι δικηγόροι έχουν εµπειρία
πολλών δεκαετιών στη σύνταξη δηλώσεων αποδοχής κληρονο-
µιάς. Αυτό που γίνεται µε τις νέες διατάξεις είναι να συστηµατο-
ποιείται καλύτερα η πρακτική αυτή και ορίζεται µε σαφήνεια ότι
η δήλωση αποδοχής κληρονοµιάς υπογράφεται από τον πληρε-
ξούσιο δικηγόρο, ο οποίος φυσικά θα προσκοµίζει και το ανά-
λογο γραµµάτιο προείσπραξης δικηγορικής αµοιβής. Φυσικά δεν
αλλάζει τίποτα απολύτως σε σχέση µε τις συµβολαιογραφικές
πράξεις αποδοχής κληρονοµιάς που συνεχίζουν να καταρτίζον-
ται από τους συµβολαιογράφους όλης της επικράτειας. 

Ένα ακόµη αντικείµενο που παύει να επιβαρύνει δικαστές και
δικαστήρια είναι οι συναινετικές εγγραφές και οι εξαλείψεις προ-
σηµειώσεων υποθήκης. Επιλέγεται και εδώ µια αντίστοιχη ταχεία
διαδικασία όπως και στο κληρονοµητήριο, όπου έχουµε πράξη
του δικηγόρου, η οποία στη συνέχεια προσκοµίζεται στη γραµ-
µατεία του δικαστηρίου. Έτσι οι διαδικασίες και εδώ ολοκληρώ-
νονται το πολύ εντός τριάντα ηµερών και εποµένως πιο άµεσα
σε σχέση µε τα όσα ισχύουν σήµερα που απαιτείται να µεσολα-
βήσει χρόνος µέχρι τον προσδιορισµό του ακροατηρίου και
έπειτα και εύλογος χρόνος µέχρι την έκδοση δικαστικής απόφα-
σης. 

Σε αυτό το σηµείο θέλω να σηµειώσω πως διασφαλίζεται η
συµµετοχή των δικηγόρων και των δύο πλευρών, δηλαδή και του
αιτούντος την εγγραφή ή την εξάλειψη της προσηµείωσης υπο-
θήκης και της αντίθετης πλευράς. 

Άλλο ένα πεδίο του σηµερινού νοµοσχεδίου είναι οι ένορκες
βεβαίως οι οποίες πλέον θα γίνονται αποκλειστικά και µόνο ενώ-
πιον συµβολαιογράφων και δικηγόρων και όχι ενώπιον των ειρη-
νοδικείων. Μια απλή και τυπική διαδικασία, που δεν υπήρχε
κανένας λόγος να επιφορτίζει τους δικαστές και τους δικαστι-

κούς υπαλλήλους, αποµακρύνεται πλέον οριστικά και πλήρως
από τα δικαστήρια. Όπως όλοι γνωρίζουµε, οι ένορκες βεβαι-
ώσεις ενώπιον δικηγόρων έχουν δοκιµαστεί µε επιτυχία τα τελευ-
ταία χρόνια εν µέσω του κορωνοϊού και µετά και οι πολίτες έχουν
αξιοποιήσει πολύ τη δυνατότητα αυτή. 

Συνολικά, λοιπόν, µε όλες αυτές τις ρυθµίσεις για κληρονοµη-
τήρια, αποδοχές κληρονοµίας, συναινετικές προσηµειώσεις υπο-
θήκης και ένορκες βεβαιώσεις αποσυµφορούνται τα δικαστήρια
της χώρας από τέτοιου είδους διαδικασίες, ώστε να έχουν χρόνο
και τη δυνατότητα να ασχοληθούν µε όλες τις άλλες, πιο σοβα-
ρές, αρµοδιότητές τους οι δικαστές και τα δικαστήρια. 

Βεβαίως έχουµε και την τροπολογία που κατέθεσε το Υπουρ-
γείο και την οποία µας είχε προαναγγείλει ο Υπουργός. Στη δια-
δικασία για την έκδοση διάταξης για εγγραφή ή τροποποίηση
καταστατικού σωµατείου έρχονται να επικουρήσουν το έργο των
ειρηνοδικείων οι δικηγόροι, που θα διενεργούν τον προέλεγχο
των εγγραφών, ώστε να είναι πιο γρήγορη η επεξεργασία που
θα κάνει στο τέλος ο δικαστής, µειώνοντας και πάλι τους χρό-
νους.

Όλες, λοιπόν, οι πράξεις που συζητάµε επιβάρυναν πολύ κα-
θηµερινά τα δικαστήρια της χώρας και απαιτούσαν σηµαντικό
χρόνο από την καθηµερινή απασχόληση των δικαστηρίων. Τώρα
οι δικαστές θα διαθέτουν επιπλέον πολύτιµο χρόνο για να αφο-
σιωθούν µε µεγαλύτερη συγκέντρωση και προσήλωση στο πολύ
σοβαρό έργο και καθήκον τους που αφορά την ορθή και ταχεία
απονοµή της δικαιοσύνης. Είναι ιδιαίτερα διαφωτιστικά τα στα-
τιστικά στοιχεία που έχουµε στη διάθεσή µας καθώς µόνο στο
Ειρηνοδικείο της Αθήνας, για παράδειγµα, συντάσσονται κάθε
χρόνο περισσότερες από έξι χιλιάδες ένορκες βεβαιώσεις και πε-
ρισσότερες από οχτώ χιλιάδες συναινετικές εγγραφές και εξα-
λείψεις προσηµειώσεων. Εποµένως οι ρυθµίσεις που συζητάµε
δεν είναι θεωρητικές, δεν έρχονται µόνο να ενισχύσουν τον
κλάδο των δικηγόρων, αλλά έρχονται πραγµατικά και ουσιαστικά
να συµβάλουν στην αποφόρτιση των δικαστηρίων από τέτοιες
απλές διαδικασίες. 

Το Γ’ Μέρος του νοµοσχεδίου επικεντρώνεται σε ένα ζήτηµα
που αφορά πολλούς δικηγόρους, έχει απασχολήσει και έχει προ-
βληµατίσει πολύ τους συλλόγους όλης της επικράτειας και απο-
τελεί, επιτρέψτε µου να πω, µια ανοιχτή πληγή για το δικηγορικό
σώµα. Είναι οι αποπληρωµές στις οφειλόµενες αποζηµιώσεις
από το Ταµείο Χρηµατοδοτήσεων Δικαστικών Κτιρίων, το ΤΑΧ-
ΔΙΚ. Κυρίως όµως είναι ένα ζήτηµα που έχει σηµαντικές κοινωνι-
κές προεκτάσεις και φυσικά αφορά άµεσα τους δικηγόρους που
περιµένουν να λάβουν την αµοιβή τους από το ΤΑΧΔΙΚ και µάλι-
στα επί σειρά ετών από τη στιγµή που εκπλήρωσαν τα καθήκοντά
τους. Όµως η ουσία του προβλήµατος είναι πολύ πιο βαθιά. 

Ο θεσµός της νοµικής βοήθειας είναι ένας θεσµός κατ’ εξοχήν
κοινωνικής πρόνοιας του κράτους, στηρίζει όλους τους πολίτες
µε χαµηλά εισοδήµατα, για να έχουν ισότιµη πρόσβαση στη δι-
καιοσύνη -η ανεµπόδιστη πρόσβαση στη δικαιοσύνη για όλους
είναι βασικός πυλώνας της δηµοκρατίας µας- και είναι ένας θε-
σµός που τουλάχιστον η παρούσα Κυβέρνηση έχει στηρίξει και
στηρίζει διαρκώς, µε δεδοµένο µάλιστα ότι διεύρυνε τη βάση
όσων δικαιούνται πρόσβαση στη νοµική βοήθεια, αυξάνοντας το
ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα των δικαιούχων από τα 6.655
ευρώ στα 7.280 ευρώ. Εποµένως, η εύρυθµη λειτουργία και
αυτού του θεσµού είναι απαραίτητη ώστε οι δικηγόροι της
χώρας να συµµετέχουν ενεργά στους καταλόγους της νοµικής
βοήθειας. Δυστυχώς τα τελευταία χρόνια είναι αρκετοί οι δικη-
γόροι οι οποίοι απέφευγαν να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους
στη νοµική βοήθεια και µια αιτία γι’ αυτό είναι οι καθυστερήσεις
στις πληρωµές. Γι’ αυτό είναι καθοριστικής αξίας η λύση που
δίνει σήµερα το Υπουργείο Δικαιοσύνης και γι’ αυτό την οριστική
διευθέτηση όλων των οικονοµικών εκκρεµοτήτων προς το δικη-
γορικό σώµα χαιρέτισαν και επιδοκίµασαν όλες οι πλευρές, αλλά
και όλοι οι φορείς. Έτσι, άµεσα και διά παντός θα καταβληθούν
όλες οι οφειλόµενες αποζηµιώσεις προς τους δικηγόρους για τα
έτη µέχρι το 2022, αλλά και το 2023.

Ταυτόχρονα προς τον σκοπό αυτό συγκροτείται µια ειδική
οµάδα εργασίας εντός του Υπουργείου που θα απασχοληθεί µε
τις νέες εκκρεµότητες που δηµιουργούνται µέχρι να ολοκληρω-

12932 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



θεί η εντατική προσπάθεια του Υπουργείου να δοθεί µια οριστική
λύση στο πρόβληµα, µέσω της ψηφιοποίησης της διαδικασίας. 

Τέλος, θέλω να κάνω µια αναφορά και στην τροπολογία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας που δίνει στους αγρό-
τες απόλυτη προτεραιότητα σύνδεσης στο δίκτυο ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας ως µία ακόµη έµπρακτη απόδειξη της διαρκούς
προσπάθειας του κυβερνητικού επιτελείου να βρεθούν τρόποι
για τη µείωση του ενεργειακού κόστους για τον αγροτικό κόσµο.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω ότι έχουµε
στα χέρια µας µια ιστορική ευκαιρία να ενδυναµώσουµε τη δικα-
στική εξουσία αφαιρώντας της περιττές διαδικασίες και ταυτό-
χρονα να διευκολύνουµε όλους τους πολίτες που, όπως
γνωρίζουµε καλά, συχνά ταλαιπωρούνται από τις καθυστερήσεις
και τις γραφειοκρατικές δυσκολίες που αντιµετωπίζουν. Βεβαίως
είναι και µια ιστορική στιγµή για τον δικηγορικό κόσµο, που για
πρώτη φορά βλέπει διεκδικήσεις και αιτήµατά του να γίνονται
δεκτά και κυρίως, η θεσµική του θέση να αναβαθµίζεται ενώπιον
της κοινωνίας.

Όλη η στόχευση του νοµοσχεδίου κατευθύνεται στο να µει-
ωθούν οι χρόνοι διεκπεραίωσης υποθέσεων και συνακόλουθα οι
χρόνοι απονοµής της δικαιοσύνης, µια εξέλιξη που όλοι την επι-
διώκουµε και τη θέλουµε και η οποία συνδέεται άρρηκτα µε τους
οικονοµικούς δείκτες και το πόσο ελκυστική είναι η χώρα µας σε
επενδύσεις. Είµαι, λοιπόν, σίγουρος πως και σήµερα, όπως και
στις επιτροπές, σε αυτή την Αίθουσα θα επιβεβαιωθεί και θα επι-
βραβευθεί η µεταρρυθµιστική αυτή πρωτοβουλία της ηγεσίας
του Υπουργείου Δικαιοσύνης, όπως αντίστοιχα έχει επιδοκιµα-
στεί από όλο τον νοµικό κόσµο. Ζητώ, λοιπόν, από όλους σας,
και όχι µόνο από τις τέσσερις παρατάξεις που το κάνανε ήδη στις
επιτροπές, να υπερψηφίσετε, να υπερψηφίσουµε αυτό το σχέδιο
νόµου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Μπαρτζώκα. 

Τον λόγο έχει τώρα ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Κωνσταν-
τίνος Μπάρκας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριοι Υπουργοί, κύριοι Βουλευ-
τές, κυρίες και κύριοι, η συζήτηση για το σχέδιο νόµου το οποίο
συζητάµε σήµερα για την ενίσχυση της δικηγορικής ύλης και την
υπεράσπιση των συλλειτουργών της δικαιοσύνης, όπως είναι οι
δικηγόροι, ρυθµίσεις για τα κληρονοµητήρια, τις αποδοχές, τις
αποποιήσεις κληρονοµιών, τις εγγραφές και τις εξαλείψεις συ-
ναινετικών προσηµειώσεων υποθηκών γίνεται υπό το πρίσµα, δυ-
στυχώς, της υπεράσπισης της δουλειάς των δικηγόρων, αλλά
κυρίως γίνεται υπό το πρίσµα νοµικών υποθέσεων και αποφά-
σεων και προτάσεων που δυστυχώς είναι απέναντι από το κοινό
περί δικαίου αίσθηµα. Και µπορεί η δικαιοσύνη να µη λειτουργεί
υπερασπιζόµενη το κοινό περί δικαίου αίσθηµα αλλά υπερασπι-
ζόµενη τους νόµους, δεν µπορώ όµως ως εισηγητής και ως άν-
θρωπος να µην αναφερθώ -και µάλιστα σήµερα που συζητάµε
ένα νοµοσχέδιο που αφορά τους νοµικούς της χώρας- σε δύο
υποθέσεις. 

Η πρώτη είναι η πρόταση της εισαγγελέως για µία δίκη η οποία
αφορούσε ένα µικρό παιδί και την κακοποίηση αυτού, όλα όσα
έχουν δει το φως της δηµοσιότητας και η δηµόσια συζήτηση η
οποία έχει συµβεί. Ως σχολιαστής της πρότασης αυτής θα έλεγα
ότι πρέπει τουλάχιστον ως πολιτικό σύστηµα, ως άνθρωποι αλλά
και ως γονείς να υπερασπιστούµε τον ρόλο µας, που ένας από
αυτούς τους ρόλους είναι και ο ρόλος του καθηγητή, του να µά-
θουµε δηλαδή, πώς πρέπει να συµπεριφερόµαστε, πώς πρέπει
να λειτουργούµε στην κοινωνία και πώς πρέπει να προστα-
τεύουµε τα παιδιά, εν τοιαύτη περιπτώσει, πώς εµείς ως Βουλευ-
τές, ως Έλληνες που υπερασπιζόµαστε τους νόµους, θα
υπερασπιστούµε τα παιδιά. 

Είναι πολύ κακό το κλίµα που υπάρχει έξω. Διαβάζω και τις
προτάσεις, τις αποφάσεις και τις απόψεις δικηγόρων, έγκριτων
ποινικολόγων της χώρας, που λένε ότι η συγκεκριµένη πρόταση
αφορούσε όλα όσα συνέβησαν στην πολύκροτη αυτή δίκη. Παρ’
όλα αυτά θεωρώ ότι για ακόµα µια φορά χάνουµε τον στόχο µας,
που είναι η υπεράσπιση των παιδιών.

Η δεύτερη υπόθεση που θέλω να αναφέρω αφορά τη νέα µή-
νυση την οποία κατέθεσαν οι συγγενείς των θυµάτων των Τεµ-
πών. 

Η µηνυτήρια αναφορά των συγγενών αναφέρεται και σε πολι-
τικά πρόσωπα, εξ όσων διαβάζω, και στον ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, αλλά και σε ανθρώπους, σε
Υπουργούς, οι οποίοι τότε είχαν την ευθύνη, στη συνέχεια φέρε-
ται µε τις πράξεις τους να µην διεκδικούν να βγει η αλήθεια στο
φως και να αποδοθεί δικαιοσύνη. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει εµείς ως Βουλευτές να είµαστε
οι πρώτοι που θα ζητήσουµε να βγουν όλα στο φως, να µαθευτεί
η αλήθεια, τι έγινε, γιατί φτάσαµε στο τραγικό αυτό δυστύχηµα,
να διεκδικήσουµε το πολιτικό σύστηµα να σταθεί στο ύψος των
περιστάσεων, ακόµα και να άρουµε την ασυλία µας όλοι µας –
βάζω και τον εαυτό µου µέσα-, ακριβώς υιοθετώντας την πρό-
ταση των γονέων που λένε ότι πρέπει να βρουν τουλάχιστον την
ηρεµία, αλλά και στη µνήµη των παιδιών τους να υπερασπι-
στούµε το δίκιο τους. 

Και το λέω αυτό, κύριε Πρόεδρε, ακριβώς γιατί σήµερα συζη-
τάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο ναι, βοηθά, αν θέλετε, τους δικη-
γόρους όλης της χώρας, αυτούς οι οποίοι κατά τα άλλα όµως
έχουν δεχθεί µια τεράστια επίθεση από το Υπουργείο Δικαιοσύ-
νης και από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας.

Δεν είναι λίγοι οι µήνες που η Νέα Δηµοκρατία ψήφισε ένα νο-
µοσχέδιο που, κατά τη δική µας κριτική, κατά την κρυφή ατζέντα
της, αφορούσε τη φορολόγηση των ελεύθερων επαγγελµατιών
και τους δικηγόρους. Να θυµίσω ότι η Νέα Δηµοκρατία είχε κάνει
παντιέρα το λεγόµενο «κίνηµα της γραβάτας», δηλαδή, τους
ελεύθερους επαγγελµατίες που κατά τα άλλα βύθισε στην ανυ-
ποληψία η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Τώρα η επίθεση στους ελεύθερους επαγγελµατίες ήταν τερά-
στια, τεράστια και η αντίδραση όλων των δικηγορικών συλλόγων
όλης της χώρας µε µήνες αποχής και θεωρώ ότι αυτό το νοµο-
σχέδιο είναι το χάπι που θέλει να χρυσώσει η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας. 

Γιατί; Διότι είχαµε και ένα δεύτερο µέτωπο στο οποίο το σύ-
νολο της νοµικής κοινότητας της χώρας αντιτίθετο, ήταν οι αλ-
λαγές στον Ποινικό Κώδικα, και εκεί ήταν σφοδρή η αντίδραση
και η αντίσταση όλων των δικηγορικών συλλόγων της χώρας,
υπερασπιζόµενοι ακριβώς τη ζωή των ανθρώπων και υποδει-
κνύοντας ότι οι αλλαγές στον Ποινικό Κώδικα θα οδηγήσουν
στην φυλάκιση ανθρώπων που δεν πρέπει να το κάνουµε αυτό,
δεν θα αποδίδεται η δικαιοσύνη που κατά τα άλλα θεωρεί το
Υπουργείο Δικαιοσύνης ότι θα αποδώσουν οι αλλαγές στον Ποι-
νικό Κώδικα. Η 17η αλλαγή στον Ποινικό Κώδικα να σηµειώσω.
Παρ’ όλα αυτά εσείς το ψηφίσατε.

Κι ερχόµαστε στο σηµερινό νοµοσχέδιο. Είναι λοιπόν ένα χάπι,
µια χείρα βοήθειας που δίνει το Υπουργείο Δικαιοσύνης, ακριβώς
για να κατευνάσει τις αντιδράσεις όλων των δικηγόρων. Περί-
µενα από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, επειδή κι ο ίδιος
είναι δικηγόρος, αυτό να το αναφέρει, να πει µεν τα καλά που το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εισάγει, αν θέλετε, και βοηθά τη δου-
λειά των δικηγόρων και αυξάνει τη δικηγορική ύλη των νοµικών
της χώρας, θα περίµενα όµως να αναφερθεί και ο ίδιος ως ελεύ-
θερος επαγγελµατίας δικηγόρος στο γεγονός ότι η νέα φοροε-
πιδροµή που ασκήθηκε στον ίδιο είναι κάτι για το οποίο η Νέα
Δηµοκρατία δεν είχε ενηµερώσει. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Στις προγραµµατικές δηλώσεις
είναι αυτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν υπάρχουν, κύριε Πρόεδρε.
Διαβάζετε λάθος προγραµµατικές δηλώσεις. Δεν πειράζει όµως.
Θα σας τις φέρω εγώ.

Το πολιτικό σχόλιο, λοιπόν, το οποίο µπορώ να κάνω για το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο το οποίο εισάγεται στη Βουλή έχει να
κάνει ακριβώς µε τον τρόπο µε τον οποίον προσπαθεί η Νέα Δη-
µοκρατία και η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη να διαχει-
ριστεί τις αντιδράσεις σύσσωµης της νοµικής κοινότητας.

Εµείς θεωρούµε ότι το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο κινείται στη
σωστή κατεύθυνση και γι’ αυτό από την πρώτη στιγµή είπαµε ότι
θα το υπερψηφίσουµε. Γιατί; Διότι επιλύει ορισµένα από τα προ-
βλήµατα τα οποία ήδη έχω αναφέρει, της νοµικής κοινότητας της
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χώρας. Δεν επιλύει όµως όλα τα προβλήµατα και θέλω να ανα-
φερθώ στο εξής.

Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας λέει ότι θα µειώσει τους
χρόνους απόδοσης της δικαιοσύνης, οι οποίοι, αν δεν κάνω
λάθος, κυµαίνονται γύρω στις χίλιες επτακόσιες και πλέον ηµέ-
ρες. 

Αυτό που ανέδειξαν οι φορείς τους οποίους ακούσαµε όλοι
µας κατά την ακρόαση των φορέων στην αρµόδια επιτροπή είναι
το ακριβώς αντίθετο. Και το λέω αυτό, γιατί όλοι και οι δικαστές,
αλλά και οι δικαστικοί υπάλληλοι λένε ότι ο τρόπος µε τον οποίον
προσπαθεί η Κυβέρνηση να µειώσει τους χρόνους δεν είναι ο κα-
τάλληλος. Θα προτιµούσανε -και εµείς αυτό αναδεικνύουµε- να
προβεί η Κυβέρνηση στις απαραίτητες προσλήψεις δικαστικών
υπαλλήλων. 

Ήδη ο Υπουργός στις αρµόδιες επιτροπές είπε ότι ο σχεδια-
σµός του Υπουργείου είναι για περίπου χίλιες εκατό, αν δεν κάνω
λάθος, κύριε Υπουργέ, προσλήψεις, µε κάποιους τρόπους. Δεν
είναι ανάγκη να τους αναφέρω εγώ, θα τους πείτε εσείς. Παρ’
όλα αυτά, οι ίδιοι οι φορείς είπαν ότι δεν θα βοηθήσουν ούτε
αυτές οι προσλήψεις, είναι πολύ λίγος ο αριθµός δικαστικών
υπαλλήλων οι οποίοι δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα.

Και µάλιστα, εδώ έρχεται για να σωρεύσει τα προβλήµατα που
αντιµετωπίζουν οι δικαστικοί υπάλληλοι και οι δικαστές της
χώρας µε το υπό σχεδιασµό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης που αφορά τον δικαστικό χάρτη. Διότι, απ’ όσο εγώ κατα-
λαβαίνω, είναι να κλείσετε έδρες, να κλείσετε δικαστήρια, να
ενοποιήσετε δικαστήρια ανά νοµό, για να το πω και αυτό γιατί
αναφέρθηκε, να ενοποιήσετε υπηρεσίες, χωρίς όµως να αυξή-
σετε τους δικαστικούς υπαλλήλους οι οποίοι θα ασχολούνται
στις ενοποιηµένες αυτές έδρες. Εµείς λοιπόν -και όχι µόνο εµείς-
και οι φορείς λένε ότι υπάρχει πολύ σοβαρό πρόβληµα σε αυτό. 

Επίσης θέλω να παρατηρήσω ότι το Υπουργείο έκανε δεκτά
αρκετά από τα σχόλια τα οποία κατατέθηκαν στη δηµόσια δια-
βούλευση, σε αντίθεση µε άλλα νοµοσχέδια, στα οποία ουδόλως
αναφερόσασταν. Τώρα σωστά και καλά κάνατε, ενσωµατώσατε
ορισµένα από τα σχόλια αυτά. Δεν µπορώ όµως να µην πω ότι
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είναι µια συρραφή, κατά την άποψή
µας, απόψεων, προτάσεων και θέσεων, οι οποίες είχαν ακουστεί
το προηγούµενο διάστηµα σε σχέση µε τη δικηγορική ύλη. 

Πρέπει, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να µην κάνετε πασαλείµµατα.
Αφορά τη ζωή πολλών ανθρώπων και τη δουλειά των δικηγόρων
που έχουν να κάνουν σε σχέση µε την υπεράσπιση των πελατών
τους, τους ανθρώπους τους οποίους υπερασπίζονται σε κάθε δι-
καστήριο, αλλά και όσα σας έχουν πει σε σχέση µε τους ποινι-
κούς κώδικες και είναι απαραίτητο, κύριε Υπουργέ, να προβείτε
στις αλλαγές εκείνες που αναδεικνύουν οι δικηγόροι όλης της
χώρας.

Τώρα µε ιδιαίτερη ικανοποίηση, κύριε Υπουργέ, είδα ότι σε
ορισµένα πράγµατα τα οποία αναφέρθηκαν από όλες τις πλευ-
ρές, οι οποίες ψηφίζουν το νοµοσχέδιο, στις αρµόδιες επιτροπές
ακουστήκαµε και έγιναν αλλαγές. Δηλαδή αυτό που είχα επιση-
µάνει, κύριε συνάδελφε, το γεγονός ότι οι δικηγόροι δεν µπο-
ρούν να επιλέγονται τυχαία, αλλά να υπάρχει ένας κατάλογος ο
οποίος θα καταρτίζεται από τους δικηγορικούς συλλόγους όλης
της χώρας, βάσει της νοµικής βοήθειας -δηλαδή υπήρχε τρόπος
να το κάνουµε αυτό, συµβαίνει στη νοµική βοήθεια- βλέπω, κύριε
Υπουργέ, ότι το αλλάξατε. 

Εµείς διαφωνούµε και κάναµε και µια συνάντηση µε τον επικε-
φαλής της ολοµέλειας των δικηγορικών συλλόγων, τον κ. Βερ-
βεσό, για τον τρόπο µε τον οποίον, κατά την άποψή µας, θα
αυξήσετε κυρίως στις εγγραφές τους χρόνους. Οι δικηγόροι του
πεδίου λένε ότι όσον αφορά τις εγγραφές, δηλαδή εκεί που οι
άνθρωποι -κυρίως στις τράπεζες- κάνουν εγγραφή περιουσιακών
στοιχείων για να δανειοδοτηθούν, οι αποφάσεις οι οποίες, κύριε
Υπουργέ, βγαίνουν τώρα από τα ειρηνοδικεία είναι αυθηµερόν.
Οι δικηγόροι δηλαδή των δύο µερών πηγαίνουν στα ειρηνοδικεία
και παίρνουν αυθηµερόν την απόφαση και µετά πηγαίνουν και
κάνουν τις εγγραφές στα κτηµατολόγια και γίνεται η δανειοδό-
τηση αυτού που θέλει να πάρει ένα δάνειο, του επιχειρηµατία και
όλα αυτά.

Αυτό που πάτε τώρα, κύριε Υπουργέ, να κάνετε είναι να αυξή-

σετε τους χρόνους, όχι να τους µειώσετε. Δίνετε τριάντα ηµέρες
δυνατότητα στον πρωτοριζόµενο δικηγόρο να βγάλει την από-
φαση σε όλες τις περιπτώσεις. Στη συνέχεια, αν αυτός δεν το
κάνει, πηγαίνετε στον δεύτερο και του δίνετε και αυτού τριάντα
ηµέρες. Προκύπτει, δηλαδή, κύριε Υπουργέ, ότι εσείς εδώ αυξά-
νετε τους χρόνους και όχι τους µειώνετε. Δηλαδή δεν πετυχαί-
νετε αυτό που κατά τα άλλα θέλετε να πετύχετε.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ πολύ –και τα παι-
διά που µας βλέπουν- µε µια αναφορά στις δύο τροπολογίες.
Μας είχε ενηµερώσει το Υπουργείο ότι δεν θα κατατεθεί τροπο-
λογία από άλλο Υπουργείο. Είδα ότι κατατίθεται µια τροπολογία
του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Για την τροπολογία αυτή θα δια-
τηρήσω τις επιφυλάξεις µου, κύριε Πρόεδρε, να τοποθετηθώ στη
συνέχεια. Άκουσα την τοποθέτηση του εισηγητή της Νέας Δηµο-
κρατίας. Παρ’ όλα αυτά, επειδή στις λεπτοµέρειες κρύβεται αν
θέλετε η αδυναµία ή η προσπάθεια της Κυβέρνησης σε ορισµένα
πράγµατα, επιφυλάσσοµαι για αυτό. 

Κατά τα άλλα είµαστε θετικοί και για την τροπολογία που
αφορά τους δικηγόρους. Δηλώνω από το Βήµα της Βουλής ότι
εµείς θα υπερψηφίσουµε το εν λόγω σχέδιο νόµου το οποίο
αφορά τη δικηγορική ύλη, την αύξηση της δουλειάς στους δικη-
γόρους όλης της χώρας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
τριάντα µία µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαι-
δευτικοί από το 46ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Να κλείσει, παρακαλώ, ο ηλεκτρονικός κατάλογος. 
Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα

Αλλαγής, η κ. Μιλένα Αποστολάκη. 
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη Δευτέρα 11 Μαρτίου ολο-

κληρώθηκε η οργανωµένη απόπειρα συγκάλυψης της τραγωδίας
των Τεµπών. Είχε µεθοδευτεί η πρώτη πράξη όταν η Νέα Δηµο-
κρατία απέρριψε την πρόταση του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ για τη
σύσταση προκαταρκτικής επιτροπής για τη διερεύνηση του εγ-
κλήµατος των Τεµπών. Η δεύτερη πράξη είναι η διαχείριση των
εργασιών της εξεταστικής επιτροπής µε τους αποκλεισµούς µαρ-
τύρων και τα υπόλοιπα στάδια που κατέληξαν στην υποβολή από
την Πλειοψηφία ενός κατάπτυστου, όχι για την Αντιπολίτευση,
αλλά για το σύνολο της κοινωνίας, πορίσµατος το οποίο καταλή-
γει στον περιβόητο ανθρώπινο παράγοντα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι υπάρχουν δι-
κογραφίες που αφορούν πολιτικά πρόσωπα στην αρµόδια Εισαγ-
γελία της Λάρισας και είναι προφανές ότι κάποιες από τις
δικογραφίες αυτές θα φτάσουν στην Ολοµέλεια της Βουλής.
Είναι κατά συνέπεια υπαρξιακή, θεωρώ, η ιστορική ευθύνη η
οποία αφορά την Πλειοψηφία, αφορά το σύνολο της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί δεν είναι µόνο η
πολιτική της ευθύνη. Είναι ένα χρέος ανθρωπιάς το οποίο η συ-
νείδηση κάθε ανθρώπου θα υπαγόρευε. Θα αναµένουµε κατά
συνέπεια µαζί µε το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας να δούµε
την απάντηση της Νέας Δηµοκρατίας όταν έρθει η ώρα αυτή. 

Συζητάµε σήµερα και θα κληθούµε να ψηφίσουµε το νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε τίτλο «Ενίσχυση δικηγορικής
ύλης» που περιλαµβάνει ρυθµίσεις για τα κληρονοµητήρια, τις
αποδοχές και αποποιήσεις κληρονοµιών, τις εγγραφές και τις
εξαλείψεις συναινετικών προσηµειώσεων υποθηκών και τις ένορ-
κες βεβαιώσεις, αλλά και διατάξεις για το Ταµείο Χρηµατοδότη-
σης Δικαστικών Κτιρίων και την πληρωµή των υποθέσεων
νοµικής βοήθειας. Χτες όµως όλοι οι συνάδελφοι πήραµε στους
υπολογιστές µας δύο τροπολογίες. Η µία τροπολογία µε αριθµό
112 αφορά σε µέτρα µείωσης του ενεργειακού κόστους για την
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προώθηση του πρωτογενούς και δευτερογενούς τοµέα και στη
σύσταση Επιτροπής Ελέγχου του Συστήµατος Ηλεκτρονικής
Προέγκρισης του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών
Υγείας αρµοδιότητας Υπουργείων Ενέργειας, Περιβάλλοντος,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Υγείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και αναφέροµαι και σε επιφα-
νείς νοµικούς που είναι σήµερα στην Αίθουσα, τους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους των κοµµάτων, το Σύνταγµα στο άρθρο
74 παράγραφος 5 εδάφιο 3 αναφέρει ρητά ότι προσθήκη ή τρο-
πολογία άσχετη µε το κύριο αντικείµενο του νοµοσχεδίου ή της
πρότασης νόµου δεν εισάγεται στη συζήτηση. Ο Κανονισµός της
Βουλής στο άρθρο 88 παράγραφος 3 αναφέρει ότι οι τροπολο-
γίες πρέπει να σχετίζονται µε το κύριο αντικείµενο του νοµοσχε-
δίου. Και θα καταλήξω βέβαια στον περίφηµο νόµο για το
επιτελικό κράτος, το ν.4622/2019, που αναφέρει ότι οι τροπολο-
γίες πρέπει πάντως να είναι σχετικές µε το αντικείµενο του σχε-
δίου νόµου και να κατατίθενται µέχρι το τέλος της συζήτησης
στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή, λέω εγώ τώρα, για να
γίνεται µια κάποια συζήτηση, µια διαβούλευση και µια αξιολό-
γηση στη Διαρκή Επιτροπή. Εκτός βέβαια, και εδώ θα έχει πολύ
µεγάλο ενδιαφέρον να ακούσω από τον Υπουργό και από τον
Υφυπουργό, τη συνάφεια που µπορεί να προκύπτει και να έρθει
να µας αιτιολογήσει γιατί σήµερα η Ολοµέλεια συζητά αυτές τις
τροπολογίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι για µια
ακόµη φορά η Κυβέρνηση παραβιάζει το Σύνταγµα και τις αρχές
καλής νοµοθέτησης. Υπάρχει όµως κάτι το οποίο είναι επίσης
προφανέστερο και αυτό είναι ότι αυτό δεν είναι πολυδύναµος εκ-
συγχρονισµός. Κάποια στιγµή ο κ. Μητσοτάκης θα πρέπει να
σταµατήσει µε αυτό τον προκλητικό τρόπο να δανείζεται όρους
που πολιτικά, ιστορικά, µεταρρυθµιστικά δεν του ανήκουν. Δεν
είναι λοιπόν, πολυδύναµος εκσυγχρονισµός. Είναι η πιο αναχρο-
νιστική εκδοχή εµβαλωµατικής νοµοθέτησης µε πρόχειρο και
αποσπασµατικό αποτέλεσµα, που δεν εισάγει, δεν υπηρετεί µια
ολοκληρωµένη πολιτική σε έναν τοµέα που υποτίθεται ότι απο-
τελεί προτεραιότητα για την Κυβέρνηση και αναφέροµαι στην
αγροτική πολιτική. 

Οι δηλώσεις του αρµόδιου Υπουργού ότι οι αγρότες που
έβγαιναν στους δρόµους ήταν κοµµατικά υποκινούµενοι, οι δη-
λώσεις του Πρωθυπουργού, ο οποίος παρέπεµπε και έλεγε
στους αγρότες «κοιτάξτε τι γίνεται στην Ευρώπη, δεν είναι ελλη-
νικό το πρόβληµα» και «ό,τι είχαµε να δώσουµε το δώσαµε» σε
συνδυασµό µε τη σηµερινή άσχετη τροπολογία αντανακλούν τις
παλινωδίες της Κυβέρνησης, την περιφρόνησή της στις συνταγ-
µατικές επιταγές για τη νοµοθέτηση, την ανικανότητά της να ει-
σηγηθεί ένα ολοκληρωµένο εθνικό σχέδιο για την ανασυγκρό-
τηση της αγροτικής παραγωγής. Είναι προφανές ότι επιφυλασ-
σόµαστε σε ό,τι αφορά τη θέση µας για την τροπολογία αυτή.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Μέσα από τη διαδικασία απο-
νοµής της δικαιοσύνης διαµορφώνεται, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η αντίληψη της κοινωνίας για τη λειτουργία της, για την
ποιότητα του κράτους δικαίου, αλλά και για την ασφάλεια δι-
καίου. Είναι γνωστό ότι η απονοµή της δικαιοσύνης στη χώρα
µας νοσεί. Είναι πολλά τα ζητήµατα. Ας σταθούµε λίγο στο ζή-
τηµα της καθυστέρησης. 

Σύµφωνα µε την ετήσια έκθεση της Παγκόσµιας Τράπεζας για
το 2020, η χώρα µας καταλαµβάνει µόλις την εκατοστή τεσσα-
ρακοστή έκτη θέση ως προς τον µέσο χρόνο επίλυσης µια δια-
φοράς στα δικαστήρια. Σύµφωνα µε την έκθεση Doing Business
της Παγκόσµιας Τράπεζας πάντα, ο µέσος χρόνος επίλυσης µιας
διαφοράς στην Ελλάδα απαιτεί χίλιες επτακόσιες έντεκα µέρες,
δηλαδή, περίπου τεσσερισήµισι χρόνια. Εάν το συνδέσουµε µε
τους µέσους όρους άλλων ευρωπαϊκών χωρών, όπως η Γαλλία
και η Γερµανία, που είναι κάτι λίγο περισσότερο από έναν χρόνο
ή η Ιταλία, που είναι περίπου τρία χρόνια και η Πορτογαλία δύο
χρόνια, αντιλαµβανόµαστε πόσο πίσω είµαστε.

Αλλά το ζήτηµα της ταχύτητας αφορά και τις αναπτυξιακές
προοπτικές της χώρας. Είναι σηµαντική προϋπόθεση για την
προσέλκυση επενδύσεων, για την ενίσχυση της σχέσης εµπιστο-
σύνης, καθώς η καθυστέρηση των δικαστικών αποφάσεων πα-
ρατείνει την αβεβαιότητα, αυξάνει το ρίσκο για τους επενδυτές

και προφανώς αποτελεί ανασταλτικό παράγοντα για επενδύσεις.
Το Παρατηρητήριο Ψηφιακού Μετασχηµατισµού του Συνδέσµου
Ελληνικών Βιοµηχανιών επισηµαίνει ότι το µέτρο που θα επιφέρει
πρόσθετα οφέλη για την επιτάχυνση της δικαιοσύνης µε πολλα-
πλούς αποδέκτες τους πολίτες, την κοινωνία, τις επιχειρήσεις,
την κοινωνία είναι η ψηφιακή µετάβαση της δικαιοσύνης, που θα
οδηγήσει σε µειωµένους χρόνους και µειωµένα κόστη, σε µείωση
της ανάγκης φυσικής παρουσίας των διαδίκων, σε πιο παραγω-
γική αξιοποίηση των πόρων, αποδεσµεύοντας σηµαντικό αριθµό
λειτουργών για άλλες κρίσιµες ανάγκες, σε πολλαπλά οφέλη για
τη δηµόσια διοίκηση. 

Η αξιολόγηση της Κυβέρνησης µετά από πέντε σχεδόν έτη
διακυβέρνησης στη χώρα σε ό,τι αφορά την ψηφιακή µετάβαση
είναι εξαιρετικά πενιχρά. Το πρόσηµο είναι αρνητικό. Θα πω µόνο
ότι το Πρωτοδικείο της Αθήνας, το µεγαλύτερο πρωτοδικείο της
χώρας, δεν έχει 4G και 5G πολύ περισσότερο.

Ένας ακόµη τρόπος επιτάχυνσης της δικαιοσύνης είναι η προ-
ώθηση της εξωδικαστικής επίλυσης διαφορών, της διαιτησίας
και της διαµεσολάβησης. Με τον τρόπο αυτό έχουµε σηµαντική
µείωση του χρόνου εκτέλεσης της απόφασης, ενώ υπάρχει ση-
µαντική αποσυµφόρηση και των πινακίων. Είναι άλλος ένας το-
µέας που η Κυβέρνηση δεν έχει να επιδείξει αποτελέσµατα.
Είµαστε πάρα πολύ πίσω σε ό,τι αφορά τη διείσδυση των εξωδι-
καστικών µορφών επίλυσης διαφοράς. 

Άρα έχουµε προβλήµατα που αφορούν την κοινωνία, τους πο-
λίτες, τους υποψήφιους επενδυτές, τους δικηγόρους, οι οποίοι
βρίσκονται συχνά αντιµέτωποι µε το πρόβληµα της αρνησιδικίας,
είναι εκτεθειµένοι απέναντι στους πελάτες τους, δεν µπορούν να
είναι αποδοτικοί, αποτελεσµατικοί λειτουργοί της δικαιοσύνης. 

Το Υπουργείο Δικαιοσύνης από το 2019 από την άλλη πλευρά
έχει µια τροµερή νοµοθετική υπερπαραγωγή. Υπάρχει ένας νο-
µοθετικός οίστρος. Τα περισσότερα βαφτίζονται µεταρρυθµί-
σεις. Ξέρουµε όλοι εδώ σε αυτή την Αίθουσα, -όσοι από τους
συναδέλφους ήσασταν και την προηγούµενη τετραετία- έχετε
έναν πιο άµεσο δείκτη σύγκρισης για όλα αυτά τα νοµοσχέδια
που ψηφίστηκαν, έµειναν ένα κενό γράµµα, δεν εφαρµόστηκαν
και όχι µόνο αυτό, αλλά ήρθε µετά η ίδια Κυβέρνηση να επανα-
νοµοθετήσει, τροποποιώντας τις δικές της νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες. 

Η τελευταία µάλιστα νοµοθετική πρωτοβουλία του Υπουργείου
για την τροποποίηση των ποινικών κωδίκων είναι µια πρωτοβου-
λία που προκάλεσε την οµόθυµη αντίδραση του νοµικού κόσµου,
της επιστηµονικής ακαδηµαϊκής κοινότητας, ενώ βεβαίως είχε
προηγηθεί το νοµοσχέδιο για τη φορολόγηση των ελευθέρων
επαγγελµατιών, το οποίο µε την επιβολή οριζόντιων µέτρων φο-
ρολόγησης του εισοδήµατος, µε τα τεκµήρια, άφησε ανέγγιχτη
τη µεγάλη φοροδιαφυγή, τον µεγάλο διαφυγόντα πλούτο, από
το νοµικό επάγγελµα και αντίθετα, θα οδηγήσει στην περιθωριο-
ποίηση και την υπαλληλοποίηση εκτεταµένα στρώµατα του δικη-
γορικού σώµατος µε µεσαία και χαµηλά εισοδήµατα. 

Το νοµοσχέδιο κατά συνέπεια αποτελείται από µία δέσµη ρυθ-
µίσεων µε περιεχόµενο βεβαίως τη διεύρυνση της δικηγορικής
ύλης, αλλά ο κεντρικός στόχος είναι ο κατευνασµός του δικηγο-
ρικού σώµατος µετά από αυτές τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες
της Κυβέρνησης και ασφαλώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
συνιστά νοµοθετική πρωτοβουλία µε µεταρρυθµιστικό αποτύ-
πωµα. 

Βεβαίως, είναι θετικό ότι µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις επι-
χειρείται µια σειρά τροποποιήσεων στον Αστικό Κώδικα και τον
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας που αφορούν στην έκδοση και πα-
ροχή κληρονοµητηρίου, στην αποδοχή και αποποίηση κληρονο-
µιάς, στις προσηµειώσεις υποθηκών, στην παροχή ενόρκων
βεβαιώσεων. Άρα έχουµε τροποποιήσεις, προκειµένου να κατα-
στεί δυνατή η µεταφορά αριθµού υποθέσεων στους δικηγόρους,
η οποία µέχρι σήµερα αποτελεί αποκλειστικό έργο των δικαστι-
κών λειτουργών χωρίς όµως να έχει δικαιοδοτικό περιεχόµενο. 

Άρα µε το νοµοσχέδιο επιτυγχάνεται πρώτον, η ταχύτερη και
µε λιγότερο κόστος για τον πολίτη διεκπεραίωση νοµικών υπο-
θέσεων, ενώ ταυτόχρονα εξασφαλίζεται η ποιότητα και η ασφά-
λεια της µεταφοράς αυτής της ύλης. Γιατί το δικηγορικό σώµα
έχει εµπειρία, έχει κύρος, έχει γνώση, είναι συλλειτουργοί της δι-
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καιοσύνης και έτσι εξασφαλίζει την ποιότητα και την ασφάλεια
στη µεταφορά αυτών των διαδικασιών. 

Δεύτερον, έχουµε αύξηση της δικηγορικής ύλης, ώστε η πλητ-
τόµενη τάξη των δικηγόρων –πληττόµενη και από τις πρωτοβου-
λίες τις οποίες προανέφερα- να µπορεί να αναλάβει νέα
αντικείµενα καθόλου ξένα προς αυτήν, αυξάνοντας µε αυτόν τον
τρόπο την ύλη της και το εισόδηµά της σε έναν βαθµό. 

Τρίτον και σηµαντικό, έχουµε απαλλαγή δικαστών από φόρτο
εργασίας χωρίς δικαιοδοτικό περιεχόµενο, ούτως ώστε να αφο-
σιωθούν στην ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύνης στο δικαιοδο-
τικό τους έργο. Και τέταρτον έχουµε µε πάρα πολύ σηµαντικό
περιεχόµενο, αλλά αβέβαιη αποτελεσµατικότητα, κατά την
άποψή µας, το ζήτηµα της εκκαθάρισης και πληρωµής των απο-
ζηµιώσεων νοµικής βοήθειας στους δικηγόρους µέσω µιας επι-
χειρούµενης απλοποίησης των διαδικασιών. Η ανάγκη ρύθµισης,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του ζητήµατος της νοµικής βοή-
θειας, όπου οι καθυστερήσεις στις πληρωµές των συµµετεχόν-
των δικηγόρων αγγίζουν τα τέσσερα χρόνια, αναδεικνύει τα
µεγάλα προβλήµατα στη λειτουργία της διοίκησης µε θύµατα
τους νέους κατά τεκµήριο δικηγόρους, αυτούς δηλαδή που
έχουν άµεση ανάγκη, βιοποριστική ανάγκη αυτή την αµοιβή της
νοµικής βοήθειας.

Ενδεικτικά, το Νοέµβριο του 2022 το ΤΑΧΔΙΚ εξέταζε τους φα-
κέλους του καλοκαιριού του 2019, ενώ για κάποια πρωτοδικεία
η εκκαθάριση βρισκόταν ακόµα πιο πίσω, στο 2018. Τα στοιχεία
του δικηγορικού συλλόγου αναφέρουν ότι εκκρεµούσαν σα-
ράντα τρεις χιλιάδες φάκελοι για εκκαθάριση, ενώ κάθε χρόνο
πραγµατοποιούνται κατά µέσο όρο τριάντα χιλιάδες νοµικές
πράξεις, όπου απαιτείται η παροχή νοµικής βοήθειας. Αν εδώ
αναλογιστεί κανείς ότι το όριο των 7,5 χιλιάδων ευρώ αυξήθηκε,
και ορθώς, στις 12,5 χιλιάδες ευρώ εισόδηµα για τους συµπολί-
τες που δικαιούνται νοµικής βοήθειας και ότι έχουµε πλέον και
τα αδικήµατα που υπάγονται στην αρµοδιότητα του τριµελούς
πληµµελειοδικείου -και ορθώς και εδώ έχουµε αυτή τη διεύ-
ρυνση- αντιλαµβανόµαστε πλέον ότι ο φόρτος θα είναι ακόµα µε-
γαλύτερος. 

Κατά συνέπεια, Κύριε Υπουργέ, εδώ –και τις διατυπώσαµε
στην επιτροπή- έχουµε κάποιες ενστάσεις, κάποιες επιφυλάξεις
για το κατά πόσο θα µπορέσουν να τελεσφορήσουν αυτές οι δια-
τάξεις σε ό,τι αφορά την εκκαθάριση. Συγκεκριµένα, στο άρθρο
21 η φύση της οµάδας εργασίας την οποία προβλέπετε έχει έναν
χαρακτήρα αµιγώς εθελοντικό. Ο αριθµός των συµµετεχόντων
µπορεί να είναι µέχρι είκοσι, αυτό είναι το µέγιστο. Δεν υπάρχει
όµως καµµία υποχρεωτικότητα ως προς τον ελάχιστο αριθµό
σύνθεσης αυτής της οµάδας και επαφίεται στην καλή προαίρεση
των υπαλλήλων του Υπουργείου Δικαιοσύνης που θα θελήσουν
έναντι µιας υπερωριακής αµοιβής να ενταχθούν σε αυτή την
οµάδα. Δεν απορρέει δηλαδή καµµία έννοια δεσµευτικότητας για
τη σύσταση και λειτουργία της οµάδας. Αν αυτά τα προσθέ-
σουµε στο γεγονός της παντελούς απουσίας πρόβλεψης ανθρώ-
πινων και υλικών πόρων για το χρονικό διάστηµα πέραν του
οριζόµενου των δεκαοκτώ µηνών που προβλέπεται για την ολο-
κλήρωση του έργου της οµάδας, µπορούµε να οδηγηθούµε στο
συµπέρασµα ότι η ευχή που αποτυπώνεται στη σελίδα 23 της
ανάλυσης συνεπειών της ρύθµισης, ότι δηλαδή, µε τις διατάξεις
για τη νοµική βοήθεια θα επανέλθει η οµαλότητα στο ΤΑΧΔΙΚ, µε
αποτέλεσµα κάθε φορά να απασχολείται µόνο µε τις νέες αιτή-
σεις, φοβόµαστε ότι είναι περισσότερο ευχή και δεν θα είναι κάτι
το οποίο θα αποτυπωθεί. Θα έχουµε δηλαδή, πάλι ένα κενό
γράµµα που δεν θα έρθει να αποτυπωθεί σε πράξη, σε βελτίωση
της κατάστασης, όπως κατά κόρον συµβαίνει µε προηγούµενες
νοµοθετικές πρωτοβουλίες του Υπουργείου Δικαιοσύνης. 

Το γεγονός δε ότι δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για µόνιµη
ενίσχυση του ΤΑΧΔΙΚ µε επιπλέον ανθρώπινο δυναµικό είναι σχε-
δόν βέβαιο ότι θα οδηγήσει στην εκ νέου σώρευση αιτήσεων για
πληρωµή αποζηµιώσεων των δικηγόρων νοµικής βοήθειας από
1-1-2024 και µετά.

Ένας τελευταίος κίνδυνος που αφορά τις γραµµατείες των δι-
καστηρίων είναι ο εξής. Κύριε υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, σας το
επεσήµαναν στην επιτροπή οι εκπρόσωποι της Οµοσπονδίας Δι-
καστικών Υπαλλήλων Ελλάδας. Οι γραµµατείες των δικαστηρίων,

στις οποίες υπάρχουν πολλά οργανικά κενά, είναι πάνω από χί-
λιες επτακόσιες οι κενές οργανικές θέσεις, µε το νοµοσχέδιο
αυτό θα επιφορτιστούν µε κάποιες νέες αρµοδιότητες. Αυτές οι
νέες αρµοδιότητες θα έρθουν να προστεθούν στο καθηκοντολό-
γιό τους χωρίς αντίστοιχη ενίσχυση σε ανθρώπινους πόρους.

Δηλαδή, είναι υποστελεχωµένες και θα έρθουν σήµερα µε
όλες αυτές τις κενές οργανικές θέσεις να επιφορτιστούν µε νέες
αρµοδιότητες. 

Κατά συνέπεια το νοµοσχέδιο που δεν αποτελεί µια µεταρρυθ-
µιστική τοµή, αλλά που έρχεται να διευρύνει τη δικηγορική ύλη,
είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο ψηφίζουµε, θέλοντας να στηρί-
ξουµε το δικηγορικό σώµα οι σχέσεις του οποίου έχουν διαρρα-
γεί µε το Υπουργείο Δικαιοσύνης µε τις τελευταίες νοµοθετικές
του πρωτοβουλίες, έχουν διαρραγεί οι σχέσεις της Κυβέρνησης
µε την κοινωνία, οι σχέσεις της Κυβέρνησης µε το δικηγορικό
σώµα. Στην κατεύθυνση αυτή υπερψηφίζουµε το νοµοσχέδιο επί
της αρχής, και επιφυλασσόµαστε για την τροπολογία, όπως ανέ-
φερα και στην αρχή της οµιλίας µου. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Αποστολάκη. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Πετρούπο-
λης.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στην ειδική αγορήτρια από το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, κ. Μαρία Κοµνηνάκα. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, παρά τις βαρύγδουπες δηλώσεις σας για να

λάµψει η αλήθεια και να έρθουν όλα στο φως, αλλά και για την
ακόµα µια φορά προσπάθεια του Πρωθυπουργού να δικαιολο-
γήσει τα αδικαιολόγητα, σχετικά µε το έγκληµα στα Τέµπη και τη
συγκάλυψή του, σας εκθέτει η απαράδεκτη στάση της κυβερνη-
τικής Πλειοψηφίας στην εξεταστική επιτροπή και το εσπευσµένο
κλείσιµό της, που πραγµατικά οµολογεί την απεγνωσµένη προ-
σπάθεια να συγκαλυφθούν µε κάθε τρόπο οι αιτίες και οι υπεύ-
θυνοι του εγκλήµατος των Τεµπών, τη στιγµή που από τις
διαδικασίες της εξεταστικής επιτροπής και παρά τα συγκεκρι-
µένα όριά της, έχουν καταγραφεί πολύ συγκεκριµένες σοβαρές
και πολιτικές βεβαίως αλλά και σοβαρές ποινικές ευθύνες και
κατά τη γνώµη µας, κακουργηµατικού χαρακτήρα, για τις πρά-
ξεις και παραλείψεις των Υπουργών Μεταφορών από το 2010
µέχρι και σήµερα, για το ότι άφησαν πραγµατικά στο έλεός του,
την ασφάλεια του σιδηροδρόµου. 

Εµείς σας διαµηνύουµε και από αυτό το Βήµα, ότι θα κάνουµε
ό,τι περνάει από το χέρι µας, γιατί γνωρίζουµε ότι δικαίωση για τα
θύµατα του εγκλήµατος, αλλά και για όλο τον λαό και τη νεολαία,
αποτελεί η πλήρης αποκάλυψη όλων των αιτιών που οδήγησαν σε
αυτό το έγκληµα, η απόδοση σε όλους τους υπεύθυνους των ποι-
νικών, αλλά και των πολιτικών, βεβαίως, ευθυνών και ο αγώνας για
να µην ξεχαστεί αυτό το έγκληµα και σε καµµία περίπτωση να µην
παραγραφεί.

Τώρα θα ήθελα να κάνω κι ένα ακόµα σχόλιο, µιας και είµαστε
ενώπιον των αρµοδίων Υπουργών. Είναι πραγµατικά εξοργιστική
η πρόταση της εισαγγελέως του Μικτού Ορκωτού Δικαστηρίου
για την αθώωση του Ηλία Μίχου για το έγκληµα του βιασµού και
της µαστροπείας σε βάρος της δωδεκάχρονης στον Κολωνό.
Είναι µια πρόταση που οδηγεί στο να πέσει στα µαλακά ο συγκε-
κριµένος δράστης, αλλά στην πραγµατικότητα ξεπλένει συνολικά
το κύκλωµα της σεξουαλικής εκµετάλλευσης και κακοποίησης
του ανήλικου κοριτσιού, και βεβαίως αποτελεί µια ακόµα περί-
τρανη απόδειξη της σήψης της καπιταλιστικής κοινωνίας, του εχ-
θρικού κράτους, που αφήνει απροστάτευτα τα θύµατα, ενώ
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βεβαίως σε κάποιες περιπτώσεις, δεν διστάζει να αθωώσει ακόµα
και τους δράστες-τέρατα. 

Φυσικά, όταν έχουµε φτάσει στο σηµείο να ενοχοποιείται η κα-
ταγγελία παρόµοιων κυκλωµάτων -όπως όλες αυτές τις µέρες
βλέπουµε- τέτοιες προτάσεις δεν αποτελούν καµµιά απολύτως
έκπληξη. 

Επιβεβαιώνεται τελικά ότι η πραγµατική ασπίδα προστασίας
απέναντι στην πολύµορφη βία είναι το εργατικό λαϊκό κίνηµα που
και τώρα βεβαίως, θα αντιπαλέψει κάθε προσπάθεια συγκάλυ-
ψης των πραγµατικών ενόχων. 

Για να έρθουµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Από την πρώτη τοπο-
θέτηση στην επιτροπή ο κύριος Υπουργός έσπευσε να σηµειώσει
ότι το νοµοσχέδιο που έρχεται σήµερα προς ψήφιση είχε ήδη
προαναγγελθεί από τις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνη-
σης και δεν αποτελεί µια ευκαιριακή επιλογή. Κι αυτό βεβαίως
το επικαλείστε, απαντώντας στην κριτική ότι µε το παρόν νοµο-
σχέδιο η Κυβέρνηση επιχειρεί να αποκαταστήσει τις διαρραγεί-
σες σχέσεις µε τη µεγάλη πλειοψηφία των δικηγόρων. Μάλιστα
ήρθε και ο κύριος Υπουργός υπερθεµατίζοντας, να προσθέσει
ότι δεν είχατε ανάγκη κάτι τέτοιο, γιατί ποτέ δεν υπήρξαν σε κα-
λύτερο επίπεδο οι σχέσεις του Υπουργείου µε τους δικηγόρους. 

Μάλλον αντιλαµβάνεστε τους τρεις µήνες που βρίσκονται σε
αποχές οι δικηγόροι και τη µαζικότητα της συµµετοχής τους στις
κινητοποιήσεις, ως κατά κάποιο τρόπο µια περίοδο µέλιτος που
διάγει το Υπουργείο σας. 

Όµως, πράγµατι, οφείλουµε να σας αναγνωρίσουµε ότι δεν
πρόκειται για ευκαιριακές µεταρρυθµίσεις. Πράγµατι υλοποιείται
ένας συνολικά αντιδραστικός σχεδιασµός στη δικαιοσύνη, που
έχει ήδη προγραφεί από την έκθεση Πισσαρίδη, την Παγκόσµια
Τράπεζα αλλά και το συνολικό σχεδιασµό και τις κατευθύνσεις
της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε το βλέµµα στραµµένο στα αντιλαϊκά
προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης. Και προφανώς, µε
βάση αυτό το συνολικό σχεδιασµό που έχετε, επιλέγετε και τον
χρόνο και τον τρόπο που θα φέρετε την κάθε νοµοθετική παρέµ-
βαση για να εξυπηρετήσετε και αναλόγως το προπαγανδιστικό
σας αφήγηµα. 

Έτσι, σε αυτή τη φάση, η Κυβέρνηση επιχειρεί να εµφανιστεί
υποκριτικά ευαίσθητη απέναντι στην οικονοµική και επαγγελµα-
τική ασφυξία της µεγάλης πλειοψηφίας των δικηγόρων, η οποία
είναι βεβαίως αποτέλεσµα της δικής σας αντιλαϊκής πολιτικής,
όπως φυσικά και των προηγούµενων που έστρωσαν το έδαφος
στα πλαίσια και των κατευθύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Επιχειρείτε να εµφανιστείτε µεγαλόψυχοι απέναντι στους δικη-
γόρους, προσφέροντάς τους κάποια αντίδωρα απέναντι στα
απανωτά πλήγµατα που έχετε επιφέρει εναντίον τους, όπως µε
τον τελευταίο άδικο και εξοντωτικό φορολογικό νόµο και τα απα-
ράδεκτα τεκµήρια που αυτός εισάγει, τις νέες αυξήσεις των
ασφαλιστικών εισφορών από την αρχή του έτους και την απάν-
θρωπη στέρηση της ασφαλιστικής ικανότητας, δηλαδή τη στέ-
ρησης της πλήρους ιατροφαρµακευτικής περίθαλψης σε
χιλιάδες από τους αυτοαπασχολούµενους δικηγόρους που δεν
µπορούν να καταβάλουν ή να ρυθµίσουν το σύνολο των οφειλών
τους προς τον ΕΦΚΑ από την αρχή αυτού του µήνα. 

Επιχειρείτε, λοιπόν, να αµβλύνετε τις δικαιολογηµένες έντονες
αντιδράσεις και να πετύχετε µε τον τρόπο αυτό την υποστολή
των αγώνων τους, όχι µόνο για τα καίρια φορολογικά και ασφα-
λιστικά προβλήµατά τους, αλλά και για τα γενικότερα ζητήµατα
της νοµοθεσίας και της δικαιοσύνης, όπως είναι η εφαρµογή του
νέου αντιδραστικού νοµοθετικού εκτρώµατος των ποινικών κω-
δίκων, το σχεδιαζόµενο νέο δικαστικό χάρτη της χώρας µε σο-
βαρά προβλήµατα που θα προκαλέσει σε δικηγόρους,
υπαλλήλους και πολίτες και που ενδεχοµένως και µε αυτό το νο-
µοσχέδιο να επιχειρείτε να διευκολύνετε αυτού του είδους τις
διαδικασίες της συγχώνευσης και κατάργησης δικαστηρίων. 

Επικαλείστε βεβαίως ως στόχο από τη µια µεριά την αποσυµ-
φόρηση της ύλης από τα δικαστήρια για την εξοικονόµηση δικα-
στών και υπαλλήλων, µε σκοπό την περίφηµη επιτάχυνση της
δικαιοσύνης. Φυσικά και δεν ενδιαφέρεστε, τουλάχιστον όχι µε
τον ίδιο τρόπο, για την επιτάχυνση των υποθέσεων των εργαζο-
µένων και των λαϊκών στρωµάτων, στους οποίους ορθώνετε όλο
και µεγαλύτερα οικονοµικά και δικονοµικά εµπόδια στην πρό-

σβασή τους στη δικαιοσύνη, όπως το κάνατε και µε τις πρόσφα-
τες αλλαγές στους ποινικούς κώδικες, αλλά όπως το κάνετε και
µέσω της ιδιωτικοποίησης µιας σειράς διαδικασιών που γίνεται
και µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Αντίθετα η Κυβέρνηση ενδιαφέρεται για την επιτάχυνση για τις
υποθέσεις των επιχειρηµατικών οµίλων και των στρατηγικών
επενδυτών, για τις οποίες µάλιστα έχετε ιδρύσει πολυτελή τµή-
µατα στα µεγάλα δικαστήρια της χώρας µε εξειδικευµένους δι-
καστές για γρήγορη και προνοµιακή εκδίκασή τους και γι’ αυτό
επιχειρείτε βεβαίως και να εξοικονοµείτε πόρους. 

Δεν λέτε, λοιπόν, ότι αυτή η επιτάχυνση δεν είναι ανέξοδη για
τον πολίτη, ιδίως για τα λαϊκά στρώµατα, τα οποία βεβαίως απο-
κτούν όλο και πιο ανισότιµη πρόσβαση στη δικαιοσύνη. 

Μάλιστα, ακούστηκε κατά την επεξεργασία του νοµοσχεδίου
στις επιτροπές και το επιχείρηµα ότι κάτι τέτοιο δικαιολογείται
στη λογική κόστους-οφέλους. Για να έχεις επιτάχυνση, θα πλη-
ρώσεις κάτι παραπάνω. Είναι, βεβαίως, συνεπής η Κυβέρνηση
σε αυτή τη λογική σε όλους τους τοµείς. Πληρώνεις κάτι παρα-
πάνω, για να χειρουργηθείς γρηγορότερα στα ήδη υπερφορτω-
µένα νοσοκοµεία. Τώρα θα πληρώνεις κάτι παραπάνω, για να
έχεις και γρηγορότερη δικαιοσύνη στα εξαντλητικά υπερφορτω-
µένα δικαστήρια.

Τελικά αυτό τι είναι, αν όχι ιδιωτικοποίηση της δικαιοσύνης;
Ένα ακόµα βήµα σε µια σειρά άλλα που έχουν προηγηθεί, όπως
η διαµεσολάβηση και άλλα; Αν θέλουµε να µιλάµε για την ουσία
του όρου και όχι βέβαια, να κρυβόµαστε πίσω από τις λέξεις και
να δηλώνετε µια ενόχληση για την αξιοποίηση της έννοιας.

Είναι χαρακτηριστική, για παράδειγµα, η περίπτωση των ενόρ-
κων βεβαιώσεων, όπου καταργείται ο µόνος τρόπος που είχε ο
πολίτης αυτές να γίνονται παντελώς ανέξοδα στα ειρηνοδικεία
µε ένα εντελώς συµβολικό κόστος. Μάλιστα, σε µια περίοδο που
το µεγάλο µέρος της αποδεικτικής διαδικασίας, ιδιαίτερα στην
τακτική διαδικασία, σχεδόν αποκλειστικά γίνεται µέσω των ενόρ-
κων βεβαιώσεων, καταλαβαίνετε ότι αυτή η εκτίναξη του κόστους
για τα λαϊκά στρώµατα καθιστά ακόµα πιο ανισότιµη την πρό-
σβασή τους. Τους οδηγεί να κάνουν, αν θέλετε και περικοπές
στην υπεράσπισή τους.

Έτσι και η ανάθεση σε δικηγόρο της έκδοσης κληρονοµητη-
ρίου, της αποποίησης και αποδοχής κληρονοµιάς, της εγγραφής
και εξάλειψης προσηµείωσης υποθήκης, θεωρούµε ότι έχει εξί-
σου αρνητικά αποτελέσµατα τόσο στην οικονοµική επιβάρυνση
των οικονοµικά πιο αδύναµων πολιτών αλλά και στην ίδια την
ασφάλεια και αξιοπιστία της απονοµής της δικαιοσύνης. Ακόµη,
για παράδειγµα, και στο ζήτηµα της αποδοχής κληρονοµιάς µε
την εντελώς ασαφή και προβληµατική ρύθµιση που εισάγετε, εµ-
πλέκονται στην ευθύνη και οι δικαστικοί υπάλληλοι που θα πα-
ραλαµβάνουν και θα ελέγχουν τις σχετικές πράξεις, χωρίς όµως
να διαθέτουν ούτε τις σχετικές γνώσεις ούτε όµως και τα ανα-
γκαία εργαλεία, όπως επισηµάνθηκε και στη διαβούλευση. Πολύ
περισσότερο, βέβαια, που αν θέλετε ανατρέπεται και το επιχεί-
ρηµα της επιτάχυνσης, όταν µέσα από µια σειρά τέτοιες διαδι-
κασίες συνεχίζουν ή επιβαρύνονται µε περισσότερες διαδικασίες
οι δικαστικοί υπάλληλοι, αλλά πολλές φορές και αυτές αποβαί-
νουν χρονοβόρες για την ίδια την ολοκλήρωση των διαδικασιών.

Χαρακτηριστικές είναι και οι ρυθµίσεις για τα καταστατικά των
σωµατείων που φέρατε τελικά µε την τροπολογία χθες, κύριε
Υπουργέ, όπου εκεί εισάγετε ένα στάδιο προελέγχου που ανατί-
θεται σε δικηγόρο, πριν πάρει δηλαδή τον φάκελο ο ειρηνοδίκης,
για να εκδώσει τη διάταξη, για το οποίο, βεβαίως, θα υπάρχει και
η ανάλογη οικονοµική επιβάρυνση. Δεν µιλάµε για την αµοιβή
του δικηγόρου που εκπροσωπεί το σωµατείο -προφανώς, θα
πληρωθεί- αλλά για την αµοιβή ενός ακόµα δικηγόρου, στον
οποίο ανατίθεται ο έλεγχος που µέχρι τώρα γινόταν από τον δι-
καστή. Βεβαίως εδώ, για να δείτε και τις αντιφάσεις σας, δεν κρί-
νετε τους δικηγόρους αρκούντως φερέγγυους για να εκδώσουν
και τη διάταξη οι ίδιοι, αλλά τους αναθέτετε µόνο το στάδιο του
ελέγχου. Γι’ αυτό λέµε ότι είναι εντελώς υποκριτική και προβλη-
µατική αυτή η αχρείαστη, κατά τη γνώµη µας, κολακεία που επι-
χειρείτε προς τους δικηγόρους, ότι µε τη µεταφορά µέρους της
δικαστηριακής ύλης σε αυτούς, αναβαθµίζεται δήθεν το κύρος
τους ως λειτουργών της δικαιοσύνης. Μια κολακεία που, δυστυ-
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χώς, βρίσκει ευήκοα ώτα στις ηγεσίες των δικηγορικών συλλό-
γων, οι οποίες µε θέρµη την αναπαράγουν.

Λέµε αχρείαστη κολακεία, γιατί βεβαίως σε καµµία περίπτωση
δεν αµφισβητείται η νοµική επάρκεια και επιστηµοσύνη των δι-
κηγόρων, οι οποίοι έχουν εξίσου σηµαντικό, αλλά παντελώς δια-
φορετικό και διακριτό ρόλο στην απονοµή της δικαιοσύνης, ο
οποίος, κατά τη γνώµη µας, δεν πρέπει να συγχέεται µε αυτόν
των δικαστών. Ο ρόλος του δικηγόρου δεν είναι ούτε να υποκα-
θιστά τον δικαστή στο δικαιοδοτικό του έργο, αλλά ούτε να διεκ-
περαιώνει υποθέσεις που το σύστηµα της δικαιοσύνης τις θεωρεί
περιττό βάρος. Έτσι δεν αναβαθµίζεται το κύρος του. Αντίθετα,
εκτίθεται αδικαιολόγητα σε κίνδυνο τόσο η ασφάλεια των διαδι-
κασιών όσο και ο ίδιος ο δικηγόρος.

Ήταν χαρακτηριστική, µάλιστα, η τοποθέτηση της εκπροσώ-
που της Ένωσης Αστικολόγων, που παρ’ ότι χαιρέτισε βεβαίως
τις αλλαγές, επεσήµανε την ανάγκη να προβλεφθεί ενδεχοµένως
απαλλαγή του δικηγόρου από την αστική και ποινική του ευθύνη
σε αυτές τις διαδικασίες, αναγνωρίζοντας και οµολογώντας αυ-
τούς ακριβώς τους κινδύνους. Τονίστηκε, µάλιστα, ο προβληµα-
τισµός πώς επιδρά το γεγονός ότι οι δικηγόροι δεν απολαµβά-
νουν προσωπικής και λειτουργικής ανεξαρτησίας, πέρα από το
κληρονοµητήριο και στις διαδικασίες της εγγραφής προσηµει-
ώσεων, όπου είναι αυταπόδεικτη η διαπραγµατευτική ανισορρο-
πία µεταξύ δανειστή και δανειολήπτη και άρα ό,τι αυτό µπορεί
να συνεπάγεται.

Επαναλαµβάνουµε, λοιπόν, ότι τα παραπάνω δεν σχετίζονται
µε την κρίση σε σχέση µε τη νοµική επάρκεια των δικηγόρων, η
οποία σε καµµία περίπτωση δεν αµφισβητείται, αλλά µε τον δια-
φορετικό και σαφώς διακριτό ρόλο που πρέπει να επιτελούν σε
σχέση µε τους δικαστές. Ο ρόλος του δικαστή είναι να επιτελεί
δικαιοδοτικό έργο αποφαινόµενος µε δικανική κρίση, εξοπλισµέ-
νος, τουλάχιστον τυπικά, µε εχέγγυα αµεροληψίας και ανεξαρ-
τησίας, ενώ ο ρόλος του δικηγόρου, που είναι εξίσου σηµα-
ντικός, είναι να υπερασπίζεται και να συµπαραστέκεται στον πο-
λίτη πελάτη του απέναντι στο κράτος και στη δικαστική εξουσία
και εποµένως ως προς αυτό είναι µε τη θετική έννοια του όρου
εξ ορισµού µεροληπτικός. Γι’ αυτό, λοιπόν, και λέµε ότι οι δύο
αυτοί ρόλοι δεν πρέπει να συγχέονται, γιατί οδηγούν σε επικίν-
δυνα αποτελέσµατα.

Έφερα, µάλιστα, στην επιτροπή ένα ακραίο παράδειγµα, για
να αναδείξει ουσιαστικά το ανίσχυρο των ισχυρισµών σας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Όταν λέτε ότι έχει να κάνει µε την ικανότητα των δικηγόρων -
κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω-, εµείς λέµε ότι θα µπορούσε, για
παράδειγµα, το αντίθετο, να αναλάβουν, δηλαδή, οι δικαστές
υπερασπιστικά καθήκοντα; Σε καµµία περίπτωση. Αυτό σηµαίνει
ότι είναι ανεπαρκείς, ότι δεν θα µπορούσαν να κάνουν αυτό το
ρόλο; Όχι. Έχει να κάνει, όµως, µε τους διαφορετικούς ρόλους
που έχουν να κάνουν στην απονοµή της δικαιοσύνης.

Ιδίως στο ζήτηµα της έκδοσης του κληρονοµητηρίου που προ-
ϋποθέτει συχνά για την έκδοσή του σύνθετη δικανική κρίση για
µια σειρά ζητήµατα µε συλλογή και αξιολόγηση αποδείξεων, ενώ
έχει και βαρύνουσα ισχύ στις συναλλαγές, θεωρούµε ότι ευστα-
θούν µια σειρά προβληµατισµοί που έθεσε και η ίδια η Ένωση
Δικονοµολόγων, για τους οποίους βεβαίως δεν απαντάτε. Θεω-
ρούµε ότι αυτές οι διαδικασίες θα πρέπει αποκλειστικά να ανα-
τίθεται σε δικαστή. Βέβαια, ο ρόλος του δικηγόρου είναι και
µπορεί να συµβάλει στην ορθή δικανική κρίση, όµως, εκπροσω-
πώντας και µόνο τον πελάτη του.

Αν, λοιπόν, η Κυβέρνηση επιθυµεί πραγµατικά να αναβαθµίσει
τον ρόλο του δικηγόρου µε ουσιαστικά µέτρα, πρώτα και κύρια
θα πρέπει να φροντίσει για τη φορολογική και ασφαλιστική ελά-
φρυνσή τους, για την ανακούφιση της πλειοψηφίας των δικηγό-
ρων, που σήµερα στενάζουν από την πολιτική σας, όπως και να
πάρετε µέτρα για τη διευκόλυνση της αξιοπρεπούς άσκησης του

επαγγέλµατός τους, που έχει γίνει καθηµερινός Γολγοθάς, αντί
βεβαίως να προσπαθείτε µε διάφορα τέτοια «τυράκια», να κάµ-
ψετε τις δικαιολογηµένες αντιδράσεις τους. 

Σε σχέση µε το ζήτηµα της νοµικής βοήθειας, που πραγµατικά
έχει ξεπεράσει το Γεφύρι της Άρτας, αφού έρχεται για τέταρτη
ή πέµπτη νοµοθετική ρύθµιση και κατά τη γνώµη µας, δεν θα
είναι και το τελευταίο επεισόδιο σε αυτό το απαράδεκτο σίριαλ
που βλέπουµε, που µε πολύ βαριά ευθύνη της Κυβέρνησης, κα-
θυστερεί υπερβολικά η εξόφληση των δικηγόρων που αναλαµ-
βάνουν τις υποθέσεις της νοµικής βοήθειας. Νοµίζουµε ότι πλέον
η κατάσταση φτάνει στο όριο του εµπαιγµού, όταν σήµερα µετά
από τόσες νοµοθετικές ρυθµίσεις, εξακολουθούν να υπάρχουν
ανεκαθάριστες οφειλές από το 2019 για πολλούς δικηγόρους, οι
οποίες έπρεπε προ πολλού να έχουν καταβληθεί και βεβαίως,
δεν έγιναν ούτε µε αυτό το απαράδεκτο σπάσιµο 80% και 20%,
το οποίο δεν εξοφλήθηκε στο σύνολό τους, ούτε µε άλλες προ-
ηγούµενες νοµοθετικές ρυθµίσεις, κυρίως γιατί συνεχίζετε να
µην κάνετε αυτό που από το 2019 σας λέµε, να προσλάβετε το
απαραίτητο προσωπικό, για να µπορέσει να καθαρίσει και τις
τρέχουσες οφειλές αλλά και τις µελλοντικές. Θεωρούµε ότι µε
αυτές τις ρυθµίσεις που παίρνετε πάλι και στο µέλλον θα συνε-
χίσουµε να έχουµε το ίδιο πρόβληµα, αφού δεν θα µπορεί να εξα-
σφαλιστεί η έγκαιρη και αξιόπιστη εκκαθάριση και πληρωµή των
οφειλών.

Και µάλιστα -και κλείνω µε αυτό- αντί να προχωρήσετε στις
προσλήψεις που απαιτούνται, εισάγετε στο νοµοσχέδιο µια
πραγµατικά απαράδεκτη, κατά τη γνώµη µας, ρύθµιση, µε την
οποία νοµιµοποιείτε την εντατικοποίηση των υπαλλήλων. Λέτε ότι
θα συγκροτήσετε µια οµάδα εργασίας µέχρι είκοσι άτοµα, µπο-
ρεί και από δύο µέχρι είκοσι, µε διάρκεια έως δεκαοκτώ µήνες,
οι οποίοι θα απασχολούνται υπερωριακά, Κυριακές, αργίες. Είπε
ο Υπουργός όποτε κρίνουν εκείνοι.

Μα, είναι δυνατόν να νοµοθετείτε την εντατικοποίηση της ερ-
γασίας των υπαλλήλων και αυτό να το θεωρείτε ως πρόοδο και
ως λύση για την υποστελέχωση και για τις µεγάλες καθυστερή-
σεις που, µε ευθύνη του Υπουργείου, συνεχίζονται και αυτό να
θέλετε να γίνει αποδεκτό; Είναι πραγµατικά απορίας άξιο πως,
ύστερα από τόσα χρόνια προκλητικής αδιαφορίας, εµφανίζετε
σήµερα τέτοιον υπερβάλλοντα ζήλο για να επιλύσετε το πρό-
βληµα. Όµως, το κάνετε, οδηγώντας στα απαράδεκτα όρια της
εξάντλησης τους εργαζόµενους που θα αναλάβουν και -αν θέ-
λετε- κάνοντας και εντελώς αβέβαιο το αν δεχτεί και κανένας ερ-
γαζόµενος να αναλάβει τέτοιου είδους διαδικασίες.

Είναι, λοιπόν και αυτό, κατά τη γνώµη µας, ένα δείγµα της ανα-
ξιοπιστίας και της συνειδητής προχειρότητας µε την οποία αντι-
µετωπίζετε το συγκεκριµένο ζήτηµα και γι’ αυτό διατηρούµε
σοβαρές επιφυλάξεις κατά πόσο θα λυθεί. Επί της αρχής συνο-
λικά καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο. Θα τοποθετηθούµε αναλυ-
τικά µε την ψήφο µας στα άρθρα και ως προς τις τροπολογίες,
θα τοποθετηθώ στη δευτερολογία. Θα τοποθετηθεί και ο Κοινο-
βουλευτικός µας Εκπρόσωπος.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε

την κ. Κοµνηνάκα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-

εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ.
Ζήτησα τον λόγο, γιατί πρέπει να κατατεθούν νοµοτεχνικές

τώρα, που ενσωµατώνουν όλη τη συζήτηση που είχαµε στις επι-
τροπές.

Δεν χρειάζεται να τις διαβάσω. Τις καταθέτω.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Γεώργιος Φλω-

ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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12940 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Σας ευχαριστούµε.
Παρακαλώ να διανεµηθούν.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον ειδικό αγορητή από την Ελλη-
νική Λύση, τον κ. Στυλιανό Φωτόπουλο.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε δύο θέµατα τα οποία είναι
άσχετα µε το νοµοσχέδιο, αλλά νοµίζω ότι µας αφορούν όλους.

Το πρώτο θέµα αφορά στην υπόθεση του βιασµού της δωδε-
κάχρονης στον Κολωνό. Αν ισχύουν αυτά τα οποία διαβάζουµε
στον Τύπο περί αθώωσης του Μίχου για την υπόθεση της µα-
στροπείας και του βιασµού, µιλάµε για ένα προδιαγεγραµµένο
έγκληµα. Αν ισχύουν αυτά τα οποία διαβάζουµε και παρ’ ότι δεν
είναι σκοπός µας να κρίνουµε τη δικαιοσύνη, αλλά στην προκει-
µένη περίπτωση είναι κάτι εξόφθαλµο, βρέθηκε στο πρόσωπο
της µητέρας -η οποία σίγουρα θα έχει ευθύνες- ο αντίστοιχος
σταθµάρχης. Το µόνο το οποίο δεν έχουµε ακούσει από χθες
είναι ότι για την υπόθεση αυτή και για τη µαστροπεία ευθύνεται
η ίδια η δωδεκάχρονη. Δεν θέλω να πιστεύω ότι θα αθωωθεί ο
Μίχος. Αναµένουµε το τελικό πόρισµα.

Μια δεύτερη παρατήρηση είναι η εξής: Έχω εδώ µπροστά δύο
εικόνες, τη µία η οποία εµφανίζει την Παναγία εγκυµονούσα και
εσταυρωµένη και την άλλη η οποία είναι µια αφίσα που είχε
αναρτηθεί πέρσι µε αφορµή ένα συνέδριο για το δηµογραφικό
και για το αγέννητο παιδί. Μαντέψτε ποια από τις δύο κατέβηκε.
Φυσικά, αυτή που αφορούσε στο αγέννητο παιδί.

Είστε εκτός πραγµατικότητας, κυρίες και κύριοι. Κυνηγάτε, µε
βάση τον αντιρατσιστικό νόµο, όποιον εκφράζει οµοφοβικό λόγο,
όποιον εκφράζει ισλαµοφοβικό λόγο. Για αυτούς, όµως, οι οποίοι
προσβάλλουν τους χριστιανούς, τα χριστιανικά σύµβολα και τη
χριστιανοφοβία δεν κάνετε απολύτως τίποτα. Δεν υπάρχει καµ-
µία πρόνοια για την προσβολή της χριστιανικής πίστης και αυτό
είναι αντίθετο προς τα συµφέροντα του ελληνικού λαού.

Ερχόµαστε τώρα στο νοµοσχέδιο. Υπενθυµίζουµε ότι µόλις το
καλοκαίρι του 2023 θεσπίστηκε µια ρύθµιση, ώστε οι δικηγόροι
να λάβουν το 80% των αµοιβών τους που αφορούν στη νοµική
βοήθεια, ενώ το υπόλοιπο 20% µέχρι σήµερα που µιλάµε δεν έχει
πληρωθεί, παρ’ ότι οι δικηγόροι έχουν παράσχει τις υπηρεσίες
τους για διάστηµα το οποίο αφορά και τρία ή τέσσερα χρόνια
πριν.

Για ποιον λόγο σε αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι έχουν πα-
ράσχει αµοιβές, έχουν κόψει τα αντίστοιχα παραστατικά, έχουν
αποδώσει φόρους, έχουν αποδώσει ΦΠΑ από την τσέπη τους,
δεν τους έχετε καταβάλει τα δεδουλευµένα τους; Και µιλάµε για
περιπτώσεις που, όπως γνωρίζετε, αφορούν πολίτες µε ιδιαίτερα
χαµηλό εισόδηµα.

Όσον αφορά στις προβλέψεις περί ενίσχυσης της δικηγορικής
ύλης, αυτές, παρ’ ότι κινούνται επί της αρχής σε θετική κατεύ-
θυνση, εµφανίζονται ελλιπείς και σε ορισµένες περιπτώσεις, ιδι-
αίτερα προβληµατικές. Από την πρώτη στιγµή που τέθηκε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο στη διαβούλευση υπήρξαν αντιδρά-
σεις τόσο από συµβολαιογράφους όσο και από γραµµατείς δι-
καστηρίων. Παράδειγµα, στην περίπτωση της αποδοχής
κληρονοµιάς, µε ποιον τρόπο αποσυµφορείται η δικαστηριακή
πρακτική µε τη µεταφορά αυτής της ύλης στους δικηγόρους,
όταν απαιτείται έκθεση του γραµµατέα του δικαστηρίου και άρα,
επιφορτίζεται αυτός µε επιπλέον διαδικασίες, κάτι που και ο ίδιος
ο γραµµατέας του δικαστηρίου και απεύχεται και όπως προκύ-
πτει από τη σχετική του ανάρτηση στη διαβούλευση, δεν τη
θέλει;

Ο συµβολαιογραφικός κλάδος ισχυρίζεται ότι επιχειρείται η
µεταφορά δικής του ύλης, συµβολαιογραφικής ύλης. Οι δικηγό-
ροι θα συντάσσουν το έγγραφο και απλώς, θα το σφραγίζει ο
γραµµατέας, ο ρόλος του οποίου είναι να προσδώσει τον δηµό-
σιο χαρακτήρα στο έγγραφο.

Τι ακριβώς κερδίζει η αποσυµφόρηση των δικαστηρίων µε
αυτόν τον τρόπο και ποια η ουσιαστική σκοπιµότητα της προτει-
νόµενης ρύθµισης; Διαµηνύουν ότι η διάταξη του άρθρου 812
του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας πρέπει να παραµείνει ως έχει
και ισχύει σήµερα και πρέπει να απαλειφθεί η σχετική πρόταση
τροποποίησής της από το νοµοσχέδιο, καθώς ουδόλως εξυπη-
ρετείται ο σκοπός για τον οποίον υποτίθεται ότι προτείνεται και

επιπλέον, συνεπάγεται δυσµενείς συνέπειες για τον πολίτη, αλλά
και για το κράτος, όπως κατακόρυφη αύξηση κόστους, πληµµελή
έγγραφα που θα χρήζουν διόρθωσης και επιπλέον, καθυστέρηση
στη συναλλαγή και απώλεια εσόδων για το κράτος από την εί-
σπραξη φόρων.

Τελικά, ποιος είναι ο σκοπός του νοµοσχεδίου; Η ταχεία απο-
νοµή της δικαιοσύνης µέσω της αποφόρτισης των δικαστών ή η
πρόκληση αντιπαλότητας µεταξύ συγγενών επαγγελµατικών
κλάδων; Η Κυβέρνηση φάσκει και αντιφάσκει. Διαβάζουµε στην
αιτιολογική έκθεση ότι, λόγω του κύρους τού δικηγορικού σώ-
µατος και του χαρακτήρα τού δικηγόρου, ως άµισθου δηµοσίου
λειτουργού και συλλειτουργού της δικαιοσύνης, εξασφαλίζεται
η ποιότητα και ασφάλεια στη µεταφορά των διαδικασιών.

Η ίδια Κυβέρνηση νοµοθέτησε πριν δύο εβδοµάδες, µε από-
λυτα εχθρικό και τιµωρητικό τρόπο απέναντι στο δικηγορικό λει-
τούργηµα, κατά την τροποποίηση του Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας, προβλέποντας παράβολα από 80 έως 200 ευρώ,
ανάλογα µε το δικαστήριο, σε περίπτωση που δικηγόρος ζητήσει
αναβολή δίκης λόγω συµµετοχής του σε άλλη δίκη για την ίδια
ηµέρα.

Οµοίως, κατά την πρόσφατη θέσπιση φορολογικών κανόνων
για τους ελεύθερους επαγγελµατίες, µεταξύ των οποίων και ο
δικηγορικός κλάδος, παραβίασε την αρχή της νοµιµότητας, την
αρχή της αναλογικότητας και την αρχή της χρηστής φορολογι-
κής διοίκησης. Με τα άρθρα 15, 16 και 17 του νέου φορολογικού
νοµοσχεδίου, τα οποία σας αναλύσαµε µε πολύ σχολαστικό
τρόπο κατά την ψήφιση του ν.5073/2023, προστέθηκαν στον Κώ-
δικα Φορολογίας Εισοδήµατος τα άρθρα 28Α, 28Β και 28Γ, µε τα
οποία θεσπίζεται νέο σύστηµα τεκµαρτού προσδιορισµού ενός
ελαχίστου ετήσιου εισοδήµατος από την άσκηση της ατοµικής
επιχείρησης, το οποίο καταλαµβάνει τους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες. Και ειδικά, θα έλεγα εγώ, τους µικρούς, τους νέους δι-
κηγόρους και τους δικηγόρους οι οποίοι δεν έχουν µεγάλη
φορολογητέα ύλη. Σας τα είχαµε πει και στην ακρόαση των φο-
ρέων κατά την ψήφιση του φορολογικού νοµοσχεδίου. Τα είχατε
ακούσει και από τους δικηγορικούς συλλόγους, ότι πολλοί εξ
αυτών θα αναγκαστούν να κλείσουν και µάλιστα, θα αναγκα-
στούν να κλείσουν για έναν ακόµη λόγο, ότι τους φορολογείτε
και τους αλλάξατε τον τρόπο φορολογίας εισοδήµατος τον Νο-
έµβρη του 2023 για εισοδήµατα τα οποία απέκτησαν από τον Ια-
νουάριο του 2023 και εντεύθεν.

Η συχνή προσφυγή του νοµοθέτη στα φορολογικά τεκµήρια
οφείλεται στην κακή οργάνωση και ελλιπή δυνατότητα των ελεγ-
κτικών µηχανισµών να διαπιστώσουν την πραγµατική φοροδοτική
ικανότητα του κάθε φορολογούµενου. Ωστόσο, τα τεκµήρια ή
αντικειµενικά κριτήρια, όπως τα ονοµάζουµε, τυποποιώντας εκ
των προτέρων το εισόδηµα ή τις δαπάνες µιας ολόκληρης κατη-
γορίας προσώπων, αναπόφευκτα πραγµατοποιούν µια αφαίρεση
σε σχέση µε τα ατοµικά χαρακτηριστικά κάθε περίπτωσης, τα
οποία θα όφειλαν να διαδραµατίσουν αποφασιστικό ρόλο για τον
καθορισµό της φοροδοτικής υποχρέωσης, κάτι το οποίο δεν
ισχύει στο φορολογικό νοµοσχέδιο, το οποίο έχει έρθει τώρα και
συζητάµε στην αρµόδια Επιτροπή Οικονοµικών της Βουλής για
τους µεγάλους οµίλους. Εκεί υπάρχει η εφαρµογή της οδηγίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης που ορίζεται ένα 15% στο λογιστικό
προσδιορισµό των κερδών, κάτι το οποίο φυσικά δεν ισχύει για
τους µικρούς ελεύθερους επαγγελµατίες. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση που σας ανέφερα νωρίτερα,
υπάρχει και αντίθετη γνώµη της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της
Βουλής επί του νοµοσχεδίου το οποίο ψηφίστηκε, δηλαδή τον
ν.5073/2023 περί αντισυνταγµατικότητας. Προκύπτει εποµένως
ότι όσων τα πραγµατικά εισοδήµατα υπολείπονται του υπό κρίση
τεκµηρίου ελαχίστου εισοδήµατος, ουδόλως θα µπορέσουν να
ανταποκριθούν στο επιβαλλόµενο φορολογικό βάρος. 

Ταυτόχρονα για τη δυνατότητα ανταπόδειξης του τεκµαρτού
ελάχιστου εισοδήµατος κάθε χρόνο -γιατί αυτό πρέπει να γίνεται
κάθε χρόνο- µε την εκκαθάριση της φορολογικής δήλωσης µέσω
της διενέργειας αδιευκρίνιστης διάρκειας φορολογικού ελέγχου,
σε αυτό δεν µας έχει απαντήσει ποτέ κανένας αρµόδιος, ούτε ο
Διοικητής της ΑΑΔΕ ούτε ο αρµόδιος Υφυπουργός Οικονοµικών,
πόσο καιρό θα διαρκεί και αν υπάρχει δέσµευση σχετικά µε τη
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νέα εκκαθάριση της φορολογικής δήλωσης, αποκλειστικά εκ των
υστέρων και η δυνατότητα ανάκτησης της λογιστικής διαφοράς
ως αχρεωστήτως καταβληθείσας. 

Φανταστείτε δηλαδή ένα φορολογούµενο να πρέπει κάθε
χρόνο να υπόκειται σε φορολογικό έλεγχο για κάτι το οποίο είναι
οφθαλµοφανές. Δεν ξέρω αν έχετε περάσει αυτή τη διαδικασία.
Είναι µια ιδιαίτερα στρεσογόνα διαδικασία, ακόµα και στην πιο
απλή περίπτωση. 

Η Κυβέρνηση στην προσπάθεια να εξευµενίσει τους δικηγό-
ρους για την αναµόρφωση επί τα χείρω του Ποινικού Κώδικα,
αλλά και του φορολογικού τους status, τους παραχωρεί µέσω
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου ένα κοµµάτι της συµβολαιογρα-
φικής ύλης. 

Τα πάγια όµως αιτήµατα των δικηγορικών συλλόγων για αύ-
ξηση της δικηγορικής ύλης αφορούν την υποχρεωτική παρά-
σταση στα συµβόλαια, την υποχρεωτική παράσταση σε κάθε
βαθµίδα δικαιοδοσίας που αφορά τόσο τα αστικά όσο και τα ποι-
νικά και διοικητικά δικαστήρια της χώρας, την κατάργηση επιτέ-
λους του τέλους επιτηδεύµατος, την κατάργηση της εισφοράς
ανεργίας 120 ευρώ υπέρ του ΟΑΕΔ. 

Αλήθεια, δείξτε µας πόσοι δικηγόροι οι οποίοι έκλεισαν βιβλία
κατάφεραν να πάρουν το επίδοµα ανεργίας, το οποίο παίρνει
ένας µισθωτός. Θα σας πω εγώ: Ελάχιστοι. Έχω συγκεκριµένη
περίπτωση ο οποίος έκλεισε βιβλία τον Γενάρη και η απάντηση
από τον ΟΑΕΔ ήταν «θα ξανακαταθέσετε αίτηση για το επίδοµα
ανεργίας όταν υποβάλετε τη δήλωση του 2023» την Άνοιξη ή το
Καλοκαίρι του 2024.

Πέραν της σύνταξης πράξεων αποδοχής κληρονοµιάς και της
λήψης ενόρκων βεβαιώσεων, τα λοιπά καθήκοντα που ανατίθεν-
ται στους δικηγόρους, ήτοι η έκδοση κληρονοµητηρίου και η έκ-
δοση πράξεων συναινετικής εγγραφής ή εξάλειψης
προσηµείωσης θα ανατίθενται βάσει καταλόγων που καταρτίζει
και διαβιβάζει πριν από την έναρξη κάθε δικαστικού έτους στη
γραµµατεία τού δικαστηρίου ο δικηγορικός σύλλογος. 

Σύµφωνα δε µε το άρθρο 24 του σχεδίου νόµου, µε απόφαση
του Υπουργού Δικαιοσύνης, καθορίζονται οι προϋποθέσεις εγ-
γραφής των δικηγόρων στους ειδικούς καταλόγους, καθώς και
οι αναγκαίες εγγυήσεις για την αδιάβλητη επιλογή των δικηγό-
ρων. Ακόµα και αν αντιπαρέλθει κανείς τις εύλογες επιφυλάξεις
που προκαλεί η ιδέα των καταλόγων µε την αδιαφάνεια και τις
παθογένειες, που άπαντες γνωρίζουµε, είναι προφανές ότι η
εξαγγελλόµενη ενίσχυση της δικηγορικής ύλης δεν είναι παρά
υποτυπώδης και προσχηµατική. 

Εδώ πρέπει να τονίσουµε -και είναι βασικό αυτό για το νοµο-
σχέδιο- ότι δεν υπάρχει καµµία διασφάλιση για το γεγονός ότι
θα τρέξουν µαζικά δικηγόροι τραπεζών και funds να εγγραφούν
στους καταλόγους αυτούς και άρα οι δικηγόροι των τραπεζών
και των funds που παίρνουν τα σπίτια των Ελλήνων θα είναι σε
θέση να διεξάγουν όλες αυτές τις διαδικασίες. Έτσι κανένα από
τα πάγια αιτήµατα των δικηγόρων δεν ικανοποιείται, ενώ το
πραγµατικό κίνητρο φαίνεται να είναι η ελάφρυνση αφ’ ενός των
ειρηνοδικών από διεκπεραιωτικές διαδικασίες.

Σηµειώνεται ότι το άστοχο των επιλεχθέντων ρυθµίσεων καθί-
σταται έτι περαιτέρω έκδηλο, από το γεγονός ότι οι ίδιοι οι δικη-
γόροι, παρ’ όλο που αδυνατούν να καλύψουν ακόµα και τα έξοδα
διαβίωσής τους και θα έπρεπε να βλέπουν θετικά κάθε πιθανή
αύξηση δικηγορικής ύλης, αντιλαµβανόµενοι πλήρως τον θε-
σµικό τους ρόλο στο σύστηµα της απονοµής δικαιοσύνης, εκ-
φράζουν σοβαρές επιφυλάξεις για τη µεταβίβαση της αρµο-
διότητας έκδοσης κληρονοµητηρίου, αρµοδιότητα η οποία συν-
δέεται άρρηκτα µε την ασφάλεια των συναλλαγών και διαπνέεται
πρωτίστως από τις αρχές της αµεροληψίας και της αντικειµενι-
κότητας, ήτοι από στοιχεία σύµφυτα µε την ιδιότητα των δικα-
στικών λειτουργών. 

Με απλά λόγια, µε το παρόν σχέδιο νόµου η Κυβέρνηση ευαγ-
γελίζεται µεν ότι διευρύνει τη δικηγορική ύλη, αλλά δεν έχει στην
πραγµατικότητα το σθένος να το πράξει. Για όλους τους παρα-
πάνω λόγους η Ελληνική Λύση θα ψηφίσει «παρών» στο συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Φωτόπουλο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας Σµύρ-
νης. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νέα Αριστερά,
ο κ. Δηµήτριος Τζανακόπουλος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-
µερα ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης και είµαι υπο-
χρεωµένος να ξεκινήσω -προσέξτε- από τις χθεσινές κοινωνικές
αντιδράσεις για την πρόταση της εισαγγελέως, πρόταση αθωω-
τική, σε ό,τι αφορά τα εγκλήµατα του βιασµού και τα εγκλήµατα
της µαστροπείας για τον κατηγορούµενο κ. Μίχο στην πολύ-
κροτη υπόθεση του Κολωνού. 

Όπως καταλαβαίνετε και λόγω ιδιότητας, δικηγορικής ιδιότη-
τας εννοώ, αλλά και θεσµικά, νοµίζω ότι πρέπει όλοι να αντιστα-
θούµε στον πειρασµό να µπούµε και να σχολιάσουµε την ουσία
αυτής της υπόθεσης, να σχολιάσουµε τα πραγµατικά περιστα-
τικά, να σχολιάσουµε τον τρόπο µε τον οποίο συγκρότησε την
κρίση της η εισαγγελέας. 

Δεν µπορούµε όµως βλέποντας, παρακολουθώντας τις κοινω-
νικές αντιδράσεις, παρά να αναγνωρίσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι
η ελληνική δικαιοσύνη βρίσκεται σε βαθύτατη κρίση, διότι για
τους πολίτες, για τη µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών δεν ισχύει
πλέον το πολιτικό κλισέ: «έχουµε εµπιστοσύνη στην ελληνική δι-
καιοσύνη». Αυτό φανερώνουν οι κοινωνικές αντιδράσεις, οι
οποίες εχθές ήταν µαζικότατες, τόσο στους δρόµους όσο και
στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης. 

Υπάρχει µία κρίση εµπιστοσύνης στην ελληνική δικαιοσύνη,
µία διάρρηξη των σχέσεων των πολιτών µε έναν από τους πυλώ-
νες της κοινοβουλευτικής δηµοκρατίας. Και αυτό δεν φαίνεται
να σας απασχολεί, κύριε Φλωρίδη. 

Σας ακούσαµε κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου για τους
ποινικούς κώδικες να µιλάτε για την ατιµωρησία, να µιλάτε για
αυτό το γενικό αίσθηµα ατιµωρησίας που υπάρχει στους πολίτες.
Όµως αυτό το αίσθηµα από τι προκαλείται; 

Εγώ µπορώ να αναγνωρίσω εµπειρικά ότι όντως υφίσταται µια
τέτοια αίσθηση στην κοινή γνώµη. Από τι προκαλείται; Προκαλεί-
ται δήθεν από αυτό το οποίο εσείς τότε επιχειρηµατολογούσατε,
από την µικροπαραβατικότητα των φτωχωδιαβόλων; Όχι, κύριε
Φλωρίδη. Δεν τροφοδοτείται το αίσθηµα ατιµωρησίας από εκεί. 

Το αίσθηµα ατιµωρησίας και το αίσθηµα της µη απόδοσης δι-
καιοσύνης τροφοδοτείται από το γεγονός ότι όλοι γνωρίζουν
πως όποιος έχει πολιτική και οικονοµική εξουσία σε αυτή τη
χώρα, έχει τη δυνατότητα είτε να απαλλάσσεται είτε να πέφτει
στα µαλακά είτε η εγκληµατική του δραστηριότητα να συγκαλύ-
πτεται συνήθως και µε πολιτικές πλάτες. Και οι πολιτικές πλάτες
αυτές είναι οι πλάτες της δικής σας κυβέρνησης, κύριε Φλωρίδη.

Ως Υπουργός Δικαιοσύνης έχετε τεράστια ευθύνη για την
κρίση αυτή που υπάρχει στην ελληνική δικαιοσύνη. Και η κρίση
αυτή έχει τροφοδοτηθεί όλα τα προηγούµενα χρόνια, πρώτα και
κύρια, µε την υπόθεση των υποκλοπών και το αίσθηµα ατιµωρη-
σίας που επικρατεί σε ένα από τα µεγαλύτερα σκάνδαλα που
έχουν δει το φως της δηµοσιότητας τα τελευταία πενήντα χρό-
νια, µε τα όσα συµβαίνουν στην υπόθεση των Τεµπών, για την
οποία τόσο κόπτεστε. Είναι µια υπόθεση όπου η κυβερνητική
πλειοψηφία µεθόδευσε το άρον-άρον κλείσιµο της εξεταστικής
επιτροπής και φρόντισε να απαλλάξει τον κ. Καραµανλή από
οποιαδήποτε έρευνα για τις ενδεχόµενες ποινικές του ευθύνες. 

Και εδώ σας ρωτάω. Γιατί δεν ακούτε το αίτηµα της ελληνικής
κοινωνίας να διενεργηθεί επιτροπή προκαταρκτικής εξέτασης και
να πάει η υπόθεση αυτή στο δικαστήριο, για να δούµε τελικά:
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Υπάρχουν ή δεν υπάρχουν ποινικές ευθύνες του κ. Καραµανλή;
Γιατί δεν το δέχεστε αυτό; 

Τροφοδοτήθηκε αυτό το αίσθηµα της ατιµωρησίας ακόµα και
σε άλλες υποθέσεις, όπου ισχυροί παράγοντες της καλλιτεχνικής
ζωής, ο κ. Λιγνάδης, για παράδειγµα, µε τις πλάτες πάλι της Κυ-
βέρνησής σας, βρέθηκε να πέφτει στα µαλακά. Τροφοδοτήθηκε
το αίσθηµα της ατιµωρησίας ή το αίσθηµα της αδικίας, αν θέ-
λετε, µε την υπόθεση της Ηλιούπολης, όπου µια δεκαεννιάχρονη,
µε την απόφαση του εισαγγελέα να παραπέµψει την υπόθεσή
της στο δικαστήριο, βρέθηκε κατηγορούµενη γιατί κατήγγειλε
τον βιασµό της. 

Και εσείς όλα αυτά τα παρακολουθείτε άφωνος, άβουλος και
καταλήγετε τελικά να καταγγέλλετε τη µικροπαραβατικότητα των
φτωχοδιαβόλων, κύριε Φλωρίδη. 

Φεύγετε τώρα. Καταλαβαίνω. Έχετε σοβαρότερα πράγµατα
να κάνετε, κύριε Υπουργέ. Έχετε σοβαρότερα πράγµατα να κά-
νετε από το να ακούσετε τους εισηγητές της Αντιπολίτευσης
όταν σας ασκούν πολιτική κριτική για το γεγονός ότι έχετε οδη-
γήσει την ελληνική δικαιοσύνη σε αυτή τη βαθύτατη κρίση, κύριε
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα απαν-
τήσω. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτή είναι η συµπεριφορά
τού Υπουργού της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, του ανθρώπου ο
οποίος ζήλεψε τη δόξα των διαφόρων «νεκροθαφτών» της Αρι-
στεράς προχθές µε το άρθρο του στην Εφηµερίδα των Συντα-
κτών, του ανθρώπου ο οποίος, προφανώς λόγω της προσωπικής
του ενοχής απέναντι στην ιστορία του και την ιστορία της παρά-
ταξής του, επέλεξε να συµπορευτεί µε την ακραία δεξιά πολιτική
τού κ. Μητσοτάκη. Αυτή είναι η συµπεριφορά. Αυτός είναι ο κ.
Φλωρίδης. Και έχει τεράστια ευθύνη για την εικόνα που παρου-
σιάζει σήµερα η ελληνική δικαιοσύνη. Τεράστια ευθύνη! 

Πάµε στο νοµοσχέδιο τώρα, το οποίο, κατά τη γνώµη µας, εν-
τάσσεται απολύτως στη στρατηγική ιδιωτικοποιήσεων της Νέας
Δηµοκρατίας, στρατηγική που καλά κρατεί από το 2019 µέχρι και
σήµερα. 

Ακούσαµε την Κυβέρνηση να πανηγυρίζει ότι δήθεν το σύνολο
του νοµικού κόσµου είναι υπέρ των ρυθµίσεων που προτείνει, ότι
χαιρετίστηκε το νοµοσχέδιο από όλους όσους εµπλέκονται θε-
σµικά µε την ελληνική δικαιοσύνη και τις συναφείς διαδικασίες
της. 

Αν, όµως, παρακολουθήσει κανείς τη δηµόσια συζήτηση σε
ένα µικρό περιορισµένο πεδίο, θα έλεγε κανείς, πολύ ειδικού εν-
διαφέροντος, θα έβλεπε ότι οι πανηγυρισµοί αυτοί δεν δικαιολο-
γούνται. Από τους εννέα φορείς οι οποίοι προσήλθαν στην
ακρόαση οι τέσσερις είτε εξέφρασαν επιφυλάξεις είτε τοποθε-
τήθηκαν απολύτως απέναντι στις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου. 

Η Ένωση Αστικολόγων εξέφρασε σοβαρότατες επιφυλάξεις
σε σχέση µε τη δυνατότητα που δίνεται στους δικηγόρους και
σας έκανε την πρόταση να ρυθµιστεί το ζήτηµα της αστικής και
της ποινικής ευθύνης των δικηγόρων που θα συµµετέχουν και θα
αναλαµβάνουν την αρµοδιότητα για έκδοση δηµοσίων εγγρά-
φων, εγγράφων µάλιστα που αποτυπώνουν δηµόσια πίστη. 

Επίσης, πολύ πιο κάθετα αντίθετοι ήταν και η Ένωση Δικονο-
µολόγων, µε µια σοβαρότατη νοµική επιχειρηµατολογία, για την
οποία δεν έχετε βρει ούτε µισή λέξη για να απαντήσετε. Απέναντι
ήταν οι συµβολαιογράφοι. Απέναντι ήταν και οι δικαστικοί υπάλ-
ληλοι. 

Και όπως σας είπαµε καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης και
στις επιτροπές, το νοµοσχέδιο αυτό έρχεται σε µία στιγµή που η
Κυβέρνηση, διά του κ. Φλωρίδη, αλλά και του κ. Χατζηδάκη, έχει
ανοίξει έναν συνολικό πόλεµο µε το δικηγορικό σώµα και µε τον
νοµικό κόσµο. Πρώτα, µε το φορολογικό νοµοσχέδιο, το οποίο
αυτό το οποίο έκανε ήταν στην πραγµατικότητα να νοµιµοποιήσει
τη µεγάλη φοροδιαφυγή των µεγάλων δικηγορικών εταιρειών και
των µεγάλων δικηγορικών γραφείων και να ορίσει ένα τεκµαρτό
εισόδηµα οριζόντια για όλους τους δικηγόρους, πράγµα το
οποίο δείχνει ότι στο στόχαστρό σας είναι οι µικροί, οι αυτοαπα-
σχολούµενοι, οι µαχόµενοι δικηγόροι του καθηµερινού αγώνα
για την επιβίωση. Και από την άλλη µεριά, ανοίξατε έναν συνο-
λικό πόλεµο µε τον νοµικό κόσµο της χώρας, µε τις άθλιες τυχο-

διωκτικές, µικροπολιτικές και ακροδεξιές ρυθµίσεις που φέρατε
στον Ποινικό Κώδικα και στον Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας. Είναι
ρυθµίσεις οι οποίες καταργήθηκαν από το σύνολο του νοµικού
κόσµου: Δικηγόρους, δικαστές, καθηγητές νοµικής, τους οποί-
ους µε περισσή αλαζονεία, κύριε Φλωρίδη, ονοµάσατε καθηγη-
τάδες. 

Δεν σας αφορά η άποψή τους. Εσείς είστε έγκριτος νοµικός
και γνωρίζετε πολύ καλύτερα από τους τριάντα εννιά καθηγητές
ποινικού δικαίου σε όλη την Ελλάδα τα ζητήµατα που αφορούν
την αντεγκληµατική πολιτική και τον τρόπο αντιµετώπισής της. 

Ανοίγοντας, λοιπόν, αυτόν τον πόλεµο, προσπαθείτε µε το
παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο έρχεται αυτή ακριβώς τη στιγµή και
όχι κάποια άλλη, τι να κάνετε; Να δώσετε ένα µικρό αντάλλαγµα
στους δικηγόρους των οποίων το εισόδηµα, αλλά και το κύρος
και την επαγγελµατική αξιοπρέπεια θίγετε καθηµερινά µε την πο-
λιτική σας. 

Εµείς, από τη δική µας πλευρά, από την πλευρά της Νέας Αρι-
στεράς, δεν υποτιµάµε επ’ ουδενί ούτε τις ικανότητες ούτε τις
γνώσεις ούτε το κύρος ούτε τη θεωρητική και νοµική επάρκεια
των δικηγόρων. 

Ο δικηγόρος, όµως, είναι συµπαραστάτης του πολίτη απέναντι
στον αυταρχισµό και απέναντι στην αυθαιρεσία της κρατικής
εξουσίας. Δεν µπορεί να υπεισέρχεται σε αρµοδιότητες που ανή-
κουν στο δικαστικό σώµα. Και το να υπεισέρχεται σε τέτοιου
τύπου αρµοδιότητες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριοι
Υπουργοί, δεν αυξάνει το κύρος του δικηγόρου. Αντίθετα, τον
µετατρέπει, αν θέλετε, σε εκτελεστικό όργανο µιας κρατικής
εξουσίας, χωρίς όµως να έχει τις εγγυήσεις της ανεξαρτησίας
που έχει το δικαστικό σώµα, που έχουν οι δικαστές. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, πρόκειται εδώ για ένα νοµοσχέδιο
το οποίο είναι εξαιρετικά προβληµατικό θεσµικά, ενώ την ίδια
στιγµή κατά κανέναν τρόπο δεν πρόκειται να αυξήσει το εισό-
δηµα του µικρού δικηγόρου, του µαχόµενου δικηγόρου. 

Η ύλη αυτή, την οποία εσείς υποτίθεται ότι µεταφέρετε στους
δικηγόρους, στην πραγµατικότητα θα µονοπωληθεί από τα µε-
γάλα δικηγορικά γραφεία και από τις µεγάλες δικηγορικές εται-
ρείες που έχουν και τη δυνατότητα τη χρονική και τη δυνατότητα
του ανθρώπινου δυναµικού να τρέξουν όλες αυτές τις γραφει-
οκρατικές διαδικασίες µέσα στην καθηµερινότητα του επαγγέλ-
µατος. 

Σε σχέση ειδικά µε το κληρονοµητήριο, η έκδοση του κληρο-
νοµητηρίου είναι κατά τη φύση της υπόθεση εκούσιας δικαιοδο-
σίας. Το κληρονοµητήριο απαιτεί σειρά δικαιοδοτικών κρίσεων
που αφορούν το παραδεκτό, αφορούν τις κρίσεις για την ουσια-
στική και τη νοµική βασιµότητα, ενώ πάρα πολλές φορές προκύ-
πτουν στις υποθέσεις κληρονοµητηρίων ζητήµατα τα οποία
αφορούν δικαστικές κρίσεις, όπως είναι, για παράδειγµα, το
κύρος του γάµου ή το κύρος της διαθήκης. Την ίδια στιγµή ξέ-
ρετε ότι το κληρονοµητήριο είναι έγγραφο δηµόσιας πίστης και,
άρα, η έκδοσή του απαιτεί δικαστική απόφαση. 

Αυτό το οποίο κάνετε, λοιπόν, τινάζει στον αέρα και την ίδια
τη δοµή, το ίδιο το σύστηµα του Αστικού Κώδικα και του Κώδικα
Πολιτικής Δικονοµίας. Στην αποδοχή κληρονοµιάς, επίσης, πάρα
πολλές φορές ανακύπτουν σύνθετα νοµικά ζητήµατα αντίστοιχου
χαρακτήρα που απαιτούν δικαστική κρίση, ενώ για τη συναινετική
εγγραφή προσηµείωσης ή την ανάκληση της συναινετικής εγ-
γραφής προσηµείωσης προφανώς οι νέες ρυθµίσεις δεν πρόκει-
ται να οδηγήσουν σε επιτάχυνση της διαδικασίας. Αντίθετα,
ακούσατε και τους δικαστικούς υπαλλήλους να λένε ότι η διαδι-
κασία γίνεται πολύ πιο χρονοβόρα και πολύ πιο περίπλοκη, ενώ
την ίδια στιγµή ξεχνάτε ότι η εγγραφή της προσηµείωσης υπο-
θήκης είναι ασφαλιστικό µέτρο και δεν µπορεί παρά να ανήκει
στη δικαιοδοσία των πολιτικών δικαστηρίων. 

Τώρα για τις ένορκες βεβαιώσεις είναι εξαιρετικά κρίσιµο το
ζήτηµα, διότι -προσέξτε- η µοναδική δυνατότητα να γίνει ένορκη
βεβαίωση ανέξοδα για τον πολίτη είναι µέσω των ειρηνοδικείων
και την αρµοδιότητα των οποίων επί των ενόρκων βεβαιώσεων
την καταργείτε.

Άρα, αυτό το οποίο κάνετε στην πραγµατικότητα είναι να δη-
µιουργείτε µια θεσµική διαδικασία, η οποία δεν δίνει πια τη δυ-
νατότητα στον πολίτη να κάνει ανέξοδα την ένορκη βεβαίωση.
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Ποιόν επιβαρύνετε; Για άλλη µια φορά δηµιουργείτε εµπόδια,
φραγµούς ταξικούς στα λαϊκά στρώµατα που θέλουν να έχουν
πρόσβαση στη δικαιοσύνη για τη διεκπεραίωση των υποθέσεών
τους. Αυτή είναι η λογική. Είναι η λογική του outsourcing, είναι η
λογική µιας sui generis ιδιωτικοποίησης των δικαστικών διαδικα-
σιών. 

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το θέµα της νοµικής
βοήθειας. Η Κυβέρνηση έχει φέρει µια πλειάδα, έχει υπάρξει
ένας πληθωρισµός νοµοθετικός σε σχέση µε την αντιµετώπιση
του ζητήµατος της νοµικής βοήθειας από το 2020 µέχρι σήµερα.
Δεν έχει καταφέρει να το αντιµετωπίσει. Αντιθέτως, έχει δηµιουρ-
γήσει ένα τεράστιο όγκο υποθέσεων, οι οποίες δεν έχουν απο-
πληρωθεί, δηµιουργώντας εξαιρετικά µεγάλα προβλήµατα στους
δικηγόρους που συµµετέχουν στο λειτούργηµα της νοµικής βοή-
θειας και οι ρυθµίσεις οι οποίες φέρνετε και τώρα κάνω την εκτί-
µηση ότι θα αποτύχουν κι αυτές, αλλά ακόµα κι αν επιτύχουν,
προσέξτε ποιο είναι το πρόβληµα, ότι δεν αντιµετωπίζουν το ζή-
τηµα στρατηγικά. 

Τι κάνετε; Συγκροτείτε µια οµάδα εργασίας µε συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου που θα κληθούν να φέρουν σε πέρας τις υποθέ-
σεις οι οποίες έχουν συσσωρευθεί. Αυτή η οµάδα εργασίας θα
ολοκληρώσει το έργο της σε δεκαοχτώ ή ίσως σε είκοσι τέσσερις
µήνες αν πάρει παράταση και στη συνέχεια δεν µας λέτε τι θα
γίνει το 2026, όπου θα έχει συσσωρευτεί ξανά όγκος υποθέσεων,
θα έχουν ξανά συσσωρευτεί χρέη προς τους δικηγόρους οι
οποίοι συµµετέχουν στη νοµική βοήθεια και τότε θα κληθείτε
πάλι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, πάλι µε µια οµάδα εργα-
σίας να φέρετε σε πέρας αυτόν τον όγκο των υποθέσεων. 

Τι κάνετε; Στην πραγµατικότητα κάνετε αυτό που κάνετε σε
όλο το κρατικό οικοδόµηµα: Χρησιµοποιείτε επισφαλείς σχέσεις
εργασίας για να µην κάνετε µόνιµες προσλήψεις ενδεχοµένως
και µε στόχο να κάνετε κάποια στιγµή και κανονικό outsourcing,
δηλαδή να δίνεται αυτή η δυνατότητα και σε ιδιωτικές εταιρείες.
Γι’ αυτόν τον λόγο απαξιώνεται και αποδοµείται η κρατική διοί-
κηση από µόνιµους υπαλλήλους. 

Με αυτόν, λοιπόν, τον στόχο ενδεχοµένως να κινείστε, ενώ την
ίδια στιγµή δεν διστάζετε στο νοµοσχέδιο να λέτε ότι οι επισφα-
λείς αυτοί εργαζόµενοι θα εργάζονται υπερωριακά, µε εξαιρέσι-
µες ηµέρες αργίας, το βράδυ µε νυχτερινά ωράρια. Δηλαδή, τι
µας λέτε; Ότι για να λήξετε τις υποθέσεις, για να φέρετε σε
πέρας τις υποθέσεις του άρθρου 21, για να φέρετε σε πέρας τις
υποθέσεις τις οποίες µε δική σας ευθύνη έχετε συσσωρεύσει,
θα εξοντώσετε, θα κάνετε λάστιχο τους ανθρώπους οι οποίοι θα
συµµετέχουν στην οµάδα εργασίας. 

Είναι προφανέστατα µια ρύθµιση απαράδεκτη. Και εγώ θέλω
να δω και τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, µε τα οποία
µπορεί στα υπόλοιπα άρθρα να υπάρχουν πολιτικές διαφωνίες
εύλογες εγώ θα πω, τι θα κάνουν σε σχέση µε το άρθρο 21. Θα
νοµιµοποιήσουν αυτή την πολιτική πρακτική, αυτή τη διοικητική
πρακτική της εξόντωσης επισφαλώς εργαζοµένων για να λύσουν
τα προβλήµατα που ο κ. Φλωρίδης και ο κ. Τσιάρας δηµιούργη-
σαν την τελευταία πενταετία; Εδώ είναι που κρίνεται στην πράξη
το δηµοκρατικό, το προοδευτικό, το φιλεργατικό πρόσηµο. 

Είναι προφανές ότι καταψηφίζουµε επί της αρχής το νοµοσχέ-
διο. Είναι προφανές ότι θα βρεθούµε απέναντι στο σύνολο της
πολιτικής, την οποία ο κ. Φλωρίδης υπηρετεί. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Νέας
Φιλαδέλφειας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Φλωρίδης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-

εδρε, παίρνω τον λόγο για µια µικρή παρέµβαση. 
Ο κ. Τζανακόπουλος επιµένει να µη θυµάται ή θέλει να ξεχά-

σουµε. Λοιπόν, εγώ δεν είχα σκοπό τώρα πάλι να πάω πίσω, αλλά
είµαι υποχρεωµένος να το κάνω, γιατί υπάρχει µια κριτική για την
κατάπτωση της ελληνικής δικαιοσύνης, για την έλλειψη εµπιστο-
σύνης του κόσµου µε αφορµή µια δίκη η οποία διεξάγεται κεκλει-
σµένων των θυρών. 

Δίκη κεκλεισµένων των θυρών σηµαίνει ότι δεν µπορούµε να
την παρακολουθήσουµε, δεν έχουµε τη δυνατότητα να υπάρξουν
πληροφορίες και δηµοσιοποιήθηκε, όπως δηµοσιοποιήθηκε η
πρόταση της εισαγγελέως της έδρας και το δικαστήριο είναι
αυτό το οποίο θα εκδώσει την απόφασή του κάποια στιγµή µε
βάση τα όσα εξελίχθηκαν σε µια αίθουσα, τα οποία εµείς όλοι
αγνοούµε. Δεν ξέρουµε τι έγινε εκεί, τι αποδείχθηκε και τι δεν
αποδείχθηκε. 

Κατά συνέπεια, λοιπόν, ο στοιχειώδης σεβασµός προς τη δι-
καστική λειτουργία επιβάλλει να περιµένουµε την έκδοση της δι-
καστικής αποφάσεως. 

Όµως, επειδή έγινε µια αναφορά στα φρικτά αδικήµατα που
τελούνται κατά ανηλίκων, ειδικά τον βιασµό, θέλω να θυµίσω τα
εξής: Το 2019, όταν φέρατε τους κώδικες την τελευταία µέρα
πριν κλείσει η Βουλή, επιχειρήσατε να µετατρέψετε το αδίκηµα
του βιασµού του 336 του Ποινικού Κώδικα από κακούργηµα σε
πληµµέληµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ψέµα!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα σας πω

τώρα πόσο ψέµατα είναι. Δηλαδή, να παραµένουν οι δράστες
των βιασµών και ειδικά βιασµών των ανηλίκων ατιµώρητοι, διότι
αυτό είναι η µετατροπή σε πληµµέληµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε ψεύτες!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Η αντί-

δραση Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ -προς τιµήν τους-, η αντίδραση
των γυναικείων οργανώσεων του ΣΥΡΙΖΑ που δηµοσιοποιήθηκε
µε διαδηλώσεις έξω από τη Βουλή ήταν αυτή που απέτρεψε την
Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, που είχε καταθέσει τη µετατροπή τού κα-
κουργήµατος του βιασµού σε πληµµέληµα, να την πάρει πίσω τε-
λευταία στιγµή και να επαναφέρει το κακούργηµα όπως ήταν.

Όµως, έσπευσε να κάνει κάτι άλλο. Η ανώτερη προβλεπόµενη
ποινή τότε ήταν είκοσι έτη κάθειρξης και στον Ποινικό Κώδικα
που ψηφίσατε τελικά την κατεβάσατε στα δεκαπέντε. Αυτή ήταν
η φροντίδα σας για τα θύµατα των βιασµών όταν είναι ανήλικοι.
Μειώσατε το όριο µε το οποίο θα µπορούσαν να καταδικαστούν
από τα είκοσι χρόνια στα δεκαπέντε, αφού επιχειρήσατε νωρί-
τερα να το κάνετε πληµµέληµα, δηλαδή να τους αφήσετε ατιµώ-
ρητους. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τι έκανε
αυτή η Κυβέρνηση και στην προηγούµενη θητεία και τώρα; Η
ποινή η οποία προβλέπεται για βιασµό ανηλίκου µπορεί να φτά-
σει σε ισόβια κάθειρξη. Επαναλαµβάνω: ισόβια. Είναι η διάταξη
που ψηφίστηκε το 2022 και στον νέο Ποινικό Κώδικα που ψηφί-
σαµε πριν λίγες µέρες η απόπειρα βιασµού κατά ανηλίκου από
τα οχτώ χρόνια πήγε στα είκοσι χρόνια. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Στον Μίχο πείτε τα, όχι
σε εµάς!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Στο στέλεχός σας να τα
πείτε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Η φροντίδα
σας, εποµένως, ήταν -και τώρα έχουµε κροκοδείλια δάκρυα ότι
κάτι γίνεται για τους ανηλίκους- να αθωώσετε τους βιαστές των
ανηλίκων, κάνοντας το κακούργηµα πληµµέληµα…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ντροπή σου!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ντροπή σου!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Φώναζε

όσο θέλεις, εδώ είναι τα χαρτιά!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ντροπή σου! Δεν είσαι

άξιος να είσαι Υπουργός! Είσαι ανάξιος!
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, παρα-

καλώ!
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Εδώ είναι
τα χαρτιά και τα χαρτιά ξέρετε τι είναι; Είναι οι δηλώσεις των
Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ της περιόδου εκείνης, όχι οι δικές µου!
Οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ ήταν που σας έστησαν στο εδώλιο του
κατηγορουµένου, λέγοντας ότι επιχειρείτε να κάνετε το κακούρ-
γηµα πληµµέληµα. Οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ! Και χάρη σε αυ-
τούς διασώθηκε η διάταξη που έρχεστε τώρα και µας λέτε
διάφορα. Και τελικά, αφού δεν µπορέσατε να κάνετε αυτό, µει-
ώσατε την ποινή από τα είκοσι στα δεκαπέντε, για να έρθει η
προηγούµενη κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να το πάει σε
ισόβια.

Κατά συνέπεια, λοιπόν, πρέπει να καταλάβετε επιτέλους ότι
θεσµική µνήµη στον τόπο υπάρχει. Η θεσµική µνήµη είναι εδώ
κυρίως, είναι στα Πρακτικά της Βουλής, να ανατρέξετε να δείτε
τις δηλώσεις των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ τότε, τι επιχειρήσατε
να κάνετε, για να µιλάτε τώρα για κρίση της δικαιοσύνης.

Τη δικαιοσύνη πρέπει να τη σεβόµαστε ως έναν θεσµό στον
οποίο καταφεύγει ο Έλληνας πολίτης, που είναι το τελευταίο του
καταφύγιο.

Οι συµπεριφορές κάποιων λειτουργών της κάποιες στιγµές
δεν αµαυρώνουν το σύνολο του θεσµού, για να γενικεύουµε την
αµφισβήτηση της κοινωνίας απέναντι στη δικαιοσύνη, αλλά το
στίγµα αυτής της απόπειρας είναι, κύριε Τζανακόπουλε, που πή-
γατε τότε στον Άρειο Πάγο για να στήσετε τη µεγαλύτερη
σκευωρία της «NOVARTIS» -επίσκεψη κυβερνητικού εκπροσώ-
που στον Άρειο Πάγο- και βγήκε τώρα ο Αρχηγός σας και λέει
καθαρά ότι επρόκειτο για σκευωρία.

Θέλει πολλή προσοχή όταν αναφέρεστε εσείς στο κύρος της
δικαιοσύνης, το οποίο επιχειρήσατε να πλήξετε µε έναν τρόπο
µοναδικό, επιχειρώντας να στείλετε στο ειδικό δικαστήριο πολι-
τικούς σας αντιπάλους, µόνο και µόνο επειδή ήταν πολιτικοί σας
αντίπαλοι και τώρα έρχεστε και λέτε «ξέρετε, συγγνώµη, δεν τα
κάναµε καλά». Μάλιστα! Και νοµίζετε ότι ξοφλήσατε, όταν επι-
χειρήσατε να στήσετε στο ειδικό δικαστήριο τον κ. Σαµαρά, τον
κ. Πικραµένο, τον κ. Βενιζέλο, τον κ. Κουτρουµάνη, τον κ. Λο-
βέρδο. Και έρχεστε σήµερα και µας λέτε «ξέρετε, δεν είχαµε
στοιχεία, αλλά το κάναµε». Τι λέτε; Το κάνατε έτσι σκέτο; Και αν
έπιανε το κόλπο και τους παραπέµπατε; Αν δεν αντιστεκόταν η
δικαιοσύνη, πού θα ήµασταν τώρα;

Η δικαιοσύνη, λοιπόν, όρθωσε το ανάστηµά της τότε και ευτυ-
χώς και η δικαιοσύνη είναι αυτή που καταδίκασε δύο Υπουργούς
σας για τα πλέον ατιµωτικά αδικήµατα µε τα οποία µπορεί να κα-
τηγορηθεί κάποιος πολιτικός, παράβαση καθήκοντος, δηλαδή
παράβαση του όρκου που δίνει ο πολιτικός ότι θα τηρεί το Σύν-
ταγµα και τους νόµους.

Και έχετε τα µούτρα µετά από τόσα όσα κάνατε, ειδικά για
τους ανήλικους, ειδικά για τον βιασµό των ανηλίκων, να µας που-
λάτε σήµερα µαθήµατα δηµοκρατίας!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Στον Λιγνάδη πείτε τα
αυτά, όχι σε εµάς!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ο Λιγνάδης,
δεν ξέρω ποιος Λιγνάδης…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Α, δεν τον ξέρεις!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα σας πω.
Αξιοποίηση του Κώδικά σας έκανε!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Είσαι αστείος!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Γιατί αυτός

ισχύει ακόµα, ο δικός µας αρχίζει από την 1η Μαΐου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ζητή-
σει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Τζανακόπουλε, επί προσωπικού; Θα σας δώσω αµέσως
µετά τον λόγο.

Ορίστε, κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Είναι εντυπωσιακό

το πάθος του κυρίου Υπουργού, όταν αναφέρεται στον ΣΥΡΙΖΑ
και στη νοµοθέτησή του και σκοπίµως διαστρεβλώνει την τότε
πολιτική πραγµατικότητα και τα αποτελέσµατα της θεσµοθέτη-
σης, ειδικά µε την ψήφιση του Ποινικού Κώδικα το 2019.

Γνωρίζουν οι πάντες -τουλάχιστον όσοι είναι νοµικοί σε αυτόν
τον τόπο και όσοι εν πάση περιπτώσει έχουν κοινοβουλευτική
πείρα- ότι η ψήφιση του Ποινικού Κώδικα τον Ιούνιο - Ιούλιο του
2019 έγινε µε την πρόταση της νοµοπαρασκευαστικής επιτρο-
πής, την οποία έφερε στο κοινοβούλιο η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
ως τέτοια και µια νοµοπαρασκευαστική επιτροπή που έχει αρχί-
σει να µελετά την τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα τουλάχι-
στον δέκα χρόνια µπροστά. Και γνωρίζουν οι πάντες ότι όταν
έρχεται η πρόταση νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής που ήταν
πάντοτε διακοµµατική ή ψηφίζεται στο σύνολό της ή δεν ψηφί-
ζεται, αυτό το αποκρύπτει, όπως συκοφαντεί την κυβέρνηση εδώ
και καιρό ο Υπουργός της Δικαιοσύνης λέγοντας ότι κάναµε το
αδίκηµα του βιασµού πληµµέληµα.

Και διαβάζω, λοιπόν.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτό είπα;

Αυτό;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αυτό είπατε ξεκά-

θαρα!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σταµάτα τώρα, σταµάτα!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Αυτό είπατε ξεκά-

θαρα. Όποιος…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Πιο ήρεµα, παρα-

καλώ! Παρακαλώ, συνάδελφοι, όχι διάλογο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Όχι, σε εµάς! Όχι, σε εµάς! Στον

κύριο Υπουργό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Συνεχίστε, κύριε Αυ-

λωνίτη.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Το άρθρο, λοιπόν,

336 του Ποινικού Κώδικα -το διαβάζω: «Όποιος µε σωµατική βία
ή µε απειλή σοβαρού και άµεσου κινδύνου ζωής ή σωµατικής
ακεραιότητας εξαναγκάζει άλλον σε επιχείρηση ή ανοχή γενετή-
σιας πράξης, τιµωρείται µε κάθειρξη τουλάχιστον δέκα ετών».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακάτω: «Αν η πράξη έγινε από δύο ή περισσότερους δρά-
στες, επιβάλλεται ισόβια κάθειρξη». Και παρακάτω: «Με κάθειρξη
δέκα έτη, εκτός από την περίπτωση της παραγράφου 1, τελεί γε-
νετήσια πράξη».

Πείτε µου, σας παρακαλώ, αυτά που προηγουµένως είπε ο
Υπουργός πού τα στηρίζει; Συκοφαντεί µονίµως!

Και σε κάθε περίπτωση, οι πάντες γνωρίζουν ότι εκτός από το
ότι η νοµοπαρασκευαστική επιτροπή εισάγει το νοµοσχέδιο ως
έχει στη Βουλή, προφανώς η Κυβέρνηση γνωρίζει κάλλιστα ότι
στον χώρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης -εν τω συνόλω της- ο αντί-
στοιχος Κώδικας πολλών κρατών προσαρµόζεται σε τέτοιες δια-
τάξεις, διότι στηρίζεται πάνω σε επιστηµονική βάση, σε τεκµήρια,
σε νοµολογία, σε εγκληµατολογικά δεδοµένα. Αυτά τα αγνοεί και
µονίµως τη συκοφαντεί ο κύριος Υπουργός.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Κάποια στιγµή δεν µπορεί να ρίξει λίγο -λίγο!- την ένταση της
φωνής του, που µας κατηγορεί εδώ, ότι εµείς θεσµοθετήσαµε
τον βιασµό να έχει πληµµεληµατικό χαρακτήρα; Τι έχουµε να
κερδίσουµε, κύριε Φλωρίδη, παλιέ µου συµφοιτητά; Τι έχει να
κερδίσει ο οµιλών, που διακονεί τη δικαιοσύνη τέσσερις δεκαε-
τίες; Πείτε µου! Ότι θέλουµε, δηλαδή, να βιάζουν τα παιδιά µας
και να είναι ελεύθεροι; Πείτε µου, λοιπόν, αν αυτό που σας διά-
βασα είναι ψέµα. Διαβάστε, λοιπόν, τον νόµο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Αυλωνίτη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ,
θα ήθελα τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ένα λεπτό, κύριε
Υπουργέ. Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Τζανακόπουλος επί προσω-
πικού. Πιθανόν να χρειαστεί να απαντήσετε και στους δύο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κύριε Τζα-
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νακόπουλε, αυτό είπα πριν. Μη βιάζεστε! Θα εξηγήσετε πρώτα
τι σηµαίνει επί προσωπικού. Κύριε Τζανακόπουλε, πρώτα θα εξη-
γήσετε τι ακριβώς εννοείτε όταν λέτε επί προσωπικού.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Το προσωπικό είναι η ανα-
φορά που έκανε ο κ. Φλωρίδης στις απόψεις µου. Όπως γνωρί-
ζετε, όταν οι απόψεις µου διαστρεβλώνονται από τη µεριά του
οµιλητή, έχω δικαίωµα να τις εξηγήσω και να τις παραθέσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ωραία, συνεχίστε,
κύριε Τζανακόπουλε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κατανοώ µε συµπάθεια την
οργή του κ. Φλωρίδη. Είναι η οργή του νεοφώτιστου. Είναι η
οργή του νεοφώτιστου που ένιωσε προσβεβληµένος και θέλησε
να δώσει τα διαπιστευτήριά του στη νέα του παράταξη.

Αυτό, όµως, το γεγονός δηλαδή ότι είναι νεοφώτιστος και πά-
σχει από το σύνδροµο του γενιτσαρισµού, δεν του δίνει το δι-
καίωµα …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, αν θέλετε,
αποφύγετε αυτές τις εκφράσεις.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: ...να έρχεται εδώ, να ψεύ-
δεται, να συκοφαντεί και να κάνει προπαγάνδα ενώπιον του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου.

Σε σχέση µε τους Ποινικούς Κώδικες του 2019, κύριε Φλωρίδη,
αυτό το οποίο προφανώς δεν γνωρίζετε -και κάπως σας το ψιθύ-
ρισαν µάλλον στο αυτί, αλλά όχι ορθά- είναι ότι ουδέποτε προ-
βλεπόταν στους Ποινικούς Κώδικες ο βιασµός να µετατραπεί σε
πληµµέληµα και ουδέποτε υπήρξε κάποια αντίδραση των Βου-
λευτών του ΣΥΡΙΖΑ σε σχέση µε αυτό το ζήτηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Το µόνο το οποίο υπήρξε ως διεκδίκηση κινηµάτων, τα οποία
εισακούστηκαν το 2019, ήταν να προβλεφθεί ότι µπορεί να υπάρ-
ξει βιασµός και εντός της έγγαµης σχέσης και να τυποποιηθεί η
σχετική διάταξη εντός του ορισµού του βιασµού, κύριε Φλωρίδη.
Και αυτό έγινε αποδεκτό από την τότε κυβέρνηση και ορθώς
έγινε αποδεκτό. 

Αυτό και µόνο αυτό, αυτή και µόνο η διαστρέβλωση της αλή-
θειας, το ψέµα, η συκοφαντία αποδεικνύουν ότι εδώ δεν είστε
ως Υπουργός, αλλά ως κυβερνητικός προπαγανδιστής, ως προ-
παγανδιστής των πιο ακραίων δεξιών απόψεων στο ελληνικό πο-
λιτικό σύστηµα. Και είναι ντροπή να ψεύδεστε κατ’ αυτόν τον
τρόπο ενώπιον του ελληνικού Κοινοβουλίου, είναι ντροπή να
απαντάτε µε αυτό το ύφος στους Έλληνες Βουλευτές και στις
Ελληνίδες Βουλεύτριες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Να µην κουνάτε δάχτυλα, κύριε
Υπουργέ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µη
διακόπτετε, σας παρακαλώ!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Είστε κοινώς συκοφάντης
και αφήστε τα κοροϊδευτικά γέλια, όταν έχετε πιαστεί να ψεύδε-
στε κατά τον τρόπο αυτόν, τον ντροπιαστικό για το αξίωµά σας.
Είναι ντροπή που είστε Υπουργός Δικαιοσύνης, κύριε Φλωρίδη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Τζανακόπουλο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ας δούµε,
λοιπόν, τώρα ποιος ψεύδεται. Για να δούµε!

Από ρεπορτάζ στις 6-6-2019, λίγες µέρες πριν ψηφιστεί ο Κώ-
δικας…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αφήστε τα ρεπορτάζ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όχι, θα

ακούσετε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Τζανακόπουλε,

σας διέκοψε κανείς; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Τώρα θα

ακούσετε! 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ποιο ρεπορτάζ, κύριε Υπουργέ; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα σας πω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

σταµατήσετε να µιλάτε από κάτω. Σας παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα σας πω!

Έχει ονόµατα! Έχει επώνυµες δηλώσεις εδώ! Μιλάω για 6-6-
2019. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ποια εφηµερίδα; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Πρώτον, το

ρεπορτάζ παραθέτει την ανακοίνωση της Διεθνούς Αµνηστίας,
αλλά η ανακοίνωση είναι της Διεθνούς Αµνηστίας, η οποία κάνει
λόγο για απαράδεκτο άρθρο, για το 336, που κατατέθηκε τότε
και έκανε τον βιασµό πληµµέληµα. Η Διεθνής Αµνηστία! Αυτό
είναι το ένα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Λέει το ρεπορτάζ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Δεύτερον,

υπάρχουν εδώ οι δηλώσεις της Βουλευτού του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αννέ-
τας Καββαδία και της Βουλευτού του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μαρίας Θελε-
ρίτη, οι οποίες λένε ότι η απόπειρα να κλιµακωθεί το αδίκηµα του
βιασµού ανάλογα µε την απειλή της βίας σε πληµµέληµα είναι
απαράδεκτη και δεν πρόκειται να την ψηφίσουµε. Αυτό λένε δύο
Βουλευτίνες…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ:…(δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όχι, είναι

σε παρένθεση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Τζανακόπουλε,

µπορείτε να µη διακόπτετε; Αφήστε να πει την άποψή του. Σας
παρακαλώ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι σε ει-
σαγωγικά οι δηλώσεις τους µε τα ονόµατά τους! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ποιο ρεπορτάζ; Η επιστήµη ση-
κώνει τα χέρια ψηλά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μη διακόπτετε! Αφή-
στε να πει την άποψή του. Μα, δεν είναι τρόπος αυτός! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Οι Βουλευ-
τές κ. Γιώργος Δηµαράς και Γιάννης Τσιρώνης δήλωσαν ότι δεν
θα το ψηφίσουν. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Το ρεπορτάζ πάλι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι µε τα

ονόµατά τους. Δεν το διέψευσαν. Αν µου φέρετε άλλη δήλωση
της κ. Αννέτας Καββαδία, της κ. Θελερίτη και του κ. Τσιρώνη…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είναι αστείο αυτό που κάνετε!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Η Πρωτο-

βουλία Γυναικών λέει ότι χωρίς συναίνεση είναι βιασµός. Οι φω-
τογραφίες της είναι εδώ έξω από τη Βουλή …

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν καταλαβαίνετε τι δια-
βάζετε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, µην
κάνετε αυτή τη φασαρία! Δεν είναι τρόπος αυτός! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης):…και λέει ότι
πρόκειται για διάταξη-έκτρωµα για τους εξής λόγους: Πρώτον,
κάνει τον βιασµό πληµµέληµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν καταλαβαίνετε τι δια-
βάζετε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτά είναι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε

Υπουργέ!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τη διάταξη αυτή την έχεις; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έχεις αυτή τη διάταξη; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Καλά, τι κάνετε εκεί;

Φωνάζετε όλοι µαζί; Πού βρίσκεστε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας καλώ

να κάνετε το εξής, κύριοι συνάδελφοι. Να βρείτε πώς δηµοσιο-
ποιήθηκε το σχέδιο του Ποινικού Κώδικα και πώς τελικά ψηφί-
στηκε. Όταν το δείτε, θα δείτε εκεί πώς κλιµακώνονταν ο βιασµός
σε πληµµέληµα και πώς τελικά αποσύρθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Επειδή
αυτά δεν είναι ανύπαρκτα κείµενα…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ποια; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τι τρόπος είναι αυτός; 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αυτές οι αν-
τιρρήσεις και αυτός ο διάλογος και τα ρεπορτάζ αυτά δεν έγιναν
επί ανυπάρκτου θέµατος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το ρεπορτάζ πάλι!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έγιναν

γιατί κατατέθηκε το άρθρο 36 που κλιµάκωνε τον βιασµό σε
πληµµέληµα ανάλογα µε την απειλή. Το κλιµάκωνε σε πληµµέ-
ληµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Λέει το ρεπορτάζ! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Αν η απειλή,

λέει, είναι µικρή, είναι πληµµέληµα. Και υπό το κράτος αυτών των
αντιδράσεων απεσύρθη και ψηφίστηκε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Εντάξει;
Αυτό που σας είπα πριν είναι ότι προσπαθήσατε µε την κατάθεση
του νοµοσχεδίου να κλιµακώσετε τον βιασµό σε πληµµέληµα, αν-
τέδρασε κοµµάτι του ΣΥΡΙΖΑ…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σύµφωνα µε το ρεπορτάζ! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ποιο ρε-

πορτάζ; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, ολοκληρώστε. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ένα Πούλιτζερ!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ένα Πούλιτζερ!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ελάτε, σας παρα-

καλώ! Τι είναι αυτά; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μπορείτε

να κάνετε κάτι πολύ απλό. Αν δεν το κάνετε εσείς, µη στενοχω-
ριέστε, θα το κάνω εγώ. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Παραιτηθείτε! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μην στενο-

χωριέστε, θα το κάνω εγώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, σας

παρακάλεσα να ολοκληρώσετε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θα σας

φέρω τη διάταξη, όπως την καταθέσατε, που έδειχνε τη βούληση
της Κυβέρνησής σας να το κάνετε πληµµέληµα και µετά προφα-
νώς ψηφίστηκε. Όµως, η βούληση της Κυβέρνησής σας ήταν
όταν το καταθέσατε. Εκεί το γράψατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής, πενήντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Ναυπλίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο! 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συνεχίσουµε…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για µία παρέµβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι, σας παρακαλώ!

Να ολοκληρώσουµε το θέµα. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Έχω δικαίωµα, κύριε Πρόεδρε, ως

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε δικαίωµα, αλλά

να το ολοκληρώσουµε. Δεν έχουν µιλήσει ακόµα οι εισηγητές.
Δεν γίνεται! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και στους άλλους Κοινοβουλευτικούς
Εκπροσώπους δώσατε τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. Έχω δικαίωµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε δικαίωµα να µι-
λήσετε, κύριε Πλεύρη, αλλά σεβαστείτε και τους υπόλοιπους. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ασκώ το δικαίωµά µου, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Πραγµατικά, κύριοι συνάδελφοι,
απορώ σε τι αντιδράτε και εκτίθεστε απόλυτα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στην ανοησία!
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ας δούµε τι λέει ο κύριος Υπουργός

που τώρα έχει και τις δηλώσεις του κ. Καλογήρου. Στο αρχικό
σχέδιο του 336 που καταθέσατε, κύριε Τζανακόπουλε, στην πε-
ρίπτωση δ’ την οποία αναφέρατε, που είναι οι απειλές που δεν
συνδέονται µε κίνδυνο ζωής ή σωµατικής βλάβης, η αρχική δια-
τύπωση ήταν πληµµεληµατική τρία έως πέντε έτη. Αυτή ήταν η
αρχική διατύπωση. Προσέξτε! Βιασµός για πρώτη φορά…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …ο βιασµός δεν έγινε
πληµµέληµα… (δεν ακούστηκε)  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Αφήστε, κύριε Τζανα-
κόπουλε, να πει την άποψή του. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …επιλέξατε να κάνετε µία διάσπαση
του βιασµού. Ενώ η διατύπωση του 336 είχε πάντοτε βία ή απειλή
και οδηγούσε σε βιασµό ήταν κακούργηµα, αποφασίσατε να κά-
νετε µια διάσπαση. Ξεχωρίσετε τον βιασµό όταν έχει βία ή απειλή
βίας, σωµατικής βλάβης και ζωής, κρατώντας το κακούργηµα µε
δεκαπέντε χρόνια, όπως πολύ σωστά είπατε, κύριε Υπουργέ…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ:…και όταν υπάρχει ψυχολογική βία,

κύριε Ηλιόπουλε, την κάνατε πληµµέληµα.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κρατώντας το κακούρ-

γηµα!
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Θα µε αφήσετε λίγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, ολο-

κληρώστε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Όχι, δεν ολοκληρώνω! Αν δεν µπο-

ρούν να κάνουν διάλογο, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Τζανακόπουλε,

σας παρακαλώ, κάντε λίγη ησυχία. Αφήστε να πει την άποψή του.
Τον διακόπτετε συνέχεια. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Επιλέξατε, όπως σωστά είπε ο
Υπουργός..

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Τζανακόπουλε,

δεν καταλαβαίνετε; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: …όταν ο βιασµός, γιατί παρέµεινε

βιασµός, είναι στην ψυχολογική βία, να γίνει πληµµέληµα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τι είχε κριθεί; 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Τι κάνατε, λοιπόν, τότε; Μόλις υπήρ-

ξαν οι αντιδράσεις -και εδώ είναι και ο κ. Καλογήρου που δηλώνει
ότι είναι ανοιχτός σε συζητήσεις- οι οποίες ήταν από το εσωτε-
ρικό σας, από το τµήµα γυναικών του ΣΥΡΙΖΑ και από Βουλευτές,
επιλέξατε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Το ρεπορτάζ πάλι! 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Δεν είναι ρεπορτάζ! Το καταθέσατε.

Στη Βουλή το φέρατε µε 3 έως 5…
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Τι ψηφίστηκε, βρε Πλεύρη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, σας

παρακαλώ.
Δεν γίνεται συζήτηση έτσι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν µε απασχολεί. Ή

θα ακούσουν ή δεν θα ακούσουν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ήρεµα ολοκληρώστε

το.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Τι να ακούσουµε; Θεωρία δική

σου, βρε Πλεύρη;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, τι

είναι αυτά τα πράγµατα;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ο κύριος Υπουργός είπε ξεκάθαρα

πώς το φέρατε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Ήταν στον ΣΥΡΙΖΑ τότε και

ξέρει; Τι είναι ο κ. Φλωρίδης; Πολυεργαλείο;
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Ακούστε. Γιατί δεν θέλετε να τα

ακούτε όλα; 
Παράλληλα, όµως, δεν προβλέψατε τίποτα για τον βιασµό ανη-

λίκων. Εδώ κρινόµαστε µε το τι ψηφίζουµε. Το 2021 στην τροπο-
ποίηση του βιασµού που έκανε η Νέα Δηµοκρατία στην
περίπτωση του οµαδικού βιασµού προστέθηκε και ο βιασµός
ανηλίκου και σήµερα αν ο βιασµός ανηλίκου επισύρει ισόβια και
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όχι δεκαπέντε χρόνια είναι λόγω αυτής της παρέµβασης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κατανοητό, κύριε

Πλεύρη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και ένα τρίτο που έχει σηµασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πλεύρη, ολο-

κληρώστε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Στην κατάχρηση σε ασέλγεια ανηλί-

κων κάνατε παρέµβαση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που αυτό
κρίνετε, και είπατε ότι οι βαριές ποινές είναι αν ο ανήλικος είναι
κάτω των δώδεκα. Αλλάξατε τον Ποινικό Κώδικα που προέβλεπε
να είναι κάτω από δεκατέσσερα, δηλαδή κρίνατε ότι η περίπτωση
δώδεκα - δεκατέσσερα είναι µια περίπτωση που δεν πρέπει να
είναι στην πιο βαριά µορφή κακουργήµατος. Αυτή η Κυβέρνηση
τροποποίησε πάλι την κατάχρηση και επανέφερε ότι η πιο αυ-
στηρή µορφή στην κατάχρηση ανηλίκων θα είναι κάτω των δε-
κατεσσάρων. 

Δεν κατηγορεί κανείς σε αυτό το οποίο είπατε. Να το ξεκαθα-
ρίσουµε εδώ πέρα. Το ότι όµως εσείς έχετε µια λογική όταν συ-
ζητάµε τους ποινικούς κώδικες να ανεβαίνετε πάνω και
δικαιοπολιτικά να υπερασπίζεστε τις χαµηλές ποινές γιατί αυτές
οι ποινές είναι οι σωστές και σωφρονίζουν και όταν γίνεται ένα
έγκληµα να έρχεστε εδώ πέρα και να λέτε «γιατί δεν τιµωρούνται
µε τις πιο αυστηρές ποινές;» είναι αντινοµία. 

Εµείς επιλέγουµε να έχουµε ένα ισχυρό ποινικό πλαίσιο, όπως
το έφερε ο Υπουργός και στην τελευταία τροποποίηση και όσοι
κάνουν αυτά τα ειδεχθή εγκλήµατα να τιµωρούνται µε τις πιο αυ-
στηρές ποινές. Εσείς πιστεύετε στις χαµηλές ποινές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Πλεύρη.

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Σπαρτιατών, ο κ. Πέτρος
Δηµητριάδης, για δεκαπέντε λεπτά. 

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριοι συνάδελφοι,

ησυχία. Μιλάει ο ειδικός αγορητής. Σας παρακαλώ, σεβαστείτε
τον οµιλητή.

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την
παρέµβαση.

Μία παράκληση, επειδή σας άφησα τόση ώρα, να κάνετε αντι-
παράθεση και το σεβάστηκα, παρακαλώ να κάνω και εγώ την το-
ποθέτησή µου.

Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι Βουλευτές, ερ-
χόµαστε σήµερα να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο που έχει ως
αντικείµενο την ενίσχυση της δικηγορικής ύλης η οποία να πω
ότι γίνεται εν µέρει. Ναι µεν κινείται σε θετική κατεύθυνση το νο-
µοσχέδιο, αλλά να πω ότι µου κάνει µεγάλη εντύπωση πως απου-
σιάζουν πάγια αιτήµατα των δικηγόρων, όπως, για παράδειγµα
η υποχρεωτική παράσταση στα συµβόλαια, που είναι ζητούµενο
εδώ και χρόνια, όπως επίσης και υπογραφή των δικηγόρων στα
καταστατικά. Θα περίµενα να τα έχουµε και αυτά µέσα στο νο-
µοσχέδιο.

Πρώτον, να πω το εξής: Μιλάµε για ενίσχυση του δικηγορικού
κλάδου, αλλά ξεχνάµε ότι οι δικηγόροι έχουµε πληγεί ανεπανόρ-
θωτα από την παρούσα Κυβέρνηση τόσο µε την επιβολή τεκµη-
ρίου και µάλιστα να πω ότι τότε στοχοποιηθήκαµε ως φορο-
φυγάδες, ότι οι δικηγόροι είµαστε ένας κλάδος που ζει µε µαύρα
χρήµατα και ότι δεν δηλώνουµε όλα τα εισοδήµατά µας. Αυτό το
θεωρώ απαράδεκτο. Επίσης στοχοποιηθήκαµε για τους ποινι-
κούς κώδικες. Ουσιαστικά µας καταλογίστηκε ότι εµείς οι δικη-
γόροι ευθυνόµαστε για τις αναβολές, ενώ είναι γνωστό ότι σε
πολλές περιπτώσεις οι αναβολές στα ποινικά δίδονται λόγω πα-
ρέλευσης του ωραρίου. Δεν µπορώ να καταλάβω, δεν µπορώ να
δεχτώ ότι αυτή τη στιγµή µας λέτε ότι µας ενισχύετε, αλλά τους
προηγούµενους µήνες µάς είχατε στοχοποιήσει. Αυτό είναι λίγο
αντιφατικό, να το πω έτσι. 

Είναι µεν θετικό το γεγονός ότι αναγνωρίζετε ότι πράγµατι
πρέπει να ενισχυθεί η ύλη των δικηγόρων, αλλά πέρα από αυτό
θα πρέπει να µειωθεί πρώτα απ’ όλα η φορολογία, να µειωθεί ο
ΦΠΑ και κυρίως να µειωθούν οι ασφαλιστικές εισφορές. Να θυ-
µίσω ότι αυτή τη στιγµή χιλιάδες συνάδελφοί µου, στους οποίους

θα µπορούσα να είµαι και εγώ, αν δεν είχα τη βουλευτική αποζη-
µίωση, είναι ανασφάλιστοι στον ΕΦΚΑ. Είναι κάτι που πρέπει να
διορθωθεί και δεν µπορώ να δεχθώ ότι λύνονται όλα τα προβλή-
µατα µε αυτό το νοµοσχέδιο. Θέλει πολύ µεγάλη δουλειά και
πολύ µεγάλη βελτίωση των συνθηκών εργασίας του δικηγόρου
για να πούµε επιτέλους ότι ο δικηγόρος θα είναι πράγµατι ένας
συλλειτουργός της δικαιοσύνης όπως θα πρέπει να είναι και να
έχει τον σεβασµό που του πρέπει από το κράτος και την κοινωνία. 

Επί του παρόντος νοµοσχεδίου τώρα. Μιλάµε για αποφόρτιση
των δικαστηρίων. Να πω ότι ο φόρτος εργασίας στα δικαστήρια
οφείλεται κατά κύριον λόγο σε ελλείψεις δικαστικών υπαλλήλων
και σε ελλείψεις που υπάρχουν σε δικαστές. Υπάρχουν µεγάλα
κενά, τα οποία δεν τα καλύπτουµε. Άκουσα για προσλήψεις. Δεν
ξέρω σε πόσο χρονικό διάστηµα θα υλοποιηθούν. Όµως, όσο
υπάρχουν αυτά τα µεγάλα κενά, δεν πρόκειται ποτέ να έχουµε
µια πραγµατική αποφόρτιση των δικαστηρίων, θα έχουµε µονί-
µως προβλήµατα. 

Ουσιαστικά για πρώτη φορά θα γίνεται έκδοση κληρονοµητη-
ρίου µε πράξη δικηγόρου. Είχα τονίσει στις επιτροπές και το λέω
και σήµερα ότι θα πρέπει να υπάρξει µια επιµόρφωση των δικη-
γόρων από τους οικείους δικηγορικούς συλλόγους, διότι το κλη-
ρονοµητήριο, για όσους γνωρίζουµε νοµικά, εξασφαλίζει την
ασφάλεια των συναλλαγών και ουσιαστικά αποτελεί και µια δι-
κλίδα ασφαλείας, καθώς υποκαθιστά την αναγνωριστική αγωγή
και επειδή προϋποθέτει και µια προεργασία θα πρέπει να γίνει
µια επιµόρφωση για να µην υπάρξουν λάθη γιατί διαφορετικά
πολύ φοβάµαι ότι θα εκδοθούν λανθασµένα κληρονοµητήρια. Ει-
δικά σε περιπτώσεις που είναι πολύ περίπλοκες, θα υπάρξει πρό-
βληµα. Δεν θέλουµε να γίνει κάτι τέτοιο. Γι’ αυτό παρά το
γεγονός ότι ενισχύεται η δικηγορική ύλη και αυτό είναι θετικό,
θα πρέπει να υπάρξει µια σωστή επιµόρφωση των δικηγόρων. 

Αναφορικά µε τις εξαλείψεις συναινετικών προσηµειώσεων, να
πω ότι δεν µειώνεται ο χρόνος γιατί ούτως ή άλλως και σήµερα
σε πολλές περιπτώσεις οι εξαλείψεις συναινετικών προσηµει-
ώσεων συνήθως γίνονται µέσα σε µια µέρα ή µέσα σε λίγες
µέρες, αλλιώς αυξάνεται ο χρόνος. Μάλιστα όπως είπε και η κ.
Τζηµούρτα, η εκπρόσωπος των γραµµατέων των δικαστικών
υπαλλήλων, ουσιαστικά τα βήµατα αυξάνονται δεν µειώνονται,
από τρία γίνονται έντεκα. Αυτό προσθέτει ουσιαστικά χρόνο, δεν
µειώνει. 

Αναφορικά µε τις αποδοχές κληρονοµιάς, πρέπει να πω ότι
είναι πάρα πολλά προβλήµατα. Πρώτα πρώτα οι αποδοχές κλη-
ρονοµιάς γίνονταν έως τώρα σε συµβολαιογράφους. Οι συµβο-
λαιογράφοι όταν κάνουν την αποδοχή, προσκοµίζουν πάρα
πολλά δικαιολογητικά, βγάζουν αντικειµενικές αξίες, εκδίδουν πι-
στοποιητικά ΕΝΦΙΑ, βλέπουν αν υπάρχουν κάποια προβλήµατα.
Εάν κάποιο πιστοποιητικό είναι προβληµατικό, επιβάλλεται πρό-
στιµο. Εδώ σε περίπτωση που γίνει λάθος, πού θα επιβληθεί το
πρόστιµο; Στον πολίτη; Στον δικηγόρο; Αυτό είναι µια µεγάλη πα-
ράλειψη.

Επίσης να πω ότι θα υπάρξει και ένα θέµα µε τις µεταγραφές
-είναι το άρθρο 1195- διότι µιλάει για δηµόσιο έγγραφο. Δεν
ξέρω αν κάποιος κάνει µεταγραφή, πώς θα το αντιµετωπίσει ο
υποθηκοφύλακας, πώς θα το ερµηνεύσει. Πολύ φοβάµαι ότι θα
έχουµε πρόβληµα ουσιαστικά στις µεταγραφές µε αυτό το σχέ-
διο νόµου και συγκεκριµένα µε αυτό το άρθρο. 

Να πω και κάτι άλλο. Εµείς ως δικηγόροι θέλουµε να αυξηθεί
η δικηγορική ύλη, όχι όµως εις βάρος της ασφάλειας δικαίου και
όχι εις βάρος του πολίτη. Θα θέλαµε δηλαδή να γίνουν κάποια
πράγµατα πιο προσεκτικά για να µην υπάρχουν µεταγενέστερα
προβλήµατα. Εµάς µας ενδιαφέρει πράγµατι να αυξηθεί η ύλη
µας, αλλά θέλουµε και ο πολίτης να νιώθει ασφαλής. Μάλιστα να
τονίσω πως το συγκεκριµένο άρθρο έρχεται σε αντίθεση µε ό,τι
συνηθίζεται κατά κύριον λόγο στην Ευρωπαϊκή Ένωση όπου συ-
νηθίζεται οι συµβολαιογράφοι να είναι αρµόδιοι στην αποποίηση
κληρονοµιάς. Αυτοί έχουν την αρµοδιότητα και όχι οι δικηγόροι.
Είναι κάτι τελείως διαφορετικό.

Όσον αφορά τις ένορκες βεβαιώσεις, πράγµατι είναι κάτι θε-
τικό, γιατί πάρα πολλές βεβαιώσεις γίνονται στα ειρηνοδικεία.
Όµως θα ήθελα να πω ότι µιλάµε για αποφόρτιση, αλλά αν δούµε
πολλές διατάξεις του νοµοσχεδίου, διαπιστώνουµε ότι επιφορτί-
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ζονται εκ νέου µε πάρα πολύ µεγάλο φόρτο εργασίας οι δικαστι-
κοί γραµµατείς. Το είπε και η κ. Τζηµούρτα στην επιτροπή. Το
θέµα είναι αν θα µπορέσουν µε τα κενά που υπάρχουν οι δικα-
στικοί γραµµατείς να αντεπεξέλθουν στον φόρτο εργασίας, σε
όλες αυτές τις αρµοδιότητες. Πολύ φοβούµαι ότι ναι µεν απο-
φορτίζουµε τους δικαστές από κάποιον όγκο εργασίας, αλλά
αυτόν τον όγκο εργασίας τον ρίχνουµε πάλι στις πλάτες τον δι-
καστικών υπαλλήλων. Δεν θέλουµε να γίνει ένας φαύλος κύκλος
αρµοδιοτήτων οι οποίες επιβαρύνουν τους δικαστικούς γραµµα-
τείς, οι οποίοι σε πολλές περιπτώσεις και λόγω των µεγάλων
κενών που υπάρχουν, ενδεχοµένως να µην έχουν και τον χρόνο,
αλλά και την ικανότητα να αντεπεξέλθουν οι υποχρεώσεις µας.
Αυτό πρέπει να το προσέξουµε. 

Αναφορικά µε τα άρθρα περί της νοµικής βοήθειας θεωρούµε
θετικό ότι η Κυβέρνηση µετά από πολλά χρόνια, διαπίστωσε ότι
υπάρχουν απαράδεκτες καθυστερήσεις στην καταβολή των απο-
ζηµιώσεων στη νοµική βοήθεια. Θεωρώ ότι είναι απαράδεκτο,
διότι δεν µπορεί να υπάρχουν αναµονές τέσσερα και πέντε έτη
για να κατατεθούν οι αποζηµιώσεις στους συναδέλφους. Η νο-
µική βοήθεια είναι το καταφύγιο του ασθενέστερου οικονοµικά
πολίτη και κατά κύριον λόγο επιλέγεται από δικηγόρους που
έχουν κάποια οικονοµική στενότητα, θέλουν δηλαδή και αυτοί να
αποκτήσουν µια τριβή µε το αντικείµενο, µια εµπειρία. Είναι απα-
ράδεκτο να δίνουµε ένα αντικίνητρο µε τόσο µεγάλες καθυστε-
ρήσεις στις καταβολές των αποζηµιώσεων. Πρέπει αυτό να
σταµατήσει.

Όµως να πω ότι ένα από τα βασικά αίτια της καθυστέρησης
των αποζηµιώσεων είναι η υποστελέχωση του ΤΑΧΔΙΚ, το οποίο
κάποια στιγµή θα πρέπει να στελεχωθεί µε µόνιµο προσωπικό και
όχι να σχηµατίζονται απλώς επιτροπές οι οποίες ναι µεν θα συµ-
βάλουν στην επιτάχυνση της καταβολής των αποζηµιώσεων,
όµως πολύ φοβάµαι ότι εάν δεν επανδρωθεί κατάλληλα το ΤΑΧ-
ΔΙΚ, µετά από λίγα χρόνια θα έχουµε πάλι το ίδιο φαινόµενο, θα
έχουµε πάλι δηλαδή καθυστερήσεις. Θέλουµε, λοιπόν, να γίνει
µια µόνιµη επίλυση του προβλήµατος και όχι µία πρόσκαιρη επί-
λυση η οποία ενδεχοµένως στο µέλλον να δηµιουργήσει πάλι νέο
πρόβληµα.

Τώρα, αναφορικά µε τις τροπολογίες θα επιφυλαχθούµε, όµως
θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο. Θεωρώ απαράδεκτο κοινοβουλευ-
τικά να έρχονται τροπολογίες άσχετες και µη συναφείς µε το αν-
τικείµενο των νοµοσχεδίων, όπως έγινε µε εκείνη του Υπουργείου
Περιβάλλοντος. Πρέπει κάποια στιγµή να σταµατήσει αυτή η
πρακτική γιατί δηµιουργεί πρώτα σύγχυση και, δεύτερον, εγώ
θεωρώ ότι δηµιουργεί κι ένα νοµικό συµπίληµα, δηλαδή ουσια-
στικά έχουµε κάποιες τροπολογίες άσχετες µε τα νοµοσχέδια.
Πρέπει κάποια στιγµή αυτή η πρακτική να σταµατήσει. Εµείς δη-
λώνουµε αρνητικοί σε αυτό εδώ.

Τελειώνοντας θα ήθελα να κάνω και δύο σχόλια για κάποιες
υποθέσεις της επικαιρότητας, επειδή µιλάµε για ατιµωρησία και
για απόδοση ευθυνών. Πρώτα απ’ όλα δεν µπορούµε να µιλάµε
για µηδενική ανοχή στην ατιµωρησία όταν υπάρχει ακόµα και σή-
µερα το κατάπτυστο άρθρο 86, ο νόµος περί ευθύνης Υπουργών,
το οποίο ζητούµε επιτακτικά εδώ και καιρό να τροποποιηθεί και
να αναθεωρηθεί, να σταµατήσει επιτέλους αυτή η απαράδεκτη
πρακτική, να υπάρχει ιδιαίτερη, επιεικής µεταχείριση στους
Υπουργούς, σε όποιον έχει την ιδιότητα του Υπουργού. Το ζη-
τάµε επιµόνως και πρέπει να το λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν.

Δεύτερον, αναφορικά µε τα Τέµπη, εάν ο εφέτης ανακριτής
διαπιστώσει ποινικές ευθύνες πολιτικών προσώπων, τις οποίες
επισυνάπτουµε και στο πόρισµά µας, όταν έρθει ξανά η δικογρα-
φία εδώ, στο Κοινοβούλιο, περιµένουµε από την κυβερνητική
πλειοψηφία να ψηφίσει υπέρ της διενέργειας προανακριτικής
επιτροπής. Το ζητάµε, είναι στο πόρισµά µας. Όσο, λοιπόν,
υπάρχει αυτή η πρακτική να απαλλάσσονται τα πολιτικά πρό-
σωπα από τυχόν ποινικές ευθύνες δεν µπορεί να µιλάµε για ατι-
µωρησία, δεν µπορεί να µιλάµε για µηδενική ανοχή. Γιατί υπάρχει
όντως ατιµωρησία, υπάρχει θέµα. 

Θέλω να πω και κάτι αναφορικά µε την υπόθεση του Μίχου και
την πρόταση της κυρίας εισαγγελέως. Πράγµατι εκκρεµεί η από-
φαση. Θα περιµένουµε να δούµε. Όµως, επειδή υπάρχουν κοι-
νωνικές αντιδράσεις, θα ήθελα να πω ότι, όταν η δικαιοσύνη δρα

αµερόληπτα και αντικειµενικά, δεν υπάρχει καµµία κοινωνική αν-
τίδραση. Θα πρέπει, λοιπόν, να ξέρουν και οι αξιότιµοι κύριοι δι-
καστές, που απαρτίζουν τα δικαστήρια, ότι η δικαιοσύνη δεν είναι
αποκοµµένη από την κοινωνία. Θα πρέπει να γνωρίζουν ότι κάθε
απόφαση που παίρνουν και κάθε πρόταση που κάνουν έχει και
κοινωνικό αντίκτυπο. Αυτό προς προβληµατισµό. Θα πρέπει να
ξέρουµε, λοιπόν, ότι όλες οι αποφάσεις που παίρνει η ελληνική
δικαιοσύνη είναι µεν σεβαστές, όµως µπορεί να προκαλέσουν και
κοινωνικές αντιδράσεις. Γι’ αυτόν τον λόγο εφιστώ την προσοχή.
Θα πρέπει, λοιπόν, η δικαιοσύνη πάντα να στέκεται στο ύψος της
και να είναι πάντοτε αµερόληπτη και αντικειµενική. 

Για τα υπόλοιπα θέµατα θα τοποθετηθώ στη δευτερολογία
µου, όσον αφορά και τις τροπολογίες. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δηµητριάδη. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Τάσος Οικονοµόπουλος, ειδικός
αγορητής από τη Νίκη.

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισάγεται σή-

µερα στη Βουλή για ψήφιση σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δι-
καιοσύνης για την ενίσχυση της δικηγορικής ύλης και
συγκεκριµένα εισάγονται ρυθµίσεις για τα κληρονοµητήρια, τις
αποδοχές και αποποιήσεις κληρονοµιών, τις εγγραφές και τις
εξαλείψεις συναινετικών προσηµειώσεων υποθηκών, τις ένορκες
βεβαιώσεις, καθώς και η τροπολογία - προσθήκη που προστίθε-
ται για τη διενέργεια προελέγχου για την εγγραφή και τροποποί-
ηση καταστατικού σωµατείου από δικηγόρους, σε αντικα-
τάσταση της παραγράφου 1 του άρθρου 787 του Κώδικα Πολι-
τικής Δικονοµίας. Προσωπικά, ως επί σειρά δεκαετιών µάχιµος
δικηγόρος, όσο και το Πατριωτικό Δηµοκρατικό Κίνηµά µας
«Νίκη» χαιρετίζουµε θετικά το εν λόγω πόνηµα. Ήταν καιρός να
σκεφτούµε επιτέλους ουσιαστικές και ουσιώδεις λύσεις για την
ελάφρυνση της πολύπαθης ελληνικής δικαιοσύνης, δίνοντας
ανακούφιση στα φορτωµένα πινάκια, τους πελαγωµένους δικα-
στές και τους ανυπόµονους πολίτες, οι οποίοι ανέµεναν στωικά
επί µήνες τη διευθέτηση των λιµναζουσών υποθέσεών τους που
βρίσκονταν πνιγµένες στα σκονισµένα γραφεία των προέδρων.

Είναι καιρός συνάµα να αναγνωρίσουµε τη σπουδαιότητα και
την υπευθυνότητα του δικηγορικού λειτουργήµατος. Ένας δικη-
γόρος είναι βέβαιο ότι έχει πλήρη δυνατότητα και εµπειρία να
βοηθήσει άµεσα, τάχιστα και υπεύθυνα στο έργο της επιτάχυν-
σης της απονοµής δικαιοσύνης, γενόµενος διά του παρόντος
συλλειτουργός της δικαιοσύνης, διατηρώντας ωστόσο τον δια-
κριτό του ρόλο. Είναι άλλωστε γνωστό στον νοµικό κόσµο ότι
από σειρά ετών µέχρι σήµερα υπάρχουν διαδικασίες που προ-
χωρούν αποκλειστικά µε την προηγούµενη προετοιµασία από
τους συνηγόρους, κατατίθενται στις γραµµατείες και αυτές µε
τη σειρά τους τις δίνουν στους προέδρους για να τις υπογρά-
ψουν. Ζητείται, δηλαδή, από τους δικηγόρους εκτός από την αί-
τηση να έχουν συντάξει και τις αποφάσεις, έτοιµες προς
υπογραφή. Άρα έρχεται να θεσπιστεί µε νόµο κάτι δοκιµασµένο
στον χρόνο και το αποτέλεσµα να ενδυθεί πλέον το κατάλληλο
επίσηµο ένδυµα της δηµόσιας αναγνώρισης της δικηγορικής
υπευθυνότητας, µε τον όρο «πράξη δικηγόρου».

Η διαδικασία αυτή της αποκλειστικής προετοιµασίας από τους
συνηγόρους τηρείται στις συναινετικές προσηµειώσεις, τόσο
στην εγγραφή τους όσο και στην εξάλειψη αυτών, στα κληρονο-
µητήρια, στις διαταγές πληρωµής, στη διαταγή για σύσταση και
τροποποίηση σωµατείου, στις ένορκες βεβαιώσεις, τη σύνταξη
του συναινετικού διαζυγίου µέχρι πρότινος, µέχρι να πάει στους
συµβολαιογράφους. Όσο για τις αιτήσεις και δηλώσεις αποποί-
ησης και αποδοχής κληρονοµίας τις συνέτασσαν και τις συντάσ-
σουν οι δικηγόροι, αφού πριν έχουν συγκεντρώσει τα
απαιτούµενα δικαιολογητικά και τις δίνουν στους γραµµατείς να
τις αντιγράψουν και στη συνέχεια να τις προωθήσουν στους δι-
καστές για υπογραφή. 

Σε όλες αυτές τις προαναφερθείσες διαδικασίες οι δικηγόροι
αναλαµβάνουν τη σύνταξη τόσο των αιτήσεων προς τις δικαστι-
κές αρχές και τη συγκέντρωση των δικαιολογητικών, όσο και τη
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σύνταξη των αποφάσεων, σαν να ήταν οι ίδιοι δικαστές, ακριβώς
για να ξεµπλοκάρουν τους τελευταίους από τον ανυπολόγιστο
όγκο των δικογραφιών που χρεώνονται καθηµερινά µε αποτέλε-
σµα η έννοµη ρύθµιση των νοµικών αυτών θεµάτων να καθυστε-
ρεί συµπαρασύροντας στην καθυστέρησή της την αναγνώριση
ή τη διάπλαση των δικαιωµάτων των πολιτών.

Με το παρόν νοµοσχέδιο τίθεται ένας νέος νοµικός όρος µε
την ονοµασία «πράξη δικηγόρου» δίνοντας νοµική βαρύτητα στις
νεοταγείσες νοµικές πράξεις, θεωρώντας τες πλέον ως δηµόσια
έγγραφα. Επίσης θέτει χρονικό όριο για την έκδοση της πράξης
δικηγόρου, η οποία θα πρέπει να έχει εκδοθεί εντός της αποκλει-
στικής προθεσµίας των δέκα ηµερών, άλλως θα έχει πειθαρχικές
συνέπειες για τον δικηγόρο που έχει αναλάβει να τη διεκπεραι-
ώσει, δίνοντας έµφαση στον σκοπό της άµεσης αποφόρτισης
των δικαστηρίων από διαδικασίες που µπορούν µε πρόσφορο
τρόπο να διενεργηθούν από τους δικηγόρους µέσω της µεταφο-
ράς ύλης από τα δικαστήρια, µε σκοπό την άµεση και αποτελε-
σµατική ολοκλήρωση νοµικών ενεργειών και κατ’ επέκταση την
επιτάχυνση της απονοµής δικαιοσύνης και την άµεση εκκαθά-
ριση και πληρωµή των αποζηµιώσεων νοµικής βοήθειας στους
δικηγόρους, µέσω στοχευµένων παρεµβάσεων και την απλοποί-
ηση των σχετικών διαδικασιών.

Θέλω, όµως, να θέσω και κάποιους προβληµατισµούς επί των
συζητούµενων διατάξεων. Για παράδειγµα, -κάτι που όλοι οι νο-
µικοί ξέρουµε- για να βγει ένα κληρονοµητήριο γινόταν µέχρι
τώρα µόνο τυπικός νοµικός έλεγχος και προσκοµίζαµε πιστοποι-
ητικό περί µη αµφισβήτησης, περί µη αποποίησης και περί µη δη-
µοσίευσης διαθήκης ή άλλης διαθήκης. Πέραν του γεγονότος ότι
το πιστοποιητικό περί µη αµφισβήτησης πολλές φορές κάνει
µήνες για να βγει και συνεπώς δεν µπορεί να τηρηθεί η προθε-
σµία της επιτάχυνσης έτσι όπως θα την ήθελε το νέο νοµοσχέδιο,
ο µήνας τον οποίο θεσπίζουµε για τον συνάδελφο που θα εκδώ-
σει τη σχετική απόφαση αφετηριάζεται, όπως γίνεται αντιληπτό,
από την έκδοση αυτού του πιστοποιητικού, το οποίο εκδίδεται
απίστευτα χρονοβόρα και θεωρούµε, κύριε Υπουργέ, ότι θα
έπρεπε να το προβλέψουµε και αυτό, ώστε µε την κατάθεση,
όταν είναι ώριµη προς συζήτηση η υπόθεση και φτάνει στα χέρια
του συναδέλφου, να υποχρεούνται κατά προτεραιότητα οι γραµ-
µατείς να εκδώσουν αυτά τα πιστοποιητικά περί µη αµφισβήτη-
σης που τόσο καθυστερούν. 

Πέραν του τυπικού ελέγχου νοµιµότητας θα πρέπει ο δικηγό-
ρος να προβεί και σε έλεγχο ουσίας; Δηλαδή, όπως διαβάζουµε
στο άρθρο 1959, θα πρέπει ο δικηγόρος να ελέγξει εάν, παρα-
δείγµατος χάριν, η γραφή της διαθήκης προέρχεται από τα χέρια
του διαθέτη, αλλιώς θα µπορεί να απορρίψει το κληρονοµητήριο;
Φοβάµαι ότι θα απασχολήσει τη νοµολογία αυτή η διάταξη όπως
είναι διατυπωµένη, γιατί αξιώνει κληρονοµικά δικαιώµατα από
πρόσωπα που θα ήταν κληρονόµοι αν ήταν άκυρη η διάταξη της
τελευταίας βούλησης. Ποιος θα το ελέγχει αν ήταν άκυρη η διά-
ταξη; Ο συνάδελφος που θα κληθεί να διαπιστώσει αν υπάρχουν
προϋποθέσεις για τη χορήγηση του κληρονοµητηρίου; 

Σε ό,τι αφορά στις προσηµειώσεις, φρονώ ότι για την καλύ-
τερη προστασία των δικαιωµάτων των καθ’ ων, η αίτηση θα πρέ-
πει και αυτή να παρίσταται µε δικηγόρο. 

Και, βέβαια, επιβάλλεται να επανέλθει το θέµα της υποχρεω-
τικής παράστασης δικηγόρων στα συµβόλαια στα πλαίσια της
προστασίας του πολίτη. Κι αυτό γιατί σε πολλά συµβόλαια από
τότε που καταργήσαµε την παράσταση και γίνεται χωρίς να προ-
ηγηθεί έλεγχος τίτλων, βρισκόµαστε αντιµέτωποι στο µέλλον µε
βάρη και διεκδικήσεις. 

Επίσης, θα ήθελα να προτείνω να προβλέψουµε ένα γραµµάτιο
προείσπραξης µε ελάχιστη αµοιβή κατά τον έλεγχο τίτλων και
την έρευνα που κάνουµε στο Κτηµατολόγιο, διότι δεν νοείται εγ-
γραφή προσηµείωσης χωρίς να προηγηθεί έλεγχος. Κατά συνέ-
πεια ο έλεγχος αυτός γίνεται, οι δικηγόροι των τραπεζών τον
πληρώνονται και δεν βλέπω γιατί το δηµόσιο αλλά και ο δικηγο-
ρικός σύλλογος να χάνει από αυτά τα δικαιώµατα των προει-
σπράξεων. Όπως επίσης και από τα γραµµάτια προείσπραξης
και από τα συµβόλαια θα µπορούσε να υπάρξει πάλι το 35% της
παρακράτησης για να δοθεί ένα ικανό µέρισµα κυρίως στους
νέους συναδέλφους.

Στο εδάφιο της λήψης ένορκων βεβαιώσεων σκοπός της προ-
τεινόµενης ρύθµισης είναι η βελτίωση των όρων απονοµής της δι-
καιοσύνης, η βελτίωση των συνθηκών εργασίας των δικαστικών
λειτουργών και η ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύνης. Με δεδο-
µένο ότι η λήψη ενόρκων βεβαιώσεων αποτελεί καθήκον µη δικαιο-
δοτικής φύσεως, µε τις προτεινόµενες ρυθµίσεις καταργείται η
δυνατότητα λήψης ένορκων βεβαιώσεων ενώπιον ειρηνοδίκη και
διατηρούνται ως εναλλακτικές δυνατότητες λήψης αυτών ενώπιον
δικηγόρων ή συµβολαιογράφων. Προβλέπεται µε το παρόν νοµο-
σχέδιο η αποκλειστική αρµοδιότητα συµβολαιογράφου ή δικηγό-
ρου για λήψη ένορκης βεβαίωσης, σε κάθε περίπτωση που τούτο
απαιτείται ως απόδειξη γεγονότος.

Από τη στιγµή που µε τις διατάξεις του παρόντος µεταφέρεται
η ύλη στους δικηγόρους, όπου µη πληρεξούσιοι δικηγόροι ειδικά
εκπαιδευµένοι και ενταγµένοι σε ειδικούς καταλόγους θα εκδί-
δουν πράξεις ως προς τις οποίες µέχρι πρότινος εκδίδονταν δια-
ταγές ή διατάξεις από δικαστή, παραδείγµατος χάριν, κληρονο-
µητήριο, συναινετική εξάλειψη υποθήκης κ.λπ., στη γενική ρύθ-
µιση του άρθρου 52 καθίσταται αναγκαίο να περιληφθούν και οι
µη πληρεξούσιοι δικηγόροι που εκδίδουν πράξεις στα πρόσωπα
που εξαιρούνται ή µπορούν να εξαιρεθούν, αν συντρέχουν οι
λόγοι του άρθρου αυτού. 

Επίσης, φρονούµε, όπως είπαµε και στις επιτροπές, ότι το
άρθρο 1192 του Αστικού Κώδικα που αφορά στις µετεγγραπτέες
πράξεις θα πρέπει να συµπληρωθεί και να συµπεριληφθούν οι
πράξεις του δικηγόρου, τις οποίες στο πρώτο µε το παρόν νο-
µοσχέδιο θεσπίζουµε. 

Ας ελπίσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να λειτουργήσει
κατ’ ευχήν το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα και να είναι η
αρχή της τακτοποίησης των τρωτών σηµείων της δικαιοσύνης
µας, γιατί το δικαιικό σύστηµα ενός κράτους είναι ο καθρέφτης
της δηµοκρατίας. 

Και θα µου επιτρέψετε λίγα λόγια για την τροπολογία. Πάνω
που είπαµε «δόξα τω Θεώ, συµφωνούµε και σε ένα νοµοσχέδιο
σε αυτή τη Βουλή», πάλι θα πούµε «βοήθα, Παναγιά». Ο ορισµός
της κακής νοµοθέτησης, µια πρόχειρη τροπολογία µας έρχεται
την τελευταία στιγµή, όχι βέβαια από εσάς, κύριοι Υπουργοί, από
το Υπουργείο Περιβάλλοντος αυτή τη φορά για να εξυπηρετή-
σουµε ηµετέρους. Και έχουν όνοµα: Κοπελούζος, Μυτιληναίος
και λοιπά.

Συνάδελφοι είµαστε εδώ, χαµπάρι δεν πήραµε τι ήρθε και νο-
µίζαµε ότι θα περάσει στο ντούκου. Έλα όµως που κάποιοι έκα-
τσαν και τη διάβασαν νύχτα. 

Δίνεται απόλυτη προτεραιότητα, λοιπόν, σύνδεσης µε την τρο-
πολογία στο δίκτυο για τα έργα ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
που προορίζονται για τις διµερείς συµβάσεις προµήθειας ηλε-
κτρικής ενέργειας στους αγρότες και τη βιοµηχανία. Στα εν λόγω
έργα θα ισχύσουν οι υφιστάµενοι περιορισµοί στην έγχυση ηλε-
κτρικής ενέργειας στο δίκτυο 28%. Στην περίπτωση των αγρο-
τών, οι προµηθευτές καταρτίζουν συµβάσεις κατ’ ελάχιστον
δεκαετούς διάρκειας χρονικού διαστήµατος δύο µηνών από ανα-
κοίνωση των χαρακτηριστικών του τιµολογίου «ΓΑΙΑ» που προ-
σφέρουν στους κατόχους συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος. 

Παράλληλα, αναλαµβάνουν να εξοφλήσουν ληξιπρόθεσµες
οφειλές σε προηγούµενο προµηθευτή των εν λόγω κατόχων έως
31 Δεκεµβρίου του 2023 και υποκαθίστανται στα δικαιώµατα του
προηγούµενου προµηθευτή, ενώ στη διµερή σύµβαση ορίζονται
οι συνέπειες σε περίπτωση καταγγελίας πριν από τη λήξη της
διάρκειας της σύµβασης. 

Επίσης, ορίζονται τα δικαιολογητικά που πρέπει να προσκοµί-
σουν οι κάτοχοι των έργων ΑΠΕ και ρυθµίζονται ζητήµατα δια-
χείρισης των έργων ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, κριτήρια
ένταξης, η γεωγραφική κατανοµή των έργων και η διαδικασία
ρύθµισης των ληξιπρόθεσµων οφειλών. Αγρότες: όσοι έχουν
απλήρωτες οφειλές για καταναλώσεις µέχρι 31 Δεκεµβρίου του
2023 µπορούν να υπαχθούν σε ρύθµιση µε µηδενικό επιτόκιο,
καθώς το δηµόσιο θα αναλάβει την επιβάρυνση των τόκων, πα-
ρέχοντας επιχορήγηση στον πάροχο.

Η τροπολογία πού απευθύνεται; Σε εταιρείες προµηθευτές
ρεύµατος, όπως είπαµε προηγουµένως: Κοπελούζο, Μυτιληναίο
κ.λπ. -µετρηµένοι στα δάχτυλα είναι-, οι οποίοι ήδη έχουν σταθ-
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µούς ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και είναι στην ευχέρειά
τους, εφόσον τους δίνεται η προτεραιότητα, να συνδεθούν στο
δίκτυο και αυτό είναι το κίνητρο, να αποφασίσουν, αν θέλουν, να
πουλήσουν το ρεύµα τους σε τιµές τιµολογίου ΓΑΙΑ µε δεκαετή
συµβόλαια, δηλαδή σε χρήστες του αγροτικού τιµολογίου. 

Το αποτέλεσµα, σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις της Κυβέρνησης,
θα είναι φθηνότερο αγροτικό ρεύµα, αλλά σε καµµία περίπτωση
δεν ικανοποιεί το αίτηµα των αγροτών που ζητούν 7 λεπτά την
κιλοβατώρα και µάλιστα, τις τιµές θα τις ορίζουν οι προµηθευτές,
χωρίς να έχουν κάποιο πλαφόν από το Υπουργείο. 

Ενδεικτικά, το ΥΠΕΝ εκτιµά ότι οι τιµές για το τιµολόγιο «ΓΑΙΑ»
θα διαµορφώνονται τα πρώτα δύο χρόνια ως εξής: κάτοχοι συν-
δέσεων αγροτικού ρεύµατος που ανήκουν σε συνεργατικά σχή-
µατα ή ασκούν συµβολαιακή γεωργία χωρίς ληξιπρόθεσµες
οφειλές 9,3 λεπτά την κιλοβατώρα, λοιποί κάτοχοι συνδέσεων
αγροτικού ρεύµατος χωρίς ληξιπρόθεσµες οφειλές 9,8 λεπτά την
κιλοβατώρα, κάτοχοι συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος που ανή-
κουν σε συνεργατικά σχήµατα ή ασκούν συµβολαιακή γεωργία
µε ληξιπρόθεσµες οφειλές 10,5 λεπτά την κιλοβατώρα, λοιποί
κάτοχοι συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος µε ληξιπρόθεσµες οφει-
λές 11 λεπτά την κιλοβατώρα, για τα υπόλοιπα οκτώ έτη για το
1/3 της κατανάλωσης συγκεκριµένων παροχών η τιµή είναι ενιαία
και διαµορφώνεται στα 9 λεπτά την κιλοβατώρα. 

Στην τροπολογία ορίζεται ότι λαµβάνουν απόλυτη προτεραι-
ότητα και οριστική προσφορά σύνδεσης έργα που υποβάλλουν
διµερή σύµβαση ή συµφωνία αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας µε
χρηµατοοικονοµική διευθέτηση ή φυσική παράδοση µε προµη-
θευτή που επιθυµεί να εκπροσωπήσει κατόχους συνδέσεων
αγροτικού ρεύµατος για ισχύ που αντιστοιχεί στο 30% της ετή-
σιας κατανάλωσης των εν λόγω κατόχων. Και όλα αυτά χωρίς να
απαιτείται πλέον άδεια του ΑΔΜΗΕ, αλλά πηγαίνουµε στο
Υπουργείο και παίρνουµε την άδεια χέρι µε χέρι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Οικονοµόπουλο. 
Αν µου επιτρέπετε, κύριε Οικονοµόπουλε, θα έρθει για να υπο-

στηρίξει την τροπολογία του ο αρµόδιος Υπουργός, οπότε ο Κοι-
νοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος µπορεί να κάνει τις ερωτήσεις
και να πάρει τις απαντήσεις.

Καλείται στο Βήµα η κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου, ειδική αγο-
ρήτρια της Πλεύσης Ελευθερίας. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Θα ξεκινήσω από την υπόθεση του Κολωνού που µαζί µε την
σκανδαλώδη, εξοργιστική µεθόδευση συγκάλυψης του εγκλήµα-
τος των Τεµπών, πυροδοτεί στην κοινωνία εκ νέου το αίσθηµα
ατιµωρησίας των ενόχων, των ενόχων που προστατεύετε και ανή-
κουν στον αυλόγυρο της Κυβέρνησής σας, της παράταξής σας. 

Και ενόσω εκτυλίσσονται µε τρόπο τραγικό οι διαδικασίες της
δίκης στην πρώτη περίπτωση και της ανάκρισης στη δεύτερη,
ένας καρκινοπαθής βάζει τέλος στη ζωή του, σε απόγνωση από
απελπισία για την αιτία ανικανότητας του ΕΣΥ να του διαθέσει
την αναγκαία και προσήκουσα νοσηλεία και φαρµακοληψία. Στον
ίδιο χρόνο ένα δεκαεπτάχρονο κορίτσι δίνει τέλος στη ζωή του
πέφτοντας από τον έκτο όροφο πολυκατοικίας στη Δάφνη. 

Αν όλα αυτά δεν σηµαίνουν την πλήρη αποτυχία της Κυβέρνη-
σής σας, τότε κατ’ ελάχιστο οφείλετε να αναγνωρίσετε τις τερά-
στιες πολιτικές σας ευθύνες που αναδύονται αβίαστα από την
αποδοχή της σήψης και της διαφθοράς ως κανονικής συνθήκης
µιας δήθεν ευνοµούµενης πολιτείας, όπου µεταξύ άλλων αναζη-
τείται η ισονοµία, ο σεβασµός και η τήρηση του Συντάγµατος.

Και µια διόρθωση, κύριε Υπουργέ, γιατί µια δίκη κεκλεισµένων
των θυρών δεν γίνεται οπωσδήποτε για να προστατευτεί το ανή-
λικο θύµα όταν το όνοµα του δωδεκάχρονου κοριτσιού δόθηκε
στη δηµοσιότητα από Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, όταν δη-
µοσιογράφοι κατέκλεισαν την εστία της, όταν νταήδες την απεί-
λησαν. Έτσι προστάτεψε το κράτος τη δωδεκάχρονη ανήλικη. Οι
κλειστές πόρτες κάτι άλλο σηµαίνουν.

Σε σχέση µε το νοµοσχέδιο οι θετικές ρυθµίσεις του νοµοσχε-
δίου αφορούν στο τρίτο µέρος του. Το Ταµείο Χρηµατοδότησης
Δικαστικών Κτηρίων γνωρίζουµε ότι απολαµβάνει πόρους µεταξύ

άλλων από την είσπραξη εισφορών διά σύνταξης συµβολαιογρα-
φικών πράξεων µέσω αξίας µεγαροσήµων. Με παρέµβαση της
Πλεύσης Ελευθερίας κατά την πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής
και µε αφορµή τη διάταξη του άρθρου 19, που προσδιορίζει τις
αρµοδιότητες προέδρου διοικητικού συµβουλίου του ΤΑΧΔΙΚ και
τη µετάθεση αρµοδιοτήτων του κατ’ εξουσιοδότηση, υπενθυµί-
σαµε στην Κυβέρνηση ότι εκκρεµεί έκδοση κοινής υπουργικής
απόφασης µε την οποία θα καταστεί εφικτό οι επαγγελµατίες του
συµβολαιογραφικού κλάδου να αποδώσουν στο ταµείο την αξία
που εισπράττουν από τους πολίτες στο πλαίσιο άσκησης των κα-
θηκόντων τους κατόπιν δηµοσίευσης του ν.5043/2023 άρθρο 89. 

Η ενεργοποίηση των αρµόδιων Υπουργείων Οικονοµίας, Οικο-
νοµικών και Δικαιοσύνης οφείλω να οµολογήσω ότι ήταν άµεση.
Μετά τη δηµοσίευση της εξ αµελείας σας καθυστερηµένης επί
σχεδόν ένα έτος κοινής σας υπουργικής απόφασης στις 11-3-
2024, πλέον θα καταστεί εφικτό εντός εύρους εξάµηνης προθε-
σµίας να αποδοθούν τα δεκάδες χιλιάδες ευρώ οφειλόµενα από
είσπραξη αξίας µεγαροσήµων από τους έχοντες την ιδιότητα του
δηµοσίου λειτουργού συµβολαιογράφου στον οποίο έχει εκχω-
ρηθεί κρατική εξουσία ως βοηθητικού οργάνου στην απονοµή
της δικαιοσύνης και στο πλαίσιο άσκησης των καθηκόντων τους
να µεσολαβούν για την ενίσχυση της υποδοµής και λειτουργικό-
τητας των δικαστηρίων της χώρας µας. 

Σε ό,τι αφορά τις θετικές διατάξεις περί αποζηµιώσεων νοµι-
κής βοήθειας δικηγόρων, συµβολαιογράφων, δικαστικών επιµε-
λητών τις καλωσορίζουµε επίσης µε την ελπίδα η οµάδα
εργασίας του Υπουργείου σας να παραγάγει επιτέλους το δίκαιο
αποτέλεσµα που προσδοκούν, οι οποίοι στο πλαίσιο άσκησης
του λειτουργήµατός τους έχουν προσφέρει και συνεχίζουν να
προσφέρουν σε αδύναµους πολίτες χωρίς να έχουν αποζηµιωθεί
το ελάχιστο στο πλαίσιο του συστήµατος παροχής νοµικής βοή-
θειας για περισσότερο ακόµη και από πέντε χρόνια. 

Αναµένουµε να επιδείξετε την ίδια σπουδή και ενδιαφέρον για
την ενεργοποίηση του όλου µηχανισµού που κινητοποιείται µε το
παρόν νοµοσχέδιο, όπως και για την προαναφερθείσα µέριµνα
είσπραξης εισφορών στο Ταµείο Χρηµατοδότησης Δικαστικών
Κτηρίων και εν όψει καταδικαστικών αποφάσεων που δηµοσι-
εύονται -πολύ πρόσφατα, στις 8 Μαρτίου- κατόπιν αγωγής δικη-
γόρων κατά του ΤΑΧΔΙΚ. 

Σε ό,τι αφορά το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου σας µε αν-
τικείµενο τις ρυθµίσεις για τα κληρονοµητήρια, τις αποδοχές και
αποποιήσεις κληρονοµιών, τις εγγραφές και εξαλείψεις συναινε-
τικών προσηµειώσεων και υποθηκών και ένορκες βεβαιώσεις επι-
σηµάναµε τις αντιρρήσεις µας και τους προβληµατισµούς µας
υπό το πρίσµα του κοινού στόχου που είναι ο πρόσφορος τρό-
πος επιτάχυνσης της απονοµής της δικαιοσύνης. Στη διάρκεια
της τελευταίας συνεδρίασης, που έκλεισε µε την οµιλία του Υφυ-
πουργού υπερασπιζόµενος τη νοµιµότητα σύνταξης αποδοχής
κληρονοµιάς διά ιδιωτικού εγγράφου πράξης δικηγόρου, ανα-
φέρθηκε ότι υπάρχει και η εξής συνηθέστατη πρακτική, την
οποία θέλησε να µας υπενθυµίσει σε εµάς τους νοµικούς, αυτή
της µεταγραφής του πιστοποιητικού µη αποποίησης, παραθέτον-
τας ως παράδειγµα τη νόµιµη δυνατότητα που έχει κάποιος κατά
ένα δεύτερο συγκληρονόµος να µεταγράψει το πιστοποιητικό µη
αποποίησης µε σκοπό να εγείρει αγωγή διανοµής επί κοινού κλη-
ρονοµιαίου ακινήτου κατά του συγκληρονόµου αδερφού του. 

Υπάρχει και άλλο παράδειγµα, αυτό της δυνατότητας που πα-
ρέχει ο νόµος σε δανειστές, όπου δανειστής µπορεί να είναι και
το ελληνικό δηµόσιο, µε σκοπό να εγγραφεί υποθήκη επί του ακι-
νήτου, προσηµείωση υποθήκης. Στην πρώτη περίπτωση δίνεται
το δικαίωµα στον συγκληρονόµο όλως εξαιρετικώς λόγω της επί-
κλησης συνδροµής στο πρόσωπό του ειδικού εννόµου δικονοµι-
κού συµφέροντος. Στη δεύτερη περίπτωση οµοίως επιτρέπετε
όλως εξαιρετικώς στον δανειστή να µεταγράψει ή καταχωρίσει
αναλόγως το εν λόγω πιστοποιητικό, εφόσον κάνει επίκληση του
ειδικού εννόµου συµφέροντός του. 

Επειδή ακριβώς πρόκειται για όλως εξαιρετική ρύθµιση, σε αµ-
φότερες των άνω περιπτώσεων δεν απαιτείται από το νόµο η
υποβολή στην αρµόδια ΔΟΥ και η προσκόµιση στον αρµόδιο
υποθηκοφύλακα ή προϊστάµενο κτηµατολογικού γραφείου της
οικείας δήλωσης φόρου κληρονοµιάς του ειδικού ν.2961/2001
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προβλέποντος στις διατάξεις του άρθρου 106 µε τίτλο του άρ-
θρου «Υποχρεώσεις αρχών» ότι «Απαγορεύεται οποιαδήποτε
ενέργεια σε αίτηση των δικαιούχων της κτήσης κατά το άρθρο 1
ή των διαδόχων τους που έχει υποβληθεί ενώπιον οποιασδήποτε
δηµόσιας ή δηµοτικής ή κοινοτικής αρχής καθώς και σε αγωγή
ή αίτηση και σε κάθε ένδικο µέσο που ασκήθηκε ενώπιον οποι-
ουδήποτε δικαστηρίου σχετικά µε το αντικείµενο της κτήσης,
εφόσον δεν προσάγεται πιστοποιητικό του προϊσταµένου της δη-
µόσιας οικονοµικής υπηρεσίας ότι υποβλήθηκε σε αυτόν η κατά
το νόµο δήλωση ή εκδόθηκε από αυτόν πράξη επιβολής φόρου».
Και συνεχίζει το άρθρο: «Η απαγόρευση του προηγούµενου εδα-
φίου ισχύει και κατά τη µεταγραφή οποιασδήποτε πράξης συµ-
βολαιογραφικής ή πράξης δηµόσιας αρχής ή απόφασης
δικαστικής. Αν η µεταγραφή γίνεται συνεπεία ενέργειας τρίτου
που έχει έννοµο συµφέρον µε µέριµνα του υποθηκοφύλακα, ενη-
µερώνεται σχετικά ο προϊστάµενος της αρµόδιας δηµόσιας οι-
κονοµικής υπηρεσίας µέσα στον επόµενο από τη µεταγραφή
µήνα». Το ερώτηµα λοιπόν είναι, αφού υπάρχει ήδη αυτή η δυ-
νατότητα και είναι ύλη των δικηγόρων, γιατί θεσπίζεται η νέα διά-
ταξη στο παρόν νοµοσχέδιο; 

Συµπερασµατικά το επιχείρηµά σας, κύριε Μπουγά, καθίστα-
ται έωλο αφ’ ενός µεν, επειδή η διαδικασία στην οποία αναφέρε-
ται είναι δικαίωµα κατ’ εξαίρεση χορηγηθέν στις περιπτώσεις
ύπαρξης ειδικού εννόµου συµφέροντος του αιτούντος τη µετα-
γραφή του πιστοποιητικού µη αποποίησης, αφ’ ετέρου δε για τον
απλό λόγο, εάν ήδη υπάρχει η σχετική δυνατότητα σε κάθε πε-
ρίπτωση κληρονοµικής διαδοχής, ποιος ο λόγος εισαγωγής της
νέας ρύθµισης. Τελικά εισάγεται µία διάταξη διά της οποίας ανα-
τίθεται το πρώτον ρητώς και επωνύµως η πράξη πράξης αποδο-
χής κληρονοµίας στους δικηγόρους η όποια πράξη εν συνεχεία
και κατόπιν της συνυπογραφής του γραµµατέα του ειρηνοδι-
κείου αφ’ ετέρου θα καθίσταται και θα αναβιβάζεται σε έκθεση
αποδοχής κληρονοµιάς, η οποία και θα αποτελεί µεταγραπτέα
καταχωριστέα πράξη, µεταβολή δηλαδή της νοµικής φύσης του
εγγράφου. 

Επίσης εισάγεται δικαστική πληρεξουσιότητα ενώπιον όχι πο-
λιτικού δικαστή, όπως τουλάχιστον γνωρίζαµε µέχρι σήµερα,
αλλά ενώπιον του γραµµατέα του ειρηνοδικείου. Είναι καινοτο-
µίες κατάφωρα αντίρροπες σε παραβίαση του δικαιοδοτικού µας
συστήµατος και του Αστικού Κώδικα. Ας σηµειωθεί ότι το µέχρι
σήµερα υφιστάµενο καθεστώς στο πλαίσιο της περιορισµένης
γεωγραφικής κλίµακας εφαρµογής του ο τυχόν δικηγόρος παρί-
σταται ενώπιον του δικαστικού γραµµατέα όχι υπό την ιδιότητά
του ως δικαστικού πληρεξουσίου των άρθρων 94 επόµενα του
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, αλλά του κοινού πληρεξουσίου
των άρθρων 211 επόµενα του Αστικού Κώδικα εξ ου και δεν τί-
θεται και ζήτηµα έκδοσης σχετικού γραµµατίου προείσπραξης
δικηγορικής αµοιβής. 

Η εξουσία που παρέχει, λοιπόν, το παρόν νοµοσχέδιο στους
δικηγόρους σύνταξης αυτών των νεοπαγών πράξεων ιδιωτικών
εγγράφων, που θα φέρουν το περίβληµα του δηµοσίου εγγρά-
φου ως περικάλυµµα αναγκαίας συνθήκης νοµιµοποίησης από
γραµµατέα του ειρηνοδικείου µη ασκούντα συµβολαιογραφικά
καθήκοντα φυσικά, είναι µια πρόκληση µε πολλαπλές συνέπειες
που δεν περιορίζεται σε διεκπεραιωτική διαδικασία επικύρωσης
της αποδοχής κληρονοµιάς, πονήµατος σύνθετου, εξειδικευµέ-
νης γνώσης, αυξηµένων απαιτήσεων για το οποίο µέχρι σήµερα
τη µόνη αρµοδιότητα έχουν οι συµβολαιογράφοι. Αφορά τη ρι-
ζική µεταβολή της έννοµης τάξης µε επίπτωση στη δηµόσια
πίστη του πολίτη καθώς το κληρονοµικό του δικαίωµα θα υλο-
ποιείται από λειτουργό που δεν είναι δικαστικός λειτουργός ή
συµβολαιογράφος, αλλά ενεργεί στο πλαίσιο της ιδιωτικής του
έννοµης σφαίρας. 

Επειδή, λοιπόν, οι προτεινόµενες ρυθµίσεις αποβλέπουν στην
αποφόρτιση των δικαστηρίων και την επιτάχυνση της δικαιοσύνης,
στη θεσµοθέτηση ποιοτικών και ασφαλών διαδικασιών µε άµεση
και αποτελεσµατική ολοκλήρωσή τους, ώστε να επέλθει βελτίωση
των παρεχόµενων υπηρεσιών, δίκαιη µεταχείριση των πολιτών και
αυξηµένη αξιοπιστία και διαφάνεια των θεσµών, θα πρέπει πολύ
σύντοµα να γίνει αντιληπτό στους πολίτες ποιο λειτούργηµα είναι
αυτό του συµβολαιογράφου και ποιο αυτό του δικηγόρου. Οι δι-

κηγόροι, λοιπόν, είναι αυτοί που είναι άµισθοι δηµόσιοι λειτουργοί
που χαρακτηρίζονται νοµοθετικά ως συλλειτουργοί της δικαιοσύ-
νης. Οι συµβολαιογράφοι είναι άµισθοι δηµόσιοι λειτουργοί που
όµως µε βάση το άρθρο 92 του Συντάγµατος κατατάσσονται
στους δικαστικούς υπαλλήλους µε µόνιµη θέση, µε αποτέλεσµα
να συγκρίνονται µε τους δικαστικούς λειτουργούς τουλάχιστον
στον βαθµό που απολαµβάνουν εγγυήσεις ανάλογες προς εκείνες
των δικαστικών λειτουργών έως και σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δεδοµένο ότι η αγωνία
ύπαρξης όλων των ελεύθερων επαγγελµατιών είναι κοινή σε
όλους τους επιστηµονικούς κλάδους και ειδικότερα στην άσκηση
του δικηγορικού λειτουργήµατος που αφορά σε χιλιάδες επαγ-
γελµατιών, ήδη σήµερα ανασφαλίστων από την αιτία της ασφα-
λιστικής ανικανότητας που η πολιτεία τους επιφύλαξε ως
τιµωρία, στην αδυναµία πληρωµής ασφαλιστικών εισφορών και
απώλειας ρυθµίσεων. 

Επίσης, είναι ζητούµενο για όλους η αξιοπρεπής διαβίωση υπό
την πίεση των νέων φορολογικών συντελεστών φορολογίας ει-
σοδήµατος, µε την κατάργηση του αφορολόγητου ορίου, αλλά
και µε τη δυσβάσταχτη και αντισυνταγµατική επιβολή της προ-
καταβολής φόρου σε τεκµαρτό εισόδηµα. 

Τι πράττετε για τις συνθήκες ένδειας και την απαξίωση των
επιστηµόνων της ίδιας νοµικής επιστήµης; Καινοτοµείτε, δηµι-
ουργώντας τεχνικές κοινωνικού αυτοµατισµού. Γιατί δεν παρεµ-
βαίνετε στην αύξηση των γραµµατίων προείσπραξης δικηγόρων;
Γιατί δεν αυξάνετε την αξία τους; 

Επίσης, στις διαταγές πληρωµής. Αυτό είναι ένα πάγιο και χρό-
νιο αίτηµα. Προφανώς, υπάρχουν σχετικές αναχαιτίσεις που ει-
σπράττετε από τις τράπεζες και τα funds, τους οποίους εξυπη-
ρετείτε όλα τα χρόνια, υποστηρίζετε, προστατεύετε,  µε αποτέ-
λεσµα να δρουν ανεξέλεγκτα σε βάρος της περιουσίας των Ελ-
λήνων πολιτών. Είναι οι µόνοι οι οποίοι θα πληγούν κατά
τεράστιο ποσοστό στην κερδοφορία τους, από την πληρωµή µε-
γαλύτερων γραµµατίων προείσπραξης, εξαιτίας του όγκου των
διαταγών πληρωµής που εκδίδουν. 

Το αδιέξοδο της ανέχειας και της απαξίωσης των ελεύθερων
επαγγελµατιών του νοµικού κόσµου, δεν θεραπεύεται µε τα ευ-
φυολογήµατα που διαλαµβάνει το εν λόγω νοµοσχέδιο. Αντίθετα
δηµιουργεί συνθήκες ουσιαστικής παρέµβασης του σώµατος
των δικηγόρων στην υπηρεσία του πολίτη, που έχει ανάγκη µε-
γαλύτερης υποστήριξης από ποτέ χωρίς, όµως, την παραβίαση
του Αστικού Κώδικα κάτι που πράττεται µε το παρόν και που η
τροποποίησή του εν δυνάµει, θα αποτελέσει τοµή στην ελληνική
έννοµη τάξη. 

Το άρθρο 1192 του Αστικού Κώδικα, απαιτεί µια άλλη διαδικα-
σία ως προς πράξεις µεταγραπτέες στα δηµόσια βιβλία ή κατα-
χωριστέες στα βιβλία των κτηµατολογικών βιβλίων. 

Η Πρόεδρος της Ένωσης Δικονοµολόγων από τους φορείς,
αρκετοί εισηγητές από την Αντιπολίτευση, εξέφρασαν, αν και δι-
κηγόροι οι ίδιοι, τις επιφυλάξεις τους ως προς το σύνολο των
διατάξεων που αφορούν στο νέο αυτό ιδίωµα, µε τη διαπίστωση
ακόµη ότι η έκδοση κληρονοµητηρίου µε πράξη δικηγόρου, προ-
καλεί µια εµφανή αποµείωση των εγγυήσεων ορθοκρισίας. 

Οι απλές διαδικαστικές ενέργειες δεν µπορούν επίσης να εξι-
σώνονται µε εκείνες τις πράξεις που µεταβάλλουν και συστήνουν
εµπράγµατα δικαιώµατα. Δεν υπάρχει, φυσικά, καµµία νοµολογία
που να υποστηρίζει πειστικά και να αποδεικνύει ότι είναι νόµιµη
η αποδοχή κληρονοµιάς ενώπιον του Γραµµατέα του αρµόδιου
ειρηνοδικείου από τη διάταξη του άρθρου 1195. Ο γραµµατέας
του ειρηνοδικείου δεν ασκεί σε καµµία περίπτωση συµβολαι-
ογραφικά καθήκοντα, όταν δέχεται την απλή έκφραση της βού-
λησης του κληρονόµου, περί του ότι επιλέγει να αποδεχθεί την
επαγόµενη σε αυτόν κληρονοµιά επ’ ωφελεία απογραφής. 

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που δηµιουργεί πλείστες ανησυχίες
και προβληµατισµό µε τις ρυθµίσεις που εγκυµονούν την κατε-
δάφιση των δικαιοκρατικών εγγυήσεων και του δικαιοδοτικού
µας συστήµατος, είναι η αντανάκλαση της νέας πραγµατικότη-
τας στη ζωή των πολιτών, η ερήµωση της περιφέρειας, η εξαφά-
νιση χωριών, η µετοίκηση  των νέων, που θα γίνουν µάρτυρες
πολύ γρήγορα της αλλοίωσης του περιβάλλοντος παροχής υπη-
ρεσιών και απονοµής δικαιοσύνης.

12952 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δυο-τρία λεπτά σάς παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εντάξει, κυρία συνά-

δελφε.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ.
Αποµακρύνετε, συγχωνεύετε ειρηνοδικεία, όπου θα µπορούν

να θεωρούνται οι πράξεις δικηγόρων, άρα, µαρασµός και εγκα-
τάλειψη. Ταυτόχρονα τα περισσότερα µικρά συµβολαιογραφία
της περιφέρειας, δεν θα µπορούν να επιβιώσουν στις νέες συν-
θήκες, καθώς συντηρούνται κατά πλειοψηφία από τις αποδοχές
κληρονοµιάς, ενώ οι µεταβιβαστικές δικαιοπραξίες στις αναλο-
γικές πράξεις τους σε δικαιώµατα είσπραξης, αφορούν σε ξερι-
κούς αγρούς µηδαµινής αξίας γης. 

Μιλάµε για τον πλήρη εκφυλισµό του επαγγέλµατος, εκεί όπου
η ύπαρξη συµβολαιογράφου είναι κοµβικό σηµείο ανάπτυξης της
οικονοµίας της τοπικής κοινωνίας στην επαρχία. Όλα αυτά συµ-
βαίνουν στον ίδιο χρόνο που καταργώντας τις δηµόσιες οικονο-
µικές υπηρεσίες, επωµίσατε στους συµβολαιογράφους όλη την
ευθύνη και την ακραία δύσκολη επίπονη εργασία του τµήµατος
κεφαλαίου των ΔΟΥ. Τους επωµίσατε µια τέτοια ευθύνη, καθι-
στώντας τους στην πραγµατικότητα άµισθους εφοριακούς και
υστερότερα άµισθους υπαλλήλους Κτηµατολογίου µε τις νέες
συνθήκες. 

Όµως, το κράτος τους εµπιστεύθηκε για την πολύπλοκη δια-
δικασία σύνταξης φορολογικών δηλώσεων µε την τήρηση φορο-
λογικών και πολεοδοµικών διατάξεων από την αιτία αναγνώριση
του ρόλου τους ως υπεύθυνων δηµοσίων λειτουργών της προ-
ληπτικής δικαιοσύνης που διαθέτουν τη σφραγίδα του κράτους. 

Στις δηλώσεις φόρου κληρονοµιάς που γίνονται ηλεκτρονικά
µέσω της λεγόµενης πλατφόρµας «my property» οι κίνδυνοι σε
σχέση µε τα λάθη που µπορούν να είναι πολύ σηµαντικά και να
επιφέρουν πολύ τραγικές συνέπειες για τους πολίτες, αλλά και
για τους επαγγελµατίες είναι κοινοί τόσο για τους λογιστές όσο
και τους συµβολαιογράφους όσο και για τους δικηγόρους. Η ει-
δοποιός διαφορά φυσικά µεταξύ των περισσότερων κλάδων επι-
στηµόνων δεν είναι ότι οι συµβολαιογράφοι γνωρίζουν καλύτερα
το σύστηµα της ηλεκτρονικής πλατφόρµας ή οι λογιστές εν δυ-
νάµει ή είναι καλύτεροι από άλλους άξιους συναδέλφους της
ίδιας νοµικής επιστήµης. Απλά έχει συµβεί να εξεταστούν σε ει-
δικούς νόµους, έχει συµβεί να περάσουν ειδικές εξετάσεις για
να µπορέσουν να πιστοποιηθούν στο Υπουργείο Δικαιοσύνης
µέσα από ένα ξεχωριστό µητρώο και να ασκούν αυτό το επάγ-
γελµα τους επί σειρά ετών που σηµαίνει για τους περισσότερους
ότι τους δίνει εκείνη την εµπειρία και τη γνώση να µπορούν να
αντεπεξέλθουν στις δύσκολες υποθέσεις τουλάχιστον µεγάλης
περιπτωσιολογίας. 

Στην πραγµατικότητα αυτό που µπορεί να εκθέτει χιλιάδες
επαγγελµατιών σε ανακριβείς και προβληµατικές δηλώσεις, είναι
οι χιλιάδες σελίδες νόµων της πολεοδοµικής φορολογικής νοµο-
θεσίας, που σε συνδυασµό µε πληθώρα υπουργικών αποφά-
σεων, εγκυκλίων, συχνά αντιφατικών, δηµιουργούν ένα
υπόβαθρο για λάθη και αστοχίες που θα µπορούν να σηµαίνουν

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Ναι, παρακαλώ τελειώνω σε
ένα µόλις λεπτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όχι ένα λεπτό, κυρία
συνάδελφε. Έχετε πάρει ήδη τρία, τριάµισι λεπτά παραπάνω.
Ολοκληρώστε. 

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχουν µιλή-
σει αρκετοί εισηγητές. Για τρία λεπτά παραπάνω; Σε µισό λεπτό
τελειώνω, είµαι στην τελευταία σελίδα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Κατά την εκτίµηση του Διοι-

κητικού Συµβουλίου της Ένωσης Δικονοµολόγων, η εισχώρηση
σε συµβολαιογραφικές αρµοδιότητες εγκυµονεί σοβαρούς κιν-
δύνους για τις συναλλαγές και το επικαλούµαστε. 

Κατά, επίσης, δηλώσεις της κ. Τζιµούρτα από τη Γραµµατεία
της Οµοσπονδίας Δικαστικών Υπαλλήλων ουδόλως αποσυµφο-
ρούνται τα δικαστήρια µε τις νέες αρµοδιότητες των δικαστικών

υπαλλήλων που λειτουργούν σε περιβάλλον µε κενά κατά 30%
σε οργανικές θέσεις. 

Σε σχέση µε τις τροπολογίες θα περιµέναµε να έρθουν οι
Υπουργοί από τα αρµόδια Υπουργεία Υγείας, νοµίζω και Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Υπουργείο Ενέργειας Και Περι-
βάλλοντος να µας δώσουν τις κατάλληλες διευκρινήσεις. 

Σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Καραγεωργοπούλου, µε την οποία ολοκληρώσαµε τον κα-
τάλογο των εισηγητών και ειδικών αγροτών. 

Το λόγο έχει ζητήσει ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυ-
ριάκος Βελόπουλος. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα σήµερα να ξεκινήσω
µε κάτι διαφορετικό. Αντιλαµβάνοµαι τον πανικό της Κυβέρνη-
σης. Αντιλαµβάνοµαι τη δυσκολία, µε την οποία έχει να αντιµε-
τωπίσει από εδώ και στο εξής ο Έλληνας Πρωθυπουργός, τις
δηµοσκοπήσεις οι οποίες τον δείχνουν να καταρρέει. 

Μάλιστα σήµερα το πρωί ο ίδιος είπε ότι δεν µπορεί να κυβερ-
νάει, µε βάση τις δηµοσκοπήσεις. Μέχρι χθες που οι δηµοσκο-
πήσεις τον βόλευαν τις χρησιµοποιούσε ως εργαστήριο και
εργαλείο προπαγάνδας. Τώρα, λοιπόν, που οι δηµοσκοπήσεις
δεν τον βοηθούν, προσπαθεί µε κάθε τρόπο να δηµιουργήσει ένα
οµιχλώδες τοπίο για τις επόµενες εκλογές. 

Κι επειδή ο πανικός του τις προηγούµενες µέρες έδειξε εµάς,
µας στοχοποίησε δηλαδή λεκτικά ο Πρωθυπουργός και η Νέα
Δηµοκρατία, έβαλε τον Άδωνι Γεωργιάδη ξεκινώντας πυρ οµα-
δόν. Ακολούθησε ο ίδιος µε έναν άκοµψο αντιπολιτικό και στα
όρια της ανηθικότητας πολιτικό λόγο. Ενέπλεξε τους υπόλοιπους
πολιτικούς Αρχηγούς. Τώρα επειδή αδυνατεί να ανατρέψει το
κλίµα, έβαλε τα µεγάλα µέσα, έβαλε τα πυρηνικά όπλα. Ποια
είναι τα πυρηνικά όπλα; 
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Μαρτίου του 2024. Αθανάσιος Έλλις, γνωστός δηµοσιογράφος,
παράκεντρο της εξουσίας στη χώρα εδώ και δεκαετίες σε σχέση
µε τα αµερικανικά συµφέροντα, όχι ο ίδιος αλλά η γραφίδα του
θα έλεγα, αναφέρεται µε τίτλο ως εξής: 

«Η άνοδος της Ελληνικής Λύσης». Είναι ένα πολύ ωραίο αφιέ-
ρωµα του πανικόβλητου αµερικανικού παράγοντα για την άνοδο
της Ελληνικής Λύσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Βάλατε, λοιπόν, τα πυρηνικά εναντίον µας. Το αντιλαµβάνοµαι.

Και γράφει ο Αθανάσιος Έλλις από την αµερικανική πρεσβεία και
το αµερικανικό κράτος. Προειδοποιεί για την άνοδο της Ελληνι-
κής Λύσης και υποστηρίζει ότι µε ισχυρή Ελληνική Λύση δεν θα
προχωρήσουν τα σχέδια Μητσοτάκη για Αιγαίο και Ουκρανία.
Λέει ο αµερικανικός παράγοντας στην Ελλάδα και η Πρεσβεία
ότι η άνοδος της Ελληνικής Λύσης συνεισφέρει στην εθνική ανε-
ξαρτησία της χώρας. Αυτό λέει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το καταθέτω για τα Πρακτικά, διότι αυτός ο πανικός της µη

ανάσχεσης από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας, οδήγησε τον
πανικόβλητο Πρωθυπουργό να ζητήσει τη χείρα βοηθείας του
αµερικανικού παράγοντα.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος
Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµο-
σίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς δεν είµαστε κατά της Δύσης ούτε κατά των Αµερικανών.
Είµαστε κατά της Δύσης του Μπάιντεν, του Μακρόν και του
Τριντό, διότι για εµάς η Δύση είναι στο δόγµα Ντε Γκολ, το έχω
πει χίλιες φορές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πρέπει να επιστήσω την προσοχή στους ψηφοφόρους. Ο πό-

λεµος από εδώ και πέρα θα είναι ολικός, συνολικός, πυρηνικός
και βρώµικος για την Ελληνική Λύση και εναντίον της Ελληνικής
Λύσης. Ξέρουν καλά οι φίλοι µας οι Αµερικανοί ότι µε ισχυρή Ελ-
ληνική Λύση δεν θα παραδοθεί σπιθαµή ελληνικής γης και Αι-
γαίου. Δεν θα πάει ούτε ένας στρατιώτης στην Ουκρανία, στην
κρεατοµηχανή.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτό ενόχλησε την Αµερικανική Πρεσβεία και η «ΚΑΘΗΜΕ-

ΡΙΝΗ» δηµοσίευσε ολόκληρο αφιέρωµα για πρώτη φορά. Γιατί ο
αµερικανικός παράγοντας ενοχλείται και αρχίζουν να δηµιουρ-
γούν ανύπαρκτα θέµατα οι γραφίδες. Αφελώς νοµίζουν οι Αµε-
ρικανοί και η Πρεσβεία εδώ και τα παράγωγά τους ότι θα
ανακόψουν το ποτάµι. Το ποτάµι δεν γυρίζει πίσω! Ήρθε η ώρα
της Λύσης απέναντι σε αυτά που έρχονται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κύριοι της Πρεσβείας, είµαστε ενωµένοι, είµαστε δυνατοί, εί-

µαστε Έλληνες. Ήρθαµε να γιατρέψουµε τις παθογένειες δεκαε-
τιών. Ήρθαµε να γιατρέψουµε την άρρωστη Ελλάδα, που οι
πρεσβείες αρρωσταίνουν τη χώρα αυτή. Ό,τι και να κάνουν, θα
τις θεραπεύσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Να πάµε λίγο στην αρχαία ελληνική ιστορία. Εµείς δεν είµαστε

ο Αχιλλέας, είµαστε ο Οδυσσέας και στο ταξίδι προς την Ιθάκη
θα συναντήσουµε πρεσβείες πολλές, θα συναντήσουµε σειρήνες
πολλές, θα συναντήσουµε -αυτό που λέω καµµιά φορά- όλα αυτά
τα εµπόδια, ώστε επιτέλους η εθνική, λαϊκή, κοινωνική, πατριω-
τική αντίληψη να επιβληθεί για το εθνικό καλό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς δεν ακούµε τις σειρήνες των πρεσβειών, δεν ακούµε τις

σειρήνες των ολιγαρχών, δεν ακούµε τις σειρήνες αυτών που
λέω εγώ συντεχνιών. Ακούµε τις φωνές των Ελλήνων πολιτών!
Αυτή είναι η διαφορά µας και θα συνεχίσουµε έτσι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και στέλνω ένα µήνυµα στον κ. Τσούνη. Εµείς, κύριε Τσούνη,

ό,τι και να κάνετε, είτε ο Έλλις γράφει είτε η Ελισάβετ, θα είµα-
στε µε τη Δύση την πολιτισµένη, τη Δύση της ειρήνης, µε τον κ.
Τραµπ -και θα το ξαναπώ-, µε τον οποίο διαφωνούν κάποιοι εδώ
µέσα. Θέλουµε την ειρήνη στον κόσµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Θα πω και το εξής αµίµητο. Στη γραφίδα του κ. Έλλις φεύγει

και κάτι άλλο. Δεν µας αποκαλεί ακροδεξιούς. Αυτό είναι καλό.
Γιατί; Διότι έχουν φτάσει στο σηµείο κάποιοι να θεωρούν ακρο-
δεξιό το ότι η Ελλάδα ανήκει στους Έλληνες, να θεωρούν ακρο-
δεξιό το ότι το έθνος είναι απαραίτητο για να υπάρχει µια
Ελλάδα, αυτά που έλεγε ο Ανδρέας Παπανδρέου, γιατί η Ελλάδα
ανήκει στους Έλληνες. Αυτή είναι η άποψή µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εµείς στα βήµατα του Κώστα Καραµανλή δεν ακούµε τις πρε-

σβείες. Ο άνθρωπος που αντιπαρατέθηκε ο Κώστας Καραµανλής
πλήρωσε ακριβά, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, τον πόλεµο των
Αµερικανών που σήµερα -και ντροπή για τη Νέα Δηµοκρατία-
χρησιµοποιείτε την πρεσβεία, τους Αµερικανούς, για να δηµιουρ-
γείτε προβλήµατα στους αντιπάλους σας! Ντρέποµαι για αυτή
την παράταξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Είχε πει πριν λίγες µέρες «πλάνες και αυταπάτες στα εθνικά

θέµατα ούτε επιτρέπονται ούτε συγχωρούνται». Εµείς, λοιπόν,
σας λέµε το εξής: Προχωράµε, κερδίζουµε, νικάµε για µια Ελ-
λάδα διαφορετική, αυτή που οραµατίζονται οι Έλληνες. Ό,τι και
αν κάνει ο Τσούνης και η Πρεσβεία που υπηρετούν τον Μπάιντεν
και όχι την Ελλάδα, θα µας βρίσκουν απέναντί τους, γιατί η Ελ-
λάδα είναι πάνω από όλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτά για τα πάρεργα των παράκεντρων της χώρας, τις πρε-

σβείες, οι οποίες -επαναλαµβάνω- έβαλαν και την «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ» να εξαπολύσει -το τονίζω- τον πανικό της. Η άνοδος της
Ελληνικής Λύσης τροµάζει τους Αµερικάνους. Δεν θα επιλυθούν
τα εθνικά θέµατα στο Αιγαίο, λέει η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», όσο γιγαν-
τώνεται και δυναµώνει η Ελληνική Λύση. Είµαστε στο αµόνι, εί-
µαστε το ατσάλι ό,τι και να κάνουν θα µεγαλώσουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στα υπόλοιπα. Πάµε στην υπόθεση του τέρατος που

λέγεται Λιγνάδης. Γιατί έπρεπε σώνει και καλά να γίνει η δίκη κε-
κλεισµένων των θυρών και να µην µπορεί κανείς να παρακολου-
θήσει αυτή τη δίκη του τέρατος; Γιατί πρόκειται περί τέρατος.
Γιατί από τα διακόσια δεκατρία ονόµατα έχουµε µόνο είκοσι;
Γιατί χάθηκαν τα κινητά τηλέφωνα του κ. Μίχου; Γιατί απώλεσε

η Αστυνοµία µέσα από τη δικογραφία πάρα πολλά στοιχεία; Γιατί
ο κ. Δάβαλος που συνταξιοδοτήθηκε, ο υπεύθυνος Αξιωµατικός,
έκανε τα αδύνατα δυνατά ώστε να µην υπάρχουν πάρα πολλά
στοιχεία, όπως καταγγέλλεται από εφηµερίδες σε αυτή την ιστο-
ρία; Από το πρωί ακούω δηµοσιογράφους να τα ρίχνουν στη µη-
τέρα. Σαφώς και υπάρχει πληµµελής άσκηση επιµέλειας, είναι
δεδοµένο, αλλά αν ψάχνει η Νέα Δηµοκρατία για νέο «σταθ-
µάρχη», κάνει λάθος. Δεν θα είναι η µητέρα ο «σταθµάρχης»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάνετε λάθος, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. Βάλατε τα πρωι-

νάδικα, τον Λιάγκα, να εξαπολύει επιθέσεις εναντίον της µητέ-
ρας.

Φταίει, ναι, για αµέλεια. Ναι, αλλά η δικαιοσύνη πόσο τυφλή
ήταν, κύριε Υπουργέ; Αλλήθωρη ήταν και θα σας το αποδείξω.
Ο Λιγνάδης δώδεκα χρόνια είναι έξω κυκλοφορεί ελεύθερος. Ο
Λεύκοβιτς δεκαοκτώ χρόνια φυλακή για παιδοβιασµό, κυκλοφο-
ρεί ελεύθερος. Ο Μίχος, επαναλαµβάνω, ο Μίχος, το τέρας αυτό,
θα κυκλοφορεί σε τρία χρόνια ελεύθερος. Εδώ έρχεται το κοινό
περί δικαίου αίσθηµα. Γιατί; Όλοι αυτοί συµπτωµατικά είχαν σχέ-
σεις µε την Κυβέρνηση, έµµεσες ή άµεσες. Εγώ δεν βγήκα φω-
τογραφία µε κανέναν από αυτούς ποτέ. Βγήκαν πολλοί. Θα µου
πείτε είναι ενοχοποίηση; Όχι. Αλλά θα σας πω κάτι. Να προσέ-
χετε µε ποιους κάνετε παρέα και ποιοι είναι οι φίλοι σας, γιατί
στο τέλος εκτίθεστε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Παρακαλώ τον κύριο Υπουργό να µου πει αν ως Υπουργός Δι-

καιοσύνης, είναι ικανοποιηµένος από τη δήλωση της εισαγγε-
λέως. Ακούστε «Διευκόλυνση της ανήλικης να εκδίδεται». Έτσι
είπε η εισαγγελέας για τον κ. Μίχο. Τη διευκόλυνε και η µητέρα
και αυτός. Δεν υπάρχει πιο χυδαία έκφραση από µία εισαγγελέα,
να λέγεται για ένα παιδί εντεκάχρονο. Έντεκα ετών ήταν. Έντεκα
ετών. Για εµάς στη συγκεκριµένη υπόθεση υπάρχει συγκάλυψη.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα και θα σταθώ τώρα στα στοιχεία
ένα προς ένα. 

Στοιχείο πρώτο: Στις 5 Φεβρουαρίου του 2023. Μίχος: Αν δεν
βγω από τη φυλακή, µέχρι να γίνει το δικαστήριό µου θα τους
πάρω στον τάφο µου µαζί. Δύο µέρες πριν τις εκλογές, θα µι-
λήσω και θα τα πω όλα». Από τότε σταµάτησε να οµιλεί ο Μίχος.
Δύο ενδεχόµενα υπάρχουν, δύο. Ή κάποιοι τον πίεσαν ή κάποιοι
τον χάιδεψαν. Είτε ισχύει το ένα είτε το άλλο, κάποιοι συγκαλύ-
πτουν το έγκληµα. Ποιοι είναι αυτοί; Ας τους βρει ο Υπουργός
και η δικαιοσύνη. 

Πάµε στη δεύτερη απόδειξη. Δικαστική πραγµατογνώµονας
δωδεκάχρονης. «Η Αστυνοµία προτίµησε να καταστρέψει τη βα-
σανισµένη δωδεκάχρονη και τη µάνα, παρά να µαθευτούν -ακού-
στε τώρα εδώ- οι επώνυµοι πολιτικοί». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Άρα, λοιπόν, όταν έρχεται η πραγµατογνώµονας και τα λέει

αυτά, µη µου λέτε εµένα ότι δεν υπάρχει συγκάλυψη.
Τρίτο, δηλώσεις Νουλέζα, δικηγόρου που ανέλαβε την υπό-

θεση στην αρχή, για Μίχο: «Η πρόταση της εισαγγελέως είναι ο
ορισµός της µοιχείας της δικαιοσύνης». Πάλι Νουλέζας: «Δύο κο-
ρυφαίοι πολιτικοί της Νέας Δηµοκρατίας στη λίστα Μίχου, εσκεµ-
µένη καθυστέρηση και συγκάλυψη, υπόγεια συµφωνία για να
κρατήσει το στόµα του κλειστό». Τα λέει ο δικηγόρος όχι εγώ.

Δύο κινητά και ένα τάµπλετ που βρέθηκαν κρυµµένα στο µα-
γαζί του Μίχου δεν έχουν αξιοποιηθεί ποτέ. Έχει στα χέρια του
λίστα διακοσίων δεκατριών ατόµων. Θα έπρεπε να είναι στη φυ-
λακή τουλάχιστον πενήντα άτοµα!

Τέτοια δικαιοσύνη τη βλέπει η ντροπή και ντρέπεται, κύριοι!
Τη βλέπει η ντροπή και ντρέπεται, δυστυχώς, γιατί µιλάµε για
παιδιά! Για παιδιά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αθώος ο Μίχος, ένοχη η µάνα. Ξέρετε πώς το λένε στην πιάτσα

πλέον; Από το πρωί ακούω τον κόσµο. Αυτό λέγεται «µπάζωµα,
όπως το µπάζωµα των Τεµπών»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ρωτώ: Αυτές τις εντολές ακολουθεί η Νέα Δηµοκρατία από την

Πρεσβεία των Ηνωµένων Πολιτειών; Διότι ακούτε µόνο τις πρε-
σβείες και δεν ακούτε τις «πρεσβείες της Θεοτόκου», για να χρη-
σιµοποιήσω µια έκφραση που χρησιµοποιείτε εσείς συχνά-πυκνά.
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Δεν ακούτε τη φωνή της συνειδήσεώς σας, δεν ακούτε τη φωνή
και την κραυγή ενός µικρού παιδιού. Διακόσια δεκατρία τέρατα
πάνω στο εντεκάχρονο κορµάκι, ασέλγησαν, το βίασαν. Ντροπή!

Αντί, λοιπόν, όλοι εδώ µέσα να ψάχνουµε να βρούµε πού είναι
όλοι αυτοί, να ξηλώσουµε το τέρας για να τελειώσει η ιστορία,
κάποιοι επιχειρούν συγκάλυψη.

Ποια είναι η πρότασή µας; Δεν υπάρχει ολίγον ή πολύ παιδο-
βιαστής. Πραγµατικά ισόβια, να µην ξαναδούν τον ήλιο και χηµι-
κός ευνουχισµός. Αυτή είναι η πρότασή µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και αν θέλετε, κύριε Υπουργέ, εσείς προσωπικά, να ακούγεστε

και µετά από πενήντα χρόνια, θα σας κάνουµε µια άλλη πρόταση,
γιατί όλοι εδώ µέσα εξαπολύετε βολές εναντίον του Αρχιεπισκό-
που, εναντίον της Ορθοδοξίας. Όλοι ζητάτε, οι περισσότεροι από
εδώ και πέρα, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων, διαχωρισµό Εκκλη-
σίας - Κράτους.

Να συµφωνήσουµε στα σοβαρά να διαχωρίσουµε το κράτος
από τη δικαιοσύνη; Αυτή είναι η πρότασή µας: Ανεξάρτητη Δι-
καιοσύνη!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Από εκεί να ξεκινήσουµε, όχι διαχωρισµός Εκκλησίας - Κράτους,

ως πρωτεύον. Το πρωτεύον είναι η δικαιοσύνη, το τελευταίο απο-
κούµπι του κάθε Έλληνα, του κάθε Έλληνα που αδικείται καθηµε-
ρινά, που δεν µπορεί να βρει δικαιοσύνη σε αυτή τη χώρα. Και,
δυστυχώς, η δικαιοσύνη δεν είναι µόνο τυφλή, αλλά είναι και
κουφή. Δεν ακούει την κραυγή του Έλληνα, δεν ακούει τη φωνή
του Έλληνα.

Και τώρα, λοιπόν, έρχεται µια απόφαση σε πλήρη αναντιστοι-
χία.

Και θα σας πω, κύριε Υπουργέ, τι έλεγε ο Άγιος Αυγουστίνος:
«Αν απουσιάζει η δικαιοσύνη, τι άλλο είναι η πολιτική εξουσία παρά
οργανωµένη ληστεία;». Αυτό να το κρατήσετε για εσάς. Δεν µπο-
ρεί να ληστεύετε τη δικαιοσύνη. Δεν µπορείτε να τη ληστεύετε
πλέον.

Πάµε και στα υπόλοιπα. Πάµε στον κ. Κασσελάκη. Εδώ, επειδή
η Νέα Δηµοκρατία ψάχνει συνεχώς τον κ. Κασσελάκη, να πω στον
κύριο Πρωθυπουργό ότι η άποψή µου είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε
λάθος µε τον νόµο. Ήταν ένας λάθος νόµος αυτό που κάνατε, να
µη µπορεί δηλαδή ένας Έλληνας πολιτικός να έχει επιχειρήσεις
στην Ελλάδα, αλλά να µην έχει στο εξωτερικό. Ποια είναι η δια-
φορά;

Το κάνατε τότε για τον κύριο Πρωθυπουργό. Εδώ έχει δίκιο.
Όµως, η δικαιολογία που λέει ο Κασσελάκης σήµερα, ότι οι λογι-
στές του µπορεί να φταίνε, ήταν και η επίκληση του Πρωθυπουρ-
γού µε τις offshore εταιρείες, ότι έφταιγαν οι λογιστές του για τις
offshore που είχε είτε αυτός είτε η σύζυγός του.

Όµως, εσείς δεν έχετε Παπασταύρου! Τι να σας κάνω; Είστε Κ-
19. Εδώ έχουµε Champions League σε αυτές τις δουλειές! Να
απευθυνθείτε σε αυτούς. Ξέρουν καλά αυτές τις δουλειές πώς τις
κάνουν! Και µε τον νόµο είναι!

Η συνήθης δικαιολογία: «Φταίει ο λογιστής»! Δικαιολογίες
άγνοιας νόµου δεν υπάρχουν. Ο κ. Κασσελάκης έχει ευθύνη όση
είχε και ο κ. Μητσοτάκης µε τις offshore του, για να τα λέµε όλα
εδώ µέσα, για να τελειώνει το ψέµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε λίγο και σε ένα θέµα το οποίο είναι ευαίσθητο, κύριε

Υπουργέ. Δεν ξέρω αν εσείς πρέπει να το δείτε προσωπικά, γιατί
ο Υπουργός Υγείας από τα τραπέζια του µε τον Ρέµο ξεχνάει τους
καρκινοπαθείς.

Αυτοκτόνησε ένας άνθρωπος, γιατί δεν είχε το φάρµακό του.
Μαθαίνω τώρα ότι µε απόφαση του Υπουργού πρέπει να πληρώ-
νουν τα φάρµακά τους οι καρκινοπαθείς. Έχω µία απόδειξη εδώ
όπου πληρώνει καρκινοπαθής τα φάρµακά του.

Ο Άδωνις Γεωργιάδης, λοιπόν, ας αφήσει τα τραπεζώµατα µε
τον Ρέµο και τον κάθε Ρέµο και ας κοιτάξει, επιτέλους, να φτιάξει
µια δηµόσια υγεία, γιατί η δηµόσια υγεία είναι αγαθό, δεν είναι
προϊόν, δεν είναι εµπόρευµα. Εµπόρευµα το κάνει ο Άδωνις Γε-
ωργιάδης και η Νέα Δηµοκρατία. Είναι ένα αγαθό κοινωνικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και, κλείνοντας, θα ήθελα να πω το εξής. Ποια Ελλάδα έχουµε

σήµερα;

Να σας απαντήσω, κύριοι. Στις 2 Μαρτίου, Ιρακινός µαχαιρώνει
εικοσιδυάχρονη στην Ερµού. Κανένα κόµµα δεν βγάζει ανακοί-
νωση. Στις 12 Μαρτίου, δύο Σοµαλοί προσπάθησαν να βιάσουν
τριανταεξάχρονη στα Εξάρχεια, µέσα στο σπίτι της. Ήταν σεση-
µασµένοι, παρακαλώ, που τους ήξερε η Aστυνοµία ότι ήταν σεση-
µασµένοι. Τους είχε συλλάβει ξανά. Τους άφησε ελεύθερους και
δεν ξέρουµε πού είναι. Και η Βούλτεψη και ο Καιρίδης για άλλον
καιρό µιλάνε! Μπαινοβγαίνει ο καθένας, βιάζει, απειλεί, σκοτώνει
και δεν ξέρει η Κυβέρνηση πού µένουν. Αυτή δεν είναι Κυβέρνηση.
Αυτή, πραγµατικά, είναι Κυβέρνηση εξυπηρέτησης κάθε λογής αλ-
λοδαπού, ο οποίος, είτε δολοφόνος είτε φιλήσυχος, δεν ξέρουµε
πού µένει.

Νόµος και τάξη και όχι αταξία στην Ελλάδα!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

Στις 13 Μαρτίου, Πακιστανός παρενόχλησε σεξουαλικά δεκαε-
πτάχρονη µέσα σε λεωφορείο. Αυτή την Ελλάδα θέλετε;

Εµείς θέλουµε µια Ελλάδα διαφορετική, µια Ελλάδα ελληνική,
χριστιανική. Εσείς όλοι θέλετε πολυπολιτισµική και παραβατική.
Εµείς θέλουµε νόµο και τάξη. Αυτή είναι η διαφορά µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

επειδή δεν πηγαίνω σε πρωινάδικα που πηγαίνει ο κ. Κασσελάκης
-το αποφεύγω- υπάρχει ένας τύπος που λέγεται Λιάγκας, ο αξιό-
τιµος κ. Λιάγκας. Όλη µέρα ασχολείται µε εµένα.

Να υπενθυµίσω, λοιπόν, στον κ. Λιάγκα ότι ο οµιλών ουδέποτε
χρησιµοποίησε ο ίδιος την Εκκλησία ως εργαλείο. Ο οµιλών δεν
έβγαλε ποτέ φωτογραφίες ο ίδιος, για να λέει πού προσκύνησε
και πού πήγε.

Κύριε Λιάγκα, λοιπόν, άλλο εγκεφαλική διαστροφή, άλλο προ-
βοκάτσια και άλλο δηµοσιογραφία. Αν υπηρετείτε, λοιπόν, τη δη-
µοκρατία και τη δηµοσιογραφία, δεν θα λέτε ψέµατα.

Εµείς πιστεύουµε στον Θεό, δεν χρησιµοποιούµε τον Θεό, γιατί
έχουµε Θεό µέσα µας. Και όταν Τον έχεις µέσα σου, δεν βγάζεις
φωτογραφίες δεξιά και αριστερά.

Και να ξεκαθαρίσω κάτι; Για εµάς, αντίπαλοι είναι οι κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, της σηµιτικής Νέας Δηµοκρατίας και όχι οποι-
οδήποτε άλλο κόµµα. Είναι αντίπαλός µας η σηµιτική Νέα Δηµο-
κρατία, τα προβλήµατα του λαού και όχι οποιοδήποτε άλλο κόµµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και κλείνω µε µια δυσάρεστη είδηση: Συνελήφθη ένας τύπος

-κακώς, το καταδικάζουµε- ο οποίος έκραξε έναν ΛΟΑΤΚΙ στον
δρόµο. Τον συνέλαβε η αστυνοµία µε τον νόµο περί ρατσισµού
και οµοφοβίας.

Εµείς προτείναµε εδώ και πάρα πολύ καιρό κάτι πολύ απλό:
Γιατί να µην υπάρχει και νόµος για χριστιανοφοβία; Γιατί να µην
υπάρχει και νόµος για Ελληνοφοβία; Γιατί να υπάρχει µόνο για
ισλαµοφοβία και οµοφοβία; Γιατί αυτή η αλά καρτ δηµοκρατική
ευαισθησία όλων των κοµµάτων; Κάναµε και πρόταση νόµου. Την
αρνήθηκε η Νέα Δηµοκρατία, η παράταξη του Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή.

Γιατί, λοιπόν, να τιµωρούµαι εγώ, όταν κάνω κριτική -δεν θα το
έκανα ποτέ µου, βέβαια- και να φοβάµαι να µιλήσω, αλλά αυτός
µπορεί να βρίζει πατρίδα, να βρίζει σηµαία, να βρίζει Χριστό, να
βρίζει Παναγία, να βρίζει τους ήρωες, να βρίζει την Εκκλησία, να
βρίζει τον Αρχιεπίσκοπο και να µην υπάρχει πρόβληµα;

Δεν είναι σωστά πράγµατα αυτά. Εδώ ισχύει το εξής: Μόνο
ΛΟΑΤΚΙ µη βρίσεις, γιατί θα πας µέσα σίγουρα! Και µου θυµίζει
το: µη µου τους ΛΟΑΤΚΙ τάραττε του Έλληνα Πρωθυπουργού!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Με αυτά τα "τέρατα" που κάνετε θα δηµιουργήσετε µεγαλύ-

τερο πρόβληµα. Δεν λύνετε προβλήµατα. Ακούτε τον Μπάιντεν
και όλη τη woke ατζέντα, ακούτε τις πρεσβείες και όχι τη φωνή
του ελληνικού λαού. Ό,τι και να κάνουν οι Αµερικανοί, το ποτάµι
δεν γυρίζει πίσω και αν βρουν χρήσιµους ηλίθιους, πρόβληµά
τους! Αυτοί θα αντιµετωπίσουν αυτό που λέω εγώ: Φωνή λαού,
οργή Θεού.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε τον

Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-
εδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε παρέµβαση;

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά και µετά ακολουθεί
ο κ. Μπούγας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-
εδρε, θέλω να επαναλάβω και πάλι ότι εδώ βρισκόµαστε στον
χώρο όπου η νοµοθετική εξουσία ανεξάρτητη ασκεί το δικό της
έργο. Σε έναν χώρο άλλο η δικαστική εξουσία ασκεί τον δικό της
ρόλο, το δικό της καθήκον. 

Η δίκη για την οποία µιλάµε και στην οποία αναφέρθηκε ο κ.
Βελόπουλος, είναι µια δίκη που διεξήχθη κεκλεισµένων των
θυρών, διότι υπάρχει η αντίστοιχη πρόβλεψη στον Κώδικα Ποινι-
κής Δικονοµίας που λέει ότι όταν το δικαστήριο κρίνει ότι υπάρχει
κίνδυνος να υποστεί µεγάλο πρόβληµα, κυρίως το θύµα και για
την προστασία του τότε το δικαστήριο αποφασίζει µε αιτιολογη-
µένη απόφαση γιατί πρέπει να γίνει κεκλεισµένων των θυρών. Εν
πάση περιπτώσει, το δικαστήριο εκείνο αποφάσισε έτσι. Κατά συ-
νέπεια, το τι διαδραµατίζεται σε εκείνο τον χώρο εγώ προσωπικά
δεν το γνωρίζω. Αν υπάρχει κάποιος άλλος, µπορεί να µας ενη-
µερώσει. 

Θέλω να πω και αυτή είναι η τελευταία µου φράση, το εξής: Η
δίκη αυτή διεξάγεται ενώπιον του µεικτού ορκωτού, που σηµαίνει
ότι η πλειοψηφία την έχουν οι ένορκοι, δηλαδή πολίτες που
έχουν επιλεγεί κατά τον νόµο. Κατά συνέπεια το δικαστήριο συγ-
κροτείται από επτά δικαστές ισότιµους και αυτό το δικαστήριο
θα αποφασίσει τελικά, µε βάση τα στοιχεία που είχε ενώπιόν του. 

Δεν ξέρουµε τι θα αποφασίσει, αλλά νοµίζω ότι ειδικά στο δι-
καστήριο που συγκροτείται µε αυτόν τον τρόπο, δηλαδή από τα-
κτικούς δικαστές και από πολίτες οι οποίοι κληρώνονται ως
ένορκοι, χρειάζεται περισσότερος σεβασµός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Τον σεβασµό, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, προς τη δικαιο-
σύνη δεν µπορείς να τον επιβάλεις. Ο σεβασµός εµπνέεται. 

Εγώ ένα ερώτηµα θα σας κάνω και θέλω απάντηση. Από την
εισήγηση της εισαγγελέως, ο Υπουργός Δικαιοσύνης της χώρας
είναι ικανοποιηµένος; Εγώ δεν είµαι. Εσείς πείτε στον ελληνικό
λαό, είστε ικανοποιηµένος; Τίποτε άλλο. Μόνο αυτό µπορείτε να
µου το πείτε; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πρόεδρο. 
Θα απαντήσετε, κύριε Υπουργέ;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σε καµµία

περίπτωση ο Υπουργός Δικαιοσύνης οποιασδήποτε σοβαρής
χώρας δεν έχει δικαίωµα να σχολιάζει το τι λένε και το τι αποφα-
σίζουν οι δικαστές, πολύ δε περισσότερο όταν ο Υπουργός Δι-
καιοσύνης αγνοεί απολύτως το πώς εξελίχθηκε η δίκη εκεί. 

Εάν ο Υπουργός Δικαιοσύνης οποιασδήποτε σοβαρής χώρας
είναι σε διαρκή σχολιασµό των αποφάσεων που λαµβάνει η δι-
καιοσύνη, τότε η δηµοκρατία καταλύεται και τέτοια συµβολή δική
µας δεν θα υπάρξει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Κύριε Υπουργέ, πάλι αποφύγατε να απαντήσετε. Άλλες
και άλλες αποφάσεις σχολιάζετε! Όταν σας αθωώνουν για σκάν-
δαλα στη Νέα Δηµοκρατία βγαίνετε και κραδαίνετε τις αποφά-
σεις. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, είναι δηµόσιος κατήγορος, ναι ή όχι; Είναι.
Ο Υπουργός ικανοποιήθηκε; Βγείτε έξω να δείτε τι γίνεται. Με τη
«NOVARTIS» που αθωωθήκατε ή οποιαδήποτε άλλη απόφαση
την επικαλείστε. Βγαίνουν όλοι οι Υπουργοί σας και λένε «αθωω-
θήκαµε». Εδώ δεν µιλάµε. 

Όχι, κύριε Υπουργέ, πάνω από τον νόµο υπάρχει το κοινό περί
δικαίου αίσθηµα και το κοινό περί δικαίου αίσθηµα είναι η πυξίδα
της Ελληνικής Λύσης. Και πρέπει να υπάρχει αντιστοιχία κοινού
αισθήµατος και δικαιοσύνης. Και αν δείτε τις δηµοσκοπήσεις,
που εσείς οι ίδιοι επικαλείστε, η δικαιοσύνη δυστυχώς µε τις επι-
λογές σας οδηγήθηκε στα τάρταρα στην εµπιστοσύνη του ελλη-
νικού λαού. Δυστυχώς λέω, δεν καταλάβατε, δυστυχώς! 

Κάποτε ήταν ψηλά. Τώρα ο ελληνικός λαός δεν την έχει σε
υπόληψη. Ξέρετε γιατί; Γιατί κανείς πολιτικός δεν µπήκε φυλακή,
πλην του Τσοχατζόπουλου, γιατί λεηλατείται η χώρα και κανείς
δεν τιµωρείται. 

Εδώ µιλάµε για ένα παιδάκι, κοριτσάκι έντεκα χρονών. Μπορεί
να έχετε εγγόνια, έχω παιδιά. Εγώ δεν µπορώ να το ανεχτώ. Δεν
το αντέχω να µου λέει εισαγγελέας κάτι τέτοιο. Δυστυχώς, δια-
φωνούµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο της Ελληνικής Λύσης. 
Τον λόγο έχει ζητήσει ο Υφυπουργός κ. Μπούγας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε

Πρόεδρε, είχα πει στην αρµόδια επιτροπή, κατά την επεξεργασία
του συζητούµενου σχεδίου νόµου, ότι θα δώσω ορισµένα στατι-
στικά τα οποία προέρχονται από το Ειρηνοδικείο και από το Πρω-
τοδικείο Αθηνών, σχετικά µε τον όγκο των υποθέσεων οι οποίες
φεύγουν πλέον από τους δικαστές, δηλαδή τους ειρηνοδίκες και
τους πρωτοδίκες τα δύο τελευταία χρόνια. Τα έχω στη διάθεσή
µου, θα τα αναφέρω και θα καταθέσω και τους σχετικούς πίνακες
των στατιστικών στα Πρακτικά της Βουλής προς διάθεση των συ-
ναδέλφων. 

Σε ό,τι αφορά λοιπόν το έτος 2022 στο Ειρηνοδικείο Αθηνών
έγιναν δεκαεπτά χιλιάδες διακόσιες τριάντα αποδοχές και απο-
ποιήσεις κληρονοµιάς. Υπήρξαν χίλιες τριακόσιες ογδόντα οκτώ
αιτήσεις για έκδοση κληρονοµητηρίου, οκτώ χιλιάδες διακόσιες
ενενήντα δύο αιτήσεις για συναινετικές εγγραφές και εξαλείψεις
προσηµειώσεων υποθηκών, εννιακόσιες ογδόντα τέσσερις αιτή-
σεις για σύσταση σωµατείων και ενώσεων και επτά χιλιάδες εκα-
τόν ενενήντα ένορκες βεβαιώσεις. Εποµένως, το σύνολο των
δικογράφων που κατατέθηκαν το 2022 στο Ειρηνοδικείο Αθηνών
ήταν τριάντα πέντε χιλιάδες ογδόντα τέσσερα δικόγραφα γι’
αυτές τις υποθέσεις.

Το 2023 υπήρξαν δεκαπέντε χιλιάδες πεντακόσιες εξήντα τέσ-
σερις αποδοχές και αποποιήσεις κληρονοµιάς, χίλιες τριακόσιες
δεκαεπτά αιτήσεις για έκδοση κληρονοµητηρίου, οκτώ χιλιάδες
εννιακόσιες είκοσι δύο αιτήσεις για εγγραφές και εξαλείψεις
προσηµειώσεων και έξι χιλιάδες τετρακόσιες είκοσι τέσσερις
ένορκες βεβαιώσεις. Εποµένως, το 2023 ο αριθµός των αιτήσεων
ήταν τριάντα δύο χιλιάδες διακόσιες είκοσι επτά για το Ειρηνο-
δικείο Αθηνών.

Σε ό,τι αφορά τώρα το Πρωτοδικείο, εκεί έχουµε µόνο αιτήσεις
για εγγραφή και εξάλειψη συναινετικών προσηµειώσεων. Το
2022, λοιπόν, τα δικόγραφα ήταν έντεκα χιλιάδες εκατόν εννιά
και το 2023 δώδεκα χιλιάδες είκοσι εννιά. 

Συνολικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο Μονοµελές Πρω-
τοδικείο Αθηνών και στο Ειρηνοδικείο Αθηνών αντιστοίχως για
το 2022 έχουµε σαράντα έξι χιλιάδες εκατόν ενενήντα τρία δικό-
γραφα, υποθέσεις και σαράντα µία χιλιάδες εξακόσιες επτά αν-
τίστοιχα. 

Αυτό είναι ένα µικρό δείγµα µόνο για τα δύο µεγαλύτερα δι-
καστήρια της χώρας, δηλαδή το Ειρηνοδικείο και το Πρωτοδικείο
Αθηνών, για να έχουµε µία γνώση πόσο µεγάλος είναι ο όγκος
των υποθέσεων που απαλλάσσει τους δικαστές και µεταβιβάζε-
ται στους δικηγόρους. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Στη διάθεσή σας και τα στοιχεία
για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Ιωάννης
Μπούγας καταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες πί-
νακες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπούγα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
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στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, δεκαεννέα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 5ο Δηµοτικό Σχολείο Κέρκυρας

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα ξεκινήσουµε τον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος οµιλη-
τής ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συ-
ζητούµε σήµερα το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης
για την ενίσχυση δικηγορικής ύλης και άλλες παρεµβάσεις. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αφορά παρεµβάσεις πάνω στη
νοµοθεσία που διέπει το νοµικό δίκαιο, παρεµβάσεις που αφο-
ρούν εισαγγελείς, δικαστές και το σύνολο των Ελλήνων πολιτών,
µε τέτοιον τρόπο, έτσι ώστε χιλιάδες υποθέσεις να φύγουν από
τη λίστα των δικαστικών αιθουσών και να µπορούν από δω και
πέρα να διενεργούνται από δικηγόρους, µε άµεση πληρωµή των
αποζηµιώσεων της νοµικής βοήθειας σε αυτούς. 

Πρόκειται για υποθέσεις οι οποίες θα αναλάβουν οι δικηγόροι
της χώρας µας, βοηθώντας έτσι την άµεση αποσυµφόρηση των
δικαστηρίων, γεγονός το οποίο θα έχει ως αποτέλεσµα την αύ-
ξηση της ταχύτητας και της αποτελεσµατικότητας για την απο-
νοµή της δικαιοσύνης, χωρίς βέβαια να τίθεται κανένα απολύτως
θέµα όσον αφορά τα δικαιώµατα και την προστασία των πολιτών.
Με αυτές τις παρεµβάσεις επιταχύνεται η απονοµή δικαιοσύνης,
µε θετικές συνέπειες στην οικονοµία και τη ζωή των πολιτών. 

Η µεταφορά ύλης από τα δικαστήρια στους δικηγόρους µε
στοχευµένες κινήσεις στον Αστικό Κώδικα και τον Κώδικα Πολι-
τικής Δικονοµίας αφορούν τις διαδικασίες εγγραφής επαγγελ-
µατικών ενώσεων, συνδικαλιστικών οργανώσεων και αθλητικών
σωµατείων, στην έκδοση και παροχή κληρονοµητηρίου, στην
αποδοχή και αποποίηση κληρονοµιάς, στις προσηµειώσεις υπο-
θηκών, στην παροχή ένορκων βεβαιώσεων, καθώς επίσης και τη
θέσπιση διατάξεων για την οργάνωση θεµάτων του Ταµείου Χρη-
µατοδότησης Δικαστικών Κτιρίων και την πληρωµή των υποθέ-
σεων νοµικής βοήθειας. 

Συγκεκριµένα η εγγραφή και τροποποίηση του καταστατικού
σωµατείου θα γίνεται πλέον σε συγκεκριµένες περιπτώσεις µε
πράξη δικηγόρου. Ειδικότερα η εγγραφή, η τροποποίηση κατα-
στατικού επαγγελµατικών ενώσεων σωµατειακής µορφής, σωµα-
τειακών συνδικαλιστικών οργανώσεων και αθλητικών σωµατείων
γίνεται µε διάταξη που εκδίδει δικηγόρος του δικηγορικού συλλό-
γου του πρωτοδικείου στην περιφέρεια του οποίου είναι το ειρη-
νοδικείο της έδρας του σωµατείου.

Διατηρείται η αρµοδιότητα του ειρηνοδίκη για εξουσιοδότηση,
τη σύγκληση της συνέλευσης σωµατείου και τη ρύθµιση της προ-
εδρίας της ή τη διάλυση αυτού, όπως προβλέπεται και η δυνα-
τότητα ανακοπής κατά της πράξεως δικηγόρου. 

Στην περίπτωση των συνδικαλιστικών οργανώσεων, εγγράφον-
ται και στα βιβλία του δικαστηρίου και στο Γενικό Μητρώο Συν-
δικαλιστικών Οργανώσεων Εργαζοµένων. 

Η αρµοδιότητα έκδοσης πράξης κληρονοµητηρίου πάει πλέον
στους δικηγόρους. Προσβάλλεται µε ειδική τριτανακοπή της
πράξης του δικηγόρου που το εκδίδει, όπως και ότι η απόφαση
που διατάζει την αφαίρεση του πιστοποιητικού ή το κηρύσσει ανί-
σχυρο ή εκείνη που το τροποποιεί ή το ανακαλεί προσβάλλεται
µόνο µε τριτανακοπή στο δικαστήριο της κληρονοµίας. 

Τροποποιείται το άρθρο 1956 Αστικού Κώδικα ως το πιστοποι-
ητικό για το κληρονοµητήριο να παρέχεται δυνάµει όχι µόνο από-
φασης, αλλά και πράξης από δικηγόρο. Επανέρχονται οι
απαραίτητες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, προκειµένου να εξασφα-
λιστεί πως ο κάθε αρµόδιος για έκδοση του κληρονοµητηρίου
έχει δικαίωµα να ερευνήσει αυτεπαγγέλτως µε κάθε τρόπο, για
να εξακριβώσει τις δηλώσεις εκείνου που ζητεί το κληρονοµητή-
ριο. 

Η ρητή δήλωση αποδοχής κληρονοµίας, εφόσον αφορά σύ-

σταση, κατάργηση ή αλλοίωση εµπράκτου δικαιώµατος επί του
ακινήτου, για λόγους ασφαλείας των συναλλαγών µεταγράφεται. 

Η δήλωση αποδοχής κληρονοµιάς ενώπιον του γραµµατέα του
δικαστηρίου κληρονοµίας είναι νόµιµη, δεδοµένου ότι η κατα-
γραφή αυτής συνιστά δήλωση σε δηµόσιο έγγραφο. Θα προσκο-
µίζεται µε όλα τα αναφερόµενα σε αυτή έγγραφα στον αρµόδιο
γραµµατέα του δικαστηρίου κληρονοµίας, όπου θα συντάσσεται
η σχετική έκθεση αποδοχής κληρονοµιάς, υπογραφόµενη από
τον πληρεξούσιο αυτού και τον γραµµατέα, και θα καταχωρίζεται
σε ειδικό βιβλίο, τηρούµενο στο ειρηνοδικείο. 

Η έκδοση συναινετικής εγγραφής γίνεται από δικηγόρο του δι-
κηγορικού συλλόγου της οικείας περιφερειακής ενότητας. Προ-
βλέπεται ο τρόπος ορισµού δικηγόρου και επικοινωνίας µεταξύ
ειρηνοδικείου και δικηγόρου και ανταλλαγής εγγράφων, που θα
γίνεται πλέον και ηλεκτρονικά. 

Αν εντός τριάντα ηµερών δεν εκδώσει ο δικηγόρος την πράξη,
ακολουθείται η διαδικασία αντικατάστασης. Εάν και πάλι δεν εκ-
δοθεί, ο οριζόµενος δικηγόρος αποκλείεται έναν χρόνο από τον
κατάλογο. 

Ορίζεται επιπλέον πως εξαλείφεται η προσηµείωση υποθήκης,
εφόσον από την πράξη προκύπτει ρητά η συναίνεση όλων των
µερών. Η λήψη ενόρκων βεβαιώσεων καταργείται ενώπιον ειρη-
νοδίκη και διατηρείται ενώπιον δικηγόρου ή συµβολαιογράφου.
Έτσι, προβλέπεται ο συµβολαιογράφος ή ο δικηγόρος να έχουν
αποκλειστική αρµοδιότητα για τη λήψη ένορκης βεβαίωσης, σε
κάθε περίπτωση που τούτο απαιτείται προς απόδειξη γεγονότος. 

Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης και Εθνικής Οι-
κονοµίας και Οικονοµικών συστήνεται οµάδα εργασίας υπαλλή-
λων του Υπουργείου Δικαιοσύνης µέχρι είκοσι ατόµων. Η οµάδα
εργασίας συγκροτείται αποκλειστικά για την εκκαθάριση και τη
διαδικασία εξόφλησης των απαιτήσεων στο πλαίσιο χορήγησης
νοµικής βοήθειας στο ταµείο, για χρονικό διάστηµα που δεν
υπερβαίνει τους δεκαοκτώ µήνες. Τα µέλη της οµάδας εργασίας
για το συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, κατόπιν αιτήσεως και επι-
λογής τους, θα επικουρούν στην εκκαθάριση και διαδικασία εξό-
φλησης, λαµβάνοντας φυσικά αµοιβή. 

Παρέχεται η δυνατότητα στον πρόεδρο να εξουσιοδοτήσει
τους προϊσταµένους της διεύθυνσης και των τµηµάτων του τα-
µείου να υπογράφουν κατά περίπτωση -µε εντολή προέδρου-
όλες τις αποφάσεις, µε σκοπό να καταστεί πιο ευέλικτη και απο-
τελεσµατική η λειτουργία του ταµείου. 

Στο νοµοσχέδιο αυτό ρυθµίζονται και τα µειωµένα τιµολόγια
όσον αφορά τους αγρότες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, πιστή
στις δεσµεύσεις της, συνεχίζει το µεταρρυθµιστικό της έργο
στον τοµέα της δικαιοσύνης. Με το νοµοσχέδιο αυτό γίνεται µια
µεγάλη προσπάθεια για τη βελτίωση των όρων απονοµής της δι-
καιοσύνης, τη βελτίωση των συνθηκών εργασίας των δικαστικών
λειτουργών, την ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύνης και της απο-
συµφόρησης των δικαστηρίων. 

Το µεγαλύτερο στοίχηµα της Κυβέρνησης είναι µε τις παρεµ-
βάσεις της να εξασφαλίσει γρήγορη και ποιοτική δικαιοσύνη,
σβήνοντας κάθε ίχνος του αισθήµατος της ατιµωρησίας που
υπάρχει στην κοινωνία, δηµιουργώντας ένα κράτος δικαίου, που
δίνει στον πολίτη το αίσθηµα της ασφάλειας και σιγουριά ότι η
πολιτεία τον προστατεύει. Για την Κυβέρνηση η δικαιοσύνη απο-
τελεί θεµέλιο µιας υγιούς κοινωνίας και για τον λόγο αυτό αγω-
νιζόµαστε, για τον λόγο αυτό οι πολίτες µάς εµπιστεύονται. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σπάνια. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Γεώργιος Παπαηλιού Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µε το παρόν νοµοσχέδιο εισάγονται διατάξεις µε τις
οποίες µεταφέρεται δικαστική ύλη από τα δικαστήρια στους δι-
κηγόρους, µετατρέποντάς τη σε δικηγορική ύλη. Αυτή η µετα-
φορά είναι κατ’ αρχάς ευπρόσδεκτη, όµως είναι και αµφιλεγ-
όµενη. 

Υποτίθεται επίσης ότι µε τον τρόπο αυτό, µε τις διατάξεις του
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υπό κρίση νοµοσχεδίου, θα αποσυµφορηθεί η δικαιοσύνη και θα
επιταχυνθεί η απονοµή της. Και λέω «υποτίθεται», διότι η µεν απο-
συµφόρηση δεν συνδέεται µόνο µε την ανάθεση σε δικηγόρους
δικαστικής ύλης, αλλά κυρίως µε τη στελέχωση των υποστελεχω-
µένων δικαστηρίων µε δικαστές και δικαστικούς υπαλλήλους. 

Η δε επιτάχυνση, εκτός των προβλέψεων που περιλαµβάνονται
στο νοµοσχέδιο, συνδέεται µε την απλοποίηση συγκεκριµένων
διαδικασιών και όχι µε τη θέση χρονικών ορίων εντός των οποίων
πρέπει να ολοκληρωθούν αυτές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χρονική στιγµή κατάθεσης
του νοµοσχεδίου δεν είναι τυχαία. Αποσκοπεί κατ’ αρχάς στον
εξευµενισµό του δικηγορικού σώµατος. Και βέβαια, είναι γνωστό
ότι έχει προηγηθεί η νοµοθέτηση της αύξησης της φορολόγησής
του, µε το γνωστό οριζόντιο τεκµήριο εισοδήµατος, η αύξηση
των ασφαλιστικών εισφορών από 1ης Ιανουαρίου 2024 και η στέ-
ρηση της ασφαλιστικής ικανότητάς τους, της πλήρους ιατρο-
φαρµακευτικής κάλυψής τους, για όσους δεν έχουν τη
δυνατότητα να ρυθµίσουν το σύνολο των οφειλών τους προς τον
ΕΦΚΑ. 

Έτσι, µεγάλος αριθµός δικηγόρων έχει οδηγηθεί ήδη και θα
οδηγηθεί περαιτέρω σε εξαιρετικά δυσχερή κατάσταση, σε
υπαλληλοποίηση, ακόµη και σε εγκατάλειψη του επαγγέλµατος.
Ευνοούνται τα µεγάλα δικηγορικά γραφεία, η αναδιάρθρωση της
δικηγορικής αγοράς υπέρ των µεγάλων δικηγορικών εταιρειών
και η µεγάλη φοροδιαφυγή. 

Σε αντίστιξη όλων αυτών των επιβαρύνσεων, το νοµοσχέδιο
αυξάνει τη δικηγορική ύλη, προκειµένου, όπως είπα και προηγου-
µένως, να αποκατασταθεί η διαρραγείσα σχέση µεταξύ δικηγό-
ρων, δικηγορικού σώµατος και Κυβέρνησης. 

Όµως, τα πάγια αιτήµατα του δικηγορικού σώµατος δεν ικα-
νοποιούνται. Και συγκεκριµένα, η αύξηση της δικηγορικής ύλης
µε την υποχρεωτική παράσταση στα συµβόλαια, την υποχρεω-
τική συνυπογραφή των δικηγόρων στα καταστατικά των ανωνύ-
µων εταιρειών, την υποχρεωτική παράσταση σε κάθε βαθµίδα
δικαιοδοσίας, τόσο στα αστικά όσο και στα ποινικά και διοικητικά
δικαστήρια. 

Επιπλέον, δεν ικανοποιείται το αίτηµα για τη µείωση του ΦΠΑ
επί των νοµικών υπηρεσιών -είναι υπέρογκο το ποστοστό 24%
για την ικανοποίηση του αγαθού της παροχής δικαιοσύνης-, το
αίτηµα για την κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος και για την
κατάργηση της εισφοράς ανεργίας υπέρ του ΟΑΕΔ, αλλά κυρίως
το αίτηµα για την κατάργηση του τεκµαρτού φορολογητέου ει-
σοδήµατος, που οδηγεί «στην απέξω» χιλιάδες µικροµεσαίους
δικηγόρους. 

Και βέβαια, δεν ικανοποιούνται τα αιτήµατα -που δεν είναι
µόνο του δικηγορικού σώµατος, είναι και των δικαστών, είναι και
των δικαστικών υπαλλήλων- για δηµιουργία προϋποθέσεων για
την αξιοπρεπή άσκηση του λειτουργήµατος των δικηγόρων, που
µπορεί να γίνει µε την αποκατάσταση του τρόπου και των χώρων
απονοµής δικαιοσύνης, µε την πρόσληψη δικαστών και δικαστι-
κών υπαλλήλων και βέβαια µε την αναβάθµιση των κτηριακών
υποδοµών των δικαστηρίων. 

Αυτά τα αιτήµατα, τουλάχιστον όσα αποτελούν αντικείµενο νο-
µοθέτησης από το Υπουργείο Δικαιοσύνης, δεν ικανοποιούνται,
δεν γίνονται αποδεκτά και βέβαια δεν ρυθµίζονται µε το υπό
κρίση νοµοσχέδιο. 

Με το νοµοσχέδιο προβλέπεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η ανάθεση συγκεκριµένων αντικειµένων από δικηγόρους, όπως
η έκδοση κληρονοµητηρίου, η σύνταξη πράξεων αποδοχής κλη-
ρονοµιάς, οι οποίες θα κατατίθενται στον αρµόδιο γραµµατέα
του δικαστηρίου της κληρονοµίας, η συναινετική εγγραφή ή εξά-
λειψη προσηµείωσης υποθήκης, η κατάργηση της δυνατότητας
λήψης ένορκων βεβαιώσεων ενώπιον του ειρηνοδίκη, οι οποίες
θα λαµβάνονται µόνον ενώπιον δικηγόρων ή συµβολαιογράφων. 

Σε αυτό το πλαίσιο η εξαγγελλόµενη ενίσχυση της δικηγορικής
ύλης είναι ευπρόσδεκτη, όπως είπα και πριν, είναι όµως και αµ-
φιλεγόµενη. 

Τα επιπλέον αντικείµενα συνιστούν πράξεις διαδικαστικές και
δικαστικές, µέσω των οποίων επέρχεται ελάφρυνση των δικαστη-
ρίων, κυρίως των ειρηνοδικείων, και πάντως όχι θεσµική αναβάθ-
µιση των δικηγόρων ως συλλειτουργών της δικαιοσύνης.

Είναι εµφανές ότι µε το νοµοσχέδιο ανατίθεται στους δικηγό-
ρους η διεκπεραίωση πράξεων που µέχρι τώρα είναι έργο των
δικαστών. Πρόκειται για ένα άτυπο outsourcing δικαστικών αρ-
µοδιοτήτων, υπηρεσιών, οι οποίες παρέχονταν από το κράτος
στη δικαστική εξουσία, που ασκείται, όµως, από δικαστικούς λει-
τουργούς, οι οποίοι περιβάλλονται µε εγγυήσεις προσωπικής και
λειτουργικής ανεξαρτησίας. Εξ αυτού του λόγου, το αντικείµενο
του νοµοσχεδίου και οι επιµέρους ρυθµίσεις χρειάζονται ιδιαί-
τερη προσοχή και προσέγγιση. 

Η επιχείρηση υποκατάστασης των δικαστικών λειτουργών στο
δικαιοδοτικό έργο τους από τρίτους, στην προκειµένη περίπτωση
από τους δικηγόρους, ή στη διεκπεραίωση υποθέσεων που θε-
ωρούνται περιττό βάρος από αυτούς οδηγούν, όπως είπα προ-
ηγουµένως, σε ένα άτυπο outsourcing δικαστικών αρµοδιοτήτων.
Με αυτό δεν πρέπει -για αυτό είπα ότι χρειάζεται ιδιαίτερη προ-
σοχή και προσέγγιση- να ανοίξει ο δρόµος για την ιδιωτικοποί-
ηση της δικαιοσύνης. 

Ενδεικτικά η έκδοση κληρονοµητηρίου απαιτεί σύνθετες νοµι-
κές πράξεις, µε συλλογή και αξιολόγηση αποδείξεων. Μπορεί,
εν προκειµένω, να µην υφίσταται άµεση αντιδικία, όπως ανέφερε
και ο κ. Υφυπουργός στη χθεσινή οµιλία του ενώπιον της επιτρο-
πής, επί της οποίας καλούνται να αποφανθούν δικαστικοί λει-
τουργοί, µπορεί να µην είναι αµιγώς δικαιοδοτικού χαρακτήρα οι
συγκεκριµένες πράξεις, αλλά υποκρύπτεται εκ των πραγµάτων
σύγκρουση συµφερόντων, την οποία ανατέµνουν δικαστικοί λει-
τουργοί.

Η αποστολή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του δικηγόρου
πρέπει και είναι διακριτή σε σχέση µε αυτή του δικαστικού λει-
τουργού, που είναι εξοπλισµένος µε εχέγγυα ανεξαρτησίας και
συνεπώς αµεροληψίας. Δεν πρέπει να υπάρχει σύγχυση ρόλων.
Ο δικηγόρος είναι συνήγορος, είναι συµπαραστάτης του πολίτη,
εκπροσωπεί τον πολίτη, τον πελάτη του έναντι του κράτους, εν
προκειµένω της δικαστικής εξουσίας, δεν µπορεί και δεν πρέπει
να µετατρέπεται σε πάροχο δικαστικών υπηρεσιών και, βέβαια,
δεν πρέπει να τίθεται εν αµφιβόλω η ασφάλεια των συναλλαγών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι µια
ψηφίδα σε σειρά νοµοσχεδίων του Υπουργείου. Η επικείµενη κα-
τάθεση του νοµοσχεδίου για τον δικαστικό χάρτη, µε τον οποίο
θα συγχωνευθούν, θα καταργηθούν, θα συρρικνωθούν δικαστή-
ρια, έχει προκαλέσει κατακραυγή από όλους τους φορείς δικαιο-
σύνης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Σε αυτό το πλαίσιο ευπρόσδεκτη η
αύξηση της δικηγορικής ύλης των δικηγόρων, οι οποίοι χειµά-
ζονται, χειµάζεται το δικηγορικό σώµα. Χρειάζονται, όµως, και
άλλες κινήσεις, άλλες προβλέψεις, οι οποίες να καταστήσουν
τους δικηγόρους πραγµατικούς συλλειτουργούς της δικαιοσύ-
νης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παπαηλιού.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Αυλωνίτης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ο κ. Βελόπουλος, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήρθε, είδε και απήλθε. Ο λόγος του
είναι επιτοµή του λαϊκισµού. Μπέρδεψε τα πάντα. Μπέρδεψε την
ανεξαρτησία των εξουσιών, µπέρδεψε το «πόθεν έσχες» του Μη-
τσοτάκη µε του Κασσελάκη. Έφυγε και περιµένει απάντηση από
κάποιον σε αυτές τις, κατά την άποψή µου, πολιτικές ασυναρτη-
σίες. 

Είναι δυνατόν να λέει σήµερα να µη διαχωριστεί το Κράτος
από την Εκκλησία, αλλά η Δικαιοσύνη από το Κράτος, όταν γνω-
ρίζουµε ότι η πρωτογενής εξουσία, η εξουσία του λαού, εκφρά-
ζεται στο πρόσωπο της πλειοψηφίας, της πλειοψηφίας που
εκλέγεται εδώ; Η δικαιοσύνη δεν έχει πρωτογενή εξουσία και νο-
µιµοποίηση από τον ελληνικό λαό. 

12958 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σε κάθε περίπτωση, θα πρέπει να τονίσω και το εξής, ότι ο
συµψηφισµός που κάνει της ιστορίας και της οικονοµικής ζωής
του κ. Μητσοτάκη µε τον κ. Κασσελάκη είναι και άδικη, αλλά θα
έλεγα και πολιτικά ανήθικη. Έξι µήνες έχει εκλεγεί Πρόεδρος του
ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Κασσελάκης. Με τον δηµόσιο λόγο του απάντησε ότι
έχει σχέση οικονοµική µε το κράτος που λέγεται Ηνωµένες Πο-
λιτείες Αµερικής και ότι µέχρι την υποβολή του «πόθεν έσχες»
δεν θα υπάρχει τίποτα στο όνοµά του, αλλά ο νοµοθέτης τότε,
όταν ψηφίσθηκε ο νόµος περί «πόθεν έσχες», ήθελε τις εξωχώ-
ριες εταιρείες, εκεί που γίνεται η φοροδιαφυγή, εκεί που χάνει
το ελληνικό δηµόσιο και είναι απαξιωτική µια τέτοια κίνηση, µια
τέτοια πρακτική ενός Βουλευτή να φορολογείται σε άλλα µέρη,
στους λεγόµενους «φορολογικούς παραδείσους». 

Θα πω και κάτι άλλο. Σχολιάζουµε αποφάσεις για να είµαστε
σοβαροί ως πολιτικοί, πόσω µάλλον εγώ που χειρίζονται τον
τοµέα της δικαιοσύνης. Κρίνουµε τις αποφάσεις των δικαστη-
ρίων, όχι την πρόταση του εισαγγελέα και, µάλιστα, αυτή να τη
µαθαίνουµε από τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης, τη στιγµή που
πράγµατι γίνεται κεκλεισµένων των θυρών αυτή η δίκη. Ας περι-
µένουµε λίγο και ας σταµατήσουµε να βγάζουµε αυτές τις απί-
θανες κορώνες που έβγαλε ο κ. Βελόπουλος και άλλοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε αυτόν τον καιρό στη δύ-
σµοιρη Ελλάδα και τέτοια γεγονότα, τέτοιες καταστάσεις, που
κανένας δεν ήλπιζε ότι θα ξανάρθουν στον τόπο µας. Δεχόµαστε
συνεχείς θεσµικές ύβρεις ως κράτος. Εγώ θα το περιορίσω, θα
έλεγα ως Κυβέρνηση, από τους εταίρους µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση σε σχέση µε το κράτος δικαίου. Δηλαδή, ουσιαστικά µας
φτύνουν και η Κυβέρνηση λέει ότι «ψιχαλίζει».

Αν ήσασταν έστω και σε µια συνεδρίαση της Εξεταστικής Επι-
τροπής, αγαπητοί συνάδελφοι, για τα Τέµπη και αφήνατε έξω και
αφήναµε -και εγώ τον εαυτό µου- την κοµµατική φανατίλα, θα λέ-
γατε ακριβώς ό,τι λέει ο κόσµος έξω από τη Βουλή. Τι λέει ο κό-
σµος έξω από τη Βουλή κατά ένα πολύ µεγάλο, δηµοσκοπικό
έστω, ποσοστό; Ότι συγκαλύπτετε ως Κυβέρνηση το έγκληµα
πενήντα επτά ψυχών και τους τραυµατισµούς άλλων εκατόν
ογδόντα.

Πιστεύετε ότι εµείς επηρεάζουµε ως κόµµα όλον αυτόν τον
κόσµο που µε τέτοιο ποσοστό µάς κατακρίνει και µας λέει -την
Κυβέρνηση κατακρίνει- ότι συγκαλύπτουµε; Ένα εκατοµµύριο
τριακόσιες πενήντα χιλιάδες άνθρωποι που έχουν υπογράψει,
έστω και ψηφιακά, αυτό το κείµενο που η πρόεδρος των συγγε-
νών των θυµάτων έχει ανεβάσει εδώ και καιρό; Εµείς τους επη-
ρεάσαµε; Κάτι συµβαίνει εκεί έξω. Κλείνουν τα µάτια και τα αυτιά.
Κάτι συµβαίνει εκεί έξω. 

Πιστεύετε, λοιπόν, ότι τους καθοδηγούµε εµείς; Πιστεύετε ότι
εµείς καθοδηγούµε όλον αυτόν τον κόσµο, το πολιτικό µας σύ-
στηµα, να αµφισβητούν όλο το θεσµικό πλαίσιο από το Σύνταγµα
και το άρθρο 86 τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών και τον Κανο-
νισµό της Βουλής; Εµείς τους επηρεάζουµε; Έτσι νοµίζουµε;

Πλανιόµαστε, πλανιέσθε πλάνην οικτράν. Κάτι γεννιέται έξω
στην κοινωνία. Εµείς είπαµε στην Ευρωπαία Εισαγγελέα, που
µας έστειλε πριν από λίγο καιρό µια έκθεση και µας λέει µε πολύ
απλό και δηµοκρατικό και νοµικό τρόπο «ψάξτε µήπως έχει κάνει
το αδίκηµα της απιστίας ο Υπουργός Υποδοµών, ο κ. Καραµαν-
λής, για 2.700.000» και εµείς εδώ, χωρίς να έχουµε δει τη δικο-
γραφία, βάλατε εσείς, µε την πλειοψηφία που έχετε, την
υπόθεση στο αρχείο.

Θα σας πω και κάτι άλλο. Δεν είναι καθόλου µυστικό πια. Όλοι
οι κάτω από τον κ. Καραµανλή, που εσείς «αθωώσατε» -δεν είναι
σωστά ο νοµικός όρος- είναι κατηγορούµενοι από τον Εισαγγελέα
Εφετών Λάρισας. Οι υφιστάµενοι για την απόφαση για να δοθούν
τα 2.700.000 ευρώ, την έβγαλε, την υπέγραψε φαρδιά-πλατιά ο κ.
Καραµανλής. Είναι αυτό ηθικό πολιτικό ανάστηµα;

Να σας πω και κάτι άλλο; Οποιοσδήποτε από εµάς αν άκουγε
να τον κατηγορεί το µισό και πάνω, το 60%, της Βουλής, ότι πι-
θανόν να έχει διαπράξει το αδίκηµα της ανθρωποκτονίας εκ προ-
θέσεως µε ενδεχόµενο δόλο πενήντα επτά ανθρώπων -πενήντα
επτά ανθρώπων!- και του τραυµατισµού εκατόν ογδόντα, από
πού θα ήθελε να πάρει το χαρτί «αθώος»;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ο Υπουργός;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Από την πλειοψηφία

των φίλων του των πολιτικών; Ή θα πήγαινε στο καφενείο του
χωριού του ή στην πλατεία ή στην καφετέρια ή στην εκκλησία
και θα έπαιρνε φαρδιά-πλατιά την απόφαση του δικαστηρίου και
θα έλεγε «το δικαστήριο µε έβγαλε αθώο»; Αυτά κάνουν οι πολι-
τικοί άνδρες και οι γυναίκες, φυσικά.

Ο κ. Καραµανλής πού είναι τόσον καιρό; Πού είναι τόσον καιρό
ο κ. Καραµανλής; Κρύφτηκε µε το πόρισµα της Ευρωπαίας Ει-
σαγγελέως, κρύβεται και µε την εξεταστική επιτροπή, όπου ήρθε
και µε έναν αλαζονικό τρόπο µάς απαντούσε, ήµουν µέλος της
επιτροπής. Πείτε µου, στον Θεό σας, είναι αυτό συµπεριφορά
από έναν πολιτικό ηγέτη;

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ήρθε ή δεν ήρθε ο
άνθρωπος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, δια-
κόπτετε συνεχώς.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Να πάει, λοιπόν, εις
το δικαστήριο, το οποίο εµπιστευόµαστε όλοι, να δικαστεί και να
έρθει εδώ πέρα µε περηφάνια και να πει «αθωώθηκα».

Η κ. Δούρου δεν είπε, όταν κατηγορούταν για το θέµα της
Μάνδρας, «εγώ θέλω πάω στο δικαστήριο». Πήγε στο δικαστήριο
και µε περηφάνια λέει χθες «αθωώθηκα». 

Γιατί δεν το λέει ο κ. Καραµανλής, να πάει στη δικαιοσύνη και
αφήνει εσάς…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ο Υπουργός σας…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Εσείς, πείτε µου τι

κάνετε εσείς και µετά το συζητάµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υψηλάντη, συ-

νεχώς επεµβαίνετε σε όποιον µιλάει! Σας παρακαλώ, τι τρόπος
είναι αυτός;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Πείτε µου κάτι άλλο,
λοιπόν, για το θέµα της συγκάλυψης που λέει ο λαός έξω. Πείτε
µου, σας παρακαλώ, αν δεν είναι συγκάλυψη αυτό, να προτεί-
νουµε εµείς να εξετάσουµε έναν µάρτυρα, ο οποίος ήταν πρό-
εδρος των µηχανοδηγών και τον απορρίπτει για ποιον λόγο η
Πλειοψηφία; Επειδή είναι µέλος του ΣΥΡΙΖΑ, λες και τούτοι εδώ
που ήταν µέλη της εξεταστικής επιτροπής και οιονεί δικαστές και
όλοι µας που είµαστε µέλη κόµµατος, είµαστε εµείς δικαστές,
επιφυλάσσουµε τον εαυτό µας να είµαστε δικαστές, να κρίνουµε
και τον µάρτυρα, τον αποκλείουµε επειδή είναι µέλος ενός κόµ-
µατος; 

Πού βρισκόµαστε; Σε ποιο κράτος βρισκόµαστε; Και µετά λέµε
ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο που µας καταδικάζει ότι έχουµε
ξεφύγει από το κράτος δικαίου το επηρεάσαµε εµείς, οι δύο Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ, δύο του ΠΑΣΟΚ, εν πάση περιπτώσει, και πεί-
σαµε τους τριακόσιους τριάντα τέσσερις Ευρωβουλευτές.
Πιστεύετε, αλήθεια, στα λόγια σας; Πιστεύετε στα λόγια σας;

Θέλω να σας πω και κάτι άλλο µε την Εκκλησία αυτές τις
µέρες. Εγώ που σας µιλάω ψήφισα, όπως και µερικοί από εσάς
-οι περισσότεροι- το σχέδιο για τον γάµο ανεξαρτήτως φύλου,
αυτή είναι και η σωστή έκφραση. Εµένα δεν µε αφήνουν να µπω
στην εκκλησία πια. Εγώ πρέπει να µετανοήσω, δεν πρέπει να µε-
ταλάβω των αχράντων µυστηρίων, γιατί ένα ιερατείο προσβάλλει
το Σύνταγµα, προσβάλλει τον Βουλευτή, που ο ρόλος του προσ-
διορίζεται από το Σύνταγµα.

Πείτε µου, σας παρακαλώ, έναν δηµόσιο λόγο σας που να λέτε
ότι η Εκκλησία προσβάλλει το Σύνταγµα. Λέτε ότι είναι διακριτοί
οι ρόλοι, ότι είναι κατακριτέα, γενικά και αόριστα. Πείτε µου, σας
παρακαλώ, προχθές ένας Βουλευτής σας πήγε να κάνει το µνη-
µόσυνο του πατέρα του και -ποιος;- ο ιερέας µαζί µε τον ψάλτη
πήγαν και έφυγαν. Και τι απάντηση δίνετε εσείς για να κατοχυ-
ρώσετε τα ψηφουλάκια, τα όποια ψηφουλάκια; Αυτή είναι, αλή-
θεια, η πολιτική που θέλετε να ασκήσετε και αυτό είναι το κράτος
που θέλετε να δοµήσετε;

Έχετε δει τι ακριβώς έγινε στη Θεσσαλονίκη; Νεαροί πολίτες
χλεύαζαν τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και δύο -δεν ξέρω αν
ήταν άντρες ή γυναίκες- έµφυλους ή έµφυλες ή εµφυλικούς, που
είναι το πιο σωστό, η πιο σωστή έκφραση. Στην Κέρκυρα; Αυτά
πού τα βάζετε στο µυαλό σας; Πώς τα επεξεργάζεστε;

Ας πάω, όµως, λίγο -δώστε µου λίγο τη δυνατότητα, κύριε
Πρόεδρε, παίρνω και από τη δευτερολογία µου, αν χρειαστεί-
στο νοµοσχέδιο.
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(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Τούτο το νοµοσχέδιο, λοιπόν, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ει-
σάγεται στη Βουλή -το είπε και ο εισηγητής µας- προκειµένου να
ηρεµήσει η Κυβέρνησή σας και να απορροφήσει κραδασµούς
που δηµιουργήθηκαν τότε που φέρατε για δέκατη έβδοµη φορά
-δέκατη έβδοµη, σήµερα είναι η δέκατη όγδοη- την τροποποίηση
των ποινικών κωδίκων. Νοµοθέτηση, νοµοθέτηση!

Οι παλιότεροι Βουλευτές και οι παλιότερες Ολοµέλειες είχαν
µυαλό, έφτιαχναν νοµοπαρασκευαστική επιτροπή διακοµµατική
από επιστήµονες και έφερναν ένα νοµοσχέδιο εδώ και το ψηφί-
ζαµε ή δεν το ψηφίζαµε. Αυτή είναι η νοµοθέτηση για τους ποι-
νικούς κώδικες. Αυτό που κάνετε είναι λαθροχειρία! Λαθροχειρία,
νοµική λαθροχειρία! Έτσι το ονοµάζω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θεωρώ, λοιπόν, ότι κινείται γενικά σε θετική κατεύθυνση το
νοµοσχέδιο. Έχετε διαπιστώσει ότι το δικηγορικό σώµα έχει τε-
ράστια προβλήµατα. Τεράστια προβλήµατα! Είναι συνάδελφοί
µου οι οποίοι δεν βγάζουν το µεροκάµατο, συνάδελφοί µου χι-
λιάδες που δεν έχουν δικό τους γραφείο ή το γραφείο τους είναι
δίπλα από την κουζίνα του σπιτιού τους.

Και, για να απορροφήσετε τους όποιους κραδασµούς, βγάζετε
αυτό το νοµοσχέδιο, να δώσετε κάποια δουλειά. Ευπρόσδεκτη
αυτή η δουλειά, τη δεχόµαστε αυτή τη δουλειά.

Παρά ταύτα, όµως, θα πρέπει να πω κάτι που µε ξένισε: Υπήρ-
χαν διάφορα σχόλια. Ετούτη τη φορά φερθήκατε πάρα πολύ δη-
µοκρατικά. Από τη δηµόσια διαβούλευση που έγινε πήρατε
αυτούσια δεκαεπτά σχόλια που ήταν σηµαντικά και τα υιοθετή-
σατε. Πείτε µου ένα νοµοσχέδιο άλλο όπου υιοθετήσατε σχόλια,
σε τέτοιον αριθµό. Δηλαδή, η διαβούλευση δεν πρέπει να είναι
εικονική, να είναι πραγµατική, να ακούσετε τον λαό, να ακούς
τους φορείς, να µπολιάζεις την πολιτική σου σκέψη και να δια-
µορφώνεις το νοµοσχέδιό σου σύµφωνα µε αυτά που θέλει η κοι-
νωνία. Αυτό είναι δηµοκρατία. Δεν είναι δηµοκρατία αυτό που
θέλει ο Υπουργός. Δηµοκρατία είναι η δηµόσια διαβούλευση.

Επίσης, το σχέδιο νόµου που φέρνετε είναι πρόχειρο και απο-
σπασµατικό. Θεωρούµε ότι διαλέξατε σκόπιµα και για έναν άλλον
λόγο την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου, γιατί επίκειται ένα
άλλο νοµοσχέδιο, το οποίο έχει σοβαρούς πολιτικούς και κοινω-
νικούς κραδασµούς. Είναι ο δικαστικός χάρτης της χώρας.

Στα γραφεία µας έρχονται συνεχώς θέσεις φορέων από όλες
τις περιοχές της Ελλάδας που εντοπίζουν ζητήµατα σε σχέση µε
τη διαφαινόµενη κατάργηση δικαστηρίων, όπως στο Αγρίνιο, Με-
σολόγγι. Μην πω τώρα, υπάρχουν άπειρες τέτοιες περιπτώσεις,
άπειρες! Εκεί θα δείτε θύελλες! Εκεί θα δείτε κοινωνικές θύελ-
λες!

Άρα, λοιπόν, τούτο το νοµοσχέδιο, αυτό κάνει: Απορροφάει
κραδασµούς, προετοιµάζει την αµέσως επόµενη µάχη.

Kάτι άλλο, που θέλω να σας τονίσω, αφού είπα ότι είναι θετικό
το νοµοσχέδιο, είναι ότι µέσα από το νοµοσχέδιο εντοπίζω το
εξής: Σαν να µπολιάζετε µία µάχη µεταξύ δικηγόρων και συµβο-
λαιογράφων. Οι συµβολαιογράφοι λένε «µας παίρνετε το 80%
της ύλης µας». Εκεί χρειάζεται λίγο ιδιαίτερη προσοχή, γιατί µην
ξεχνάτε ότι όλα τα επαγγέλµατα που ασχολούνται µε αυτό αντι-
µετωπίζουν σοβαρά προβλήµατα.

Δεν πιστεύω ότι θα γίνει επιτάχυνση της δικαιοσύνης. Βιώνω
τόσα χρόνια την απονοµή της δικαιοσύνης. Δεν υπάρχει ικανός
αριθµός δικαστικών υπαλλήλων. Το λένε καιρό. Ποτέ δεν έφεραν
ένα νοµοσχέδιο, εγώ ήµουν στην αντιπολίτευση και τώρα είµαι
και συνεχή ερωτήµατα έχω υποβάλει για να αυξηθούν οι δικαστι-
κοί υπάλληλοι. Πού είναι οι δικαστικοί υπάλληλοι; Δεν υπάρχει,
λοιπόν, ούτε καν και πρόνοια για τους δικαστικούς υπαλλήλους.

Μίλησα για την υπόθεση µε τους συµβολαιογράφους. Μίλησε
προηγουµένως -νοµίζω- ο κ. Μπάρκας, ο εισηγητής µας, και είπε
ότι ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κατά το παρελθόν είπε στην αρ-
µόδια επιτροπή ότι θα γίνει πρόσληψη οκτακοσίων ογδόντα πε-
ρίπου δικαστικών υπαλλήλων µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης, µε
βάθος χρόνου το 2025 οι αντίστοιχες εξαγγελίες. Δεν υλοποι-
ήθηκαν ποτέ αυτά.

Είµαστε σύµφωνοι µε τα άρθρα για το ΤΑΧΔΙΚ, αλλά υπενθυ-

µίζουµε ότι επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ οι καθυστερήσεις στις
πληρωµές είχαν µειωθεί στο δεκαοκτάµηνο. Αυξήθηκαν εκ νέου
µε την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και τώρα έχουµε νέες
υποσχέσεις, ότι µε νέες ρυθµίσεις θα διορθωθεί η κακή πρακτική.
Αποµένει να το δούµε.

Μιλάµε για τα επιµορφωτικά σεµινάρια στους δικηγόρους
όλης της χώρας. Μιλάµε για τις αποζηµιώσεις για τη νοµική βοή-
θεια µε τα άρθρα 23, 24, 25 και 26. Απαιτείται να εκκαθαριστούν
οι αξιώσεις δικηγόρων από προηγούµενα χρόνια. Πρέπει να εκ-
δοθεί δικαστική απόφαση. Χρωστάµε πέντε και έξι χρόνια σε δι-
κηγόρους λεφτά που διορίστηκαν αυτεπαγγέλτως.

Επιπλέον, θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε, έτσι πολύ επιγραµµα-
τικά, και θα σας πω το εξής: Και την τροπολογία την 1, την τρο-
πολογία που καταθέσατε ως Υπουργείο Δικαιοσύνης, όπου
δίνετε τη δυνατότητα να ασκήσουν έναν επικουρικό βοηθητικό
ρόλο οι δικηγόροι στον ειρηνοδίκη για την ίδρυση σωµατείων, τη
δεχόµαστε. Τη δεχόµαστε, αν και βλέπω µια υποβάθµιση του επι-
στηµονικού έργου του δικηγόρου, κάτι που θέλω να πω. Το να
µαζεύει, δηλαδή, ένας δικηγόρος τα χαρτιά για ένα σωµατείο, να
ζητεί από τον άλλον συνάδελφό του που έχει τους πελάτες να
τα µαζεύει, να δίνει τον φάκελο στον ειρηνοδίκη, αυτό δεν είναι
δουλειά. Όµως, το δεχόµαστε, γιατί υπάρχει τεράστιο πρόβληµα
ανεργίας στον χώρο των δικηγόρων. 

Για τα άλλα τα θέµατα, που έχουν να κάνουν µε την άλλη τρο-
πολογία που αφορά το Υπουργείο Περιβάλλοντος, θα µιλήσω
στη δευτεροµιλία µου, κύριε Πρόεδρε, εφόσον δεν καλυφθώ από
τον κ. Μπάρκα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Υψηλάντης. Ελπίζω να µη σας διακό-

ψει κάποιος από κάτω, όπως κάνατε πριν. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι

Βουλευτές, θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω τη συνάδελφο
του ΠΑΣΟΚ κ. Λιακούλη που µου παραχώρησε τη θέση της, λόγω
µιας προσωπικής δουλειάς που έχω στη συνέχεια.

Αυτό που παρατηρούµε όσο πλησιάζουµε στις ευρωεκλογές
είναι η θεσµική «σαλατοποίηση» από πλευράς της Αντιπολίτευ-
σης όλων των θεµάτων που εµφανίζονται στην ελληνική κοινωνία.
Από τη µία πλευρά, έχουµε τον ακραίο και ανερµάτιστο πολιτικό
λόγο του κ. Βελόπουλου και της Ελληνικής Λύσης, αλλά σε αυτή
τη θεσµική «σαλατοποίηση» δεν αποφεύγουν να πάρουν µέρος
και τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, και ειδικά ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, ο οποίος έχει ξεχάσει την εποχή στο Μάτι, έχει ξεχάσει πώς
κρυβόταν ο Πρωθυπουργός και οι Υπουργοί του εκείνες τις δύ-
σκολες ώρες, έχει ξεχάσει ότι αυτή η παράταξη δεν ζήτησε ποι-
νικές, αλλά πολιτικές ευθύνες, που ουδείς ανέλαβε εκείνη την
ώρα, σε αντίθεση µε τον Κώστα Καραµανλή, ο οποίος εµφανί-
στηκε επανειληµµένα στη Βουλή και ο οποίος ήρθε και έδωσε
εξηγήσεις και στην εξεταστική επιτροπή.

Τι θέλουµε; Όσο πλησιάζουµε στις εκλογές, ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης να είναι υπεύθυνος για το τι είπε ο τάδε δεσπότης, για
το τι είπε ο κάθε εισαγγελέας και για τι γνώµη είπε ο οποιοσδή-
ποτε ανήκει σε µία ακτιβιστική οργάνωση και ούτω καθεξής.
Ακούστε να δείτε. Ο Κυριάκος Μητσοτάκης είναι ο Πρωθυπουρ-
γός που έχει κάνει τη χώρα µας να στέκεται πολύ ψηλά στο παγ-
κόσµιο και διεθνές περιβάλλον. Είναι ο άνθρωπος ο οποίος αυτή
τη στιγµή ηγείται µιας µεγάλης προσπάθειας να µην περάσει ο
ακραίος λόγος, ο ακροδεξιός λόγος στην Ευρώπη, τη στιγµή που
κανείς δεν θα ξεχάσει ποτέ τι υπέστη αυτή η ήπειρος από παρό-
µοιες καταστάσεις λίγο πριν τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Κανένας
λογικός Ευρωπαίος δεν θα επιτρέψει σε αυτόν τον ακραίο λόγο
και στους ακραίους οι οποίοι δήθεν υπερασπίζονται διαφορετι-
κές και παραδεισένιες καταστάσεις να πράξουν αυτούς τους
σκοπούς που έχουν, προκειµένου να επιβληθούν πολιτικά στις
κοινωνίες.

Ερχόµενος τώρα στο νοµοσχέδιο, θα ήθελα να πω ότι η καθυ-
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στέρηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην απονοµή της δι-
καιοσύνης στη χώρα µας είναι κοινός τόπος και ένα µεγάλο πρό-
βληµα, το οποίο επισηµαίνεται διαρκώς, τόσο από τους
συλλειτουργούς της δικαιοσύνης όσο και από το κοινωνικό σύ-
νολο. Σε µια εποχή που η κοινωνικοοικονοµική και τεχνολογική
πραγµατικότητα απαιτούν ταχύτατες απαντήσεις στα σοβαρά ζη-
τήµατα που άγονται στην κρίση της δικαιοσύνης, οι καθυστερή-
σεις στην απονοµή της δεν επιτρέπεται να συνεχιστούν. 

Προς αυτή την κατεύθυνση, η Κυβέρνηση και η ηγεσία του
Υπουργείου Δικαιοσύνης, ο κύριος Υπουργός και ο κύριος Υφυ-
πουργός έχουν κάνει αλλεπάλληλες θεσµικές παρεµβάσεις προς
επίλυση του προβλήµατος, µε πλέον πρόσφατη την τροποποίηση
πριν λίγες µέρες του Ποινικού Κώδικα και του Κώδικα Ποινικής
Δικονοµίας, µε σκοπό την επιτάχυνση και την ποιοτική αναβάθ-
µιση της ποινικής δίκης. 

Σήµερα µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση παρεµ-
βαίνει στοχευµένα στον Αστικό Κώδικα και τον Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας, µε τη µεταφορά ύλης από τα δικαστήρια στους δι-
κηγόρους. Το πολιτικό διακύβευµα του νοµοσχεδίου είναι διττό:
αφ’ ενός η επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης, καθώς µε
τον τρόπο αυτό αποδεσµεύονται δικαστές και πόροι του δικαστι-
κού συστήµατος, και, αφ’ ετέρου, αναγνωρίζεται έµπρακτα από
την Κυβέρνησή µας ο κοµβικός ρόλος των δικηγόρων ως συλ-
λειτουργών της δικαιοσύνης, οι οποίοι προσφέρουν ένα τεράστιο
έργο στη διασφάλιση των δικαιωµάτων και στην ασφάλεια των
συναλλαγών.

Συγκεκριµένα, µε τις διατάξεις του σχεδίου νόµου προβλέπε-
ται η µεταφορά ύλης από τα δικαστήρια στους δικηγόρους που
αφορά την έκδοση και παροχή κληρονοµητηρίου µε πράξη δικη-
γόρου, την αποδοχή κληρονοµιάς µε πράξη δικηγόρου, τη συ-
ναινετική εγγραφή και εξάλειψη προσηµείωσης υποθήκης και,
τέλος, την παροχή ενόρκων βεβαιώσεων σε δικηγόρους, που
επεκτείνεται πλέον και στη διοικητική δίκη, ενώ καταργείται η
σχετική αρµοδιότητα των ειρηνοδικείων. 

Επιπρόσθετα, µε τροπολογία που κατατέθηκε στο σχέδιο
νόµου, προβλέπεται η διενέργεια προελέγχου από δικηγόρο για
εγγραφή ή τροποποίηση καταστατικού και διάλυση σωµατείου
στον αρµόδιο ειρηνοδίκη. Με τον προέλεγχο από δικηγόρο απο-
φορτίζεται σηµαντικά ο δικαστής και µειώνονται οι σχετικοί χρό-
νοι έκδοσης των εν λόγω διατάξεων, οι οποίες καθυστερούν
λόγω υποβολής φακέλων µε ελλείψεις ως προς τα απαιτούµενα
έγγραφα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο
γίνεται µια ορθολογική µεταφορά δικαστηριακής ύλης στους δι-
κηγόρους, προκειµένου να επιτευχθεί η αποσυµφόρηση των δι-
καστηρίων και η συνεπαγόµενη από αυτή επιτάχυνση της
απονοµής της δικαιοσύνης. 

Για να µιλήσουµε και µε όρους δικονοµίας, η ύλη αυτή αφορά
γνήσιες υποθέσεις εκουσίας δικαιοδοσίας, δηλαδή υποθέσεις
στις οποίες απουσιάζει το στοιχείο της αντιδικίας και χωρίς να
υπάρχει ανάγκη να υπάρξει κάποια δικαιοδοτική κρίση, αφού δεν
µιλάµε για δικαστική απόφαση, αλλά για διάταξη. Αναµφίβολα,
πρόκειται για µια πολύ σηµαντική µεταρρυθµιστική προσπάθεια
που αναγνωρίζει τον ενισχυµένο ρόλο του δικηγορικού σώµατος.

Θα ήθελα να αναφερθώ και στις άλλες διατάξεις, αλλά ο χρό-
νος δεν µου το επιτρέπει. Κλείνοντας, ωστόσο, πρέπει να πω ότι
επιλύουµε οριστικά και το πρόβληµα σε σχέση µε τις ανεξόφλη-
τες αποζηµιώσεις των δικηγόρων. Στο πλαίσιο της νοµικής βοή-
θειας αυτό είναι πολύ σηµαντικό για τους δικηγόρους του
ΤΑΧΔΙΚ, κύριε Υπουργέ, για τα έτη 2019 ως 2023, απλοποιώντας
ταυτόχρονα το νοµικό πλαίσιο για το µέλλον. Το πλέγµα των δια-
τάξεων αυτών αποτελεί έναν µικρό αλλά σηµαντικό κρίκο στο µε-
γάλο εγχείρηµα της Κυβέρνησής µας να επιταχύνει τις
διαδικασίες απονοµής δικαιοσύνης και να υπερκεράσει γραφει-
οκρατικά εµπόδια µε τη δηµιουργία ενός ευέλικτου κράτους, που
θα έχει θετικό αντίκτυπο στην οικονοµία και στη ζωή των πολι-
τών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Στο εγχείρηµα αυτό θέλουµε αρωγό το δικηγορικό σώµα, σε-
βόµενοι το δικηγορικό λειτούργηµα και τον αγώνα που δίνουν

καθηµερινά οι νέοι και νέες δικηγόροι. Αναγνωρίζουµε τον αυξη-
µένο θεσµικό ρόλο του δικηγόρου στο κράτος δικαίου, ο οποίος,
κατά τον κώδικα δικηγόρων, είναι άµεσος δηµόσιος λειτουργός
και του επιδεικνύουµε εµπιστοσύνη ως ακριβώς συλλειτουργού
της δικαιοσύνης.

Με αυτές τις σκέψεις, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ και
αγαπητοί συνάδελφοι, δηλώνω ότι υπερψηφίζω το νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε τον κ. Υψηλάντη. 

Έχει ζητήσει τον λόγο ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του κόµµατος Σπαρτιάτες, αλλά τον παρακαλέσαµε να
πάρει τον λόγο σε λίγο, γιατί έχει έρθει ο κύριος Υπουργός για
µια τροπολογία. Οπότε, κύριε Πρόεδρε, θα πάρετε τον λόγο αµέ-
σως µετά. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Έχω έρθει για να εξηγήσω στο Σώµα και να δεχθώ κάποια

τυχόν ερώτηση που θα έχουν οι κυρίες και οι κύριοι συνάδελφοι
για το άρθρο 2 της τροπολογίας µε τίτλο «Επιτροπή Ελέγχου του
Συστήµατος Ηλεκτρονικής Προέγκρισης του Εθνικού Οργανι-
σµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας».

Ας δούµε, λοιπόν, τι θέλουµε να κάνουµε µε την παρούσα τρο-
πολογία και γιατί την εισηγούµαστε. Σήµερα οι γιατροί δύνανται
να συνταγογραφούν ανεξέλεγκτα τα φάρµακα µέσω του συστή-
µατος της ηλεκτρονικής προώθησης των συνταγών. 

Δηλαδή, µπορεί ένας γιατρός να κρίνει ότι ένα φάρµακο που
έχει έγκριση κυκλοφορίας από τον ΕΜΑ, συνταγογραφείται,
αλλά µπορεί και να κρίνει ότι µπορεί να συνταγογραφείται και
ένα φάρµακο που δεν έχει έγκριση από τον ΕΜΑ, αλλά έχει έγ-
κριση µόνο από τον FDA ή να συνταγογραφεί ένα φάρµακο από
τον ΕΜΑ που έχει κάποιες ενδείξεις εγκεκριµένες και εκείνος να
αποφασίζει, γιατί είχε αυτή την ιδέα ή είχε διαβάσει κάποια κλι-
νική µελέτη ότι αυτό το φάρµακο µπορεί να χρησιµοποιηθεί για
κάποιες άλλες ενδείξεις που δεν συµπεριλαµβάνονται στην άδεια
κυκλοφορίας αυτού του φαρµάκου από τον ΕΜΑ. 

Αυτή η πολύ µεγάλη ελευθερία αρχίζει πλέον να ασκείται ιδι-
αίτερα καταχρηστικά. Και θα µιλήσω για µία ιστορία. Από την
αρχή της θητείας µου είχαµε δει ότι εκεί υπάρχει µεγάλο πρό-
βληµα. Έγινε, όµως, ένα γεγονός πριν από λίγες ηµέρες το οποίο
πυροδότησε την άµεση ανάγκη κατάθεσης της τροπολογίας, για
να µη χάσουµε καθόλου άλλον χρόνο. 

Όταν ανέλαβα τη θέση αυτή, ένα από τα σηµεία τα οποία ήταν
και εξακολουθούν να είναι πραγµατικά εκτός παντός ελέγχου
είναι οι δαπάνες των φαρµάκων που γίνονται µέσω του ΙΦΕΤ. Ο
ΙΦΕΤ είναι ένας οργανισµός ο οποίος έχει φτιαχτεί για να µπορεί
το κράτος να καλύπτει επείγουσες ανάγκες φαρµακευτικών
σκευασµάτων και η δαπάνη η οποία γίνεται µέσω αυτού του ορ-
γανισµού δεν υπόκειται σε rebate και claw back, όπως τα υπό-
λοιπα φαρµακευτικά κανάλια, ακριβώς διότι εξασφαλίζεται ότι
θα βρούµε το φάρµακο που χρειαζόµαστε την ώρα που το χρει-
αζόµαστε, χωρίς εκείνη τη στιγµή η τιµή του φαρµάκου να απο-
τελεί το κυρίως και βασικό µας κριτήριο, γιατί προέχει ανθρώπινη
ζωή. 

Μου είχε γίνει καταγγελία από τον Πρόεδρο της Επιτροπής των
Νευρολόγων, τον κ. Τσιβγούλη, τον οποίο και ευχαριστώ, από την
αρχή σχεδόν της θητείας µου, για µία ορισµένη σειρά φαρµάκων,
τα οποία κατά τη γνώµη του στη δική του αρµοδιότητα και ειδικό-
τητα υπερσυνταγογραφούντο, καίτοι δεν είχαν έγκριση από τον
ΕΜΑ. Ένα από αυτά τα φάρµακα που απευθυνόταν σε µία πολύ
βαριά ασθένεια, τη νευροµυοπάθεια, λέγεται Relyvrio. Η ατοµική
θεραπεία µε το φάρµακο αυτόν τον χρόνο για τον κάθε ασθενή
κοστίζει περίπου 100 χιλιάδες ευρώ. Το πρώτο φάρµακο -η αλή-
θεια είναι ότι δεν υπάρχει θεραπεία για την ασθένεια αυτή- το
οποίο συνταγογραφείτο, κόστιζε περίπου 150 ευρώ. 

Ξαφνικά, εδώ και έναν χρόνο το φάρµακο αυτό πήρε έγκριση
φάσης 2 από τον FDA και άρχισε να συνταγογραφείται, κύριε
Πρόεδρε, ασταµάτητα από τους γιατρούς στην Ελλάδα, κάνο-
ντας δαπάνη περίπου 17 εκατοµµύρια για το 2023 και ήδη περί-
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που 4 εκατοµµύρια το 2024, καίτοι ο πρόεδρος της εταιρείας είχε
αρθρογραφήσει δηµόσια ότι το φάρµακο αυτό κακώς συνταγο-
γραφείται και ότι δεν έχει επαρκώς αποδείξει ότι έχει την οποι-
αδήποτε πραγµατική θεραπευτική αξία. Η εταιρεία είχε
προσπαθήσει να πάρει έγκριση από τον ΕΜΑ για το φάρµακο
αυτό και έχει αποτύχει, δεν κατάφερε να πάρει έγκριση. Δεν απέ-
δειξε δηλαδή τη θεραπευτική του λειτουργία. Είχε πάρει έγκριση
από τον FDA φάσης 2 ως πολλά υποσχόµενα φάρµακο, µε τον
όρο ότι, αν δεν περάσει τη φάση 3, θα αποσυρθεί. Την περα-
σµένη Παρασκευή το βράδυ -πρωινές ώρες για την Ελλάδα- ανα-
κοίνωσε η εταιρεία ότι δεν πέρασε τη φάση 3, ότι τελικά το
φάρµακο δεν λειτουργεί και ξεκινά τη διαδικασία απόσυρσής του
από την αµερικανική αγορά. Να ξεκαθαρίσω ότι και εγώ θα
ήµουν ο πρώτος που θα ήθελα να λειτουργεί το φάρµακο και να
σώζει ανθρώπινες ζωές. Δυστυχώς το φάρµακο δεν λειτουρ-
γούσε, όπως πολλοί πίστευαν και στην Ευρώπη και την Αµερική,
αλλά, παρά ταύτα, οι γιατροί το συνταγογραφούσαν ασταµάτητα
και το κόστος για τον Έλληνα φορολογούµενο είναι ήδη πάνω
από 20 εκατοµµύρια. Αυτό δεν µπορεί να συνεχιστεί. Υπάρχει µια
σειρά περίπου είκοσι φαρµάκων, τα οποία δεν έχουν έγκριση από
τις ευρωπαϊκές αρχές, έχουν έγκριση µόνο τις αµερικανικές
αρχές και οι γιατροί µας τα γράφουν κατά κόρον και πολλές
φορές και εκτός ενδείξεων. 

Τι λέµε, λοιπόν, εδώ; Συστήνουµε µια µη αµειβόµενη επιτροπή
ελέγχου αυτών των φαρµάκων, η οποία θα αποτελείται από δε-
καπέντε τακτικά µέλη, έντεκα ειδικευµένους γιατρούς διαφόρων
ειδικοτήτων, δύο φαρµακοποιούς του ΕΟΠΥΥ και δύο οικονοµο-
λόγους υγείας. Τα φάρµακα που έχουν έγκριση από τον ΕΜΑ
έχουν πανευρωπαϊκή άδεια κυκλοφορίας, εάν είναι στις ενδείξεις
που δίνει ο ΕΜΑ, συνταγογραφούνται κανονικά, µε την κανονική
οδό. Όταν όµως ένας γιατρός θέλει να συνταγογραφήσει ένα
φάρµακο το οποίο δεν έχει έγκριση από τον Ευρωπαϊκό Οργανι-
σµό Εγκρίσεως Φαρµάκων, έχει µόνο από αµερικανικό ή άλλο, ή
θέλει να συνταγογραφήσει ένα φάρµακο εκτός των ιατρικών εν-
δείξεων, τότε θα πρέπει να περνάει αυτή τη συνταγογράφηση
από αυτή την επιτροπή, να αποδεικνύει στους συναδέλφους του
γιατί πιστεύει ότι αυτό το φάρµακο πραγµατικά πρέπει να δοθεί
ή όχι στον συγκεκριµένο ασθενή και, εφόσον η επιτροπή κρίνει
ότι καλώς το έχει συνταγογραφήσει, τότε και µόνο να αποζηµιώ-
νονται από τον ΕΟΠΥΥ. 

Θέλω να πω -και να κλείσω- ότι είναι απόλυτη ευθύνη µας να
διαχειριστούµε τα χρήµατα που µε κόπο µαζεύει ο ελληνικός
λαός για τη φαρµακευτική δαπάνη µε την όσο δυνατόν µεγαλύ-
τερη αποτελεσµατικότητα και υπευθυνότητα, διότι ο πληθυσµός
µας γηράσκει, η ανάγκη για φάρµακα διαρκώς µεγαλώνει, νέες
καινοτόµες θεραπείες διαρκώς βρίσκονται ευτυχώς, αυτές οι
νέες καινοτόµες θεραπείες είναι κατά κανόνα εξαιρετικά κοστο-
βόρες, όπως, παραδείγµατος χάριν, το συγκεκριµένο φάρµακο,
και, αν δεν βρούµε έναν τρόπο να µη γίνεται κατάχρηση όλων
αυτών των νέων θεραπειών, πολύ γρήγορα δεν θα έχουµε να
πληρώσουµε κανένα φάρµακο. 

Σηµειώστε ότι πολλά από τα προβλήµατα που συχνά βλέπουν
το φως της δηµοσιότητας µε ελλείψεις φαρµάκων σε πολύ µε-
γάλο βαθµό οφείλονται στη µεγάλη εκτόξευση του λεγόµενου
claw back, που οδηγεί πολλές εταιρείες στο να µη θέλουν να
πουλάνε φάρµακα στην Ελλάδα ή να αποσύρουν εντελώς φάρ-
µακα από την ελληνική αγορά, για να αποφύγουν αυτή τη µεγάλη
επιβάρυνση. Το Relyvrio, παραδείγµατος χάριν, ήταν κατευθείαν
20 εκατοµµύρια τέτοιου τύπου επιβάρυνση, για ένα φάρµακο
που δυστυχώς, το τονίζω, δεν λειτουργεί. Άρα πρέπει να υπάρχει
ένας έλεγχος. Εισηγούµαστε στην Εθνική Αντιπροσωπεία να
φτιάξουµε έναν τέτοιο µηχανισµό ελέγχου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ποιος
θέλει να πάρει τον λόγο;

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

κυρία Κοµνηνάκα.
ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Θα κάνω µόνο µία ερώτηση. Θα τοπο-

θετηθώ συνολικά στη δευτερολογία µου για την τροπολογία.
Όσον αφορά αυτή την Επιτροπή, θα ήθελα να πω το εξής:

Υπάρχουν ήδη κάποιοι ασθενείς οι οποίοι µε πολύ επίπονη δια-

δικασία κατάφεραν και εγκρίθηκαν για να πάρουν κάποια από τα
φάρµακα αυτά που περιλαµβάνονται στην τροπολογία. Αυτοί θα
αναγκαστούν να ξαναπεράσουν από επιτροπές; Διακρίνετε σε
αυτούς που ήδη έχουν εγκριθεί ή έχουν µπει σε µια σειρά και σε
καινούργιους ασθενείς; Καταλαβαίνετε ότι θα είναι µια πολύ επώ-
δυνη κατάσταση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Μπάρκα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µπω
στην ουσία της τροπολογίας και στο συγκεκριµένο άρθρο.
Θεωρώ ότι µια τόσο σοβαρή τροπολογία θα έπρεπε να κατατεθεί
µόνη της, διότι τώρα, κύριε Υπουργέ, πρέπει να ψηφίσουµε το
σύνολο. Καταλαβαίνετε ότι υπάρχει προβληµατισµός. Δεν θα
µπω, όµως, στην ουσία. 

Πέραν της ερώτησης που σας έθεσε η Βουλευτής, θα ήθελα
να σας πω το εξής: Στην επιτροπή την οποία δηµιουργείτε, κύριε
Υπουργέ, δεν υπάρχουν καθόλου εκπρόσωποι ασθενών. Θεωρώ
ότι θα ήταν χρηστικό και για την επιτροπή και για τους ίδιους
τους ασθενείς να υπάρξει µια συνεννόηση. Δεν ξέρω για ποιους
λόγους έχετε αποκλείσει από την επιτροπή αυτή τους ασθενείς.
Θεωρώ ότι πρέπει να το δείτε, να τους τοποθετήσετε και αυτούς.
Εµείς έχουµε λάβει διαµαρτυρίες από τους εκπροσώπους των
ασθενών ότι «και εµείς µπορούµε να συµµετέχουµε σε µία τέτοια
επιτροπή». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα ήθελα

και εγώ να κάνω µία ερώτηση, κύριε Υπουργέ.
Δεν καταλαβαίνω το εξής: Σε ένα συντεταγµένο κράτος γιατί

δεν λειτουργεί ο ΕΟΦ; Ο ΕΟΦ υπάρχει γι’ αυτόν τον λόγο, κύριε
Υπουργέ. Με βάση το καταστατικό του είναι αυτός που εγκρίνει,
λειτουργεί και όλα αυτά. Ποια είναι η άποψη του ΕΟΦ για τα φάρ-
µακα αυτά;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Πάω
στο τελευταίο, που είναι το πιο εύκολο. 

Ο ΕΟΦ δεν έχει δώσει άδεια κυκλοφορίας γι’ αυτά τα φάρ-
µακα. Τα φάρµακα για τα οποία έχει δώσει άδεια κυκλοφορίας ο
ΕΟΦ συνταγογραφούνται µε τον κανονικό τρόπο της συνταγο-
γράφησης. Τελεία. Άρα εδώ µιλάµε για φάρµακα που δεν έχουν
έγκριση από τον ΕΟΦ, το τονίζω. Εδώ µιλάµε για φάρµακα που
δεν έχουν έγκριση ούτε από τον ευρωπαϊκό ΕΟΦ, ούτε από τον
EMA δηλαδή. Μιλάµε για φάρµακα που κατά κανόνα έχουν έγ-
κριση µόνο από τον FDA και σε πολλές περιπτώσεις ούτε καν εξ
ολοκλήρου από τον FDA, γιατί ο FDA έχει τρεις φάσεις εγκρί-
σεων. Τα φάρµακα αυτά συνήθως έχουν τη δεύτερη φάση και
όχι την τρίτη. Η τρίτη είναι η µεγάλη κλινική δοκιµή. 

Κάτι που δεν έχει γίνει ευθέως αντιληπτό σε πολλούς είναι ότι
ο τρόπος που εγκρίνει φάρµακα η Ευρώπη και η Αµερική είναι
πολύ διαφορετικός. Και θα εξηγήσω και το γιατί. Και εδώ, αν θέ-
λετε, γίνεται και η κατάχρηση στην Ελλάδα. Οι ευρωπαϊκές
αρχές αδειοδότησης φαρµάκων, ο EMA δηλαδή, πριν εγκρίνει τη
χρήση ενός φαρµάκου ή µία ένδειξη φαρµάκου, ζητάει πάντα
από τις εταιρείες να αποδείξει η εταιρεία τη χρησιµότητα του
φαρµάκου, δηλαδή κλινικές µελέτες που αποδεικνύουν ότι το
φάρµακο λειτουργεί και µάλιστα όχι απλώς ότι λειτουργεί εν
µέρει, αλλά ότι η χρήση αυτού του φαρµάκου τελικώς βελτιώνει
δραστικά τη ζωή των ασθενών σε σχέση µε τις παλαιότερες θε-
ραπείες. 

Για ποιον λόγο το κάνει αυτό ο EMA, δηλαδή η Κοµισιόν; Διότι
κάτω από την ευρωπαϊκή ρυθµιστική αρχή κρέµονται όλα τα
ασφαλιστικά ταµεία των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ενώ-
σεως που κατά κανόνα αποζηµιώνουν τα φάρµακα. Στην Ευρώπη
το µοντέλο, το κοινωνικό κράτος, όπως συνηθίζουµε να το λέµε,
βάζει τις εθνικές κυβερνήσεις να αποζηµιώνουν τα φάρµακα.
Επειδή αποζηµιώνουν, λοιπόν, οι εθνικές κυβερνήσεις, θέλουν
να ξέρουν ότι τα χρήµατα αυτά πιάνουν τόπο. 

Στην Αµερική το κράτος δεν αποζηµιώνει τα φάρµακα. Άρα ο
FDA δεν ενδιαφέρεται τόσο για το αν πράγµατι ένα φάρµακο έχει
µεγάλη ωφέλεια. Αυτό που κυρίως ζητάει είναι να αποδειχθεί ότι
δεν βλάπτει. Από την ώρα που δεν βλάπτει, ενθαρρύνουν ευκο-
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λότερα την κυκλοφορία φαρµάκων που η χρήση τους στην κοι-
νότητα είναι µέρος µεγάλης κλινικής µελέτης και πολύ πιο εύ-
κολα αποσύρονται κιόλας. 

Και εδώ συµβαίνει το εξής οξύµωρον: Στην Αµερική πώς απο-
ζηµιώνονται τα φάρµακα; Από ιδιωτικές ασφαλιστικές εταιρείες.
Γι’ αυτό, ξέρετε, στην Αµερική αν δεν έχεις ιδιωτική ασφαλιστική
εταιρεία, πραγµατικά είσαι άµοιρος. Δεν έχουν το δικό µας σύ-
στηµα της κάλυψης των ασφαλίστρων στην Αµερική. Στην Αµε-
ρική αν είσαι ανασφάλιστος, δεν θα πάρεις το φάρµακό σου.
Τελεία. Αν έχεις ιδιωτική ασφαλιστική εταιρεία, θα το πάρεις.
Προσέξτε, όµως, το οξύµωρο: Οι ιδιωτικές ασφαλιστικές εται-
ρείες στην Αµερική δεν αποζηµιώνουν ένα φάρµακο, αν δεν έχει
έγκριση από την Ευρώπη. Γιατί λένε: Για να είµαι βέβαιος ότι το
φάρµακο δουλεύει, πρέπει να το έχουν εγκρίνει οι Ευρωπαίοι,
που πληρώνουν. 

Στην Ελλάδα, λοιπόν, τώρα αποζηµιώνουµε εµείς τα φάρµακα
που δεν αποζηµιώνουν στην Αµερική οι ιδιωτικές ασφαλιστικές
εταιρείες. Και εν πάση περιπτώσει το να γίνει αυτό µία φορά, δύο
φορές, πέντε φορές, γιατί υπάρχει ένας επείγων ιατρικός λόγος,
να το καταλάβω. Όµως το να γίνεται σωρηδόν και ασταµάτητα,
µε συγχωρείτε, αλλά είναι υπερβολή. 

Στο σωστό ερώτηµα: Σκοπός της ρύθµισης δεν είναι να πειρά-
ξει τους ρυθµισµένους ασθενείς. Δεν αναφέροµαι στο Relyvrio
τώρα. Το Relyvrio είναι µια ειδική περίπτωση, γιατί η ίδια η εται-
ρεία είπε ότι δεν λειτουργεί. Άρα εκεί πραγµατικά δεν ξέρω πώς
µπορούµε να συνεχίσουµε να αγοράζουµε ένα φάρµακο που
κάνει 100.000 ευρώ η θεραπεία τον χρόνο, όταν η εταιρεία δή-
λωσε ότι δεν λειτουργεί. Νοµίζω ότι εκεί θα υπάρχει πρόβληµα
να συνεχίσουµε να αγοράζουµε αυτό το φάρµακο. 

Για τα υπόλοιπα, ασφαλώς η επιτροπή µπορεί να ρωτήσει τους
γιατρούς γιατί τα γράφουν, γιατί επιλέξανε να γράψουν ένα φάρ-
µακο εκτός ενδείξεων, χωρίς έγκριση από τις ευρωπαϊκές αρχές,
αλλά ο σκοπός είναι κυρίως να σταµατήσουµε την από εδώ και
πέρα συνταγογράφησή τους, χωρίς να πειράξουµε τους ήδη
ρυθµισµένους ασθενείς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Για τους ασθενείς δεν µας απαν-
τήσατε, κύριε Υπουργέ. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Το
ξέχασα. 

Με έχει απασχολήσει το θέµα αυτό. Επιλέξαµε στην παρούσα
φάση να µη βάλουµε τους ασθενείς µέσα. Για ποιον λόγο; Εδώ
µιλάµε για ένα επιστηµονικό ζήτηµα, αν το φάρµακο επαρκώς
έχει αποδείξει ότι λειτουργεί ή δεν λειτουργεί. Σε ένα αµιγώς επι-
στηµονικό ζήτηµα ένας σύλλογος ασθενών τι έχει να προσφέρει
ακριβώς; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Εµπειρία. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ποια

εµπειρία; Μιλάµε για σπάνιες ασθένειες και καινούργια φάρµακα.
Αν βάζαµε την ένωση, που, όπως ξέρετε, υπάρχει και µια διαφω-
νία -εγώ την ένωση ασθενών τη σέβοµαι πολύ και την υποστη-
ρίζω, υπάρχει και η ΕΣΑΜΕΑ από την άλλη πλευρά, που θέλει και
αυτή να είναι-, αν φτιάχναµε, λοιπόν, µια επιτροπή και βάζαµε τε-
λικά όλους τους ασθενείς µέσα, πιστεύω ότι θα χάναµε τον επι-
στηµονικό της χαρακτήρα. Αυτός είναι ο λόγος που αποφάσισα
να µην κάνω αυτή την αλλαγή. Θέλω η επιτροπή να είναι αµιγώς
επιστηµονική. Αν οι γιατροί µάς λένε «αυτό το φάρµακο πρέπει
να το πάρετε για τους ασθενείς», θα το πληρώνουµε. Αν οι για-
τροί µάς λένε «αυτό το φάρµακο κακώς τους το συνταγογρα-
φείτε», δεν θα αποζηµιώνουµε. Τόσο απλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα τον
λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του κόµ-
µατος «Σπαρτιάτες» κ. Στίγκας. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς ως «Σπαρτιάτες»
από την ώρα που ήρθαµε εδώ µέσα στο ελληνικό Κοινοβούλιο
έχουµε ως προµετωπίδα κάποια σηµαντικά θέµατα τα οποία απα-
σχολούν την ελληνική κοινωνία και τη χώρα µας, όπως είναι η
φτώχεια, η ακρίβεια, η υπογεννητικότητα, η λαθροµετανάστευση
και βεβαίως και τα εθνικά µας θέµατα. 

Όµως κάποιοι έχουν ξεπεράσει τα εσκαµµένα, διότι θεωρούν
ότι µε τη βουλευτική ασυλία µπορούν να κάνουν ό,τι θέλουν και

να προσβάλλουν και τη χώρα µας. Πώς γίνεται αυτό; Γίνεται,
όταν η ανοησία και η τουρκολαγνεία ορισµένων, δήθεν εντός του
Κοινοβουλίου, έχει φτάσει στα όριά της. Και φυσικά εννοώ τη
Νέα Αριστερά, το «απόκοµµα» του ΣΥΡΙΖΑ, που είναι εκατό τοις
εκατό τουρκολάγνο κόµµα, που εξυπηρετεί τους αλλότριους
σκοπούς της Άγκυρας. 

Θεωρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το έχουν τερµατίσει
οι δύο µουσουλµάνοι Βουλευτές, µαζί µε τον επικεφαλής της
Νέας Αριστεράς και το άσχηµο είναι ότι δεν µιλάει κανένας από
εδώ µέσα. 

Καλά, µη γελάτε, γιατί τα χάλια σας φαίνονται.
Έχουµε ρωτήσει πολλές φορές, αλλά δεν έχουµε πάρει απάν-

τηση, τι ήθελαν οι δύο µουσουλµάνοι Βουλευτές στην τουρκική
πρεσβεία µε συνοµιλητή τον Ερντογάν. Το ένα είναι αυτό. Τώρα
τελευταία, όµως, τι ήθελαν οι δύο Βουλευτές, Οζγκιούρ και Ζεϊµ-
πέκ, στο ανθελληνικό φόρουµ της Αττάλειας, όπου ακούγονταν
τα εθνικιστικά παραληρήµατα του Ερντογάν και µάλιστα οι ίδιοι
χειροκροτούσαν; Ως τι πήγαν; Ποιον εκπροσωπούσαν; Να έρ-
θουν να µας το πουν. Και µάλιστα οι δύο Βουλευτές του ελληνι-
κού Κοινοβουλίου καθόντουσαν δίπλα-δίπλα µε τον Τατάρ, που
φιλοξενήθηκε επίσηµα ως αρχηγός κράτους, και παράλληλα
άκουγαν από το βήµα του συνεδρίου τον Τούρκο Πρόεδρο να
ζητά την αναγνώριση του ψευδοκράτους από τη διεθνή κοινό-
τητα. Δηλαδή οι δύο Βουλευτές γράφουν στα παλαιότερα των
υποδηµάτων τους την κατοχή του 37% της Κύπρου. 

Βεβαίως αυτό το φόρουµ τίµησαν µε την παρουσία τους ο
Πρόεδρος του Οικονοµικού Φόρουµ των Δελφών Συµεών Τσο-
µώκος. Τώρα τι πρεσβεύει ο εν λόγω κύριος δεν το γνωρίζω. Επί-
σης στην καλή παρέα ήταν ο επικεφαλής του ψευδοκράτους
Ερσίν Τατάρ, ο επικεφαλής της λιβυκής κυβέρνησης Νταµπίµπα,
ο αρχηγός των τουρκόφωνων της Ουκρανίας, ο εξ απορρήτων
του Αζέρου Προέδρου, η Πρόεδρος του Κοσόβου, ο επικεφαλής
σύµβουλος του Σολτς -αλίµονο αν δεν πήγαιναν οι τουρκόφιλοι
- Τούρκοι!-, ο αρµόδιος υπουργός για την Ευρώπη από το Ηνω-
µένο Βασίλειο -οι γνωστοί φιλότουρκοι Άγγλοι-, αναπληρωτές,
γενικοί γραµµατείς του ΝΑΤΟ και βεβαίως σε προηγούµενο φό-
ρουµ ήταν καλεσµένος ο µεγάλος ανθέλληνας, ο Γενικός Γραµ-
µατέας του ΝΑΤΟ Γενς Στόλτενµπεργκ, και φυσικά ο Ρώσος
υπουργός εξωτερικών Σεργκέι Λαβρόφ. Αντιλαµβάνεστε ότι το
παιχνίδι µε τη Ρωσία το έχουµε χάσει προ πολλού και βεβαίως οι
Ρώσοι πηγαίνουν µε τα συµφέροντα της Τουρκίας, αφού εµείς
τους διώξαµε. 

Και βεβαίως η φαρσοκωµωδία εδώ µέσα συνεχίζεται και πάλι
δεν µιλάει κανένας. Μόλις πρόσφατα, πριν από λίγες ηµέρες, ο
επικεφαλής της Νέας Αριστεράς Αλέξης Χαρίτσης συναντήθηκε
στη Θράκη µε τον λεγόµενο «πρόεδρο της Τουρκικής Ένωσης
Ξάνθης» Οζάν Αχµέτογλου, που δεν αναγνωρίζεται βεβαίως από
την ελληνική πολιτεία και φυσικά λειτουργεί παράνοµα, ενάντια
στα συµφέροντα της Ελλάδας. 

Ο Αχµέτογλου, που είναι και στέλεχος του µειονοτικού κόµµα-
τος ΚΙΕΦ, πρωτοστατεί σε όλες τις προσπάθειες συκοφάντησης
της Ελλάδας για δήθεν παραβιάσεις των δικαιωµάτων της µειονό-
τητας, έχοντας βεβαίως τη στήριξη του παράνοµου τουρκικού
προξενείου. Το τι ρόλο παίζει το τουρκικό προξενείο όλοι το γνω-
ρίζουµε εδώ και δεκαετίες. Κανένας, όµως, µα κανένας, Πρωθυ-
πουργός σε αυτή τη χώρα δεν τόλµησε ποτέ να το καταργήσει.
Τουρκικό προξενείο σε µουσουλµανική µειονότητα; Από πού κι ως
πού; Το έχουµε πει πάρα πολλές φορές και θα το ξαναπούµε.

Ο εν λόγω Πρόεδρος Αλέξης Χαρίτσης, σύµφωνα µε τα τουρ-
κικά MME, δεσµεύτηκε ότι θα υπάρξει συνεργασία µε τον τοπικό
Βουλευτή, τον Ζεϊµπέκ, για την επίλυση διαφόρων προβληµάτων
της περιοχής. Και όλοι γνωρίζουµε τι κάνει η Τουρκία και στη
συγκεκριµένη περιοχή, αλλά και τι κάνει και στη χώρα µας. 

Βεβαίως να µην ξεχνάµε, γιατί εµείς δεν δεχόµαστε ούτε θα
δεχθούµε ποτέ τη Διακήρυξη των Αθηνών, αυτή την -να µην τη
χαρακτηρίσω προδοτική- άσχετη συµφωνία, γιατί για εµάς τους
Σπαρτιάτες ελληνοτουρκική φιλία δεν υπάρχει. Και βεβαίως
πάνω σε αυτή την ελληνοτουρκική φιλία και το σύµφωνο Διακή-
ρυξης των Αθηνών, οι Τούρκοι, ρίχνοντάς µας στάχτη στα µάτια,
βρήκαν άλλες οδούς. Και άλλες οδοί για να µας στέλνουν λαθρο-
µετανάστες εδώ στη χώρα µας είναι η Λιβύη. 
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Μόλις το περασµένο Σαββατοκύριακο πάνω από τριακόσια µε
τετρακόσια άτοµα έφτασαν στις ακτές της Κρήτης. Και πληρο-
φορίες βεβαίως υπάρχουν ότι στις απέναντι ακτές υπάρχουν
πάνω από είκοσι πέντε ως πενήντα χιλιάδες µετανάστες οι οποίοι
θέλουν να έρθουν στην Ελλάδα και, όπως γνωρίζετε, θα έρθουν.

Η Ελλάδα -θυµηθείτε το και πολύ σύντοµα µάλιστα- θα γίνει η
νέα Λαµπεντούζα της Ιταλίας. Και εδώ τι κάνει η Κυβέρνηση του
κ. Μητσοτάκη, που βγαίνει και λέει ότι θέλει την πολυπολιτισµι-
κότητα; Τους παίρνει µαζί µε τον κ. Καιρίδη και τους φέρνει στην
ενδοχώρα. Καταλάβατε τι γίνεται; 

Εν τω µεταξύ την Κυριακή θα πάει η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
µαζί µε τη Μελόνι και τον κ. Μητσοτάκη να συζητήσουν, λέει, στο
Κάιρο. Τι να συζητήσουν; Και πόση επιρροή µπορεί να έχει το
Κάιρο σε µια διαλυµένη χώρα που σπαράσσεται από εµφύλιο;
Αλλά εκεί δεν έχει τόση επιρροή το Κάιρο, η Αίγυπτος. Ποιος
έχει; Η Τουρκία. Αυτό που έλεγα προηγουµένως. Εποµένως ο
δάκτυλος σε όλο αυτό που γίνεται υπάρχει πίσω η Τουρκία και
όλοι το γνωρίζουµε.

Κι εµείς καλωσορίζουµε τον κάθε λαθραίο που έρχεται στη
χώρα µας, παίρνει τα επιδόµατα, παίρνει τις όποιες δουλειές,
όσοι δουλεύουν, µε αποτέλεσµα τα παιδιά µας να φεύγουν στο
εξωτερικό. Αυτή είναι η επιδίωξη των περισσοτέρων. 

Υπάρχει ένα βίντεο που ανακάλυψα του 1964, το έβγαλε εδώ
στην Ελλάδα το BBC και λέει ακριβώς αυτά τα λόγια. Ο τίτλος
του βίντεο είναι «Η Ελλάδα χωρίς κολώνες» και λέει παρακάτω:
«Εάν κάποιος δεν ανοίξει νέα παράθυρα στο µέλλον, η Ελλάδα
ίσως καταλήξει να είναι ένα µουσείο για τουρίστες στις παρυφές
της Ευρώπης, ένα υπανάπτυκτο κράτος µε υπερανεπτυγµένη
ιστορία, ένα µέρος όπου οι ξένοι θα έρχονται για διακοπές και
όπου οι Έλληνες θα αναγκάζονται να φύγουν στο εξωτερικό για
να ζήσουν».

Αυτό το βίντεο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι του 1964.
Και τι έχει γίνει εδώ και εξήντα χρόνια; Τίποτα. Όπως είπα και
την άλλη φορά, τι έχει γίνει εδώ τα τελευταία πενήντα χρόνια που
γιορτάζουµε φέτος τη Μεταπολίτευση; Τίποτα. Η Ελλάδα, αντί
να κάνει βήµατα µπροστά, κάνει βήµατα πίσω. Καταχρεωµένοι,
καταληστευµένοι είµαστε. 

Η εγκληµατικότητα έχει χτυπήσει κόκκινο. Πρόσφατα έγινε ένα
γεγονός στην Ερµού κάτω, κάποιος Ιρακινός µαχαίρωσε µια κο-
πέλα, έτσι στα καλά καθούµενα, γιατί του ήρθε ή γιατί του είπαν
ενδεχοµένως. Έγινε κάτι; Είδατε καµµία πορεία, καµµία συµπα-
ράσταση σε αυτή την κοπέλα που κόντεψε να χάσει τη ζωή της
στο νοσοκοµείο; Ποιος τής συµπαραστάθηκε; Ποιος µίλησε;

Αν υπήρχε το αντίθετο, υπήρχε κάτι άλλο, όπως αυτό που
έγινε τώρα στη Θεσσαλονίκη, για παράδειγµα, µε τους γκέι που
τους επιτέθηκαν, που το πήραν όλα τα κανάλια, το κάνανε πρώτο
θέµα, µε διαµαρτυρίες, ξεσηκώθηκε ο κόσµος. Γι’ αυτή την κο-
πέλα όµως, πήγε να χάσει τη ζωή της, κανένας δεν µίλησε, κανέ-
νας δεν πήρε θέση. 

Και µάλιστα, µια παρουσιάστρια κεντρικού δελτίου -δεν χρει-
άζεται να αναφέρω το όνοµά της- είπε το εξής φοβερό στον ρε-
πόρτερ που έκανε το ρεπορτάζ: «Μήπως ήταν φίλος της; Μήπως
είχαν δεσµό και τσακώθηκαν και τη µαχαίρωσε;». Αυτό βρήκε να
πει. Και πήρε βέβαια την απάντηση από τον ρεπόρτερ ότι βεβαίως
δεν συνέβαινε κάτι τέτοιο. Κάλυψη παντού µόνο για λαθραίους.
Για τους Έλληνες κανένας δεν κινείται, κανένας δεν κάνει τίποτα.
Γιατί πραγµατική ασφάλεια εδώ στην Ελλάδα δεν υπάρχει.

Και βεβαίως υπάρχει και µια έρευνα για διάφορες χώρες από
την Global Index για τη δηµόσια ασφάλεια και η Ελλάδα, όπως κα-
ταλαβαίνετε, βρίσκεται πολύ χαµηλά, στις τελευταίες σχεδόν θέ-
σεις κάτω και από το Πακιστάν. Δηλαδή σε εκατόν σαράντα
τέσσερις χώρες στην 74η, κάτω από το Πακιστάν, την Τουρκία και
την Ινδία. Βεβαίως η ασφαλέστερη χώρα είναι το Κατάρ, ενώ στην
ουρά βρίσκεται και η Βενεζουέλα. Τη µεγαλύτερη εγκληµατικό-
τητα µε στοιχεία -δεν τα λέω εγώ, γιατί µπορεί να θεωρηθώ ρα-
τσιστής ή κάτι άλλο, γιατί εύκολα µας κολλάνε ταµπέλες- την
εκτοξεύουν εισερχόµενοι επενδυτές, που, κατά τον κ. Καιρίδη εδώ
µέσα στη Βουλή, όταν του έθεσα κάποιο ερώτηµα, µου είπε ότι
αυτοί οι άνθρωποι έρχονται εδώ γιατί έχουν ταλέντα. Πού τα είδε
τα ταλέντα, δεν µπορώ να το καταλάβω. 

Και για να αποδείξουµε και κάτι ακόµα, πώς γίνεται στις ελληνι-

κές φυλακές το 55% να είναι αλλοδαποί, µε αδικήµατα όµως που
σχετίζονται µε βαριά εγκληµατικότητα και όχι για οικονοµικά εγ-
κλήµατα ή άλλα εγκλήµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε πληµµε-
λήµατα ενδεχοµένως που έχουν οι περισσότεροι Έλληνες; 

Στη συνέχεια, βεβαίως, µε όλα αυτά που έρχονται εδώ, εγκαθί-
στανται, χρυσοπληρώνονται και γεννάνε συνεχώς, η υπογεννητι-
κότητα στην Ελλάδα χτυπάει κόκκινο. Υπάρχει µια έκθεση της
EUROSTAT που λέει το εξής, µια έκθεση πραγµατικό σοκ: 11% λι-
γότερες γεννήσεις στην Ελλάδα και το 2050 το 64% του πληθυ-
σµού θα είναι Έλληνες στο γένος. Το 64%, όχι 100% ή τέλος
πάντων το 90%, που ήταν πριν από κάποια χρόνια. 

Άρα υπάρχει ένα σχέδιο που είναι εν εξελίξει, που έχει σκοπό
την εθνολογική αλλοίωση του ελληνικού πληθυσµού και κανένας
δεν αντιδρά. Δεν θα πω βεβαίως για τα κόµµατα της Αριστεράς,
που αυτό θέλουν, τα κόµµατα της Αριστεράς, όπως στον ΣΥΡΙΖΑ
που είπε ο κ. Τσίπρας ότι δεν ήξερε ότι η θάλασσα έχει σύνορα
και άλλα τέτοια παλαβά. 

Το 2022 γεννήθηκαν χίλια εννιακόσια εξήντα έξι παιδιά, ενώ το
2021 είχαν γεννηθεί δύο χιλιάδες διακόσια τριάντα δύο παιδιά.
Έχουµε πάρει µεγάλη κατηφόρα και κανένας δεν ασχολείται. Επί-
σης, συνεχίζει η EUROSTAT και λέει ότι η υπογεννητικότητα στην
Ελλάδα παρουσιάζει εκρηκτική άνοδο, καθώς το 2022 οι γεννήσεις
ήταν εννιάµισι χιλιάδες λιγότερες από ό,τι ήταν το προηγούµενο
έτος. 

Και πώς µπορεί να κάνει, κυρίες και κύριοι, ένα ζευγάρι να κά-
νουν παιδιά, όταν κυριολεκτικά πεινάνε, όταν έχουν µισθούς στα
600 και 700 ευρώ -και αν θα βρουν- και, όπως έχω ξαναπεί, πάνω
από ένα εκατοµµύριο Έλληνες και Ελληνίδες έχουν φύγει και
έχουν πάει στο εξωτερικό. Η κατάσταση εδώ είναι αφόρητη.

Πρόσφατα είδαµε και στην τηλεόραση κάποια λιγάκι αστεία ει-
κόνα. Έβλεπα τον κ. Μητσοτάκη και τον κ. Σκρέκα να περπατάνε
στους διαδρόµους ενός σουπερµάρκετ και να κουνάν το κεφάλι,
άλλοτε µε δυσαρέσκεια και άλλοτε µε ευχαρίστηση. Η δυσαρέ-
σκεια είχε να κάνει µε το ότι ήταν ψηλά οι τιµές και η ευχαρίστηση
ότι έριξαν τις τιµές.

Εγώ ήθελα να ρωτήσω τον κ. Μητσοτάκη: Έχει πάει ποτέ σε
σουπερµάρκετ; Και κάθε πότε πηγαίνει; Ο περισσότερος κόσµος
πάει κάθε εβδοµάδα, δύο φορές την εβδοµάδα και τρεις ενδεχο-
µένως, για να γεµίσει ένα καλαθάκι να πάρει δύο, τρία πράγµατα.
Ξέρει ο κ. Μητσοτάκης τι συµβαίνει, ποιες είναι οι πραγµα- τικές
τιµές, ποιες είναι οι πραγµατικές αυξήσεις; Η αισχροκέρδεια χτυ-
πάει κόκκινο και το λένε όλοι. Πώς γίνεται να φωνάζει η Κυβέρ-
νηση συνεχώς ότι πέφτουν οι τιµές; 

Ας πάει ο κ. Μητσοτάκης µε 50 ευρώ, να δούµε τι θα ψωνίσει,
που δεν πηγαίνει ποτέ. Μήπως έχει πάει στη λαϊκή αγορά; Δεν νο-
µίζω. Δεν νοµίζω. Έχω γυρίσει λαϊκές αγορές σε όλη την Ελλάδα,
ο κ. Μητσοτάκης ποτέ δεν έχει πατήσει σε µία λαϊκή. Προφανώς,
λέω τώρα, προφανώς µπορεί να φοβάται τις ντοµάτες. Δεν ξέρω
τι µπορεί να γίνει. Αλλά το θέµα είναι ότι οι κύριοι εδώ της Νέας
Δηµοκρατίας κοροϊδεύουν την κοινωνία. Η κοινωνία έχει συµπιε-
στεί πάρα πολύ.

Ενδεικτικά λέω κάποιες αυξήσεις τώρα, τον τελευταίο µήνα.
Οι ζωοτροφές και τα είδη για κατοικίδια -ούτε κατοικίδιο δεν µπο-
ρεί να έχει ο Έλληνας- έχουν φτάσει στο 12,8%. Νερά και ανα-
ψυκτικά στο 11%, φρέσκα φρούτα και λαχανικά στο 10% σχεδόν,
έτοιµα γεύµατα στο 8,5%, βρεφικές και παιδικές τροφές, που
είναι απαραίτητες για τα Ελληνόπουλα, στο 6,90% και βεβαίως
το ελαιόλαδο έχει πάει στα ύψη. 

Εποµένως µε όλα αυτά, κυρίες και κύριοι, δεν µπορεί να υπάρ-
ξει ανάπτυξη σε αυτόν τον τόπο. Είµαστε µια χώρα καταχρεω-
µένη, δυστυχισµένη και οι κυβερνώντες περί άλλα τυρβάζουν.
Θα πρέπει να σκύψει η Κυβέρνηση -αν θέλει, που δεν θέλει- στην
ελληνική κοινωνία και να δει τα προβλήµατα. Το έχω ξαναπεί και
θα το ξαναπώ, µε αυτή τη βαριά φορολόγηση δεν θα µείνει κα-
νένας Έλληνας εδώ στην Ελλάδα. Δεν θα µείνει κανένας ελεύ-
θερος επαγγελµατίας, δεν θα µείνει κανένας αγρότης. 

Οι αγρότες υποφέρουν. Και δεν πιάνεται η φοροδιαφυγή, κύ-
ριοι Υπουργοί, αγαπητοί κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης, µε τα
POS. Με φραγκοδίφραγκα παλεύουν οι άνθρωποι µέρα και
νύχτα, ταξιτζήδες, ελεύθεροι επαγγελµατίες, όλοι, περιπτερά-
δες. Είναι δυνατόν να τους βάζετε POS; Γιατί; Για να πάνε να
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περνάνε από τις τράπεζες; Να χρηµατοδοτούν τις τράπεζες; Γι’
αυτό το κάνετε;

Και αν πραγµατικά θέλατε να πιάσετε τη φοροδιαφυγή, υπάρ-
χει λύση. Πρόσφατα βρισκόµουν στο Τυµπάκι της Κρήτης, µια
πολύ καλή, δυνατή περιοχή της Ελλάδας, η οποία έχει ανάπτυξη,
όπως και να το κάνουµε, έχει θερµοκήπια, βγάζει πάρα πολλά
προϊόντα για ολόκληρη την Ελλάδα και όχι µόνο και για το εξω-
τερικό. 

Ξέρετε τι µου είπαν; Εδώ πέρα έχει χιλιάδες λαθροµετανά-
στες, αµέτρητους, χωρίς χαρτιά, χωρίς τίποτα. Όλοι αυτοί βε-
βαίως εργάζονται στα χωράφια, αλλά είναι ανεξέλεγκτοι. Το
κράτος γνωρίζει πού είναι ο καθένας; Όχι δεν γνωρίζει. Πώς να
γνωρίζει; Ενδιαφέρεται για να γνωρίζει; Και βεβαίως, µιας που
µιλάµε για τη φοροδιαφυγή, ας υπολογίσει η Κυβέρνηση πόσα
δισεκατοµµύρια φεύγουν κάθε µήνα παράνοµα, αφορολόγητα,
από τους λαθροµετανάστες και δεν δίνει σηµασία καθόλου. Θα
µπορούσε να λύσει πολλά προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας,
εάν τους φορολογούσε. Εποµένως η ελληνική Κυβέρνηση του κ.
Μητσοτάκη δεν ενδιαφέρεται για τίποτα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι πέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το 15ο Δηµοτικό Σχολείο Ρόδου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η Αρετή Παπαϊωάννου και ο Υπουργός αµέσως
µετά.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Πιστεύω ότι ο νόµος που θα προκύψει µετά τη σηµερινή υπερ-

ψήφιση του νοµοσχεδίου, θα είναι θνησιγενής ως προς ένα µε-
γάλο τµήµα του. Σε λίγο καιρό αυτός ο νόµος θα χρειαστεί
τροποποίηση, ώστε να αντιστοιχηθεί όχι µόνο µε τις ανάγκες για
αύξηση της ύλης ενός επιστηµονικού κλάδου των δικηγόρων εν
προκειµένω, όπως γίνεται σήµερα, αλλά µε τις ανάγκες της κοι-
νωνίας για λυσιτελή ολοκλήρωση του σκοπού των παραχωρου-
µένων αρµοδιοτήτων, για την οποία έχω αµφιβολίες.

Για το µέρος που αφορά τις συναινετικές προσηµειώσεις, δεν
έχω να πω πολλά πράγµατα. Έχει και θετικές και αρνητικές πλευ-
ρές. Για τα κληρονοµητήρια όµως και τις αποδοχές κληρονοµιάς,
οι ενστάσεις µου είναι πολύ µεγάλες όπως και οι φόβοι µου ως νο-
µικού της πράξης. Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, οι ασκήσεις επί χάρτου
διαφέρουν πολύ από την καθηµερινή πρακτική και η νοµοθέτηση
για τέτοιου είδους θέµατα πρέπει να µην είναι απο- κοµµένη από
τις συνθήκες στα γραφεία των δικαστικών µεγάρων της χώρας,
όπου οι κενές οργανικές θέσεις ακούσαµε ότι φτάνουν το 30%
αλλά και από τον καθηµερινό αγώνα δρόµου στα συµβολαιογρα-
φεία, που επιτελούν σπουδαίο έργο συνεπικουρώντας µε χίλιους
δυο τρόπους τα τεχνικά επιµελητήρια, την ΑΑΔΕ και τη δηµόσια
διοίκηση γενικώς µε τα γνωστά προβλήµατά της χωρίς να τους το
αναγνωρίζετε, όπως αποδεικνύεται σήµερα. 

Ας δούµε λίγο το κληρονοµητήριο. Είναι δηµόσιο έγγραφο αυ-
ξηµένης αποδεικτικής ισχύος, που παράγει νόµιµο µαχητό τεκ-
µήριο για την ύπαρξη του δικαιώµατος στο πρόσωπο που
κατονοµάζεται σε αυτό ως κληρονόµος, καταπιστευµατοδόχος
ή ό,τι άλλο νόµιµο δικαίωµα επί της κληρονοµιάς έχει καταλει-
φθεί. Το σηµαντικότερο όµως είναι ότι το κληρονοµητήριο πα-
ράγει δηµόσια πίστη. Σκοπός του θεσµού είναι βέβαια και η
διευκόλυνση του κληρονόµου, αλλά κυρίως η προστασία του κα-
λόπιστου τρίτου που συναλλάσσεται µε το πρόσωπο που ενεργεί
ως κληρονόµος.

Η δηµόσια πίστη του κληρονοµητηρίου καθιστά κάθε δικαιο-
πραξία του φερόµενου από το κληρονοµητήριο σαν δικαιούχου
ισχυρή κατά πλάσµα δικαίου, ακόµη και αν το κληρονοµητήριο
είναι ανακριβές. Οι σηµαντικότατες αυτές συνέπειες της δηµό-

σιας πίστης δηµιουργούν την ανάγκη διατήρησης της διαδικα-
σίας έκδοσής του µε εχέγγυα ασφάλειας και ορθότητας. 

Για τον λόγο αυτόν και στο υπάρχον νοµοθετικό πλαίσιο πα-
ρέχεται στον Ειρηνοδίκη η δυνατότητα αυτεπάγγελτης έρευνας
σύµφωνα µε το άρθρο 1959 του Αστικού Κώδικα, κατά το ανα-
κριτικό σύστηµα που ισχύει στην εκούσια δικαιοδοσία, η οποία
του επιτρέπει να προβεί σε οποιαδήποτε ενέργεια κρίνει απαραί-
τητη, ακόµη και αποκλίνοντας από τις διατάξεις που ρυθµίζουν
την απόδειξη. Και σας ερωτώ: Θα κάνει αντίστοιχη έρευνα κύριε
Υπουργέ ο δικηγόρος; 

Η διάταξη του Ειρηνοδίκη χορηγείται λοιπόν κατά τη διαδικα-
σία της εκούσιας δικαιοδοσίας, αλλά περιλαµβάνει δικαστική
κρίση για όλα τα κρίσιµα πραγµατικά περιστατικά και σε περί-
πτωση αµφιβολίας οφείλει να αρνηθεί ο Ειρηνοδίκης την έκδοση
του κληρονοµητηρίου και να απορρίψει την αίτηση, δεδοµένου
ότι η εκούσια δικαιοδοσία δεν είναι αρµόδια για τη διάγνωση
ασαφών ή αµφισβητούµενων διαφορών. 

Αν στο νοµοσχέδιο προβλεπόταν ότι για αποφόρτιση των δι-
καστηρίων την έκδοση κληρονοµητηρίων θα την αναλάβουν οι
συµβολαιογράφοι, θα ήµουν θετική. Όχι για λόγους επαγγελµα-
τικής σύµπλευσης, καθόλου, σας διαβεβαιώνω. Εξάλλου οι δικη-
γόροι αποτελούν την πλειονότητα των φίλων µου, των γνωστών
µου, αλλά και των µελών της στενής µου οικογένειας από τότε
που θυµάµαι τον εαυτό µου µέχρι και σήµερα. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, οι συµβολαιογράφοι είναι ο κλάδος νο-
µικών της πράξης που στο σύνολό του γνωρίζει κληρονοµικό δί-
καιο, ασχολείται µε αυτό. Συντάσσει καθηµερινά σε όλη τη χώρα,
προστρέχοντας σε πληθώρα διατάξεων, εκατοντάδες δηµόσιες
διαθήκες, οι οποίες στηρίζουν, θωρακίζουν -θα έλεγα- την ασφά-
λεια του δικαίου στις κληρονοµιές, απαλλάσσοντας τα δικαστή-
ρια από πολλές δικαστικές διαµάχες. 

Και είναι επίσης προφανές ότι ο συµβολαιογράφος είναι κα-
ταλληλότερος για να αξιολογήσει το περιεχόµενο µιας αίτησης
κληρονοµητηρίου, ενώ από τη φύση της δουλειάς του κατέχει τη
θέση του αµερόληπτου τρίτου µε λειτουργική ανεξαρτησία απέ-
ναντι στον αιτούντα. 

Δεν είναι άλλωστε τυχαίο ότι η πλειοψηφία, κύριε Υπουργέ,
των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης αναθέτει σε συµβο-
λαιογράφους την αρµοδιότητα έκδοσης των κληρονοµητηρίων,
ενώ σε καµµία µα καµµία κοινοτική έννοµη τάξη η αρµοδιότητα
αυτή δεν έχει παραχωρηθεί σε δικηγόρους, γεγονότα που θα
ήταν γνωστά στο νοµοθέτη αν είχε λάβει υπ’ όψιν συναφείς πρα-
κτικές από άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή του ΟΟΣΑ,
πράγµα το οποίο και παρέλειψε σύµφωνα µε την εισηγητική έκ-
θεση του δικού σας νοµοσχεδίου. 

Αυτός ο νόµος θα οδηγήσει σε επιβάρυνση των δικαστηρίων,
λόγω των υποθέσεων που θα προκύψουν σε δεύτερο βαθµό από
την έκδοση ανακριβών κληρονοµητηρίων, ενώ για τον ίδιο λόγο
µειώνει την αξιοπιστία των θεσµών και αυτό τείνει να εξελιχθεί
σε κανονικότητα στη χώρα µας, όπου άρχισαν να µην υπάρχουν
όρια, να µην υπάρχει Αστικός Κώδικας και κάποιες φορές να µην
υπάρχει Σύνταγµα.

Τώρα, λίγα για τις αποδοχές κληρονοµίας. Άλλο η αποδοχή
της κληρονοµίας ως πράξη διαπιστωτική της ανάµειξης στην
κληρονοµιά και άλλο η αποδοχή κληρονοµίας στο δηµόσιο έγ-
γραφο που δηµιουργεί τίτλο επί σκοπώ µεταγραφής. Αυτό το δη-
µόσιο έγγραφο στη σηµερινή εποχή των περίπλοκων υπο-
χρεώσεων των κληρονόµων συνοδεύεται από δήλωση φόρου
κληρονοµίας, υποχρέωση συµπερίληψης των κληρονοµιών ακι-
νήτων στο Ε9 του κληρονοµούµενου, κάποιες φορές και των κλη-
ρονόµων, και κυρίως ενδεχόµενη διόρθωση προγενέστερων
τίτλων σε περίπτωση ύπαρξης επιπλέον εµβαδού του κληρονο-
µιαίου ακινήτου, αν αυτή η υπέρβαση προϋπήρχε των συµβο-
λαίων απόκτησης του ακινήτου ή τυχόν προγενέστερων απο-
δοχών κληρονοµίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μόνον οι συµβολαιογράφοι, είτε το θέλουµε, κύριε Υπουργέ,
είτε όχι, µπορούν να τα κάνουν όλα αυτά µε τον σωστό τρόπο,
έχοντας απόλυτη εξειδίκευση. Σε µια κοινωνία όπου ακόµη και
σήµερα, µέρα µε τη µέρα, πληροφορούµαστε το πραγµατικό εµ-
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βαδόν και τα λοιπά χαρακτηριστικά των ακινήτων µας, αυτό που
προτείνετε είναι άλλη µια προχειρότητα, επειδή ακόµα και εκεί
που υπάρχει κλειδωµένο Κτηµατολόγιο τα στοιχεία είναι ελλιπή
και συνήθως βασίζονται σε παλαιότερα συµβόλαια κτήσης, εκτός
αν έχουν χωρήσει πρόσφατες µεταβιβάσεις. Αν οι κληρονόµοι
προβαίνουν σε αποδοχές κληρονοµίας χωρίς πρόσφατη εµβα-
δοµέτρηση και χωρίς καθοδήγηση από έµπειρους νοµικούς…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κυρία συνάδελφε. Παρακαλώ.

ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Δεν θα αργήσω…
Και βαθείς γνώστες των προβληµάτων των ακινήτων, θα το

βρουν µπροστά τους, όταν θα θελήσουν να κάνουν µεταβιβάσεις
στο µέλλον και θα χρειαστεί να πληρώνουν και να συντάσσουν
διορθωτικές αποδοχές κληρονοµίας, διορθώσεις αναδροµικές
στον ΕΝΦΙΑ και διορθωτικές δηλώσεις στα πολύπαθα κτηµατο-
λόγια της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, δεν είναι καθόλου σοφό να παραµερίσετε
τους συµβολαιογράφους για όποιους λόγους σας πρότειναν.
Ακόµα και αν το κάνετε για να προσοµοιάσουµε στους Αγγλοσά-
ξονες, δεν υπάρχουν αντικειµενικά στη χώρα µας τέτοιες δυνα-
τότητες ούτε στο ελάχιστο. Με τόσες ελλείψεις και αστοχίες στο
ιδιοκτησιακό µητρώο της χώρας, ό,τι κάνετε προς αυτή την κα-
τεύθυνση θα δηµιουργήσει µόνο προβλήµατα. Το χειρότερο είναι
ότι θα ταλαιπωρήσετε και όλους τους πολίτες που επιθυµούν
ασφάλεια δικαίου, αξιόπιστες και θεσµικές υπηρεσίες και οι
οποίοι θα καλούνται πλέον να καταβάλουν και παράβολο παρά-
στασης δικηγόρου, αναλογικό µε την αξία της κληρονοµίας,
όπως ρητά αναφέρει η ανάλυση των συνεπειών ρύθµισης.

Έχοντας τελειώσει την οµιλία…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-

νάδελφε, έχετε φτάσει τα εννέα λεπτά.
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Έχω τελειώσει την οµιλία µου.
Κάποια στιγµή, όµως, θα παρακαλούσα το εξής: Επειδή είναι

εδώ ο Υπουργός και βρίσκοµαι στο Βήµα…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, να κλείσετε.
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Έχω κλείσει την οµιλία µου. Δώστε

µου µισό λεπτό να ενηµερώσω τον Υπουργό, σας παρακαλώ, για
ένα θέµα επείγον

Μου έχει έρθει µήνυµα από τον νοµικό κόσµο της Θεσσαλονί-
κης ότι διακινείται µία ονοµαζόµενη ανακοίνωση και µάλιστα,
ανυπόγραφη από το Υπουργείο ότι ενώ το Υποθηκοφυλακείο
Θεσσαλονίκης και Νεάπολης -πριν µισή ώρα τα πήρα- έχει θε-
σµοθετηθεί ότι θα συνέχιζαν τη λειτουργία µέχρι την 1η Απριλίου
του 2024 και µετά θα µεταφέρονταν στο Κτηµατολόγιο Θεσσα-
λονίκης, ανακοινώθηκε από ένα ανυπόγραφο έγγραφο ότι για λό-
γους δηµοσίου συµφέροντος κρίνεται αναγκαίο και επιτακτική η
αναστολή της λειτουργίας, πράγµα το οποίο ανατρέπει την αρχή
της προτεραιότητας των εγγραφών, κύριε Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Μπορώ να σας ενηµερώσω µετά, αν
θέλετε, κύριε Υπουργέ, να το δείτε, για να µην γελοιοποιηθούµε
εµείς οι νοµικοί της Θεσσαλονίκης;

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τους συ-

ναδέλφους, που περιµένουν.
Έχει ζητήσει τον λόγο ο Υπουργός κ. Φλωρίδης. Μετά θα

δούµε πώς θα πάµε. Είναι και άλλοι Υπουργοί εδώ. Υπάρχει µια
εγρήγορση.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και για αυτή την ανοχή.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να ξεκινήσω την οµιλία µου,

διαβάζοντας ένα µικρό απόσπασµα: «Θα ξεκινήσουµε µια συζή-
τηση, για να καταλήξουµε γρήγορα µε δικηγόρους και συµβο-
λαιογράφους να αφαιρεθεί η δικαστική ύλη και να πάει σε
αυτούς. Υπάρχουν κάποιες υποθέσεις σηµαντικές που ταλαιπω-
ρούν πολύ τα δικαστήρια. Δεν είναι δουλειά να πηγαίνουν αυτές
στα δικαστήρια. Μπορούν να γίνουν και στους συµβολαιογρά-
φους και στους δικηγόρους, έτσι ώστε και τα δικαστήρια θα απο-

φορτιστούν και οι δικηγόροι και οι συµβολαιογράφοι θα µπορούν
να αντιµετωπίζουν πιο γρήγορα τις ανάγκες των πολιτών, διότι
περί αυτού πρόκειται». Είναι απόσπασµα από τα Πρακτικά της
Βουλής, της συνεδρίασης της 7ης Ιουλίου 2023, δηλαδή είναι η
ανάγνωση των προγραµµατικών δηλώσεων της Κυβέρνησης που
έγινε από εµένα τότε.

Κατά συνέπεια, αυτό το νοµοσχέδιο το οποίο συζητούµε τώρα
είναι η υλοποίηση των προγραµµατικών δηλώσεων της Κυβέρ-
νησης και έγινε τότε και δεν γίνεται εσπευσµένα, διότι, δήθεν,
έχει διαταραχθεί η σχέση της Κυβέρνησης µε τους δικηγόρους.
Ήταν δέσµευση προγραµµατική και αυτή υλοποιείται σήµερα,
ανεξάρτητα από οτιδήποτε άλλο και ό,τι έχει µεσολαβήσει.

Το σχέδιο νόµου, το οποίο συζητούµε τώρα είναι όντως -και
έχουν δίκιο οι Βουλευτές που το υπογραµµίζουν- ένα τµήµα που
αφορά µια συνολική νοµοθετική πρωτοβουλία που αναπτύσσει
το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Όντως είναι ένα τµήµα. Όµως είναι
ένα τµήµα ενός συνολικού σχεδίου, το οποίο θα προσπαθήσω σε
λίγα λεπτά να το αναφέρω στο πλαίσιο του χρόνου που έχω.

Αυτή η µεταφορά της ύλης προς τους δικηγόρους από τα δι-
καστήρια λύνει το επαγγελµατικό πρόβληµα που αντιµετωπίζουν
οι δικηγόροι; Προφανώς, όχι. Όµως βοηθάει και βοηθάει αρκετά.
Η πρωτοβουλία, λοιπόν, αυτή έχει ένα τριπλό επιτυχές αποτέλε-
σµα. Υπάρχει ένα τριπλό όφελος. Το πρώτο είναι -ακούσατε στα
στοιχεία που ανέφερε ο κύριος Υφυπουργός- ότι επιτυγχάνει την
αποσυµφόρηση των δικαστηρίων στο µέγεθος το οποίο έχει πε-
ριγραφεί. Το δεύτερο είναι ότι ενισχύει την ύλη των δικηγόρων.
Και το τρίτο, που εγώ θα έλεγα είναι το πρώτο, είναι ότι συµβάλ-
λει στην ταχύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών και βεβαίως, στην
ταχύτερη διενέργεια των οικονοµικών συναλλαγών στο πεδίο
αυτό που ρυθµίζει το νοµοσχέδιο.

Θεωρώ ότι επειδή έχουµε αυτό το τριπλό πολιτικό όφελος,
είναι αυτό που οδηγεί στην ευρεία κοινοβουλευτική συναίνεση
που αντιµετωπίζει το σχέδιο νόµου αυτό από τις βασικές πτέρυ-
γες της Βουλής, η αίσθηση δηλαδή ότι υπάρχει µια κυβερνητική
πρωτοβουλία, η οποία προσπαθεί από τη µία πλευρά, να απο-
συµφορήσει τα δικαστήρια, από την άλλη να βοηθήσει τους δι-
κηγόρους και από την τρίτη, εκ τρίτου δηλαδή, να βοηθήσει τους
πολίτες να τελειώνουν πιο γρήγορα τις υποθέσεις τους.

Λέω ότι είναι τµήµα ενός συνολικού σχεδίου, γιατί πριν από µε-
ρικές ηµέρες ψηφίσαµε τους Ποινικούς Κώδικες. Η φιλοδοξία η
δική µας είναι ότι οι κώδικες αυτοί θα συµβάλλουν πρώτον, στην
αντιµετώπιση του αισθήµατος ατιµωρησίας, που είναι διάχυτο
στην ελληνική κοινωνία και δεύτερον, θα βοηθήσουν στην επιτά-
χυνση της ποινικής δίκης.

Επειδή έχω ακούσει πολλά αυτό τον καιρό, ότι αυτοί οι Ποινικοί
Κώδικες υλοποιούν µια αντίληψη ποινικού λαϊκισµού, θέλω να σας
πω το εξής: Προχθές, Τρίτη, είχα προσκληθεί και πήρα µέρος σε
µία εκδήλωση που έγινε στο Νοσοκοµείο Παπαγεωργίου της Θεσ-
σαλονίκης. Την εκδήλωση αυτή την οργάνωσε ο Πανελλήνιος Ια-
τρικός Σύλλογος, ο Ιατρικός Σύλλογος Θεσσαλονίκης και ο
Σύλλογος Εργαζοµένων στο Νοσοκοµείο Παπαγεωργίου. Ήταν
µε αφορµή την πανευρωπαϊκή ηµέρα για την ευαισθητοποίηση του
κόσµου για τη βία που ασκείται εναντίον των γιατρών και των νο-
σηλευτών.

Πρέπει να σας πω ότι εγώ κλήθηκα εκεί, ως ένα πρόσωπο τι-
µώµενο, επειδή η Βουλή ψήφισε τη διάταξη στον Ποινικό Κώδικα
που θα ισχύσει από την 1η Μαΐου, µε την οποία παρέχεται από-
λυτη προστασία στους γιατρούς, τους νοσηλευτές, τους διασώ-
στες του ΕΚΑΒ και γενικά, σε όλους τους εργαζόµενους στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Η υποδοχή αυτής της ρύθµισης, που τη ζητούσαν οι υγειονο-
µικοί της χώρας στο εθνικό σύστηµα της χώρας, οι εργαζόµενοι
εκεί στο σύνολό τους, ήταν πολύ παραπάνω από ενθουσιώδης.
Όλη η εκδήλωση ήταν αφιερωµένη και η αφίσα που έβγαλε ο Πα-
νελλήνιος Ιατρικός Σύλλογος είχε τυπωµένο το άρθρο του
νόµου. Αυτό το άρθρο ήταν η αφίσα της εκδήλωσης, το άρθρο
του νόµου που ψηφίσαµε εδώ.

Άρα, λοιπόν, πρέπει κάποιος να πει στους εκατό χιλιάδες πε-
ρίπου εργαζόµενους στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας σε τι συνίσταται
αυτός ο ποινικός λαϊκισµός που έχουµε κατηγορηθεί µε αυτή τη
διάταξη; Να το πείτε.
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Αυτό το σχέδιο το οποίο ξεκίνησε µε τους Ποινικούς Κώδικες,
ένα κοµµάτι του είναι το σχέδιο νόµου που συζητάµε τώρα, θα
ακολουθηθεί στη συνέχεια, σε λίγες µέρες, από την ανάρτηση
που θα γίνει για τη διαβούλευση, για αυτό που ονοµάζουµε «Δι-
καστικό Χάρτη». Η Ελλάδα µετά από διακόσια χρόνια ιστορίας
θα αποκτήσει Δικαστικό Χάρτη.

Πρέπει δε να σας πω ότι η συναίνεση που έχει επιτευχθεί για
αυτό το νοµοθέτηµα έχει υπερβεί κάθε δική µας προσδοκία. Η
Βουλή και τα κόµµατα θα έχουν τη δυνατότητα να διαπιστώσουν,
όταν γίνει αυτή η ανάρτηση, από τους τοπικούς φορείς, από τους
φορείς της αυτοδιοίκησης, από τους δικηγορικούς συλλόγους και
από τις ενώσεις. Παρά κάποιες αποχρώσεις, όµως, όλοι αισθάνον-
ται ότι είναι η στιγµή να προχωρήσουµε σε αυτή την πολύ µεγάλη
αλλαγή.

Και επειδή άκουσα τον κ. Αυλωνίτη να λέει ότι υπάρχουν µεγά-
λες αντιδράσεις και εκεί να δείτε τι θα γίνει, εάν επενδύετε σε
αυτές τις αντιδράσεις, θα απογοητευτείτε. Η συναίνεση είναι πάρα
πολύ µεγάλη. Θα τη δείτε.

Μετά από αυτό, θα έρθει το σχέδιο νόµου για την αναµόρφωση
του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας, το οποίο θα υποστηρίξει τη σύγ-
χρονη λειτουργία του νέου Δικαστικού Χάρτη, επειδή πρέπει να
απλοποιηθούν οι διαδικασίες µε βάση τις οποίες δικάζουν τα δι-
καστήριά µας, µε σκοπό στο τέλος της τετραετίας αυτής να φτά-
σουµε τον ευρωπαϊκό µέσο όρο για την έκδοση τελεσίδικης
απόφασης, που είναι πεντακόσιες πενήντα µέρες από τις χίλιες
πεντακόσιες που είναι σήµερα. Αυτός είναι ο στόχος µας και αυτή
είναι η επιδίωξή µας.

Μετά από αυτό, θα έρθει ένα σχέδιο νόµου για την αναµόρ-
φωση της δικονοµίας του Συµβουλίου της Επικρατείας. Αυτό έρ-
χεται µετά από ενενήντα πέντε χρόνια από την ίδρυση του
δικαστηρίου. Η ολοκλήρωση αυτού του σχεδίου νόµου έχει ήδη
πραγµατοποιηθεί, επειδή η διοικητική ολοµέλεια του Συµβουλίου
της Επικρατείας ενέκρινε αυτό το σχέδιο, το οποίο στην πραγµα-
τικότητα η ίδια επεξεργάστηκε και αλλάζει τη δικονοµία σε ένα
καίριο σηµείο του Συµβούλιο της Επικρατείας µετά από ενενήντα
πέντε χρόνια.

Η αλλαγή της δικονοµίας του Συµβουλίου της Επικρατείας θα
οδηγήσει στην αλλαγή και της δικονοµίας στα διοικητικά δικαστή-
ρια, τα οποία πρέπει να προσαρµοστούν και αυτά στη νέα δικονο-
µία του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Αυτόν τον καιρό είναι σε εξέλιξη µια µεγάλη έρευνα και µελέτη,
η οποία διεξάγεται από τον ΟΠΕΜΕΔ. Είναι ο οργανισµός για την
προώθηση της διαµεσολάβησης και της διαιτησίας, προκειµένου
να µας παραδώσουν σε έξι µήνες ένα σχέδιο το οποίο θα συµβάλει
στην αναµόρφωση όλου του εθνικού πλαισίου για τη διαµεσολά-
βηση, τη διαιτησία και την εξωδικαστική επίλυση των διαφορών.

Η µελέτη αυτή που θα µας παραδοθεί και το σχέδιο αυτό που
θα µας παραδοθεί θα περιλαµβάνει τις καλύτερες διεθνείς πρα-
κτικές. Πιστεύουµε απολύτως ότι, αν καταφέρουµε να θεσπίσουµε
ένα σύγχρονο και πιο λειτουργικό πλαίσιο, θα έχουµε συµβάλει
πάρα πολύ στην επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύνης και
θα έχουµε διευκολύνει πάρα πολύ και τους πολίτες, αλλά και την
οικονοµική δραστηριότητα της χώρας.

Στο Υπουργείο ήδη υπάρχει και λειτουργεί η επιτροπή για την
αναµόρφωση του Κώδικα Δικηγόρων. Θα ακολουθήσει η αναµόρ-
φωση του Κώδικα των Συµβολαιογράφων και του Κώδικα των Δι-
καστικών Επιµελητών.

Οφείλω να ενηµερώσω στο σηµείο αυτό ξανά για µια ακόµη
φορά την Εθνική Αντιπροσωπεία για το ζήτηµα των προσλήψεων
των δικαστικών υπαλλήλων. Την περασµένη εβδοµάδα ολοκληρώ-
θηκε ο διορισµός των πρώτων τριακοσίων έντεκα δικαστικών
υπαλλήλων, που ήταν η πρώτη φουρνιά που µπήκε στην Εθνική
Σχολή Δικαστών για να εκπαιδευτεί µε βάση το νέο σύστηµα.

Στη Σχολή Δικαστών αυτή τη στιγµή έχουν εισέλθει άλλοι δια-
κόσιοι είκοσι τέσσερις, που εκπαιδεύονται µετά από την πρώτη
φουρνιά και τον Μάιο, σε δύο µήνες, θα προκηρυχθούν άλλες
τριακόσιες πενήντα θέσεις δικαστικών υπαλλήλων, προκειµένου
να πάρουν τη σειρά τους, να εισαχθούν στην Εθνική Σχολή Δικα-
στών για εκπαίδευση, ως δικαστικοί υπάλληλοι. Και αναµένουµε
από το ΑΣΕΠ, που ολοκλήρωσε εδώ και ενάµιση χρόνο περίπου,
ίσως και δύο χρόνια, έναν διαγωνισµό για τον δηµόσιο τοµέα, να

διορίσει εκατόν πενήντα υπαλλήλους σε εκατόν πενήντα εγκεκρι-
µένες θέσεις.

Αν αθροίσουµε όλα αυτά, σε ενάµιση χρόνο µέσα θα έχουν διο-
ριστεί στα δικαστήρια περίπου χίλιοι εκατόν πενήντα δικαστικοί
υπάλληλοι. Δεν νοµίζω ότι έχει υπάρξει ποτέ στο παρελθόν κάτι
τέτοιο.

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι δεν αντιµετωπίζουµε το πρόβληµα
των ελλείψεων. Όµως, πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι µε την
ψηφιακή µετάβαση στη δικαιοσύνη, ένα πρόγραµµα που θα τελει-
ώσει το 2026, νοµίζω ότι θα έχουµε ανάγκη απασχόλησης ή, µάλ-
λον, κάποια κενά τα οποία θα συνεχίσουν να υπάρχουν θα είναι
λιγότερο επώδυνα, διότι η ψηφιακή µετάβαση θα µπορεί να καλύ-
ψει αρκετά από αυτά τα κενά. Εµείς, όµως, θα συνεχίσουµε να
προωθούµε και νέους διορισµούς δικαστικών υπαλλήλων.

Θα ακολουθήσει -σας λέω όλο το σχέδιο τώρα- και ένα σχέδιο
νόµου για την αναµόρφωση του τρόπου που λειτουργεί η Εθνική
Σχολή Δικαστών, δηλαδή για το πρόγραµµα σπουδών και για το
όριο εισόδου κατά βάση και για τον τρόπο που θα διοικείται.

Σε λίγες µέρες θα έχουµε ολοκληρώσει σε σχέδιο την αναµόρ-
φωση του θεσµικού πλαισίου µε βάση το οποίο λειτουργεί το ΤΑΧ-
ΔΙΚ. Το ΤΑΧΔΙΚ θα γίνει ένας σύγχρονος οργανισµός, ο οποίος θα
αναλάβει, εκτός από τη βασική αποστολή του, να λειτουργεί µε
έναν τρόπο αποτελεσµατικό τα δικαστικά κτήρια της χώρας.

Είχα την ευκαιρία να πω στην επιτροπή ότι η οριστική επίλυση
του ζητήµατος των πληρωµών για τη νοµική βοήθεια θα γίνει
µόνο όταν θέσουµε σε λειτουργία µια πλατφόρµα η οποία προ-
ετοιµάζεται µε το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, έτσι
ώστε οι πληρωµές να γίνονται περίπου αυτόµατα. Με τη διάταξη
που φέρνουµε τώρα προσπαθούµε να καλύψουµε το σύνολο των
υποχρεώσεων που έχει αναλάβει το ΤΑΧΔΙΚ απέναντι στους δι-
κηγόρους που έχουν παράσχει υπηρεσίες νοµικής βοήθειας στο
σύνολό τους.

Λύνουµε κάθε εκκρεµότητα, όπως επίσης αυτές τις µέρες, γί-
νονται και οι πληρωµές για ζητήµατα νοµικής βοήθειας σε συµ-
βολαιογράφους και σε δικαστικούς επιµελητές, διότι και αυτοί
έχουν αυτή τη δυνατότητα.

Και να τελειώσω µε κάτι που νόµιζα ότι δεν χρειαζόταν να το
πω, αλλά πρέπει να το πω, να ενηµερωθείτε. Η διάταξη που προ-
βλέπει το άρθρο 812 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας για τη δυ-
νατότητα να γίνει δήλωση αποδοχής κληρονοµιάς στο δικα-
στήριο, αυτή η διάταξη υπάρχει. Όµως, µετά από συνεννόηση
µε τη Συντονιστική Επιτροπή των Συµβολαιογραφικών Συλλόγων,
η διάταξη που φέραµε για το άρθρο 812 είναι η διάταξη που υπέ-
βαλαν επίσηµα οι συµβολαιογράφοι.

Και είναι εδώ, όποτε θέλετε σας τη δίνω. Αυτή είναι επίσηµα η
αλληλογραφία. Εγώ δεν κάνω κουβέντες προφορικές έτσι. Επί-
σηµα η συντονιστική επιτροπή των Συµβολαιογραφικών Συλλό-
γων έστειλε τη διάταξη που αυτούσια συµπεριλάβαµε στο 812.
Τι είναι αυτό; Είναι µία µικρή στην πραγµατικότητα εξειδίκευση
για να µην µένουν ερµηνευτικές αµφιβολίες για το τι ρυθµίζει το
άρθρο 812. 

Κατά συνέπεια, πρώτον δεν αφαιρείται καµµία ύλη από τους
συµβολαιογράφους. Οι συµβολαιογράφοι διατηρούν, όπως
έχουν το δικαίωµά τους, µέχρι σήµερα και ταυτόχρονα στην
πραγµατικότητα διατυπώνεται µε ερµηνευτικό τρόπο το 812 του
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας για να µην υπάρχουν αµφιβολίες
περί του τι ρυθµίζει.

Άρα, θεωρώ ότι και µε βάση τις νοµοτεχνικές αλλαγές που έγι-
ναν στο σχέδιο νόµου και οι οποίες προέκυψαν από τη συζήτηση
στις επιτροπές, η Βουλή µπορεί να ψηφίσει κάτι από το οποίο
µόνο κέρδος υπάρχει για όλους τους εµπλεκόµενους και κυρίως
υπάρχει κέρδος για τους πολίτες. 

Το επόµενο διάστηµα, µε βάση και τον σχεδιασµό τον οποίο
σας ανέπτυξα θα είµαστε πάλι εδώ για να δούµε πώς θα εξελίσ-
σεται όλο αυτό το σχέδιο, το οποίο θα αφορά στην προσπάθεια
να µπει η ελληνική δικαιοσύνη σε µια καινούργια εποχή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει η κ. Πέρκα από τη Νέα Αριστερά και αµέσως µετά θα
πάρει τον λόγο ο Υπουργός Περιβάλλοντος. 
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ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ίσως
έπρεπε να προηγηθεί, αλλά εγώ θα αναφερθώ µόνο στην τρο-
πολογία 112 που αφορά τα διµερή συµβόλαια µε τους αγρότες.
Εποµένως, είναι καλό που είναι εδώ ο κύριος Υπουργός.

Ξεκινώ µε το «too little, too late», κύριε Υπουργέ. Μετά από την
πίεση των αγροτών στις 2 Φεβρουαρίου ανακοίνωσε η Κυβέρ-
νηση πέντε µέτρα για τη µείωση του κόστους του αγροτικού ρεύ-
µατος. Ήταν και η µέρα που συζητήθηκε η ερώτηση της Νέας
Αριστεράς για τη Θεσσαλία. Ανακοίνωσε έκπτωση 10% στο
αγροτικό ρεύµα, ρύθµιση των χρεών προς τη ΔΕΗ των Τοπικών
και Γενικών Οργανισµών Εγγείων Βελτιώσεων ΤΟΕΒ-ΓΟΕΒ, µεί-
ωση του κόστους της τάξεως τουλάχιστον 30% σε σχέση µε τις
σηµερινές τιµές για µια δεκαετία. 

Για τον σκοπό αυτό θα προτεραιοποιήσει και θα επιδοτήσει
την κατασκευή φωτοβολταϊκών πάρκων µε µπαταρία που θα δια-
τίθενται αποκλειστικά στις κατηγορίες αυτές των αγροτών, µε τη
µορφή µακροχρόνιων διµερών συµβάσεων παροχής ηλεκτρικής
ενέργειας. Τα διµερή αυτά συµβόλαια, ανάλογα µε εκείνα που
γίνονται στη βιοµηχανία, θα υλοποιηθούν εντός διετίας από την
εφαρµογή του µέτρου. Στη συνέχεια έχει το πρόγραµµα «ΑΠΟΛ-
ΛΩΝ» που είναι πρόγραµµα ενεργειακού συµψηφισµού µε πρά-
σινη ενέργεια και το πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στο χωράφι»
ύψους 30 εκατοµµυρίων ευρώ. Μετά την ανακοίνωση αυτών των
µέτρων βεβαίως οι αγρότες κατέφτασαν στην Αθήνα. Τους εί-
δαµε και έξω από τη Βουλή. 

Η τροπολογία που έχει κατατεθεί σήµερα, η 112 αφορά το
µέτρο 3 που υπόσχεται µείωση του ενεργειακού κόστους των
αγροτών τουλάχιστον 30% σε σχέση µε τις τότε τιµές, δηλαδή 2
Φεβρουαρίου. Το πρώτο σηµείο κριτικής είναι ότι το µέτρο αυτό
οδηγεί σε υψηλές τιµές. Τώρα, το ποια θα είναι η τελική τιµή βε-
βαίως παραπέµπεται σε υπουργική απόφαση. Ωστόσο έχουµε
διαρροές στον Τύπο από κυβερνητικές πηγές. 

Σύµφωνα µε τις εκτιµήσεις του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας θα έχουµε την εξής διαµόρφωση: Για τα πρώτα δύο
χρόνια κάτοχοι συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος που ανήκουν σε
συνεργατικά σχήµατα ή ασκούν συµβολαιακή γεωργία χωρίς λη-
ξιπρόθεσµες οφειλές 9,3 λεπτά την κιλοβατώρα, λοιποί κάτοχοι
συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος χωρίς ληξιπρόθεσµες οφειλές
9,8 λεπτά την κιλοβατώρα, κάτοχοι συνδέσεων αγροτικού ρεύ-
µατος που ανήκουν σε συνεργατικά σχήµατα ή ασκούν συµβο-
λαιακή γεωργία µε ληξιπρόθεσµες οφειλές 10,5 λεπτά την
κιλοβατώρα, λοιποί κάτοχοι συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος µε
ληξιπρόθεσµες οφειλές 11 λεπτά κιλοβατώρα. Και όλα αυτά για
τα υπόλοιπα οκτώ έτη. Για το ένα τρίτο της κατανάλωσης των
συγκεκριµένων παροχών η τιµή είναι ενιαία και διαµορφώνεται
στα 9 λεπτά της κιλοβατώρας. 

Κύριε Υπουργέ, υποσχεθήκατε µείωση του κόστους της τάξης
τουλάχιστον κατά 30% σε σχέση µε τις σηµερινές τιµές για µία
δεκαετία. Εάν λοιπόν ληφθεί υπ’ όψιν η µεσοσταθµική τιµή αγο-
ράς για τον Ιανουάριο που είναι 0,68 ευρώ η µεγαβατώρα ή 0,18,
τότε τουλάχιστον το 30% θα πρέπει να είναι 7,5 λεπτά την κιλο-
βατώρα, ενώ αν ληφθεί υπ’ όψιν η µεσοσταθµική τιµή αγοράς για
τον Φεβρουάριο το 30% τουλάχιστον πρέπει να είναι 6,2 λεπτά η
κιλοβατώρα.

Πρέπει να δεσµευτεί λοιπόν η Κυβέρνηση για αυτή την τιµή
στα διµερή συµβόλαια που προωθεί για τους αγρότες µε την πα-
ρούσα τροπολογία. Διότι οι τιµές που τουλάχιστον είδαµε στον
Τύπο είναι ιδιαίτερα υψηλές. Το αγροτικό τιµολόγιο της ΔΕΗ
αυτή τη στιγµή για τον µήνα Μάρτιο είναι πολύ ακριβό. Ακόµα
και µε την έκπτωση 5%, που υποτίθεται κάνει η ΔΕΗ, είναι στα
10,08 λεπτά την κιλοβατώρα. 

Δεύτερο σηµείο κριτικής είναι ότι η Κυβέρνηση αλλάζει διαρ-
κώς τις προτεραιότητες σύνδεσης των έργων ΑΠΕ. Αυτό το
έχουµε πει, κύριε Υπουργέ πολύ συχνά. Είναι η τέταρτη φορά
που η Κυβέρνηση αλλάζει τις προτεραιότητες σύνδεσης στο δί-
κτυο µε υπουργική απόφαση. Η πρώτη εκδόθηκε το 2020. Η δεύ-
τερη το Δεκαπενταύγουστο του 2022. Αυτή ήταν σκανδαλώδης,
έτσι την είχαµε χαρακτηρίσει. Στη συνέχεια η τρίτη το 2022 που
τροποποίησε την υπουργική απόφαση της 12ης Αυγούστου και
φαίνεται εδώ ότι έχετε µετατρέψει το µοίρασµα του κοινόχρη-
στου ηλεκτρικού χώρου σε ρουσφέτι. 

Τρίτο σηµείο κριτικής οι διµερείς συµβάσεις PPS άργησαν τέσ-
σερα χρόνια. Τα διµερή συµβόλαια µεταξύ καταναλωτών και πα-
ραγωγών έργων ΑΠΕ είναι ένα εργαλείο που µπορεί να
προστατεύσει τους καταναλωτές από τις διακυµάνσεις στην
αγορά ηλεκτρικής ενέργειας. Το ίδιο και τα προθεσµιακά συµ-
βόλαια. Έχετε επιλέξει όµως ως Κυβέρνηση να µην ενεργοποι-
ήσετε αυτά τα εργαλεία, αλλά οι καταναλωτές να είναι
εκτεθειµένοι κατά 100% από τη διαµόρφωση µόνο ηλεκτρικής
ενέργειας στη spot αγορά, δηλαδή στην αγορά επόµενης ηµέ-
ρας. Στις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες συµβαίνει ακριβώς το
αντίστροφο. Η αγορά επόµενης µέρας έχει µάξιµουµ το 30%. 

Τέταρτο σηµείο κριτικής, οι αγρότες θα µπορούσαν να παρά-
γουν το δικό τους ρεύµα. Μετά την πίεση των αγροτών η Κυβέρ-
νηση ανακοίνωσε το πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά στο Χωράφι»
ύψους 30 εκατοµµυρίων ευρώ, όπως διαρρέει, αλλά δεν έχουν
ανακοινωθεί ακόµη άλλες λεπτοµέρειες. Το πρόγραµµα αυτό έρ-
χεται αφ’ ενός να διορθώσει άλλο ένα λάθος της Κυβέρνησης,
γιατί η συµµετοχή των αγροτών στο πρόγραµµα «Φωτοβολταϊκά
στις Στέγες» ήταν πολύ µικρή, κυρίως λόγω του µικρού ανώτατου
ορίου ισχύος που ήταν στα 10 κιλοβάτ και τώρα αυξάνεται στα 50. 

Εδώ -και το έχουµε πει πολλές φορές- η Κυβέρνηση θα µπο-
ρούσε να δώσει κίνητρα ώστε οι αγρότες να συστήσουν από κοι-
νού ενεργειακές κοινότητες, ώστε να καλύψουν τις ενεργειακές
τους ανάγκες µε χαµηλό κόστος και όχι για δύο ή οκτώ χρόνια,
αλλά µακροπρόθεσµα. Θα µπορούσαν να είχαν αξιοποιήσει το ερ-
γαλείο αυτό και κονδύλια υπάρχουν για να στηριχτεί ένα αντί-
στοιχο πρόγραµµα. Θα µπορούσαν να διατεθούν από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας. 

Πέµπτο σηµείο κριτικής, δεν είναι σαφές αν η πραγµατική στό-
χευση της Κυβέρνησης είναι να λύσει το πρόβληµα ενεργειακού
κόστους των αγροτών ή τελικά να λύσει το πρόβληµα πάλι κά-
ποιων παραγωγών ΑΠΕ, που προφανώς θα είναι χαµηλά σε προ-
τεραιότητα σύνδεσης. Αυτό το έχουµε ξαναδεί γι’ αυτό και το
επισηµαίνω.

Έκτο σηµείο, οι λεπτοµέρειες εφαρµογής της τροπολογίας και
οι τιµές ρεύµατος για τους αγρότες µέσω των διµερών συµβο-
λαίων θα καθοριστούν µε υπουργική απόφαση. Άρα σήµερα κα-
λούµαστε να υπερψηφίσουµε µία πρόθεση, ένα γενικό στόχο; Και
σας θέτω το ερώτηµα, στο οποίο θα µου απαντήσετε φαντάζοµαι
αµέσως. Θα δεσµευτεί η Κυβέρνηση για χαµηλές τιµές στο ύψος
που αναφέραµε παραπάνω, το 30% των τιµών Φεβρουαρίου Ια-
νουαρίου ή θα ξεπερνούν πάλι τα 10 λεπτά ανά κιλοβατώρα; Σε
αυτή την περίπτωση όπως καταλαβαίνετε µας εµπαίζετε και εµάς
και τους αγρότες κυρίως.

Μια και έχω ένα λεπτό, θα ήθελα να πω δυο κουβέντες και για
το δεύτερο άρθρο της τροπολογίας 112. Εδώ να πω ότι το υφι-
στάµενο σύστηµα ηλεκτρονικής προέγκρισης λειτουργούσε µε
διαφάνεια, αποτελεσµατικότητα, ταχύτητα και µε επιστηµονικά
κριτήρια και έτσι εξασφαλιζόταν κατά περίπτωση αναγκαία πρό-
σβαση σε σύγχρονες και ακριβές θεραπείες. 

Και τώρα µπαίνει «καπέλο» µια επιτροπή υπό τον Υπουργό
Υγείας. Με αυτόν τον τρόπο µπορώ να πω ότι υπάρχουν σκληρά
εµπόδια και φίλτρα µε αποκορύφωµα την ανάθεση στον
Υπουργό Υγείας της τελικής ευθύνης για τις ακριβές θεραπείες,
ο οποίος µάλιστα δεν δεσµεύεται από τις εισηγήσεις της επιτρο-
πής. Είναι ένας τρόπος για τον εξορθολογισµό της δαπάνης στο
φάρµακο. Κάτι τέτοιο έχει πει προσφάτως ο Υπουργός Υγείας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι
εξήντα τέσσερις Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της
Νέας Δηµοκρατίας υπέβαλαν πρόταση, σύµφωνα µε το άρθρο
148 παράγραφος 3 του Κανονισµού της Βουλής, για τη συζήτηση
του πορίσµατος της Εξεταστικής Επιτροπής για τη «διερεύνηση
του εγκλήµατος των Τεµπών και όλων των πτυχών που σχετίζον-
ται µε αυτό», που ανακοινώθηκε στην Ολοµέλεια της Βουλής στις
13 Μαρτίου 2024. 

Η ανωτέρω πρόταση θα καταχωριστεί στα Πρακτικά της ση-
µερινής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα πρόταση καταχωρίζεται στα Πρακτικά και
έχει ως εξής:

12968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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12970 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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12972 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΙΖ’ - 14 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024 12973



12974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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12976 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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12978 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προ-
ηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του
κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαπέντε µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το Δη-
µοτικό Σχολείο Επισκοπής Ηρακλείου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Υπουργέ, θέλετε τον λόγο;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,

έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, λαµβάνω τον
λόγο για να αναφερθώ στην τροπολογία αυτή, που αφορά τη µεί-
ωση του κόστους του ρεύµατος για τους αγρότες και για την
ενεργοβόρο βιοµηχανία. 

Θα ξεκινήσω κατ’ αρχάς από την ανάγκη να υπάρχει µία τρο-
πολογία σε ένα νοµοσχέδιο διαφορετικό. Η ανάγκη είναι προφα-
νής. Η Κυβέρνηση δεσµεύτηκε να προχωρήσει αυτό το µέτρο
από την 1η Απριλίου. Για να προχωρήσει από την 1η Απριλίου,
πρέπει να το νοµοθετήσουµε αρκετές µέρες νωρίτερα. 

Τι είναι αυτό το µέτρο; Στην ουσία χρησιµοποιούµε δύο εργα-
λεία, τον ηλεκτρικό χώρο και τις περικοπές, για να εξασφαλί-
σουµε χαµηλότερες τιµές ρεύµατος µεσοµακροπρόθεσµα στους
αγρότες και στην ενεργοβόρο βιοµηχανία. 

Γιατί χρειάζεται να το κάνουµε αυτό; Για µεν την περίπτωση
των αγροτών υπάρχει πολύ µεγάλη πίεση στον πρωτογενή τοµέα
από πλευράς κόστους -είδαµε και όλες τις κινητοποιήσεις-, αλλά
υπάρχει και ένα σοβαρό πρόβληµα ύπαρξης υψηλών χρεών, που
ανεβάζει πάνω τις τιµές του ηλεκτρικού ρεύµατος προς τους
αγρότες. Γιατί είναι προφανές ότι όταν υπάρχουν µεγάλα ληξι-
πρόθεσµα χρέη, οι προµηθευτές που λειτουργούν στην ιδιωτική
αγορά ντε φάκτο χρεώνουν µεγαλύτερες τιµές, διότι δεν ει-
σπράττουν αυτά τα χρέη. Γι’ αυτό και κοµµάτι της ρύθµισης της
τροπολογίας είναι η ρύθµιση αυτών των ληξιπρόθεσµων χρεών,
κάτι που δεν έχει γίνει –θεωρώ- τουλάχιστον από τότε που πα-
ρακολουθώ τα θέµατα ηλεκτρικής ενέργειας. 

Η ρύθµιση αυτή έχει επαρκή χρόνο, για να µπορεί να τη ση-
κώσει ένας κάτοχος αγροτικού ρεύµατος, είναι πολύ µακροχρό-
νια και έχει και µηδενικό επιτόκιο. Είναι δηλαδή µια εξαιρετικά
ευνοϊκή ρύθµιση και επιτρέπει στους παρόχους και κατά κύριο
λόγο στη ΔΕΗ, που έχει τις περισσότερες παροχές, να µπορέ-
σουν να κάνουν µια καλή προσφορά, πολύ καλύτερη απ’ ό,τι υφί-
σταται. 

Ως προς το πόσο καλή θα είναι αυτή η προσφορά, εάν την κοι-
τάξουµε σε σύγκριση µε τις τελευταίες τιµές των τελευταίων ηµε-
ρών, αν αυτή είναι επαρκώς καλή ή όχι, είναι προφανές ότι δεν
θα συγκρίνουµε ένα συµβόλαιο δεκαετίας µε τις τιµές ενός µήνα. 

Σκεφτείτε να έρθετε µε τις τιµές ενός µήνα του 2020 και να
δώσετε τιµές δεκαετίας για την περίοδο 2020 – 2030 και µετά
στη δεκαετία πάνω θα έρθει ο COVID, θα έρθει µετά η ενεργει-
ακή κρίση, θα έρθουν πάρα πολλά διαφορετικά πράγµατα, που
προφανώς δεν αφορούν τις τιµές ενός µηνός, αφορούν ένα πολύ
µεγάλο ρίσκο που αναλαµβάνει κάποιος που δίνει αυτές τις τιµές
για µία δεκαετία. 

Πώς αντισταθµίζεται αυτό το ρίσκο; Αντισταθµίζεται διότι
υπάρχει ένα φωτοβολταϊκό πάρκο ή κάποιες ΑΠΕ συγκεκριµένες,
µε συγκεκριµένο κόστος επένδυσης. Και µε βάση αυτό το κόστος
επένδυσης βγαίνει αυτή η τιµή για ένα µεγάλο κοµµάτι του ρεύ-
µατος. Ένα µεγάλο κοµµάτι του ρεύµατος που είναι άλλες ώρες
από αυτές που δεν λειτουργεί η φωτοβολταϊκή αυτή µονάδα πα-
ραµένει ως ρίσκο, ανάλογα µε την αγορά της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. 

Ως προς το αν αυτό είναι ευνοϊκό ή δεν είναι ευνοϊκό, η απάν-
τηση είναι προφανώς ότι είναι ευνοϊκό και θα το δούµε και απ’
το αν οι αγρότες θα το επιλέξουν. Κατά τη γνώµη µου, είναι εξαι-
ρετικά ευνοϊκό, γιατί έχει µία πολύ µακρά περίοδο και έχει και

µια πολύ καλή τιµή γι’ αυτούς που δεν έχουν ληξιπρόθεσµα χρέη
και είναι συνεταιρισµένοι. 

Μην ξεχνάτε ότι το 9,3 αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει ούτε καν
ως µηνιαία προσφορά, παρά το γεγονός ότι έχουµε µια πολύ ευ-
νοϊκή περίοδο για το ηλεκτρικό ρεύµα αυτό το διάστηµα. 

Άκουσα ότι ο ηλεκτρικός χώρος είναι κοινόχρηστος. Δεν είναι
ακριβώς κοινόχρηστος. Έχει σοβαρό κόστος για να τον δηµιουρ-
γήσεις. Δεν είναι δηλαδή κάτι που µπορούµε να το χρησιµοποι-
ήσουµε και είναι κοινής χρήσης. Έχει ένα πολύ µεγάλο κόστος.
Και η προτεραιοποίηση αυτή είναι µια αναγκαία προτεραιοποί-
ηση για να κρατήσουµε την παραγωγική µας βάση και στον πρω-
τογενή τοµέα και στις ενεργοβόρες βιοµηχανίες, οι οποίες έχουν
την εξής δυσκολία -πολύ σοβαρή-, ότι υπάρχουν µεγάλες επιδο-
τήσεις που έκαναν τον τελευταίο χρόνο και οι Ηνωµένες Πολι-
τείες και άλλες ευρωπαϊκές χώρες στην ενεργοβόρο βιοµηχανία
τους και είναι ανάγκη να διατηρήσουµε την ανταγωνιστικότητά
της, δίνοντας αυτό το εργαλείο του ηλεκτρικού χώρου κατά προ-
τεραιότητα στις ενεργοβόρες βιοµηχανίες. 

Αυτή η προτεραιότητα επιτρέπει -είναι πολύ σηµαντικό- να
υπάρξουν καλές προσφορές από τους παρόχους. Ως τώρα οι
υφιστάµενοι, αυτοί που είχαν δυνατότητα και είχαν ηλεκτρικό
χώρο στη διάθεσή τους, δεν έχουν προχωρήσει σε ευνοϊκές δι-
µερείς συµβάσεις προς τη βιοµηχανία. Αντιθέτως, η βιοµηχανία
παραπονιέται ότι δεν υπάρχει διάθεση από τους παραγωγούς να
προσφέρουν αυτές τις διµερείς συµβάσεις. Γι’ αυτό και παίρ-
νουµε αυτή την πρωτοβουλία. 

Εδώ θα ήθελα να συµπληρώσω κάτι για τον τρόπο που δου-
λεύει για τη βιοµηχανία αυτή η ρύθµιση. Κάναµε την εξής προ-
τεραιότητα. Είπαµε ότι κατ’ αρχάς οι υφιστάµενες διµερείς
συµβάσεις προηγούνται, που έχουν αντανάκλαση στα υφιστά-
µενα έργα ΑΠΕ. Γιατί θα ήταν παράλογο να κάνουµε ένα µέτρο
για τη βιοµηχανία και οι βιοµηχανίες που ήδη εξυπηρετούνται να
αντιµετωπιστούν αρνητικότερα από τις υπόλοιπες. Αντιθέτως,
πρέπει να διατηρηθούν αυτές οι συµβάσεις. 

Μετά µπαίνουµε και δίνουµε σε όλη την κατηγορία Α και Β, για
όσους ξέρουν το συγκεκριµένο θέµα, µε τη λογική του ποιος θα
συνάψει πρώτος µία τέτοια διµερή σύµβαση. Αλλά, αν έχουµε
υπερβολικό αριθµό συµβάσεων, τότε θα βάλουµε ως κυρίαρχο
κριτήριο τον χρόνο ηλεκτροδότησης, γιατί αυτό είναι ένα αντι-
κειµενικό κριτήριο που ευνοεί την ενεργοβόρα βιοµηχανία. Όσο
πιο γρήγορα ηλεκτροδοτήσεις, τόσο νωρίτερα θα ξεκινήσουν οι
συµβάσεις, τόσο νωρίτερα θα έχεις ανταγωνιστικότητα. 

Αυτή είναι η βασική φιλοσοφία αυτής της ρύθµισης. Είναι µία
ρύθµιση, η οποία είναι απολύτως αναγκαία για την παραγωγική
µας ικανότητα στα επόµενα χρόνια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο κ. Καρα-
θανασόπουλος έχει ζητήσει τον λόγο. 

Είναι σχετικό µε αυτό το θέµα; Για να µην φύγει ο κύριος
Υπουργός. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Σχετικά µε αυτό το
θέµα, µε την τροπολογία, για µια σύντοµη παρέµβαση.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Καραθανασόπουλε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, ισχυρί-
ζεστε ότι η διάταξη αυτή είναι προς όφελος των αγροτών. Μπο-
ρείτε, όµως, να µας εξηγήσετε ορισµένα ζητήµατα; 

Πρώτον, η Κυβέρνηση συνολικά είπε ότι έχει ξύσει τον «πάτο
του βαρελιού». Όµως φαίνεται ότι υπάρχει κι άλλο. Για να µπο-
ρείτε να δίνετε στους παρόχους επιδότηση τους τόκους, αντί να
τους διαγράφετε από τα χρέη των αγροτών, σηµαίνει ότι επιδο-
τείτε τους παρόχους και όχι τους αγρότες που παραµένουν τα
χρέη τους και θα πρέπει µέσα σε µια δεκαετία να τα αποπληρώ-
σουν µαζί µε το ρεύµα. 

Γιατί, λοιπόν, αντί να δώσετε αυτά στους παρόχους ως τό-
κους, δεν διαγράφετε χρέη των αγροτών προς την ηλεκτρική
ενέργεια; Ένα το κρατούµενο. 

Δεύτερον, ισχυρίζεστε ότι η τιµή 9,3 είναι προς όφελος των
αγροτών, όταν η παραγωγή ρεύµατος από ΑΠΕ είναι 5,5 λεπτά.
Αυτή η διαφορά 5,5 λεπτά µε 9,3 σε ποιανού όφελος πηγαίνει;

Και τρίτο ζήτηµα είναι ότι µέσα από αυτή τη διαδικασία µήπως
θέλετε να ξεµπλοκάρετε ακόµη περισσότερο σε ένα κορεσµένο
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δίκτυο να µπορούν να εγκατασταθούν νέες ΑΠΕ, οι οποίες θα
έχουν υπογράψει οι πάροχοί τους συµβάσεις µε τους αγρότες;

Δηλαδή, επί της ουσίας και στις τρεις αυτές περιπτώσεις µάλ-
λον τους παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ εξυπηρε-
τείτε και όχι τους αγρότες. 

Είναι λανθασµένοι αυτοί οι συλλογισµοί, κύριε Υπουργέ; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει ζητήσει ο κ. Τζανακόπουλος και αµέσως µετά ο κ. Μάντζος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, σας ρώ-

τησε η κ. Πέρκα, η γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής µας Οµά-
δας, το εξής: Μπορείτε να δεσµευθείτε ότι θα πάρετε ως τιµές
αναφοράς τις τιµές του Ιανουαρίου ή του Φεβρουαρίου, ώστε
αντίστοιχα να διαµορφωθεί η τιµή της κιλοβατώρας στα 7,5
λεπτά ή στα 6,2, αν πάρετε τον Φεβρουάριο ως τιµή αναφοράς
ή όταν µιλάτε για 30% µείωση θα επιστρέψει η τιµή στα 10 λεπτά
την κιλοβατώρα, δηλαδή θα είναι µια τιµή πολύ µεγαλύτερη από
αυτήν στην οποία θα καταλήγαµε αν παίρναµε ως τιµές βάσης
τις τιµές του Γενάρη και του Φλεβάρη;

Θέλουµε µια καθαρή απάντηση σε σχέση µε αυτό και παρα-
καλούµε για τη διευκρίνιση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Μάντζος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όπως ήδη σηµειώθηκε από άλλους συναδέλ-

φους, όλο αυτό έρχεται µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση και αφού
κορυφώθηκαν οι διαµαρτυρίες του αγροτικού κόσµου για το
υπερβολικά υψηλό κόστος παραγωγής, πολύ µεγάλο µέρος του
οποίου είναι το ενεργειακό κόστος. Και όταν λέµε ενεργειακό κό-
στος για τους αγρότες, δεν είναι µόνο η χρήση του εξοπλισµού
τους, των οχηµάτων τους, αλλά επεκτείνεται ακόµα και στη
χρήση των φυτοφαρµάκων, των λιπασµάτων. Είναι σε όλη την
αλυσίδα της παραγωγής.

Όµως, κύριε Υπουργέ, εκτός από καθυστερηµένη, είναι και
άστοχη αυτή η παρέµβαση ή σε κάθε περίπτωση µπορεί να δη-
µιουργήσει προβλήµατα. Φαίνεται επί της αρχής ότι πρόκειται
ουσιαστικά για τροποποίηση δικής σας νοµοθεσίας, δικών σας
υπουργικών αποφάσεων. Είναι αποφάσεις δικές σας οι οποίες
είχαν καθορίσει τις προτεραιότητες και τις προδιαγραφές για τα
έργα των ΑΠΕ όπως περιγράφονταν µε τον ν.4951/2022. Άρα δη-
µιουργείται µια αναστάτωση σε κάθε περίπτωση.

Και το ερώτηµα το δικό µας το πιο σοβαρό, πέρα από τα σχό-
λια τα οποία έχω ήδη κάνει, είναι γιατί δεν επιλέγετε αυτό το
οποίο εµείς έχουµε προτείνει να πάµε σε έναν διαγωνισµό για το
αγροτικό ρεύµα όπου υπάρχουν και όταν υπάρχουν ήδη εγκατε-
στηµένα έργα ΑΠΕ που περιµένουν ακριβώς αυτόν τον διαγωνι-
σµό για να κλείσουν την ταρίφα, την τιµή. Αντιθέτως µε αυτό,
εσείς πηγαίνετε στις διµερείς συµβάσεις, οι οποίες δεν οδηγούν
σε σωστές και ωφέλιµες για τους αγρότες τιµές. 

Χαρακτηριστικά εσείς οι ίδιοι στο Υπουργείο Περιβάλλοντος
και Ενέργειας θεωρητικώς υπολογίζετε ότι θα λάβουν οι αγρότες
-κατά το Υπουργείο επαναλαµβάνω- τιµές από 9,3 έως 11 λεπτά
του ευρώ ανά κιλοβατώρα. Όµως, αυτή η τιµή είναι ήδη ξεπερα-
σµένη έως πολύ ακριβή, ενώ µε τη δική µας πρόταση του διαγω-
νισµού µεταξύ έργων που έχουν ήδη οριστική προσφορά
σύνδεσης οι τιµές που θα κατοχυρώνονταν θα ήταν της τάξεως
των πέντε λεπτών ανά κιλοβατώρα και οι αγρότες θα είχαν πραγ-
µατικά µεγάλο όφελος και δεν θα ήταν παγιδευµένοι σε πολύ
υψηλότερες τιµές από αυτές που θα µπορούσαν να εξασφαλί-
σουν µε τη δική µας πρόταση.

Όµως, όλο αυτό -και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- δείχνει
και µια πρόθεση της Κυβέρνησης τελικά, εκτός από την κατα-
νοµή ή τη διανοµή του ενεργειακού χώρου κατά παράβαση κάθε
θεσµικού πλαισίου, ότι εσείς θέλετε τώρα να διευθετήσετε και
να διανείµετε ευνοιοκρατικά και τον χώρο της ηλεκτρικής κατα-
νάλωσης όχι µόνο την παραγωγή πια, αλλά και την κατανάλωση.
Και προφανώς εµείς απέναντι σε αυτό το άδικο και στρεβλό µον-
τέλο έχουµε άλλη φιλοσοφία και άλλη πρόταση που διασφαλίζει
ένα σταθερό επενδυτικό περιβάλλον, µε αξιοποίηση του κοινω-
νικού θεσµού των ενεργειακών κοινοτήτων και όχι µε τον διαµοι-
ρασµό του χώρου και της κατανάλωσης σε ηµετέρους. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Να καταλάβω: Οι ηµέτεροι είναι οι αγρότες; Γιατί οι
αγρότες είναι αυτοί που θα επωφεληθούν από αυτή τη ρύθµιση.
Δεν είναι κανένας άλλος. Διότι αυτό που δίνουµε στους αγρότες
δεν το δίνουµε σε κανέναν, που είναι κατά προτεραιότητα, κατ’
απόλυτη προτεραιότητα, ο ηλεκτρικός χώρος χωρίς περικοπές.

Τώρα επειδή άκουσα αυτή την ωραία θεωρία για τα πέντε
λεπτά ή τα πεντέµισι λεπτά, ξέρετε ακριβώς πότε ποτίζουν οι
αγρότες και πότε χρησιµοποιούν το ρεύµα; Μπορώ να σας το
απαντήσω. Δεν το χρησιµοποιούν αποκλειστικά την ώρα που
δουλεύει ένα φωτοβολταϊκό. Το χρησιµοποιούν σε διάφορες
ώρες της ηµέρας και της νύχτας. Τι γίνεται όταν αυτός που ανα-
λάβει αυτή την υποχρέωση να δίνει στους αγρότες ρεύµα θα
πρέπει να τους στέλνει ρεύµα την ώρα που δεν δουλεύει το φω-
τοβολταϊκό ή το αιολικό που έχει χρησιµοποιήσει ως βάση;  Αγο-
ράζει ρεύµα από το δίκτυο. Πόσο το αγοράζει; Πολλαπλάσιο,
διότι οι τιµές τις βραδινές ώρες µπορεί να φτάνουν τα 18 λεπτά
στη χονδρική, τα 15, τα 20 λεπτά ανά κιλοβατώρα. 

Συνεπώς, όποιος µετράει µε βάση την τιµή του φωτοβολταϊκού
προφανώς δεν έχει κάνει σωστά τον λογαριασµό, το οποίο στην
Αντιπολίτευση όταν το κάνεις είναι σχετικά εύκολο, διότι δεν υπο-
χρεούσαι να δώσεις και λογαριασµό για τον λογαριασµό, αλλά
αν το κάνεις στην Κυβέρνηση, δεν προκύπτει.

Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίον αυτά που λέτε για τα πέντε
και τα πεντέµισι λεπτά είναι παντελώς ανέφικτα συν ότι αυτά ανα-
φέρονται σε τιµές χονδρικής. Ξέρετε ποια είναι η µικρή διαφορά
µεταξύ τιµών χονδρικής και λιανικής; Πολλές διαφορές έχει,
όπως περιθώρια κέρδους. Το βασικότερο, όµως, είναι ότι πρέπει
να σε πληρώνουµε, διότι η τιµή είναι αντανάκλαση και του βαθ-
µού πληρωµής. 

Αν κάποιος, λοιπόν, που δίνει τιµή λιανικής -διότι στη χονδρική
πληρώνονται αυτοί που πουλάνε το ρεύµα- ή αυτός που πρόκει-
ται να δώσει τιµή λιανικής θα βάλει µέσα και το ποσοστό µη πλη-
ρωµής, διότι αυτό είναι κοµµάτι του κόστους η µη πληρωµή.
Επαναλαµβάνω ότι είναι κοµµάτι του κόστους, ειδικά στην περί-
πτωση του αγροτικού ρεύµατος που έχει πολύ αυξηµένες προ-
στασίες για να µην υπάρξει πρόβληµα σε µια σοδειά για το αν
µπορεί να κοπεί το ρεύµα. 

Συνεπώς, όταν συγκρίνουµε µήλα µε µάνγκο, δεν µπορούµε
να κάνουµε σωστά τον λογαριασµό. Να συγκρίνουµε τα µήλα µε
τα µήλα.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Το 30% από πού προκύπτει;
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Στο αν είναι ακριβό ή δεν είναι ακριβό. 
Η απάντηση είναι, αγαπητή κυρία συνάδελφε, ότι για να δώ-

σετε ένα δεκαετές συµβόλαιο θα πάτε να αγοράσετε το κόστος
αντιστάθµισης του κινδύνου, την περίπτωση που κάποιος δικτά-
τορας θα προκαλέσει µια µείζονα διαταραχή µε µια εισβολή, την
περίπτωση που κλιµατικά γεγονότα θα έρθουν και θα προκαλέ-
σουν µείζονα διαταραχή στην αγορά. Όλοι αυτοί οι κίνδυνοι σε
ένα δεκαετές συµβόλαιο κάνουν τις τιµές παντελώς άσχετες µε
τις τιµές ενός µήνα. Και όταν συγκρίνετε τις τιµές ενός µήνα µε
ένα δεκαετές συµβόλαιο, απλώς επιδεικνύετε προς όσους παρα-
κολουθούν ότι δεν ενδιαφέρεστε για την ουσία του προβλήµα-
τος, αλλά για να σκοράρετε έναν πόντο στην αντιπολιτευτική
δραστηριότητα. Είναι και αυτή «µια στάσις, νοιώθεται», που λέει
ο ποιητής. Όµως, όταν έχουµε να αντιµετωπίσουµε τα πραγµα-
τικά προβλήµατα των αγροτών και τους λέµε «θα σας δώσουµε
ένα δεκαετές συµβόλαιο», στο οποίο µάλιστα τους δίνουµε τη
δυνατότητα να βγουν αν οι τιµές πέσουν πάρα πολύ, µε πάρα
πολύ µικρό κόστος. Όπως έχουµε εξαγγείλει, µε 70 ευρώ µπο-
ρείς να βγεις από αυτό το συµβόλαιο. Αυτό σηµαίνει ότι τους δί-
νουµε µια εξαιρετικά ευνοϊκή µακροχρόνια σύµβαση, την οποία
όσοι θέλουν θα πάρουν, όσοι δεν θέλουν δεν θα πάρουν.

Τους δίνουµε, όµως, ταυτόχρονα και τη ρύθµιση των ληξιπρό-
θεσµων οφειλών, το οποίο θα ήθελα να δω να µην το ψηφίσετε,
διότι το ΚΚΕ λέει ότι πρέπει να τους διαγράψουµε και το κεφά-
λαιο. Δεν έχουµε, όµως, σκεφθεί ότι αυτή η ρύθµιση από πλευ-
ράς κρατικών ενισχύσεων στηρίζεται στο de minimis. Διαγραφή
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κεφαλαίου σήµερα θα σήµαινε ότι θα εξαφανιζόταν όλο το de
minimis των αγροτών και οι περισσότεροι από αυτούς δεν θα
είχαν καν δυνατότητα να προχωρήσει η οφειλή, γιατί έχουν
«φάει» το de minimis.

Και εµείς πώς κάνουµε αυτή τη ρύθµιση; Στηριζόµαστε και στο
de minimis του µέλλοντος και στο γεγονός ότι αυτή η επιδότηση
επιτοκίου είναι µικρό σχετικά ποσό ανά τριετία, αθροίζεται, όµως,
ένα σηµαντικό ποσό, όταν καλύπτει µία ολόκληρη δεκαετία.

Αυτά για να είµαστε πρακτικοί και ρεαλιστικοί σε αυτές τις
προτάσεις που κάνουµε για τους αγρότες, διότι είναι πολύ εύ-
κολο -και τελειώνω, συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, γιατί µακρηγό-
ρησα- να τους λέµε ότι «µπορώ να σας δώσω χαµηλές τιµές»
όταν είµαστε στην Αντιπολίτευση, αλλά στην Κυβέρνηση είµαστε
υποχρεωµένοι να υλοποιούµε και αυτά που λέµε. Εµείς έχουµε
και το κακό συνήθειο να υλοποιούµε και αυτά που λέγαµε στην
Αντιπολίτευση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Υπάρχει

κάποιος συνάδελφος που θέλει να ρωτήσει κάτι;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θέλω να

λύνονται όλα τα θέµατα, κυρία Λιακούλη, γι’ αυτό δίνω τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-

στώ.
Αναφέρατε, βάλατε όλα τα ρίσκα µέσα, µη πληρωµής, δεκαε-

τούς διάρκειας, δηλαδή ο επιχειρηµατίας µονά ζυγά δικά του,
ενώ ο αγρότης χαµένος.

Πέρα από αυτό, εγώ θα ήθελα να κάνω µια πιο συγκεκριµένη
ερώτηση και όχι γενικότερου χαρακτήρα λειτουργίας της καπι-
ταλιστικής αγοράς. Λέτε ότι άµα κάποιος σπάσει το συµβόλαιο
δεκαετούς διάρκειας, θα πληρώσει 70 ευρώ µόνο. Πού το βρή-
κατε;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Εδώ λέει η παράγραφος 7 -και τη διαβάζω- ότι «θα πρέπει να
εξοφλήσει µε την επιβάρυνση του κατόχου το χρέος µε χρέος
που προβλέπεται στους όρους της σύµβασης και δεύτερον, µε
την άµεση εξόφληση του συνόλου των ληξιπρόθεσµων οφειλών
της παραγράφου 5». Αυτά είναι 70 ευρώ;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ληξιπρόθεσµες οφειλές, τις τότε ληξιπρόθεσµες
οφειλές, που σηµαίνει –τι;- «µπαίνω στη ρύθµιση, αυτοµάτως
όλες οι οφειλές µου γίνονται µη ληξιπρόθεσµες. Εάν, όµως, θέλω
να βγω, τουλάχιστον ας πληρώσω αυτά που δεν πλήρωσα για
τον τελευταίο µήνα ή ενάµιση µήνα, για να µην έχω ληξιπρόθε-
σµες οφειλές». Αυτό λέει η ρύθµιση, διότι όταν βγαίνεις, οι οφει-
λές σου δεν είναι ληξιπρόθεσµες, εφόσον τηρείς τη ρύθµιση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Οι ληξιπρόθεσµες οφει-
λές της παραγράφου 5 είναι αυτά που χρώσταγε στους προ-
ηγούµενους παρόχους, πρέπει να καταβάλει και αυτά.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ναι, αλλά έχουν πάψει να είναι ληξιπρόθεσµες, διότι
έχουν ρυθµιστεί. Μόνο αυτά που είναι αρρύθµιστα πρέπει να κα-
ταβάλει. Τα ρυθµισµένα -και εφόσον τηρεί τη ρύθµιση- είναι όλα
µη ληξιπρόθεσµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Και τότε για ποιον λόγο
βάζετε την παράγραφο 5, τα ληξιπρόθεσµα της παραγράφου 5; 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Διότι κάποιος µπορεί να φύγει και να αφήσει απλή-
ρωτα. Δεν έχετε ακούσει ότι συµβαίνει αυτό; Φεύγω από τη ρύθ-
µιση, δεν παίρνω πλέον ρεύµα από τον «Χ» και φεύγω µε 70
ευρώ, δεν θα πληρώσω τον λογαριασµό; Αυτή η θεωρία ότι στη
χώρα αυτή δεν θα πληρώνουµε τον λογαριασµό…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι ο λογαρια-
σµός, είναι αυτό που χρώσταγε στον προηγούµενο πάροχο πριν
ενταχθεί, γιατί αυτά τα ονοµάζετε ληξιπρόθεσµα χρέη της παρα-
γράφου 5. Άρα, πρέπει να τακτοποιήσει όλα όσα χρώσταγε
στους προηγούµενους παρόχους.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δεν χρωστάει στον προηγούµενο, είναι το 97%, 98%

που χρωστάει σε έναν πάροχο που είναι η ΔΕΗ. Οι άλλοι πάροχοι
δεν έχουν οφειλές. Και πάντως, οποιεσδήποτε οφειλές έχουν οι
αγρότες -εδώ δεν λέει σε ποιον πάροχο- όλες οι οφειλές γίνονται
αυτοµάτως αντικείµενο ρύθµισης. Όλες οι οφειλές! Δεν εξαρτά-
ται από το αν ήταν σε έναν ή άλλον πάροχο, όλες οι οφειλές θα
είναι αντικείµενο ρύθµισης µε αυτή την τροπολογία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ευαγγελία Λιακούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κύριος Υπουργός βλέπω ότι

φεύγει, παρ’ ότι εγώ θα ήθελα να τον ρωτήσω αρκετά πράγµατα
και από το Βήµα της Βουλής, χωρίς, βέβαια, να καταλογίζω προ-
σωπικά σε εκείνον την ευθύνη.

Θα ήθελα να σας πω, κύριε Υπουργέ -είστε εδώ, χαίροµαι- ότι
έχω την αίσθηση και έχει και το Κοινοβούλιο την αίσθηση ότι
είστε στην Κυβέρνησή σας σκοπίµως χαώδεις. Δηλαδή, τα λέτε
από εδώ, τα λέτε από εκεί, τα µπερδεύετε, έτσι ώστε να µην κα-
ταλαβαίνει κανένας τίποτα και µέσα σε αυτό -στη δηµιουργική
σας ασάφεια και στο χάος- να µην µπορεί κανείς να σας απαντή-
σει για το δώρο που λέτε ότι κάνετε στον αγροτικό κόσµο που
βρίσκεται ακόµη στα µπλόκα, στους κόµβους των χωριών. Δεν
είναι στο Σύνταγµα για να το βλέπετε εσείς, αλλά το βλέπουµε
εµείς και είναι ο κόσµος που στην πραγµατικότητα υποφέρει.

Να τα πάρουµε λίγο τα πράγµατα µε τη σειρά, λοιπόν, κύριε
Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Τι είπατε στους αγρό-
τες; Είπατε ότι θα πριµοδοτήσετε την ενέργεια στο ηλεκτρικό
ρεύµα, κατά τα 2/3 και ρίχνοντας τις τιµές κάτω από τα 9 λεπτά
-9,5 λεπτά ήταν η πρώτη ανακοίνωση του Πρωθυπουργού- γι’ αυ-
τούς που δεν χρωστάνε και κάτω από τα 10 λεπτά γι’ αυτούς που
χρωστάνε.

Παράδοξο πρώτο, συνάδελφοι. Αυτοί που χρωστάνε, δηλαδή,
οι πιο αδύναµοι, έχουν τις λιγότερες ελαφρύνσεις. Δεν έχει ξα-
νασυµβεί! Μόνο η Κυβέρνησή σας το έκανε αυτό! Αυτό είναι το
πρώτο.

Κλείσατε, λοιπόν, και κλειδώσατε τα 9 λεπτά -προσπαθώ να το
πω απλά- µε τα 2/3 να «παίζουν», τα οποία πριµοδοτείτε εσείς,
στις εταιρείες, στους παρόχους. Αυτό είναι το πρώτο στάδιο. Τι
έρχεστε και κάνετε µετά; Μετά έρχεστε και λέτε: «Εµείς αυτό το
µικρό κενό που είχαµε, το υπόλοιπο που είχαµε στα δίκτυα, το
δίνουµε στις εταιρείες, προκειµένου να παράγουν την ενέργεια,
αυτές οι εταιρείες που θα συµβληθούν µε τους αγρότες».

Αυτές οι εταιρείες που θα συµβληθούν µε τους αγρότες, λοι-
πόν, είναι αλήθεια ότι θα παράξουν και παράγουν την ενέργεια
µε κόστος, σύµφωνα µε τους ειδικούς -εγώ τους ειδικούς πάντα
διαβάζω- 4,5 λεπτά µε 5 λεπτά την κιλοβατώρα;

Άρα, έχετε και την πίτα ολόκληρη και τον σκύλο χορτάτο. Άρα,
είστε σκοπίµως χαώδης. Λέτε ότι βοηθάτε ενεργειακά στο κό-
στος τον αγροτικό κόσµο και στην αλήθεια τι κάνετε; Το υπό-
λοιπο από το δίκτυο που είχε αποµείνει το δίνετε στις µεγάλες
εταιρείες, οι οποίες εταιρείες πάλι κερδισµένες είναι, οι πάροχοι.
Γιατί; Γιατί παράγουν µε 4,5 λεπτά την κιλοβατώρα και εσείς τη
δίνετε 9,5 λεπτά στον αγρότη που δεν χρωστάει και 10,5 λεπτά
στον αγρότη που χρωστάει. Δηλαδή, πάλι η εταιρεία κερδίζει
άλλο τόσο! Συνεπώς, τα δίνετε εκεί που θέλετε. Ένα το κρατού-
µενο.

Δεύτερον, δεν χάνουν οι µεγάλοι πάροχοι.
Τρίτον, γι’ αυτό που λέγατε ότι δεν υπάρχει για τα φωτοβολ-

ταϊκά, τα συνεργατικά των αγροτών κ.λπ., κύριε Υπουργέ, εµείς
δεν µπορούµε να κατανοήσουµε για ποιον λόγο δεν επιλέξατε
εκεί να εστιάσετε την προσοχή σας και αυτά να ενισχύσετε, παρά
πάλι πήγατε στους παρόχους, πάλι πήγατε µε αυτή τη συµφωνία
-εκ τρίτου, δηλαδή- και παρακάµψατε το ευθύ σχήµα που θα µπο-
ρούσε να σας δώσει άµεση λύση.

Το δεύτερο θέµα που θέλω να βάλω είναι ότι η τιµή που λέτε
σήµερα είναι ακριβή για σήµερα. Έχει ήδη ξεπεραστεί από τα
πράγµατα. Η τιµή που λέτε είναι σήµερα ακριβή. Και αν η Κυβέρ-
νησή σας επέλεγε τον διαγωνισµό για να διασφαλίσει τα PPAs,
όπως λέγονται -τις διµερείς, δηλαδή, συµβάσεις- µεταξύ των
έργων που έχουν οριστική προσφορά σύνδεσης, όπως πρότεινε
το ΠΑΣΟΚ, η τιµή αυτή από 9,5 λεπτά θα ήταν 5 λεπτά.
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Αυτό γιατί δεν το επιλέγετε; Άντε, εγώ δεν το κατάλαβα. Και
όλοι οι συνάδελφοι δεν το κατάλαβαν; Γιατί συζητάµε, κύριε
Υπουργέ, κι εγώ θέλω να έχουµε και µια αµεσότητα στη συζή-
τηση. Μη µας τα πείτε, όπως θέλετε εσείς. Κανένας Βουλευτής
δεν κατάλαβε αυτό που είπατε πριν από λίγο. Για ποιον λόγο η
Κυβέρνηση επιµένει να διατείνεται ότι η ξεπερασµένη και ακριβή
τιµή είναι η τιµή της ηµέρας; 

Επίσης, υπάρχει η δεξαµενή των φωτοβολταϊκών σταθµών που
έχουν ήδη συµβάσεις λειτουργικής ενίσχυσης και έχουν λάβει
διετή αναστολή, προκειµένου να µπορούν να προχωρήσουν σε
σύναψη διµερών συµβολαίων. Οι τιµές και εκεί δεν ξεπερνάνε τα
6,5 µε 7 λεπτά την κιλοβατώρα. Γιατί, λοιπόν, η Κυβέρνηση δεν
επιλέγει ούτε αυτά τα έργα, προκειµένου να συναφθούν οι συµ-
βάσεις αγροτών και επιχειρήσεων; Τι το διαφορετικό έχουν αυτοί
οι νέοι φωτοβολταϊκοί σταθµοί που θέλει να αδειοδοτήσει η Κυ-
βέρνηση, αφού το µόνο που θα κάνουν θα είναι, τελικά, να επι-
βαρύνουν τους υφιστάµενους φωτοβολταϊκούς σταθµούς και να
οδηγούµαστε σε περιορισµούς έγχυσης, θέτοντας έτσι σε κίν-
δυνο τη βιωσιµότητα εκατοντάδων µικροµεσαίων επενδύσεων
φωτοβολταϊκών;

Τώρα µου φαίνεται παράξενο -πώς αλλιώς να σας το πω-, και
παράλογο µαζί, να πετάτε φθηνότερη ενέργεια από το παρά-
θυρο, χωρίς να µας λέτε και γιατί. Είναι επιλογή; Είναι επιλογή
παρόχων; Είναι ενεργειακή σας επιλογή ή στρατηγική; Εξυπηρε-
τείτε κάποιους; Και ποιους; 

Η συγκεκριµένη, λοιπόν, τροπολογία εκτός από εκκωφαντική
παραδοχή λάθος σχεδιασµού -τα λέτε µόνοι σας- συνιστά και µία
νέα προσπάθεια διαµοιρασµού ενεργειακής αγοράς τόσο σε ό,τι
αφορά στον ενεργειακό χώρο όσο και στην κατανάλωση. Γι’ αυτό
µας βλέπετε τόσο επιφυλακτικούς, κύριε Υπουργέ, σε αυτό. Κι
εµείς θέλουµε ξεκάθαρες απαντήσεις στα τρία αυτά ερωτήµατα. 

Με απλά λόγια, πώς µπορείτε να τάζετε σήµερα την ακριβό-
τερη τιµή που υπάρχει, ενώ υπάρχει ήδη φθηνότερη στην αγορά,
πώς µπορείτε να διαθέτετε µε αυτό τον τρόπο και πώς µπορείτε
να κλείνετε τα µάτια σε άλλες λύσεις που υπάρχουν;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τέλος, θα πω µόνο µία κουβέντα και για το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης. Η εισηγήτριά µας στάθηκε στο συγκε-
κριµένο θέµα µε µεγάλη ενάργεια και µε µεγάλη λεπτοµέρεια.
Εµείς θα είµαστε πάντα θετικοί σε ό,τι θετικό µέτρο λαµβάνεται
και µπορεί να βοηθήσει έστω και ελάχιστα την πρόοδο µιας δια-
δικασίας που υπάρχει. Όµως, τα πράγµατα είναι σοβαρά. Φέρ-
νετε ξανά και ξανά νοµοσχέδιο στο Υπουργείο Δικαιοσύνης.
Τελειωµό δεν έχετε και αναθεωρείτε διαρκώς τον εαυτό σας, ενώ
δεν έχετε πετύχει ακόµη την περιβόητη επιτάχυνση της δικαιο-
σύνης. Δεν γίνεται µε λόγια του αέρα να επιταχυνθεί η δικαιο-
σύνη. Χρειάζεται ρηξικέλευθες προτάσεις, απόψεις,
διευθετήσεις στον χώρο της δικαιοσύνης και πρέπει, επιτέλους,
να βάλετε το µαχαίρι βαθιά στο κόκαλο, να αποφασίσετε να κά-
νετε τα ειδικά δικαστήρια, να αποφασίσετε να κάνετε καινούργια
οργανογράµµατα, να αποφασίσετε να πάρετε στελεχιακό δυνα-
µικό και να έχετε και υποδοµές. Διαφορετικά, θα ασχολείστε συ-
νέχεια µε τέτοια νοµοσχέδια που ψιλοδιευθετούν ψιλοπράγµατα.
Όµως, για έναν τόσο µεγάλο τοµέα, όπως είναι αυτός της δικαιο-
σύνης, τα «ψιλά» δεν νοµίζω ότι πρέπει να είναι η προτεραιότητα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κυρία Πρόεδρε, έτυχε να µείνω και να µη φύγω, για
να ακούσω την κυρία συνάδελφο. Επιτρέψτε µου, σας παρα-
καλώ, να πάρω τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Το λέω, γιατί παρέµεινα παρά το γεγονός ότι όλη η τοποθέ-
τηση της κυρίας συναδέλφου ήταν στην ουσία πάνω στο συγκε-
κριµένο θέµα. Η κυρία συνάδελφος έθεσε τρία ερωτήµατα, τα
οποία και θα απαντήσω πολύ απλά. Πρώτον, άλλο η χονδρική

τιµή του ρεύµατος και άλλο η λιανική. Ο αγρότης κάνει σύµβαση
λιανικής τιµής και όχι χονδρικής. Αυτό σηµαίνει ότι αυτός που
αναλαµβάνει αυτή τη σύµβαση δεν έχει µόνο το κόστος της χον-
δρικής τιµής, αυτό που είναι τα 5,5 ή 6,5 ή όποιο είναι µεσοµα-
κροπρόθεσµα, αλλά έχει και το κόστος της λιανικής, δηλαδή το
κόστος, για παράδειγµα, όπως είπα και προηγουµένως, αυτού
που δεν πληρώνει τους λογαριασµούς του. Είναι σηµαντικά δια-
φορετική, λοιπόν, η χονδρική µε τη λιανική.

Δεύτερον, άλλο η ώρα που ποτίζει ο αγρότης ή χρησιµοποιεί
το ρεύµα αν είναι κτηνοτρόφος και άλλο η ώρα που παράγει το
φωτοβολταϊκό ή το αιολικό. Επειδή υπάρχουν περίοδοι και στην
ηµέρα πάνω και στους µήνες πάνω που δεν παράγει το φωτο-
βολταϊκό, όταν δεν παράγει το φωτοβολταϊκό, αυτός που έχει τη
συγκεκριµένη υποχρέωση πρέπει να αγοράσει από το σύστηµα
και συνήθως σε πολύ ακριβότερες ώρες και ακριβότερους
µήνες. 

Συνεπώς, όταν βάζετε την τιµή του φωτοβολταϊκού και τη συγ-
κρίνετε µε την τιµή που θα απολαύσει ο αγρότης, κάνετε λάθος,
τεχνικό λάθος, διότι -για παράδειγµα- αν είναι σκιερός ο Ιούνιος
που οι αγρότες ποτίζουν φουλ, αλλά χωρίς βροχές, τότε τα φω-
τοβολταϊκά δεν παράγουν και αγοράζει ο άλλος πανάκριβο
ρεύµα από τη χονδρική για να τους πληρώσει, αυτός που έχει
κάνει τη διµερή σύµβαση. Αν στη διάρκεια της ηµέρας ο αγρότης
ποτίσει έξι το πρωί µε εννιά το πρωί που είναι οι καλύτερες ώρες,
δεν έχει τίποτα από φωτοβολταϊκά εκείνη την ώρα. Όλο αυτό το
ρεύµα θα το αγοράσει από τη χονδρική για να του το δώσει και
θα το αγοράσει σε τελείως διαφορετική τιµή από αυτήν που λέ-
γατε. 

Τρίτον και ολοκληρώνω για να γίνει πλήρως κατανοητό. Άλλο
ο ένας µήνας που «έκατσαν» οι τιµές έτσι, άλλο µία δεκαετία. Αν
πάτε στην αγορά αντιστάθµισης που υπάρχει στην ηλεκτρική
ενέργεια και αγοράσετε την αντιστάθµιση για µια δεκαετία, θα
πληρώσετε για τα 9,5 ευρώ έναν σκασµό λεφτά. Αυτά τα λεφτά
είναι, επίσης, µέσα σε αυτή την τιµή, γι’ αυτό και αυτό που τους
δίνουµε είναι εξαιρετικά ευνοϊκό, γιατί µιλάµε για ένα δεκαετές
συµβόλαιο. Στην αγορά αντιστάθµισης αν πάτε και µπορείς να
το «σπάσεις» µε 70 ευρώ, πουθενά αυτό δεν θα το βρείτε. Πρα-
κτικά είναι ευνοϊκή ρύθµιση και θα το καταλάβουν –ελπίζω- οι
αγρότες.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Αλέξανδρος Μαρ-

κογιαννάκης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, είναι ο επόµε-
νος οµιλητής. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα ακόµα

σηµαντικό νοµοσχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης, το οποίο
επιφέρει µια σειρά από αλλαγές σε σχέση µε τη λειτουργία της
δικαιοσύνης και ειδικότερα σε ό,τι έχει να κάνει µε την επαγγελ-
µατική οµάδα των δικηγόρων. Και σε αυτή την περίπτωση, όπως
και στις υπόλοιπες έως τώρα νοµοθετικές πρωτοβουλίες της Κυ-
βέρνησης στον ευαίσθητο αυτόν τοµέα λειτουργίας της πολι-
τείας, το Υπουργείο έχει προτάξει συγκεκριµένες αρχές, τις
οποίες και υπηρετεί. Οι στόχοι και σε αυτή την περίπτωση είναι
σαφείς και ξεκάθαροι, η απλούστευση των διαδικασιών, η επιτά-
χυνση των υπηρεσιών προς τους πολίτες, η αναβάθµιση του
ρόλου των δικηγόρων ως συλλειτουργών της δικαιοσύνης.

Πώς οδηγούµαστε σε αυτές τις θετικές συνέπειες; Μέσα από
τρεις παρεµβάσεις που επιχειρεί το νοµοσχέδιο και οι οποίες συ-
νοπτικά µπορούν να καταγραφούν ως εξής: Δικαστικές υποθέ-
σεις οι οποίες δεν περιλαµβάνουν αντιδικία, φεύγουν από την
αρµοδιότητα η οποία επί του παρόντος βρίσκεται στα δικαστήρια
της χώρας. Με αυτή την αλλαγή αποφορτίζονται εποµένως από
τα αντίστοιχα καθήκοντα δικαστικοί υπάλληλοι και δικαστές. Ενι-
σχύεται ο δικηγορικός κόσµος τόσο σε επαγγελµατική ύλη όσο
και σε κύρος µε την έµπρακτη στήριξη προς τους δικηγόρους οι
οποίοι, όπως προανέφερα, αντιµετωπίζονται ως συλλειτουργοί
της δικαιοσύνης. Δίνεται οριστική λύση στο σηµαντικό πρόβληµα
που αφορά στο δικηγορικό σώµα σε σχέση µε τις πληρωµές των
αποζηµιώσεων δικηγορικής απασχόλησης στο πλαίσιο νοµικής
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βοήθειας. Το κλειδί βρίσκεται στο γεγονός ότι για πρώτη φορά
µεταφέρεται η αρµοδιότητα για τη διεκπεραίωση µεγάλου αριθ-
µού υποθέσεων χωρίς στοιχεία αντιδικίας στους ίδιους τους δι-
κηγόρους. 

Στην ουσία, δηλαδή, το σχέδιο νόµου αντιµετωπίζει τους δικη-
γόρους ως αυτό που στην πραγµατικότητα είναι, δηλαδή ως συλ-
λειτουργούς –ξαναλέω- της δικαιοσύνης. Με αυτόν τον τρόπο αφ’
ενός µειώνεται η ύλη εργασίας των δικαστικών λειτουργών, απαλ-
λάσσοντάς τους από καθήκοντα µη δικηγορικής φύσεως ή ήσσο-
νος νοµικής δυσκολίας και αφ’ ετέρου αυξάνεται η ύλη εργασίας
των δικηγόρων. Επιτυγχάνονται έτσι ταυτόχρονα δύο στόχοι, από
τη µία η αποσυµφόρηση του όγκου των υποθέσεων που καλούνται
να διαχειριστούν τα δικαστήρια και από την άλλη η αύξηση του
όγκου εργασίας των δικηγόρων όλης της χώρας. Τελικοί ωφελη-
µένοι µέσα από αυτές τις αλλαγές βγαίνουν συνολικά οι πολίτες,
οι οποίοι θα βλέπουν τις υποθέσεις τους να προχωρούν και µε πε-
ρισσότερη ταχύτητα και µέσα από απλούστερες διαδικασίες. 

Η κύρια παρέµβαση του σχεδίου νόµου έχει να κάνει µε τα πι-
στοποιητικά και τα κληρονοµικά δικαιώµατα. Με την υπερψήφιση
των προτεινόµενων διατάξεων η αρµοδιότητα για την έκδοση
πράξης που θα χορηγεί κληρονοµητήριο θα περάσει στους δι-
κηγόρους του δικηγορικού συλλόγου του πρωτοδικείου της πε-
ριφέρειας στην οποία υπάγεται το δικαστήριο που ασχολείται µε
την υπόθεση. 

Οι διατάξεις που κρίνουµε σήµερα ως Ολοµέλεια περιγράφουν
ότι από τον γραµµατέα του δικαστηρίου θα ορίζεται σε κάθε πε-
ρίπτωση τέτοιας υπόθεσης δικηγόρος µέσα από έναν ειδικό κα-
τάλογο. 

Συγκεκριµένα, προβλέπεται η σύνταξη πράξης αποδοχής κλη-
ρονοµιάς από δικηγόρο, η οποία θα έχει τη µορφή δηµοσίου εγ-
γράφου, καθώς θα προσκοµίζεται µαζί µε όλα τα σχετικά
έγγραφα στον αρµόδιο γραµµατέα του δικαστηρίου της κληρο-
νοµίας, προκειµένου να συνταχθεί η σχετική έκθεση αποδοχής
και να καταχωρηθεί στο ειδικό βιβλίο του ειρηνοδικείου. Οµοίως
και οι εγγραφές και οι εξαλείψεις συναινετικών προσηµειώσεων
υποθήκης θα πραγµατοποιούνται πλέον βάσει πράξης που θα εκ-
δίδουν δικηγόροι του οικείου συλλόγου. 

Για την ακόµα µεγαλύτερη αποφόρτιση των γραµµατειών των
δικαστηρίων προβλέπεται ότι οι ένορκες βεβαιώσεις πλέον θα
λαµβάνονται αποκλειστικά από συµβολαιογράφους και δικηγό-
ρους. Έτσι απαλλάσσονται οι δικαστές από τη σχετική ενασχό-
ληση, προκειµένου να επικεντρωθούν στο κυρίως έργο τους,
δηλαδή την ταχεία έκδοση δικαστικών αποφάσεων. 

Σηµαντικές είναι ακόµα οι ρυθµίσεις που έχουν κατατεθεί από
το Υπουργείο Δικαιοσύνης για την καλύτερη οργάνωση του Τα-
µείου Χρηµατοδότησης Δικαστικών Κτιρίων, αλλά και για τη δια-
δικασία πληρωµής των αποζηµιώσεων των δικηγόρων στο
πλαίσιο της νοµικής βοήθειας. Ο στόχος εδώ είναι να επιταχυνθεί
η διαδικασία εκκαθάρισης και πληρωµής αποζηµιώσεων νοµικής
βοήθειας. Για να γίνει αυτό εφικτό, αντιµετωπίζεται το πρόβληµα
µε τις ανεξόφλητες αποζηµιώσεις νοµικής βοήθειας από το τα-
µείο σε σχέση µε όσους δικηγόρους δεν είχαν λάβει ούτε το 80%
των οφειλόµενων αποζηµιώσεων για τα έτη από το 2019 έως το
2022, αλλά και µε όσους έχουν το υπολειπόµενο 20% και φυσικά,
για τις εκκρεµότητες του 2023.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι φανερό ότι έχουµε µπρο-
στά µας ένα νοµοσχέδιο που επιφέρει µόνο θετικό αποτύπωµα
τόσο σε σχέση µε την επαγγελµατική στήριξη του δικηγορικού
κόσµου όσο και µε την αναβάθµιση του κύρους του δικηγόρου.
Την ίδια στιγµή το Υπουργείο Δικαιοσύνης µε την παρέµβασή του
µειώνει ένα σηµαντικό κοµµάτι ύλης από τις δικαστικές υπηρε-
σίες, επιτρέποντάς τους να επικεντρωθούν στο κυρίως έργο
τους, δηλαδή στην ταχύτερη έκδοση των δικαστικών αποφά-
σεων. Όλα αυτά λειτουργούν, τελικά, προς όφελος των πολιτών,
οι οποίοι θα έχουν πλέον τη δυνατότητα να ολοκληρώνουν τις
υποθέσεις τους ταχύτερα και χωρίς ταλαιπωρία.

Κωδικοποιώντας συνολικά και συνοπτικά τις αλλαγές που φέρ-
νει το σχέδιο νόµου ως προς τα αποτελέσµατα που αυτές δηµι-
ουργούν, καταγράφω τα ακόλουθα: Πρώτον, αποσυµφόρηση
των δικαστηρίων, δεύτερον, ενίσχυση της δικηγορικής ύλης και
τρίτον, ταχύτερη διεκπεραίωση των υποθέσεων των πολιτών.

Όλα αυτά εντάσσονται σε ένα γενικότερο πλαίσιο εξορθολογι-
σµού της λειτουργίας της δικαιοσύνης, εκσυγχρονισµού του θε-
σµικού της πλαισίου, ώστε να επιτυγχάνεται η διαρκής βελτίωση
των υπηρεσιών που προσφέρει στους πολίτες. Κύριος στόχος
είναι η ταχύτερη και αποτελεσµατικότερη απόδοση των δικαστι-
κών οργάνων στο ουσιαστικό τους έργο, το οποίο δεν είναι άλλο
από την ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύνης. Αυτή είναι και η εύ-
λογη απαίτηση των Ελλήνων και των Ελληνίδων από την πολιτεία
µας και γι’ αυτόν τον λόγο η υπερψήφιση του σχεδίου νόµου συ-
νιστά ένα θετικό βήµα σε αυτή ακριβώς την κατεύθυνση. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
επόµενος οµιλητής κ. Ιωάννης Λοβέρδος, Βουλευτής της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ - ΜΙΧΑΗΛ (ΓΙΑΝΝΗΣ) ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σήµερα συζητάµε ένα νοµοσχέ-

διο που µπορεί να µην είναι ιδιαίτερα ελκυστικό για τον πολύ
κόσµο, αλλά είναι πολύ σοβαρό για την ίδια την κοινωνία, για το
ίδιο το κράτος, για τους ίδιους τους θεσµούς που όλοι µας είµα-
στε ταγµένοι και πρέπει να είµαστε ταγµένοι να υπηρετούµε. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο για το οποίο, να σας πω την αλήθεια, πε-
ρίµενα να υπάρχει οµοφωνία σε αυτήν εδώ την Αίθουσα και θα το
βλέπαµε όλοι πάρα πολύ θετικά, όπως το είδαν και οι φορείς στην
επιτροπή που προηγήθηκε. Το τι περιλαµβάνει το νοµοσχέδιο συγ-
κεκριµένα σας το περιέγραψε µε πολύ γλαφυρό τρόπο ο εξαιρε-
τικός συνάδελφος και εισηγητής της Πλειοψηφίας, ο κ.
Μπαρτζώκας. Εγώ δεν θα τα επαναλάβω. Είναι σαφέστατα και ξε-
κάθαρα. Εγώ αυτό που βγάζω, όµως, ακούγοντας τον κ. Μπαρ-
τζώκα, τους άλλους εισηγητές και, φυσικά, τον Υπουργό, κ.
Φλωρίδη, είναι ότι έχουµε να κάνουµε µε ένα νοµοσχέδιο που απο-
σκοπεί σε δύο πράγµατα. Αφ’ ενός το πρώτο το άµεσο -γι’ αυτό
υπήρχε η υποστήριξη των δικηγορικών συλλόγων που δεν την εί-
χαµε µέχρι πριν από λίγους µήνες µε το φορολογικό νοµοσχέδιο-
η µεταφορά ύλης από τα δικαστήρια στους δικηγόρους. Πολύ
σωστά είπε ο Αλέξανδρος Μαρκογιαννάκης προηγουµένως, µε
αυτόν τον τρόπο αυξάνεται ο όγκος εργασιών των δικηγόρων, αυ-
ξάνεται και το αξιοσέβαστο του δικηγορικού λειτουργήµατος.
Είναι πάρα πολύ θετικό γι’ αυτό και το ενέκρινε ακόµα και ο καλός
µου φίλος ο Δηµήτρης Βερβεσός που τον είχαµε απέναντί µας σε
ό,τι αφορά στο φορολογικό νοµοσχέδιο. 

Αλλά αυτό δεν είναι το σηµαντικότερο γιατί εγώ δεν είµαι δι-
κηγόρος. Δεν µε αφορούν τα συνδικαλιστικά ή άλλα θέµατα των
δικηγόρων, που µπορεί να αφορούν άλλους. Εµένα µε αφορά το
σηµαντικότερο από όλα. Ποιο είναι αυτό; Η έγκαιρη και ταχεία
απονοµή της δικαιοσύνης. Το µεγάλο πρόβληµα σήµερα στην
Ελλάδα είναι ότι δεν αποδίδεται εγκαίρως η δικαιοσύνη. Και
όπως ξέρετε η καθυστέρηση της έκδοσης δικαστικών αποφά-
σεων οδηγεί µοιραία σε αρνησιδικία. Αρνησιδικία σηµαίνει κατά-
λυση του κράτους δικαίου. Αυτό είναι ένα από τα βασικότερα
ζητήµατα που η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και της
Νέας Δηµοκρατίας, από την πρώτη στιγµή που ήρθε στην εξου-
σία, προσπαθεί να θεραπεύσει. Κι έχει κάνει βήµατα προς την κα-
τεύθυνση αυτή και µε αυτό το νοµοσχέδιο έρχεται να κάνει ένα
ακόµα µεγάλο βήµα. Γιατί; Γιατί θα αποφορτιστούν τα δικαστή-
ρια από µεγάλο όγκο εργασίας και θα µπορέσουν να αποδίδουν
γρηγορότερα και ταχύτερα τη δικαιοσύνη εκεί που πρέπει. 

Αυτός είναι ο στόχος, ο κατ’ εξοχήν στόχος του σηµερινού νο-
µοσχεδίου που φοβάµαι ότι κάποιοι είτε δεν θέλανε είτε δεν µπό-
ρεσαν να το καταλάβουν. Δεν ξέρω τι από τα δύο ισχύει. Αλλά
ενώ θα περίµενα να υπάρχει µια συµφωνία και µια οµοφωνία και
όλοι µαζί να το υπερψηφίσουµε βλέπω ότι υπάρχουν διχογνω-
µίες, υπάρχουν αντιρρήσεις, υπάρχουν αντιδράσεις. Υπάρχουν
µέχρι και ακατανόητα πράγµατα που άκουσα από το πρωί από
τους εισηγητές των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και έχω µείνει
κατάπληκτος. Άκουσα ακόµα ότι µε αφορµή δηµοσιογραφικές
πληροφορίες για την πρόταση της εισαγγελέως σε µια δίκη
πράγµατι πολύ σηµαντική, που έχει σοκάρει ολόκληρη την ελλη-
νική κοινωνία µε αφορµή τον βιασµό ενός µικρού κοριτσιού,
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µπλέξαµε την πρόταση της εισαγγελέως µε κατάλυση του κρά-
τους δικαίου µε παρεµβάσεις του κράτους. 

Κατ’ αρχάς να πω κάτι για να είναι ξεκάθαρο. Εγώ δεν ξέρω
την υπόθεση αυτή πέραν όσων έχω διαβάσει στα sites και έχω
ακούσει σε διάφορες εκποµπές της τηλεόρασης. Ούτε έχω µε-
λετήσει τη δικογραφία. Δεν την έχει µελετήσει κανείς εκ των υφι-
σταµένων εδώ. Δεν έχω παρακολουθήσει τη δίκη. Γίνεται
κεκλεισµένων των θυρών. Και παρ’ όλα αυτά έρχονται εισηγητές
κοµµάτων και επικρίνουν ποιον; Για το τι πρόταση έκανε ο εισαγ-
γελέας. Είναι ακατανόητο για µένα. Δεν χωράει στο µυαλό µου
αυτό που ειπώθηκε. 

Εδώ είµαστε η Βουλή. Η Βουλή είναι διακριτή λειτουργία από
τη δικαιοσύνη. Το έχουµε καταλάβει αυτό; Έχουµε καταλάβει ότι
αυτό είναι από τον 18ο αιώνα; Από τον Μοντεσκιέ ακόµη υπάρχει
η διάκριση των λειτουργιών. Άλλο πράγµα η Βουλή που ψηφίζει
τους νόµους, άλλο πράγµα η δικαιοσύνη που εφαρµόζει τους νό-
µους. Και αντιθέτως φτάσαµε να λέµε -νοµίζω το άκουσα από
τον κ. Τζανακόπουλο- ότι υπονοµεύεται το κράτος δικαίου, ότι
έχει χάσει την αξιοπιστία της η δικαιοσύνη, ότι δεν εµπιστεύεται
ο κόσµος τη δικαιοσύνη. 

Είναι, κατά τη γνώµη µου, πολύ προσβλητικό να λέγεται από
τα χείλη εκπροσώπου κόµµατος ότι υποβαθµίζεται και έχει χάσει
ο κόσµος την εµπιστοσύνη στη δικαιοσύνη. Έχει χάσει ο κόσµος
την εµπιστοσύνη του στη δικαιοσύνη, έχει χάσει την εµπιστοσύνη
του στη Βουλή, έχει χάσει την εµπιστοσύνη του στην Κυβέρνηση,
έχει χάσει την εµπιστοσύνη του στους θεσµούς. Άρα, είµαστε µια
χώρα υπό διάλυση. Αυτό θέλετε να µας πείτε. Ε, όχι δεν είµαστε
χώρα υπό διάλυση. Και ο κόσµος στην πλειοψηφία του εµπι-
στεύεται τους θεσµούς. Αν κάποιοι ακτιβιστές, οι οποίοι θέλουν
να κάνουν το παιχνίδι τους για άλλους λόγους, προσπαθούν να
υπονοµεύσουν τη δηµοκρατία και το θεσµικό µας πλαίσιο, είναι
άλλη υπόθεση. Αλλά είναι ιδιαίτερα προσβλητικό αυτό που ακού-
στηκε για πάρα πολλούς δικαστικούς λειτουργούς. Είναι εδώ
παρών και ο φίλος µου Μπάµπης Αθανασίου ένας εξαιρετικός δι-
καστικός λειτουργός. Να του λέτε ότι υπονοµεύει και ότι χρησι-
µοποιείται η δικαιοσύνη σαν όργανο συµφερόντων ισχυρών και
ότι τα ισχυρά αυτά συµφέροντα µπορούν να επιβάλλουν όποια
απόφαση θέλουν µε τη σύµφωνη γνώµη και µε την υπόθαλψη της
ίδιας της Κυβέρνησης; Είναι αδιανόητα πράγµατα αυτά που
ακούστηκαν σήµερα εδώ. Είναι αδιανόητα. Δεν θέλω να συνε-
χίσω σε αυτή την κουβέντα. Απλώς µε θλίβει βαθύτατα. 

Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι είναι ακόµη αδιανόητο ότι
αυτά ακούγονται και από τα χείλη εκπροσώπων του ΣΥΡΙΖΑ όταν
πριν από µια βδοµάδα ο πρώην Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ παραδέ-
χτηκε ότι έκανε λάθος για την υπόθεση της «NOVARTIS» για το
δήθεν µεγαλύτερο σκάνδαλο από συστάσεως του ελληνικού
κράτους. Στην ουσία αποδείχθηκε µε τη σύµφωνη γνώµη πλέον
και του κ. Τσίπρα ότι ήταν η σκευωρία κατά των πολιτικών αντι-
πάλων του ΣΥΡΙΖΑ. Δέκα άνθρωποι, πρώην Πρωθυπουργοί και
Υπουργοί κατασυκοφαντήθηκαν µε αφορµή την υπόθεση «NO-
VARTIS». Και στην ουσία αυτό που έµεινε και αυτό που θα µείνει,
ευτυχώς, είναι ότι η δικαιοσύνη έπραξε το καθήκον της σε αυτή
την περίπτωση και δεν υπέκυψε στις πιέσεις που δέχτηκε από
την τότε Κυβέρνηση. Και µπράβο στη δικαιοσύνη για µια ακόµα
φορά. Αυτό που αποδείχτηκε δεν είναι ότι το σκάνδαλο της «NO-
VARTIS» ήταν το µεγάλο σκάνδαλο από συστάσεως του ελληνι-
κού κράτους. Η σκευωρία που παίχτηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ εις
βάρος των δέκα πολιτικών του αντιπάλων ήταν το µεγαλύτερο
σκάνδαλο από συστάσεως του ελληνικού κράτους. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής, ο

κ. Αθανάσιος Ζεµπίλης, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΖΕΜΠΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, αγαπητές κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για

να ξεκινήσω από εκεί που τελείωσε ο προηγούµενος οµιλητής
και να µην επανέλθω, θα ήθελα να πω ότι δεν θα πρέπει να υπο-
κύπτουµε ως ελληνικό Κοινοβούλιο στον ποινικό λαϊκισµό ούτε
να γινόµαστε αυτοσχέδιοι δικαστές χωρίς να γνωρίζουµε τα στοι-
χεία κάποιας δικογραφίας. Πάντως πρέπει να επισηµάνουµε ότι
και οι προτάσεις των εισαγγελέων και οι δικαστικές αποφάσεις

κρίνονται. Και κρίνονται µε αυστηρότητα.
Το νοµοσχέδιο, όπως ανέπτυξε µε πληρότητα και επάρκεια ο

εισηγητής µας, έχει δύο θεµελιώδεις στοχεύσεις. Αφ’ ενός την
ενίσχυση της δικηγορικής ύλης και την αναβάθµιση του θεσµικού
κύρους του δικηγόρου και αφ’ ετέρου την επιτάχυνση της δικαιο-
σύνης και την καλύτερη εξυπηρέτηση του πολίτη. Πράγµατι µε
τις διατάξεις του παρόντος έχουµε µεταφορά κρίσιµης ύλης µη
δικαιοδοτικού χαρακτήρα στους δικηγόρους σε ζητήµατα όπως
η παροχή ενόρκων βεβαιώσεων, οι συναινετικές προσηµειώσεις,
τα κληρονοµητήρια, οι αποδοχές κληρονοµιάς, ο προέλεγχος
των καταστατικών των σωµατείων. Στην πορεία του χρόνου η µε-
ταφορά ύλης αναµένεται να επεκταθεί και σε άλλα αντικείµενα
που δεν χρήζουν δικαστικής διάπλασης και διάγνωσης. 

Επίσης, είναι πολύ σηµαντικές οι διατάξεις για την άµεση απο-
πληρωµή των αποζηµιώσεων που εκκρεµούσαν στο ΤΑΧΔΙΚ για
τη συµµετοχή των δικηγόρων στον σηµαντικό θεσµό της νοµικής
βοήθειας, γεγονός που θα συµβάλει άµεσα στην ενίσχυση του
δικηγορικού εισοδήµατος. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι τα προβλή-
µατα στην άσκηση του δικαστικού λειτουργήµατος, όπως η συρ-
ρίκνωση της δικηγορικής ύλης, µπορεί να οξύνθηκαν µετά από
την περίοδο των µνηµονίων, όµως, προϋπήρχαν αυτών. 

Ωστόσο, για πρώτη φορά βλέπουµε ένα νοµοθέτηµα που
αφουγκράζεται τη φωνή αγωνίας των δικηγόρων -και ιδιαίτερα
των νέων δικηγόρων- µια φωνή που δεν είναι συντεχνιακού χα-
ρακτήρα. Είναι απλά η αντίδραση νέων επιστηµόνων που ξεκίνη-
σαν µε όνειρα και µόχθησαν για να σταθούν στα έδρανα των
ακροατηρίων ως συλλειτουργοί της δικαιοσύνης. 

Δυστυχώς, τα τελευταία χρόνια οι νέοι, κυρίως, δικηγόροι αν-
τιµετωπίζουν την απαξίωση του λειτουργήµατος και καταστάσεις
υποαµειβόµενης εργασίας, όταν δεν βρίσκονται ευθέως αντιµέ-
τωποι µε το φάσµα της ανεργίας. Και είναι σηµαντικό ότι για
πρώτη φορά µπορούν να προσβλέπουν στην πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Δικαιοσύνης που περιβάλλει µε εµπιστοσύνη και
στηρίζει το σώµα των δικηγόρων. 

Έχει ακουστεί και στο παρελθόν ότι η µήτρα του προβλήµατος
είναι ο υπερπληθυσµός των δικηγόρων στην Ελλάδα. Δεν υπάρ-
χει αµφιβολία ότι οι νοµικές σχολές είναι από τις πλέον δηµοφι-
λείς λόγω του κύρους τους, του υψηλού επιπέδου γνώσεων,
αλλά και των πολλαπλών επιλογών ως προς την επαγγελµατική
αποκατάσταση. Ωστόσο, είναι βέβαιο ότι η συνεχής εισροή µε-
γάλου αριθµού φοιτητών, η αποφοίτηση και η αυτόµατη εγ-
γραφή τους στα µητρώα των δικηγορικών συλλόγων δεν
διασφαλίζει και την είσοδό τους στην αγορά εργασίας, αντίθετα,
εντείνει τον δικηγορικό χωρισµό. 

Συνεπώς, θα πρέπει να αποσυνδεθεί το πτυχίο της Νοµικής
από την επαγγελµατική κατοχύρωση και να αυστηροποιηθούν τα
κριτήρια για τη χορήγηση της άδειας άσκησης του δικηγορικού
λειτουργήµατος, καθώς και των όρων διατήρησής του. Αυτό µπο-
ρεί να συµβεί µέσω της διενέργειας κεντρικού πανελλήνιου δια-
γωνισµού µε ενιαία θέµατα και αφού έχει προηγηθεί µία
δηµιουργική περίοδος ουσιαστικής άσκησης των υποψηφίων δι-
κηγόρων.

Περαιτέρω, το παρόν σχέδιο νόµου συµβάλλει στην αποσυµ-
φόρηση των δικαστηρίων της χώρας. Εκτιµάται πως µόνο η µε-
ταβίβαση της αρµοδιότητας των ενόρκων βεβαιώσεων θα
εξοικονοµήσει σαράντα υπηρεσίες δικαστών στο Ειρηνοδικείο
Αθηνών, που αντιστοιχεί σε πολύτιµο δικαστικό χρόνο, ιδιαίτερα
σε µια Ελλάδα η οποία έχει το πιο αργό και ακριβό σύστηµα δι-
καιοσύνης στη δυτική Ευρώπη. 

Αυτό αποτελεί µείζονα ανασταλτικό παράγοντα για την προ-
σέλκυση ξένων επενδύσεων και για τη δηµιουργία αισθήµατος
δικαίου στη χώρα. Είναι η γνωστή παθογένεια µε τις µακρές δι-
κασίµους, τις συνεχείς αναβολές, τα υπερφορτωµένα πινάκια,
την καθυστέρηση στην έκδοση αποφάσεων. Έτσι η Ελλάδα χάνει
επενδυτές, αλλά και οι δικηγόροι χάνουν υποθέσεις και εντολείς,
διότι ο µέσος πολίτης δεν είναι διατεθειµένος να µπει σε µια πο-
λυετή γραφειοκρατική και εξοντωτική, πολλές φορές, περιπέ-
τεια, ακόµα κι αν πιστεύει ότι εν τέλει θα δικαιωθεί.

Είναι χαρακτηριστικό ότι σχετικά µε τις αστικές υποθέσεις, σύµ-
φωνα µε την Justice Scoreboard 2022 της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
στα ελληνικά δικαστήρια φτάνουν λιγότερες υποθέσεις από ό,τι
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σε χώρες, όπως το Βέλγιο, η Ιρλανδία και η Ισπανία. Και το πιο πε-
ρίεργο είναι ότι, ενώ οι υποθέσεις που φτάνουν στα δικαστήρια
µειώνονται -χαρακτηριστικά αναφέρω το 2010 ήταν τέσσερις υπο-
θέσεις ανά εκατό κατοίκους και το 2019 οι µισές, δηλαδή δύο υπο-
θέσεις ανά εκατό κατοίκους- ο χρόνος για τη δικαστική τους
επίλυση αυξάνεται, από εκατόν ενενήντα ηµέρες το 2010 σε εξα-
κόσιες τριάντα επτά το 2019. Και αυτό, παρά το γεγονός ότι η
χώρα µας έχει τον υψηλότερο αριθµό δικαστών στην δυτική Ευ-
ρώπη, παρά την ψηφιακή µετάβαση, παρά τους νόµους που έχουν
ψηφιστεί τα τελευταία χρόνια για την επιτάχυνση.

Σήµερα, ωστόσο, βλέπουµε ότι η Κυβέρνηση και µε αυτό το
νοµοθέτηµα, όπως και µε το προηγούµενο, αλλά και µε τις πρω-
τοβουλίες που εξήγγειλε σήµερα ο Υπουργός, αντιµετωπίζει
κατά τρόπο συστηµατικό τις δυσλειτουργίες της δικαιοσύνης, οι
οποίες εντοπίζονται κυρίως στον πρώτο βαθµό. Και είναι βέβαιο
ότι η διαδικασία θα γίνει πιο αποτελεσµατική µε την οργανική έν-
ταξη των ειρηνοδικών στα πρωτοδικεία και την ενοποίηση του
πρώτου βαθµού. 

Ως προς την αναδιάταξη, δε, της τοπικής αρµοδιότητας, θα
πρέπει απαρέγκλιτα να διατηρηθεί η αρχή της εγγύτητας. Και η
αρχή αυτή επιτυγχάνεται µε τη διατήρηση των δικαστικών σχη-
µατισµών κοντά στον πολίτη, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τα γεωµορ-
φολογικά χαρακτηριστικά της χώρας µας και ιδιαίτερα ότι η
Ελλάδα είναι µια νησιωτική χώρα.

Έτσι, λοιπόν, γι’ αυτήν την Κυβέρνηση που αύξησε το ετήσιο
οικογενειακό εισόδηµα, όσων δικαιούνται νοµική βοήθεια, σε
7.280 ευρώ από 6.655 που ήταν πριν και σήµερα, µε το παρόν
σχέδιο νόµου, διευθετεί τις οικονοµικές εκκρεµότητες, έχει ιδι-
αίτερη αξία το ιερό και θεµελιώδες δικαίωµα της ισότιµης πρό-
σβασης στη δικαιοσύνη όλων των πολιτών, ανεξαρτήτως της
οικονοµικής τους κατάστασης, ανεξαρτήτως αν διαµένουν σε νη-
σιωτικές ή µειονεκτικές περιοχές. 

Κι αυτό, γιατί η αµεσότητα της πρόσβασης του πολίτη στα δι-
καστήρια δεν έχει τυπικό, αλλά ουσιαστικό χαρακτήρα, καθώς
συµβάλλει στην πραγµάτωση της συνταγµατικής αρχής για πα-
ροχή εννόµου προστασίας από τα δικαστήρια και ως τέτοιο, απο-
τελεί το δικαίωµα των δικαιωµάτων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Χαράλαµπος Αθα-
νασίου, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας είναι ο επόµενος οµι-
λητής. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, το νοµοσχέδιο είναι προσεγµένο, απαραίτητο

και ορθό. Στόχος του είναι η επίλυση ζητηµάτων, που έπρεπε
από χρόνια να έχουν επιλυθεί και γίνεται αυτό σήµερα µε καίριες
και λειτουργικές παρεµβάσεις στον αστικό κώδικα και στον κώ-
δικα πολιτικής δικονοµίας. 

Οι ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου αποτελούν τον ιµάντα που µε-
ταφέρεται η ύλη από τα δικαστήρια στους δικηγόρους. Πρέπει
να τονίσω ότι ρυθµίζονται µε την παρέµβαση του δικηγόρου για
να λύνει ζητήµατα των πολιτών -για να διευθετεί ζητήµατα, στην
ουσία- και όχι διαφορές, που χρειάζονται απόφαση δικαστηρίου.
Διότι αν υπήρχαν τέτοιες διαφορές, θα πηγαίναµε στην αµφισβη-
τούµενη διαδικασία προς επίλυσή τους. Τέτοια θέµατα δεν
έχουµε µε τα ζητήµατα τα οποία θα αναφέρω.

Και ποια είναι αυτή η ύλη η οποία µεταβιβάζεται; Είναι η έκ-
δοση κληρονοµητηρίου, η αποδοχή κληρονοµιάς, οι συναινετικές
προσηµειώσεις των υποθηκών, η παροχή ενόρκων βεβαιώσεων,
η αναγνώριση σωµατείων, όπως ήρθε µε την τροπολογία. 

Τι επιδιώκεται και ποιο είναι το κέρδος µε τη µεταφορά της
ύλης από τα ειρηνοδικεία στους δικηγόρους; Επιταχύνεται η
απονοµή της δικαιοσύνης µε αποσυµφόρηση των δικαστηρίων
ούτως ώστε οι δικαστές απρόσκοπτα πια να ασχολούνται µε τα
κύρια καθήκοντά τους, ενισχύεται η ύλη των συλλειτουργών της
δικαιοσύνης -των δικηγόρων- και κυρίως -το τόνισε και ο εισηγη-
τής µας κ. Μπαρτζώκας- έχουµε µια ταχύτερη και αµεσότερη
διεκπεραίωση των υποθέσεων των πολιτών. Και λέµε «αµεσό-
τερη» διότι είναι ευνόητο να αντιλαµβάνεται κάποιος ότι ο πολί-
της πιο εύκολα βρίσκει και έχει πρόσβαση να έρθει σε επαφή µε
τον δικηγόρο.

Παράλληλα, ρυθµίζονται ζητήµατα που γεννώνται από τη λει-
τουργία του θεσµού της κοινωνικής πρόνοιας του κράτους και
αναφέροµαι, βεβαίως, στον θεσµό της νοµικής βοήθειας. Είναι
καθήκον της πολιτείας -και µέχρι τώρα αυτό που διαχρονικά τα
τελευταία χρόνια κάνει η πολιτεία- να υπάρχει µια ανεµπόδιστη
πρόσβαση των πολιτών στα δικαστήρια. Υπάρχει, όµως -και είναι
αποδεδειγµένο- µια απροθυµία των δικηγόρων για να συµπαρί-
στανται στους αναξιοπαθούντες και µικρής οικονοµικής κατά-
στασης διαδίκους, γιατί υπήρχε καθυστέρηση στην εκκαθάριση
των αποδοχών τους. Το ζήτηµα αυτό λύνεται επαρκώς µε την
τροποποίηση µε τη νοµοθετική ρύθµιση που κάνει το Υπουργείο. 

Μου λέτε, όµως «καλά όλα αυτά, αλλά είναι συνταγµατικές οι
ρυθµίσεις, πρώτον και δεύτερον, παρέχουν ασφάλεια δικαίου;»
Καµµία ρύθµιση δεν είναι αντισυνταγµατική, διότι όλες κινούνται
στη σφαίρα -αυτό που λέµε οι νοµικοί- της γνήσιας εκούσιας δι-
καιοδοσίας και παρέχεται ασφάλεια δικαίου. Η προστασία του
αιτούντος και του τρίτου εξασφαλίζεται αρκούντως, όπου απαι-
τείται.

Αλλά για να γίνει αντιληπτό, ας δούµε τώρα κάθε ρύθµιση µία
- µία. Σχετικά µε το κληρονοµητήριο: Δεν απαιτείται η δικαιοδο-
τική κρίση του δικαστή για να εκδίδει τα κληρονοµητήρια ο δικα-
στικός λειτουργός και µπορεί να γίνεται άνετα από τον δικηγόρο,
γιατί στηρίζεται όλη η διαδικασία και οι πράξεις του δικηγόρου
σε υλικές πράξεις που κάνει ο ειρηνοδίκης και διεκπεραιώνει ο
γραµµατέας. Τώρα θα γίνεται κατευθείαν από το δικηγόρο.

Και γίνεται αντιληπτό ότι θα έχουµε και µια ταχύτερη διεκπε-
ραίωση των υποθέσεων. Και ναι µεν όσον αφορά τα εξ αδιαθέτου
κληρονοµητήρια είναι πολύ πιο απλά τα ζητήµατα γιατί ρυθµί-
ζονται τα ποσοστά των κληρονόµων κατευθείαν από τον αστικό
κώδικα, αλλά θα υπάρξει µεγάλη διευκόλυνση όσον αφορά στα
κληρονοµητήρια που πρέπει να βγουν µε βάση τη διαθήκη, όπου
εκεί κάθε περιουσιακό στοιχείο πρέπει να κοστολογηθεί ούτως
ώστε να µπορούν να µπουν τα ποσοστά. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν,
τι κέρδος θα υπάρχει σε αυτή την περίπτωση. 

Βέβαια, θα µου πει κάποιος µπορεί εδώ να υπάρχουν και κλη-
ρονοµικές διαφορές, να υποβόσκει κληρονοµική διαφορά και δεν
το αρνούµαστε αυτό. Πράγµατι, σε κάθε κληρονοµική διαφορά
και το κληρονοµητήριο που θα εκδοθεί υποβόσκει µία κληρονο-
µική διαφορά. Αυτές, όµως, θα λυθούν µε την τακτική διαδικασία
και, κυρίως, µε την περί κλήρου αγωγή ή τις ειδικές αγωγές του
κληρονοµικού δικαίου όπως είναι η νόµιµος µοίρα κλπ. 

Εξάλλου, ο τρίτος ο οποίος δεν συµµετέχει µπορεί κάλλιστα -
είναι εύστοχες οι διατάξεις που πέρασε το Υπουργείο- µε την
ανακοπή του τρίτου που παρέχει σ’ αυτόν ακόµα και εναντίον
αυτού για τον οποίο παρέχεται το κληρονοµητήριο, αλλά µπορεί
να είναι και γι’ αυτόν για τον οποίον δίδεται το κληρονοµητήριο
-και αναφέροµαι στο άρθρο 1960 του Αστικού Κώδικα, όταν
έχουµε πολλούς κληρονόµους. Και στην περίπτωση που δεν εκ-
δίδεται κληρονοµητήριο γιατί ο αιτών τους είχε συµπεριλάβει
όλους, παρά ταύτα εάν απορριφθεί και υπάρχει οποιοδήποτε
πρόβληµα µπορεί και ο συγκληρονόµος µε ανακοπή να στραφεί
και να ζητήσει τη διόρθωση. 

Τα βασικά ζητήµατα που υπήρχαν στο προηγούµενο δίκαιο
υπάρχουν και τώρα όσον αφορά στα βοηθήµατα, στην έφεση η
οποία παραµένει κατά των αποφάσεων του ειρηνοδικείου. Και
βέβαια, θα πει κάποιος ότι τώρα θα έχουµε πράξεις του δικηγό-
ρου. Ναι, αλλά υπάρχει µεταβατική διάταξη γιατί οι εκκρεµείς
υποθέσεις θα πηγαίνουν µε το παλιό καθεστώς. 

Προβλέπεται παρέµβαση κύρια ή πρόσθετη γι’ αυτούς που νο-
µίζουν ότι έχουν αδικηθεί. Δεν προβλέπεται -και ορθώς- αναψη-
λάφηση όταν παρέχεται το κληρονοµητήριο, γιατί εκτός του ότι
θα υπήρχε µία καθυστέρηση, θα µπαίναµε κατευθείαν στην ου-
σιαστική ρύθµιση των κληρονοµικών διαφορών. Η τριτανακοπή
επιτρέπεται και πολύ ορθά διατηρείται το παλιό καθεστώς κατά
των αποφάσεων µόνο αυτών που το αφαιρούν, το τροποποιούν,
το κηρύσσουν ανίσχυρο ή το ανακαλούν. 

Οι ένορκες βεβαιώσεις ενώπιον του ειρηνοδίκου καταργούνται
διότι είναι απλώς πράξεις υλικές, βεβαιώνονται γεγονότα και έτσι
θα έχουµε και µία απελευθέρωση δικαστών, των ειρηνοδικών,
ούτως ώστε να έχουµε ταχύτερη απονοµή της τακτικής δικαιο-
σύνης. 
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Για την αποδοχή της κληρονοµιάς έγινε πολύς λόγος. Νοµίζω
ότι επαρκώς διευκρινίστηκαν τα ζητήµατα αυτά κατά τη συζή-
τηση στην επιτροπή από τον Υφυπουργό τον κ. Μπούγα και τον
κ. Μπαρτζώκα. Μόνο συµπερασµατικά να πω ότι έχουν λυθεί τα
ζητήµατα αυτά, νοµίζω δεν καταλείπεται καµµία αµφιβολία, αν
και άκουσα διαφορετικές απόψεις. 

Εδώ είναι επιτρεπτή η σύνταξη πράξης αποδοχής της κληρο-
νοµίας από τον δικηγόρο η οποία λαµβάνει µορφή δηµοσίου εγ-
γράφου που θα δίδεται στον γραµµατέα του δικαστηρίου της
κληρονοµίας όταν και θα συντάσσετε η σχετική έκθεση αποδο-
χής η οποία τελικά θα µεταγράφεται στο υποθηκοφυλακείο ή κα-
ταχωρείται στο κληρονοµητήριο. 

Όσον αφορά στα σωµατεία, αναφέρεται µέσα στην αναγνώ-
ριση των σωµατείων το άρθρο 787 του Αστικού Κώδικα. Ακούστε.
Η πράξη που θα εκδίδει ο δικηγόρος δεν έχει την έννοια της από-
φασης, της δικαιοδοτικής απόφασης. Μέχρι τώρα για το σωµα-
τείο πώς ασχολείται ο δικηγόρος; Μέχρι τώρα ήταν απόφαση του
δικαστηρίου. Ο δικηγόρος συνεπικουρεί τον δικαστή. Πού τον
συνεπικουρεί; Στο να συλλέξει όλο το υλικό για το οποίο θα πρέ-
πει να βγει η απόφαση, να δει αν υπάρχει καταστατικό. Όχι το
περιεχόµενο του καταστατικού. Προσέξτε. Το περιεχόµενο του
καταστατικού θα το κρίνει ο δικαστής γιατί εκεί είναι η δικαιοδο-
τική  του κρίση στον σκοπό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.
Είναι ο σκοπός του σωµατείου. Αυτό είναι που δηµιούργησε

προβλήµατα και σε κάποιες περιοχές της παραµεθορίου. Συνε-
πώς, δεν θα έχουµε τέτοιο πρόβληµα. Ασχολείται, λοιπόν, µόνο
αν υπάρχει καταστατικό, αν υπογράφεται από τον αναγκαίο
αριθµό των ατόµων που πρέπει να ιδρυθεί η ιδρυτική πράξη και
ούτω καθεξής. Συνεπώς, δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα όσον
αφορά στη συνταγµατικότητα γιατί την απόφαση, όπως είπα, την
εκδίδει ο δικαστής. 

Άφησα τελευταίο, γιατί έγινε πολύ λόγος, την προσηµείωση
υποθήκης, τη συναινετική προσηµείωση. Είναι ένα θέµα το οποίο
απασχόλησε τα δικαστήρια πολλά χρόνια και λύνεται πολύ
σωστά µε το νοµοθέτηµα. Τι είναι στην πράξη η συναινετική προ-
σηµείωση; Είναι µια συγκαλυµµένη σύµβαση. Τι γίνεται σήµερα;
Αναφέρω το άρθρο 1274 του Αστικού Κώδικα που έλεγε ότι η εγ-
γραφή της προσηµείωσης υποθήκης γίνεται µόνο ύστερα από
δικαστική απόφαση, δηλαδή υπάρχει και αντιδικία. 

Στη συναινετική, όµως, δεν είναι ακριβώς έτσι τα πράγµατα.
Γιατί δεν είναι έτσι; Γιατί από τον κανόνα της εγγραφής προση-
µείωσης µόνο κατόπιν αδείας του δικαστηρίου, µε δικαστική από-
φαση, εισάγεται εξαίρεση. Ποια είναι αυτή; Οι διάδικοι µπορούν
να εµφανιστούν εκουσίως στο δικαστήριο δίχως τήρηση οποιασ-
δήποτε προδικασίας και να ζητήσουν να αποφασίσει αµέσως για
τη λήψη ασφαλιστικών µέτρων, σύµφωνα µε το άρθρο 687, πα-
ράγραφος 2, δηλαδή µε τα ασφαλιστικά µέτρα. Τι µας λέει το
άρθρο 687; Μας λέει ότι αν ο αιτών και εκείνοι κατά των οποίων
απευθύνεται η αίτηση εµφανιστούν ενώπιον του, τότε εκδίδεται
αµέσως απόφαση. Έτσι ο δανειστής ζητά -επιµένω πολύ σε αυτό
γιατί επέµειναν πολλοί εισηγητές, για να γίνει κατανοητό- και αν-
τίστοιχα ο οφειλέτης δηλώνει ότι συνοµολογεί την ιστορική βάση
της αίτησης και δέχεται να γίνει εγγραφή προσηµείωσης υποθή-
κης σε ακίνητο της κυριότητας του. 

Επειδή η δικαστική οµολογία αποτελεί πλήρη απόδειξη και για
τα ασφαλιστικά µέτρα, γι’ αυτό και το δικαστήριο πείθεται για
την ύπαρξης της οφειλής από την οµολογία του καθ’ ου και κάνει
δεκτή την αίτηση χωρίς να ερευνήσει οτιδήποτε άλλο. Στην πε-
ρίπτωση αυτή της πρόκλησης της δικαστικής απόφασης µε τη
συνάντηση των διαδίκων και την εγγραφή προσηµείωσης υπο-
θήκης πρόκειται ουσιαστικά για συγκαλυµµένη σύµβαση των εν-
διαφεροµένων που καταρτίζεται µε το κύρος της δικαστικής
αρχής. 

Έτσι γινόταν µέχρι τώρα. Γι’ αυτό είπαµε τώρα δεν χρειάζεται
αυτό το κύρος της δικαστικής αρχής για τους λόγους τους οποί-
ους ανέφερα, γιατί πρόκειται στην ουσία για µια συγκαλυµµένη
σύµβαση. Στην καθηµερινή πρακτική οι διάδικοι προτιµούν τη
συγκαλυµµένη αυτή σύµβαση προσηµείωσης αντί για τη σύµ-

βαση κατάρτισης τακτικής υποθήκης.
Είχα λίγα λόγια να πω, αλλά δεν θα σας κουράσω γιατί πήγα

στα δέκα λεπτά, για τους δικαστικούς υπαλλήλους οι οποίοι θα
έχουν µια µικρή επιβάρυνση. Το Υπουργείο, όµως, πήρε πρωτο-
βουλίες και ενήργησε µε ταχύτητα. Ήδη έχει προσλάβει οκτακό-
σιους πενήντα πέντε γραµµατείς. Χρειάζονται κι άλλοι, είναι ένα
ζήτηµα που θα το δούµε, οι οποίοι σε τρία στάδια θα καλύψουν
τις ανάγκες των δικαστηρίων. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το
οποίο για εµάς που είµαστε νοµικοί, που είµαστε δικηγόροι, που
έχουµε ζήσει στη δικηγορία, είναι ένα κοµµάτι από τη ζωή µας
και είναι ένα θέµα το οποίο το πλησιάζουµε βιωµατικά, αλλά και
µε τη βουλευτική µας ιδιότητα. 

Κατ’ αρχάς, θέλω να ξεκινήσω από µία κριτική και επικριτική
διάθεση για να µείνει στο τέλος το θετικό γιατί το ψηφίζουµε το
νοµοσχέδιο και να υπάρξει µια θετική επίγευση στην Ολοµέλεια.

Με την τροπολογία µε την τροπολογία που φέρατε για το κα-
ταστατικό στο άρθρο 3, τροποποιείτε τον ν.5090/2024, ο οποίος
δηµοσιεύτηκε µόλις είκοσι ηµέρες πριν. Δηλαδή, είχαµε µια πολύ
έντονη αντιδικία, αντιπαράθεση, ήταν τρεις ηµέρες στις επιτρο-
πές, συνεδριάσαµε και αφού τον ψηφίσατε -γιατί εµείς δεν τον
ψηφίσαµε και κανείς από την Αντιπολίτευση δεν τον ψήφισε- ούτε
είκοσι µέρες µετά φέρνετε µια τροπολογία. 

Αυτό είναι η επιτοµή της προχειρότητας, είναι η επιτοµή της
κακής νοµοθέτησης και γι’ αυτό θέλουµε µια επαρκή εξήγηση. Τι
ήταν αυτό που σας εµπόδισε προ είκοσι ηµερών να το δείτε και
τώρα το διαπιστώσατε; Είναι ενδεικτικό το πώς προσεγγίζετε τα
νοµοθετήµατα -δεν έχουµε κουραστεί να το λέµε, να το φωνά-
ζουµε-, αλλά παρ’ όλα αυτά απευθυνόµαστε σε ώτα µη ακουόν-
των.

Το δεύτερο που επίσης θέλω να πω είναι το γεγονός ότι το νο-
µοσχέδιο αντιµετωπίζει όντως τρέχοντα και σοβαρά προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν οι δικηγόροι. Είναι ένας επαγγελµατικός κλά-
δος ο οποίος πέρασε πάρα πολύ δύσκολα τις εποχές της κρίσης.
Τα µνηµόνια -υπενθυµίζω- αφαίρεσαν ένα σηµαντικό µέρος των
κατακτήσεων του δικηγορικού σώµατος και ήρθε ο καιρός σιγά-
σιγά να αρχίσουν να αποκαθίστανται αυτού του τύπου οι αδικίες.

Μια είναι η µνηµονιακή υποχρέωση -το λέω για να µας ακού-
σουν όλοι- η οποία ακόµη δεν έχει εφαρµοστεί στην Ελλάδα, η
απαλλαγή από το ΦΠΑ για ακαθάριστα έσοδα µέχρι 25.000 ευρώ
και αυτό είναι καθοριστικής σηµασίας για να δούµε το πώς µπο-
ρούµε να βοηθήσουµε τη χειµαζόµενη τάξη των δικηγόρων. Είναι
ενδεικτικό, δηλαδή, ότι ένα κατ’ εξοχήν µέτρο που θα βοηθούσε
στην ελάφρυνση όλων των βαρών που έχουν υποστεί οι δικηγόροι
εξακολουθεί να µην εφαρµόζεται. 

Σε ό,τι αφορά σε αυτό καθ’ αυτό το νοµοσχέδιο, θα πρέπει να
κάνουµε µια υπενθύµιση, γιατί τρεις ηµέρες τώρα στη Βουλή
ακούγονται διάφορες αιτιάσεις και επιφυλάξεις σχετικά µε τη δυ-
νατότητα των δικηγόρων και την ευχέρεια που έχουν να συµµετέ-
χουν σε πράξεις -ας το πω- ήσσονος δικαιοδοτικής λειτουργίας.
Σύµφωνα µε τον κώδικα περί δικηγόρων οι δικηγόροι είµαστε άµι-
σθοι δηµόσιοι λειτουργοί. Θέλω να θυµίσω ότι τον λειτουργηµα-
τικό χαρακτήρα της δικηγορίας τον κρατήσαµε µε νύχια και µε
δόντια τις εποχές των µνηµονίων όπου η πίεση από τους θεσµούς
και την τρόικα ήταν να καταστούν οι δικηγόροι απλοί πάροχοι υπη-
ρεσιών και δώσαµε ως δικηγορικοί σύλλογοι -τότε ήµουν πρό-
εδρος του Δικηγορικού Συλλόγου της Δράµας- εξαιρετικά
κρίσιµες και έντονες µάχες για να µείνει ο λειτουργηµατικός χα-
ρακτήρας. Τι σηµασία έχει ο λειτουργηµατικός χαρακτήρας; Ότι
µας επιτρέπει να συµµετέχουµε και σε επιτροπές οι οποίες ασκούν
δικαιοδοτικό έργο. Είναι πλείστες όσες επιτροπές συµµετέχουµε
µε την ιδιότητα του δικηγόρου. Άρα, σε διαδικασίες που είναι ήσ-
σονος δικαιοδοτικής λειτουργίας, όπως είναι οι αποδοχές, ή όπως
είναι οι συναινετικές προσηµειώσεις, µπορούµε να αναλάβουµε
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αυτή την υποχρέωση ακριβώς γιατί συνάδει µε τη φύση του δικη-
γορικού λειτουργήµατος, όπως αυτό περιγράφεται στο άρθρο 1 -
αν θυµάµαι καλά- του κώδικα περί δικηγόρων.

Θέλω να µείνω σε δύο θέµατα τα οποία τα έχω θέσει και στις
επιτροπές και θέλω να τα θέσω και στην Ολοµέλεια. Μας ταλα-
νίζουν εδώ και χρόνια οι εκκρεµότητες της νοµικής βοήθειας και
για να δανειστώ τον γνωστό στίχο του ποιητή, οι προσπάθειες
µας µοιάζουν σαν των συφοριασµένων των Τρώων: Λάθος προ-
σπάθειες, σε λάθος κατεύθυνση, γι’ αυτό και είναι ατελέσφορες.
Το είπα στην επιτροπή, ο κύριος Υπουργός προς τιµήν του το
αποδέχτηκε. Η λύση είναι µια, να δηµιουργηθεί µια πλατφόρµα
για τις υποθέσεις των νοµικής βοήθειας. Οι αµοιβές είναι προκα-
θορισµένες από τον κώδικα περί δικηγόρων. Στην πλατφόρµα
αυτή θα µπαίνει ο διορισθείς δικηγόρος µε την πράξη διορισµού,
το απόσπασµα πρακτικού ότι παραστάθηκε και τα δικαιολογητικά
του και το IBAN και θα πιστώνεται αυτόµατα ο λογαριασµός του
χωρίς άλλες περιπέτειες. Επαναλαµβάνω ότι ήδη µε τον υπεύ-
θυνο της ολοµέλειας των προέδρων είχα κάνει µερικές πρόδρο-
µες συζητήσεις. Είναι στην ευθύνη σας, κύριοι Υπουργοί, να το
προχωρήσετε, γιατί δεν θα υπάρξει άλλη δυνατότητα.

Θυµίζω ότι επεκτείνατε -και πολύ καλά κάνατε- το πλαίσιο των
δικαιωµένων, νοµική βοήθεια, στις επτά χιλιάδες το πήγατε, αν
θυµάµαι καλά. Θα σωρευθεί επιπλέον κόσµος και ουσιαστικά ό,τι
θα µπορέσουµε να αποσυµφορήσουµε το διάστηµα αυτό, θα
φορτωθεί το επόµενο διάστηµα.

Θέλω τέλος να θέσω δύο θέµατα υπ’ όψιν του Σώµατος. Πρώ-
τον, κύριε Υπουργέ, υπάρχει ένα σοβαρό θέµα. Δεν ξέρω αν
ισχύει και σε ποια έκταση. Πληροφορούµαι ότι για γραφειοκρα-
τικούς -προφανώς- λόγους οι σύνδικοι χρεώνονται µε τις οφειλές
της πτωχής επιχείρησης. Είναι κάτι το οποίο καταλαβαίνετε ότι
εκτός του ότι είναι προφανώς άδικο, εµποδίζει και αυτή τη διαδι-
κασία της πτώχευσης. Θα ήθελα να το δείτε και αν όντως συµ-
βαίνει αυτό, να παρέµβετε καθοριστικά, έτσι ώστε να είναι άλλη
η λειτουργία του συνδίκου πλήρως αποσυνδεδεµένη από τη
µέχρι τώρα πορεία της επιχείρησης, γιατί ακριβώς δεν αφορούν
τον σύνδικο τα χρέη αυτά, αλλά ο σύνδικος τα βρήκε.

Δεύτερον -δεν µας αφήνετε να αγιάσουµε-, µιλάµε τώρα για
τις ρυθµίσεις για τον κώδικα περί δικηγόρων. Τέθηκαν διάφορα
πράγµατα προηγουµένως πάλι για τους ποινικούς κώδικες του
ΣΥΡΙΖΑ, απαντήθηκαν από τον Κοινοβουλευτικό µας Εκπρό-
σωπο. Θέλω να πω αυτό και να τελειώσω. Ακούστηκε σήµερα συ-
νάδελφος ο οποίος ήταν παθών σε µια βιαιοπραγία. Η µήνυση
που υπέβαλε είχε ευτυχή για τον ίδιο κατάληξη. Επιβλήθηκε µια
ποινή δώδεκα µηνών στον δράστη. Ο δράστης έτυχε του ευερ-
γετήµατος της αναστολής και βγήκε, λοιπόν, ο συνάδελφος να
λέει ότι φταίνε οι ποινικοί κώδικες του ’19. Δεν φταίνε για όλα τα
κακά της υφηλίου οι ποινικοί κώδικες του ’19. Μέχρι τρία χρόνια
είχε το δικαίωµα ο κατηγορούµενος να ζητήσει αναστολή και µε
το προηγούµενο καθεστώς, µε τον κώδικα του ’50, αλλά το να τα
φορτώνουµε όλα, όλη την παθογένεια της δηµόσιας ζωής και την
έκνοµη δραστηριότητα στους ποινικούς κώδικες του ’19 δείχνει
µια εµµονή. Το πρόβληµα µας δεν είναι η εµµονή η δική σας,
είναι ότι δεν αντιλαµβάνεστε τι ακριβώς γίνεται µε τη λειτουργία
των ποινικών κωδίκων.

Με αυτές τις σκέψεις, λοιπόν, είναι προφανές ότι εµµένουµε
στην άποψή µας ότι είναι θετικό το νοµοσχέδιο. Θα το στηρί-
ξουµε, θα το ψηφίσουµε και καλούµε την Κυβέρνηση να δει και
τα άλλα µέτρα που έχουµε προτείνει για την ελάφρυνση των δι-
κηγόρων.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Παναγής Καππάτος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας.
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-

µοσχέδιο παρουσιάζεται µια σειρά τροποποιήσεων στον αστικό
κώδικα και στον κώδικα πολιτικής δικονοµίας µε στόχο τη µετα-
φορά περισσότερης δικηγορικής ύλης στους δικηγόρους. Αυτή
η πρωτοβουλία αντικατοπτρίζει µια νέα προσέγγιση καθώς γίνε-
ται προσπάθεια αποφόρτισης των δικαστικών λειτουργών από

καθήκοντα που δεν ανήκουν αποκλειστικά στη δικαιοδοσία τους
και δεν παρουσιάζουν σηµαντική νοµική δυσκολία. Η εξέλιξη
αυτή ενισχύει τον ρόλο των δικηγόρων ως λειτουργών της δι-
καιοσύνης και συµβάλλει στην επιτάχυνση των δικαστικών διαδι-
κασιών.

Είναι σηµαντικό να σηµειωθεί ότι αυτή η πρωτοβουλία δεν
αποτελεί µια µεµονωµένη ενέργεια του Υπουργείου Δικαιοσύνης.
Αντιθέτως εντάσσεται σε µια ευρύτερη προσπάθεια για την επι-
τάχυνση και την αποτελεσµατικότερη απονοµή της δικαιοσύνης,
όπως αποδεικνύεται και από άλλες πρωτοβουλίες, όπως ο δικα-
στικός χάρτης και οι τροποποιήσεις σε διάφορους κώδικες.

Επιπλέον, η συνεχής επικοινωνία και διαβούλευση µε τους εν-
διαφερόµενους φορείς, όπως οι δικηγόροι, οι ενώσεις των δικα-
στών και οι δικαστικοί υπάλληλοι επιδεικνύει τη δέσµευση για µια
διαδικασία που θα λαµβάνει υπ’ όψιν τις ανάγκες και τις απόψεις
όλων των εµπλεκόµενων µερών. Με αυτόν τον τρόπο προωθείται
µια ευρεία συναίνεση και εξασφαλίζεται η οµαλή εφαρµογή των
νέων διατάξεων προς όφελος της δικαιοσύνης και των πολιτών.

Καθηµερινά οι ελληνικοί δικαστικοί οργανισµοί αντιµετωπίζουν
µαζικό όγκο υποθέσεων µε αποτέλεσµα την υπερβολική συµφό-
ρηση και την καθυστέρηση στην εκδίκαση των υποθέσεων.
Αυτός ο καταστατικός όγκος ενισχύεται από την απασχόληση
των δικαστηρίων µε υποθέσεις που δεν απαιτούν δικανική κρίση
ή δεν είναι αµιγώς δικαιοδοτικού χαρακτήρα οι οποίες θα µπο-
ρούσαν να χειριστούν και από άλλα νοµικά πρόσωπα.

Η επιβάρυνση των δικαστηρίων µε τέτοιου είδους υποθέσεις
αναχαιτίζει την αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης και καθυ-
στερεί την εκδίκαση σοβαρότερων υποθέσεων.

Οι συνέπειες αυτής της κατάστασης δεν περιορίζονται µόνο
στην χρονική καθυστέρηση, αλλά επεκτείνονται και στο κόστος
της δικαιοσύνης. Η εξοικονόµηση πόρων και η αποδοτική χρήση
του δικαστικού χρόνου αποτελούν κρίσιµες παραµέτρους για την
αποτελεσµατική λειτουργία του δικαστικού συστήµατος. 

Η προτεινόµενη πολιτική έχει ως στόχο την ανακούφιση του
δικαστικού συστήµατος από τη συµφόρηση χάρη στη µεταφορά
καθηκόντων που δεν απαιτούν αυθεντική διάγνωση του δικαστή
σε άλλα νοµικά πρόσωπα, όπως οι δικηγόροι. Μέσω αυτής της
µεταφοράς οι δικαστές θα αποδεσµευτούν από χιλιάδες υποθέ-
σεις, επιτρέποντάς τους να επικεντρωθούν σε πιο σηµαντικές
υποθέσεις που αφορούν τόσο στο ιδιωτικό όσο και στο δηµόσιο
συµφέρον. 

Τα στοιχεία που υπάρχουν από τα ειρηνοδικεία από το Μονο-
µελές Πρωτοδικείο της Αθήνας και τα άλλα µεγάλα καταστήµατα
της χώρας επιβεβαιώνουν την ανάγκη για την αντιµετώπιση του
προβλήµατος. Η µείωση του αριθµού των υποθέσεων που εκκρε-
µούν ενώπιον των δικαστικών αρχών, θα οδηγήσει σε αποτελε-
σµατικότερη και ταχύτερη δικαιοσύνη ενώ θα επιφέρει θετικές
οικονοµικές επιπτώσεις για τη χώρα. 

Ακόµα, στο πλαίσιο της συνεχούς προσπάθειας για τη βελ-
τίωση του δικαστικού συστήµατος, προτείνουµε την έγκριση νο-
µοθετικών µέτρων που θα ενισχύσουν την προστασία των
δικαιωµάτων και την αποτελεσµατικότητα της δικαιοσύνης. 

Σηµαντικό στοιχείο αυτών των µέτρων είναι η καταπολέµηση
της ανασφάλειας δικαίου στους διαδίκους, συµπεριλαµβανοµέ-
νης της παροχής νοµικής προστασίας, µέσω της δυνατότητας
ανακοπής, όπως προβλέπεται στο Σύνταγµα. 

Το προτεινόµενο νοµοθετικό πλαίσιο προβλέπει, επίσης, ρυθ-
µίσεις που αποσκοπούν στην επίλυση εκκρεµών υποθέσεων απο-
ζηµίωσης για δικηγόρους που παρείχαν υπηρεσίες νοµικής
βοήθειας. Αυτό θα συµβάλει στη διευκόλυνση της δικαιοσύνης
και στην αποδοτική διεκπεραίωση των υποθέσεων. 

Επιπλέον, προβλέπεται η δηµιουργία οµάδας εργασίας από
επιλεγµένους υπαλλήλους του Υπουργείου Δικαιοσύνης, η οποία
θα αναλάβει την επείγουσα επίλυση υποθέσεων, υποστηρίζοντας
την αποδοτικότερη λειτουργία του συστήµατος. 

Αξίζει να τονιστεί ότι η συµµετοχή των εν λόγω υπαλλήλων θα
είναι εθελοντική και θα γίνεται µε βάση αίτηµά τους, ενώ θα αν-
ταµείβονται ανάλογα για τον κόπο που θα καταβάλλουν. 

Με αυτά τα µέτρα στοχεύουµε στην ενίσχυση της δικαιοσύνης,
την προώθηση της ασφάλειας δικαίου και τη βελτίωση της εµπι-
στοσύνης του κοινού στο δικαστικό σύστηµα. Η αποτελεσµατική
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εφαρµογή αυτών των µέτρων θα οδηγήσει σε µια πιο δίκαιη και
λειτουργική δικαιοσύνη για όλους τους πολίτες. 

Επιπροσθέτως, µέσω του ταµείου ανάκαµψης προτείνουµε την
πρόσληψη συνολικά οκτακοσίων ογδόντα πέντε νέων δικαστικών
υπαλλήλων έως το 2025. Η πρώτη φάση περιλαµβάνει την πρόσ-
ληψη τριακοσίων έντεκα υπαλλήλων, µε τις πράξεις διορισµού
τους ήδη να εκδίδονται. Ακολουθεί η δεύτερη φάση, όπου διακό-
σιοι είκοσι τέσσερις υπάλληλοι εκπαιδεύονται στη Σχολή Δικαστών
στη Θεσσαλονίκη και αναµένεται να αναλάβουν καθήκοντα µετά
την ολοκλήρωση της εκπαίδευσής τους. Τέλος, η τρίτη φάση πε-
ριλαµβάνει τριακόσιους πενήντα υπαλλήλους, που θα εισαχθούν
στην Εθνική Σχολή Δικαστών µέχρι τα τέλη του 2024 και θα ανα-
λάβουν καθήκοντα έως το 2025. Αυτή η πολιτική παρέµβαση θα
έχει κρίσιµη σηµασία για την αποφόρτιση των δικαστών από τις
χιλιάδες υποθέσεις και ταυτόχρονα, θα ενισχύσει τον ρόλο των δι-
κηγόρων ως βασικών παραγόντων της δικαιοσύνης. 

Το σηµαντικότερο ωστόσο είναι ότι αυτή η ενίσχυση θα βελ-
τιώσει την αµεσότητα και την αποτελεσµατικότητα της απονοµής
της δικαιοσύνης, διασφαλίζοντας ταυτόχρονα το δικαίωµα πα-
ροχής έννοµης προστασίας των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρόκειται για µια πρωτοβουλία
που ανταποκρίνεται στην επιτακτική ανάγκη για µεταρρυθµίσεις
στο δικαστικό µας σύστηµα και αποτελεί ένα σηµαντικό βήµα
προς την ενίσχυση της δικαιοσύνης και της ευηµερίας των πολι-
τών µας. Μέσω της ανάθεσης της εργασίας στους δικηγόρους,
στο οποίο να σηµειωθεί ότι περιλαµβάνεται και το θέµα της απο-
δοχής κληρονοµιάς, παράλληλα µε τους συµβολαιογράφους
από τους οποίους δεν αφαιρείται η ύλη, διευκολύνεται η διαδι-
κασία της δικαιοσύνης για τους πολίτες. Αυτή η µεταστροφή
προς ένα σύστηµα πιο αποτελεσµατικό και ταχύ συµβάλλει στην
ενίσχυση του κύρους του δικηγόρου, ενώ ταυτόχρονα µειώνει

τον φόρτο των δικαστών, χαλαρώνοντας τη µέγγενη από υποθέ-
σεις που κάνουν το δικαστικό µας σύστηµα να ασφυκτιά και αλ-
λάζει επί της ουσίας τη βραδυκίνητη και γεµάτη κωλύµατα
σηµερινή κατάσταση. 

Είναι θετικό και αξίζουν συγχαρητήρια στην ηγεσία του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης όχι µόνο για τα αποτελέσµατα που θα παρα-
γάγει το νοµοθετικό πλαίσιο που έχουµε µπροστά µας, αλλά και
για την ευρεία κοινοβουλευτική αποδοχή που αυτό εξασφαλίζει. 

Σας καλώ, λοιπόν, όλους να στηρίξετε µε την ψήφο σας αυτή
τη νοµοθετική πρωτοβουλία για να µπορέσει η κοινωνία να δει
καλύτερες ηµέρες, χωρίς να αναλώνεται επί µακρόν σε αίθουσες
δικαστηρίων. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 3ο Γενικό Λύκειο Λάρισας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει κύριος Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ.
Είναι και οι τελευταίες νοµοτεχνικές παρατηρήσεις που θέλω

να καταθέσω. 
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Δικαιοσύνης κ. Γεώργιος Φλω-

ρίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Και θα
ήθελα να κάνω και µία δήλωση για να καταχωρηθεί στα Πρα-
κτικά. Η δήλωση έχει ως εξής: Η συναινετική εγγραφή και εξά-
λειψη προσηµείωσης υποθήκης µε πράξη δικηγόρου αποτελεί
µεταγραπτέα πράξη καθώς τροποποιήθηκε µε το άρθρο 13 του
σχεδίου νόµου, το άρθρο 1274 του Αστικού Κώδικα, αποτελών-
τας πλέον η πράξη του δικηγόρου τίτλο για εγγραφή και εξά-
λειψη. Αυτονοήτως η διαταγή πληρωµής αποτελεί τίτλο µόνο για
εγγραφή και όχι για εξάλειψη προσηµείωσης.

Το διευκρινίζουµε αυτό για να µην υπάρχουν θέµατα ερµη-
νείας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Κα-
ραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Ακούγοντας τον Υπουργό να µιλάει λίγο πριν για το νοµοσχέ-
διο, κάτι µου θύµισε η οµιλία του. Τι είπε ο κύριος Υπουργός; Ότι
µε αυτό το νοµοσχέδιο ουσιαστικά µεταφέρουµε ύλη από τα δι-
καστήρια στους δικηγόρους. Και λέω κάπου το έχω ξανακούσει
αυτό. Μετά το ανέλυσε. Λέει ότι επί της ουσίας αποσυµφορούν-
ται έτσι τα δικαστήρια για να έχουν πιο γρήγορη απονοµή της
δίκης και της δικαιοσύνης. Δεύτερον, λέει ενισχύονται οι δικηγό-
ροι και τρίτον, τακτοποιούνται πιο γρήγορα οι ανάγκες που προ-
κύπτουν από αυτά των λαϊκών στρωµάτων. Και τα τρία αυτά
επιχειρήµατα πάλι κάτι µου θύµισαν. Λέω, δεν πρωτοτυπεί ο κύ-
ριος Υπουργός, διότι πραγµατικά κύριε Υπουργέ, δεν ανακαλύ-
ψατε την Αµερική. Αυτά έχουν γίνει και σε άλλα επαγγέλµατα.
Θυµήθηκα πριν από µία εικοσαετία, όταν συζητούσαµε στο οικο-
νοµικό επιµελητήριο αντίστοιχες ρυθµίσεις για τον λογιστή. Τότε
όλες οι υπόλοιπες δυνάµεις πανηγύριζαν ότι έτσι θα αναβαθµι-
στεί ο ρόλος του λογιστή, γιατί µια σειρά λειτουργίες της εφο-
ρίας περνάνε στους λογιστές και δεν σταµάτησαν µόνο στις
εφορίες. Μετά ήλθαν οι επόµενες κυβερνήσεις και µια σειρά υπη-
ρεσίες του Υπουργείου, για παράδειγµα, Εργασίας, τα διάφορα
επιδόµατα, τα διάφορα pass, στις πλάτες των λογιστών. Και µετά
από µια εικοσαετία µπορούµε να ξεκαθαρίσουµε τι συµβαίνει;
Ποια θα είναι η επόµενη µέρα; Γιατί σήµερα πολύ καλά τα περι-
γράφετε, αλλά η επόµενη µέρα είναι τελείως διαφορετική. Δη-
λαδή τι θα έχουµε; Εντατικοποίηση των δικηγόρων. Οι λογιστές
ήδη σήµερα δεν µπορούν ούτε µια µέρα να ξεκουραστούν. Ούτε
µια µέρα στις τριακόσιες εξήντα πέντε ηµέρες του χρόνου. Τα
πάντα, όλα στις πλάτες τους. Άρα, λοιπόν, σκληρή εντατικοποί-
ηση. Δεύτερον, επειδή υπάρχει αυτή η ιδιωτικοποίηση και η πο-
λυµορφία της λειτουργίας, ένας λογιστής αυτοαπασχολούµενος
δεν µπορεί να τα βγάλει πέρα. Άρα επί της ουσίας µετατρέπεται
σε µισθωτό. Έχουµε συγκεντρώσει, ακόµη µεγαλύτερη συγκέν-
τρωση της ύλης στις µεγάλες επιχειρήσεις. Γι’ αυτό ακριβώς και
ειδικά οι λογιστικές επιχειρήσεις ξεφυτρώνουν σαν µανιτάρια, µε
αποτέλεσµα οι πτυχιούχοι λογιστές να µετατρέπονται σε µισθω-
τούς, µε µπλοκάκι, χωρίς εργασιακά, ασφαλιστικά και εργασιακά
δικαιώµατα, που τρέχουν από το πρωί έως το βράδυ. Και αυτό
είναι το δεύτερο βήµα ή  µάλλον ένα ακόµα βήµα, γιατί είχαµε
και το προηγούµενο πριν από τρεις µήνες µε τη φορολογία των
αυτοαπασχολουµένων δικηγόρων, που επί της ουσίας µε βίαιο
τρόπο θέλετε να τους σπρώξετε έξω από την λειτουργία του
επαγγέλµατος ως αυτοαπασχολούµενοι. Και τώρα έρχεστε να
κάνετε ακόµα ένα χτύπηµα, περαιτέρω. Άρα, λοιπόν, επί της ου-
σίας τι διευκολύνετε; Τη συγκέντρωση του δικηγορικού έργου
σε όλο και λιγότερες επιχειρήσεις νοµικές. Και τρίτον, αυτό
απέβη αλήθεια προς όφελος του λαού γιατί εξυπηρετείται πιο
γρήγορα από το να πάει στις διάφορες υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου ή στην εφορία; Όχι. Πληρώνει περισσότερα. Πληρώνει πε-
ρισσότερα, αναγκάζονται να πληρώσουν για την οποιαδήποτε
υπηρεσία τους παρέχουν οι δικηγόροι και οι λογιστές. 

Έτσι, λοιπόν, ενώ φορολογούνται µε βάναυσο τρόπο για να
µπορούν να υπάρχουν εφορίες, να υπάρχουν Υπουργεία, να υπάρ-
χουν δικαστήρια, όχι µόνο δεν τους απαλλάσσετε από τον φορο-
λογικό βραχνά, αλλά σφίγγετε ακόµη περισσότερο τον
φορολογικό βραχνά στα λαϊκά στρώµατα και από την άλλη µεριά
τους λέτε: «Για να εξυπηρετηθείς, θα πληρώσεις και παραπάνω».

Και όποιος έχει, καλά καµωµένα, εξυπηρετείται πιο εύκολα.
Όποιος δεν έχει, θα πρέπει να περιµένει τη σειρά του. Το ίδιο γί-
νεται και µε τα απογευµατινά χειρουργεία. Γι’ αυτό λέµε ότι δεν
είναι κάτι το πρωτότυπο, ότι είναι κάτι που συµβάλλει και γενικά
βοηθάει.

Είναι αντιδραστική ρύθµιση κατά τη γνώµη µας που θα επιβα-
ρύνει ακόµη περισσότερο τους αυτοαπασχολούµενους δικηγό-
ρους, τα λαϊκά στρώµατα. Και από αυτή την άποψη δεν θα
εξυπηρετηθούν. Άρα, είναι επιβαρυντικό για τον λαό συνολικό-
τερα το σχέδιο αυτό.

Διότι, επί της ουσίας, τι θέλετε να επιτύχετε; Θέλετε να επιτύ-
χετε γρήγορη απόδοση της δικαιοσύνης. Για ποιον; Προς όφε-
λος των επιχειρηµατικών οµίλων, ούτως ώστε να έχουν ξεκάθαρο
νοµικό περιβάλλον και για να αναπτύξουν τη δράση τους αλλά
και για τα επενδυτικά τους σχέδια. Γιατί τώρα µη µου πείτε ότι
σας έπιασε ο πόνος για την αναβάθµιση του κράτους δικαίου.
Αλήθεια, ποιο είναι αυτό το κράτος δικαίου; Υπάρχει κράτος δι-
καίου; Είναι ένα αστικό κράτος, άρα εχθρικό και άδικο. Δεν υπάρ-
χει κράτος δικαίου. Ένα το κρατούµενο.

Γιατί δεν υπάρχει κράτος δικαίου; Γιατί επί της ουσίας η δι-
καιοσύνη είναι προς όφελος των λίγων, είναι προς όφελος των
ισχυρών. Αυτό είναι το νοµοθετικό πλαίσιο που έχει διαµορφωθεί
για να εξυπηρετούνται οι ανάγκες και τα συµφέροντα των λίγων
σε βάρος των πολλών, για να αυξάνεται ακόµη περισσότερο η
ανισότητα και οι διακρίσεις.

Και από αυτή την άποψη, τίποτε δεν είναι τυχαίο. Ενώ στα
λόγια είστε υπέρ της διάκρισης των εξουσιών, επί της ουσίας το
νοµοθετικό σώµα διαµορφώνει αυτό το αντιδραστικό νοµικό
πλαίσιο στο οποίο καλείται να λειτουργήσει η δικαιοσύνη. Και
δεύτερον, έρχεται και από την άλλη µεριά η εκτελεστική εξουσία
και διορίζει και την ηγεσία της δικαιοσύνης. Άρα, για ποια ανε-
ξάρτητη δικαιοσύνη µιλάµε; Μιλάµε για µια δικαιοσύνη η οποία
είναι υποχείρια των στρατηγικών στοχεύσεων του αστικού κρά-
τους, της εξυπηρέτησης δηλαδή των συµφερόντων των λίγων
και των διαφόρων κυβερνητικών επιλογών.

Και γι’ αυτό ακριβώς βλέπουµε και µια σειρά πράγµατα τα
οποία φαντάζουν στα µάτια του λαού εξοργιστικά, όπως η πρό-
σφατη πρόταση της εισαγγελέως για την υπόθεση του Κολωνού.
Δηλαδή µε βάση τα δηµοσιεύµατα. Βεβαίως µε βάση τα δηµοσι-
εύµατα και είναι πρόταση, όχι απόφαση. Τι σηµαίνει το γεγονός
ότι ο συγκεκριµένος, ο οποίος θεωρείται επικεφαλής του κυκλώ-
µατος µαστροπείας, είναι ένοχος για διακεκριµένη κατάχρηση
ανηλίκου αλλά δεν είναι ένοχος για βιασµό; Τι σηµαίνει ότι ο συγ-
κεκριµένος πάλι είναι ένοχος για διευκόλυνση ανηλίκου να εκδί-
δεται αλλά δεν είναι ένοχος για µαστροπεία λόγω αµφιβολιών;
Σοβαρά µιλάτε; Στέκει αυτό σε καµµία λογική βάση; Ίσα-ίσα στέ-
κει στην πολυνοµία η οποία ακριβώς εξυπηρετεί τα συµφέροντα
πολύ συγκεκριµένων, των λίγων, όπως είπαµε και πριν. Γιατί ακρι-
βώς αυτή η λογική και αυτή η πρόταση είναι εξοργιστική; Γιατί
δεν είναι µόνο το περί κοινού δικαίου αίσθηµα, αλλά γιατί ταυτό-
χρονα δροµολογείται ένα συνολικότερο σχέδιο ανοχής της κοι-
νωνίας, των λαϊκών στρωµάτων σε τέτοιου είδους φαινόµενα και
σε άλλα που αναδεικνύουν τη σαπίλα του συστήµατος. 

Άλλο ζήτηµα είναι η προσπάθεια συγκάλυψης και από την εξε-
ταστική επιτροπή, και όχι µόνο, του εγκλήµατος στα Τέµπη. Θα
µου πείτε είναι πρωτοφανές το γεγονός; Όχι. Εξεταστικές και προ-
ανακριτικές επιτροπές που έχουµε δει στο παρελθόν αυτόν τον
σκοπό είχαν, να συγκαλύψουν τις αιτίες και τους υπαίτιους και να
συσκοτίσουν. Και σ’ αυτή τη λογική βάδισε σήµερα η κυβερνητική
πλειοψηφία της Νέας Δηµοκρατίας, να συγκαλύψει επί της ουσίας
και τις αιτίες και τους υπεύθυνους και τις ποινικές ευθύνες που
έχουν αυτοί πάνω από τις πολιτικές ευθύνες. Και σ’ αυτό βρήκε
άξιο αρωγό και τα υπόλοιπα κόµµατα σε αυτή την προσπάθεια,
γιατί και τα υπόλοιπα κόµµατα έκαναν το παν για να συσκοτίσουν
τις αιτίες και τους υπεύθυνους. Γιατί το έκαναν αυτό; Γιατί, βε-
βαίως, θα έπρεπε να αναδείξουν και τις δικές τους τεράστιες ευ-
θύνες, γιατί µιλάµε για ένα διαχρονικό έγκληµα εφαρµογής µιας
αντιλαϊκής πολιτικής στους σιδηρόδροµους που υποβάθµιζε την
ασφάλεια των σιδηροδρόµων στη λογική του κόστους-οφέλους
και της κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων, υλοποιώντας
την αντιδραστική πολιτική της ευρωπαϊκής σας απελευθέρωσης.
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Όµως, αυτά προέκυψαν ό,τι και να κάνετε µε την εξεταστική
επιτροπή και επιβεβαιώθηκαν ότι τουλάχιστον οι Υπουργοί Με-
ταφορών της τελευταίας δεκαπενταετίας βαρύνονται ή υπάρ-
χουν στοιχεία για κακουργηµατικές πράξεις που έχουν κάνει
κατά τη διάρκεια της θητείας τους ως Υπουργοί Μεταφορών.
Διότι καµµία σύµβαση δεν λειτούργησε από αυτές που επρόκειτο
να βάλουν τα συστήµατα ασφαλείας, γιατί µείωσαν το ανθρώπινο
δυναµικό στον ΟΣΕ, εντατικοποίησαν την εργασία, υποβάθµισαν
τις σπουδές. Άρα, έκαναν πιο εύκολο το ανθρώπινο λάθος και
χωρίς συστήµατα ασφαλείας οδήγησαν σε αυτό το αποτέλεσµα,
ενώ, βεβαίως, επέτρεπαν να κυκλοφορούν -µε βάση τις ευρωπαϊ-
κές οδηγίες- τρένα που δεν πληρούσαν τις προδιαγραφές. 

Να, λοιπόν, ποιες είναι οι σκανδαλώδεις και κακουργηµατικού
χαρακτήρα ευθύνες των Υπουργών Μεταφορών της τελευταίας
δεκαπενταετίας και όσο και αν προσπαθούν τα άλλα κόµµατα -
ιδιαίτερα ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Αριστερά και το ΠΑΣΟΚ- να συγκαλύ-
ψουν αυτές τις αιτίες και φαίνεται ότι θέλουν να τις συγκαλύψουν
ακριβώς γιατί χύνονται κροκοδείλια δάκρυα, γιατί ισχυρίζονται
ότι οι Υπουργοί δεν διώκονται και αυτό είναι απόφαση της κυ-
βερνητικής πλειοψηφίας.

Αλήθεια; Όταν επρόκειτο να αναθεωρηθεί το Σύνταγµα γιατί
ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ κράτησαν αυτή τη στάση; Αρνήθηκαν να
καταργήσουν τον νόµο περί ευθύνης Υπουργών -το άρθρο 86-
και οι Υπουργοί να µην έχουν ειδική µεταχείριση και να µην εξαρ-
τάται εάν θα διωχθεί ο κάθε Υπουργός, πρώην και νυν, από την
εκάστοτε κυβερνητική πλειοψηφία. Γιατί; Ακριβώς για να µπορέ-
σουν να προστατεύσουν το πολιτικό προσωπικό που εφαρµόζει
αυτή την αντιλαϊκή πολιτική που έχει επαχθείς συνέπειες για τα
λαϊκά στρώµατα, όχι µόνο θυσιάζοντας τις ανάγκες τους αλλά
και την ίδια τη ζωή στον βωµό της κερδοφορίας. 

Θα πάρω λίγο χρόνο ακόµη, κυρία Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ναι, πολύ λίγο, θα

έλεγα, κύριε Καραθανασόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: …για να αναφερθώ στην

τροπολογία για την υλοποίηση, όπως ισχυρίζεται η Κυβέρνηση,
γι’ αυτό που υποσχέθηκε ο Κυριάκος Μητσοτάκης στη συνάν-
τηση µε τους αγρότες για το ηλεκτρικό ρεύµα.

Τι κάνει επί της ουσίας αυτή η τροπολογία; Λέει ότι οι αγρότες
θα πρέπει να έχουν δεκαετή συµβόλαια µε τιµολόγια –τα επονο-
µαζόµενα ΓΑΙΑ- χωρίς συγκεκριµένη τιµή. Δηλαδή, αφήνει µια
γενικόλογη αναφορά απ’ όπου δεν προκύπτει ποια θα είναι η µεί-
ωση του κόστους των αγροτοπαραγωγών, την δε τιµή του ρεύ-
µατος θα την καθορίζει ο πάροχος µε βάση µια υπουργική
απόφαση που θα εξειδικεύει τη συγκεκριµένη τροπολογία. 

Ποιος κερδίζει απ’ όλη αυτή τη ρύθµιση; Οι πάροχοι κερδίζουν
και αυτό είναι σε βάρος των αγροτών. Οι πάροχοι κερδίζουν γιατί
τους διασφαλίζουν, βεβαίως, µια λιανική τιµή που υπερκαλύπτει
και αφήνει κέρδη για τον πάροχο, όσον αφορά το κόστος παρα-
γωγής, τη χονδρεµπορική τιµή και γιατί για µια δεκαετία «δέ-
νουν» τον αγρότη στον συγκεκριµένο πάροχο, γιατί αν τολµήσει
να καταγγείλει το δεκαετές συµβόλαιο το οποίο έχει θα πρέπει
να πληρώσει και µια σειρά ρήτρες. Και δεύτερον γιατί διευκολύ-
νουν τον πάροχο; Γιατί επί της ουσίας ξεµπλοκάρουν τους πα-
ρόχους που έχουν µπλοκαρισµένες επενδύσεις σε ΑΠΕ από τη
στιγµή που υπάρχουν αυτά τα διµερή συµβόλαια µε τους αγρό-
τες

Ταυτόχρονα, ο τρίτος λόγος που διευκολύνουν τον πάροχο
είναι γιατί ο κρατικός προϋπολογισµός λέει πως θα επιδοτεί τους
τόκους στον πάροχο των ληξιπρόθεσµων οφειλών που θα έχουν
οι αγρότες. Άρα, αυτό που είπε η Κυβέρνηση ότι «έχει ξύσει και
το βαρέλι» και ότι δεν υπάρχει τίποτε να δώσει στους αγρότες,
για τους παρόχους φαίνεται ότι υπάρχει και παρα-υπάρχει. Για
τους αγρότες δεν έχει.

Αλήθεια, τι είδους λιανική τιµή είναι αυτή, όταν έχει 5,5 λεπτά
η κιλοβατώρα και ο αγρότης θα την πληρώνει 9,3 στον πάροχο;
Ο κύριος Υπουργός λέει ότι εδώ πρέπει να καλυφθούν και µια
σειρά από κάποιες άλλες εκκρεµότητες. Ποιες, δηλαδή;

Ότι κάποιοι δεν θα πληρώνουν ή ότι αυτή η δεκαετής διάρκεια
µπορεί να έχει αυξοµειώσεις. 

Ξέρετε πώς τα λένε όλα αυτά τα τερτίπια, κύριε Υπουργέ, στο
χωριό µου; Μονά χάνουν οι αγρότες και κερδίζουν οι πάροχοι,

ζυγά κερδίζουν οι πάροχοι και χάνουν οι αγρότες. Μονά-ζυγά
δικά τους! 

Το επιχειρηµατικό ρίσκο, αλήθεια, πού πήγε; Πουθενά. Διότι
το αστικό κράτος πρέπει να διασφαλίζει την κερδοφορία των πα-
ροχών και να επιταχύνει την απελευθέρωση της αγοράς ηλεκτρι-
κής ενέργειας και τις ΑΠΕ, οι οποίες συµβάλλουν στο να υπάρχει
ένα πολύ ακριβό ρεύµα, ένα ακριβό ενεργειακό µίγµα που το
πληρώνει ο λαός και οι αγρότες. 

Επί της ουσίας, δηλαδή, µε την ίδια την αιτία που ευθύνεται
για το ακριβό ρεύµα, προσπαθείτε να θεραπεύσετε τα υψηλά τι-
µολόγια που πληρώνουν οι αγρότες για το αγροτικό ρεύµα. Μα
είναι δυνατόν να γίνει αυτό; Ίσα-ίσα που µακροπρόθεσµα θα
είναι σε βάρος τους αυτή η εξέλιξη των πραγµάτων. Αντί το ίδιο
το κράτος να φροντίζει να διασφαλίσει ένα πολύ φτηνό ρεύµα
για τον αγρότη και συνθήκες τέτοιες ούτως ώστε οι τιµές παρα-
γωγής και να του διασφαλίζουν το κόστος παραγωγής και να κα-
λύπτουν και την επιβίωσή του. 

Αυτό, όµως, δεν γίνεται για τον αγρότη, γίνεται για τον πάροχο
ηλεκτρικής ενέργειας. Το κράτος µπορεί να του διασφαλίσει τέ-
τοιες τιµές που να καλύπτει το κόστος παραγωγής και να έχει
κέρδη. Για τον αγρότη όχι γιατί αντιβαίνει -λέει- τους νόµους της
καπιταλιστικής αγοράς. Αλήθεια; 

Επί της ουσίας, λοιπόν, ποιο είναι το αποτέλεσµα; Το αποτέ-
λεσµα είναι ότι θα πληρώνουν οι αγρότες ακριβό ρεύµα -όχι µόνο
ακριβό ρεύµα και στα υπόλοιπα βεβαίως- και εξυπηρετεί τους
παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας. Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο και
το ΚΚΕ καταψηφίζει.

Δεύτερον, για το φάρµακο, το παραδέχθηκε ο κ. Γεωργιάδης,
ο Υπουργός Υγείας, µιλώντας για τη συγκεκριµένη τροπολογία.
Τι είπε; Είπε ότι χρειάζεται κόφτης για να µειωθεί ακόµη περισ-
σότερο η φαρµακευτική δαπάνη για φάρµακα που είναι πανά-
κριβα και που δεν έχουν διασφαλισµένη αποτελεσµατικότητα ή
που είναι πολύ ακριβά και δεν εξυπηρετούν κάποιες ασθένειες
που είναι πολύ σπάνιες. 

Να, λοιπόν, που στη λογική του κόστους-οφέλους, διαµορφώ-
νει αυτή την επιτροπή. Γιατί τη διαµορφώνει; Διότι βάζει µέσα
στην επιτροπή δύο οικονοµολόγους υγείας. Αυτά είναι τα επιστη-
µονικά κριτήρια; Δηλαδή, οι οικονοµολόγοι υγείας θα αποφαί-
νονται για το αν ένα φάρµακο µε επιστηµονικούς όρους είναι
αποτελεσµατικό για να αντιµετωπίσει την όποια ασθένεια ή αυτό
πρέπει να το κάνουν οι γιατροί και οι φαρµακοποιοί, οι επιστή-
µονες; 

Να, λοιπόν, γιατί νοθεύει τα επιστηµονικά κριτήρια βάζοντας
µέσα τους οικονοµολόγους, για να µπορούν επί της ουσίας να
λένε οι οικονοµολόγοι να µπει κόφτης, γιατί µπορεί να είναι απο-
τελεσµατικό ιατρικά αλλά δεν είναι αποτελεσµατικό οικονοµικά.
Άρα, δεν εγκρίνουµε την παροχή του συγκεκριµένου φαρµάκου.
Και επί της ουσίας, λοιπόν, εφόσον αυτή η επιτροπή θα αποτελεί
κόφτη στη φαρµακευτική δαπάνη το ΚΚΕ καταψηφίζει και αυτήν
την τροπολογία, τη ρύθµιση.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε, και για την ανοχή. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Πάρις Κουκουλόπουλος, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κι-
νήµατος Αλλαγής. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα ενδιαφέροντα πράγµατα

να πω, παρ’ ότι δεν είµαι νοµικός, για το νοµοσχέδιο. Θα κατα-
θέσω αφ’ ενός µεν στην εισηγήτρια και αφ’ ετέρου, στον κύριο
Υπουργό κάποιες προτάσεις που πιστεύω ότι είναι ενδιαφέρου-
σες, αλλά η εξέλιξη µε υποχρεώνει να µιλήσω για την τροπολογία
γύρω από τα ενεργειακά και µόνον. Είναι µια τροπολογία που θε-
σµικά είναι κυριολεκτικά απαράδεκτη. Το τεκµηρίωσαν και η κ.
Αποστολάκη και ο κ. Μάντζος, η εισηγήτρια και ο Εκπρόσωπος
αντίστοιχα, στις τοποθετήσεις τους. 

Υπήρξε επίκληση από τον Υπουργό Ενέργειας, τον κ. Σκυλα-
κάκη, του κατεπείγοντος γιατί πρέπει να είµαστε συνεπείς µε την
1η Απριλίου. Επί της ουσίας, όµως, αυτά που ρυθµίζει για τους
αγρότες, γιατί αυτή ήταν η επίκληση του κυρίου Υπουργού,
έχουν ειπωθεί από την πρώτη συνάντηση της αντιπροσωπείας
των αγροτών µε τον Πρωθυπουργό. Θυµίζω ότι χθες ή προχθές
έγινε η τρίτη συνάντηση. Τρεις φορές επαναλήφθηκαν ακριβώς
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τα ίδια, τα διµερή συµβόλαια, η εναλλακτική αποθήκευση και όλα
τα υπόλοιπα. Δεν υπάρχει κάτι καινούργιο που να καθιστά κατε-
πείγουσα για να αφήσουµε στην άκρη το θεσµικό ατόπηµα το
οποίο αναδείχθηκε από την πρωτοµιλία της εισηγήτριας µας. 

Τι κάνει η συγκεκριµένη διάταξη µε δυο λόγια; Κλιµακώνει προ-
κλητικά την εύνοια στο ολιγοπώλιο ενέργειας που ξεκίνησε στις
12 Αυγούστου του 2022 και µας αποµακρύνει ολοταχώς από την
ενεργειακή δηµοκρατία, τη µεγάλη πρόκληση της εποχής. 

Μάλιστα, εδώ -κύριε Υπουργέ, εσείς θα τα ακούσετε αναγκα-
στικά αντί του κ. Σκυλακάκη- εγείρεται ένα µείζον ερώτηµα. Γι’
αυτή την πρακτική για την οποία θα µιλήσω στη συνέχεια, µας
είχε εγκαλέσει τον Μάιο η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ακριβώς γιατί
ευνοούµε ολιγοπωλιακές πρακτικές. Εµείς επιµένουµε. 

Και δεν φτάνει µόνο αυτό. Σύµφωνα µε το οικονοµικό ρεπορ-
τάζ, αντιπροσωπεία της Ευρωπαϊκής Ένωσης θα έρθει τις επό-
µενες εβδοµάδες στην Ελλάδα για να κάνει έλεγχο και
συνεργασία µε την Κυβέρνηση για τις τραγικές καθυστερήσεις
του Ταµείου Ανάκαµψης, που µεταξύ των άλλων µας οδήγησαν
αντί 2,4 ανάπτυξη, να πάµε στο 2, αφού και τα λεφτά που ει-
σπράττουµε παρκάρουν στις τράπεζες. Άλλο τεράστιο κεφάλαιο
αυτό. 

Ένα από τα ορόσηµα που είναι πολύ πίσω, είναι τα «φωτοβολ-
ταϊκά στις στέγες» για µικρές επιχειρήσεις και σπίτια, οικιακούς
καταναλωτές. Ακριβώς, η πεµπτουσία –αν θέλετε- της ενεργει-
ακής δηµοκρατίας που ο καθένας από εµάς µπορεί να γίνει πα-
ραγωγός και αυτό το πετάει στην άκρη, το παραγνωρίζει κι αυτό
η Κυβέρνηση. 

Ουσιαστικά, αυτό που κάνει µε την τροπολογία είναι ότι καθι-
στά ακόµα περισσότερο απαγορευτική την ανάπτυξη της ιδιοπα-
ραγωγής από τον καθένα µας, πολύ δε περισσότερο της
δραστηριοποίησης ενεργειακών κοινοτήτων αυτοδιοίκησης,
αγροτών, µεταποίησης και µικροµεσαίων επενδυτών. Πραγµα-
τικά είναι τόσο µεγάλο το δέλεαρ; Ποιο είναι το δέλεαρ και πα-
ρακάµπτει όλα αυτά η Κυβέρνηση; Που, κατά τα άλλα,
αυτοδιαφηµίζεται ως κεντρώα! Δηλαδή αγνοεί παρατηρήσεις σο-
βαρές από την Ευρωπαϊκή Ένωση για ολιγοπωλιακές πρακτικές.
Αγνοεί τα προβλήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης, γιατί δεν κάνει
πίσω στο ζήτηµα του ηλεκτρικού χώρου. 

Στις 12 Αυγούστου του 2022, όπως είπα, έκλεισε πρακτικά ο
ηλεκτρικός χώρος. Τον έδωσε σε πέντε µεγάλες εταιρείες η Κυ-
βέρνηση. Αδειοδότησε από τότε 28 GW από τα 30 που πρόκειται
να αναπτυχθούν και άφησε µε τις άδειες στο χέρι χιλιάδες µικρο-
µεσαίους επενδυτές και ενεργειακές κοινότητες µέσα σε αυτά.
Άφησε στον προθάλαµο της αναµονής αυτοδιοίκηση και αγρότες
και µεταποίηση. Αυτό ακριβώς έκανε για να τα δώσει όλα σε
πέντε εταιρείες. 

Δεν υπάρχει αυτή η πρακτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Πλειοψηφίας, σε καµµία ευρωπαϊκή χώρα. Παντού το 50%
τουλάχιστον της ενέργειας από ανανεώσιµες παράγεται από
αυτά που µόλις µνηµόνευσα, για να µην τα επαναλαµβάνω διαρ-
κώς, από τον καθένα µας χωριστά και από όλες αυτές τις κατη-
γορίες που µνηµόνευσα. Προσθέτω µόνο τους κοινωνικά
ευάλωτους που είναι µια κορυφαία κατηγορία και µου ξεφύγει
εν τη ρύµη του λόγου. 

Και τι κάνει σήµερα; Δεν δίνει κανέναν χώρο. Όλον τον χώρο
τον παραχωρεί στη ΔΕΗ ανανεώσιµες και σε άλλους µεγάλους.
Δεν δίνει τίποτα στις προµνηµονευθείσες κατηγορίες, από την
αυτοδιοίκηση και τους αγρότες µέχρι τους κοινωνικά ευάλωτους,
µεταποίηση και τον καθένα από εµάς χωριστά, όπως είπα. Πετάει
έξω όλες τις αιτήσεις Γ2 και Γ4.

Αρκεί να σας πω ότι µόνο στη δυτική Μακεδονία υπάρχουν 1,4
GW αιτήσεις, έτοιµα έργα να υλοποιηθούν από µικροµεσαίους
και από ενεργειακές κοινότητες που τους αφήνουν µε τις άδειες
στα χέρια. Δεν τους δίνει οριστική προσφορά σύνδεσης. Και
αυτό εδώ, ουσιαστικά, τους κόβει κάθε ελπίδα να συνδεθούν µε
το δίκτυο. 

Τίποτα δεν είναι για τους αγρότες, τίποτα δε γίνεται για την
κλιµατική αλλαγή και για τις ανανεώσιµες πηγές. Δυστυχώς, κύ-
ριοι συνάδελφοι, αυτή είναι η σκληρή αλήθεια που πρέπει να κα-
τανοήσουµε όλοι. Για τους αγρότες δεν γίνεται τίποτα, γιατί
-προσέξτε- εισάγει διµερή συµβόλαια, όταν υπάρχουν συµβόλαια

µε µεγάλους παραγωγούς -αυτούς που ευνόησε στη συνέχεια η
Κυβέρνηση- από τον Μάη του 2020 στην πρώτη δηµοπρασία, που
είχαν δώσει τιµή κάτω από 3.5 λεπτά µε όλες τις επιβαρύνσεις,
δηλαδή, ΑΔΜΗΕ, ΔΕΔΔΗΕ. Θα µπορούσε µε διµερή συµβόλαια
µε αυτούς τους παραγωγούς να δίνει τιµή κάτω από 5 λεπτά, ενώ
θα δώσει από 9,3 έως 11. 

Εάν πήγαινε σε µικροµεσαίους επενδυτές που είναι ήδη εγκα-
τεστηµένοι, θα πει σε µια τιµή 7 µε 7.5 µε τις ταρίφες εγγυηµέ-
νες. Γιατί δεν ακολουθούµε αυτούς τους δύο δρόµους αφού
κόπτεστε τόσο πολύ για τους αγρότες; 

Το κεντρικό για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι
δεν δίνει σε κανέναν χώρο. Και δεν γίνεται τίποτα για τις ΑΠΕ. Γί-
νεται µόνο για να εξυπηρετηθούν ολιγοπώλια ενέργειας. Γιατί αν
θέλουµε να µιλήσουµε για ΑΠΕ, θα έπρεπε να µιλάµε για σοβαρή
αναβάθµιση του δικτύου. Ήδη τον περασµένο µήνα πετάξαµε γι-
γαβατώρες, εκατοντάδες γιγαβατώρες. Πετάξαµε πολύτιµη
ενέργεια. Γιατί τόσο η αποθήκευση όσο και η αναγκαία αναβάθ-
µιση του δικτύου και η διασύνδεση της χώρας µε άλλες χώρες
καθυστερούν απελπιστικά. Πετάµε ενέργεια που παράγουµε από
ΑΠΕ. Καµµία έγνοια δεν υπάρχει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
για τις ΑΠΕ. 

Και ήρθε και ο Υπουργός -και µε αυτό τελειώνω- ο κ. Σκυλα-
κάκης να µας πει δύο κορυφαίες θέσεις, που πραγµατικά είναι
να απορεί κανείς. Δεν θέλω να τις χαρακτηρίσω, γιατί αποφεύγω
συνειδητά µια ακραία ορολογία, γιατί πιστεύω ότι πρέπει να την
αφήσουµε πίσω. Αλλά αυτό δεν εµποδίζει, βέβαια, να πούµε τα
πράγµατα µε το όνοµά τους.

Ήρθε εδώ και µας είπε δύο πράγµατα. Έλεγε κάτι ιστορίες οι
οποίες απέχουν πολύ από την αλήθεια. Δεν δίνουµε –λέει- δυνα-
τότητα παροχής στους αγρότες απευθείας, διότι την ώρα που
δουλεύουν τα φωτοβολταϊκά δεν σηµαίνει ότι δουλεύουν για αντ-
λίες. Μα ποιος µίλησε για τέτοια πράγµατα; Για ενεργειακές κοι-
νότητες µιλάµε. Ποιος ζήτησε να είναι απευθείας η σύνδεση;
Κανένας. Σε ποιον απευθύνεται ακριβώς ο Υπουργός;

Και το δεύτερο κορυφαίο που το άφησα τελευταίο, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, είναι το φοβερό που είπε ότι ο ηλεκτρικός
χώρος δεν είναι δηµόσιο αγαθό γιατί κοστίζει πολύ. Ποιος τον
πλήρωσε αυτόν τον δηµόσιο χώρο; Είναι ή δεν είναι έργο της
αµιγώς κρατικής ΔΕΗ µε λεφτά του ελληνικού λαού; Ποιος δηµι-
ούργησε τον ηλεκτρικό χώρο; Έπεσε από τον ουρανό για να δί-
νεται έτσι απλόχερα ως δώρα σε πέντε εταιρείες που
συγκροτούν το ολιγοπώλιο ενέργειας; Είναι δυνατόν να συµβαί-
νουν αυτά τα πράγµατα;

Εγώ κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καταθέτω και στα Πρακτικά
σχετικό έγγραφο του ΠΟΣΠΗΕΦ, που είναι όλοι οι µικροµεσαίοι
επενδυτές όλης της χώρας, όπου εντελώς τεκµηριωµένα και µε
στοιχεία λένε τι τιµές θα µπορούσε να επιτευχθούν για τους
αγρότες.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Πάρις Κουκουλόπουλος, κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα επαναλάβω δική µας οπτική για ακόµη µια φορά. Και δεν
την λέµε για εντυπώσεις, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και απευ-
θύνοµαι ιδιαίτερα στους συναδέλφους της Συµπολίτευσης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κουκουλό-
πουλε, έχετε ξεπεράσει τον χρόνο.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, κυρία Πρόεδρε. Έχει σηµα-
σία και για εσάς αυτό που θα πω τελευταίο.

Πολλοί νοµίζουν ότι όταν µιλάµε για ενεργειακή δηµοκρατία,
µιλάµε για µια ουτοπία. Λάθος! Αυτή τη στιγµή από τα 28 GW
συν 1,3 που αδειοδοτούνται τώρα µε αυτή τη διαδικασία, σχεδόν
κλείνει τα 30. Έχουν αναπτυχθεί 12 GW. Η χώρα για τις ανάγκες
της χρειάζεται 18 GW. Έχουµε χρόνο και θα σας προλάβουµε
ξεκινώντας µέσα από µια µεγάλη νίκη του ΠΑΣΟΚ στις ευρωε-
κλογές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Όντως µας αφο-

ρούσε, κύριε Κουκουλόπουλε, όπως το είπατε!
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Τον λόγο έχει ο κ. Κυριαζίδης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Ο συνάδελφος Κουκουλόπουλος που µόλις κατήλθε, προφα-

νώς θα παρακολούθησε την τοποθέτηση του Υπουργού του κ.
Σκυλακάκη. Προφανώς την παρακολουθήσατε. Ο Υπουργός
απήντησε σε κάθε ερώτηση που τέθηκε από πλευράς των συνα-
δέλφων. Πιστεύω αν ήσασταν εδώ θα είχατε τον χρόνο να έχετε
τις ανάλογες απαντήσεις. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω µαζί µου τα Πρακτικά της
οµιλίας του.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Σωστό. 
Απλά θα µπορούσατε γι’ αυτά τα οποία είπατε τώρα να έχετε

τις ανάλογες ερωτήσεις και απαντήσεις. Εν πάση περιπτώσει εκ
του αποτελέσµατος κρινόµαστε όλοι και ορθά η Πρόεδρος ανα-
φέρθηκε ότι, δυστυχώς, το ΠΑΣΟΚ πάλι τρίτο θα είναι στις ευ-
ρωεκλογές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ξεπερνάµε τις δηµο-
σκοπικές εκτιµήσεις…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Για να ικανοποιήσω την Πρόεδρο

το είπα αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Το άκουσα, κύριε Κυ-

ριαζίδη.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,

«χρώµεθα γαρ πολιτεία εχούση νόµους», όταν µάλιστα είναι πολ-
λοί και διάσπαρτοι. 

Ερχόµενος στο νοµοσχέδιο θα έλεγα ότι τυγχάνει µιας απο-
δοχής γενικότερα και από την Αντιπολίτευση. Για τη δε εφαρ-
µογή και τον έλεγχο τήρησης των νόµων απαιτούνται δικαστήρια
τα οποία διαθέτουµε µε αναλογία όµως τριάντα έξι δικαστών ανά
εκατό χιλιάδες κατοίκους, µία από τις µεγαλύτερες στην Ευ-
ρώπη. Εντούτοις δεν τα καταφέρνουµε ως θα έπρεπε. Η άµεση,
δραστική και έγκαιρη κρισιολόγηση των υποθέσεων λόγω του
εξαιρετικά µεγάλου φόρτου εργασίας των δικαστηρίων, δυστυ-
χώς παραµένει ζητούµενο.

Αυτήν ακριβώς την ανάγκη της επιτάχυνσης απονοµής της δι-
καιοσύνης έρχεται να αντιµετωπίσει κατά ένα µέρος το υπό ψή-
φιση νοµοσχέδιο, το οποίο εντάσσεται σε µια συντονισµένη
προσπάθεια που καταβάλλει προς αυτή την κατεύθυνση εδώ και
καιρό η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Δικαιοσύνης. Και, πράγµατι
,για πρώτη φορά η επίσηµη πολιτεία τολµά να µεταφέρει ικανό
τµήµα δικαστικής ύλης από τα δικαστήρια και να εµπιστευτεί
τους δικηγόρους για τη διενέργεια των απαραίτητων νοµικών
πράξεων προς διεκπεραίωση των συναφών υποθέσεων. 

Δεν µπορώ παρά να µην εξάρω αυτήν την πρωτοβουλία, η
οποία και τον θεσµικό ρόλο των δικηγόρων αναδεικνύει και ανα-
βαθµίζει και την ουσιαστική δικαιοσύνη υπηρετεί µέσω της απο-
φόρτισης των δικαστηρίων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δικηγόροι ως άµεσοι δηµό-
σιοι λειτουργοί ενταγµένοι αναπόσπαστα στη διαδικασία απονο-
µής του δικαίου, ήταν και παραµένουν ένα εξαίρετο τµήµα της
κοινωνίας µας το οποίο και ως επίσηµη πολιτεία πρέπει να αξιο-
ποιήσουµε. Η επιστηµονική κατάρτιση που διαθέτουν και ο θε-
σµικός τους ρόλος παρέχουν αντικειµενικώς τα αναγκαία εκείνα
εχέγγυα προκειµένου να ενταχθούν στον δικαιοδοτικό µηχανισµό
ακόµη πιο ενεργά. 

Για τον λόγο αυτό επιβάλλεται, κατά τη γνώµη µου, να αναλη-
φθούν πρόσθετες πρωτοβουλίες για µεταφορά περαιτέρω δικα-
στικής ύλης προς αυτούς και γιατί όχι προς την κατεύθυνση
θεσµικής εµπλοκής τους στην ουσιαστική απονοµή του δικαίου,
είτε σε αµιγώς δικαιοδοτικά είτε σε επικουρικό ρόλο. 

Ας µη λησµονούµε ότι ήδη εκ του Συντάγµατος συµµετέχουν
κατά το άρθρο 88 παράγραφος 2 στο ειδικό δικαστήριο επίλυσης
των µισθολογικών διαφορών των δικαστικών λειτουργών ή κατά
το άρθρο 99 παράγραφος 1 στο δικαστήριο αγωγών κακοδικίας.
Αυτά είναι ζητήµατα που µπορούµε –νοµίζω- να τα συζητήσουµε
µε τα αντίστοιχα θεσµικά όργανα και να καταλήξουµε σε συγκε-
κριµένες προτάσεις. 

Έρχοµαι εν προκειµένω στις κατ’ ιδίαν διατάξεις του υπό συ-
ζήτηση νοµοσχεδίου. Με τις προτεινόµενες διατάξεις επιχειρείται
στην πράξη η αποφόρτιση των δικαστηρίων από χιλιάδες υποθέ-

σεις, µε αποτέλεσµα να αυξάνεται η ταχύτητα και η αποτελεσµα-
τικότητα της απονοµής της δικαιοσύνης και, βεβαίως, εκ παραλ-
λήλου να µην τίθεται σε κίνδυνο το δικαίωµα παροχής έννοµης
προστασίας των πολιτών. 

Πράγµατι η παροχή κληρονοµητηρίου, η αποδοχή και η αξιο-
ποίηση κληρονοµίας, η εγγραφή και η εξάλειψη προσηµείωσης
υποθήκης, η λήψη ενόρκων βεβαιώσεων και η διενέργεια προ-
ελέγχου για την εγγραφή και τροποποίηση καταστατικού σωµα-
τείων από δικηγόρους αποτελούν µέτρα τα οποία αναµένεται όχι
µόνο να επιφέρουν επιτάχυνση αλλά και θετικές συνέπειες στην
οικονοµία και τη ζωή των πολιτών, καθώς οι ως άνω διαδικαστι-
κές πράξεις που ανέφερα θα διενεργούνται άµεσα και χωρίς
χρονοτριβή από τους δικηγόρους.

Δεν θα υπεισέλθω στις επιµέρους διατάξεις και προβλέψεις,
καθώς αυτές είναι αµιγώς διαδικαστικού χαρακτήρα και περιγρά-
φονται µε εξαντλητική πληρότητα στα επιµέρους άρθρα. 

Εξίσου δε σηµαντική κρίνεται η προσπάθεια που καταβάλλει
το Υπουργείο Δικαιοσύνης για την άµεση εκκαθάριση και πλη-
ρωµή των αποζηµιώσεων νοµικής βοήθειας µέσω στοχευµένων
παρεµβάσεων και, κυρίως, µέσω της απλοποίησης των σχετικών
διαδικασιών αλλά και µε την αναγκαία ενίσχυση του δικαστικού
υπαλληλικού προσωπικού. 

Η νοµοθετική πρωτοβουλία που αναλαµβάνει η Κυβέρνηση για
την οριστική επίλυση του προβλήµατος αυτού αναµένεται όχι
µόνο να εκκαθαρίσει χρονίζουσες διαδικασίες, αναφορικά, βέ-
βαια, και µε το ταµείο των δικαστικών κτηρίων µε υποθέσεις αλλά
και να αναβαθµίσει τον θεσµό της νοµικής βοήθειας, ενθαρρύ-
νοντας περισσότερους δικηγόρους να ενταχθούν στον θεσµό
αυτό, που παρέχει ουσιαστική συνδροµή στους αναξιοπαθούν-
τες συµπολίτες µας που δεν διαθέτουν τα οικονοµικά µέσα για
να ανταποκριθούν στα σχετικά έξοδα και αµοιβές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή το συζητούµενο νο-
µοσχέδιο διαβάσαµε και ακούσαµε λεπτοµερώς για τα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζουν οι δικηγόροι κατά την άσκηση του
λειτουργήµατός τους. Με αφορµή τις συζητήσεις αυτές και εν
όψει της επιχειρούµενης αναβάθµισης του θεσµικού τους ρόλου,
θα επιθυµούσα να θέσω το ζήτηµα της κατάργησης ή έστω µεί-
ωσης του ΦΠΑ στην παροχή των δικηγορικών υπηρεσιών. Ο δι-
κηγόρος δεν είναι ένας απλός επιτηδευµατίας, δεν είναι
έµπορος. Ασκεί ένα λειτούργηµα κακά τα ψέµατα. Κανείς δεν
προστρέχει στην παροχή νοµικών υπηρεσιών αν δεν έχει ένα
πρόβληµα που αναζητεί επίλυση.

Ως ευνοµούµενη πολιτεία, στοχοπροσηλωµένη στην εξυπηρέ-
τηση του πολίτη, οφείλουµε την πρόσβαση αυτή να την καταστή-
σουµε ευχερέστερη, ανακουφίζοντας τον πολίτη από πρόσθετα
οικονοµικά βάρη. Με τις σκέψεις αυτές κλείνω την τοποθέτησή
µου και σας καλώ να υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ.
Φραγκίσκος Παρασύρης, Βουλευτής ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλα-
γής. 

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παίρνω τον λόγο ως υπεύθυνος

του κοινοβουλευτικού τοµέα ενέργειας να µιλήσω σε ένα νοµο-
σχέδιο του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Όσο οξύµωρο και αν ακού-
γεται αυτό που µόλις σας είπα προφανώς δεν κοκκινίζει κανείς,
δεν ντρέπεται κανείς γι’ αυτό που συµβαίνει σε σχέση µε την
ενεργειακή πολιτική της χώρας. Όλη η θητεία της Κυβέρνησης
από τον Ιούλιο και έπειτα έχει έρθει, τουλάχιστον, στο επίπεδο
της ενεργειακής πολιτικής µε αυτόν τον τρόπο, µε επιµέρους δια-
τάξεις, µε τροπολογίες και δεν υπάρχει ένα συγκεκριµένο νοµο-
σχέδιο ως νόµος πλαίσιο πάνω στο οποίο θα πατήσουµε για να
οργανώσουµε την ενεργειακή πολιτική της χώρας. 

Πρόκειται, λοιπόν, για µια τροπολογία στην οποία θα ανα-
φερθώ, όπως αναφέρθηκαν προηγουµένως και οι συνάδελφοι
από το ΠΑΣΟΚ, η οποία κατατέθηκε νύχτα, αφορά το αγροτικό
και βιοµηχανικό ρεύµα, κατατέθηκε αφότου είχαν τελειώσει οι
επιτροπές και δεν µπόρεσε να συζητήσει κανένας για ένα τόσο
σοβαρό ζήτηµα. 
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Διερωτώµαι πώς είναι δυνατόν η ενεργειακή πολιτική της
χώρας να συζητείται µε αυτόν τον τρόπο. Πώς είναι δυνατόν να
υλοποιείται µε αυτόν τον τρόπο; Πώς είναι δυνατόν να υπονο-
µεύεται η ισονοµία µε αυτόν τον τρόπο; Πώς είναι δυνατόν να
υπονοµεύεται –αυτό που είπε προηγουµένως ο συνάδελφος κ.
Κουκουλόπουλος- η ενεργειακή δηµοκρατία; 

Γιατί το µεγάλο ζητούµενο της εποχής µας δεν είναι αν θα γίνει
η πράσινη µετάβαση. Τα µέσα και τη µέθοδο την έχουµε. Το ζή-
τηµα είναι αν θα είναι δίκαιη η πράσινη µετάβαση και όλη αυτή η
πρακτική, η κοινοβουλευτική και η πολιτική και η θεσµική που επι-
δεικνύεται το τελευταίο διάστηµα, καθόλου δεν µας κάνει να νιώ-
θουµε σίγουροι ότι πάµε σε µια τέτοια δίκαιη πράσινη µετάβαση.
Όλος ο διάλογος γίνεται µε διαρροές, µέσα από µέσα ενηµέρω-
σης, µε δηµοσιεύµατα, µε οµάδες εργασίας και πραγµατικά διε-
ρωτώµαι γιατί όλο αυτό το διάστηµα υποτιµάτε και περιφρονείτε
τόσο πολύ το Κοινοβούλιο µε τροπολογίες οι οποίες δεν περνούν
ούτε καν από επιτροπές. 

Έχετε υποχρέωση -αν δεν το γνωρίζετε- να φέρνετε αυτές τις
τόσο σηµαντικές αλλαγές σε δηµόσια διαβούλευση και να ακο-
λουθείτε την δέουσα προφανώς κοινοβουλευτική διαδικασία και
να µην υποβαθµίζετε τον διάλογο, ούτε να προδικάζετε και να
προϋποθέτετε κάποια εικαζόµενη συναίνεση. 

Τις συστάσεις αυτές δεν σας τις λέµε επειδή το θέλουµε εµείς,
σας τις λέει και σας τις επισηµαίνει, µε πάρα πολύ εµφανή τρόπο
και µε ιδιαίτερα µεγάλη µοµφή, στα είκοσι πέντε σηµεία που σας
έχει αποστείλει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή γύρω από τις συστάσεις
που σας κάνει για τον τρόπο µε τον οποίο προχωράτε τις αλλα-
γές στην πράσινη µετάβαση. 

Στο σηµείο 21, το οποίο είναι το πιο σηµαντικό, αναφέρεται
στη δηµόσια διαβούλευση, ότι τα πάντα έρχονται µε τη µορφή
κατεπείγοντος και ότι τίποτα δεν συζητείται και δεν γίνεται αντι-
κείµενο διαβούλευσης όπως πρέπει, για να έχετε ένα εθνικό σχέ-
διο για το κλίµα και την ενέργεια στη χώρα ως Κυβέρνηση
κατατεθειµένο, το οποίο θα το έχετε συζητήσει µε τους παραγω-
γούς, µε τους καταναλωτές, µε όλους τους δρώντες. Το κατα-
θέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Φραγκίσκος Παρασύρης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Φεύγοντας, λοιπόν, από αυτό, θα ήθελα λίγο χρόνο, κυρία
Πρόεδρε, να πω στο σηµείο 2 ότι µίλησε και ο Υπουργός και
έδωσε κάποιες απαντήσεις. Πρόταγµα είναι το αγροτικό ρεύµα.
Είναι το φύλλο συκής για να κάνετε µια πολύ µεγάλη µεταβολή
στο θεσµικό πλαίσιο. 

Και να ξεκινήσω από αυτό που ανέφερε η κ. Λιακούλη -και να
µε συγχωρέσουν όσοι συνάδελφοι δεν τους άκουσα- σχετικά µε
την τιµή. Υπάρχει ένα µείζον ζήτηµα. Άκουσα τον Υπουργό και
τις απαντήσεις που έδωσε. Σήµερα λέτε ότι η εκτίµηση θα είναι
στα 9,3 και κάτω από 11 λεπτά, τέλος πάντων, σε όσους έχουν
ληξιπρόθεσµες οφειλές και το δικαιολογήσατε µε έναν τρόπο –
αναφέρθηκε και ο κ. Κουκουλόπουλος εδώ- ωσάν να αναφέρεστε
σε κάποιους οι οποίοι δεν γνωρίζουν, βρέθηκαν από τον Άρη
ξαφνικά σε αυτήν την Αίθουσα. 

Αναφερθήκατε, λοιπόν, τα σε αυτές τις τιµές. Να σας πω ότι η
ΔΕΗ µόνο για τον Μάρτη στο πράσινο τιµολόγιο έχει τιµές 10
λεπτά και η αγορά όλοι προεξοφλούν ότι θα πάει καθοδικά για
φέτος. Να σας πω ότι αντίστοιχο PPA, αντίστοιχη, δηλαδή, δι-
µερή σύµβαση υπέγραψε η ΕΥΑΘ πριν από λίγες µέρες, στη
Θεσσαλονίκη, µε την «ΤΕΡΝΑ» σε οκτώ συν τέσσερα χρόνια, δη-
λαδή παραπάνω χρόνια, όχι δέκα αλλά δώδεκα χρόνια. Γιατί είναι
αυτά που έλεγε ο κύριος Υπουργός προηγουµένως για να πάρει
το τέλος αντιστάθµισης. Λοιπόν, δώδεκα χρόνια και όχι δέκα,
οκτώ συν τέσσερα, στα 7,66 λεπτά την κιλοβατώρα. 

Πώς ξαφνικά συνέβη αυτό; Πώς συµβαίνει αυτός ο εµπαιγµός
απέναντι στους αγρότες; Γιατί η τιµή στους αγρότες είναι αυτή;
Και µας είπατε ότι άλλη ώρα ποτίζουν, άλλη ώρα παράγουν. Το
πολύ απλό είναι αυτό που είπε ο κ. Κουκουλόπουλος. Που νοµί-
ζετε ότι µιλάτε; Υπάρχει το net metering, που µπορείτε τώρα να
το δώσετε στις ενεργειακές κοινότητες. Να σας πω ότι τον γκρίζο
Φλεβάρη οι τιµές από ΑΠΕ ήταν στο 1,75 έως 3, και µας µιλήσατε

για γκρίζο Ιούλιο. Μα είναι δυνατόν; Πού νοµίζετε ότι απευθύνε-
στε; 

Σηµείο τρίτο -αναφέρθηκε προηγουµένως- κάνετε κουρελό-
χαρτο τη δική σας υπουργική απόφαση και τον δικό σας νόµο.
Μέχρι το 2022, 12 Αυγούστου που είπε ο αγαπητός συνάδελφος,
µέχρι τότε ήταν first in, first served, δηλαδή µε αριθµό πρωτοκόλ-
λου θα µπορούσε κάποιος να συνδεθεί στο δίκτυο µε τον αριθµό
πρωτοκόλλου µε ηµεροµηνία έπαιρνε σειρά. Ήρθατε, κάνατε τις
κατηγορίες, φτιάξατε προτεραιότητες, ένα πρωτοφανές τελο-
σπάντων θεσµικό πλαίσιο, που δεν υπάρχει πουθενά στην Ευ-
ρώπη. Το καυτηριάσαµε, το στηλιτεύσαµε από τότε.

Όµως βάλατε ένα θεσµικό πλαίσιο. Μέσα σε αυτό το χρονικό
διάστηµα περίµενε κάποιος κόσµος να πάρει όρους σύνδεσης. 

Τώρα τι έρχεστε; Είναι η δεύτερη, η τρίτη φορά -έχω χάσει το
λογαριασµό- που έρχεστε και παραβιάζετε αυτές τις προτεραι-
ότητες και πάτε από την κατηγορία α’, από τη β’, από τη γ’, από
τη στ’ και παίρνετε ένα έργο και το φέρνετε µπροστά και του δί-
νετε προτεραιότητα. Αυτό πάτε να κάνετε τώρα µε αφορµή το
αγροτικό και το βιοµηχανικό έργο, να ξαναµοιράσετε την πίτα,
και όχι µόνο την πίτα της παραγωγής αλλά και την πίτα της κα-
τανάλωσης, διότι αυτά θα είναι σε διµερή συµβόλαια µε τους
αγρότες και κατευθείαν θα έχουν και τους πελάτες. 

Λοιπόν, πρέπει να κλείσω. Θα κλείσω µε το σηµείο 4, πολύ ση-
µαντικό. Αναφέρθηκε η κ. Λιακούλη και ο κ. Κουκουλόπουλος.
Γιατί επιλέγετε σε αυτές τις διµερείς συµβάσεις να συµµετέχουν
έργα τα οποία δεν έχουν εξασφαλίσει όρους σύνδεσης, όταν στη
χώρα µας αυτήν τη στιγµή παράγουµε περισσότερη ενέργεια
από ΑΠΕ απ’ όση µας χρειάζεται; Δηλαδή υπάρχουν γύρω στα 4
GW αυτήν τη στιγµή ελεύθερα που αναζητούν τρόπο έτσι ώστε
να πάρουν ταρίφα. Το είπε ο κ. Μάντζος. Αναζητούν τρόπο να
µπουν σε έναν διαγωνισµό να πάρουν τιµή. 

Εσείς γιατί πάτε γαλαντόµα να δώσετε στη ΔΕΗ ανανεώσιµες,
ένα κοµµάτι ενεργειακού χώρου και να διαµοιράσετε τον χώρο
στη ΔΕΗ όταν υπάρχει αυτό ελεύθερο; Και γιατί δεν βάζετε και
τις επενδύσεις οι οποίες έχουν σταµατήσει από το ΔΑΠΕΕΠ;
Υπάρχει µία αναστολή από το ΔΑΠΕΕΠ. Και αυτές είναι µία πολύ
µεγάλη δεξαµενή, από τη στιγµή που πρέπει να το κάνουµε και
πάρα πολύ γρήγορα και τάχιστα, έτσι ώστε να εξυπηρετηθούν
κατευθείαν οι αγρότες µε φθηνή ενέργεια. Γιατί δεν πάτε από
αυτές τις δύο µεγάλες δεξαµενές που έχουµε και περισσεύει
φθηνή ενέργεια και προτιµάτε να φτιάξετε έναν νέο πλασµατικό
ενεργειακό χώρο που θα τον δώσετε στους δικούς σας, στους
«υµέτερους», και την ίδια στιγµή να διακυβεύεται η βιωσιµότητα
µικροµεσαίων επενδυτών σε ΑΠΕ και –ειπώθηκε προηγουµένως
από τον κ. Κουκουλόπουλο- να πετάµε ταυτόχρονα φθηνή ενέρ-
γεια από το παράθυρο; Έχουµε αυτή την πολυτέλεια ως χώρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ολοκληρώστε, αν θέ-
λετε.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Ολοκληρώνω. 
Κύριε Υπουργέ, είναι προφανές και είναι φανερό ότι ο ηλεκτρι-

κός χώρος και η ηλεκτρική κατανάλωση πλέον έχει καταστεί
αγαθό εν ανεπαρκεία και αποτελεί πεδίο ρύθµισης συµφερόν-
των. Εµείς, να ξέρετε, σε αυτό το παιχνίδι ως ΠΑΣΟΚ δεν πρό-
κειται να µπούµε. Και επειδή µας απειλήσατε λίγο-πολύ βάζοντας
µπροστά και εργαλειοποιώντας τους αγρότες και µας είπατε «να
σας δω να µην ψηφίζετε τις ρυθµιζόµενες οφειλές και τις ληξι-
πρόθεσµες οφειλές των αγροτών», να ξέρετε ότι εµείς δεν µα-
σάµε από αυτά. Δεν µασάµε από αυτά. Ξέρουµε πολύ καλά τι
κάνετε.

Λοιπόν, ακούστε. Εµείς θα πάµε στο «παρών» στη συγκεκρι-
µένη πρωτοβουλία που παίρνετε, στη συγκεκριµένη τροπολογία.
Δεν σας επιτρέπουµε να εργαλειοποιείτε τους αγρότες, οι οποίοι
καθόλου ευχαριστηµένοι δεν πρέπει να είναι µε την τιµή που
τους δίνετε. Δεν σας επιτρέπουµε να κάνετε το παιχνίδι και δεν
θα συµµετάσχουµε στο παιχνίδι που επιχειρείτε να κάνετε. Μη
µας απειλείτε µε τους προπαγανδιστικούς βραχίονες που έχετε.
Εµείς είµαστε ένα κόµµα που έχουµε σταθερές και πολύ συγκε-
κριµένες σχέσεις µε τον αγροτικό κόσµο. Δεν τις διακινδυνεύ-
σουµε. Δεν διακυβεύονται µέσα από µια τέτοια διευθέτηση
συµφερόντων που κάνετε εσείς. Θα είµαστε στο πλευρό τους,
έτσι ώστε µαζί να κάνουµε αυτό το νέο πεδίο συλλογικότητας
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που λέγεται «πράσινη» δηµοκρατία. Θα το κάνουµε πραγµατικό-
τητα το επόµενο διάστηµα. 

Ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ.

Μάντζος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµα-
τος Αλλαγής. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισαγωγικώς θα µου επιτρέψετε

µια αναφορά, µια παρέκβαση ουσιαστικά και µια απόπειρα σύν-
δεσης της σηµερινής συνεδρίασης µε προηγούµενη συζήτηση
σε αυτήν την Αίθουσα σε σχέδιο νόµου. Επειδή το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης έχει να διαδραµατίσει κοµβικό ρόλο στη λειτουργία
των θεσµών και της συνταγµατικής τάξης, έχει πολύ µεγάλη αξία,
φρονούµε, να επαναφέρουµε µια σηµαντική εκκρεµότητα που
άφησε πίσω της η συζήτηση για τα ιδιωτικά παραρτήµατα στην
τριτοβάθµια εκπαίδευση.

Κύριε Υπουργέ, εφόσον ο Υπουργός Επικρατείας, ο Υπουργός
Παιδείας αλλά και σειρά άλλων κυβερνητικών στελεχών δεν το
έχουν πράξει, θα θέλαµε έστω εσείς να δεσµευθείτε ότι το κόµµα
σας, η Νέα Δηµοκρατία, προτίθεται να αναθεωρήσει το άρθρο
16 του Συντάγµατος, ώστε να παρέχεται η δυνατότητα ίδρυσης
µη κρατικών µη κερδοσκοπικών πανεπιστηµίων όπως δεσµευό-
µαστε εµείς επί σειρά πολλών ετών χωρίς καµµία παρέκκλιση ή
υπαναχώρηση. Δεν θα κουραστούµε να το ρωτούµε αυτό, διότι
έτσι, µέσα από τη σιωπή των κυβερνητικών στελεχών και των
Βουλευτών της Πλειοψηφίας, καταδεικνύεται το µέγεθος και το
εύρος της εξαπάτησης. Πρώτον, ότι η Νέα Δηµοκρατία παραµέ-
νει σταθερά προσηλωµένη στην επιδίωξή της για ιδιωτικά κερ-
δοσκοπικά πανεπιστήµια που προτάσσουν το κέρδος από τη
γνώση και δεύτερον, ότι τα παραρτήµατα τα οποία ψηφίσατε
εδώ την περασµένη Παρασκευή µόνοι σας δεν είναι παρά κερ-
δοσκοπικοί φορείς, όπως άλλωστε πιστοποίησε η ίδια η Επιστη-
µονική Υπηρεσία της Βουλής, και η Κυβέρνηση απλώς άνοιξε µια
στρεβλή, µικρή αγορά για λίγους που είχαν προνοµιακή πληρο-
φόρηση, µπόρεσαν να επενδύσουν εδώ και χρόνια και τώρα η
αναθεώρηση µπορεί να περιµένει.

Για να έρθουµε στα ζητήµατα της δικαιοσύνης, ναι η δικαιοσύνη
συνιστά διακριτή λειτουργία, κυρίως, από τη νοµοθετική αλλά και
από την εκτελεστική και αυτό το έχουµε πολλές φορές πει και ση-
µειώσει µε έµφαση. Χρειάζεται, όµως, µια δήλωση αναγκαία. Η δι-
καιοσύνη, όπως και κάθε εξουσία, κρίνεται και οι αποφάσεις της
κρίνονται µε σεβασµό στην ανεξαρτησία της, όπως σωστά ειπώ-
θηκε και από άλλους συναδέλφους, υπό τον όρο ότι αυτήν την
ανεξαρτησία την περιφρουρούν όλοι και οι λειτουργοί της και οι
πολίτες και οι πολιτικοί, ώστε η δικαιοσύνη να απολαύει της εµπι-
στοσύνης από την κοινωνία. Και το λέµε αυτό πάντοτε µε την επι-
φύλαξη της επιµέρους γνώσης στοιχείων, ανοικτών υποθέσεων
δικογραφιών που αφορούν σε ευαίσθητα ζητήµατα, όπως η προ-
στασία της ανηλικότητας και της γενετήσιας ελευθερίας και πάν-
τοτε µε τον όρο ότι εκκρεµούν δικαστικές αποφάσεις. 

Αλλά εδώ θα µου πείτε είχαµε ποινικές δικογραφίες στα χέρια
µας στο έγκληµα των Τεµπών. Ποινικές δικογραφίες συγκεκρι-
µένες στα χέρια µας εδώ στη Βουλή από την ευρωπαϊκή εισαγ-
γελία. Φέραµε εµείς, τουλάχιστον, και άλλες πτέρυγες της
Βουλής αίτηµα συγκεκριµένο, µε συγκεκριµενοποιηµένες κατη-
γορίες ή –πιο σωστά- συγκεκριµενοποιηµένους ισχυρισµούς
προς διερεύνηση κατηγοριών για τη σύσταση ειδικής κοινοβου-
λευτικής επιτροπής για τη διενέργεια προκαταρκτικής εξέτασης
και η Πλειοψηφία την καταψήφισε. 

Και έρχεται σήµερα -έχει σηµασία- η Ευρωπαία Εισαγγελέας,
η κ. Λάουρα Κόβεσι, και επιβεβαιώνει ξανά σε δηµόσια συνέν-
τευξή της σε ελληνικό τηλεοπτικό δίκτυο ότι η Ελλάδα, η Κυβέρ-
νησή της, η Πλειοψηφία εµποδίζει, απαγορεύει, µπλοκάρει τη
διερεύνηση. Και επαναλαµβάνει κάτι το οποίο εµµονικά η Νέα
Δηµοκρατία αρνείται, ότι αν είχε ολοκληρωθεί η σύµβαση 717,
οι πενήντα επτά συνάνθρωποί µας θα ζούσαν στα Τέµπη.

Και όπως έχει πει χαρακτηριστικά η ειδική αγορήτριά µας σή-
µερα και µέλος της εξεταστικής επιτροπής, η οποία σε καταλυ-
τικό, καθοριστικό βαθµό µαζί µε τους υπόλοιπους συναδέλφους

εκπροσώπησε την οµάδα µας στην εξεταστική επιτροπή, αυτή
ακριβώς η επιτροπή πέτυχε να συγκαλύψει και απέτυχε να απο-
καλύψει την αλήθεια. Και σε αυτήν την κηλίδα µας για την κοινο-
βουλευτική δηµοκρατία εµείς δεν θέλουµε να έχουµε και δεν θα
έχουµε καµµία απολύτως συµµετοχή. Θα περιµένουµε, όµως,
όπως είπε η κ. Αποστολάκη, τις νέες δικογραφίες που θα έρθουν
στη Βουλή. 

Η δικαιοσύνη κάνει και θα πρέπει να εξακολουθήσει να κάνει
απερίσπαστα τη δουλειά της και θεωρούµε ως ελάχιστη υποχρέ-
ωση αυτήν τη φορά αυτή η Βουλή να διαφυλάξει το κύρος της
πολιτείας, ερευνώντας εις βάθος και εις ύψος τις ποινικές ευθύ-
νες. Όπως το ίδιο καλούµαστε να κάνουµε ως πολίτες και ως πο-
λιτεία σε κάθε υπόθεση που αφορά στη δηµοκρατία µας, όπως
το σκάνδαλο των παράνοµων υποκλοπών και παρακολουθήσεων.
Η δικαιοσύνη ερευνά -και µάλιστα σε ανώτατο επίπεδο- αυτήν
την υπόθεση και αναµένουµε όχι µόνο την επίσπευση της διερεύ-
νησης αλλά και τα πορίσµατα αυτής της έρευνας.

Όταν η Ευρώπη περνά χτες από το Κοινοβούλιο νέο νόµο για
την προστασία των δηµοσιογράφων από χρήση παράνοµων λο-
γισµικών, στην Ελλάδα, εδώ στη χώρα µας, ακόµη εκκρεµεί το
αίτηµα επαλήθευσης, διασταύρωσης των στόχων του «Predator»
και εκείνων που παρακολουθήθηκαν από την Εθνική Υπηρεσία
Πληροφοριών. Και ωσότου ολοκληρωθεί η δικαστική διερεύ-
νηση, αξιώνουµε από την Κυβέρνηση καθένα από τα µέλη της
ξεχωριστά να πάψουν, να απόσχουν από παρεµβάσεις µε δηλώ-
σεις όπως κάνει συστηµατικά ο κ. Γεωργιάδης, ο Υπουργός
Υγείας, αναπαράγοντας ανακρίβειες και ψεύδη από δηµόσια τη-
λεοπτικά δίκτυα. 

Κάπου πρέπει να σταµατήσει αυτό. Και επειδή έχει πολύ µε-
γάλη ευαισθησία για το ΠΑΣΟΚ τώρα τελευταία, ας δει τα του
οίκου του, τα του Υπουργείου του, τα του χαρτοφυλακίου του.
Και αυτό δεν σηµαίνει να βγάζει φωτογραφίες πάνω από χει-
ρουργηµένους ασθενείς, ούτε να κερνά χειρουργεία στη Θεσ-
σαλονίκη. Όπως έβγαζε φωτογραφίες στα σούπερ µάρκετ και
έχουµε τις τιµές στο ζενίθ ανάµεσα σε όλες τις χώρες της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης. Είµαστε δεύτεροι στις ιδιωτικές δαπάνες
υγείας. Ας δει αυτά ο κ. Γεωργιάδης και ας αφήσει και τις εκτι-
µήσεις για τις δηµοσκοπικές προβλέψεις και τις πολιτικές τύχες
του Κινήµατός µας. Και, κυρίως, ας αφήσει τις πολιτικές παρεµ-
βάσεις στη δικαιοσύνη και στους θεσµούς όταν βαφτίζει ως «δι-
καστικές αποφάσεις» πειθαρχικές διώξεις και όταν παρεµβαίνει
άµεσα, µέσω δηλώσεων, σε ανοικτές υποθέσεις. Αλλά αυτή είναι
η αφοσίωση της Κυβέρνησης στους θεσµούς. Και ύστερα µάς
φταίει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και το ψήφισµα για το κράτος
δικαίου.

Στο σχέδιο νόµου για την τροπολογία µε πρότυπο τρόπο κοι-
νοβουλευτικά, αλλά και µε ιδιαίτερη λεπτοµέρεια, τόσο ο τοµε-
άρχης µας, ο Φραγκίσκος Παρασύρης, όσο και ο Πάρις
Κουκουλόπουλος και η Ευαγγελία Λιακούλη και η Μιλένα Απο-
στολάκη έχουν τοποθετηθεί. Νοµίζω ότι έχει εξαντληθεί το θέµα,
παρά τις ανεπαρκείς -η αλήθεια είναι- και θολές απαντήσεις του
κυρίου Υπουργού. Είναι σαφές ότι εργαλειοποιούνται οι αγρότες
µας. Στην πλάτη των αγροτών και των µεγάλων τους κινητοποι-
ήσεων κάποιοι θέλουν να διαµοιράσουν ξανά τον ενεργειακό
χώρο και αυτή τη φορά ακόµα και στην κατανάλωση χωρίς όφε-
λος για τους αγρότες και για τους παραγωγούς, αντίθετα µε
όφελος ευδιάκριτο πια -και αποδείχτηκε από τοποθετήσεις των
συναδέλφων µας- για το ολιγοπώλιο της ενέργειας. 

Το σηµερινό σχέδιο νόµου θα επιµείνουµε ότι θα πρέπει να το
δούµε όχι πάντως ξεχωριστά από το υπόλοιπο κλίµα, από το ευ-
ρύτερο περιβάλλον στη δικαιοσύνη και την κοινωνία, πολύ απλά
διότι αυτό το σχέδιο νόµου εκπονήθηκε και εισάγεται στην Ολο-
µέλεια της Βουλής µε έναν συγκεκριµένο σκοπό. Δεν αµφισβητώ
αυτά που είπε ο κύριος Υπουργός της Δικαιοσύνης ότι είναι υπε-
σχηµένα από τις προγραµµατικές δηλώσεις, όµως ο χρόνος που
εισάγεται σήµερα το σχέδιο νόµου είναι ενδεικτικός. Θα µπο-
ρούσε αυτό να έχει συµβεί ήδη. Συµβαίνει σήµερα, όµως, ως αν-
τίδωρο για όσα έχει πράξει η Κυβέρνηση τους τελευταίους µήνες
εις βάρος του δικηγορικού σώµατος για να κατευνάσει τις αντι-
δράσεις ως καταπραϋντικό -αν θέλουµε ιατρικούς όρους- στον
πόνο του δικηγορικού σώµατος. 
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Είναι µια ενίσχυση που έρχεται µετά την αποψίλωση που έχει
συµβεί σε καθοριστικό και ανεπανόρθωτο βαθµό και έχει διαρ-
ρήξει τις σχέσεις της Κυβέρνησης µε τους δικηγόρους για πολύ
σοβαρές αιτίες. Πρώτα και κύρια διότι το Υπουργείο Δικαιοσύνης
δεν είχε αναγνωρίσει τον δέοντα θεσµικό ρόλο στους συλλει-
τουργούς της δικαιοσύνης όσον αφορά στο θεσµικό νοµικό πλαί-
σιο της δικαιοσύνης, ιδίως στο ποινικό δίκαιο. Το είδαµε αυτό µε
ενάργεια, µε παράδειγµα την τροποποίηση του Ποινικού Κώδικα,
του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας, χωρίς συµµετοχή των επιστη-
µόνων, των καθηγητών νοµικής σχολής και των δικηγορικών συλ-
λόγων. Αυτό είχε εξαντληθεί στην προηγούµενη συζήτηση. Έγινε
χωρίς καµµία διαδικασία καλής νοµοθέτησης. Είναι η πολλοστή
τροποποίηση των κωδίκων -και αυτή τη φορά χωρίς καν να υπάρ-
ξει νοµοπαρασκευαστική επιτροπή- και µε µια εγγενή ιδεολη-
πτική ότι οι αυστηρές ποινές φέρνουν αντιµετώπιση της
εγκληµατικότητας και µόνο, ενώ όλοι οι φορείς και εγκληµατο-
λόγοι συνιστούν και συνηγορούν ότι είναι η βεβαιότητα της σύλ-
ληψης και η βεβαιότητα και ταχύτητα της επιβολής της ποινής
που είναι οι καθοριστικοί όροι για την αντιµετώπιση του εγκλή-
µατος.

Και φυσικά το δεύτερο είναι ότι η Κυβέρνηση στοχοποίησε το
δικηγορικό σώµα µαζί µε όλους τους άλλους κλάδους των ελευ-
θέρων επαγγελµατιών, όσον αφορά στη φορολογική τους µετα-
χείριση, επικαλούµενη και ενεργοποιώντας ένα άδικο, οριζόντιο
και αναχρονιστικό σύστηµα φορολογικών τεκµηρίων, στηριζό-
µενη η Κυβέρνηση στην αβάσιµη και αυθαίρετη εκτίµηση ότι όλοι
οι δικηγόροι και όλοι οι ελεύθεροι επαγγελµατίες φοροδιαφεύ-
γουν, εξισώνοντας τους µεγάλους φοροφυγάδες - που πράγµατι
υπάρχουν και πρέπει να εντοπιστούν και να τιµωρηθούν- µε
όλους τους ελεύθερους επαγγελµατίες µε τεκµαρτό και άρα
άδικο τρόπο. Και κλείνει τα µάτια η Κυβέρνηση στους δικηγό-
ρους που, µαζί µε τους υπόλοιπους ελεύθερους επαγγελµατίες,
έχουν πληγεί ανεπανόρθωτα και λόγω της µείωσης της ύλης
αλλά και λόγω των κινητοποιήσεων στις οποίες αναγκάστηκαν
να κατέλθουν το περασµένο διάστηµα, και απέναντι στο φορο-
λογικό νοµοσχέδιο αλλά και απέναντι στις νοµοθετικές αλχηµείες
στον χώρο της δικαιοσύνης. Και ιδίως οι νέοι αλλά και οι λιγό-
τερο νέοι δικηγόροι έχουν βληθεί και βάλλονται αλύπητα από
αυτά τα φορολογικά µέτρα. Και η Κυβέρνηση δείχνει να µη νοι-
άζεται για το αν αυτοί οι άνθρωποι µπορούν να µείνουν ή όχι στο
λειτούργηµα. 

Με αυτή την έννοια, λοιπόν, δεν πρόκειται για ένα µεταρρυθ-
µιστικό σχέδιο νόµου. Δεν εισφέρει κάτι το οποίο µπορεί να εκλη-
φθεί ως µια µεταρρύθµιση αναγκαία αλλά είναι µια σηµειακού
τύπου παρέµβαση, µια πυροσβεστική παρέµβαση σε ένα βαθύ-
τατα προβληµατικό πεδίο, όπως η δικαιοσύνη και η θέση του δι-
κηγορικού σώµατος. Και πρέπει να γίνουν πολλά ακόµα για να
διασφαλιστεί και να περιφρουρηθεί και να αναδειχθεί το κύρος
του δικηγορικού σώµατος και η ιδιότητα του δικηγόρου ως συλ-
λειτουργού απονοµής δικαιοσύνης, όπως τον θέλει και ο ίδιος ο
Κώδικας περί Δικηγόρων. Ωστόσο εµείς, όπως εξήγησε η ειδική
αγορήτριά µας, η κ. Αποστολάκη, θα στηρίξουµε το συζητούµενο
σχέδιο νόµου διότι περιέχει διατάξεις µε θετικό πρόσηµο, τις
οποίες υποδέχεται και ο ίδιος ο δικηγορικός κόσµος. 

Και αποδεικνύεται έτσι σε εσάς, κύριοι Υπουργοί, ότι όταν η
πολιτεία κάνει, πράγµατι, διάλογο µε τους δικηγόρους, τους δι-
καστές, τους δικαστικούς υπαλλήλους, τους συµβολαιογράφους
µπορεί να φέρει θετικά έστω και σηµειακά αποτελέσµατα, και ότι
όταν πληρούνται αυτές οι προϋποθέσεις, και εµείς, η Αντιπολί-
τευση, θα παράσχουµε τη συναίνεσή µας, διότι εµείς δεν είµαστε
µια µηδενιστική Αντιπολίτευση αλλά µια ουσιαστική Αντιπολί-
τευση µε παρουσία στη Βουλή υπεύθυνη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω λίγα λεπτά ακόµη από τη δευτερολογία µου, κυρία
Πρόεδρε.

Επιχειρείτε επίσης -και είναι πολύ σηµαντικό- µια επιτάχυνση
στη λειτουργία του θεσµού της νοµικής βοήθειας και της αποζη-
µίωσης των δικηγόρων για τις υπηρεσίες που παρέχουν. Είναι,
πράγµατι, λυπηρό δικηγόροι να παρέχουν δικαστική εκπροσώ-
πηση σε αδύναµους οικονοµικά ανθρώπους και να µην µπορούν

να αµειφθούν για αυτές τους τις υπηρεσίες. Και αυτό πρέπει να
αλλάξει. Αλλά υπάρχει απαισιοδοξία όταν βλέπουµε το Ταµείο
Χρηµατοδοτήσεως Δικαστικών Κτηρίων να επεξεργάζεται υπο-
θέσεις τριών και τεσσάρων ετών πίσω. Και έχουµε πολλές ανη-
συχίες και ενστάσεις για τον τρόπο τον διεκπεραιωτικό,
επιδερµικό που το αντιµετωπίζετε ή φαίνεται να το αντιµετωπί-
ζετε µε οµάδες εργασίας υποστελεχωµένες. Φαίνεται ότι είναι
ασκήσεις επί χάρτου, οι οποίες φοβόµαστε ότι δεν θα φέρουν
αποτελέσµατα. 

Υποδεχόµαστε τη σηµερινή σας εξαγγελία για την πλατφόρµα
και ζητούµε αναλυτικότερη ενηµέρωση για το χρονοδιάγραµµα.
Θα είµαστε εδώ να το ελέγξουµε. Η νοµική βοήθεια, κύριε
Υπουργέ, και νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε, δεν είναι απλώς µια
οφειλή της πολιτείας προς τους δικηγόρους, είναι ένας θεσµός
δικαιικός και κοινωνικός ιδιαίτερης αξίας, γιατί ιδίως στις εποχές
που διαβιούµε, µέσα στην κρίση, µετά την κρίση, κυρίως λόγω
αυτής της κρίσης, ολοένα και περισσότεροι πολίτες καταφεύ-
γουν σε υπηρεσίες νοµικής βοήθειας, και πρέπει αυτοί οι πολίτες
να τυγχάνουν ποιοτικών νοµικών υπηρεσιών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δικαιοσύνη απαιτεί µεταρρυθ-
µιστικό σχεδιασµό µακράς πνοής. Είναι επιτακτικό να αναλογι-
στούµε αν έχουµε µια δικαιοσύνη η οποία λειτουργεί, πράγµατι,
ως εγγυητής του κράτους δικαίου και προστάτης των αδύναµων,
αν εγγυάται το δηµοκρατικό και το ευνοµούµενο κράτος µας µε
αποτελεσµατικό τρόπο. Ο χρόνος απονοµής είναι καθοριστικό
στοιχείο στην ποιότητα της δικαιοσύνης. Και αυτό ακριβώς το να
µην έχουµε µια δικαιοσύνη µε τρόπο ποιοτικό και εντός εύλογου
χρόνου λειτουργούσα, πλήττει την αξιοπιστία των θεσµών, την
εµπιστοσύνη των πολιτών στο κράτος δικαίου και τις θεσµικές
του λειτουργίες. Δεν υπάρχει τίποτα πιο συντριπτικό από έναν
πολίτη ο όποιος αισθάνεται ότι έχει δίκιο, πρέπει κάπου να το
βρει, απευθύνεται στα δικαστήρια και δεν µπορεί, είτε να έχει
ελεύθερη πρόσβαση στο σύστηµα δικαιοσύνης είτε να έχει µια
προστασία εντός εύλογου χρονικού διαστήµατος.

Κάθε πολίτης ο όποιος έχει βρεθεί στη θέση του διαδίκου, έχει
γνωρίσει βιωµατικά τα προβλήµατα και στην ταχύτητα της απο-
νοµής της δικαιοσύνης: Οι υποδοµές που δεν επαρκούν ή δεν
είναι κατάλληλες. Σηµαντικά κενά οργανικών θέσεων δικαστικών
υπαλλήλων. Θα είµαστε εδώ να ελέγξουµε την υλοποίηση της
εξαγγελίας για τους διορισµούς και τις τοποθετήσεις εκεί που
πρέπει των δικαστικών υπαλλήλων. Η χρήση της τεχνολογίας στα
δικαστήρια ακόµα είναι ζητούµενο. Η απονοµή της δικαιοσύνης
ακόµα περιµένει την ψηφιακή µετάβαση σε αυτή τη νέα εποχή
µε προγράµµατα ψηφιακά, εφαρµογές αλλά και επιµόρφωση του
προσωπικού, των δικηγόρων και των δικαστών, ώστε να µπορούν
όλοι να λειτουργούν τα νέα αυτά προγράµµατα. Η δικαιοσύνη
συνιστά ένα από τα πλέον σηµαντικά εχέγγυα, το πλέον σηµαν-
τικό εχέγγυο, της ειρηνικής κοινωνικής συµβίωσης αλλά και µιας
δίκαιης και βιώσιµης ανάπτυξης. Και αυτό πρέπει να γίνεται
εντός ευλόγων χρόνων. 

Για αυτό, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η επιτάχυνση
δεν µπορεί να είναι ένα απλό σύνθηµα αλλά θα πρέπει να συνε-
πάγεται ρυθµίσεις σε µεταρρυθµιστικούς πυλώνες: Την ηλεκτρο-
νική δικαιοσύνη -που το ΠΑΣΟΚ πρώτο από το 2011 µε σχέδιο
δράσης έχει καταρτίσει και καταστρώσει στο Υπουργείο της Δι-
καιοσύνης- που ακόµη εκκρεµεί. Τις εναλλακτικές µεθόδους επί-
λυσης των διαφορών, τη διαµεσολάβηση, τη δικαστική µεσο-
λάβηση, τη διαιτησία, που πρέπει να τις εµπιστευτούµε και να τις
ενισχύσουµε αξιολογώντας τα µέχρι σήµερα νοµοθετηµένα. Τη
διαρκή αξιολόγηση και επικαιροποίηση των βασικών νοµοθετη-
µάτων µε εµπιστοσύνη στην επιστήµη, όχι ερήµην των νοµικών
σχολών και των δικαστικών ενώσεων ή των δικηγορικών συλλό-
γων. Δοµικές παρεµβάσεις χρειάζεται η δικαιοσύνη, όπως τα ει-
δικά τµήµατα του οικογενειακού δικαστηρίου που µένουν χρόνια
στα χαρτιά. Την ενίσχυση και αναβάθµιση του θεσµού της νοµι-
κής βοήθειας. Ένα ολοκληρωµένο πλαίσιο µεταρρύθµισης σε
πυλώνες διαδραστικούς και συµπληρωµατικούς.

Κλείνω, κυρία Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή. 
Γνωρίζουµε πως ίσως ζητάµε πολλά από µια Κυβέρνηση που

όχι µόνο δεν νοιάζεται να επιτύχει συναινέσεις στην κοινωνία
αλλά ούτε καν µέσα στη Βουλή, µια Κυβέρνηση που πολλές
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φορές όχι στη δικαιοσύνη µόνο αλλά γενικώς νοµοθετεί µε επι-
κοινωνιακούς όρους παραβλέποντας την επιστήµη και τους εµ-
πλεκόµενους φορείς, µια Κυβέρνηση που αδιαφορεί για τις
επιστηµονικές κρίσεις, ακόµη και για τη γνώµη της ίδιας της Επι-
στηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, αλλά στη δικαιοσύνη πρέπει
να γίνει κατανοητό σε όλους ότι αυτό το πεδίο είναι διαφορετικό
από τα άλλα. Δεν είναι µια απλή κρατική λειτουργία. Είναι πολι-
τειακή λειτουργία, είναι συνταγµατική εξουσία, εγγυήτρια των δι-
καιωµάτων, των ελευθεριών, βάθρο του κράτους δικαίου και
κάθε ρύθµιση, κάθε παρέµβαση πρέπει να εντάσσεται σε ένα µα-
κρόπνοο µεταρρυθµιστικό σχεδιασµό και να επιτυγχάνει, ει δυ-
νατόν, τη µέγιστη δυνατή συναίνεση. Και αυτό δεν είναι ελπίδα,
δεν είναι ευχή, είναι απαίτηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ  -Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας πα-
ρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα τέσσε-
ρις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το Γυµνάσιο Περάµατος Ιωαννίνων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο. Να
έχετε ευχάριστη διαµονή στην εκδροµή σας.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταν-

τίνα Καραµπατσώλη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθύνοµαι

σήµερα στην Εθνική Αντιπροσωπεία µε αφορµή το σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Δικαιοσύνης το οποίο θέτει σηµαντικές βάσεις
για την ταχύτερη απονοµή της δικαιοσύνης. Για πρώτη φορά µε-
ταφέρεται η αρµοδιότητα της διεκπεραίωσης µεγάλου αριθµού
υποθέσεων στους συλλειτουργούς της δικαιοσύνης, τους δικη-
γόρους, απαλλάσσοντας µε τον τρόπο αυτόν τους δικαστικούς
λειτουργούς από καθήκοντα µη αµιγώς δικαιοδοτικής φύσεως,
χωρίς δηλαδή στοιχεία αντιδικίας, αποδεικτικής δυσχέρειας και
ήσσονος νοµικής δυσκολίας. Με το νοµοσχέδιο, ουσιαστικά, επι-
τυγχάνεται η ταχύτερη και µε λιγότερο κόστος για τον πολίτη
διεκπεραίωση νοµικών υποθέσεων ενώ ταυτόχρονα εξασφαλίζε-
ται η ποιότητα και η ασφάλεια της µεταφοράς της εν λόγω ύλης. 

Ως µάχιµη δικηγόρος για πολλά έτη έχω γνωρίσει κάθε πτυχή
και κάθε δυσκολία του επαγγέλµατος, αρκετές εκ των οποίων
«θεραπεύονται» από διατάξεις που συζητάµε σήµερα, µε βασι-
κότερη την αποφόρτιση των δικαστηρίων, τα οποία έχουν, πραγ-
µατικά, υπερφορτωθεί µε τεράστιο όγκο καθηκόντων, µε
αποτέλεσµα η απονοµή της δικαιοσύνης να καθυστερεί σηµαν-
τικά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Μπορώ να σας διαβεβαιώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πως η κατάσταση αυτή δεν µπορεί να συνεχιστεί. Το γνωρίζετε
και το γνωρίζουµε όλοι πολύ καλά, το αντιλαµβάνονται και οι πο-
λίτες που µε πρόσφατη έρευνα δήλωσαν σε ποσοστό 82% πως
δεν είναι καθόλου ικανοποιηµένοι από την ταχύτητα απονοµής
της δικαιοσύνης. 

Την άµβλυνση αυτού του φαινοµένου επιδιώκει το νοµοσχέδιο
το οποίο αφαιρεί από την αρµοδιότητα των δικαστηρίων κάποιες
υποθέσεις µη αµιγώς δικαιοδοτικού χαρακτήρα -όπως η έκδοση
και η παροχή κληρονοµητηρίου, η αποδοχή και η αποποίηση κλη-
ρονοµιάς, η προσηµείωση υποθήκης, η παροχή ενόρκων βεβαι-
ώσεων και η διαδικασία εγγραφής επαγγελµατικών ενώσεων,
συνδικαλιστικών οργανώσεων και αθλητικών σωµατείων- και τις
εναποθέτει στην αρµοδιότητα των δικηγόρων. 

Θεωρώ πως όλοι µας κατανοούµε πόσο ευεργετικό θα είναι
αυτό για τα δικαστήρια, τα οποία παράλληλα µε τη χρήση ψη-
φιακών µέσων, έχουν µια σηµαντική δυνατότητα να κάνουν απο-
τελεσµατικότερη τη λειτουργία τους. Μεγάλος όγκος υποθέσεων

θα µεταφερθεί από αυτά, θα τα αποφορτίσει, µε συνέπεια την
ταχύτερη, αποτελεσµατικότερη και ποιοτικότερη απονοµή δι-
καιοσύνης. Απαλλαγµένοι οι δικαστικοί λειτουργοί από τις ανω-
τέρω υποθέσεις θα έχουν τη δυνατότητα να εκδίδουν αποφάσεις
σε µικρότερο χρονικό διάστηµα, ενώ ταυτόχρονα χωρίς την
πίεση και το άγχος που είχαν ως σήµερα θα µπορούν να δίνουν
πολύ µεγαλύτερη βαρύτητα στις υποθέσεις που τους ανατίθεν-
ται. Συνεπώς, αναµένεται µεγάλη αναβάθµιση της ποιότητας,
αλλά κυρίως της ταχύτητας απονοµής της δικαιοσύνης.

Ωστόσο, αυτό που ίσως δεν φωτίστηκε όσο θα έπρεπε είναι
τα µεγάλα πλεονεκτήµατα για το δικηγορικό επάγγελµα. Πράγ-
µατι πρόκειται για ένα επάγγελµα που έχει τεράστιο ανταγωνι-
σµό, δύσκολη αγορά εργασίας και µεγάλες απαιτήσεις.
Αυτονόητο, λοιπόν, είναι ότι η αύξηση της δικηγορικής ύλης θα
βοηθήσει σηµαντικά την αύξηση των δικηγορικών υποθέσεων,
την αύξηση των θέσεων εργασίας του τοµέα, και συνακόλουθα
θα αυξήσει τα εισοδήµατα χιλιάδων δικηγόρων. Πρόκειται, δη-
λαδή, για µια ρύθµιση µε πολλαπλά οφέλη τόσο για την απονοµή
δικαιοσύνης όσο και για το δικηγορικό επάγγελµα. 

Να σηµειώσω εδώ το εξής ουσιώδες στοιχείο: Με τη µετα-
φορά των ανωτέρω υποθέσεων σε καµµία περίπτωση δεν θα µει-
ωθεί η ποιότητα των πράξεων. Υπάρχει µεγάλη εµπιστοσύνη στο
δικηγορικό λειτούργηµα το οποίο υπηρετεί πιστά την ελληνική
κοινωνία. Το δικαίωµα παροχής έννοµης προστασίας των πολι-
τών, όπως καθιερώνεται συνταγµατικά, δεν θα πληγεί ούτε στο
ελάχιστο. Απεναντίας, θα αναβαθµιστεί µε την ταχύτερη και απο-
τελεσµατικότερη απονοµή δικαιοσύνης.

Επιπροσθέτως, το νοµοσχέδιο αυτό αναµένεται να βοηθήσει
σηµαντικά στη λύση και ενός ακόµη σηµαντικού προβλήµατος
του δικηγορικού επαγγέλµατος. Ως σήµερα παρατηρούσα ότι η
πληρωµή των υπηρεσιών νοµικής βοήθειας, η οποία για πολλούς
συναδέλφους µου ήταν εξαιρετικά ουσιώδης, καθυστερούσε
υπερβολικά. Δεν υπάρχει χειρότερο συναίσθηµα από την παροχή
υπηρεσιών έχοντας αβεβαιότητα για το πότε θα ληφθεί η αµοιβή. 

Όλα αυτά ανήκουν στο παρελθόν. Εισάγονται καίριες ρυθµί-
σεις για τη λειτουργία του ΤΑΧΔΙΚ η οποία θα γίνει πιο ευέλικτη
και αποτελεσµατικότερη, ενώ ταυτόχρονα θα αντιµετωπιστεί η
καθυστέρηση της εξόφλησης των αποζηµιώσεων της νοµικής
βοήθειας µε τη σύσταση οµάδας εργασίας για την εκκαθάριση
και εξόφληση απαιτήσεων από την παροχή υπηρεσιών στο πλαί-
σιο χορήγησης νοµικής βοήθειας, καθώς και µε την απλοποίηση
της σχετικής διαδικασίας. 

Κλείνοντας -και νοµίζω πως όλοι θα συµφωνήσουµε σ’ αυτό-
θέλω να τονίσω πως είναι µια δηµοκρατική αναγκαιότητα να ενι-
σχύσουµε την αξιοπιστία της δικαιοσύνης µέσα από µεγαλύτερη
διαφάνεια αλλά και ταχύτητα στην έκδοση αποφάσεων, ώστε να
µη διαµορφώνεται ένα αίσθηµα αδικίας στην κοινωνία. Αυτό πρέ-
πει να το διορθώσουµε διότι υπονοµεύει κάθε προσπάθεια που
κάνουµε σε αυτήν την Αίθουσα σε µια περίοδο που ο λαϊκισµός
και οι ψευδείς ειδήσεις βρίσκονται παντού. Οφείλουµε να εξα-
λείψουµε κάθε σκιά πάνω από τη δικαιοσύνη και να δώσουµε
στους λειτουργούς της κάθε µέσο και δυνατότητα να εκτελέσουν
απρόσκοπτα τη λειτουργία τους. Η δικαιοσύνη είναι κρίσιµος πυ-
λώνας για την αναπτυξιακή πορεία της χώρας µας. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε το υπό συζήτηση νοµο-
σχέδιο και να συνεχίσουµε να δουλεύουµε µαζί για τη βελτίωση
του δικαιϊκού συστήµατος της χώρας µας. Μόνο έτσι θα συνεχί-
σουµε να απολαµβάνουµε την εµπιστοσύνη των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε την κ
Καραµπατσώλη.

Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Πλεύσης Ελευθερίας κ. Αλέξανδρος Καζαµίας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καθώς η Βουλή συζητά µε προ-

σήλωση -και καλά κάνει- το νοµοσχέδιο για τη µεταφορά ύλης
από τα δικαστήρια στους δικηγόρους σε θέµατα κληρονοµιάς,
υποθηκών και ενόρκων βεβαιώσεων, σηµαντικές εξελίξεις δια-
δραµατίζονται στο εσωτερικό και το εξωτερικό της χώρας. Αυτές
απασχολούν ιδιαίτερα την Πλεύση Ελευθερίας και θεωρούµε ότι
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η Βουλή έχει την υποχρέωση να τις παρακολουθεί στενότερα και
να τις συζητά.

Αναφέροµαι συγκεκριµένα στην πρόσφατη κρίση που ξέσπασε
εντός της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την παραποµπή της Κοµισιόν
στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο, τη συνεχιζόµενη αδυναµία της Κυ-
βέρνησης να πάρει σαφή θέση στη συντελούµενη εθνοκάθαρση
και γενοκτονία στη Γάζα και στο τραγικό ζήτηµα των αυτοκτονιών
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Αν και διαφορετικά µεταξύ τους και τα τρία αυτά ζητήµατα
έχουν έναν κοινό παρονοµαστή. Πρόκειται για σαφείς εκδηλώ-
σεις µιας ευρύτερης κρίσης τόσο στο εξωτερικό µας περιβάλλον
όσο και στη λειτουργία του κοινωνικού κράτους εντός της
χώρας. Υπάρχει και ένα δεύτερο κοινό στοιχείο που έχουν τα ζη-
τήµατα αυτά και είναι ότι αναδεικνύουν την αδυναµία της κυβερ-
νητικής πολιτικής να αντιµετωπίσει εγκαίρως και επαρκώς τα
µεγάλα προβλήµατα µέσα και έξω από τη χώρα και να λάβει τις
απαιτούµενες πρωτοβουλίες, αν όχι για να τα λύσει, τουλάχιστον
για την ορθή διαχείρισή τους. 

Ξεκινώ από την τραγική ιστορία της αυτοκτονίας του εβδοµην-
ταδυάχρονου καρκινοπαθή στο Ηράκλειο που συγκλόνισε το πα-
νελλήνιο. Ο άνθρωπος αυτός περίµενε να λάβει ένα φάρµακο
που βρίσκεται σε έλλειψη για να συνεχίσει τη χηµειοθεραπεία.
Υπέφερε από αβάσταχτους πόνους και ένα έντονο αίσθηµα από-
γνωσης µπροστά στις απάνθρωπες διαδικασίες του ΕΣΥ. Η κόρη
του είπε κατόπιν χαρακτηριστικά σε δήλωσή της ότι τον πατέρα
της τον διέλυσε το διαλυµένο ΕΣΥ. Αυτή είναι µια φράση που
πρέπει να χαραχτεί στις συνειδήσεις όλων µας. «Τον διέλυσε»
είπε «το διαλυµένο ΕΣΥ». Τελικά το φάρµακο έφτασε την ηµέρα
που ο άνθρωπος αυτός δεν άντεξε άλλο και αφαίρεσε τη δική
του ζωή. 

Ο Υπουργός Υγείας, όπως θα περίµενε κανείς, χειρίστηκε το
θέµα καθαρά επικοινωνιακά, προσπαθώντας να περιορίσει τον
µεγάλο αντίκτυπο του τραγικού γεγονότος που οδήγησε και σε
κάποιες συγκεντρώσεις πολιτών στο Ηράκλειο. Ο κ. Γεωργιάδης
είπε ότι το φάρµακο είχε έλλειψη για µία µόνο µέρα και τόνισε
ότι ο αυτόχειρας δεν προσήλθε σε ραντεβού που κλείστηκε για
να το παραλάβει. Ο Υπουργός είπε, επίσης, ότι η αναµονή του
για εξέταση µε µηχάνηµα Pet Scan είναι κάτι που συµβαίνει και
σε άλλες χώρες. Έτσι κατέληξε στο συµπέρασµα ότι όλα συνέ-
βησαν σωστά από το ΕΣΥ και ο µόνος που φταίει για την αυτο-
κτονία ήταν ο ίδιος ασθενής. Ο κ. Γεωργιάδης είπε χαρακτη-
ριστικά: «Είναι πάρα πολύ λυπηρό, αλλά δεν ευθύνεται το Εθνικό
Σύστηµα Υγείας». Αυτή η λογική θυµίζει πάρα πολύ το «Φταίει
µόνο ο σταθµάρχης». Στην προκειµένη περίπτωση αυτό που µας
είπε ο κ. Γεωργιάδης είναι ότι για την αυτοκτονία φταίει µόνο ο
ασθενής. 

Δεν ξέρω πόσοι συµπολίτες µας συµµερίζονται αυτή την
άποψη, αλλά αυτό που ξέρουµε εµείς είναι ότι το κράτος πρό-
νοιας, και ειδικά το ΕΣΥ, βασίζονται σε µία απλή αρχή που απου-
σίασε παντελώς από την αντιµετώπιση αυτού του περιστατικού
από τον Υπουργό Υγείας. Η απλή αυτή αρχή λέγεται φροντίδα.
Φροντίδα δεν σηµαίνει «βγαίνω στα κανάλια για να πω ότι ο ασθε-
νής που αυτοκτόνησε είναι ο µόνος που φταίει για το τραγικό του
τέλος και κανένας άλλος». Φροντίδα θα πει, κατ’ αρχάς, ότι το
κοινωνικό κράτος νοιάζεται, βρίσκεται δίπλα στον ασθενή και
αναλαµβάνει το µέρος της ευθύνης που του αναλογεί όταν ένας
ασθενής δεν λαµβάνει επαρκή στήριξη και περίθαλψη. Δυστυ-
χώς, όµως το µόνο που ενδιέφερε και ενδιαφέρει την Κυβέρνηση
στην υπόθεση αυτή είναι η αποποίηση κάθε µεριδίου ευθύνης
και η αποφυγή του πολιτικού κόστους. 

Την ίδια στιγµή οι πάντες γνωρίζουν ότι οι αυτοκτονίες είναι
ένα γενικευµένο πρόβληµα στο ΕΣΥ εδώ και χρόνια. Δεκάδες
ασθενείς κάθε χρόνο αυτοκτονούν στα νοσοκοµεία της χώρας
διότι συχνά οι διαδικασίες του ΕΣΥ είναι σκληρές, γραφειοκρα-
τικές και δεν υποστηρίζονται από ψυχολογική φροντίδα. Ο λόγος
γι’ αυτό είναι ότι έχουµε ένα σύστηµα που βρίσκεται τουλάχιστον
σαράντα χρόνια πίσω από εκείνα που υπάρχουν σήµερα στην Ευ-
ρώπη. Γι’ αυτά τα σοβαρά προβλήµατα όµως η στάση της Κυ-
βέρνησης είναι ότι φταίνε µόνο οι ασθενείς. Η ΜΚΟ «ΚΛΙΜΑΚΑ»,
που ασχολείται µε το πρόβληµα, διαπιστώνει ότι το σύστηµα ψυ-
χολογικής στήριξης στο ΕΣΥ είναι τόσο απαρχαιωµένο ώστε δεν

υπάρχει στοιχειώδης δυνατότητα οι άνθρωποι σε κίνδυνο αυτο-
κτονίας να τοποθετούνται, τουλάχιστον, σε κλίνες στο ισόγειο.
Αυτό και µόνο, εκτιµάται, θα µπορούσε να σώσει αρκετές ζωές
ανθρώπων. Σύµφωνα µε έρευνά της, το 80% των ενδονοσοκο-
µειακών αυτοκτονιών περιλαµβάνουν ασθενείς που έπεσαν από
κάποιο όροφο νοσοκοµείου. Όµως και άλλες σοβαρές περιπτώ-
σεις, όπως αυτή του εβδοµηνταδυάχρονου από το Ηράκλειο, επί-
σης δεν περιβάλλονται από κάποια ψυχολογική υποστήριξη. Ο
κ. Γεωργιάδης ωστόσο υπήρξε ιδιαίτερα λακωνικός ως προς
αυτό. Ουσιαστικά το αποσιώπησε. Αντιθέτως, εµείς στην Πλεύση
Ελευθερίας θεωρούµε ότι οι αυτοκτονίες ασθενών στο ΕΣΥ είναι
ένα ζήτηµα που πρέπει να µας απασχολεί όλους ξεκινώντας από
το Υπουργείο Υγείας και τις διοικήσεις των νοσοκοµείων. Και
λέµε στον κ. Γεωργιάδη ότι: «το ΕΣΥ υπάρχει για να σώζει ζωές
όχι για να οδηγεί τους ασθενείς στην αυτοκτονία». 

Περνώ τώρα, κύριε Πρόεδρε, στη δεύτερη -επίσης τραγική-
αποτυχία πολιτικής που συγκλονίζει από τη Δευτέρα την καρδιά
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Προχθές το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο
ψήφισε υπέρ της παραποµπής της Ευρωπαϊκής Κοµισιόν στο Ευ-
ρωπαϊκό Δικαστήριο επειδή η κ. Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, η
εκλεκτή του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος, στο οποίο ανήκει η
Νέα Δηµοκρατία, ξεµπλόκαρε χρηµατοδότηση ύψους 10 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ προς την Ουγγαρία. Τα κονδύλια αυτά είχαν πα-
γώσει κατόπιν απόφασης της Ευρωπαϊκής Ένωσης διότι το
ακροδεξιό καθεστώς Όρµπαν στην Ουγγαρία παραβιάζει τους
κανόνες του κράτους δικαίου. Δυστυχώς όµως, η απόφαση της
Κοµισιόν να ξεµπλοκάρει τα παγωµένα κονδύλια τον περασµένο
Δεκέµβριο ελήφθη µε αντάλλαγµα να άρει η Ουγγαρία το βέτο
κατά της έναρξης των ενταξιακών διαπραγµατεύσεων µε την Ου-
κρανία. Με άλλα λόγια επρόκειτο για εξαγορά ψήφου ενός κρά-
τους µέλους µε κονδύλια που, σύµφωνα µε την ίδια την
Ευρωπαϊκή Ένωση, δεν έπρεπε να είχαν δοθεί. Ο σκοπός είναι
να συνεχιστεί η καταστροφική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
στην Ουκρανία, σε πλήρη αδιαφορία, βεβαίως, των παραβιάσεων
του κράτους δικαίου από την ακροδεξιά κυβέρνηση Όρµπαν. 

Όπως καταλαβαίνουµε, η παραποµπή της Κοµισιόν από την
Ευρωβουλή στο Ευρωπαϊκό Δικαστήριο είναι µία σοβαρότατη
υπόθεση που θα επηρεάσει σηµαντικά τη λειτουργία της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Ο ευρωπαϊκός Τύπος ήδη την περιγράφει µε
σαρκαστικούς κύκλους του τύπου «Ευρωπαϊκή Ένωση εναντίον
Ευρωπαϊκής Ένωσης». Και, επειδή είχαµε τις απονοµές των
Όσκαρ προ ηµερών, υπενθυµίζω ότι οι τίτλοι αυτοί παραπέµπουν
σε γνωστές ταινίες όπως η «Κράµερ εναντίον Κράµερ». Στην
πράξη όµως έχουµε µπροστά µας µια κρίση πρώτου µεγέθους
στα θεµέλια της Ευρωπαϊκής Ένωσης στην οποία εµπλέκονται
τρεις από τους τέσσερις κορυφαίους θεσµούς της. 

Για την Πλεύση Ελευθερίας οι πρακτικές αυτές επιβεβαιώνουν
ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση ακόµη κινείται στην ίδια µακρά τροχιά
παρακµής που το 1999 οδήγησε την Κοµισιόν του Ζακ Σαντέρ σε
µαζική παραίτηση εν µέσω σκανδάλων διαφθοράς που το 2010
εφηύρε την τρόικα και επέβαλε στη χώρα µας τα καταστροφικά
µνηµόνια και που σήµερα πάλι, σε παραβίαση των συνθηκών,
εξαγόρασε µε 10 δισεκατοµµύρια ευρώ την ψήφο µιας ακροδε-
ξιάς κυβέρνησης. Παρ’ όλα αυτά η Πρόεδρος της Κοµισιόν
έλαβε την περασµένη εβδοµάδα στο Βουκουρέστι το χρίσµα του
Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος για δεύτερη θητεία στο τιµόνι της
Κοµισιόν. Από τους τετρακόσιους ενενήντα εννέα συνέδρους
που παραβρέθηκαν στη διάσκεψη του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµ-
µατος, ογδόντα εννέα ψήφισαν κατά της υποψηφιότητας της κ.
Φον ντερ Λάιεν περιλαµβανοµένου και του ρεπουµπλικανικού
κόµµατος Γαλλίας. Σε αυτό οδήγησαν µεταξύ άλλων οι προτά-
σεις της φον ντερ Λάιεν για απελάσεις µεταναστών σε τρίτες
χώρες και η αµφιλεγόµενη στάση της στον πόλεµο της Γάζας
όπου αγνόησε την κριτική κρατών όπως η Ισπανία και η Ιρλανδία
και ταύτισε πλήρως την Ευρωπαϊκή Ένωση µε τις παραβιάσεις
του Διεθνούς Δικαίου και της συνθήκης γενοκτονίας από την κυ-
βέρνηση Νετανιάχου. Υποθέτω πως και τώρα ακόµη που ξέ-
σπασε µια κρίση πρώτου µεγέθους στην Ευρωπαϊκή Ένωση
εξαιτίας των χειρισµών αυτών, η Νέα Δηµοκρατία ακόµη στηρίζει
την κ. φον ντερ Λάιεν ωσάν και να µη συνέβη απολύτως τίποτα.
Το παράδειγµα του αδερφού γαλλικού ρεπουµπλικανικού κόµ-
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µατος δεν φαίνεται να προκάλεσε δεύτερες σκέψεις στη Νέα Δη-
µοκρατία κατά της στήριξης µιας πολιτικού που φαίνεται πως δεν
σεβάστηκε τους κανόνες βάζοντας την Ευρωπαϊκή Ένωση σε µε-
γάλες περιπέτειες. 

Έρχοµαι, τέλος, στην τρίτη µεγάλη κρίση στην περιοχή µας,
τον πόλεµο στη Γάζα, στην οποία η Κυβέρνηση Μητσοτάκη από
την πρώτη µέρα υιοθετεί µια αδιέξοδη πολιτική. Στην αρχή η Κυ-
βέρνηση ταυτίστηκε µε την πολιτική του κ. Νετανιάχου υιοθετών-
τας το δόγµα ότι «το Ισραήλ έχει το δικαίωµα στην αυτοάµυνα».
Μετά το διόρθωσε υιοθετώντας τη στάση ότι «το Ισραήλ έχει δι-
καίωµα στην αυτοάµυνα εντός του Διεθνούς Δικαίου» τη στιγµή
βεβαίως που η κυβέρνηση Νετανιάχου παραβίαζε ωµά το Διε-
θνές Δίκαιο σε καθηµερινή βάση. Τον Δεκέµβριο ψήφισε τελικά
ενάντια στο Ισραήλ στον ΟΗΕ υπέρ µιας προσωρινής ανθρωπι-
στικής παύσης πυρός για τα Χριστούγεννα. Με το νέο έτος άρ-
χισαν ξανά οι εχθροπραξίες και η ελληνική Κυβέρνηση αρνείται
πεισµατικά να υποστηρίξει µια µόνιµη παύση πυρός στη Γάζα την
οποία η Πλεύση Ελευθερίας προτείνει από την πρώτη µέρα. 

Μαζί µε την κ. Κωνσταντοπούλου συναντήσαµε στις 15 Φε-
βρουαρίου τον Παλαιστίνιο Υπουργό Εξωτερικών, κ. Ριάντ αλ-
Μάλικι, ο οποίος µας τόνισε ότι ο λαός του βρίσκεται σε πλήρη
απόγνωση. Ως τώρα έχουν σκοτωθεί τριάντα δύο χιλιάδες Πα-
λαιστίνιοι εκ των οποίων δώδεκα χιλιάδες είναι παιδιά. 

Μας είπε, επίσης, ο κύριος Υπουργός ότι περί τις πέντε χιλιά-
δες αγνοούνται κάτω από τα ερείπια βοµβαρδισµένων πολυκα-
τοικιών, ενώ οι τραυµατίες ανέρχονται στις εξήντα πέντε
χιλιάδες. Εδώ και µήνες γίνονται ακρωτηριασµοί χωρίς αναισθη-
τικό και αυξάνονται οι θάνατοι από αρρώστιες και τώρα από την
πείνα, περιλαµβανοµένου και θανάτων µικρών παιδιών. Στις
αρχές Μαρτίου ένα οκτάχρονο κορίτσι πέθανε από την πείνα στη
Γάζα. 

Το είπαµε πολλές φορές και θα το πούµε ξανά. Υπάρχει ένα
όριο ηθικής και σεβασµού του Διεθνούς Δικαίου, πέρα από το
οποίο καµµία ελληνική κυβέρνηση δεν έχει το δικαίωµα να κάνει
πίσω. Όµως, η Κυβέρνηση Μητσοτάκη συνεχίζει να υποστηρίζει
ακάθεκτη την πολιτική του Νετανιάχου στη Γάζα και τη Μέση
Ανατολή και διατηρεί στενή συνεργασία µε το Ισραήλ σε όλα τα
επίπεδα. Έχει, βεβαίως, ενοχές και θα ήθελε οι παραβιάσεις του
Διεθνούς Δικαίου από το Ισραήλ να µην είναι τόσο κατάφωρες,
όµως, στην ουσία ευθυγραµµίζεται µε µία πολιτική, που και κα-
ταγγέλλεται από το Διεθνές Δικαστήριο ως γενοκτονία και διαιω-
νίζει τον πόλεµο και την ανασφάλεια στην Ανατολική Μεσόγειο. 

Απέναντι σε όλα αυτά, η Πλεύση Ελευθερίας έχει ασκήσει
σκληρή κριτική και θα συνεχίσει να καταγγέλλει την Κυβέρνηση
µέχρι να αλλάξει στάση. Οµολογώ ότι δεν είµαστε ιδιαίτερα αι-
σιόδοξοι γι’ αυτό. Όµως, να είστε σίγουροι ότι δεν θα πάψουµε
να αναδεικνύουµε την ανεπάρκεια και τις αποτυχίες της πολιτι-
κής σας µέχρι να αλλάξετε στάση και να αναλάβετε τις ευθύνες
που σας αναλογούν, τόσο απέναντι στα διεθνή προβλήµατα, όσο
και στην κοινωνική πολιτική και τη δηµόσια υγεία που υποφέ-
ρουν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Καζαµία. 
Πριν δώσω τον λόγο στον Υφυπουργό Δικαιοσύνης, τον κ.

Μπούγα, θέλει κανείς εκ των εισηγητών και ειδικών αγορητών να
δευτερολογήσει;

ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θέλετε, κύριε

Υπουργέ, να δευτερολογήσουν πρώτα όσοι εκ των εισηγητών,
ειδικών αγορητών, επιθυµούν και µετά να µιλήσετε εσείς; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Φυσικά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Καρα-

γεωργοπούλου, έχετε τον λόγο. Θα σας δώσω πέντε λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν θα χρειαστώ περισσό-

τερα, κύριε Πρόεδρε.
Λείπει ο κ. Φλωρίδης. Ευχαριστούµε τον κ. Φλωρίδη, που δη-

µοσιοποίησε το γεγονός της συµφωνίας µε το συνδικαλιστικό όρ-
γανο των συµβολαιογράφων, για την τροπολογία του άρθρου
812 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας διά του άρθρου 11 του πα-
ρόντος νοµοσχεδίου. Ένας παραπάνω λόγος να ανησυχούµε για

το αποτέλεσµα αυτού του είδους των παρασκηνιακών διαβου-
λεύσεων, διότι αυτό δεν σηµαίνει τη νοµιµοποίηση στην παρά-
βαση βασικών διατάξεων του Αστικού Κώδικα και του
δικαιοδοτικού µας συστήµατος.

Σε κάθε περίπτωση, η βάση των συµβολαιογράφων της χώρας
σήµερα απείχε από τα συµβολαιογραφικά καθήκοντα, σε ένδειξη
διαµαρτυρίας για τον κλονισµό της δηµόσιας πίστης στις πράξεις
αποδοχής κληρονοµιάς και τα ερωτηµατικά που γεννά η ρύθµιση
που προανέφερα.

Η συγκεκριµένη αποχή, όπως µε πληροφόρησαν, ήταν απόρ-
ροια πρόσκλησης των συνδικαλιστικών τους οργάνων, κάτι που
αποδεικνύει τη χρόνια παθογένεια της ελληνικής κοινωνίας, ότι
επιλέγει την εκπροσώπησή της από αιρετούς οι οποίοι ούτε καν
ελέγχονται για αντιθεσµική συµπεριφορά, καθώς η διάταξη του
άρθρου 11 θα γονιµοποιήσει, υπό συνθήκες νέες, την κατεδά-
φιση δικαιοκρατικών εγγυήσεων επί του δικαιοδοτικού µας συ-
στήµατος. 

Σε ό,τι αφορά στην αποφόρτιση των δικαστηρίων, κύριε
Μπούγα, µάς δώσατε κάποια στατιστικά στοιχεία των οποίων
έλαβα αντίγραφα. Να διευκρινίσουµε -σε αποφυγή παρεξηγή-
σεων- ότι τα στατιστικά του έτους 2022 αφορούν σε αποδοχή και
αποποίηση κληρονοµιάς, αλλά η αποδοχή -όπως γράφεται και
στα στατιστικά του 2023 και δεν το είπατε- αφορά τις αποδοχές
επ’ ωφελεία απογραφής και µόνο, που είναι διαδικαστικές πρά-
ξεις. Τα νούµερα, δηλαδή, που µας εµφανίσατε αφορούν αυτού
του είδους τις αποδοχές και σε καµµία περίπτωση άλλες, οι
οποίες µε τον άλλο τρόπο γίνονται µόνο στο Νοµό Σερρών και
όχι στην υπόλοιπη επικράτεια της χώρας. 

Σε σχέση, λοιπόν, µε την αποφόρτιση των δικαστηρίων και σε
συνδυασµό µε τα δεδοµένα που µας δώσατε από τα στατιστικά,
αυτό κάθε άλλο παρά αποδεικνύει ότι το εν λόγω νοµοσχέδιο θα
συντελέσει στην αποφόρτισή τους. Στις ήδη υπάρχουσες εργα-
σίες, θα έρθουν να προστεθούν πολύ περισσότερες. Ένας ασύλ-
ληπτα τεράστιος όγκος εργασίας σε δικαστήρια τα οποία
συγχωνεύονται, καταργούνται, σε όλη τη χώρα και ταυτόχρονα
υπάρχει -αναγνωρισµένα πλέον και από εσάς και από τους δικα-
στικούς υπαλλήλους- τέτοια υποστελέχωση σε οργανικές θέσεις,
που ακόµα και σήµερα ασφυκτιούν. Φανταστείτε τι έχει να γίνει
όταν όλος αυτός ο όγκος ανατεθεί στις γραµµατείες των ειρη-
νοδικείων. 

Σε ό,τι αφορά τις προγραµµατικές δηλώσεις, στις οποίες ανα-
φέρθηκε ο κ. Φλωρίδης και είπε ότι υλοποιήσατε τις προγραµ-
µατικές σας δηλώσεις ότι θα αυξήσετε την ύλη δικηγόρων και
συµβολαιογράφων. Αν υποθέσουµε ότι υλοποιήσατε ένα µέρος
των προγραµµατικών σας δηλώσεων ικανοποιώντας -δήθεν- τον
κλάδο των αξιόµαχων δικηγόρων, θα πρέπει να δεσµευτείτε, στο
εγγύς µέλλον, ότι θα πράξετε κάτι ανάλογο µε τον έτερο κλάδο
των συµβολαιογράφων, µε γνώµονα, όµως, όχι την ενίσχυση
ύλης, αλλά το δηµόσιο συµφέρον. Αυτή είναι η θέση της Πλεύ-
σης Ελευθερίας και θα την υποστηρίζουµε και στο εξής. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Τώρα, από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και τους

ειδικούς αγορητές που ζήτησαν να δευτερολογήσουν, το λόγο
έχει ο κ. Στυλιανός Φωτόπουλος, ειδικός αγορητής της Ελληνι-
κής Λύσης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν θα αναφερθώ στα θέµατα του νοµοσχε-

δίου, κάτι που έκανα µε την πρωτολογία µου, αλλά θα πάω κα-
τευθείαν στην τροπολογία 112. 

Τι να πρωτοπεί κανείς; Κοροϊδία, σε απλά ελληνικά, σε απλά
λόγια. Εξετάζοντας τη συγκεκριµένη τροπολογία και µάλιστα το
άρθρο 1, για να µην σχολιάσω το γεγονός ότι µπήκε σε άσχετο
νοµοσχέδιο, έχω να πω τα εξής: Εξετάζουµε τις ρυθµίσεις του
άρθρου 1 ανάποδα και συγκεκριµένα την παράγραφο 13. Είναι
αυτή στην οποία, σε σχέση µε τις υπόλοιπες, έχουµε τις λιγότε-
ρες αµφιβολίες. Θα ήταν προτιµότερο να µην καταβάλλονται οι
τόκοι στους παρόχους ηλεκτρικής ενέργειας, που ναι, µεν δεν
επιβαρύνουν τους αγρότες άµεσα, αλλά από τη στιγµή που κα-
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ταβάλλονται από το ελληνικό δηµόσιο, τους επιβαρύνουν έµµεσα
όπως όλους τους Έλληνες φορολογούµενους. Βέβαια, την πε-
ρίπτωση να επιβαρύνουµε µε τόκους τους παρόχους, δεν τη συ-
ζητάµε καθόλου. 

Όσον αφορά τώρα τις παραγράφους 8 έως 10, στο συγκεκρι-
µένο άρθρο πάλι, αφορά τους λιγότερους ενδιαφερόµενους,
καθώς αφορά ουσιαστικά τη σύναψη απευθείας συµβάσεων µε
παραγωγούς και συγκεντρώνει το ισχνότερο ενδιαφέρον σε
σχέση µε τις υπόλοιπες. 

Η σηµαντικότερη ρύθµιση, όµως, του άρθρου 1 της συγκεκρι-
µένης τροπολογίας, αφορά το αγροτικό ρεύµα και είναι οι παρά-
γραφοι 1 ως 7. Δυστυχώς υπάρχουν πάρα πολλά ερωτηµατικά
και αντίστοιχες επιφυλάξεις. Δεν γίνεται ουσιαστικά αποδεκτό το
αίτηµα των αγροτών για κόστος 7 λεπτά ανά κιλοβατώρα, µε τις
τιµές, σύµφωνα µε το παρόν νοµοσχέδιο, να αποτελούν ερωτη-
µατικό.

Σύµφωνα µε την ενηµέρωση η οποία κυκλοφόρησε από το
ΥΠΕΝ στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και χωρίς καµµία πρό-
βλεψη επ’ αυτού, στην αιτιολογική έκθεση το Υπουργείο εκτιµά
ότι οι τιµές για το τιµολόγιο «GAIA» θα διαµορφωθούν για τα δύο
πρώτα χρόνια από 9,3 έως 11 λεπτά ανά κιλοβατώρα, ενώ για τα
υπόλοιπα έτη και το ένα τρίτο της κατανάλωσης των συγκεκρι-
µένων παροχών, η τιµή είναι ενιαία και διαµορφώνεται στα 9
λεπτά ανά κιλοβατώρα. 

Ακόµη και αυτό το non paper γεννά ερωτηµατικά. Έχει ήδη
διαµορφώσει τα τιµολόγια µε τους παρόχους το Υπουργείο; Τι
πάει να πει ότι για τη δεύτερη οκταετία η τιµή θα είναι στα 9
λεπτά για το 1/3 της κατανάλωσης; Πόσο θα είναι για τα δύο
τρίτα (2/3); 

Κοιτάζοντας τις επιµέρους διατάξεις, δυστυχώς, δεν βλέπουµε
να θεσπίζεται πλαφόν, ανώτατο όριο τιµής -ενδεικτικά θα µπο-
ρούσε να τεθεί η χαµηλότερη τιµή την οποία δίνουν οι πάροχοι
στα οικιακά τιµολόγια- µε αποτέλεσµα η ρύθµιση να κρίνεται επί-
φοβη, δεδοµένης και της, τουλάχιστον, δεκαετούς δέσµευσης
των αγροτών που θα έχουν άγνωστες ακόµα κυρώσεις αν σπά-
σουν τα συµβόλαια, καθώς αυτές θα καθοριστούν µετέπειτα, µε
απόφαση του αρµόδιου Υπουργού. Ποιος εγγυάται ότι δεν θα
υπάρχουν ρήτρες ή ψιλά γράµµατα που θα επιτρέπουν στους
παρόχους να χρεώνουν δυσθεώρητα ποσά, δεδοµένου ότι στις
διατάξεις δεν προβλέπεται ρήτρα ή έστω απαγόρευση αύξησης
της τιµής, για κανένα λόγο και µε καµµία αίρεση στο βάθος της
δεκαετίας, όπως είπαµε; 

Κρίνοντας, λοιπόν, πίσω από τις λέξεις και δεδοµένης της πα-
ρατηρηθείσας ασάφειας, µάλλον, η πραγµατική ουσία της ρύθ-
µισης είναι η ενίσχυση των ΑΠΕ και όχι των αγροτών, οι οποίοι
δεν προστατεύονται επ’ ουδενί από τις διατάξεις του άρθρου.

Θα επιµείνουµε σε κάθε τόνο ότι χωρίς αξιοποίηση των ενερ-
γειακών πηγών της πατρίδας µας, έστω του λιγνίτη, δεν θα µπο-
ρέσει να υπάρξει ποτέ πραγµατικά φτηνό ρεύµα. 

Κι εδώ σε αυτό το σηµείο, όσον αφορά το άρθρο 1, θέλω να
σταθώ σε κάτι το οποίο ανέφερε ο κ. Κουκουλόπουλος από το
ΠΑΣΟΚ. Πριν από λίγο µας ήρθε -φαντάζοµαι έχει έρθει και στις
υπόλοιπες Κοινοβουλευτικές Οµάδες- από την Πανελλήνια Οµο-
σπονδία Συλλόγων Παραγωγών Ηλεκτρικής Ενέργειας από Φω-
τοβολταϊκά, όχι από τον Βελόπουλο, όχι από την Ελληνική Λύση,
ένα δελτίο Τύπου. 

Θα σας αναφέρω επιγραµµατικά τι αναφέρει, κύριε Υπουργέ.
«Η τροπολογία µε αφορµή τα διµερή συµβόλαια για τη βιοµηχα-
νία και τους αγρότες η οποία περιέχεται στο νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης προχωρά σε τροποποίηση των προτε-
ραιοτήτων, προφανώς προς εξυπηρέτηση συγκεκριµένων εται-
ρειών που οι καθυστερηµένες αιτήσεις τους από τα αζήτητα
παρακάµπτουν τη σειρά και γίνονται χρυσοφόρα έργα. Στην
ουσία η Κυβέρνηση παραβιάζει τη δική της υπουργική απόφαση
µε την οποία µοίρασε φωτογραφικά τον ηλεκτρικό χώρο, επιχει-
ρώντας να µοιράσει τώρα και τη µειωµένη ηλεκτρική κατανά-
λωση της χώρας σε συγκεκριµένους καθετοποιηµένους
παρόχους-παραγωγούς». 

Σχετικά τώρα µε την επίµαχη τροπολογία παραθέτει τέσσερις-
πέντε παρατηρήσεις. Θα ήθελα να αναφέρω στη δεύτερη η
οποία έχει και ιδιαίτερο ενδιαφέρον. «Ως φύλλο συκής εµφανίζει

η Κυβέρνηση τη θεωρητικά χαµηλή τιµή που θα λάβουν οι αγρό-
τες που κατά το Υπουργείο θα κυµαίνεται από 9,3 έως 11 σεντς
ανά κιλοβατώρα. Η τιµή αυτή, όµως, είναι ήδη σήµερα ακριβή
και έχει ξεπεραστεί από την αγορά. Εάν η Κυβέρνηση επέλεγε
τον διαγωνισµό για την εξασφάλιση PPA µεταξύ των έργων που
έχουν ήδη οριστική προσφορά σύνδεσης, οι τιµές που θα κατο-
χυρώνονταν θα ήταν της τάξεως των 3 έως 4 σεντς ανά κιλοβα-
τώρα». 

Αυτά για να ξέρουµε τι λέµε, για να µην απευθύνεστε σε αν-
θρώπους οι οποίοι δεν έχουν σχέση µε την πραγµατικότητα και
για να πληροφορηθούν οι αγρότες τι ακριβώς ψηφίζουµε µέσα
στο Κοινοβούλιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο τώρα έχει η ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, η κ. Μαρία Κοµνηνάκα. 

ΜΑΡΙΑ ΚΟΜΝΗΝΑΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα επανέλθω στο νοµοσχέδιο. Τοποθετηθήκαµε εξαντλη-

τικά. Θα αναφερθώ µόνο στις τροπολογίες και κυρίως στην 112. 
Ήθελα, κυρίως, να αναφερθώ στο θέµα που αφορά την επι-

τροπή για τα φάρµακα, γιατί πραγµατικά έρχεται στον απόηχο
της τραγικής κατάληξης του εβδοµηνταδυάχρονου καρκινοπα-
θούς από το Ηράκλειο που δυστυχώς αποκάλυψε µε τον πιο τρα-
γικό τρόπο την κατάσταση που αντιµετωπίζουν χιλιάδες ασθενείς
και χρονίως πάσχοντες στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Η απελπισία στην οποία περιήλθε ο συγκεκριµένος ασθενής
αποτυπώνει τον γολγοθά που περνάνε χιλιάδες καρκινοπαθείς,
που αναγκάζονται να περνάνε µε πολύ µεγάλη αναµονή αναµέ-
νοντας φάρµακα, που αντιµετωπίζουν τον κυνισµό το δηµόσιο
σύστηµα υγείας να τους στέλνει στη γύρα να αναζητούν το κα-
τάλληλο φάρµακο ή να περιµένουν πολλούς µήνες, πολλές
φορές και περισσότερους από το προσδόκιµο ζωής τους, για να
κάνουν τις απαραίτητες εξετάσεις.

Την ώρα που η Κυβέρνηση προσπαθεί να δικαιολογήσει τα αδι-
καιολόγητα µε ακροβασίες, αλλά και µε χυδαιότητες σαν αυτές
που ξεστόµισε ο Υπουργός Υγείας προσπαθώντας να παρουσιά-
σει πάλι ως ατοµική ευθύνη αυτή την κατάσταση, έρχεται σήµερα
µε τον ίδιο κυνισµό να φέρει µια τροπολογία στην οποία ούτε
λίγο ούτε πολύ αναπαράγει την ίδια λογική του κόστους-οφέλους
και λέει ότι συγκροτείται µια επιτροπή που θα λειτουργήσει ως
κόφτης για τις ανάγκες ασθενών.

Μιλάµε για ασθενείς που πάσχουν από πολύ σοβαρές και σπά-
νιες παθήσεις και πρόκειται για φάρµακα και θεραπείες που επι-
λέγονται από τους θεράποντες ιατρούς σε µια φάση της νόσου
που η προηγούµενη θεραπευτική αγωγή δεν έχει µέχρι τη στιγµή
εκείνη ικανοποιητικά αποτελέσµατα. Στην ουσία, δηλαδή, µε
αυτόν τον τρόπο, µε τη συνταγογράφηση αυτών των φαρµάκων,
που είτε είναι εκτός εγκεκριµένων ενδείξεων είτε δεν περιλαµβά-
νονται στον κατάλογο των αποζηµιούµενων φαρµάκων, εξαντλεί-
ται κάθε όπλο που διαθέτει η επιστήµη και η τεχνολογία
προκειµένου να ελαφρυνθεί ή και να µπορέσει να σε κάποιο
βαθµό να θεραπευθεί ή να προληφθεί η κατάσταση του ασθε-
νούς. 

Επίσης, είναι η ίδια κυνική λογική που διέπει βέβαια και αυτές
τις γνωστές κακόγουστες φιέστες του Υπουργού, που εγκαινίασε
στα νοσοκοµεία ανώνυµες εταιρείες µε τιµοκατάλογο και τους
ασθενείς πελάτες στα επί πληρωµή χειρουργεία. 

Είναι ενδεικτικό ότι πέρα από το γεγονός ότι στην επιτροπή
επιλέγονται να µπουν όχι οι συγγενείς ασθενών γιατί λέει ο
Υπουργός ότι πρέπει να γίνει αξιολόγηση µε επιστηµονικά κριτή-
ρια, επιλέγεται όµως και προτάσσονται να µπουν οι οικονοµολό-
γοι, που θα εκτιµήσουν µε αυτού του είδους τα επιστηµονικά
κριτήρια το αν πρέπει ή όχι να δοθεί ένα φάρµακο στον ασθενή. 

Όπως και µε τα κριτήρια που µπαίνουν στη συνέχεια στην πα-
ράγραφο 3, αποδεικνύεται ότι πρόκειται για µια, κατά κύριο
λόγο, επιτροπή περικοπής και όχι έγκρισης αυτών των φαρµά-
κων, γιατί µπαίνουν µια σειρά φίλτρα προκειµένου να εκτιµηθεί
αν τελικά θα δοθεί το φάρµακο στον ασθενή. 

Τελικά είναι ίδιας λογικής τα κριτήρια µε τη γνωστή κυνική
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φράση του εγνωσµένου κύρους καθηγητή, που αρχικά είχε ανα-
κοινωθεί ως υποψήφιος στις Βουλευτικές εκλογές µε τη Νέα Δη-
µοκρατία, που έλεγε ότι πρέπει κάποια στιγµή να τραβήξουµε
µια γραµµή γιατί είναι πάρα πολύ δύσκολο να µπορούµε να αν-
ταπεξέλθουµε στα έξοδα, που χρειάζονται για την αντιµετώπιση
ορισµένων ανθρώπων, µιλώντας για τους καρκινοπαθείς. Αυτόν
τον είχατε και ως αναπληρωτή πρόεδρο στην Εθνική Επιτροπή
Βιοηθικής και Δεοντολογίας. Γιατί αυτή η λογική διέπει την αντί-
ληψή σας για το πώς πραγµατικά πρέπει ένας ασθενής να έχει
πρόσβαση στο δηµόσιο σύστηµα υγείας. 

Αν πραγµατικά η Κυβέρνηση συσκεφτόταν να αντιµετωπίσει
την αδηφάγα φαρµακοβιοµηχανία, δεν θα της έκανε τα γνωστά
δωράκια της µείωσης των υποχρεωτικών επιστροφών προς τον
ΕΟΠΥΥ και τα δηµόσια νοσοκοµεία και δίνοντας τη δυνατότητα
να αποπληρώσει -αν αποπληρώσει- τα χρωστούµενα της σε
τριάντα έξι δόσεις. Είναι πραγµατικά µνηµείο κυνισµού το συγ-
κεκριµένο άρθρο.

Όπως, επίσης, είναι µνηµείο εµπαιγµού και το άρθρο της ίδιας
τροπολογίας που αφορά το ρεύµα για τους αγρότες που ανέ-
πτυξε πολύ αναλυτικά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Νίκος
Καραθανασόπουλος ότι τελικά δεν µιλάµε για ελάφρυνση των
αγροτών, αλλά για άλλη µια επιδότηση στους παρόχους της
ενέργειας για να έχουν εγγυηµένα κέρδη. 

Και τελικά, και καταλήγω µε αυτό, φαίνεται ότι σε αυτό το σύ-
στηµα µπορούν να έχουν εγγυηµένες τιµές και κέρδη οι πάροχοι
ενέργειας, µπορούν να έχουν εγγυηµένες τιµές και κέρδη οι µε-
γαλοκατασκευαστικοί όµιλοι από τις εθνικές οδούς, µπορούν να
έχουν οι αεροπορικές εταιρείες. Οι µόνη που απαγορεύεται διά
ροπάλου να έχουν εγγυηµένες κατώτατες τιµές για τα προϊόντα
τους είναι οι αγρότες. 

Τέτοιου είδους µέτρα για να ελαφρύνετε και να στηρίξετε τον
αγροτικό κόσµο ούτε θέλετε ούτε πρόκειται να πάρετε. Γι’ αυτό
συνεχίζετε τον εµπαιγµό µε αυτές τις ρυθµίσεις, που τελικά δεν
τους βγάζουν από τα αδιέξοδα, αλλά διαιωνίζουν τα αδιέξοδά
τους, αφού εκείνοι θα παραµείνουν χειροπόδαρα δεµένοι στους
διάφορους παρόχους της ενέργειας για δέκα χρόνια και βέβαια,
θα χρειαστεί να πληρώσουν µέχρι τελευταίας όλες τους τις οφει-
λές. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να σταµατήσετε τον εµπαιγµό απέναντι
στους αγρότες και να πάρετε πραγµατικά µέτρα στήριξης τους,
όπως είναι τα αιτήµατά τους που γνωρίζετε πάρα πολύ καλά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τώρα
την ειδική αγορήτρια του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, την κ. Μι-
λένα Αποστολάκη. 

Κυρία Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον

τον κύριο Υπουργό να κλείνει την οµιλία του κάνοντας έτσι µία
αισιόδοξη πρόβλεψη για το µέλλον και τις νοµοθετικές πρωτο-
βουλίες του Υπουργείου του, αφού ανέλυσε τις πρωτοβουλίες
που σχεδιάζονται και µας ενηµέρωσε µε αισιοδοξία ότι ετοιµά-
ζεται είσοδος στη νέα εποχή. 

Είναι, όµως, αρκετά οξύµωρο ένας Υπουργός που διαδέχεται
έναν Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος υπηρέτησε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης για τέσσερα ολόκληρα χρόνια, να εξαγ-
γέλλει την έναρξη της νέας εποχής. Αναρωτιέµαι, «νέα εποχή»
ως προς τι, ως προς τη Νέα Δηµοκρατία, ως προς τον κ. Τσιάρα,
ως προς το απολύτως αποδοµηµένο, αποτυχηµένο και ακυρω-
µένο επιτελικό κράτος; Το αφήνω στην κρίση των πολιτών, το
αφήνω στην εσωτερική µόχλευση η οποία είναι εν εξελίξει στη
Νέα Δηµοκρατία -µπορεί να είναι υπόκωφη, αλλά είναι σε πλήρη
εξέλιξη- και το αφήνω εν τέλει στον ιστορικό του µέλλοντος.

Χαίροµαι, βέβαια, για την αναφορά του Υπουργού στα µελλον-
τικά του σχέδια σε ό,τι αφορά την εξωδικαστική επίλυση διαφο-
ρών και την ενίσχυση του θεσµού. Το εκλαµβάνω ως µια
αυτοκριτική για όλα αυτά που δεν έγιναν εδώ και τέσσερα χρόνια
και θα είµαστε εδώ να παρακολουθήσουµε όλες τις πρωτοβου-
λίες και αυτές που είναι ουσιαστικές, µε περιεχόµενο και που θα
συµβάλουν στην ενίσχυση του θεσµού και την αποσυµφόρηση
της δικαστηριακής ύλης και άρα την επιτάχυνση της δικαιοσύ-
νης, να τη στηρίξουµε.

Τώρα θέλω να πω δυο κουβέντες για την τροπολογία. Είναι
κρίµα που δεν είναι εδώ ο κ. Σκυλακάκης, γιατί ήρθε µε πολύ ύφος.
Πήρε βέβαια απαντήσεις από τον κ. Παρασύρη και από τον κ. Κου-
κουλόπουλο από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ και από άλλους οµιλη-
τές. Αλλά αισθάνοµαι την ανάγκη να προσθέσω ότι η Κυβέρνηση
έρχεται εδώ να χρησιµοποιήσει το αγροτικό πρόβληµα του υπερ-
βολικού κόστους στο σύνολο της παραγωγής για το οποίο ευθύ-
νεται απολύτως η ίδια, καθώς ολιγώρησε, δεν έκανε τίποτα και
κατ’ αρχάς δεν το αναγνώρισε. Θέλω να θυµίσω ότι για να απο-
κτήσουν οι αγρότες ορατότητα χρειάστηκε να προηγηθούν
µπλόκα, χρειάστηκε να προηγηθούν οι κινητοποιήσεις, χρειάστηκε
οι αγρότες να κατέβουν µε τρακτέρ στην Αθήνα. Αυτό έγινε επειδή
στα αιτήµατά τους υπήρχαν οι απαντήσεις ότι είναι κοµµατικά υπο-
κινούµενοι και ότι το πρόβληµα είναι ευρωπαϊκό και εν πάση περι-
πτώσει η Κυβέρνηση δεν µπορεί να κάνει τίποτα. Κοιτάξτε τώρα
το πολιτικό θράσος. Έρχεται εδώ ο κ. Σκυλακάκης να εµφανιστεί
ως ο υπερασπιστής του αγροτικού εισοδήµατος και των αγροτών
µας, τους οποίους ο ίδιος, η Κυβέρνηση την οποία υπηρετεί, οδή-
γησε σε αδιέξοδα και να παρουσιάσει όλους τους άλλους, όλες
τις πτέρυγες της Βουλής, οι οποίες εξέφρασαν ουσιαστικότατες
επιφυλάξεις ως προς το περιεχόµενο της τροπολογίας ως τάχα
πολιτικές δυνάµεις, που δεν έχουν τις ίδιες ευαισθησίες και που
σε κάθε περίπτωση δεν είναι αλληλέγγυες ως προς το µέγα ζή-
τηµα των αγροτών. Ποιο µέγα ζήτηµα των αγροτών; Αυτό που
είναι αποτέλεσµα της κυβερνητικής ολιγωρίας της κυβερνητικής
απουσίας από τη συγκρότηση ενός ολιστικού, εθνικού προγράµ-
µατος για την αγροτική πολιτική.

Εδώ νοµίζω ότι ο κ. Σκυλακάκης υπολογίζει χωρίς τον ξενο-
δόχο, δηλαδή υποτιµά την κρίση του αγροτικού κόσµου και υπο-
τιµά βέβαια τη βαθιά γνώση του αγροτικού κόσµου. Γιατί όσο κι
αν προσπαθούµε µε δολιχοδροµίες να απαντήσει, δηµιουργών-
τας έτσι µια αχλή σε σχέση µε την ουσία του θέµατος, οι αγρότες
γνωρίζουν, οι αγρότες γνωρίζουν πάρα πολύ καλά. Τι γνωρίζουν;
Γνωρίζουν, ένα, ότι δεν είναι καθόλου βέβαιο ότι θα εξασφαλιστεί
µε την τροπολογία αυτήν και µε την εξουσιοδοτική διάταξη η βέλ-
τιστη ή η συµφερότερη για τους αγρότες τιµή. Τι γνωρίζουν, δεύ-
τερο; Ότι ο Υπουργός µε την υπουργική απόφαση επιφυλάσσει
για τον εαυτό του, εκ µέρους της Κυβέρνησης, ενεργώντας ως
εντολοδόχος της Κυβέρνησης, τον αυθαίρετο διακανονισµό του
ηλεκτρικού χώρου εις βάρος της δυνατότητας δηµιουργίας ενερ-
γειακών κοινοτήτων. Υπάρχει καταφανής απουσία σοβαρού
ενεργειακού σχεδιασµού.

Σε ό,τι αφορά το «ηµέτεροι», δεν ήταν καθόλου επιτυχηµένο
και καθόλου ακριβές. «Ηµέτεροι» δεν είναι οι αγρότες για την Κυ-
βέρνηση. Αν ήταν οι αγρότες για την Κυβέρνηση, δεν θα ήταν σε
τόσο µακρύ χρονικό διάστηµα σε ανοιχτή µάχη µε τον αγροτικό
κόσµο. «Ηµέτεροι» είναι άλλοι για την Κυβέρνηση και αυτών τις
διευθετήσεις υπηρετεί µε τη σηµερινή τροπολογία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ την κ.

Αποστολάκη.
Τον λόγο τώρα έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία, ο κ. Κωνσταντίνος Μπάρκας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Σε µια εξαντλητική συζήτηση για

το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης νοµίζω ότι τα
φώτα έκλεψε για ακόµη µια φορά ο κ. Φλωρίδης, ο οποίος µετά
από την καριέρα που έκανε στο Twitter, προσπαθεί σε κάθε πε-
ρίπτωση και στην Ολοµέλεια να δείξει πραγµατικά τις αλλαγές
που έχει υποστεί ο χαρακτήρας και η πολιτική του καριέρα και
το πόσο καλά ταιριάζει στο αφήγηµα της Νέας Δηµοκρατίας του
Κυριάκου Μητσοτάκη παρέα µε τον Άδωνι Γεωργιάδη. Μόνο
«συγχαρητήρια» έχουµε να του πούµε. Άλλωστε είναι αυτός ο
οποίος του αρέσει πάρα πολύ, πέρα από κουτσοµπολιά στα so-
cial media, να αναπαράγει και ψέµατα και κάθε φορά που του
απαντάµε λέει «ναι, δεν εννοούσα αυτό», αλλά θα επαναφέρει σε
κάποια άλλη συζήτηση τα ψέµατα και τις ανακρίβειες.

Ο σχεδιασµός του Υπουργείου Δικαιοσύνης, όπως παρουσιά-
στηκε από τον Υπουργό Δικαιοσύνης και τα νοµοσχέδια τα οποία
έχει στα σκαριά να φέρει το Υπουργείο, φαντάζοµαι δεν περι-
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λαµβάνει καµµία σκέψη σε σχέση µε τα όσα συµβαίνουν γύρω
από τη δικαιοσύνη και τις αποφάσεις αυτής. Και το λέω αυτό
γιατί µπορεί να λύνουµε προβλήµατα, που αφορούν τους δικη-
γόρους της χώρας και τη δικηγορική ύλη, την κριτική µας εµείς
την κάναµε, παρά το γεγονός ότι θα υπερψηφίσουµε το συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου. Την κριτική µας, όµως, την κάναµε. Είναι
µια βοήθεια που δίνετε στους δικηγόρους, γιατί τους έχετε
υφαρπάξει, τους έχετε πάρει, τους έχετε χτυπήσει πάρα πολύ
ως ελεύθερους επαγγελµατίες.

Αλλά θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να σκεφτείτε πάρα-πάρα πολύ
σοβαρά τον ρόλο σας, αν µπορείτε µια φορά, έστω µια φορά να
το σκεφτείτε σοβαρά και να µην µας κάνετε παρατηρήσεις για
τα σχόλια που κάνουµε ως Βουλευτές, γιατί αυτός είναι ο ρόλος
µας, ως νοµοθετική εξουσία να ασχολούµαστε µε τα προβλή-
µατα, γιατί εκλεγόµαστε από την κοινωνία και πρέπει να σχολιά-
ζουµε αυτά τα οποία η κοινωνία συζητά, αυτά για τα οποία η
κοινωνία πονά και βλέπει να διαρρηγνύονται οι κοινωνικές σχέ-
σεις και η εµπιστοσύνη που είχε η κοινωνία απέναντι στην ελλη-
νική δικαιοσύνη -δυστυχώς, µε πόνο ψυχής το λέω αυτό-, µετά
από αποφάσεις της ελληνικής δικαιοσύνης σε σχέση µε εγκλή-
µατα τα οποία έχουν συµβεί κυρίως σε νέα παιδιά. Θα έλεγα, λοι-
πόν, να το σκεφτείτε πάρα πολύ σοβαρά όταν έρχεστε εδώ, µας
κουνάτε το δάχτυλο, κατηγορείτε την Αντιπολίτευση -συγνώµη
που θα σας χαρακτηρίσω έτσι-, ένας άνθρωπος που δεν έχει καµ-
µία σχέση µε τη νοµική επιστήµη -έτσι δείχνετε- όταν λέτε ότι
τάχα µου η Αντιπολίτευση νοµοθετεί για να βγαίνουν έξω παιδε-
ραστές, για να µην δικάζονται και να µην κάνουν φυλακή οι παι-
δεραστές. Είναι κρίµα, είναι κρίµα για τον ρόλο σας, είναι κρίµα
για την πολιτική σας διαδροµή, είναι κρίµα για το γεγονός ότι
υπηρετείτε τη θέση του Υπουργού Δικαιοσύνης. Είναι λυπηρό
για τη χώρα, η χώρα η οποία καταδικάζεται από το Ευρωπαϊκό
Κοινοβούλιο, η χώρα που η Ευρωπαία Εισαγγελέας λέει ότι η Κυ-
βέρνηση δεν τη βοηθά να λύσει τα ζητήµατα, που αφορούνε το
δυστύχηµα των Τεµπών, ότι βρίσκει τοίχο. Ποιος είναι ο τοίχος;
Ο Κυριάκος Μητσοτάκης, εσείς και όλοι όσοι υπηρετείτε την Κυ-
βέρνηση αυτή. Είναι κρίµα για εσάς. Λυπάµαι πάρα πολύ. Αλλά
το ξαναλέω, τη θέση σας αυτήν την κερδίσατε µετά από αγώνα
στα social media και στο Twitter. Συγχαρητήρια.

Να πω εξ όσων µαθαίνω ότι έχουν προαναγγείλει οι συµβολαι-
ογράφοι της χώρας απεργιακές κινητοποιήσεις. Το αναφέρω
γιατί κάπου το διάβασα σε σχέση µε τα όσα ψηφίζονται και θα
πω και κάτι γι’ αυτό γιατί είναι εύλογα τα ζητήµατα που βάζουν. 

Θα πω µόνο για την τροπολογία 112. Κατ’ αρχάς, να πω και
στην Εθνική Αντιπροσωπεία, κάτι που ειπώθηκε στις επιτροπές.
Είχαµε τη δέσµευση του Υπουργείου ότι δεν θα έρθουν τροπο-
λογίες άλλων Υπουργείων και ότι θα έλθουν τροπολογίες και αλ-
λαγές νοµοπαρασκευαστικές όσον αφορά το νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Δικαιοσύνης. Βλέπω όµως µια τροπολογία, η οποία
όχι απλά είναι άλλου Υπουργείου αλλά έχει πολλά Υπουργεία
µέσα. Έχει το Υπουργείο Υγείας, έχει το Υπουργείο Περιβάλλον-
τος, έχει το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, έχει ένα σωρό
πράγµατα, τα οποία αφορούν την καθηµερινότητα των πολιτών.

Και πάω στο άρθρο 1. Για το άρθρο 1 λέει ο κ. Σκυλακάκης ότι
η Κυβέρνηση νοµοθετεί για να δίνει φτηνό ρεύµα στους αγρότες.
Ψέµα. Και έρχεται εδώ και µας κουνάει το δάχτυλο. Ψέµα. Αυτό
που νοµοθετεί ο κ. Σκυλακάκης και ολοκληρώνω είναι να δίνει
παραπάνω ενεργειακό χώρο στις εταιρείες παραγωγής ενέρ-
γειας. Αυτό κάνετε. Καµµιά βοήθεια δεν δίνετε στους αγρότες,
οι οποίοι θα µπορούσαν να είναι και παραγωγοί, οι οποίοι ζητούν
φθηνό ρεύµα. Εµείς έχουµε κάνει πρόταση για τις 7 KWh στους
παραγωγούς. Εσείς λέτε ότι το 9 έως 11 είναι µια χαρά. Είναι
ντροπή όταν οι άνθρωποι έχουν κάνει τόσο αγώνα, όταν βρισκό-
µαστε µπροστά σε επισιτιστική κρίση, όταν οι αγρότες λένε ότι
θα παρατήσουν τα χωράφια τους, εσείς όχι να βοηθάτε παρα-
πάνω την παραγωγή, αλλά να δίνετε τη δυνατότητα στους πα-
ρόχους ενέργειας να κερδίζουν και παραπάνω. Είναι ντροπή. 

Όπως επίσης στο Υπουργείο Υγείας, τη στιγµή που έχουµε
ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ, ο αρµόδιος Υπουργός πηγαίνει και φω-
τογραφίζεται λες και τα χειρουργεία είναι για να βγαίνουν σε φω-
τογραφίες στο Instagram, µε ανθρώπους οι οποίοι περιµένουν
από το 2019 σε λίστα και τους δόθηκε η δυνατότητα να πληρώ-

σουν απογευµατινό χειρουργείο για να χειρουργηθούν. Αυτό
είναι το ΕΣΥ; Αυτό είναι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας; Αυτή είναι η
δηµόσια υγεία για την οποία παλεύουµε; Αυτό είναι το γεγονός
ότι θέλουµε όλοι οι άνθρωποι να έχουν πρόσβαση στο δηµόσιο
σύστηµα υγείας, γιατί το έχουν πληρώσει µέσα από τις εισφορές
και τη δουλειά τους;

Και το τραγικότερο από όλα έχει να κάνει µε ανθρώπους οι
οποίοι νοσούν βαριά, οι οποίοι νοσούν από σπάνιες ασθένειες
και έχουν βεβαίως την ανάγκη φαρµάκων, τα οποία δεν είναι της
κοινής αγοράς και έχουν την ανάγκη να κάνουν αιτήσεις, να πε-
ριµένουν ένα ακριβό φάρµακο. Βεβαίως, εµείς δεν λέµε να µην
υπάρχει έλεγχος. Πρέπει να υπάρχει έλεγχος. Όµως αυτή η τρο-
πολογία του Υπουργείου Υγείας έρχεται τη στιγµή που είναι
αναρτηµένο στη δηµόσια διαβούλευση νοµοσχέδιο Υπουργείου
Υγείας. Και δεν καταλαβαίνω για ποιο λόγο βιάζεται τόσο πολύ
ο αρµόδιος Υπουργός. Γιατί τόση βιασύνη; Γνωρίζουµε ότι θα
φέρει νοµοσχέδιο το Υπουργείο Υγείας. Γιατί δεν µπορούσε να
περιµένει µια εβδοµάδα να νοµοθετήσει και να εξηγήσει τον
τρόπο µε τον οποίο νοµοθετεί και το περιεχόµενο αυτής της τρο-
πολογίας;

Αυτή η τροπολογία έρχεται γι’ αυτό το σκοπό και µάλιστα τη
στιγµή που έχουµε έναν συνάνθρωπό µας, ο οποίος έχασε τη
ζωή του, αυτοκτόνησε ο άνθρωπος, γιατί περίµενε εναγωνίως να
έρθει ένα φάρµακο για τη σπάνια ασθένεια µε την οποία είχε νο-
σήσει και περίµενε, περίµενε, δεν ερχόταν το φάρµακο και αυ-
τοκτόνησε. Και βγαίνει ο Άδωνις Γεωργιάδης και λέει ότι δεν
περίµενε µια µέρα ακόµα. Εντάξει, µιλάµε για αστειότητες, για
προσβολή στη µνήµη των ανθρώπων.

Η καλή νοµοθέτηση δεν είναι να εγκολπώνεται µια τροπολογία
η οποία ενδεχοµένως θα µπορούσε να έχει και κάποια καλά, να
τα βάζετε µέσα, να κάνετε ένα συσσωµάτωµα, να την καταθέτετε
εδώ πέρα και µετά να βγαίνετε να λέτε «ξέρετε η Αντιπολίτευση
δεν ψήφισε την τροπολογία αυτή». Προφανώς όταν τα κάνετε
όλα έναν αχταρµά και λέτε «ωραία, ψηφίστε τα όλα ή τίποτα»,
δεν είναι καλή νοµοθέτηση αυτό το πράγµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ολοκληρώσουµε
τις δευτερολογίες των εισηγητών και ειδικών αγορητών µε τον
εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Αναστάσιο Μπαρτζώκα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ θα επιµείνω και θα αναφερθώ στο νοµοσχέδιο που ψηφί-

ζουµε σήµερα. Πιστεύω ότι έγινε µια πραγµατικά σοβαρή δου-
λειά και είναι κρίµα να πέφτουν τα φώτα αλλού. Άλλωστε,
πιστεύω ότι όσον αφορά στις τροπολογίες, επαρκώς οι αρµόδιοι
Υπουργοί τις εξήγησαν, τις ανέλυσαν και νοµίζω ότι ο καθένας
βγάζει τα συµπεράσµατά του. 

Κατ’ αρχάς να συγχαρώ τον Υπουργό κ. Φλωρίδη, τον Υφυ-
πουργό κ. Μπούγα και το επιτελείο σας, τους αξιόλογους συνερ-
γάτες σας για την σοβαρή πραγµατικά δουλειά που κάνατε. Και
να επισηµάνω στο τελείωµα αυτής της διεργασίας, της συζήτη-
σης που κράτησε τέσσερις ηµέρες και της ολοµέλειας σήµερα,
ότι στην πραγµατικότητα ελάχιστες ουσιαστικές αντιρρήσεις
ακούσαµε για τις νέες διατάξεις. Προφανώς, υπάρχουν διαφο-
ρετικές προσεγγίσεις. Προφανώς υπάρχουν και άλλα ζητήµατα
τα οποία βασάνιζαν δικαίως την Ολοµέλεια µας, αλλά νοµίζω ότι
σε γενικές γραµµές οι περισσότεροι εδώ µέσα συµφωνούµε ότι
γίνεται µια σοβαρή δουλειά στους τοµείς, στους σκοπούς που
είχε θέσει από την αρχή το νοµοσχέδιο. 

Έτσι λοιπόν, οι περισσότερες παρατάξεις του Κοινοβουλίου,
ακόµα και αν δεν ψηφίζουν ή ακόµη και αν δηλώνουν ότι θα στα-
θούν στο «παρών», εξέφρασαν προτάσεις για βελτιώσεις και ου-
σιαστικά παραδέχθηκαν τη θετική πρόθεση και την κατεύθυνση
της µεταρρύθµισης του Υπουργείου Δικαιοσύνης. Γι’ αυτό πρέ-
πει να αναγνωρίσουµε όλοι µας την τεράστια προσπάθεια που
έγινε για να έχουµε σήµερα στα χέρια µας, εφόσον ψηφιστεί, ένα
άρτιο, συνεκτικό νοµοθετικό κείµενο, µε τις δυσκολίες, νοµικές
αλλά και ουσιαστικές, που υπάρχουν πάντα σε τέτοιες αλλαγές
και απαιτούν ιδιαίτερη προσοχή και σωστούς χειρισµούς, για να
έχουµε ένα σύνολο διατάξεων που αυξάνουν το αντικείµενο δρά-
σης και ενασχόλησης για τους δικηγόρους και κυρίως -και αυτό
είναι πολύ σηµαντικό και το ανέφεραν και οι ίδιοι στην παρουσία
τους στην επιτροπή- για τους νέους δικηγόρους οι οποίοι θα
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έχουν πια πρόσβαση σε νέα ύλη στην αρχή της επαγγελµατικής
τους πορείας. 

Ως δικηγόρος λοιπόν, και εγώ δεν µπορώ παρά να εκφράσω
τη χαρά µου, την ικανοποίησή µου για λογαριασµό όλων των συ-
ναδέλφων και κυρίως των νέων συναδέλφων, όπως προανέφερα.
Το Υπουργείο Δικαιοσύνης δείχνει εµπιστοσύνη στο δικηγορικό
σώµα το οποίο διαθέτει όλα τα νοµικά εφόδια για να ολοκληρώ-
σει µε επιτυχία τις νέες αρµοδιότητες που του δίνονται. Και φυ-
σικά µε την κατάλληλη επιµόρφωση, που θα υπάρξει όπως
αναφέρθηκε εδώ µε σαφήνεια, οι δικηγόροι θα αποκτήσουν κα-
λύτερη γνώση και κατάρτιση για όλα αυτά τα θέµατα, που να θυ-
µίσω είναι αµιγώς νοµικού χαρακτήρα και µπορούν απολύτως να
τα διαχειριστούν. Και επιπλέον όλη αυτή η προσπάθεια, όπως
αποτυπώνεται στις θετικές διατάξεις που αναλύσαµε σήµερα δεν
είναι µεµονωµένη και σίγουρα δεν είναι τυχαία. Είναι αποτέλεσµα
διαρκούς διαλόγου του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε τον δικηγο-
ρικό κόσµο και αποτέλεσµα χτισίµατος µιας ειλικρινούς σχέσης
εµπιστοσύνης. Και σύµφωνα µε όσα µας έχει πει ο Υπουργός
έπεται πιθανότατα και συνέχεια στο µέλλον, µε περισσότερες
πράξεις που µπορούν να δοθούν στον νοµικό κόσµο για διεκπε-
ραίωση. 

Κυρίως όµως, η σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία είναι ένα
µόνο κοµµάτι του συνολικού προγραµµατισµού του Υπουργείου
Δικαιοσύνης για τα µέτρα αποσυµφόρησης της δικαιοσύνης. 

Ποιος µπορεί λοιπόν να αρνηθεί ότι οι νέες διατάξεις µειώνουν
τον όγκο εργασίας για τους δικαστές; Ποιος µπορεί να αρνηθεί
ότι στηρίζουν το δικηγορικό σώµα, αλλά πάνω απ’ όλα φροντί-
ζουν οι πολίτες να έχουν στα χέρια τους πιο άµεσα τα δηµόσια
έγγραφα που χρειάζονται και συχνά καθυστερούσαν τις οικονο-
µικές τους συναλλαγές. 

Νοµίζω ότι ειδικά σε αυτό το σηµείο τα στατιστικά στοιχεία
που έδωσε σήµερα ο κύριος Υπουργός, κ. Μπούγας ήταν απο-
λύτως αποκαλυπτικά για τις δεκάδες χιλιάδες υποθέσεις που βά-
ρυναν µέχρι τώρα τα δικαστήρια της χώρας και πλέον θα γίνονται
µε µία γρήγορη αλλά ταυτόχρονα ασφαλή δικηγορική πράξη.
Νοµίζω ότι αρκεί λοιπόν, να περιµένουµε λίγους µήνες για να
δούµε την εφαρµογή των νέων ρυθµίσεων και να πειστούν όλοι
όσοι εξέφρασαν ανησυχίες, δικαιολογηµένες ή µη, για το πόσο
θα επιδράσουν θετικά στη λειτουργία των δικαστηρίων, αλλά και
στη δικηγορική πρακτική. 

Πρέπει λοιπόν, όλες και όλοι να δούµε τη γενικότερη εικόνα,
τη συνολική µεταρρυθµιστική προσπάθεια που γίνεται από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης, σε σχέση µε την καλύτερη λειτουργία
των δικαστηρίων της χώρας. Είναι η πρώτη φορά µετά από
πολλά χρόνια που βλέπουµε να υλοποιείται βήµα-βήµα ένα συ-
νολικό όραµα για το πώς θα βελτιωθούν οι συνθήκες για τους
Έλληνες δικαστές, πώς θα ακουστούν τα αιτήµατα του δικαστι-
κού σώµατος για αποσυµφόρηση, αλλά και τα αιτήµατα του δι-
κηγορικού κόσµου και τελικώς -και κλείνω- για το πώς όλοι οι
πολίτες απολαµβάνουν καλύτερη, ταχύτερη και αµεσότερη δι-
καιοσύνη σε όλα τα επίπεδα. 

Το όραµα λοιπόν αυτό που σιγά σιγά γίνεται πραγµατικότητα
οφείλουµε όλοι να το στηρίξουµε. Γι’ αυτό σας καλώ για άλλη
µια φορά, όλους και όλες, και όλες τις παρατάξεις να στηρίξουν
το σηµερινό νοµοσχέδιο στο σύνολό του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Μπαρτζώκα.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο Υφυπουργός Δικαιοσύνης κ. Μπού-
γας για τη δική του τοποθέτηση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευχα-
ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνεται σήµερα η συ-
ζήτηση του εισηγούµενου σχεδίου νόµου του Υπουργείου Δικαιο-
σύνης µε το οποίο επιχειρείται µια σειρά στοχευµένων
παρεµβάσεων στον Αστικό Κώδικα και στον Κώδικα Πολιτικής Δι-
κονοµίας προκειµένου να καταστεί εφικτή η µεταφορά ύλης
στους δικηγόρους η οποία, όπως είναι γνωστό, µέχρι σήµερα
απασχολεί αποκλειστικά τους δικαστές, χωρίς όµως στην πραγ-
µατικότητα στις υποθέσεις αυτές να υπάρχει αντιδικία.

Πριν µιλήσω για το νοµοσχέδιο, επιτρέψτε µου να θίξω δύο
τρία ζητήµατα, που αφορούν αποκλειστικά τη δικαιοσύνη για θέ-
µατα τα οποία απασχόλησαν το Σώµα κατά τη σηµερινή συνε-
δρίαση.

Ρωτήθηκε, και µάλιστα ρωτήθηκε πιεστικά από Βουλευτές της
Αντιπολίτευσης, ο Υπουργός Δικαιοσύνης να απαντήσει εάν συµ-
φωνεί ή διαφωνεί µε την πρόταση της εισαγγελικής λειτουργού
της έδρας σε µια υπόθεση εκκρεµή η οποία αναµφισβήτητα συγ-
κλόνισε και εξακολουθεί να συγκλονίζει την ελληνική κοινή
γνώµη.

Αυτή η υποβαλλόµενη πιεστικά ερώτηση Βουλευτών της Αντι-
πολίτευσης πρέπει να πω ότι είναι συµπεριφορά προδήλως αντι-
κοινοβουλευτική και αντιθεσµική, καθώς καλείται έτσι ο
Υπουργός Δικαιοσύνης ευθέως να παρέµβει στη δικαιοσύνη.

Έχω πει πολλές φορές στην Αίθουσα αυτή, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, και θα εξακολουθήσω να το επαναλαµβάνω, ότι τα
ζητήµατα της δικαιοσύνης πρέπει να τα αντιµετωπίζουµε µε σύ-
νεση. Η δικαιοσύνη δεν είναι και δεν µπορεί να είναι πεδίο συγ-
κρούσεων και πολιτικών αντιπαραθέσεων. Πρέπει να είναι πεδίο
συναίνεσης και διαλόγου και όχι επίδειξης λαϊκισµού. Απαιτείται
ιδιαίτερα προσεκτική και νηφάλια αντιµετώπιση των σχετικών ζη-
τηµάτων, καθώς επίσης ήπιος και ευπρεπής λόγος όταν µιλούµε
για ζητήµατα δικαιοσύνης.

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης -και πρέπει να είµαστε σαφείς όλοι-
δεν δικαιούται να σχολιάζει πρόταση ή απόφαση εισαγγελικών ή
δικαστικών λειτουργών, ιδίως όταν πρόκειται για εκκρεµείς δικα-
στικές υποθέσεις. Οµοίως δεν δικαιούται να σχολιάζει πρόταση
εισαγγελικού λειτουργού ή απόφαση δικαστηρίου δικαστικός λει-
τουργός, ιδιαίτερα όταν είναι ανώτερος αυτού που χειρίζεται την
υπόθεση, κατέχει οποιαδήποτε θεσµική θέση, έµµεσα ή άµεσα
εµπλέκεται ή δύναται να εµπλακεί στο µέλλον στην υπόθεση, µε
βάση βέβαια τις αρµοδιότητές του και τις αρµοδιότητες της υπη-
ρεσίας στην οποία προΐσταται.

Σε αυτές τις βασικές και αυτονόητες αρχές, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, που είναι νοµίζω αδιαµφισβήτητες και κατάκτηση
για µια δικαιοκρατούµενη και ευνοµούµενη πολιτεία οφείλουµε
να συµφωνήσουµε όλοι µας. Πρόκειται για εφαρµογή του κρά-
τους δικαίου για το οποίο νοµίζω ότι όλοι ειλικρινώς πασχίζουµε.

Και τώρα στο σχέδιο νόµου. Οι διαδικασίες, που πρόκειται να
αναλάβουν σύντοµα οι συλλειτουργοί της δικαιοσύνης είναι
όπως προανέφερα µη δικαιοδοτικής φύσεως, δεν εµφανίζουν
αποδεικτική δυσχέρεια και νοµική δυσκολία, δεν απαιτούν επο-
µένως αυθεντική διάγνωση από τον δικαστή. Οι υποθέσεις, που
µεταφέρονται στους δικηγόρους δεν είναι υποθέσεις που είτε
εξαρχής, είτε στο πλαίσιο χειρισµού τους µπορεί να οδηγήσουν
σε αντιδικία.

Συγκεκριµένα, αναφερόµαστε στην έκδοση ενόρκων βεβαι-
ώσεων, κληρονοµητηρίων, εγγραφών και εξαλείψεων συναινετι-
κών προσηµειώσεων υποθήκης, αποδοχών κληρονοµιάς καθώς
και στον προ-έλεγχο για την εγγραφή ή τροποποίηση του κατα-
στατικού των σωµατείων.

Οι υποθέσεις αυτές βρίσκονται ενδεχοµένως στο µεταίχµιο
της διοικητικής και της δικαιοδοτικής, της δικανικής κρίσης. Συ-
νεπώς, δεν υφίσταται κανένα ζήτηµα το οποίο αφορά τη συνταγ-
µατικότητα των εισηγούµενων διατάξεων. Θα πω δυο λόγια και
στη συνέχεια της οµιλίας µου γι’ αυτά τα ζητήµατα.

Είµαι, επίσης, βέβαιος και πεπεισµένος ότι το δικηγορικό σώµα
είναι σε θέση να χειριστεί τις υποθέσεις αυτές και να επιβεβαι-
ώσει τον χαρακτήρα και την ιδιότητα του δικηγόρου ως συλλει-
τουργού της δικαιοσύνης, βεβαίως, µε την κατάλληλη
επιµόρφωση την οποία θα λάβουν οι δικηγόροι µε µέριµνα των
οικείων δικηγορικών συλλόγων έως ότου αναλάβουν τα καθή-
κοντα τα οποία επωµίζονται µε το παρόν σχέδιο νόµου. Εποµέ-
νως, και από αυτή την άποψη, η ασφάλεια των διαδικασιών και η
ασφάλεια των πολιτών σε ό, τι αφορά την απονοµή της δικαιο-
σύνης -υπό την ευρεία έννοια την οποία σας εξέθεσα- είναι εξα-
σφαλισµένη. 

Προβλέπεται, επίσης, δυνατότητα άσκησης ανακοπών, έτσι
ώστε όποιος έχει έννοµο συµφέρον και διαφωνεί µε τις πράξεις
τις οποίες εκδίδουν ή πρόκειται να εκδώσουν οι δικηγόροι να
µπορεί να απευθύνεται στο καθ’ ύλην αρµόδιο δικαστήριο και να
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του παρέχεται δικαστική προστασία, διατάξεις οι οποίες, ουσια-
στικά, εφαρµόζουν την επιταγή του άρθρου 20 του ισχύοντος
Συντάγµατος. 

Θα ήθελα, όµως, να πω ποια είναι η άποψή µου για την έννοια
του δικηγόρου ως συλλειτουργού της δικαιοσύνης, για την οποία
έγινε τόσος λόγος σε αυτή την Αίθουσα.

Αυτή η έννοια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι ελλη-
νική επινόηση. Χρησιµοποιήθηκε κατά τη δεκαετία του 1980 -και
µάλιστα στις αρχές της δεκαετίας του 1980- στη νοµολογία του
Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. Με βάση τις σκέψεις στις
αποφάσεις της ΕΣΔΑ το δικαστήριο αντιλαµβάνεται και οριοθετεί
την έννοια του δικηγόρου ως συλλειτουργού της δικαιοσύνης ως
έννοια προεχόντως ευθύνης και υποχρεώσεων. Βεβαίως, ο δικη-
γόρος βάσει της ιδιότητάς του αυτής -επαναλαµβάνω, σύµφωνα
µε τη νοµολογία του Δικαστηρίου Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων που
ερµηνεύει αυθεντικά τις διατάξεις της ΕΣΔΑ- απολαµβάνει εκτί-
µησης, σεβασµού, καθώς και το κύρος που προσήκει στους δι-
καστικούς λειτουργούς, καθώς και ο ίδιος διακονεί τη Θέµιδα.
Έχει, όµως, αυξηµένα ηθικά και νοµικά καθήκοντα, µεταξύ των
οποίων -ή αν θέλετε- πρώτα απ’ όλα είναι να επικουρεί τους δι-
καστικούς λειτουργούς στην άσκηση του δικαιοδοτικού τους και
του εν γένει δικαστικού τους έργου. 

Κατά την επεξεργασία του σχεδίου νόµου στις συνεδριάσεις
της αρµόδιας επιτροπής, αλλά και σήµερα, άκουσα µε πολύ προ-
σοχή όλες τις οµιλίες των συναδέλφων και τις εύστοχες -οφείλω
να πω- ή τουλάχιστον τεκµηριωµένες παρατηρήσεις τους και ιδι-
αίτερα των συναδέλφων νοµικών, όπως επίσης ακούσαµε και τις
παρατηρήσεις των εξοκοινοβουλευτικών φορέων. Συνειδητοποιώ
ότι όλοι, ακόµη και όσοι δεν το είπαµε ρητά, συµφωνούµε µε τις
εισηγούµενες διατάξεις, καθώς επίσης συµφωνούµε στο ότι θα
επιταχύνει και θα αναβαθµίσει –οι περισσότεροι από εµάς συµ-
φωνήσαµε- τον τρόπο απονοµής της δικαιοσύνης.

Υπενθυµίζω ότι κατά την ακρόαση των εξοκοινοβουλευτικών
φορέων ελέχθη από τον Πρόεδρο της Ολοµέλειας των Δικηγο-
ρικών Συλλόγων Ελλάδος ότι δεν έχει γίνει ποτέ µια τέτοια µετα-
φορά ύλης στους δικηγόρους. Μάλιστα, µίλησε και ο ίδιος για
µια ιστορική τοµή στην απονοµή της δικαιοσύνης. Και πράγµατι
είναι η πρώτη φορά που η Κυβέρνηση αναλαµβάνει µια τόσο ση-
µαντική πρωτοβουλία για τη µεταφορά αρµοδιότητας µεγάλου
όγκου υποθέσεων στους συλλειτουργούς της Θέµιδος, απαλ-
λάσσοντας ταυτόχρονα δικαστικούς λειτουργούς.

Κύριε συνάδελφε -αναφέροµαι στον εισηγητή του ΣΥΡΙΖΑ-, για
να επιταχυνθεί η διαδικασία των συναινετικών προσηµειώσεων
στο Πρωτοδικείο Αθηνών, ξέρετε ότι «επιστρατεύτηκαν» τέσσε-
ρις πρωτοδίκες; Μπορεί ασφαλώς ο όγκος των προσηµειώσεων
των αιτήσεων να διευθετείται σύντοµα, όµως, αυτό στοιχίζει τέσ-
σερις δικαστές, για ένα έργο το οποίο, όπως σας είπε και ο κ.
Αθανασίου,` είναι ουσιαστικά µία επικύρωση σύµβασης και όχι
δικαστική απόφαση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Δεν ρωτήσατε. Κάνετε λάθος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Μπορεί να

κάνω λάθος. 
Γνωρίζουµε, λοιπόν, ότι τα ελληνικά δικαστήρια αντιµετωπίζουν

καθηµερινά τεράστιο όγκο υποθέσεων, µε αποτέλεσµα συµφό-
ρηση στην απονοµή της δικαιοσύνης. Η κατάσταση επιδεινώνεται
µε την επιφόρτιση µη αµιγώς δικαιοδοτικών καθηκόντων στους δι-
καστές µας. 

Σε αυτό το σηµείο είναι χρήσιµο να υπενθυµίσω τι είπε κατά
την ακρόαση των εξωκοινοβουλευτικών φορέων, η πρόεδρος της
Ένωσης Δικαστών και Εισαγγελέων. Επαναλαµβάνω ακριβώς
όσα είπε: «Μόνο το θέµα της κατάργησης της αρµοδιότητας των
ειρηνοδικών για τη λήψη ενόρκων βεβαιώσεων, σηµαίνει στο Ει-
ρηνοδικείο Αθηνών την εξοικονόµηση σαράντα υπηρεσιών δικα-
στών τον µήνα, πολύτιµος δικαστικός χρόνος». Όλα αυτά
καταλαβαίνετε ότι έχουν πολύ σηµαντική και ουσιώδη επίδραση
στον χρόνο, αλλά και στην ποιότητα της απονοµής της δικαιοσύ-
νης. 

Επίσης, θέλω να πω δυο λόγια για κάποιες επιφυλάξεις συν-
ταγµατικότητας που εκφράστηκαν κατά την συζήτηση, αλλά και
από τους εξωκοινοβουλευτικούς φορείς, ιδιαίτερα για τα κληρο-
νοµητήρια. Επειδή άκουσα µε προσοχή τις παρατηρήσεις, τις

επιφυλάξεις ή ενστάσεις της προέδρου της Ένωσης Δικονοµο-
λόγων, περίµενα να δω εάν αντιµετωπίζονται από το Επιστηµο-
νικό Συµβούλιο της Βουλής. Είδα ότι το Επιστηµονικό Συµβούλιο
δεν κάνει καµµία αναφορά, καµµία νύξη περί αντισυνταγµατικό-
τητας των σχετικών διατάξεων. Για την εξοικονόµηση χρόνου,
δεν θέλω να επαναλάβω τα επιχειρήµατα τα οποία είχα την ευ-
καιρία να αναπτύξω κατά την προχθεσινή συνεδρίαση της επι-
τροπής, που αφορούν στις αιτιάσεις για συνταγµατικότητα των
διατάξεων. 

Επίσης, επέµειναν κάποιοι συνάδελφοι στο γεγονός ότι δεν
µπορεί η αποδοχή κληρονοµιών να είναι έργο του δικηγόρου,
αλλά έργο που ο νοµοθέτης θέλει αποκλειστικά να ασκείται από
τους συµβολαιογράφους. Δεν θα επαναλάβω τα δικά µου επιχει-
ρήµατα. Θα παραπέµψω, όµως, τους συναδέλφους που εξακο-
λουθούν να έχουν αυτές τις ανησυχίες ή καλύτερα αυτές τις
ενστάσεις σχετικά µε το αν επιτρέπεται ή µπορεί να επιτραπεί
στους δικηγόρους η σύνταξη αποδοχών κληρονοµιάς, στη σε-
λίδα 4 της έκθεσης της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής,
όπου αναφέρει επί λέξει: «Κατά τις πάγιες θεωρητικές παραδο-
χές», αναφέρεται και στη γνωµοδότηση καθηγήτριας του Αστι-
κού Δικαίου µε πληθώρα παραποµπών σε συγγραφείς, «οι οποίες
επιρρωνύονται από τη νοµολογία του Αρείου Πάγου και µνηµο-
νεύεται ενδεικτικά η απόφαση 1564/2010 που γίνεται δεκτή δή-
λωση αποδοχής κληρονοµιάς ακινήτου ενώπιον του γραµµατέα
του Πρωτοδικείου Σερρών και η νόµιµη µεταγραφή αυτής».

Εποµένως, χωρίς καµµία αντίθετη άποψη, η επιστήµη, η νοµο-
λογία του Αρείου Πάγου επιβεβαιώνει την ορθότητα της νοµοθε-
τικής επιλογής του Υπουργείου Δικαιοσύνης. 

Κατά συνέπεια, κύριε συνάδελφε, µπορεί εσείς -και έχετε δι-
καίωµα ασφαλώς- να έχετε αντίθετη άποψη, αλλά είναι µόνο δική
σας, η αντίθετη άποψη και δεν υποστηρίζεται από κανέναν άλλο
φορέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου επι-
χειρούµε να δώσουµε λύσεις σε εκκρεµείς υποθέσεις πληρωµής
αποζηµίωσης στους δικηγόρους που παρείχαν υπηρεσία στο
πλαίσιο του συστήµατος νοµικής βοήθειας µε την εκκαθάριση
και την καταβολή οφειλών. Στο πλαίσιο αυτό συστήνεται οµάδα
εργασίας υπαλλήλων του Υπουργείου Δικαιοσύνης µε αρµοδιό-
τητα την εκκαθάριση και εξόφληση απαιτήσεων από το ΤΑΧΔΙΚ.
Οι υπάλληλοι αυτοί θα απασχοληθούν επειδή θα το θέλουν οι
ίδιοι, θα το ζητήσουν οι ίδιοι, µόνο µετά από αίτησή τους και θα
έχουν αριθµό συγκεκριµένων υποθέσεων να διεκπεραιώσουν
στον χρόνο που οι ίδιοι αποφασίσουν να εργαστούν µετά το ωρά-
ριό τους για την εργασία την οποία θα παράσχουν και γι’ αυτό
θα λάβουν ένα αντίστοιχο επιµίσθιο, προκειµένου να έχουµε τα-
χύτερη διεκπεραίωση των υποθέσεων µέχρι την έναρξη εφαρµο-
γής της πλατφόρµας. Κατά συνέπεια, οι υπερβολές για συνθήκες
γαλέρας νοµίζω ότι µόνο ως αστεϊσµοί µπορούν να αντιµετωπι-
στούν. 

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ειλικρινά να ευχαρι-
στήσω για το σχέδιο νόµου που πιστεύουµε πως επιταχύνει και
βελτιώνει την απονοµή της δικαιοσύνης, χωρίς να θέτει σε κίν-
δυνο τα συµφέροντα των Ελλήνων πολιτών και το συνταγµατικά
κατοχυρωµένο δικαίωµα παροχής έννοµης προστασίας, όλους
όσοι εργάστηκαν για τη σύνταξη του συζητούµενου σχεδίου
νόµου. Τον Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Φλωρίδη. Θέλω να ευχαρι-
στήσω, επίσης, τους δικαστές της Νοµικής Υπηρεσίας του
Υπουργείου που, όπως σε όλα τα νοµοθετήµατα, συνέδραµαν
στη σύνταξη του παρόντος σχεδίου νόµου. Τους συνεργάτες
µας. Θέλω, επίσης, να ευχαριστήσω τον εισηγητή µας ο οποίος
ανέπτυξε και ανέδειξε όλες τις πτυχές του ζητούµενο σχέδιο
νόµου. Τους συναδέλφους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και
των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης που υποστήριξαν και θα υπερ-
ψηφίσουν το σχέδιο νόµου το οποίο συζητούµε και εξαντλείται
η συζήτηση σήµερα. Επίσης, ειλικρινά και θερµά θέλω να ευχα-
ριστήσω τους συναδέλφους δικηγόρους οι οποίοι είχαν καθορι-
στική και ουσιώδη συµµετοχή και συµβολή στη σύνταξη του
παρόντος σχεδίου νόµου. Ουσιαστικά συνδιαµορφώσαµε µε
τους δικηγόρους τις διατάξεις που αποτελούν το κείµενο του νο-
µοσχεδίου. Και βεβαίως, να ευχαριστήσω και τους συµβολαι-
ογράφους επίσης για τη δική τους συµβολή. 
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Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε το ζητούµενο σχέδιο
νόµου και η ψήφος σας αυτή θα είναι µια...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Τοµή.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ (Υφυπουργός Δικαιοσύνης): Δεν θα

είναι τοµή, θα είναι όµως µια συµβολή, ακόµη και µικρή στη βελ-
τίωση των συνθηκών απονοµής δικαιοσύνης. 

Σας ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υφυπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα µαθήτριες και µαθητές και οκτώ
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Σχολείο Δεύτερης Ευκαιρίας Αχαρ-
νών. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σας εύχεται καλή πρόοδο.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει, προκειµένου να ολοκληρώσει την πο-
λύωρη σηµερινή συνεδρίαση επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης, ο Υπουργός Δικαιοσύνης ο κ. Φλωρίδης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Τον λόγο τον ζήτησα µόνο για να πω ευχαριστίες στο Σώµα,

στα κόµµατα, στους εκπροσώπους, στους εισηγητές, στους Βου-
λευτές. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό ότι αυτό το νοµοσχέδιο ψη-
φίζεται µε ευρύτατη πλειοψηφία. Με βάση τις δηλωθείσες από
τους εισηγητές θέσεις, δηλαδή από τη Νέα Δηµοκρατία, τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ. Δεν γνωρίζω για τη Νίκη ποια είναι η τελική
της θέση. Θα ψηφίσετε; Παρακαλώ, πείτε τώρα, αν θέλετε. 

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ψηφίζουµε κι εµείς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Μάλιστα.

Ευχαριστώ.
Το νοµοσχέδιο παίρνει, µε βάση την κοινοβουλευτική δύναµη

που έχουν τα κόµµατα, περισσότερες από διακόσιες τριάντα ψή-
φους. Αυτό είναι µία ευχάριστη και ωραία στιγµή για το Κοινο-
βούλιο, γιατί ακριβώς συναισθανόµαστε όλοι ότι γίνεται µία
προσπάθεια η οποία ωφελεί πολλούς, ωφελεί την κοινωνία, ωφε-
λεί τα δικαστήρια, τους δικαστές, τους δικηγόρους και είναι
όντως µία καλή στιγµή.

Γι’ αυτόν τον λόγο, θα ήθελα και πάλι να κλείσω µε τις ευχαρι-
στίες αυτές προς όλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Υπουργέ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενίσχυση δικηγορικής
ύλης: Ρυθµίσεις για τα κληρονοµητήρια, τις αποδοχές και απο-
ποιήσεις κληρονοµιών, τις εγγραφές και τις εξαλείψεις συναινε-
τικών προσηµειώσεων υποθηκών και τις ένορκες βεβαιώσεις και
για το Ταµείο Χρηµατοδοτήσεως Δικαστικών Κτιρίων και την πλη-
ρωµή των υποθέσεων νοµικής βοήθειας και λοιπές επείγουσες
ρυθµίσεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωρι-
στά. 

Σας επισηµαίνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την αρχή του
νοµοσχεδίου, είκοσι έξι άρθρα, δύο τροπολογίες, το ακροτελεύ-
τιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εφόσον έχετε ολο-

κληρώσει την ψηφοφορία, παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της
ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-
των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:



Ενίσχυση δικηγορικής ύλης:Ρυθµίσεις για τα κληρονοµητή-
ρια, τις αποδοχές και αποποιήσεις κληρονοµιών, τις εγγραφές
και τις εξαλείψεις συναινετικών… την πληρωµή των υποθέσεων

νοµικής βοήθειας…

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 4 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 5 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 12 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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Άρθρο 13 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 16 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΝΑΙ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΝΑΙ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 23 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 24 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 25 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

13008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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Υπ. Τροπ. 111/9 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΝΑΙ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Υπ. Τροπ. 112/10 όπως τροπ.      ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: ΠΡΝ

ΝΙΚΗ: ΝΑΙ
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς το σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Δικαιοσύνης: «Ενίσχυση δικηγορικής
ύλης: Ρυθµίσεις για τα κληρονοµητήρια, τις αποδοχές και απο-
ποιήσεις κληρονοµιών, τις εγγραφές και τις εξαλείψεις συναινε-
τικών προσηµειώσεων υποθηκών και τις ένορκες βεβαιώσεις και
για το Ταµείο Χρηµατοδοτήσεως Δικαστικών Κτιρίων και την πλη-
ρωµή των υποθέσεων νοµικής βοήθειας και λοιπές επείγουσες
ρυθµίσεις», έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί
της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενίσχυση δικηγορικής ύλης: Ρυθµίσεις για τα κληρονοµητή-
ρια, τις αποδοχές και αποποιήσεις κληρονοµιών, τις εγγραφές
και τις εξαλείψεις συναινετικών προσηµειώσεων υποθηκών και
τις ένορκες βεβαιώσεις και για το Ταµείο Χρηµατοδοτήσεως
Δικαστικών Κτιρίων και την πληρωµή των υποθέσεων νοµικής
βοήθειας και λοιπές επείγουσες ρυθµίσεις

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ
ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 1: Σκοπός
Άρθρο 2: Αντικείµενο
ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΚΛΗΡΟΝΟΜΗΤΗΡΙΑ, ΤΙΣ ΑΠΟΔΟΧΕΣ ΚΑΙ

ΑΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΩΝ, ΤΙΣ ΕΓΓΡΑΦΕΣ ΚΑΙ ΤΙΣ ΕΞΑΛΕΙ-
ΨΕΙΣ ΣΥΝΑΙΝΕΤΙΚΩΝ ΠΡΟΣΗΜΕΙΩΣΕΩΝ ΚΑΙ ΥΠΟΘΗΚΩΝ ΚΑΙ
ΤΙΣ ΕΝΟΡΚΕΣ ΒΕΒΑΙΩΣΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΚΛΗΡΟΝΟΜΗΤΗΡΙΑ
Άρθρο 3: Έκδοση κληρονοµητηρίου µετά από πράξη δικηγό-

ρου - Αντικατάσταση άρθρου 819 Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
Άρθρο 4: Περιεχόµενο της πράξης για την παροχή κληρονο-

µητηρίου - Τροποποίηση άρθρου 820 Κώδικα Πολιτικής Δικονο-
µίας

Άρθρο 5: Ένδικα µέσα κατά της πράξης για την παροχή κλη-
ρονοµητηρίου - Αντικατάσταση άρθρου 824 Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας

Άρθρο 6: Παροχή κληρονοµητηρίου δυνάµει πράξης ή απόφα-
σης - Τροποποίηση άρθρου 1956 Αστικού Κώδικα

Άρθρο 7: Απόδειξη του περιεχοµένου της αίτησης για την πα-
ροχή κληρονοµητηρίου - Τροποποίηση άρθρου 1958 Αστικού
Κώδικα

Άρθρο 8: Αυτεπάγγελτη έρευνα των δηλώσεων αυτού που
ζητεί το κληρονοµητήριο - Τροποποίηση άρθρου 1959 Αστικού
Κώδικα

Άρθρο 9: Παροχή κοινού κληρονοµητηρίου - Τροποποίηση άρ-
θρου 1960 Αστικού Κώδικα

Άρθρο 10: Περιεχόµενο του κληρονοµητηρίου - Τροποποίηση
άρθρου 1961 Αστικού Κώδικα

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΑΠΟΔΟΧΕΣ ΚΑΙ ΑΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΛΗΡΟ-

ΝΟΜΙΩΝ
Άρθρο 11: Αποδοχή κληρονοµιάς µε πράξη δικηγόρου - Τρο-

ποποίηση άρθρου 812 Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΠΡΟΣΗΜΕΙΩΣΕΙΣ ΥΠΟΘΗΚΩΝ
Άρθρο 12: Εγγραφή και εξάλειψη συναινετικής προσηµείωσης

υποθήκης µε πράξη δικηγόρου - Προσθήκη άρθρου 208 στον
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας

Άρθρο 13: Τίτλος για την εγγραφή προσηµείωσης υποθήκης -
Αντικατάσταση άρθρου 1274 Αστικού Κώδικα

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΕΝΟΡΚΕΣ ΒΕΒΑΙΩΣΕΙΣ
Άρθρο 14: Λήψη ενόρκων βεβαιώσεων αποκλειστικά ενώπιον

συµβολαιογράφου ή δικηγόρου - Τροποποίηση άρθρου 421 Κώ-
δικα Πολιτικής Δικονοµίας

Άρθρο 15: Κατάθεση κατά την προδικασία στη διοικητική δίκη
- Τροποποίηση άρθρου 185 Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

Άρθρο 16: Πίνακας αµοιβών και πάγιων εισφορών δικηγόρων
- Τροποποίηση Παραρτηµάτων Ι και ΙΙΙ Κώδικα Δικηγόρων

Άρθρο 17: Αποκλειστική αρµοδιότητα συµβολαιογράφου ή δι-

κηγόρου για λήψη ένορκης βεβαίωσης 
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΓΕΝΙΚΗ ΔΙΑΤΑΞΗ - ΕΞΑΙΡΕΣΗ ΔΙΚΗΓΟΡΩΝ ΣΕ ΠΕΡΙΠΤΩΣΗ

ΕΚΔΟΣΗΣ ΠΡΑΞΕΩΝ ΑΠΟ ΔΙΚΗΓΟΡΟΥΣ ΣΥΜΦΩΝΑ ΜΕ ΤΟΝ
ΚΩΔΙΚΑ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 18: Δυνατότητα εξαίρεσης δικηγόρων όταν εκδίδουν
πράξεις σύµφωνα µε τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας - Τροπο-
ποίηση άρθρου 52 Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΠΡΟΕΛΕΓΧΟΥ ΑΠΟ ΔΙΚΗ-

ΓΟΡΟ ΣΤΗΝ ΕΓΓΡΑΦΗ Ή ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ ΚΑΤΑΣΤΑΣΤΙΚΟΥ ΣΩ-
ΜΑΤΕΙΟΥ - ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ
ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

Άρθρο 19:  Διενέργεια προελέγχου για την εγγραφή και τρο-
ποποίηση καταστατικού σωµατείου - Αντικατάσταση παρ. 1 άρ-
θρου 787 Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας

Άρθρο 20: Ένταξη των αδικηµάτων δωροδοκίας στο καθ’ ύλην
πεδίο εφαρµογής του ν. 4990/2022 - Τροποποίηση άρθρου 4 ν.
4990/2022

Άρθρο 21: Αρµοδιότητα εισαγγελέα οικονοµικού εγκλήµατος
για την άσκηση ποινικής δίωξης - Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου
35 Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας  

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ ΔΙΚΑΣΤΙ-

ΚΩΝ ΚΤΙΡΙΩΝ ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΛΗΡΩΜΗ ΑΠΑΙΤΗΣΕΩΝ ΑΠΟ ΤΗΝ ΠΑ-
ΡΟΧΗ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΣΤΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΧΟΡΗΓΗΣΗΣ ΝΟΜΙΚΗΣ
ΒΟΗΘΕΙΑΣ

Άρθρο 22: Εξουσιοδότηση υπογραφής από τον Πρόεδρο του
Διοικητικού Συµβουλίου του Ταµείου Χρηµατοδοτήσεως Δικαστι-
κών Κτιρίων στους Προϊσταµένους της Διεύθυνσης και των Τµη-
µάτων - Τροποποίηση άρθρου 6 ν.δ. 1017/1971

Άρθρο 23: Εξαίρεση κατά την καταβολή αποζηµιώσεων νοµι-
κής βοήθειας του ελέγχου για οφειλές προς ασφαλιστικούς ορ-
γανισµούς - Τροποποίηση άρθρου 14     ν. 3226/2004

Άρθρο 24: Σύσταση οµάδας εργασίας για την εκκαθάριση και
εξόφληση απαιτήσεων από την παροχή υπηρεσιών στο πλαίσιο
χορήγησης νοµικής βοήθειας

Άρθρο 25: Πληρωµή αποζηµιώσεων δικηγόρων νοµικής βοή-
θειας

Άρθρο 26: Νοµοτεχνική προσαρµογή της διαδικασίας εκκαθά-
ρισης και πληρωµής αποζηµιώσεων δικηγόρων νοµικής βοήθειας
λόγω της πληρωµής αποζηµιώσεων - Τροποποίηση παρ. 2 και 6
άρθρου 69 ν. 5016/2023

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑ-

ΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 27: Εξουσιοδοτικές διατάξεις
Άρθρο 28: Mεταβατικές διατάξεις
Άρθρο 29: Καταργούµενες διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Ε’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ ΠΕΡΙ-

ΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΥΓΕΙΑΣ
Άρθρο 30: Μέτρα µείωσης του ενεργειακού κόστους για την

προώθηση του πρωτογενούς και δευτερογενούς τοµέα
Άρθρο 31: Επιτροπή Ελέγχου του Συστήµατος Ηλεκτρονικής

Προέγκρισης του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών
Υγείας - Προσθήκη άρθρου 265Α στον    ν. 4512/2018

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 32: Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος νόµου είναι:
α) η αποφόρτιση των δικαστηρίων από διαδικασίες που µπο-

ρούν µε πρόσφορο τρόπο να διενεργηθούν από τους δικηγό-
ρους µέσω της µεταφοράς ύλης από τα δικαστήρια µε σκοπό
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την άµεση και αποτελεσµατική ολοκλήρωση νοµικών ενεργειών
και κατ’ επέκταση την επιτάχυνση της απονοµής της δικαιοσύ-
νης, και

β) η άµεση εκκαθάριση και πληρωµή των αποζηµιώσεων νοµι-
κής βοήθειας στους δικηγόρους µέσω στοχευµένων παρεµβά-
σεων και η απλοποίηση των σχετικών διαδικασιών.

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος νόµου είναι:
α) η µεταφορά ύλης από τα δικαστήρια στους δικηγόρους, µε

στοχευµένες παρεµβάσεις στον Αστικό Κώδικα (π.δ. 456/1984,
Α’ 164) και τον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας (π.δ. 503/1985, Α’
182) που αφορούν:

αα) στην έκδοση και παροχή κληρονοµητηρίου,
αβ) στην αποδοχή και αποποίηση κληρονοµίας,
αγ) στις προσηµειώσεις υποθηκών,
αδ) στην παροχή ενόρκων βεβαιώσεων,
β) η θέσπιση διατάξεων για την οργάνωση θεµάτων του Τα-

µείου Χρηµατοδότησης Δικαστικών Κτιρίων (ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.) και την
πληρωµή των υποθέσεων νοµικής βοήθειας µε παρεµβάσεις στο
ν.δ. 1017/1971 (Α’ 209) και τον ν. 3226/2004 (Α’ 24).

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΚΛΗΡΟΝΟΜΗΤΗΡΙΑ, 

ΤΙΣ ΑΠΟΔΟΧΕΣ ΚΑΙ ΑΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΩΝ, 
ΤΙΣ ΕΓΓΡΑΦΕΣ ΚΑΙ ΤΙΣ ΕΞΑΛΕΙΨΕΙΣ ΣΥΝΑΙΝΕΤΙΚΩΝ 

ΠΡΟΣΗΜΕΙΩΣΕΩΝ ΚΑΙ ΥΠΟΘΗΚΩΝ 
ΚΑΙ ΤΙΣ ΕΝΟΡΚΕΣ ΒΕΒΑΙΩΣΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΑ ΚΛΗΡΟΝΟΜΗΤΗΡΙΑ

Άρθρο 3
Έκδοση κληρονοµητηρίου µετά από πράξη δικηγόρου - 

Αντικατάσταση άρθρου 819 
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας

Το άρθρο 819 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας       (π.δ.
503/1985, Α’ 182), περί της έκδοσης κληρονοµητηρίου, αντικα-
θίσταται ως εξής:

«Άρθρο 819

1. Το πιστοποιητικό για το κληρονοµικό δικαίωµα (κληρονοµη-
τήριο) χορηγείται µετά από πράξη δικηγόρου, µέλους του δικη-
γορικού συλλόγου της περιφέρειας του πρωτοδικείου του
δικαστηρίου της κληρονοµιάς, κατόπιν αίτησης, η οποία κατατί-
θεται στο δικαστήριο της κληρονοµιάς από τον κληρονόµο ή τον
καταπιστευµατοδόχο ή τον κληροδόχο ή τον εκτελεστή διαθήκης
και η οποία αναρτάται σε ειδικό χώρο του καταστήµατος του ει-
ρηνοδικείου για χρονικό διάστηµα δέκα (10) ηµερών. Η αίτηση
του πρώτου εδαφίου υπογράφεται από πληρεξούσιο δικηγόρο
και συνοδεύεται από το σχετικό γραµµάτιο προείσπραξης,
καθώς και από ειδικό γραµµάτιο προκαταβολής της αµοιβής του
δικηγόρου του πρώτου εδαφίου, που εκδίδει ο δικηγορικός σύλ-
λογος του οποίου µέλος είναι ο ανωτέρω δικηγόρος. Όταν το
Δηµόσιο, Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης, οργανισµοί κοινω-
νικής ασφάλισης ή λοιπά νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου υπο-
βάλλουν την αίτηση του πρώτου εδαφίου καταβάλλουν το ήµισυ
της προβλεπόµενης αποζηµίωσης για τον δικηγόρο του πρώτου
εδαφίου που εκδίδει την πράξη. 

2. Ο δικηγόρος ορίζεται από κατάλογο, που καταρτίζει και δια-
βιβάζει, πριν από την έναρξη κάθε δικαστικού έτους, στη γραµ-
µατεία του δικαστηρίου ο δικηγορικός σύλλογος, και ορίζεται,
τηρουµένης της σειράς του καταλόγου, από τον γραµµατέα του
δικαστηρίου στην πράξη κατάθεσης της σχετικής αίτησης. Ο δι-
κηγόρος ενηµερώνεται από τη γραµµατεία του δικαστηρίου µε
µήνυµα µέσω ηλεκτρονικού ταχυδροµείου, παραλαµβάνει, έγ-

χαρτα ή ηλεκτρονικά, την αίτηση και τα συνοδευτικά έγγραφα
µετά από την πάροδο του χρονικού διαστήµατος του πρώτου
εδαφίου της παρ. 1 και µε την επιφύλαξη του τέταρτου εδαφίου
της παρούσας, επί των οποίων δύναται να ζητεί διευκρινίσεις και
συµπληρώσεις. Αν δεν πληρούνται οι προϋποθέσεις των άρθρων
1956 περί της έννοιας του κληρονοµητηρίου, 1957 περί του πε-
ριεχοµένου της αίτησης κληρονοµητηρίου, 1958, 1959, 1960 περί
περισσότερων κληρονόµων και 1961 περί περιεχοµένου του κλη-
ρονοµοτηρίου του Αστικού Κώδικα ο δικηγόρος εκδίδει σχετική
απορριπτική πράξη. Αν ο δικηγόρος που ορίστηκε αρνείται ή κω-
λύεται για οποιονδήποτε λόγο να αναλάβει την έκδοση της πρά-
ξης ή αν αποβιώσει ή αν δεν εκδώσει την πράξη εντός τριάντα
(30) ηµερών από την εποµένη της ηµέρας που παραλαµβάνει την
αίτηση και τα έγγραφα, ορίζεται ο επόµενος κατά σειρά στον κα-
τάλογο δικηγόρος, ο οποίος ορίζεται µε πράξη του προϊσταµέ-
νου του ειρηνοδικείου, την έκδοση της οποίας αιτείται όποιος
έχει έννοµο συµφέρον. O δικηγόρος οφείλει να ενεργεί κατά την
άσκηση των καθηκόντων του, σύµφωνα µε τον Κώδικα Δικηγό-
ρων (ν. 4194/2013,         Α’ 208). Αν καθ’ υποτροπήν δεν εκδίδει
την πράξη εµπροθέσµως, υποβάλλεται από τη γραµµατεία του
αρµοδίου δικαστηρίου στο πειθαρχικό όργανο του οικείου δικη-
γορικού συλλόγου ενηµέρωση για τη µη άσκηση των καθηκόντων
του και εφαρµόζονται τα άρθρα 146 έως 159 του Κώδικα Δικη-
γόρων. Στην περίπτωση του πέµπτου εδαφίου, ο δικηγόρος δύ-
ναται να αποκλείεται έως και ένα (1) έτος από την εγγραφή στον
κατάλογο του δευτέρου εδαφίου. 

3. Αν εντός του χρονικού διαστήµατος του πρώτου εδαφίου
της παρ. 1 ασκηθεί παρέµβαση τρίτου, ο ειρηνοδίκης προσδιο-
ρίζει δικάσιµο για τη συζήτησή της, προκειµένου να εκδοθεί από-
φαση επ’ αυτής. Η άσκηση της παρέµβασης του πρώτου
εδαφίου αναστέλλει την ισχύ της πράξης και την έκδοση του πι-
στοποιητικού.

4. Το πιστοποιητικό (κληρονοµητήριο) εκδίδεται από τον γραµ-
µατέα του δικαστηρίου στο οποίο κατατέθηκε η αίτηση και πα-
ραδίδεται σε αυτόν που αιτήθηκε την έκδοσή του µε απόδειξη
παραλαβής, η οποία φυλάσσεται στο αρχείο του δικαστηρίου.
Αν την έκδοση του πιστοποιητικού διατάζει το δικαστήριο που δί-
κασε ύστερα από έφεση, το πιστοποιητικό εκδίδεται από τον
γραµµατέα του πρωτοβάθµιου δικαστηρίου, στον οποίο απο-
στέλλεται χωρίς υπαίτια καθυστέρηση αντίγραφο της απόφα-
σης.»

Άρθρο 4
Περιεχόµενο της πράξης για την παροχή 

κληρονοµητηρίου - Τροποποίηση άρθρου 820 
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας

Στο άρθρο 820 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας     (π.δ.
503/1985, Α’ 182), περί του περιεχοµένου της απόφασης για την
παροχή κληρονοµητηρίου, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στην παρ. 1, οι λέξεις «Η διάταξη του ειρηνοδίκη» αντι-
καθίστανται από τις λέξεις «Η πράξη του δικηγόρου», β) στην
παρ. 2, η λέξη «ειρηνοδίκη» αντικαθίσταται από τη λέξη «δικηγό-
ρου» και το άρθρο 820 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 820

1. Η πράξη του δικηγόρου και η απόφαση του δικαστηρίου της
κληρονοµιάς που επιλαµβάνεται, πρέπει να περιέχει: α) το ονο-
µατεπώνυµο του κληρονοµουµένου, β) τα ονοµατεπώνυµα των
κληρονόµων ή καταπιστευµατοδόχων ή κληροδόχων στους οποί-
ους παρέχεται, γ) τις κληρονοµικές µερίδες του καθενός ή τα αν-
τικείµενα τα οποία περιέρχονται στον καθένα, δ) τους όρους ή
τους περιορισµούς µε τους οποίους η κληρονοµιά, το καταπί-
στευµα ή η κληροδοσία περιέρχεται στον καθένα και, ιδιαίτερα
αν πρόκειται για κληρονόµο, τα καταπιστεύµατα και τα κληρο-
δοτήµατα που βαρύνουν «την κληρονοµία», και ε) τα ονοµατεπώ-
νυµα των εκτελεστών διαθήκης και τις εξουσίες που η διαθήκη
τους παρέχει.

2. Αν το πιστοποιητικό χορηγείται σε εκτελεστή διαθήκης, η
πράξη του δικηγόρου ή η απόφαση του δικαστηρίου πρέπει να
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περιέχει µόνο: α) το ονοµατεπώνυµο του κληρονοµουµένου και
β) το ονοµατεπώνυµο του εκτελεστή διαθήκης και τις εξουσίες
που του παρέχει η διαθήκη.»

Άρθρο 5
Ένδικα µέσα κατά της πράξης για την παροχή 
κληρονοµητηρίου - Αντικατάσταση άρθρου 824 

Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας

Το άρθρο 824 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας       (π.δ.
503/1985, Α’ 182), περί των ενδίκων µέσων κατά της απόφασης
για την παροχή κληρονοµητηρίου, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 824

1. Κάθε πράξη, η οποία εκδίδεται από τον δικηγόρο και στην
οποία στηρίζεται η παροχή ή η µη παροχή πιστοποιητικού, προ-
σβάλλεται µε ανακοπή εφαρµοζοµένων κατά τα λοιπά των άρ-
θρων 583, 584 και 585 από οποιονδήποτε έχει έννοµο συµφέρον
εντός προθεσµίας είκοσι (20) ηµερών από τη δηµοσίευσή της. Η
προθεσµία της ανακοπής και η άσκησή της αναστέλλουν την
ισχύ της πράξης και την έκδοση του πιστοποιητικού.

2. Η απόφαση που διατάσσει την παροχή πιστοποιητικού προ-
σβάλλεται µε έφεση, εντός προθεσµίας είκοσι (20) ηµερών από
τη δηµοσίευσή της. Η προθεσµία της έφεσης και η άσκησή της
αναστέλλουν την ισχύ της απόφασης και την έκδοση του πιστο-
ποιητικού. Η απόφαση που διατάζει την παροχή πιστοποιητικού
δεν προσβάλλεται µε αναψηλάφηση, αναίρεση ή τριτανακοπή.

3. Η απόφαση που διατάζει την αφαίρεση του πιστοποιητικού
ή το κηρύσσει ανίσχυρο ή εκείνη που το τροποποιεί ή το ανακα-
λεί, προσβάλλεται µόνο µε τριτανακοπή στο δικαστήριο της κλη-
ρονοµίας εντός της προθεσµίας του άρθρου 1965 του Αστικού
Κώδικα.»

Άρθρο 6
Παροχή κληρονοµητηρίου δυνάµει πράξης ή απόφασης -

Τροποποίηση άρθρου 1956 Αστικού Κώδικα

Στο άρθρο 1956 του Αστικού Κώδικα (π.δ. 456/1984, Α’ 164),
περί της έννοιας του κληρονοµητηρίου, επέρχονται οι ακόλουθες
τροποποιήσεις: α) οι λέξεις «Ο ειρηνοδίκης» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «Το δικαστήριο της κληρονοµίας», β) πριν από τις λέ-
ξεις «του παρέχει» προστίθενται οι λέξεις «, δυνάµει απόφασης
ή πράξης», γ) πριν από τις λέξεις «τη µερίδα» προστίθεται η λέξη
«για» και το άρθρο 1956 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1956
Έννοια

Το δικαστήριο της κληρονοµίας, ύστερα από αίτηση του κλη-
ρονόµου, δυνάµει απόφασης ή πράξης του παρέχει πιστοποι-
ητικό για το κληρονοµικό του δικαίωµα και για τη µερίδα που του
αναλογεί (κληρονοµητήριο).»

Άρθρο 7
Απόδειξη του περιεχοµένου της αίτησης 

για την παροχή κληρονοµητηρίου - 
Τροποποίηση άρθρου 1958 Αστικού Κώδικα

Στο δεύτερο εδάφιο του άρθρου 1958 του Αστικού Κώδικα
(π.δ. 456/1984, Α’ 164), περί της απόδειξης του περιεχοµένου
της αίτησης για την παροχή κληρονοµητηρίου, επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: α) η λέξη «προσαχθεί» αντικαθίσταται
από τη λέξη «προσκοµισθεί», β) οι λέξεις «ο ειρηνοδίκης µπορεί
να επιτρέπει άλλα αποδεικτικά µέσα, υποχρεώνοντας συγχρόνως
αυτόν που υπέβαλε την αίτηση να βεβαιώσει ενόρκως ότι δεν
γνωρίζει κανένα γεγονός αντίθετο µε τις δηλώσεις του» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «ο αρµόδιος δικηγόρος για την έκδοση
µπορεί να αξιολογήσει και κάθε άλλο προσκοµισθέν έγγραφο»,
γ) προστίθεται τρίτο εδάφιο, και το άρθρο 1958 διαµορφώνεται
ως εξής:

«Άρθρο 1958
Απόδειξη

Εκείνος που υποβάλλει την αίτηση, αποδεικνύει µε δηµόσια
έγγραφα την ακρίβεια όσων αναφέρονται στο προηγούµενο
άρθρο. Αν είναι αδύνατον ή ιδιαίτερα δύσκολο να προσκοµισθεί
δηµόσιο έγγραφο, ο αρµόδιος δικηγόρος για την έκδοση µπορεί
να αξιολογήσει και κάθε άλλο προσκοµισθέν έγγραφο. Όταν το
κληρονοµητήριο εκδίδεται µε βάση απόφαση, ο δικαστής µπορεί
στην περίπτωση του δεύτερου εδαφίου να υποχρεώσει συγχρό-
νως αυτόν που υπέβαλε την αίτηση να βεβαιώσει ενόρκως ότι
δεν γνωρίζει κανένα γεγονός αντίθετο µε τις δηλώσεις του, ενώ
κατά τα λοιπά εφαρµόζεται και το άρθρο 744 του Κώδικα Πολι-
τικής Δικονοµίας.»

Άρθρο 8
Αυτεπάγγελτη έρευνα των δηλώσεων 
αυτού που ζητεί το κληρονοµητήριο - 

Τροποποίηση άρθρου 1959 Αστικού Κώδικα

Στο άρθρο 1959 του Αστικού Κώδικα (π.δ. 456/1984, Α’ 164),
περί της αυτεπάγγελτης έρευνας των δηλώσεων αυτού που ζητεί
το κληρονοµητήριο, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α)
στον τίτλο, διαγράφονται οι λέξεις «από το δικαστήριο», β) στο
πρώτο εδάφιο, βα) οι λέξεις «Ο ειρηνοδίκης» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «Ο αρµόδιος να εκδώσει το κληρονοµητήριο», ββ) η λέξη
«αυτεπαγγέλτως» διαγράφεται, βγ) οι λέξεις «να διατάξει» αντικα-
θίστανται από τις λέξεις «να ζητήσει», γ) στο δεύτερο εδάφιο η
φράση «να διατάξει να κλητευθούν και» αντικαθίσταται µε τη
φράση «να καλέσει για» και το άρθρο 1959 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 1959
Αυτεπάγγελτη έρευνα

Ο αρµόδιος να εκδώσει το κληρονοµητήριο έχει δικαίωµα να
ερευνήσει µε κάθε τρόπο για να εξακριβώσει τις δηλώσεις εκεί-
νου που ζητεί το κληρονοµητήριο και ιδίως να ζητήσει να δηµο-
σιευθεί η αίτηση, καθορίζοντας και τον τρόπο δηµοσίευσής της.
Έχει επίσης δικαίωµα να καλέσει για να ακουστούν πρόσωπα
που είναι πιθανό να αξιώνουν κληρονοµικά δικαιώµατα και ιδίως
πρόσωπα τα οποία θα ήταν κληρονόµοι αν τυχόν ήταν άκυρη η
διάταξη της τελευταίας βούλησης, ή πρόσωπα τα οποία έχουν
δίκη που εκκρεµεί για το ίδιο κληρονοµικό δικαίωµα.»

Άρθρο 9
Παροχή κοινού κληρονοµητηρίου - 

Τροποποίηση άρθρου 1960 Αστικού Κώδικα

Στην παρ. 2 του άρθρου 1960 του Αστικού Κώδικα   (π.δ.
456/1984, Α’ 164), περί της παροχής κοινού κληρονοµητηρίου,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) οι λέξεις «Ο ειρηνο-
δίκης µπορεί να απαιτήσει» αντικαθίστανται από τις λέξεις «Ο αρ-
µόδιος να εκδώσει το κληρονοµητήριο µπορεί να ζητήσει», β) οι
λέξεις «να βεβαιώσουν ότι» αντικαθίστανται από τις λέξεις «να
προσκοµίσουν υπεύθυνες δηλώσεις, µε τις οποίες βεβαιώνουν
ότι», γ) προστίθενται οι λέξεις «της παρ. 1», και το άρθρο 1960
διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1960
Περισσότεροι κληρονόµοι

Αν υπάρχουν περισσότεροι κληρονόµοι, µε αίτηση οποιουδή-
ποτε από αυτούς παρέχεται κοινό κληρονοµητήριο. Στην περί-
πτωση αυτή, εκείνος που το ζητεί, πρέπει να αναφέρει τα
ονόµατα και τις µερίδες όλων των κληρονόµων, καθώς και ότι
αυτοί αποδέχτηκαν την κληρονοµία και ακόµη να αποδείξει τις
δηλώσεις του αυτές. 

Ο αρµόδιος να εκδώσει το κληρονοµητήριο, µπορεί να ζητήσει
από όλους τους κληρονόµους να προσκοµίσουν υπεύθυνες δη-
λώσεις, µε τις οποίες βεβαιώνουν ότι δεν γνωρίζουν κανένα γε-
γονός αντίθετο µε τις δηλώσεις της παρ. 1.»
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Άρθρο 10
Περιεχόµενο του κληρονοµητηρίου -

Τροποποίηση άρθρου 1961 Αστικού Κώδικα

Στην παρ. 1 του άρθρου 1961 του Αστικού Κώδικα   (π.δ.
456/1984, Α’ 164), περί του περιεχοµένου του κληρονοµητηρίου,
οι λέξεις «αν ο ειρηνοδίκης κρίνει» αντικαθίστανται από τις λέξεις
«αν κριθεί» και το άρθρο 1961 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 1961
Περιεχόµενο του κληρονοµητηρίου

Το κληρονοµητήριο παρέχεται µόνον αν κριθεί ότι έχουν απο-
δειχτεί όσα αναφέρονται στην αίτηση.

Το κληρονοµητήριο αναγράφει τον κληρονόµο και αν υπάρ-
χουν περισσότεροι και την κληρονοµική µερίδα καθενός και
ακόµη τον εκτελεστή της διαθήκης, καθώς και τον καταπιστευ-
µατοδόχο και τους όρους µε τους οποίους αυτός διορίζεται.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΑΠΟΔΟΧΕΣ 

ΚΑΙ ΑΠΟΠΟΙΗΣΕΙΣ ΚΛΗΡΟΝΟΜΙΩΝ

Άρθρο 11
Αποδοχή κληρονοµίας µε πράξη δικηγόρου - 

Τροποποίηση άρθρου 812 
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας

Στο άρθρο 812 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας     (π.δ.
503/1985, Α’ 182) προστίθενται δεύτερο και τρίτο εδάφιο και το
άρθρο 812 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 812

Η δήλωση αποποίησης κληρονοµίας ή αποδοχής κληρονοµίας
µε το ευεργέτηµα της απογραφής, αποδοχής ή αποποίησης του
λειτουργήµατος του εκτελεστή ή παραίτησης από αυτό και απο-
δοχής του διορισµού κηδεµόνα σχολάζουσας κληρονοµίας ή πα-
ραίτησης από αυτόν γίνεται στη γραµµατεία του δικαστηρίου της
κληρονοµίας. Με τη διαδικασία του πρώτου εδαφίου δύναται να
υποβληθεί και δήλωση αποδοχής κληρονοµίας από τον κληρο-
νόµο. Στην περίπτωση αυτή, ο δηλών έχει υποχρέωση να παρί-
σταται µετά πληρεξουσίου δικηγόρου.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΠΡΟΣΗΜΕΙΩΣΕΙΣ ΥΠΟΘΗΚΩΝ

Άρθρο 12
Εγγραφή και εξάλειψη συναινετικής προσηµείωσης

υποθήκης µε πράξη δικηγόρου - Προσθήκη άρθρου 208
στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας 

Στον Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας (π.δ. 503/1985,     Α’ 182),
µετά από το άρθρο 207, προστίθεται άρθρο 208 ως εξής:

«Άρθρο 208
Εγγραφή και εξάλειψη συναινετικής προσηµείωσης

υποθήκης µε πράξη δικηγόρου

1. Τίτλο για την εγγραφή συναινετικής προσηµείωσης υποθή-
κης και τίτλο για την εξάλειψη συναινετικής προσηµείωσης υπο-
θήκης αποτελεί πράξη η οποία εκδίδεται από δικηγόρο, µέλος
του δικηγορικού συλλόγου της περιφέρειας του πρωτοδικείου
στην περιφέρεια του οποίου εδρεύει το ειρηνοδικείο στο οποίο
κατατίθεται η αίτηση. Η αίτηση µπορεί να κατατεθεί και τα δι-
καιολογητικά έγγραφα να υποβληθούν ηλεκτρονικά. Η αίτηση
της εγγραφής ή της εξάλειψης συναινετικής προσηµείωσης υπο-
θήκης: α) υπογράφεται από πληρεξούσιο δικηγόρο, και β) συνο-
δεύεται βα) από το σχετικό γραµµάτιο προείσπραξης των

πληρεξουσίων δικηγόρων του αιτούντος και του καθ’ ου η αί-
τηση, ββ) την έγγραφη συναίνεση του καθ’ ου η αίτηση, η οποία
υπογράφεται υποχρεωτικά από τον πληρεξούσιο δικηγόρο του
τελευταίου, βγ) από ειδικό γραµµάτιο προκαταβολής αµοιβής
του δικηγόρου του πρώτου εδαφίου του παρόντος που εκδίδει
ο δικηγορικός σύλλογος του οποίου µέλος είναι ο ανωτέρω δι-
κηγόρος. Όταν το Δηµόσιο, Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης,
οργανισµοί κοινωνικής ασφάλισης ή λοιπά νοµικά πρόσωπα δη-
µοσίου δικαίου υποβάλλουν την αίτηση του πρώτου εδαφίου κα-
ταβάλλουν το ήµισυ της προβλεπόµενης αποζηµίωσης για τον
δικηγόρο του πρώτου εδαφίου που εκδίδει την πράξη. Για την
έγγραφη συναίνεση απαιτείται είτε συµβολαιογραφικό είτε ψη-
φιακά υπογεγραµµένο έγγραφο. Στην έγγραφη συναίνεση απο-
τυπώνεται η συµφωνία του καθ’ ου η αίτηση για την εγγραφή της
προσηµείωσης υποθήκης σε βάρος της ακίνητης περιουσίας
του, µε ειδική µνεία της αιτίας και του ύψους της οφειλής, καθώς
και του ποσού της προσηµείωσης υποθήκης και περιγραφή του
ακινήτου ή των ακινήτων που θα προσηµειωθούν. Ο δικηγόρος
ορίζεται από κατάλογο, που καταρτίζει και διαβιβάζει πριν από
την έναρξη κάθε δικαστικού έτους στη γραµµατεία του δικαστη-
ρίου ο δικηγορικός σύλλογος, και ορίζεται, τηρουµένης της σει-
ράς του καταλόγου, από τον γραµµατέα του δικαστηρίου στην
πράξη κατάθεσης της σχετικής αίτησης. Ο δικηγόρος ενηµερώ-
νεται από τη γραµµατεία του δικαστηρίου µε µήνυµα µέσω ηλε-
κτρονικού ταχυδροµείου, παραλαµβάνει, έγχαρτα ή ηλεκτρονικά,
την αίτηση και τα συνοδευτικά έγγραφα, επί των οποίων δύναται
να ζητεί διευκρινίσεις και συµπληρώσεις και εκδίδει την πράξη
αµελλητί. Αν ο δικηγόρος που ορίστηκε αρνείται ή κωλύεται για
οποιονδήποτε λόγο να αναλάβει την έκδοση της πράξης ή αν
αποβιώσει ή αν δεν εκδώσει την πράξη εντός δέκα (10) ηµερών
από την εποµένη της ηµέρας που παραλαµβάνει την αίτηση και
τα έγγραφα, ορίζεται ο επόµενος κατά σειρά στον κατάλογο δι-
κηγόρος, ο οποίος ορίζεται µε πράξη του προϊσταµένου του ει-
ρηνοδικείου, την οποία αιτείται όποιος έχει έννοµο συµφέρον. O
δικηγόρος οφείλει να ενεργεί κατά την άσκηση των καθηκόντων
του σύµφωνα µε τον Κώδικα Δικηγόρων (ν. 4194/2013, Α’ 208).
Αν καθ’ υποτροπήν δεν εκδίδει εµπροθέσµως την πράξη, υπο-
βάλλεται από τη γραµµατεία του αρµοδίου δικαστηρίου στο πει-
θαρχικό όργανο του οικείου δικηγορικού συλλόγου ενηµέρωση
για τη µη άσκηση των καθηκόντων του και εφαρµόζονται τα
άρθρα 146 έως 159 του Κώδικα Δικηγόρων. Στην περίπτωση του
δέκατου εδαφίου, ο δικηγόρος δύναται να αποκλείεται έως και
ένα (1) έτος από την εγγραφή στον κατάλογο του έκτου εδαφίου.

Ο δικηγόρος εκδίδει την πράξη, την υπογράφει και την προ-
σκοµίζει στη γραµµατεία του ειρηνοδικείου, όπου η πράξη λαµ-
βάνει αριθµό πρωτοκόλλου και στη συνέχεια αρχειοθετείται µε
τα αναγκαία έγγραφα στο αρχείο του δικαστηρίου, από όπου οι
έχοντες έννοµο συµφέρον λαµβάνουν αντίγραφα.

2. Με πράξη δικηγόρου, σύµφωνα µε την παρ. 1, εξαλείφεται
προσηµείωση υποθήκης, ανεξαρτήτως του τίτλου εγγραφής της,
εφόσον από την πράξη προκύπτει ρητά η συναίνεση όλων των
µερών που είχαν εµπλακεί στην εγγραφή της.»

Άρθρο 13
Τίτλος για την εγγραφή προσηµείωσης υποθήκης -

Αντικατάσταση άρθρου 1274 Αστικού Κώδικα

Το άρθρο 1274 του Αστικού Κώδικα (π.δ. 456/1984,    Α’ 164),
περί της εγγραφής προσηµείωσης υποθήκης µόνο ύστερα από δι-
καστική απόφαση, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 1274
Προσηµείωση

Τίτλο για εγγραφή και εξάλειψη προσηµείωσης υποθήκης πα-
ρέχει δικαστική απόφαση, διαταγή πληρωµής, πρακτικό διαµε-
σολάβησης και όσες άλλες πράξεις ή διαταγές αναγνωρίζονται
από τον νόµο ως τίτλοι για εγγραφή προσηµείωσης.»
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΙΣ ΕΝΟΡΚΕΣ ΒΕΒΑΙΩΣΕΙΣ

Άρθρο 14
Λήψη ενόρκων βεβαιώσεων αποκλειστικά ενώπιον 

συµβολαιογράφου ή δικηγόρου -Τροποποίηση άρθρου 421
Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας

Στο άρθρο 421 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας     (π.δ.
503/1985, Α’ 182), περί ενόρκων βεβαιώσεων, επέρχονται οι εξής
αλλαγές: α) στο πρώτο εδάφιο διαγράφονται οι λέξεις «του ειρη-
νοδίκη ή», β) προστίθεται νέο τρίτο εδάφιο και το άρθρο 421 δια-
µορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 421

Οι διάδικοι µπορούν να προσκοµίσουν προαποδεικτικώς ένορ-
κες βεβαιώσεις, εφόσον αυτές λαµβάνονται ενώπιον συµβολαι-
ογράφου ή δικηγόρου της έδρας του δικαστηρίου ή της
κατοικίας ή της διαµονής του µάρτυρα ή ενώπιον του προξένου
της κατοικίας ή της διαµονής του µάρτυρα κατά τη διαδικασία
των άρθρων 422 έως 424. Η ένορκη βεβαίωση που λαµβάνεται
ενώπιον δικηγόρου, δεν µπορεί να ληφθεί ενώπιον των πληρε-
ξουσίων δικηγόρων των διαδίκων. Όταν το Δηµόσιο, Οργανισµός
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, οργανισµός κοινωνικής ασφάλισης ή
λοιπά νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου λαµβάνουν ένορκη βε-
βαίωση στο πλαίσιο δίκης στην οποία είναι διάδικοι, ενώπιον δι-
κηγόρου, καταβάλουν το ήµισυ της κατά νόµο αµοιβής του
δικηγόρου ενώπιον του οποίου πραγµατοποιήθηκε η λήψη της
ένορκης βεβαίωσης. Αµέσως µετά τη λήψη της ένορκης βεβαί-
ωσης, ο δικηγόρος ενώπιον του οποίου αυτή δόθηκε, την απο-
στέλλει ηλεκτρονικά στον δικηγορικό σύλλογο στον οποίο ανήκει
και λαµβάνει ηλεκτρονική απόδειξη λήψης. Με την ηλεκτρονική
απόδειξη η ένορκη βεβαίωση αποκτά βέβαιη χρονολογία και µο-
ναδικό αριθµό. Ο δικηγόρος χορηγεί αντίγραφα της ένορκης βε-
βαίωσης µαζί µε την ως άνω ηλεκτρονική απόδειξη λήψης. Όµοια
αντίγραφα χορηγεί και ο οικείος δικηγορικός σύλλογος µέσω της
διαδικτυακής πύλης portal.olomeleia.gr.. Τα αρχεία των ένορκων
βεβαιώσεων που λαµβάνονται ενώπιον δικηγόρου, τηρούνται
στους οικείους δικηγορικούς συλλόγους, σύµφωνα µε αποφά-
σεις των διοικητικών τους συµβουλίων.»

Άρθρο 15
Κατάθεση κατά την προδικασία στη διοικητική δίκη - 

Τροποποίηση άρθρου 185 
Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας

Στο άρθρο 185 του Κώδικα Διοικητικής Δικονοµίας      (ν.
2717/1999, Α’ 97), περί της κατάθεσης κατά την προδικασία,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) στην παρ. 1, αα) στο
πρώτο εδάφιο, i) διαγράφονται οι λέξεις «του ειρηνοδίκη ή», ii)
προστίθενται οι λέξεις «ή δικηγόρου» και iii) προστίθενται εδά-
φια, δεύτερο, τρίτο, τέταρτο, πέµπτο έκτο, έβδοµο και όγδοο, β)
στην παρ. 3, διαγράφονται οι λέξεις «και µπορούν να απευθύνουν
ερωτήσεις προς αυτόν» και το άρθρο 185 διαµορφώνεται ως
εξής:

«Άρθρο 185
Κατάθεση κατά την προδικασία

1. Οι µαρτυρικές καταθέσεις τις οποίες προσάγουν οι διάδικοι
προαποδεικτικώς λαµβάνονται ενόρκως, σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στις παρ. 1 και 2 του άρθρου 184, ενώπιον του συµβολαι-
ογράφου ή δικηγόρου της έδρας του δικαστηρίου ή της
κατοικίας του µάρτυρα. Η ένορκη βεβαίωση, που λαµβάνεται
ενώπιον δικηγόρου, δεν µπορεί να ληφθεί ενώπιον των πληρε-
ξουσίων δικηγόρων των διαδίκων. Όταν το Δηµόσιο, Οργανισµός
Τοπικής Αυτοδιοίκησης, οργανισµός κοινωνικής ασφάλισης ή
λοιπά νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου λαµβάνουν ένορκη βε-
βαίωση στο πλαίσιο δίκης στην οποία είναι διάδικοι ενώπιον δι-
κηγόρου, καταβάλουν το ήµισυ της κατά νόµο αµοιβής του

δικηγόρου ενώπιον του οποίο πραγµατοποιήθηκε η λήψη της
ένορκης βεβαίωσης. Αµέσως µετά τη λήψη της ένορκης βεβαί-
ωσης, ο δικηγόρος ενώπιον του οποίου αυτή δόθηκε, την απο-
στέλλει ηλεκτρονικά στον δικηγορικό σύλλογο στον οποίο ανήκει
και λαµβάνει ηλεκτρονική απόδειξη λήψης. Με την ηλεκτρονική
απόδειξη η ένορκη βεβαίωση αποκτά βέβαιη χρονολογία και µο-
ναδικό αριθµό. Ο δικηγόρος χορηγεί αντίγραφα της ένορκης βε-
βαίωσης µαζί µε την ως άνω ηλεκτρονική απόδειξη λήψης. Όµοια
αντίγραφα χορηγεί και ο οικείος δικηγορικός σύλλογος µέσω της
διαδικτυακής πύλης portal.olomeleia.gr.. Τα αρχεία των ένορκων
βεβαιώσεων που λαµβάνονται ενώπιον δικηγόρου τηρούνται
στους οικείους δικηγορικούς συλλόγους, σύµφωνα µε αποφά-
σεις των διοικητικών τους συµβουλίων.

2. Ο διάδικος που επιδιώκει τη λήψη µαρτυρικής κατάθεσης
κατά τα οριζόµενα στην προηγούµενη παράγραφο επιδίδει, δέκα
(10) τουλάχιστον ηµέρες από την κατάθεση, στους λοιπούς δια-
δίκους, κλήση, η οποία αναφέρει το ένδικο βοήθηµα ή µέσο που
αφορά η κατάθεση, τόπο, ηµέρα και ώρα διεξαγωγής της, το
ονοµατεπώνυµο, το επάγγελµα και τη διεύθυνση της κατοικίας
του µάρτυρα, καθώς και το θέµα της κατάθεσης. 

3. Κατά την κατάθεση του µάρτυρα παρίστανται, εφόσον το
επιθυµούν, οι διάδικοι.»

Άρθρο 16
Πίνακας αµοιβών και πάγιων εισφορών δικηγόρων - 

Τροποποίηση Παραρτηµάτων Ι και ΙΙΙ 
Κώδικα Δικηγόρων

Στον Κώδικα Δικηγόρων (ν. 4194/2013, Α’ 208), επέρχονται οι
ακόλουθες τροποποιήσεις: 

α) Μετά την περ. Ζ’ περί έκδοσης βεβαίωσης για ακίνητο (επέ-
χουσας θέση πιστοποιητικού µεταγραφής, ιδιοκτησίας, βαρών,
διεκδικήσεων) του Παραρτήµατος Ι, περί του Πίνακα Αµοιβών Δι-
κηγόρων για παράσταση σε δικαστήρια, προστίθεται περίπτωση
Η’ ως εξής: 

«Η. Παράσταση σε ένορκη βεβαίωση ενώπιον συµβολαιογρά-
φου ή δικηγόρου: εβδοµήντα πέντε (75) ευρώ.»

β) Στο τέλος του Παραρτήµατος ΙΙΙ µετά το «ΚΤΗΜΑΤΟΛΟ-
ΓΙΟ», περί του Πίνακα Πάγιων Εισφορών, προστίθεται περίπτωση
ως εξής: 

«ΛΗΨΗ ΕΝΟΡΚΩΝ ΒΕΒΑΙΩΣΕΩΝ ΕΝΩΠΙΟΝ ΣΥΜΒΟΛΑΙΟΓΡΑ-
ΦΟΥ Ή ΔΙΚΗΓΟΡΟΥ

Παράσταση σε ένορκη βεβαίωση ενώπιον συµβολαιογράφου
ή δικηγόρου: Δικηγορικός Σύλλογος τρία (3) ευρώ.»

Άρθρο 17
Αποκλειστική αρµοδιότητα συµβολαιογράφου 

ή δικηγόρου για λήψη ένορκης βεβαίωσης 

Σε κάθε περίπτωση κατά την οποία από τις κείµενες διατάξεις,
εκτός των διατάξεων που αφορούν στις πολιτικές, ποινικές και
διοικητικές δίκες, απαιτείται, προς απόδειξη γεγονότος, ένορκη
βεβαίωση, αυτή δίδεται ενώπιον συµβολαιογράφου ή δικηγόρου.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΓΕΝΙΚΗ ΔΙΑΤΑΞΗ - ΕΞΑΙΡΕΣΗ ΔΙΚΗΓΟΡΩΝ

ΣΕ ΠΕΡΙΠΤΩΣΗ ΕΚΔΟΣΗΣ ΠΡΑΞΕΩΝ 
ΑΠΟ ΔΙΚΗΓΟΡΟΥΣ ΣΥΜΦΩΝΑ 

ΜΕ ΤΟΝ ΚΩΔΙΚΑ ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΔΙΚΟΝΟΜΙΑΣ

Άρθρο 18
Δυνατότητα εξαίρεσης δικηγόρων όταν εκδίδουν

πράξεις σύµφωνα µε τον Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας - Τροποποίηση άρθρου 52 

Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας

Στην παρ. 1 του άρθρου 52 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
(π.δ. 503/1985, Α’ 182), περί της δυνατότητας εξαίρεσης δικα-
στών και υπαλλήλων της γραµµατείας του δικαστηρίου, προστί-
θενται οι λέξεις «καθώς και δικηγόροι, όταν εκδίδουν πράξεις
σύµφωνα µε τον παρόντα Κώδικα ,» και η παρ. 1 του άρθρου 52
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διαµορφώνεται ως εξής:
«1. Δικαστές, εισαγγελείς και υπάλληλοι της γραµµατείας, µε

οποιαδήποτε ιδιότητα και αν ενεργούν, καθώς και δικηγόροι,
όταν εκδίδουν πράξεις σύµφωνα µε τον παρόντα Κώδικα, µπο-
ρούν να προτείνουν την εξαίρεσή τους ή να εξαιρεθούν από
οποιονδήποτε διάδικο:

α) αν είναι διάδικοι ή συνδέονται µε έναν από τους διαδίκους
ως συνδικαιούχοι, συνυπόχρεοι ή είναι υπόχρεοι σε αποζηµίωση
ή έχουν άµεσο ή έµµεσο συµφέρον στη δίκη,

β) αν συνδέονται µε κάποιο διάδικο σε ευθεία γραµµή, µε συγ-
γένεια εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας ή µε υιοθεσία, αν είναι συγγε-
νείς σε πλάγια γραµµή µε συγγένεια εξ αίµατος έως τον τέταρτο
βαθµό ή µε συγγένεια εξ αγχιστείας έως το δεύτερο βαθµό, αν
είναι ή υπήρξαν σύζυγοι ή µνηστήρες ενός από τους διαδίκους,

γ) αν είναι συγγενείς εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας, σε ευθεία
γραµµή ή συνδέονται µε υιοθεσία, ή είναι συγγενείς εξ αίµατος
ή εξ αγχιστείας σε πλάγια γραµµή έως το δεύτερο βαθµό προ-
σώπου, το οποίο παίρνει µισθό ή άλλη χορηγία µε χρηµατική αξία
είτε για τις υπηρεσίες που παρέχει, είτε για οποιοδήποτε άλλο
λόγο από φυσικό ή νοµικό πρόσωπο ή οποιασδήποτε µορφής
εταιρία που έχουν άµεσο ή έµµεσο ιδιωτικό συµφέρον στην έκ-
βαση της δίκης,

δ) αν στην ίδια υπόθεση εξετάστηκαν ως µάρτυρες ή παρα-
στάθηκαν ως δικηγόροι ή γενικά ως πληρεξούσιοι ή παραστάθη-
καν ή µπορούν να παραστούν ως νόµιµοι αντιπρόσωποι κάποιου
από τους διαδίκους,

ε) αν διεξήγαγαν την υπόθεση, από την οποία προήλθε η δια-
φορά ή έχουν ενεργήσει στη δίκη ως πραγµατογνώµονες ή σύµ-
βουλοι ή διαιτητές ή έχουν συντάξει το έγγραφο που
προσβάλλεται ή είχαν µετάσχει στη σύνθεση του δικαστηρίου
του οποίου η απόφαση είχε προσβληθεί µε έφεση ή αναίρεση,

στ) αν έχουν προκαλέσει ή προκαλούν υπόνοια µεροληψίας,
ιδίως αν έχουν µε κάποιο διάδικο ιδιαίτερη φιλία, ιδιαίτερες σχέ-
σεις καθηκόντων ή εξάρτησης, έριδα ή έχθρα.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗ ΔΙΕΝΕΡΓΕΙΑ ΠΡΟΕΛΕΓΧΟΥ 

ΑΠΟ ΔΙΚΗΓΟΡΟ ΣΤΗΝ ΕΓΓΡΑΦΗ Ή ΤΡΟΠΟΠΟΙΗΣΗ 
ΚΑΤΑΣΤΑΣΤΙΚΟΥ ΣΩΜΑΤΕΙΟΥ - ΛΟΙΠΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 

ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ

Άρθρο 19
Διενέργεια προελέγχου για την εγγραφή 

και τροποποίηση καταστατικού σωµατείου - 
Αντικατάσταση παρ. 1 άρθρου 787 

Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας

1. Η παρ. 1 του άρθρου 787 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
(π.δ. 503/1985, Α’ 182) αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Όταν ζητείται κατά τον νόµο να διαταχθεί η εγγραφή σω-
µατείου στο βιβλίο που τηρείται για αυτόν τον σκοπό, ή η τρο-
ποποίηση του καταστατικού ή η εξουσιοδότηση για τη σύγκληση
της συνέλευσης σωµατείου και τη ρύθµιση της προεδρίας της ή
η διάλυση σωµατείου, αρµόδιος είναι ο Ειρηνοδίκης της περιφέ-
ρειας που έχει έδρα το σωµατείο. Ο Ειρηνοδίκης στις υποθέσεις
του πρώτου εδαφίου επικουρείται από δικηγόρο ο οποίος διε-
νεργεί προέλεγχο της αίτησης ως προς τα απαιτούµενα κατά
νόµον τυπικά στοιχεία της και τα συνοδευτικά έγγραφά της. Ο
δικηγόρος του δεύτερου εδαφίου, εντός πέντε (5) ηµερών από
την παραλαβή της αίτησης του πρώτου εδαφίου, µπορεί να ζη-
τήσει από εκείνον που υποβάλλει την αίτηση να προσκοµίσει συµ-
πληρωµατικά έγγραφα ή στοιχεία. Στην περίπτωση του τρίτου
εδαφίου, αν ζητηθούν συµπληρωµατικά έγγραφα ή στοιχεία,
προσκοµίζονται από εκείνον που υποβάλλει την αίτηση εντός
τριών (3) εργάσιµων ηµερών. Μετά από την ολοκλήρωση του
προελέγχου παραδίδει στη γραµµατεία τον φάκελο µε όλα τα έγ-
γραφα και ο φάκελος διαβιβάζεται στον αρµόδιο Ειρηνοδίκη για
να εκδώσει κατά την κρίση του τη σχετική διαταγή. Ο δικηγόρος
ορίζεται µε την πράξη κατάθεσης του γραµµατέα του δικαστη-
ρίου στο οποίο κατατίθεται η αίτηση, από κατάλογο που τηρείται
στη γραµµατεία του δικαστηρίου και αποστέλλεται στη γραµµα-

τεία από τον οικείο δικηγορικό σύλλογο προ της έναρξης κάθε
δικαστικού έτους, τηρουµένης της σειράς που αναγράφεται στον
κατάλογο. Η αίτηση µε την οποία ζητείται κατά τον νόµο να δια-
ταχθεί η εγγραφή σωµατείου στο οικείο βιβλίο συνοδεύεται από
ειδικό γραµµάτιο προκαταβολής αµοιβής του δικηγόρου του
δεύτερου εδαφίου που εκδίδει ο δικηγορικός σύλλογος, του
οποίου µέλος είναι ο ανωτέρω δικηγόρος. Η γραµµατεία ενηµε-
ρώνει µε ηλεκτρονικό µήνυµα τον δικηγόρο που ορίζεται, ο
οποίος παραλαµβάνει την αίτηση και τα έγγραφα και µπορεί να
ζητεί διευκρινίσεις και συµπληρώσεις. Η παράδοση των εγγρά-
φων στον δικηγόρο που ορίστηκε µπορεί να γίνει και ηλεκτρο-
νικά. Αν ο δικηγόρος που ορίστηκε αρνείται ή κωλύεται για
οποιονδήποτε λόγο να αναλάβει τη διενέργεια του προελέγχου
ή αν αποβιώσει ή αν δεν παραδώσει στη γραµµατεία τον φάκελο
εντός δεκαπέντε (15) ηµερών, από την εποµένη της ηµέρας που
παραλαµβάνει την αίτηση και τα έγγραφα, ορίζεται αυτεπαγγέλ-
τως ο επόµενος κατά σειρά στον κατάλογο δικηγόρος, µε πράξη
του προϊσταµένου του ειρηνοδικείου της περιφέρειας που έχει
έδρα το σωµατείο, την έκδοση της οποίας αιτείται όποιος έχει
έννοµο συµφέρον. O δικηγόρος οφείλει να ενεργεί κατά την
άσκηση των καθηκόντων του, σύµφωνα µε τον Κώδικα Δικηγό-
ρων             (ν. 4194/2013, Α’ 208). Αν καθ’ υποτροπήν δεν ολο-
κληρώνει τον προέλεγχο και δεν παραδίδει εµπροθέσµως τον
φάκελο, υποβάλλεται από τη γραµµατεία του αρµοδίου δικαστη-
ρίου στο πειθαρχικό όργανο του οικείου δικηγορικού συλλόγου
ενηµέρωση για τη µη άσκηση των καθηκόντων του και εφαρµό-
ζονται τα άρθρα 146 έως 159 του Κώδικα Δικηγόρων. Στην περί-
πτωση του ενδέκατου εδαφίου, ο δικηγόρος δύναται να
αποκλείεται έως και ένα (1) έτος από την εγγραφή στον κατά-
λογο του πέµπτου εδαφίου.»

2. Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης καθορίζονται οι
προϋποθέσεις εγγραφής των δικηγόρων στους ειδικούς καταλό-
γους της παρ. 1, το ύψος της αποζηµίωσης των δικηγόρων στις
ως άνω περιπτώσεις, ο τρόπος, ο χρόνος και οι λοιποί όροι κα-
ταβολής της, καθώς και οι αναγκαίες εγγυήσεις για την αδιά-
βλητη επιλογή των δικηγόρων και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για την
εφαρµογή της παρ. 1.

3. Η παρ. 1 εφαρµόζεται για τις αιτήσεις που υποβάλλονται
µετά από την έναρξη ισχύος της σύµφωνα µε την παρ. 4.

4. Η ισχύς της παρ. 1 αρχίζει από την 1η.5.2024.

Άρθρο 20  
Ένταξη των αδικηµάτων δωροδοκίας στο καθ’ ύλην 

πεδίο εφαρµογής του ν. 4990/2022 - 
Τροποποίηση άρθρου 4 ν. 4990/2022 

Στο άρθρο 4 του ν. 4990/2022 (Α’ 210) προστίθεται περ. δ) ως
εξής:

«δ) παραβιάσεις εσωτερικού δικαίου σχετικά µε αδικήµατα δω-
ροδοκίας και εµπορίας επιρροής όπως τυποποιούνται στα άρθρα
159, 159Α, 235, 236, 237, 237Α και 396 του Ποινικού Κώδικα (ν.
4619/2019, Α’ 95) και στο άρθρο 134 του ν. 5090/2024 (Α’ 30).»

Άρθρο 21
Αρµοδιότητα εισαγγελέα οικονοµικού εγκλήµατος

για την άσκηση ποινικής δίωξης - Τροποποίηση παρ. 4 άρ-
θρου 35 Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας

Στην παρ. 4 του άρθρου 35 του Κώδικα Ποινικής Δικονοµίας
(ν. 4620/2019, Α’ 96) επέρχονται οι εξής αλλαγές: α) στο τρίτο
εδάφιο η φράση «είτε παραγγέλλει στον αρµόδιο εισαγγελέα
πρωτοδικών την κίνηση ποινικής δίωξης είτε αρχειοθετεί την υπό-
θεση» αντικαθίσταται από τη φράση «είτε κινεί την ποινική δίωξη
µε παραγγελία στον αρµόδιο ανακριτή πληµµελειοδικών είτε αρ-
χειοθετεί την υπόθεση», β) προστίθεται τέταρτο εδάφιο σχετικά
µε την αρµοδιότητα του εισαγγελέα πρωτοδικών για επίλυση ζη-
τηµάτων µετά από την άσκηση της ποινικής δίωξης και η παρ. 4
διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Οι εισαγγελείς οφείλουν να περατώσουν την προκαταρ-
κτική εξέταση µέσα σε έξι (6) µήνες, αφότου η δικογραφία πε-
ριέλθει σε αυτούς, εκτός εάν η φύση της υπόθεσης ή των
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πράξεων που πρέπει να διερευνηθούν επιβάλλει την υπέρβαση
της προθεσµίας αυτής. Αρµόδιος για να κρίνει το δικαιολογηµένο
της υπέρβασης της παραπάνω προθεσµίας είναι ο Προϊστάµενος
του Τµήµατος Οικονοµικού Εγκλήµατος, ο οποίος σε περίπτωση
αδικαιολόγητης υπέρβασης αυτής εξετάζει εάν συντρέχει περί-
πτωση ορισµού άλλου εισαγγελέα για τον χειρισµό της υπόθε-
σης. Μετά το πέρας της προκαταρκτικής εξέτασης ο
εισαγγελέας οικονοµικού εγκλήµατος είτε κινεί την ποινική δίωξη
µε παραγγελία στον αρµόδιο ανακριτή πληµµελειοδικών είτε αρ-
χειοθετεί την υπόθεση. Για κάθε ζήτηµα που ανακύπτει µετά από
την άσκηση ποινικής δίωξης, επιλαµβάνεται ο κατά τόπον αρµό-
διος εισαγγελέας πρωτοδικών.»

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΟ ΤΑΜΕΙΟ ΧΡΗΜΑΤΟΔΟΤΗΣΕΩΣ 

ΔΙΚΑΣΤΙΚΩΝ ΚΤΙΡΙΩΝ ΚΑΙ ΤΗΝ ΠΛΗΡΩΜΗ 
ΑΠΑΙΤΗΣΕΩΝ ΑΠΟ ΤΗΝ ΠΑΡΟΧΗ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 

ΣΤΟ ΠΛΑΙΣΙΟ ΧΟΡΗΓΗΣΗΣ ΝΟΜΙΚΗΣ ΒΟΗΘΕΙΑΣ

Άρθρο 22
Εξουσιοδότηση υπογραφής από τον Πρόεδρο 

του Διοικητικού Συµβουλίου του Ταµείου 
Χρηµατοδοτήσεως Δικαστικών Κτιρίων 
στους Προϊσταµένους της Διεύθυνσης 

και των Τµηµάτων - Τροποποίηση άρθρου 6 
ν.δ. 1017/1971

Στο άρθρο 6 του ν.δ. 1017/1971 (Α’ 209), περί των αρµοδιοτή-
των του Προέδρου του Διοικητικού Συµβουλίου του νοµικού προ-
σώπου δηµοσίου δικαίου µε την επωνυµία «Ταµείο
Χρηµατοδοτήσεως Δικαστικών Κτιρίων» (ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.), επέρχονται
οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) το τέταρτο εδάφιο τροποποιεί-
ται, ως προς τα όργανα στα οποία παρέχεται εξουσιοδότηση
υπογραφής από τον Πρόεδρο του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ., β) το πέµπτο εδά-
φιο καταργείται και το άρθρο 6 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 6
Αρµοδιότητες Προέδρου Διοικητικού Συµβουλίου

Ο Πρόεδρος του Διοικητικού Συµβουλίου εκπροσωπεί το Τα-
µείο ενώπιον πόσης Δικαστικής, Διοικητικής ή άλλης Αρχής, διο-
ρίζει τους πληρεξούσιους δικηγόρους του Ταµείου, συγκαλεί το
Διοικητικό Συµβούλιο, καθορίζει την ηµερήσια διάταξη, διευθύνει
τις συνεδριάσεις και κατευθύνει τις εργασίες του και παρακο-
λουθεί την εφαρµογή των αποφάσεων του Διοικητικού Συµβου-
λίου που µεταβιβάζονται από αυτό. Επίσης, ο Πρόεδρος του
Διοικητικού Συµβουλίου προΐσταται του προσωπικού του Τα-
µείου, διευθύνει το έργο των υπηρεσιών του, έχει την ευθύνη για
την εύρυθµη λειτουργία του, υπογράφει τις νόµιµες εντολές πλη-
ρωµής και υπογράφει κάθε έγγραφο του Ταµείου.

Αν ο Πρόεδρος του Δ.Σ. απουσιάζει ή κωλύεται, αναπληρώνε-
ται από τον Αντιπρόεδρο αυτού και αν αυτός απουσιάζει ή κω-
λύεται, από µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου που ορίζεται από
αυτό. O Πρόεδρος µε απόφασή του µπορεί να εξουσιοδοτεί τους
προϊσταµένους της Διεύθυνσης και των Τµηµάτων του Ταµείου
να υπογράφουν κατά περίπτωση «µε εντολή Προέδρου» όλες τις
αποφάσεις, έγγραφα, εντολές ή άλλες πράξεις, που αφορούν
στις αρµοδιότητες του Προέδρου.»

Άρθρο 23
Εξαίρεση κατά την καταβολή αποζηµιώσεων νοµικής 

βοήθειας του ελέγχου για οφειλές προς ασφαλιστικούς 
οργανισµούς - Τροποποίηση άρθρου 14 ν. 3226/2004

Στο άρθρο 14 του ν. 3226/2004 (Α’ 24), περί της αποζηµίωσης
δικηγόρων υπηρεσίας και άλλων προσώπων, προστίθεται παρ. 3
ως εξής: 

«3. Κατά τη διαδικασία καταβολής αποζηµιώσεων των δικηγό-
ρων υπηρεσίας, συµβολαιογράφων, δικαστικών επιµελητών και
άλλων προσώπων, που παρέχουν υπηρεσίες στο πλαίσιο της πα-

ροχής νοµικής βοήθειας σε πολίτες χαµηλού εισοδήµατος, κατά
παρέκκλιση κάθε γενικής ή ειδικής διάταξης, δεν εφαρµόζεται
από το ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. η παρ. 1 της υποπαρ. ΙΑ.2 της παρ. ΙΑ του άρ-
θρου πρώτου του ν. 4254/2014 (Α’ 85).»

Άρθρο 24
Σύσταση οµάδας εργασίας για την εκκαθάριση 

και εξόφληση απαιτήσεων από την παροχή υπηρεσιών 
στο πλαίσιο χορήγησης νοµικής βοήθειας

1. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Δικαιοσύνης και Εθνικής
Οικονοµίας και Οικονοµικών συστήνεται οµάδα εργασίας υπαλ-
λήλων του Υπουργείου Δικαιοσύνης µέχρι είκοσι (20) ατόµων,
έργο της οποίας είναι αποκλειστικά η εκκαθάριση και διαδικασία
εξόφλησης απαιτήσεων στο πλαίσιο χορήγησης νοµικής βοή-
θειας στο ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. για χρονικό διάστηµα που δεν υπερβαίνει
τους δεκαοκτώ (18) µήνες. Τα µέλη της άνω οµάδας εργασίας
εργάζονται πέραν του κανονικού ωραρίου απασχόλησης των ερ-
γάσιµων ηµερών και κατά τις εξαιρέσιµες ηµέρες αργίας, τις
απογευµατινές και υπερωριακής νυχτερινής απασχόλησης ώρες. 

2. Στην απόφαση της παρ. 1 ορίζεται η αµοιβή των µελών, η
οποία καταβάλλεται µετά από βεβαίωση της υπηρεσίας του
ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ., περί της επαρκούς παροχής των υπηρεσιών τους
προς επίτευξη των στόχων του Υπουργείου Δικαιοσύνης και του
ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. αναφορικά µε την εκκαθάριση και εξόφληση των απαι-
τήσεων των δικαιούχων της νοµικής βοήθειας. Η ανωτέρω δα-
πάνη βαρύνει τον προϋπολογισµό του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ..

3. Ο ορισµός των υπαλλήλων του Υπουργείου Δικαιοσύνης ως
µελών της οµάδας εργασίας του παρόντος διενεργείται µε από-
φαση του Υπουργού Δικαιοσύνης, µετά από σχετική αίτησή τους,
η οποία υποβάλλεται ύστερα από πρόσκληση του οικείου Υπουρ-
γού Η πρόσκληση καθορίζει τα απαιτούµενα προσόντα των
υπαλλήλων, τα οποία είναι ανάλογα µε τις ανάγκες του Τµήµατος
Εκκαθάρισης των Δαπανών Νοµικής Βοήθειας, όπως αποτυπώ-
νονται στον Οργανισµό του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. που κυρώθηκε µε το π.δ.
52/2018 (Α’ 98), και στην υπ’ αρ. 20145/9.7.2018 (AΔΑ 7
Α0Η46ΨΧΥΙΔ9Ξ) απόφαση του Προέδρου του Δ.Σ. περί καταµε-
ρισµού των οργανικών θέσεων ανά Τµήµα, καθώς και στην υπ’
αρ. 19621/4.7.2018 (ΑΔΑ 6ΠΛΤ46ΨΧΥ-3ΒΙ) απόφαση του διοικη-
τικού συµβουλίου του ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ..

Άρθρο 25
Πληρωµή αποζηµιώσεων δικηγόρων νοµικής βοήθειας

1. Η πληρωµή αποζηµιώσεων στους δικηγόρους που παρείχαν
υπηρεσίες στο πλαίσιο του συστήµατος νοµικής βοήθειας, σύµ-
φωνα µε τα άρθρα 1 έως 12 του            ν. 3226/2004 (Α’ 24), για
τις οποίες έχουν εκδώσει ειδικά γραµµάτια κατά τις διατάξεις
του Κώδικα Δικηγόρων                           (ν. 4194/2013, (Α’ 208)
κατά τo χρονικό διάστηµα από 1.1.2023 έως 31.12.2023, καθώς
και σε αυτούς που έχουν εκδώσει ειδικά γραµµάτια κατά το χρο-
νικό διάστηµα από 1.1.2019 έως 31.12.2022 αλλά δεν έκαναν
χρήση του άρθρου 69 του ν. 5016/2023 (Α’ 21), δύναται να διε-
νεργείται και µε τη διαδικασία που περιγράφεται στις παρ. 1, 2,
και 3 του άρθρου 69 και στο άρθρο 69Α του       ν. 5016/2023.
Στην περίπτωση εφαρµογής του πρώτου εδαφίου, προσκοµίζον-
ται φορολογικά παραστατικά (τιµολόγια) και τα στοιχεία τους
αναγράφονται στην υπεύθυνη δήλωση της περ. γ’ της παρ. 3 του
άρθρου 69 του       ν. 5016/2023. Οι αποζηµιώσεις που καταβάλ-
λονται σύµφωνα µε την παρούσα αφορούν στο εκατό τοις εκατό
(100%) του συνολικού ποσού των φορολογικών παραστατικών
(τιµολογίων).

2. Στους δικηγόρους που έκαναν χρήση του άρθρου 69 του ν.
5016/2023 το υπολειπόµενο είκοσι τοις εκατό (20%) του συνολι-
κού ποσού αµοιβής καταβάλλεται µε χρηµατικά εντάλµατα πλη-
ρωµής που εκδίδονται από το Ταµείο Χρηµατοδοτήσεως
Δικαστικών Κτιρίων (ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.) ανά δικηγορικό σύλλογο, κατόπιν
υποβολής στο ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. από την Ολοµέλεια των Προέδρων των
Δικηγορικών Συλλόγων: α) κατάστασης, στην οποία παρατίθεν-
ται, σε ξεχωριστές στήλες για κάθε δικαιούχο, αα) τα ειδικά
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γραµµάτια για τα οποία πληρώθηκε το ογδόντα τοις εκατό (80%)
του συνολικού ποσού αµοιβής που προκύπτει από τα γραµµάτια
αυτά, αβ) το ποσό που αντιστοιχεί στο υπολειπόµενο είκοσι τοις
εκατό (20%) του συνολικού ποσού αµοιβής, αγ) τα φορολογικά
παραστατικά που έχουν εκδοθεί για τα ως άνω γραµµάτια, είτε
αντιστοιχούν στο εκατό τοις εκατό (100%), είτε στο υπολειπό-
µενο είκοσι τοις εκατό (20%) της αµοιβής, αδ) ο φόρος εισοδή-
µατος και ο φόρος προστιθέµενης αξίας, εφόσον ο δικαιούχος
δεν τυγχάνει απαλλαγής, που αναλογούν στο υπολειπόµενο εί-
κοσι τοις εκατό (20%) της αµοιβής και αε) το πληρωτέο ποσό, β)
των φορολογικών παραστατικών που εκδόθηκαν για το υπολει-
πόµενο είκοσι τοις εκατό (20%) της αµοιβής, στην περίπτωση
που δεν είχαν υποβληθεί ήδη φορολογικά παραστατικά για το
εκατό τοις εκατό (100%) και γ) υπεύθυνης δήλωσης του δικαιού-
χου στην οποία δηλώνει την Τράπεζα και τον τραπεζικό λογαρια-
σµό πίστωσης, σε µορφή Διεθνούς Τραπεζικού Λογαριασµού
(ΙΒΑΝ), συµπεριλαµβανοµένης και σχετικής αποτύπωσής του,
εφόσον έχει υπάρξει µεταβολή σε σχέση µε τον τραπεζικό λογα-
ριασµό που είχε δηλώσει για την πληρωµή του ογδόντα τοις
εκατό (80%).

3. Η παρ. 4, το τρίτο και τέταρτο εδάφιο της παρ. 6 και η παρ.
7 του άρθρου 69 του ν. 5016/2023 εφαρµόζονται αναλόγως και
στις πληρωµές που διενεργούνται σύµφωνα µε τις παρ. 1 και 2
του παρόντος.

4. Για τις παρ. 1 έως 3 διενεργείται δειγµατοληπτικός έλεγχος
από το ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ., το αργότερο µέχρι το πρώτο εξάµηνο του ερ-
χόµενου έτους της καταβολής της απαιτούµενης αποζηµίωσης
των δικαιούχων, σε ποσοστό όχι µικρότερο του πέντε τοις εκατό
(5%) του συνολικού αριθµού των τιµολογίων, τα οποία εξοφλή-
θηκαν ανά έτος. Σε περίπτωση ουσιώδους ανακρίβειας της δη-
λώσεως ή πληµµέλειας στην αποστολή των δικαιολογητικών, ο
δικηγόρος που έλαβε την αποζηµίωση, καλείται να επιστρέψει
αυτήν στο ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.. Αν παραλείψει να το πράξει, το ποσό της
αποζηµίωσης που έλαβε βεβαιώνεται σε βάρος του στην Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.), σύµφωνα µε τις διατά-
ξεις του Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν. 4978/2022, Α’
190), ενώ δύναται να αποκλείεται έως και δύο (2) έτη από την πα-
ροχή νοµικής βοήθειας. Στην περίπτωση του δεύτερου εδαφίου,
το ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. υποβάλλει αναφορά στο πειθαρχικό όργανο του οι-
κείου δικηγορικού συλλόγου και εφαρµόζονται τα άρθρα 146
έως 159 του Κώδικα Δικηγόρων (ν. 4194/2013, Α’ 208). Για την
εφαρµογή του δεύτερου εδαφίου το ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. αποστέλλει χρη-
µατικό κατάλογο στην Α.Α.Δ.Ε..

Άρθρο 26
Νοµοτεχνική προσαρµογή της διαδικασίας

εκκαθάρισης και πληρωµής αποζηµιώσεων δικηγόρων
νοµικής βοήθειας λόγω της πληρωµής αποζηµιώσεων - 

Τροποποίηση παρ. 2 και 6 άρθρου 69 ν. 5016/2023

Στο άρθρο 69 του ν. 5016/2023 (Α’ 21) επέρχονται οι εξής αλ-
λαγές: α) στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 2 οι λέξεις «η προκατα-
βολή φόρου που προβλέπεται στην παρ. 5 του άρθρου 69»
αντικαθίστανται από τις λέξεις «ο φόρος που πρoβλέπεται στο
άρθρο 64», β) το πρώτο εδάφιο της παρ. 6 καταργείται και οι
παρ. 2 και 6 διαµορφώνονται ως εξής:

«2. Τα χρηµατικά εντάλµατα της παρ. 1 εκδίδονται σύµφωνα
µε πίνακα δικαιούχων και οφειλόµενων αποζηµιώσεων, που υπο-
βάλλεται από την Ολοµέλεια των Προέδρων των Δικηγορικών
Συλλόγων της Ελλάδος προς το ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ.. Στον πίνακα προσ-
διορίζεται για κάθε δικαιούχο το σύνολο των ειδικών γραµµατίων
που εκδόθηκαν από τον οικείο δικηγορικό σύλλογο, το συνολικό
ποσό αµοιβής που προκύπτει από τα ως άνω ειδικά γραµµάτια,
ο φόρος που προβλέπεται στο άρθρο 64 του Κώδικα Φορολογίας
Εισοδήµατος [ν. 4172/2013, (Α’ 167)], οι εισφορές υπέρ του Ηλε-
κτρονικού Εθνικού Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης (e-ΕΦΚΑ) οι
κρατήσεις που προβλέπονται στα άρθρα 61 και 62 του Κώδικα
Δικηγόρων και το πληρωτέο ποσό.

6. Για όσο χρονικό διάστηµα εκκρεµεί η διαδικασία εκκαθάρι-
σης και απόδοσης του είκοσι τοις εκατό (20%), µετά του αναλο-
γούντος ΦΠΑ, αναστέλλεται η παραγραφή του δικαιώµατος

είσπραξης του δικαιούχου. Αν κατά τον έλεγχο της παρούσας
διαπιστωθεί ότι έλαβε χώρα καταβολή του ογδόντα τοις εκατό
(80%) χωρίς να τηρούνται οι προϋποθέσεις των παρ. 1 έως 5, ο
λήπτης της αποζηµίωσης καλείται να επιστρέψει αυτήν στο
ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. εντός είκοσι (20) ηµερών και αν παραλείψει να το πρά-
ξει, το ποσό της αποζηµίωσης που έλαβε βεβαιώνεται σε βάρος
του στην Α.Α.Δ.Ε., σύµφωνα µε τις διατάξεις του Κώδικα Είσπρα-
ξης Δηµοσίων Εσόδων       [ν. 4978/2022 (Α’ 190)]. Για την εφαρ-
µογή του προηγούµενου εδαφίου το ΤΑ.Χ.ΔΙ.Κ. αποστέλλει
χρηµατικό κατάλογο στην Α.Α.Δ.Ε..»

ΜΕΡΟΣ Δ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ - ΜΕΤΑΒΑΤΙΚΕΣ - 

ΚΑΤΑΡΓΟΥΜΕΝΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 27
Εξουσιοδοτικές διατάξεις 

1. Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης καθορίζονται:
α) οι προϋποθέσεις εγγραφής των δικηγόρων στους ειδικούς

καταλόγους: αα) του εβδόµου εδαφίου της  παρ. 1 του άρθρου
208, και αβ) της παρ. 2 του άρθρου 819 του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας, 

β) το ύψος της αποζηµίωσης των δικηγόρων στις ως άνω πε-
ριπτώσεις, ο τρόπος, ο χρόνος και οι λοιποί όροι καταβολής της, 

γ) οι αναγκαίες εγγυήσεις για την αδιάβλητη επιλογή των δι-
κηγόρων, την επιµόρφωσή τους και κάθε άλλη λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή των διατάξεων των υποπερ. αα) και αβ). 

2. Με απόφαση του Υπουργού Δικαιοσύνης µπορεί να οριστεί
ενιαίος τύπος πιστοποιητικού κληρονοµητηρίου του άρθρου 819
του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας.

Άρθρο 28
Μεταβατικές διατάξεις

1. Τα Κεφάλαια Α’ και Γ’ του Μέρους Β’ εφαρµόζονται για τις
αιτήσεις που υποβάλλονται µετά από την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 32.

2. Το Κεφάλαιο Β’ εφαρµόζεται για αποδοχές κληρονοµίας
που ενεργούνται µετά από την έναρξη ισχύος του παρόντος σύµ-
φωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 32.

3. Στις περιπτώσεις στις οποίες µέχρι την έναρξη ισχύος του
παρόντος σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 32 έχει επιδοθεί
κλήση για λήψη ένορκης βεβαίωσης, διατηρείται αποκλειστικά
για αυτές η αρµοδιότητα του ειρηνοδίκη σύµφωνα µε τα άρθρα
421 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας και 185 του Κώδικα Διοι-
κητικής Δικονοµίας (ν. 2717/1999, Α’ 97) περί κατάθεσης κατά
την προδικασία.

Άρθρο 29
Καταργούµενες διατάξεις

Η παρ. 3 του άρθρου 690 του Κώδικα Πολιτικής Δικονοµίας
(π.δ. 503/1985, Α’ 182), περί της έγγραφης διαδικασίας στη συ-
ναινετική προσηµείωση και εξάλειψη προσηµείωσης υποθήκης,
καταργείται.

ΜΕΡΟΣ Ε’
ΛΟΙΠΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΤΩΝ ΥΠΟΥΡΓΕΙΩΝ 

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΥΓΕΙΑΣ

Άρθρο 30
Μέτρα µείωσης του ενεργειακού κόστους

για την προώθηση του πρωτογενούς 
και δευτερογενούς τοµέα 

1. Με την επιφύλαξη του ορίου ισχύος Ανανεώσιµων Πηγών
Ενέργειας (Α.Π.Ε.) της απόφασης της παρ. 11, κάτοχοι σταθµών
Α.Π.Ε. που έχουν υποβάλλει στον Διαχειριστή του Ελληνικού Συ-
στήµατος Μεταφοράς Ηλεκτρικής Ενέργειας (Ε.Σ.Μ.Η.Ε.), πριν
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, πλήρες αίτηµα για χορή-
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γηση Οριστικής Προσφοράς Σύνδεσης, και οι οποίοι εντός τριών
(3) µηνών από την έναρξη ισχύος της απόφασης της παρ. 11
υποβάλλουν σε αυτόν:

α) διµερή σύµβαση ή συµφωνία για την αγορά ηλεκτρικής
ενέργειας, µε χρηµατοοικονοµική διευθέτηση (financial settle-
ment) ή µε φυσική παράδοση (physical delivery), µε Προµηθευτή
ηλεκτρικής ενέργειας που επιθυµεί να εκπροσωπήσει κατόχους
συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος,

β) υπεύθυνη δήλωση του νόµιµου εκπροσώπου του Προµη-
θευτή ηλεκτρικής ενέργειας, περί της ποσότητας ηλεκτρικής
ενέργειας που έχει συµφωνήσει να διαθέτει και να εκπροσωπεί
στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας έναντι ειδικά διαµορφωµένης
τιµολόγησης (Τιµολόγιο ΓΑΙΑ), µέσω συµβάσεων προµήθειας µε
κατόχους συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος σύµφωνα µε τις παρ.
3 και 4, 

γ) υπεύθυνη δήλωση του νόµιµου εκπροσώπου του Προµη-
θευτή ηλεκτρικής ενέργειας µε τα στοιχεία των παροχών των κα-
τόχων συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος, συµπεριλαµβανοµένων
των αντίστοιχων ετήσιων καταναλώσεων ηλεκτρικής ενέργειας,
κατά το προηγούµενο ηµερολογιακό έτος, και 

δ) βεβαίωση του Διαχειριστή του Ελληνικού Δικτύου Διανοµής
Ηλεκτρικής Ενέργειας, µετά από αίτηση του ενδιαφεροµένου,
περί των καταναλώσεων ηλεκτρικής ενέργειας των εν λόγω πα-
ροχών των κατόχων συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος κατά το
προηγούµενο ηµερολογιακό έτος, 

λαµβάνουν κατά απόλυτη προτεραιότητα για τα έργα αυτά,
έναντι των άλλων πλήρων αιτηµάτων που έχουν υποβληθεί στον
Διαχειριστή του Ε.Σ.Μ.Η.Ε. µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόν-
τος, Οριστική Προσφορά Σύνδεσης για ισχύ έργων Α.Π.Ε. που
αντιστοιχεί στο τριάντα τοις εκατό (30%) της ετήσιας κατανάλω-
σης ηλεκτρικής ενέργειας των κατόχων συνδέσεων αγροτικού
ρεύµατος που προτίθενται να εκπροσωπούν, σύµφωνα µε τις
περ. β), γ) και δ). 

2. Για την εφαρµογή της παρ. 1, οι ενδιαφερόµενοι Προµηθευ-
τές, εντός δεκαπέντε (15) ηµερών από την έναρξη ισχύος της
απόφασης της παρ. 11, ανακοινώνουν τα χαρακτηριστικά του τι-
µολογίου - χρεώσεων προµήθειας που επιθυµούν να προσφέ-
ρουν στους κατόχους συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος
(Τιµολόγιο ΓΑΙΑ) και προβαίνουν σε όλες τις απαραίτητες ενέρ-
γειες, ώστε να καταστεί δυνατή η εκδήλωση ενδιαφέροντος εκ
µέρους των κατόχων συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος για τη σύ-
ναψη της σύµβασης προµήθειας των παρ. 3 και 4.

3. Για την εφαρµογή του Τιµολογίου ΓΑΙΑ οι Προµηθευτές
υποβάλλουν στους κατόχους συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος,
προσφορά για τη σύναψη σύµβασης προµήθειας ηλεκτρικής
ενέργειας διάρκειας µεγαλύτερης ή ίσης των δέκα (10) ετών µε
δυνατότητα διαφορετικής χρέωσης κατά τα δύο (2) πρώτα έτη
της σύµβασης. 

4. Οι κάτοχοι συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος δύνανται να συ-
νάψουν τη σχετική σύµβαση προµήθειας της παρ. 3 µε τον Προ-
µηθευτή που επιθυµούν εντός αποκλειστικής προθεσµίας δύο (2)
µηνών από το πέρας της περιόδου της παρ. 2. Μετά την παρέ-
λευση της ως άνω προθεσµίας δεν είναι δυνατή η σύναψη από
τους κατόχους συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος, σύµβασης προ-
µήθειας µε Τιµολόγιο ΓΑΙΑ.

5. Οι Προµηθευτές που αναλαµβάνουν την εκπροσώπηση των
κατόχων συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος µε σύµβαση προµή-
θειας µε Τιµολόγιο ΓΑΙΑ, αναλαµβάνουν επιπροσθέτως την υπο-
χρέωση άµεσης εξόφλησης του συνόλου των ληξιπρόθεσµων
οφειλών των πελατών αυτών, προς άλλον ή άλλους Προµηθευ-
τές ηλεκτρικής ενέργειας, που αφορούν καταναλώσεις µέχρι και
την 31η Δεκεµβρίου 2023. Στην περίπτωση αυτή ο Προµηθευτής
υποκαθίσταται στα δικαιώµατα του προηγούµενου Προµηθευτή
για την ανάκτηση των καταβληθέντων ληξιπροθέσµων οφειλών
των κατόχων συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος που εκπροσω-
πούν. Οι Προµηθευτές που συνάπτουν συµβάσεις προµήθειας
µε κατόχους αγροτικών συνδέσεων µε Τιµολόγιο ΓΑΙΑ, δύνανται
να λαµβάνουν, σύµφωνα µε την απόφαση της περ. β) της παρ.
13, επιδότηση επιτοκίου για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές των κα-
τόχων αγροτικών συνδέσεων µε τους οποίους συµβάλλονται.

6. Για την εφαρµογή της παρ. 1 δύναται να συνάπτονται διµε-

ρείς συµβάσεις της περ. α) της παρ. 1 µε σταθµούς Α.Π.Ε. οι κά-
τοχοι των οποίων έχουν υποβάλει πλήρη αιτήµατα στον Διαχει-
ριστή του Ε.Σ.Μ.Η.Ε., συµπεριλαµβανοµένων των έργων της παρ.
8 για το µέρος της ισχύος που προκύπτει ως αποτέλεσµα εφαρ-
µογής της απόκλισης ισχύος, χωρίς να εφαρµόζεται η απόκλιση
ισχύος της υπό στοιχεία ΥΠΕΝ/ΓΔΕ/84014/7123/12.8.2022 από-
φασης του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας (Β’ 4333) και
της παρ. 2 του άρθρου 89 του ν. 4951/2022 (Α’ 129).

7. Η καταγγελία της σύµβασης προµήθειας µε το Τιµολόγιο
ΓΑΙΑ της παρ. 4 από τους κατόχους των συνδέσεων αγροτικού
ρεύµατος πριν από το πέρας της συµβατικής διάρκειας ισχύος
της, συνεπάγεται την επιβάρυνση του κατόχου των συνδέσεων
µε χρέωση που προβλέπεται στους όρους της σύµβασης και την
άµεση εξόφληση από τους κατόχους των συνδέσεων αγροτικού
ρεύµατος των ληξιπρόθεσµων οφειλών της παρ. 5. 

8. Α. Με την επιφύλαξη του ορίου ισχύος Α.Π.Ε. της απόφασης
της παρ. 11, κάτοχοι σταθµών Α.Π.Ε. που έχουν υποβάλλει, πριν
από την έναρξη ισχύος του παρόντος, πλήρες αίτηµα στον Δια-
χειριστή του Ε.Σ.Μ.Η.Ε. για χορήγηση Οριστικής Προσφοράς
Σύνδεσης, σύµφωνα µε τις προϋποθέσεις της Οµάδας προτεραι-
ότητας Β’ του άρθρου 2 της υπό στοιχεία ΥΠΕΝ/
ΓΔΕ/84014/7123/12.8.2022 απόφασης του Υπουργού Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, καθώς και τα έργα Α.Π.Ε. που εµπίπτουν
εντός του µεγίστου ορίου ισχύος προσφορών σύνδεσης που
αναφέρεται στην ως άνω απόφαση για την Οµάδα αυτή, λαµβά-
νουν κατά απόλυτη προτεραιότητα, έναντι των άλλων πλήρων αι-
τηµάτων που έχουν υποβληθεί στον Διαχειριστή του Ε.Σ.Μ.Η.Ε.
µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος, Οριστική Προσφορά
Σύνδεσης, εφόσον συντρέχουν σωρευτικά οι κάτωθι προϋποθέ-
σεις:

α) έχει συναφθεί διµερής σύµβαση αγοράς ηλεκτρικής ενέρ-
γειας, µε χρηµατοοικονοµική διευθέτηση ή µε φυσική παράδοση,
µεταξύ του Παραγωγού, ως πωλητή, και Προµηθευτή ηλεκτρικής
ενέργειας, ως αγοραστή για την πώληση της ηλεκτρικής ενέρ-
γειας που παράγεται από τα έργα Α.Π.Ε. της Οµάδας προτεραι-
ότητας Β’ του άρθρου 2 της ως άνω απόφασης, τα οποία
περιγράφονται στη σύµβαση ή o Παραγωγός έχει υποβάλλει
στον Διαχειριστή του Ε.Σ.Μ.Η.Ε.:

αα) υπεύθυνη δήλωση µε την οποία δεσµεύεται ότι θα συνάψει
διµερή σύµβαση αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας (ή διµερείς συµ-
βάσεις), µε χρηµατοοικονοµική διευθέτηση ή µε φυσική παρά-
δοση, ως πωλητής, µε Προµηθευτή ηλεκτρικής ενέργειας ως
αγοραστή, 

αβ) συµφωνία που περιγράφει τους βασικούς όρους της διµε-
ρούς σύµβασης και τα συγκεκριµένα έργα Α.Π.Ε., της Οµάδας
προτεραιότητας Β’ του άρθρου 2 της ως άνω απόφασης, καθώς
και 

αγ) δήλωση του Προµηθευτή, ο οποίος δεσµεύεται ότι θα συ-
νάψει σχετική σύµβαση προµήθειας µε τελικό πελάτη ή τελικούς
πελάτες µη οικιακής χρήσης, για έργα Α.Π.Ε. που υπάγονται
στην Οµάδα Β’ της ανωτέρω υπουργικής απόφασης και 

β) έχει συναφθεί ή θα συναφθεί διµερής σύµβαση αγοράς ηλε-
κτρικής ενέργειας µε χρηµατοοικονοµική διευθέτηση ή µε φυ-
σική παράδοση, µεταξύ του ως άνω αντισυµβαλλόµενου του
παραγωγού ηλεκτρικής ενέργειας της περ. α) και του ενεργοβό-
ρου βιοµηχανικού καταναλωτή ηλεκτρικής ενέργειας, ο οποίος
υπάγεται σε τοµείς ή υποτοµείς, που περιλαµβάνονται στο Πα-
ράρτηµα Ι του Προσωρινού Πλαισίου Κρίσης και Μετάβασης
(TCTF) για την πώληση της ηλεκτρικής ενέργειας προς τον ενερ-
γοβόρο βιοµηχανικό καταναλωτή. 

Για την υπαγωγή στην παρούσα οι κάτοχοι των σταθµών A.Π.Ε.
του πρώτου εδαφίου υποβάλλουν ηλεκτρονικά στον Διαχειριστή
του Ε.Σ.Μ.Η.Ε. και στη Διεύθυνση Ανανεώσιµων Πηγών Ενέρ-
γειας και Εναλλακτικών Καυσίµων του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος και Ενέργειας, εντός τριάντα πέντε (35) ηµερών, από την
έναρξη ισχύος του παρόντος, αντίγραφο της διµερούς σύµβα-
σης της περ. β), συνοδευόµενο από υπεύθυνη δήλωση του κα-
τόχου των σταθµών Α.Π.Ε. ότι τα στοιχεία που υποβάλλει είναι
αληθή και υπεύθυνη δήλωση του νόµιµου εκπροσώπου του ενερ-
γοβόρου βιοµηχανικού καταναλωτή ηλεκτρικής ενέργειας της δι-
µερούς σύµβασης της περ. β) σχετικά µε την απολογιστική
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ετήσια κατανάλωση ηλεκτρικής ενέργειας κατά τα τελευταία τρία
(3) έτη λειτουργίας του.

Οι διµερείς συµβάσεις της περ. β), που υποβάλλονται στον
Διαχειριστή του Ε.Σ.Μ.Η.Ε. και στη Διεύθυνση Ανανεώσιµων
Πηγών Ενέργειας και Εναλλακτικών Καυσίµων, για να ενταχθούν
στις προβλέψεις της παρούσας, οφείλουν να αναφέρουν ρητά
τα συγκεκριµένα έργα Α.Π.Ε. της Οµάδας προτεραιότητας Β’
που εµπεριέχονται και στις διµερείς συµβάσεις ή στοιχεία της
περ. α), από τα οποία προέρχεται η παροχή ενέργειας που τις
διέπει. Αν δεν γίνεται σχετική αναφορά, oι διµερείς συµβάσεις
της περ. β) τροποποιούνται κατάλληλα πριν από την υποβολή
τους στον Διαχειριστή του Ε.Σ.Μ.Η.Ε. και τη Διεύθυνση Ανανεώ-
σιµων Πηγών Ενέργειας και Εναλλακτικών Καυσίµων.

Β. Το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε την από-
φαση της παρ. 12 καθορίζει τη σειρά προτεραιότητας εξέτασης
των αιτηµάτων για χορήγηση Οριστικών Προσφορών Σύνδεσης
των αντίστοιχων έργων Α.Π.Ε., µε την εφαρµογή των ακόλουθων
κριτηρίων.

α) Οι διµερείς συµβάσεις της περ. β) της υποπαρ. Α που έχουν
συναφθεί και άρχισαν να εκτελούνται πριν από την έναρξη
ισχύος του παρόντος και οι οποίες ανέφεραν από τη σύναψή
τους ρητά τα αντίστοιχα έργα Α.Π.Ε. της Οµάδας προτεραιότη-
τας Β’ που εµπεριέχονται και στις διµερείς συµβάσεις ή στοιχεία
της περ. α) της υποπαρ. Α, ταξινοµούνται και αξιολογούνται, για
τη χορήγηση Οριστικής Προσφοράς Σύνδεσης στα αντίστοιχα
έργα Α.Π.Ε., κατά χρονική προτεραιότητα από την παλαιότερη
προς τη νεότερη ηµεροµηνία έναρξης εκτέλεσης των συµβά-
σεων αυτών.

β) Οι διµερείς συµβάσεις της περ. β) της υποπαρ. Α που έχουν
συναφθεί και άρχισαν να εκτελούνται πριν από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, οι οποίες δεν ανέφεραν από τη σύναψή
τους ρητά τα αντίστοιχα έργα Α.Π.Ε. της Οµάδας Β’ που εµπε-
ριέχονται και στις διµερείς συµβάσεις ή στοιχεία της περ. α) της
υποπαρ. Α, καθώς και οι διµερείς συµβάσεις που έχουν συναφθεί
και δεν εκτελούνται ή θα συναφθούν και θα αρχίσουν να εκτε-
λούνται µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος ταξινοµούνται και
αξιολογούνται, για τη χορήγηση Οριστικής Προσφοράς Σύνδε-
σης στα αντίστοιχα έργα Α.Π.Ε., µετά τις διµερείς συµβάσεις της
περ. α) της παρούσας υποπαραγράφου και κατά χρονική προτε-
ραιότητα από την παλαιότερη προς τη νεότερη µε βάση την ηµε-
ροµηνία υποβολής τους προς τη Διεύθυνση Ανανεώσιµων Πηγών
Ενέργειας και Εναλλακτικών Καυσίµων. Στις διµερείς συµβάσεις
της περ. β) της υποπαρ. Α του προηγούµενου εδαφίου περιλαµ-
βάνεται η ακριβής ηµεροµηνία κατά την οποία θα αρχίσουν να
εκτελούνται µε ηλεκτρική ενέργεια που θα προέρχεται από τα
ως άνω έργα Α.Π.Ε. της Οµάδας Β’ (ηµεροµηνία ηλέκτρισης των
έργων Α.Π.Ε.) που εµπεριέχονται και στις διµερείς συµβάσεις ή
στοιχεία της περ. α) της υποπαρ. Α, και τα οποία αναφέρονται
ρητά στη διµερή αυτή σύµβαση. Αν, για τις ίδιες ως άνω συµβά-
σεις η ισχύς των αναφερόµενων σε αυτές έργων Α.Π.Ε. υπερβαί-
νει το διπλάσιο της ισχύος που προκύπτει ως αποτέλεσµα της
αφαίρεσης της ισχύος έργων Α.Π.Ε. των διµερών συµβάσεων της
περ. α) της υποπαρ. Β, από τη συνολική εγκατεστηµένη ισχύ της
απόφασης της παρ. 12, οι διµερείς συµβάσεις της περ. β) της
υποπαρ. Β ταξινοµούνται και αξιολογούνται, για τη χορήγηση
Οριστικής Προσφοράς Σύνδεσης στα αντίστοιχα έργα Α.Π.Ε.,
κατά χρονική προτεραιότητα από την εγγύτερη κατά την έναρξη
ισχύος του παρόντος ηµεροµηνία έναρξης εκτέλεσης των συµ-
βάσεων αυτών µε ενέργεια που προέρχεται από τα συγκεκριµένα
έργα Α.Π.Ε.. 

Γ. Για την απόδειξη του χρόνου έναρξης εκτέλεσης των διµε-
ρών συµβάσεων της περ. β) της υποπαρ. Α που έχουν αρχίσει να
εκτελούνται πριν από την έναρξη ισχύος του παρόντος και οι
οποίες αναφέρουν ρητά από τη σύναψή τους τα αντίστοιχα έργα
Α.Π.Ε. της Οµάδας Β’ που εµπεριέχονται και στις διµερείς συµ-
βάσεις ή στοιχεία της περ. α) της υποπαρ. Α, οι κάτοχοι των
σταθµών Α.Π.Ε. προσκοµίζουν στον Διαχειριστή του Ε.Σ.Μ.Η.Ε.
τις σχετικές αναφορές συναλλαγών που εκτελέστηκαν και οι
οποίες προσηκόντως, κατά περίπτωση, υπεβλήθησαν, σε συνέ-
χεια της σύναψής της, είτε κατά τον Κανονισµό 648/2012 του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 4ης Ιουλίου

2012 για τα εξωχρηµατιστηριακά παράγωγα, τους κεντρικούς αν-
τισυµβαλλοµένους και τα αρχεία καταγραφής συναλλαγών -
EMIR (L 201) ή τον Κανονισµό 1227/2011 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου για την ακεραιότητα και τη δια-
φάνεια στη χονδρική αγορά ενέργειας (REMIT, L 326), αναλόγως
εάν η διµερής σύµβαση είναι µε χρηµατοοικονοµική διευθέτηση
ή µε φυσική παράδοση, αντίστοιχα. 

Στις προβλέψεις της παρούσας δύναται να εµπίπτουν και έργα
Α.Π.Ε. που έχουν υποβάλει πλήρη αιτήµατα για την υπαγωγή
στην Οµάδα Β’ ή σε Υποοµάδα της Οµάδας Α’ και εµπίπτουν
εντός του µέγιστου ορίου ισχύος της αντίστοιχης Οµάδας ή Υπο-
οµάδας βάσει της υπό στοιχεία ΥΠΕΝ/ΓΔΕ/84014/7123/12.8.2022
απόφασης του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, τα
οποία µέχρι την έναρξη ισχύος του παρόντος δεν έχουν λάβει
Οριστική Προσφορά Σύνδεσης και τα οποία θα υποβάλλουν στον
Διαχειριστή του Ε.Σ.Μ.Η.Ε. τα έγγραφα και στοιχεία των περ. α)
και β) της υποπαρ. Α εντός τριάντα πέντε (35) ηµερών, από την
έναρξη ισχύος του παρόντος και σε κάθε περίπτωση πριν από
την υποβολή του αντιγράφου της διµερούς σύµβασης της περ.
β) της υποπαρ. Α, και των σχετικών υπεύθυνων δηλώσεων προς
τη Διεύθυνση Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και Εναλλακτικών
Καυσίµων του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Τα
έργα Α.Π.Ε. του προηγούµενου εδαφίου για να ενταχθούν στις
προβλέψεις της παρούσας πληρούν αναλογικά τις προβλέψεις
της υπό στοιχεία ΥΠΕΝ/ΓΔΕ/84014/7123/12.8.2022 απόφασης
του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας που διέπει τα έργα
Α.Π.Ε. της Οµάδας προτεραιότητας Β’.

9. Για τα έργα της παρ. 1 δεν εφαρµόζονται οι περιορισµοί
ισχύος των παρ. 3 και 4 του άρθρου 10 του                ν. 4951/2022
και για τα έργα της παρ. 8 δεν εφαρµόζονται οι περιορισµοί
ισχύος της παρ. 4 του άρθρου 10 του ν. 4951/2022.

10. Με την επιφύλαξη της απόφασης της παρ. 12 οι κάτοχοι
των σταθµών Α.Π.Ε. της παρ. 8 που λαµβάνουν Οριστικές Προ-
σφορές Σύνδεσης σύµφωνα µε το παρόν υποχρεούνται στην τή-
ρηση των παρ. 5 έως 7 του άρθρου 2 που διέπουν τα έργα που
εντάσσονται στην Οµάδα προτεραιότητας Β’ και των άρθρων 6
και 7 της υπό στοιχεία ΥΠΕΝ/ΓΔΕ/84014/7123/12.8.2022 απόφα-
σης του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

11. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
η οποία εκδίδεται εντός είκοσι (20) ηµερών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, ορίζεται η συνολική εγκατεστηµένη ισχύς
των έργων Α.Π.Ε. που είναι αναγκαία για την εφαρµογή της παρ.
1 και τα κριτήρια επιλογής των έργων Α.Π.Ε. που εµπίπτουν σε
αυτή, αν η ισχύς των σταθµών Α.Π.Ε. που πληρούν τα κριτήρια
ένταξης στην παρ. 1 υπερκαλύπτει τα όρια συνολικής εγκατεστη-
µένης ισχύος των έργων Α.Π.Ε. που θα οριστούν µε την απόφαση
της παρούσας. Με την ίδια απόφαση δύναται να προσδιορίζονται
η γεωγραφική κατανοµή των έργων και η σειρά εξέτασης των εκ-
κρεµών αιτηµάτων που εµπίπτουν στο παρόν, καθώς και τα δι-
καιολογητικά έγγραφα και στοιχεία που προσκοµίζουν οι κάτοχοι
συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος για να συνάψουν τη σύµβαση
προµήθειας της παρ. 4. Με την απόφαση αυτή µπορούν επίσης
να ορίζονται οι λεπτοµέρειες και ο τρόπος εφαρµογής της δια-
δικασίας εξόφλησης ληξιπρόθεσµων οφειλών των κατόχων συν-
δέσεων αγροτικού ρεύµατος σε περίπτωση αλλαγής
Προµηθευτή, η αναλογία παραγωγής σε «kWh/kW/έτος» για κάθε
τεχνολογία σταθµών Α.Π.Ε. για τον υπολογισµό της ισχύος των
έργων Α.Π.Ε. που θα λάβουν Οριστική Προσφορά Σύνδεσης για
την εφαρµογή της παρ. 1, καθώς και κυρώσεις προς τους κατό-
χους συνδέσεων αγροτικού ρεύµατος αν καταγγελθεί από αυ-
τούς η σύµβαση προµήθειας κατά την παρ. 7.   

12. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
η οποία εκδίδεται εντός εξήντα (60) ηµερών από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, ορίζεται η συνολική εγκατεστηµένη ισχύς
των έργων Α.Π.Ε. που είναι αναγκαία για την εφαρµογή της παρ.
8. Με όµοια απόφαση δύναται να προσδιορίζεται η ελάχιστη απο-
δεκτή χρονική διάρκεια των διµερών συµβάσεων της περ. β) της
υποπαρ. Α της παρ. 8. Αν οι διµερείς συµβάσεις της περ. β) της
υποπαρ. Α της παρ. 8 έχουν διάρκεια µικρότερη της ελάχιστης
αποδεκτής διάρκειας που ορίζει η απόφαση του πρώτου εδαφίου
ή παύσουν να εκπροσωπούν ενεργοβόρους βιοµηχανικούς κα-
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ταναλωτές της παρ. 8, σε χρόνο µικρότερο της ελάχιστης απο-
δεκτής χρονικής διάρκειας των συµβάσεων αυτών ή τα έργα
Α.Π.Ε. που αναφέρονται στις διµερείς αυτές συµβάσεις τεθούν
σε λειτουργία µετά την 31η Δεκεµβρίου 2026, και ειδικώς τα
έργα Α.Π.Ε. των διµερών συµβάσεων της περ. β) της υποπαρ. Β
µετά τη δηλωθείσα ηµεροµηνία έναρξης εκτέλεσης των συµβά-
σεων αυτών µε ενέργεια που προέρχεται από τα συγκεκριµένα
έργα Α.Π.Ε. (ηµεροµηνία ηλέκτρισης των έργων Α.Π.Ε.), τα έργα
Α.Π.Ε. των διµερών αυτών συµβάσεων απεντάσσονται από τις
ευνοϊκές προβλέψεις περί περιορισµών έγχυσης της παρ. 9. Με
την απόφαση της παρούσας ορίζονται επίσης οι περιορισµοί έγ-
χυσης που θα εφαρµοστούν στα έργα Α.Π.Ε. του προηγούµενου
εδαφίου, η αναλογία παραγωγής σε «kWh/kW/έτος» για κάθε τε-
χνολογία σταθµών Α.Π.Ε. για τον υπολογισµό της ισχύος των
έργων Α.Π.Ε. που λαµβάνουν Οριστική Προσφορά Σύνδεσης για
την εφαρµογή της παρ. 8 και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια
για την ορθή εφαρµογή των προβλεπόµενων της παρούσας.

13. α) Οι απλήρωτες οφειλές των καταναλωτών ηλεκτρικής
ενέργειας µε παροχή αγροτικής χρήσης που αφορούν κατανα-
λώσεις µέχρι και την 31η Δεκεµβρίου 2023 δύναται να υπαχθούν
σε ρύθµιση µε µηδενικό επιτόκιο για τους καταναλωτές. Το Δη-
µόσιο καλύπτει στο ακέραιο το σύνολο της έντοκης επιβάρυνσης
µε ισόποση επιχορήγηση του παρόχου, τηρουµένων των κανό-
νων περί κρατικών ενισχύσεων. Ένταξη στη ρύθµιση του παρόν-
τος και ένταξη στη ρύθµιση του άρθρου 27 του           ν.
5085/2024 (Α’ 17), για το χρονικό διάστηµα ισχύος της τελευ-
ταίας, είναι αµοιβαία αποκλειόµενες ενέργειες για το ίδιο φυσικό
ή νοµικό πρόσωπο.

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων εξειδικεύονται το πεδίο εφαρµογής, οι
δικαιούχοι, τα απαιτούµενα δικαιολογητικά, οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις ρύθµισης των ληξιπρόθεσµων οφειλών, οι υποχρεώ-
σεις των προµηθευτών ηλεκτρικής ενέργειας και καθορίζεται η
µεθοδολογία υπολογισµού της έντοκης επιβάρυνσης, καθώς και
οποιαδήποτε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του
παρόντος.

Άρθρο 31
Επιτροπή Ελέγχου του Συστήµατος Ηλεκτρονικής 
Προέγκρισης του Εθνικού Οργανισµού Παροχής

Υπηρεσιών Υγείας - Προσθήκη άρθρου 265Α
στον ν. 4512/2018 

Στον ν. 4512/2018 (Α’ 5), µετά το άρθρο 265, προστίθεται
άρθρο 265Α ως εξής:

«Άρθρο 265Α
Επιτροπή Ελέγχου του Συστήµατος Ηλεκτρονικής

Προέγκρισης του Εθνικού Οργανισµού 
Παροχής Υπηρεσιών Υγείας

1. Συστήνεται στο Υπουργείο Υγείας µη αµειβόµενη Επιτροπή
Ελέγχου του Συστήµατος Ηλεκτρονικής Προέγκρισης (Επιτροπή
Ελέγχου Σ.Η.Π.) του Εθνικού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών
Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.), η οποία συγκροτείται µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας.

2. Η Επιτροπή Ελέγχου Σ.Η.Π. αποτελείται από δεκαπέντε (15)
τακτικά µέλη ως εξής:

α) έντεκα (11) ειδικευµένοι ιατροί διαφόρων ειδικοτήτων, 
β) δύο (2) φαρµακοποιοί του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και 
γ) δύο (2) οικονοµολόγοι υγείας.
Στις συνεδριάσεις της Επιτροπής Ελέγχου Σ.Η.Π. παρίσταται

δικηγόρος παρ’ Αρείω Πάγω που ορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας.

3. Έργο της Επιτροπής είναι ο έλεγχος των ατοµικών αιτηµά-
των που εµπίπτουν στις περ. β) και γ) της παρ. 1 του άρθρου 265
και αφορούν σε φάρµακο µε νέα δραστική ουσία ή σε συνδυα-
σµό ουσιών που εισάγονται για πρώτη φορά στη χώρα µετά την
έναρξη ισχύος του παρόντος ή σε φάρµακο µε δραστική ουσία
που πρόκειται να χορηγηθεί σε µη εγκεκριµένη ένδειξη (off label)

για την οποία εµφανίζεται αίτηµα στο Σ.Η.Π. για πρώτη φορά
µετά την έναρξη ισχύος του παρόντος. Φαρµακευτικά σκευά-
σµατα για τα οποία έχουν γίνει ήδη αποδεκτά µέσω Σ.Η.Π. ατο-
µικά αιτήµατα που υποβλήθηκαν πριν από τη δηµοσίευση του
παρόντος, δύνανται να ελέγχονται από την Επιτροπή κατόπιν
νέου αιτήµατος που υποβάλλεται µετά τη δηµοσίευση του πα-
ρόντος. Η Επιτροπή ελέγχει τα ως άνω ατοµικά αιτήµατα ως
προς τη στοιχειοθέτηση υψηλής ακάλυπτης ιατρικής ανάγκης,
σύµφωνα µε τα εξής κριτήρια: α) πάθηση απειλητική για τη ζωή,
β) πάθηση που προκαλεί σοβαρή αναπηρία και γ) πάθηση για την
οποία δεν υπάρχουν αποζηµιούµενες θεραπείες στη χώρα. Εφό-
σον, κατά την κρίση της Επιτροπής, στοιχειοθετείται υψηλή ακά-
λυπτη ιατρική ανάγκη για τη συγκεκριµένη πάθηση στην οποία
αφορά το αίτηµα, η Επιτροπή ελέγχει περαιτέρω τα εξής κριτή-
ρια: α) τη στοιχειοθέτηση µεγάλου θεραπευτικού αποτελέσµα-
τος σχετικά µε συγκεκριµένη ένδειξη, β) την άµεση θεραπευτική
διασύνδεση µε την πλειοψηφία του πληθυσµού µε τη συγκεκρι-
µένη πάθηση και γ) τα κλινικά δεδοµένα υψηλής βεβαιότητας. 

4. Η Επιτροπή ελέγχει τα ως άνω ατοµικά αιτήµατα και ειση-
γείται στον Υπουργό Υγείας είτε την αποζηµίωση του φαρµάκου
από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ., είτε τη µη αποζηµίωση του φαρµάκου στο
οποίο αφορά το ατοµικό αίτηµα, µέχρι την ένταξή του στον Κα-
τάλογο Αποζηµιούµενων Φαρµάκων. Αν η Επιτροπή υποβάλλει
θετική εισήγηση, παράλληλα θέτει περιορισµούς και προϋποθέ-
σεις για την εξέταση των αιτηµάτων και για την τελική έγκρισή
τους µέσω Σ.Η.Π.. Στο τέλος κάθε έτους, παραδίδει στον
Υπουργό Υγείας το αρχείο µε τα εξετασθέντα αιτήµατα που
έχουν υποβληθεί από τον εκάστοτε ιατρό.

5. Αν η Επιτροπή εισηγείται στον Υπουργό Υγείας τη µη απο-
ζηµίωση ορισµένου φαρµάκου και µεταγενέστερα υποβάλλεται
νέο αίτηµα το οποίο αφορά στο ίδιο φάρµακο, η Επιτροπή δύνα-
ται να κρίνει θετικά για την αποζηµίωσή του µόνο εφόσον έχουν
προκύψει νεότερα έγκυρα κλινικά δεδοµένα που µεταβάλλουν
ουσιωδώς τις συνθήκες δυνάµει των οποίων η Επιτροπή είχε κα-
ταλήξει σε αρνητική γνωµοδότηση. 

6. Οι εισηγήσεις της Επιτροπής Ελέγχου Σ.Η.Π. διαβιβάζονται
στον Υπουργό Υγείας, ο οποίος αποφασίζει περί της έναρξης ή
µη της αποζηµίωσης των φαρµάκων µέχρι την ένταξή τους στον
Κατάλογο Αποζηµιούµενων Φαρµάκων. Ο Υπουργός Υγείας µπο-
ρεί να αποφασίζει διαφορετικά από τη γνώµη της Επιτροπής
Ελέγχου Σ.Η.Π., µε ειδική αιτιολογία, που εδράζεται στα κριτήρια
της παρ. 3.

7.  Η Επιτροπή Ελέγχου Σ.Η.Π. επικουρείται στο έργο της από
εξωτερικούς εµπειρογνώµονες, που ανήκουν σε πανεπιστηµια-
κούς ή ερευνητικούς φορείς, οι οποίοι ορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας, κατόπιν εισήγησης της Επιτροπής. Στο πλαί-
σιο κάθε ενεργούµενου ελέγχου ατοµικού αιτήµατος, οι εξωτε-
ρικοί εµπειρογνώµονες επιλέγονται µε κριτήριο την επιστηµονική
ειδίκευσή τους και τις αποδεδειγµένες επιστηµονικές ικανότητές
τους στη θεραπευτική κατηγορία στην οποία ανήκει το υπό
έλεγχο φάρµακο. 

8. Με απόφαση της Επιτροπής Ελέγχου Σ.Η.Π. ορίζεται ένα (1)
από τα µέλη της, πλην του Προέδρου, ως Εισηγητής για κάθε αί-
τηµα, καθώς και τουλάχιστον ένας (1) εξωτερικός εµπειρογνώ-
µονας. Η Επιτροπή Ελέγχου µπορεί, µε οµόφωνη και ειδικώς
αιτιολογηµένη απόφαση, να µην ορίσει εξωτερικούς εµπειρογνώ-
µονες.

9. Η Επιτροπή Ελέγχου υποστηρίζεται από δύο (2), κατά ανώ-
τατο όριο, γραµµατείς που ορίζονται µε απόφαση του Υπουργού
Υγείας και είναι υπάλληλοι του Υπουργείου Υγείας ή των επο-
πτευοµένων από το Υπουργείο Υγείας φορέων µε οποιαδήποτε
σχέση εργασίας.

10. Η επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα διενερ-
γείται κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων της Επιτροπής Ελέγ-
χου Σ.Η.Π. σύµφωνα µε την παρ. 2 του άρθρου 265.

11. Τα µέλη της Επιτροπής Ελέγχου Σ.Η.Π. οφείλουν, τουλά-
χιστον δύο (2) ηµέρες πριν από τον έλεγχο κάθε αιτήµατος, να
δηλώνουν εγγράφως στη Γραµµατεία της Επιτροπής εάν έχουν
οι ίδιοι ή οι σύζυγοι ή συµβιούντες ή συγγενείς τους έως δεύτερο
βαθµό εξ αίµατος ή εξ αγχιστείας άµεσο οικονοµικό συµφέρον
είτε µε τον Κάτοχο Άδειας Κυκλοφορίας (ΚΑΚ), προϊόν του
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οποίου ελέγχεται είτε µε τον ασθενή στον οποίο αφορά το ατο-
µικό αίτηµα. Ως άµεσο οικονοµικό συµφέρον νοείται: α) οποιαδή-
ποτε σχέση εξαρτηµένης εργασίας, β) οικονοµικά δικαιώµατα επί
των επιχειρήσεων, όπως κατοχή κεφαλαίου, µετοχών και µερι-
δίων, οµολόγων, δικαιωµάτων προαίρεσης αγοράς µετοχών,
αποζηµιώσεις, δικαιώµατα πνευµατικής ιδιοκτησίας και γ) ιδιό-
τητα µέλους Διοικητικού Συµβουλίου ή νοµίµου εκπροσώπου των
προαναφερόµενων επιχειρήσεων. Στην περίπτωση υποβολής της
ως άνω δήλωσης, το µέλος της Επιτροπής οφείλει να απέχει από
τον έλεγχο του συγκεκριµένου αιτήµατος. Σε περίπτωση µη υπο-
βολής της απαιτούµενης δήλωσης, στον υπαίτιο επιβάλλεται
ποινή φυλάκισης έως ένα (1) έτος και χρηµατική ποινή έως χίλια
(1.000) ευρώ.

Με απόφαση του Υπουργού Υγείας δύνανται να εξειδικεύονται
τα κριτήρια ελέγχου των αιτηµάτων, να ρυθµίζονται τα ειδικό-
τερα ζητήµατα και οι τεχνικές λεπτοµέρειες της διαδικασίας του
ελέγχου, της µεθοδολογίας εφαρµογής του, του τρόπου λει-
τουργίας της Επιτροπής, των ειδικών υποχρεώσεων των µελών
και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για την άσκηση του έργου
της.»

ΜΕΡΟΣ ΣΤ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 32
Έναρξη ισχύος

1. Με την επιφύλαξη της παρ. 2 η ισχύς του παρόντος αρχίζει
από τη δηµοσίευσή του στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. 

2. Η ισχύς των Κεφαλαίων Α’ και Γ’ του Μέρους Β’ και του άρ-
θρου 29 αρχίζει από την 1η.6.2024.

Αθήνα,............................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

της Δευτέρας 4 Δεκεµβρίου 2023, Τετάρτης 6 Δεκεµβρίου 2023,
Πέµπτης 7 Δεκεµβρίου 2023, Παρασκευής 8 Δεκεµβρίου 2023
και Δευτέρας 11 Δεκεµβρίου 2023, τα οποία έχουν διανεµηθεί
ηλεκτρονικά στην διαδικτυακή ιστοσελίδα της Βουλής των Ελλή-
νων, στο site, όπως επίσης και στα Τµήµατα Έκδοσης Πρακτικών
και Εντύπων, απ’ όπου και µπορείτε να τα αναζητήσετε.

Ερωτάται το Σώµα εάν τα επικυρώνει.
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, τα Πρα-

κτικά της Δευτέρας 4 Δεκεµβρίου 2023, Τετάρτης 6 Δεκεµβρίου
2023, Πέµπτης 7 Δεκεµβρίου 2023, Παρασκευής 8 Δεκεµβρίου
2023 και Δευτέρας 11 Δεκεµβρίου 2023, επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19:27’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 15 Μαρτίου 2024 και ώρα 9:00’ µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.
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4. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

11. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                            ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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9. ΑΓΡΟΤΙΚΗΣ
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ΚΑΙ ΤΡΟΦΙΜΩΝ
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